
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7151, 7179, 7180, 7285 
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Α. Δεληκάρη, σελ.

7162 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου, το ιδιωτικό Δη-
µοτικό Σχολείο «Παιδαγωγική Πειραιά», το Πειραµατικό
Σχολείο Πανεπιστηµίου Αθηνών», το 4ο Γενικό Λύκειο Χαλαν-
δρίου, το Γυµνάσιο Αταλάντης Φθιώτιδας,  το 1ο Γενικό Λύ-
κειο Ηγουµενίτσας και από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερί-
νης, σελ. 7161, 7164, 7184, 7188, 7190, 7195, 7198, 7206,
7219, 7223, 7231, 7243 

4. Αναφορά στην οπαδική βία και ευχές µας για ταχεία
ανάρρωση στο νεαρό αστυνοµικό,  που τραυµατίστηκε σο-
βαρά κατά τη διάρκεια του αγώνα Ολυµπιακού-Παναθηναϊ-
κού στο Ρέντη, σελ. 7151, 7152, 7155, 7156, 7162, 7184,
7190, 7194, 7197,7201, 7208, 7211, 7212, 7223, 7225, 7226,
7227, 7229, 7231, 7232, 7241, 7242, 7246, 7250, 7251, 7252,
7259 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7151, 7152, 7158, 7159,
7160, 7161, 7162, 7164, 7165, 7179, 7180, 7181, 7182, 7184,
7188, 7190, 7192, 7193, 7194, 7195, 7197, 7198, 7200, 7201,
7205, 7206, 7208, 7213, 7215, 7216, 7218, 7219, 7220, 7221,
7223, 7227, 7230, 7231, 7232, 7235, 7237, 7241, 7242, 7243,
7246, 7247, 7248, 7252, 7253, 7254, 7285 

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7201 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 11 Δεκεµβρίου 2023, σελ. 7161 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού: «Κύρωση της Συµφω-
νίας µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ
µέρους της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους
της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την
αµοιβαία ακαδηµαϊκή αναγνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων
σπουδών Ανωτάτων και Ανωτέρων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων
και άλλων Εγκεκριµένων Ιδρυµάτων καθώς και της Τροπο-
ποίησης του Παραρτήµατος Ι της Συµφωνίας», σελ. 7151 -
7167 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Αναδιάρθρωση Πο-
λιτικής Προστασίας - Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας
Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και άλλες επείγουσες διατά-
ξεις». , σελ. 7181 - 7260 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Εθνικής

Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας,
Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,
Υγείας, Υποδοµών και Μεταφορών, Ανάπτυξης, Προστασίας
του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης,

Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν σή-
µερα 8.12.2023 σχέδιο νόµου «Αναµόρφωση επαγγελµατικής
ασφάλισης, εξορθολογισµός ασφαλιστικής νοµοθεσίας, συν-
ταξιοδοτικές ρυθµίσεις, σύστηµα διορισµού και προσλήψεων
των εκπαιδευτικών της δηµόσιας υπηρεσίας απασχό- λησης
και λοιπές διατάξεις», σελ. 7161 

4. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση των
διαδικασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου.
Διεκπεραίωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων και
ενίσχυση της επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο». Απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών
µεταβίβασης ακινήτων. Ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης», σελ. 7197 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7185 - 7204
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 7221 - 7235
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7204 - 7221
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7235 - 7285
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7151 - 7185

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην οπαδική βία και ευχές µας για ταχεία
ανάρρωση στο νεαρό αστυνοµικό,  που τραυµατίστηκε σο-
βαρά κατά τη διάρκεια του αγώνα Ολυµπιακού-Παναθηναϊ-
κού στο Ρέντη:

ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 7194
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 7232
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 7252
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 7242
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7250
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 7190
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 7151
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 7231
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β., σελ. 7197
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 7227
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 7225
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7246
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7226
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 7241
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7159
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7223
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7246
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 7227
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7156
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ., σελ. 7262
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7262
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 7251
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7229
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 7184
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 7155
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7201
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 7208

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7212
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 7252
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7211

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 7188, 7190, 7192, 7193, 

7194, 7195, 7197, 7198, 
7200, 7201

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 7221, 7223, 7227, 7230, 
7231, 7232

ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 7251, 7158
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 7215
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7195
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7205, 7206, 7208, 7213, 

7215, 7216, 7218, 7219, 
7220

ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7158, 7206
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 7235, 7237, 7241, 7242, 

7243, 7246, 7247, 7248, 
7252, 7253, 7254, 7285

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7151, 7152, 7158, 7159, 
7160, 7161, 7162, 7164, 
7165, 7179, 7180, 7182, 
7184

ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 7158, 7201, 7205
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 7152

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 7201
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 7201

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού:

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 7154
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7153
ΘΡΑΣΚΙΑ Ο. , σελ. 7160
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7157
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 7155
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 7152
ΛΥΤΡΙΒΗ Ι. , σελ. 7158
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7159
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 7158
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7156
ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ Κ., σελ. 7162
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 7160
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 7155
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 7152

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 7189, 7249
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 7207
ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 7218
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 7214
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 7194, 7248
ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 7232
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 7181, 7230, 7252
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 7242
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7186, 7188, 7199, 7200, 

7250
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 7190, 7249
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 7200, 7213
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7205, 7221
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7233
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 7219
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 7231

ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 7182, 7224, 7252
ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 7195, 7247
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β., σελ. 7186, 7197, 7198, 7199, 

7200, 7221, 7230, 7237
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 7206
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 7227
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 7225
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 7234
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7245
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7226
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 7216
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7205, 7213, 7221, 7222
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 7241
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 7206, 7243
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 7223, 7224
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 7220, 7221
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7246
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 7227
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7215
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 7218
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 7192, 7193, 7248
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7186, 7200, 7224, 7229, 

7230, 7231
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 7184, 7186, 7236, 7251
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 7241
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε., σελ. 7235, 7236, 7237, 7253
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7201, 7205
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 7208
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7212, 7213
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7211



Αθήνα, σήµερα στις 8 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 7-12-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΞΕ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 7
Δεκεµβρίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Μέτρα για τον περιορισµό της φοροδιαφυγής και
άλλες επείγουσες διατάξεις».)

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας,
Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή ανα-
γνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και
Ανωτέρων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων
Ιδρυµάτων καθώς και της Τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι
της Συµφωνίας».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κύρωσης της
συµφωνίας για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά και µε την προϋπόθεση
ότι δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους Οµά-
δας. Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Θα ξεκινήσουµε µε την εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ, την κ.

Αθηνά Λινού. 
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

πάρω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

συνάδελφε. 
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

αγαπητοί Βουλευτές, θα θέλαµε πριν ξεκινήσουµε και µπούµε
στην ουσία της συζήτησης για την κύρωση του νοµοσχεδίου, να
εκφράσουµε την αγωνία µας αλλά και τις ευχές µας για ανάρ-
ρωση στο νεαρό αστυνοµικό, µετά τα επεισόδια οπαδικής βίας
για µια ακόµη φορά, που βρίσκεται στο Γενικό Κρατικό της Νί-
καιας. 

Να πούµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία από την
πρώτη στιγµή βρέθηκε στο Γενικό Κρατικό µε κλιµάκιο αποτε-
λούµενο από τον κ. Μεϊκόπουλο, τον κ. Μπάρκα και την πρώην
Στρατηγό της Αστυνοµίας, την κ. Τσιριγώτη, για να δει τι συµβαί-
νει. Νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος και τεράστια ανάγκη αυτής της
κοινωνίας να αντιµετωπίσουµε όχι µόνο κατασταλτικά αλλά εν τη
γενέσει τους αυτά τα περιστατικά βίας που ολοένα και πληθαί-
νουν µε διάφορες µορφές. 

Η οπαδική βία νοµίζω, ότι έχει πάρει µια µορφή ανεξέλεγκτη
πια στη χώρα µας. Μιλάµε για έναν αγώνα βόλεϊ που οι οπαδοί
επιτέθηκαν µε τον τρόπο που έγινε, όπως είδαµε όλοι µας χθες,
δυστυχώς, στις οµάδες των ΜΑΤ, αλλά για µία ακόµη φορά ένας
νέος άνθρωπος αυτή τη στιγµή δίνει µάχη για τη ζωή του. Οπότε
νοµίζω ότι αυτό είναι ένα θέµα που πρέπει να µας απασχολήσει
µέχρι πραγµατικά να υπάρχει µια µέρα που αυτό δεν θα είναι κα-
θηµερινό φαινόµενο, δεν θα υπάρχουν τουλάχιστον οι µισές ει-
δήσεις να µας απασχολούν στα δελτία ειδήσεων που να
αφορούν τη βία είτε έξω από τα γήπεδα είτε έξω από τα σχολεία
είτε στις γειτονιές µας. Οπότε για την ώρα θα περιοριστούµε στο
να εκφράσουµε τις ευχές µας στον άνθρωπο που δίνει µάχη για
τη ζωή του. Τι να πω άλλο; Νοµίζω ότι είναι ουτοπικό να πούµε
να µην δούµε ξανά τέτοια φαινόµενα αν δεν υπάρχουν πραγµα-
τικές δράσεις και πολιτικές σχετικά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, ο κ. Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε βάση αυτό το συµ-

βάν προφανέστατα να εκφράσουµε τα περαστικά µας. Η σκέψη
µας βρίσκεται δίπλα ακριβώς στον αστυνοµικό και στην οικογένειά
του. Είναι ένας από τους ανθρώπους που καθηµερινά δίνουν µια
µάχη. Καθηµερινά οι αστυνοµικοί βρίσκονται για να προστατεύουν
όλους εµάς και την κοινωνία από το έγκληµα το οργανωµένο και
µη και καθηµερινά ρισκάρουν την ίδια τους τη ζωή. 

Ελπίζουµε ότι όλα θα πάνε καλά για τον συγκεκριµένο αστυ-
νοµικό και οπωσδήποτε τάχιστα να βρεθούν οι δράστες αυτής
της δολοφονικής επίθεσης και να λογοδοτήσουν άµεσα στη δι-
καιοσύνη, γνωρίζοντας η οικογένειά του και αυτός ο άνθρωπος
ότι όλοι είµαστε δίπλα του και είµαστε ευγνώµονες για όσα προ-
σφέρουν στην κοινωνία. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’

Παρασκευή 8 Δεκεµβρίου 2023



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Χρηστίδη, θέ-
λετε τον λόγο;

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα τα πω στην συνέ-
χεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επανερχόµενοι στο
νοµοσχέδιο, κυρία Λινού έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

θα ήθελα να πω ότι στην πρώτη ανάγνωση η διακρατική συµφω-
νία φαίνεται ότι είναι εντελώς αθώα, είναι καλών προθέσεων, ει-
δικά αν λάβουµε υπ’ όψιν µας και τις ιδιαίτερες σχέσεις που
έχουµε µε την αδελφή χώρα την Κύπρο. 

Όµως, την Τετάρτη εκφράστηκαν απορίες από τις εισηγήτριες
και τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης ως προς το τι επιπλέον
προσφέρει αυτή η συµφωνία; Κατά την άποψή µας είναι ότι δεν
προσφέρει καµµία επιτάχυνση της διαδικασίας, γιατί έτσι κι αλ-
λιώς µε το ν.4957/22 προβλέπεται ακριβώς το ίδιο διάστηµα για
το ΔΟΑΤΑΠ που δίνουµε και στον αντίστοιχο οργανισµό της Κύ-
πρου. 

Άρα, ποια είναι η ουσία; Γιατί έχουµε αυτή τη συµφωνία; H
ουσία, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι απεµπολούµε τη δυνατότητα
του ελληνικού κράτους µέσω του ΔΟΑΤΑΠ να επικαιροποιεί µε
απλές διαδικασίες το εθνικό µητρώο των αλλοδαπών ιδρυµάτων,
χωρίς δηλαδή ουσιαστικό έλεγχο. Αυτό δεν το λέει η συµφωνία
-αυτό θα µας πουν οι συνάδελφοι και ο Υπουργός-, προκύπτει,
όµως, από τις διατάξεις του νόµου του ‘22.

Τι προβλέπει αυτός ο νόµος, που είναι πολύ σηµαντικό για να
πάρουµε την απόφασή µας; Προβλέπει ότι εντάσσονται στο
εθνικό µητρώο αυτοδικαίως τα ιδρύµατα της αλλοδαπής και οι
τίτλοι που δίνουν αυτά τα ιδρύµατα, όταν υπάρχει διακρατική
συµφωνία. Αυτή που έχουµε µπροστά µας και είναι προς κύρωση
είναι µια διακρατική συµφωνία, µια διακρατική συµφωνία που αν
κυρωθεί, θα έχει την αυξηµένη τυπική ισχύ το άρθρο 28, παρά-
γραφος 1 του Συντάγµατος. Δηλαδή, θα υπερισχύει από κάθε
αντίθετη διάταξη νόµου. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτοµατοποίηση της
διαδικασίας –για την οποία µιλήσαµε και την Τετάρτη-, η οποία
δεν προκύπτει ευθέως από τη συµφωνία. Δηλαδή, τα κυπριακά
ιδρύµατα που βρίσκονται στον κατάλογο που δίνουµε, αν ενταχ-
θούν -και εντάσσονται αυτόµατα, αυτό είναι σηµαντικό-, δεν µπο-
ρούµε να τα αφαιρέσουµε χωρίς τροποποίηση της σύµβασης.
Ενώ, δηλαδή, σήµερα χωρίς τη διακρατική συµφωνία, αν δεν την
κυρώσουµε, µπορεί ο ΔΟΑΤΑΠ µε µια απλή απόφαση του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του να αφαιρέσει από το εθνικό µητρώο ένα
κυπριακό ίδρυµα που δεν πληροί πλέον τα ποιοτικά κριτήρια, στο
εξής δεν θα µπορεί. Θα πρέπει να γίνουν από την αρχή διαπραγ-
µατεύσεις µε την κυπριακή πλευρά, να τροποποιηθεί η συµφωνία
και να κυρωθεί, όπως γίνεται σήµερα, η τροποποίηση µε νόµο.

Γιατί, λοιπόν, η Κυβέρνηση κρίνει σκόπιµο να απεµπολήσει
αυτά τα δικαιώµατα που έχουµε σαν κυρίαρχο κράτος, να αξιο-
λογούµε τα αλλοδαπά πανεπιστήµια, ακόµα και αν είναι των κυ-
πρίων αδελφών;

Αυτό που θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι ότι στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση απεµπολεί την
κρατική ευθύνη για ουσιαστικό έλεγχο και ουσιαστική κρίση
ακόµα και στις περιπτώσεις που δεν έχουν ξανακριθεί στο πα-
ρελθόν από το ΔΟΑΤΑΠ. Αυτό φαίνεται και από την τροποποίηση
του παραρτήµατος 1 που προσθέσαµε, δηλαδή, να συµπεριλά-
βουµε τα δύο νεοσύστατα κυπριακά ιδρύµατα. Οι τίτλοι που αυτά
τα ιδρύµατα θα απονέµουν, δεν έχουν ποτέ κριθεί στο παρελθόν,
γιατί δεν λειτουργούν ακόµα, δεν έχουν αποδοθεί ακόµα.

Η αυτοµατοποίηση της διαδικασίας στηρίζεται στο άρθρο 304,
παράγραφος 2 και ενεργοποιείται για πρώτη φορά µε την κύ-
ρωση αυτής της διακρατικής συµφωνίας. Το αποτέλεσµα είναι
ότι ως ελληνικό κράτος δεν θα έχουµε πλέον κανένα περιθώριο
ελέγχου των κυπριακών ιδρυµάτων. Δεν θα γνωρίζουµε καν αν
πληρούνται οι ουσιαστικές προϋποθέσεις της ελληνικής νοµοθε-
σίας.

Με τη συγκεκριµένη διακρατική συµφωνία ανοίγει ενδεχοµέ-
νως ο ασκός του Αιόλου για ανάλογες διακρατικές συµφωνίες
µε τρίτες χώρες και µάλιστα για κράτη που δεν είναι µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ας πούµε η Αλβανία, κάθε φορά δηλαδή,

που θα υπογράφεται µια διακρατική συµφωνία µε οποιοδήποτε
από τα εκατόν τριάντα οκτώ κράτη -και τόσα είναι αυτά που
υπάρχουν στο µητρώο- και θα αφορά τα τέσσερις χιλιάδες εκα-
τόν εβδοµήντα εννιά πανεπιστήµια που υπάρχουν στο εθνικό µη-
τρώο, θα αναγνωρίζονται αυτόµατα και δεν θα έχει καµµία
σηµασία αν πρόκειται -ας πούµε- για τα δώδεκα πανεπιστήµια
που είναι στο µητρώο από την Αλγερία ή για τα πενήντα δύο πα-
νεπιστήµια που είναι από το Βέλγιο.

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι µε την κύρωση αυτής της διακρα-
τικής συµφωνίας, η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, απεµπολεί το δι-
καίωµα και την υποχρέωσή της να αξιολογεί τους τίτλους
σπουδών που χορηγούνται από πανεπιστήµια της αλλοδαπής.

Επιπλέον χρησιµοποιώντας –λυπάµαι που χρησιµοποιώ τον
όρο «χρησιµοποιώντας»- την αδελφή χώρα, την Κύπρο, για την
πρώτη εφαρµογή του νόµου ανοίγουµε εντέχνως την κερκό-
πορτα για την αναγνώριση όλων ανεξαιρέτως των ξένων πανεπι-
στηµίων είτε είναι ιδιωτικά είτε είναι δηµόσια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ, ο κ.

Παύλος Χρηστίδης.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Θέλω να σας ευχαριστήσω.
Θα ήθελα για ένα λεπτό να αναφερθώ σε αυτά τα οποία είδαµε

χθες έξω από το κλειστό γήπεδο βόλεϊ «Μελίνα Μερκούρη», διότι
είναι κάτι το οποίο δεν είναι η πρώτη φορά που το βλέπουµε, δυ-
στυχώς και εποµένως εδώ πρέπει να πούµε κάτι µε πολύ σαφή
τρόπο.

Για όλους µας οι ολόθερµες, οι ολόψυχες ευχές είναι ο άνθρω-
πος αυτός, ο οποίος χειρουργήθηκε χθες το βράδυ, να ξεπερά-
σει αυτό το τεράστιο ζήτηµα το οποίο αντιµετωπίζει, µια
φωτοβολίδα η οποία καρφώθηκε σε µια αρτηρία στο πόδι του.
Δεν υπάρχει άλλη συζήτηση. Θέλουµε να γίνει καλά, να το ξεπε-
ράσει και να ηρεµήσει και αυτός και η οικογένειά του και οι συ-
νάδελφοί του.

Προκύπτει, όµως, ένα ζήτηµα. Το ζήτηµα το οποίο προκύπτει
είναι αν η Αστυνοµία και η παρουσία της στα γήπεδα λύνουν το
ζήτηµα. Διότι δεν είναι η πρώτη φορά, κύριε Πρόεδρε, που
έχουµε δει περιστατικά στα οποία η Κυβέρνηση επιλέγει πρακτι-
κές οι οποίες διαρκώς είναι απέναντι στις διεθνείς πρακτικές. Η
παρουσία της Ελληνικής Αστυνοµίας και µετά από τα τραγικά πε-
ριστατικά τα οποία έχουµε δει και τον τελευταίο χρόνο και στη
Νέα Φιλαδέλφεια και στη Θεσσαλονίκη, δείχνει ότι δεν αντιµετω-
πίζει το ζήτηµα. Εποµένως, εδώ πρέπει να σταθούν όλοι και ει-
δικά η Κυβέρνηση µπροστά στις ευθύνες της, να αναλάβει τον
ρόλο τον οποίο έχει και να καταλάβει ότι η παρουσία εκεί των δυ-
νάµεων ασφαλείας δεν είναι κάτι το οποίο κατευνάζει ή αντιµε-
τωπίζει τα βαθιά προβλήµατα βίας τα οποία έχουµε στα ελληνικά
γήπεδα.

Εποµένως, εκ µέρους όλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ, θέλω να ευχηθώ πολύ σύντοµα ο τριάντα ενός ετών
αστυνοµικός να γίνει καλά, να επιστρέψει σύντοµα στα καθή-
κοντά του και να ηρεµήσει και αυτός και η οικογένειά του, αλλά
πιστεύω ότι είναι θέµα χρόνου να ανοίξουµε µια ουσιαστική συ-
ζήτηση, όχι σαν αυτή η οποία άνοιξε µετά τη Νέα Φιλαδέλφεια
στην οποία διέσχισαν πέντε χιλιάδες χιλιόµετρα κάποιοι και
ήρθαν από την Κροατία για να δολοφονήσουν έναν Έλληνα
οπαδό. Να κάνουµε µια ουσιαστική για να µην ξαναζήσουµε αυτά
τα οποία έχουµε µπροστά µας.

Μπαίνοντας, λοιπόν, στο θέµα της σηµερινής µας συζήτησης,
θέλω να πω ότι η σηµερινή κουβέντα, η σηµερινή Ολοµέλεια,
είναι η πρώτη που αφορά νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας
µετά την ανακοίνωση των φετινών αποτελεσµάτων του διαγωνι-
σµού της PISA, τα οποία και έχουµε µελετήσει µε πολύ µεγάλη
προσοχή και µε πολύ µεγάλο προβληµατισµό. Είναι προφανές
ότι είναι πολύ στενάχωρο το ότι ενώ στον ευρύτερο πολιτικό κοι-
νωνικό διάλογο µιλάµε συνέχεια για τη σηµασία της παιδείας,
βλέπουµε πως στην πράξη όχι µόνο δεν υπάρχει καµµία πρό-
οδος, αλλά πηγαίνουµε διαρκώς προς τα πίσω. Οι επιδόσεις των
µαθητών και των µαθητριών µας φαίνονται να παραµένουν στά-
σιµες, αν όχι να χειροτερεύουν. Τι γράφουν τα πρωτοσέλιδα;
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«Πατούσαν οι Έλληνες µαθητές στους διαγωνισµούς». Δυστυ-
χώς αυτό δεν είναι κάτι το οποίο έρχεται ως φυσικό φαινόµενο,
ούτε είναι τα στοιχεία µόνο των διαγωνισµάτων που αποδει-
κνύουν κάτι τέτοιο.

Τι ζούµε στα σχολεία της χώρας; Βία, συµµορίες, απαξίωση
του δηµόσιου σχολείου και του ρόλου του. Είναι µια πραγµατι-
κότητα η οποία επικρατεί σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας, σε
κάθε γειτονιά, σε κάθε σχολικό προαύλιο. Και µπορεί από τη µια
το δόγµα «νόµος και τάξη» να ακούγεται εύκολο και ωραίο, ο
µόνος, όµως, τρόπος για να πατάξουµε µια και καλή αυτήν την
παραβατικότητα είναι να επενδύσουµε στα σχολεία των αξιών,
των ιδανικών. Το λέει και η ίδια η οικονοµική επιστήµη και ακόµα
περισσότερο πολλοί από τους φιλελεύθερους οικονοµολόγους
τους οποίους και εσείς πολλές φορές αναπαράγετε, εύχοµαι όχι
επιλεκτικά. Ο µόνος τρόπος για πραγµατική, µακροπρόθεσµη οι-
κονοµική µεγέθυνση και κοινωνική ανάπτυξη είναι η επένδυση
στο ανθρώπινο δυναµικό, επένδυση στην εκπαίδευση. Το οφεί-
λουµε στα παιδιά µας, το οφείλουµε στις γενιές που θα ακολου-
θήσουν.

Δεν το βλέπουµε αυτό να εξελίσσεται. Ίσα-ίσα αποεπεν-
δύουµε. Και είναι προφανές ότι οι ανάγκες των νέων ανθρώπων
σήµερα αλλάζουν και πρέπει να προσαρµοστούµε στις νέες επο-
χές. 

Σήµερα καλούµαστε, κύριε Πρόεδρε, να ψηφίσουµε ένα σύµ-
φωνο το οποίο αφορά την αυτόµατη αναγνώριση τίτλων σπου-
δών των κυπριακών ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων. Όµως, πρέπει να
αναλογιστούµε: Μπορούµε να βλέπουµε όλα αυτά τα ζητήµατα
ad hoc µε διακρατικές συµφωνίες; Είναι σε θέση άραγε το
Υπουργείο, ο Υπουργός εδώ σήµερα να µας παρουσιάσει ένα
πλήρες µακροπρόθεσµο σοβαρό πλάνο για τη δηµόσια παιδεία
στη χώρα µας ή θα µπαίνουµε διαρκώς σε µια συζήτηση η οποία
αφορά µικροµεταρρυθµίσεις;

Εποµένως, ένα µήνυµα το οποίο θέλω να στείλω προς όλους
τους µαθητές ειδικά, οι οποίοι µας παρακολουθούν, αλλά και
τους φοιτητές είναι ότι το ΠΑΣΟΚ είναι ένα κόµµα το οποίο, όχι
µόνο αφουγκράζεται τις ανάγκες των µαθητών και των φοιτητών,
αλλά είναι εδώ για να καταθέσει και µια δέσµη προτάσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω, δίνοντάς µου δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε, να ανα-
φερθώ σε µια σειρά στοιχείων, τα οποία νοµίζω ότι είναι σηµαν-
τικά να τα ακούσουµε στην ελληνική Βουλή. Όσο και αν θέλουµε
να κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, έχουµε δεδοµένα οι-
κονοµικά τα οποία πρέπει να µας απασχολήσουν. Πλήρωσαν 623
εκατοµµύρια οι ελληνικές οικογένειες το 2019 για ιδιαίτερα µα-
θήµατα και φροντιστήρια. Επαναλαµβάνω: 623 εκατοµµύρια. Δεν
το λέµε εµείς αυτό. Το λέει η Έρευνα Οικογενειακών Προϋπολο-
γισµών της ΕΛΣΤΑΤ. Οι αριθµοί πολλές φορές κουράζουν, αλλά
πρέπει να τους επαναλαµβάνουµε γιατί νοµίζω ότι στεριώνουν
τα επιχειρήµατά µας. Για ένα ευρώ, για κάθε ένα ευρώ που δίνει
το ελληνικό κράτος στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, οι Έλληνες
γονείς, το ελληνικό νοικοκυριό πληρώνει επιπλέον 89 λεπτά από
την τσέπη του για την εκπαίδευση των παιδιών του. Και όλα αυτά
γίνονται για την εισαγωγή σε ένα δηµόσιο πανεπιστήµιο το οποίο
πολλές φορές οι συντηρητικές πολιτικές χτυπούν και υποβαθµί-
ζουν. Δεν αξίζει αυτό στους νέους µας.

Και, ταυτόχρονα, υπάρχουν έρευνες που δείχνουν ότι ένας
στους τρεις φοιτητές εγκαταλείπουν τις σπουδές τους. Ένας
στους τρεις Έλληνες από εκείνους που πηγαίνουν στα δηµόσια
σχολεία και για τους οποίους επενδύουµε εγκαταλείπουν τις
σπουδές τους. Γιατί; Γιατί οι άνθρωποι αυτοί έχουν ανάγκη να
δουλέψουν, οι άνθρωποι αυτοί έχουν ανάγκη να στηρίξουν τις
οικογένειές τους, οι άνθρωποι αυτοί ενδεχοµένως δεν έχουν ακο-
λουθήσει την κατεύθυνση την οποία θα ήθελαν να ακολουθή-
σουν. Δεν µπορεί αυτούς τους φοιτητές να τους θεωρούµε
σήµερα αιώνιους φοιτητές επειδή είναι οι εργαζόµενοι φοιτητές. 

Και θέλω να πω κλείνοντας και επανερχόµενος στη συζήτηση
στην οποία έχουµε ότι θέλουµε σήµερα να ακούσουµε, όπως και
όλο το επόµενο διάστηµα, µια ολοκληρωµένη στόχευση, γιατί
σήµερα δεν συζητάµε µια συνολική πρόταση για την τριτοβάθ-
µια. Και νοµίζω ότι σε αυτό που θα συµφωνήσουµε όλοι είναι

αυτό το οποίο έχουµε συµπεράνει και από τη συζήτηση. 
Εποµένως, θέλω να πω ότι η αυτοδίκαιη αναγνώριση, η εξα-

σφάλιση της ποιότητας των πτυχίων, καθώς και µια σειρά άλλων
ζητηµάτων τα οποία έχουµε βάλει στη δηµόσια συζήτηση πρέπει
να είναι προτεραιότητα για να δηµιουργήσουµε µια κουλτούρα,
ένα σχολείο και ένα πανεπιστήµιο το οποίο εγγυάται την Ελλάδα
του 2030 ακόµη πιο ισχυρή, ακόµα πιο δυναµική, ακόµη πιο εξω-
στρεφή. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-

λάδας, ο κ. Δελής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Η εξέταση, κυρίες και κύριοι, της διακρα-

τικής συµφωνίας που συζητάµε σήµερα λαµβάνει υπ’ όψιν της
αναπόφευκτα και την εξέλιξη του θεσµικού πλαισίου, όπως έχει
διαµορφωθεί, και τα αποτελέσµατα που αυτό έχει παραγάγει για
την κατάσταση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και των εργασια-
κών έννοµων σχέσεων και, τέλος, λαµβάνει υπ’ όψιν και τις τρέ-
χουσες εξελίξεις στην εκπαίδευση των δύο χωρών, της Ελλάδας
και της Κύπρου. 

Φυσικά η συµφωνία αυτή δοκιµάζει τις αντοχές και τις ανοχές
του θεσµικού πλαισίου για τον ΔΟΑΤΑΠ, όπως διαµορφώθηκε
αυτό από τον σχετικό νόµο µε τον οποίο ενσωµατώθηκε η αντί-
στοιχη οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρόκειται για µια πιλο-
τική εφαρµογή, για ένα προανάκρουσµα µιας γενικευµένης
εφαρµογής αυτής της αντίληψης που έχει διακηρυχθεί, άλλωστε,
από την κυβερνητική πλειοψηφία, γιατί το ισχύον θεσµικό πλαίσιο
καλύπτει τις αυτοµατοποιηµένες διαδικασίες για την αναγνώριση
ιδρυµάτων και τίτλων σπουδών της αλλοδαπής και, µάλιστα, στη
βάση διακρατικών συµφωνιών. Αρκεί, δηλαδή, ένα ίδρυµα να έχει
αναγνωριστεί στη χώρα του ως πανεπιστήµιο και να υπάρχει και
µια διακρατική συµφωνία. Την εφαρµογή αυτού του θεσµικού
πλαισίου έχουµε µε αυτή τη συµφωνία. 

Όσο για τα ζητήµατα ποιότητας, περιεχοµένου προγραµµάτων
σπουδών και αντιστοίχιση των τίτλων που απονέµουν αρκεί να
ακολουθούνται οι διαδικασίες αξιολόγησης, πιστοποίησης της
Επιτροπής Αξιολόγησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης του ENQA. 

Και, βέβαια, η συµφωνία αξιοποιεί ασφαλώς και το άρθρο 28
του Συντάγµατος για τις διακρατικές συµφωνίες, στο οποίο ανα-
µένεται να στηριχτεί και το νοµοσχέδιο για τα ιδιωτικά πανεπι-
στήµια που ετοιµάζει το Υπουργείο Παιδείας. Όπως γνωρίζετε,
είµαστε αντίθετοι ως κόµµα µε την ερµηνευτική δήλωση, την κρί-
σιµη αυτή ερµηνευτική δήλωση που συνοδεύει το άρθρο 28,
όπως είµαστε αντίθετοι και µε την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστη-
µίων µε όποια µορφή και αν τελικά έρθουν αυτά.

Έχουµε, επίσης, τοποθετηθεί κατά της διαδικασίας αξιολόγη-
σης και πιστοποίησης, του ίδιου του ρόλου δηλαδή της ΕΘΑΕ,
από τη σκοπιά των κριτηρίων που επιβάλλει και των στόχων που
θέτει εννοείται. Επειδή στο επίκεντρο αυτά τα κριτήρια και αυτοί
οι στόχοι της ΕΘΑΕ έχουν όχι τις µορφωτικές ανάγκες των φοι-
τητών, των οικογενειών τους, της κοινωνίας, αλλά τις πρόσκαιρες
και συχνά -πολύ συχνά- αντιφατικές ανάγκες της λεγόµενης αγο-
ράς. 

Επίσης, κατά τη συζήτηση του σχετικού νόµου, του ν.4957, πέ-
ρυσι είχαµε τοποθετηθεί και κατά της απλοποίησης των διαδικα-
σιών αναγνώρισης τίτλων σπουδών από τον ΔΟΑΤΑΠ. Δεν
συµφωνούµε µε την αυτοµατοποιηµένη αντιστοίχιση τίτλων
σπουδών, ειδικά στο σηµερινό κατακερµατισµένο τοπίο της πα-
νεπιστηµιακής εκπαίδευσης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στη
χώρα µας µε τις πολλές, τις πάµπολλες ταχύτητες προγραµµά-
των σπουδών, την πανσπερµία των τίτλων σπουδών και το βέβαια
εντεινόµενο στοιχείο της εµπορευµατοποίησης. 

Πιο συγκεκριµένα για τη συµφωνία, η λίστα των ελληνικών ΑΕΙ
περιλαµβάνει όλα τα δηµόσια ΑΕΙ. Η λίστα των κυπριακών ΑΕΙ
περιλαµβάνει όλα τα τριτοβάθµια ιδρύµατα που λειτουργούν
στην Κύπρο και τα ιδιωτικά και τα δηµόσια. Δεν θα µπούµε σε λε-
πτοµέρειες για το τι σηµαίνει ποιοτική εκπαίδευση και κατά
πόσον αυτή εξυπηρετείται από ιδρύµατα τα οποία λειτουργούν
µε καθαρά εµπορική λογική, όπως κατά τεκµήριο είναι τα ιδιω-
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τικά. Είναι χαρακτηριστικό, ωστόσο, ότι κάθε αναφορά για την
ανάγκη ίδρυσης των ιδιωτικών πανεπιστηµίων πλαισιώνεται µε
εµπορικά επιχειρήµατα οικονοµικίστικα, όπως «τόσα βάζω τόσα
παίρνω», που καµµία σχέση, βεβαίως, δεν έχουν µε µορφωτικά
επιχειρήµατα. 

Περισσότερα, όµως, για το σοβαρό θέµα της ποιότητας και
για το ποιος έχει ωφεληθεί τελικά στην Κύπρο από αυτό το
µείγµα των ιδιωτικών και των δηµόσιων πανεπιστηµίων, που απο-
τελεί και την τριτοβάθµια εκπαίδευση στην Κύπρο, θα πούµε πε-
ρισσότερα όταν έρθει ο νόµος για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια στην
ελληνική Βουλή. 

Ας δούµε τώρα ορισµένες αντιφάσεις και προβλήµατα αυτής
της αυτοµατοποιηµένης διαδικασίας, που θωρακίζεται και προ-
χωράει µε διακρατικές συµφωνίες σαν και αυτή που συζητάµε
σήµερα. 

Παραδείγµατος χάριν, στην κυπριακή πλευρά, στα προγράµ-
µατα integrated master επιπέδου 7 υπάρχουν αρχιτέκτονες και
αρχιτέκτονες µηχανικοί. Είναι δύο διαφορετικά, δηλαδή, προ-
γράµµατα σπουδών µε διαφορετικά µαθήµατα. Στην Ελλάδα
έχουµε αρχιτέκτονες µηχανικούς. Στο ίδιο επάγγελµα αυτού που
υπογράφει άδειες ανέγερσης κτισµάτων θα οδηγούν και οι δύο
τίτλοι σπουδών; Είναι ερώτηση

Την ίδια στιγµή που συζητιέται µια τέτοια συµφωνία-πιλότος
εκκρεµούν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα δεκάδων χιλιάδων απο-
φοίτων των πρώην ΤΕΙ. Αλήθεια, όλοι αυτοί οι ελληνικοί τίτλοι
σπουδών πού εντάσσονται; Τα ιδρύµατα προέλευσής τους δεν
υπάρχουν πλέον. Άλλα έχουν µετεξελιχθεί ή απορροφηθεί από
τα πανεπιστήµια που αναφέρονται στη λίστα. 

Εκκρεµούν ακόµη και τώρα τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των
αποφοίτων προγραµµάτων integrated master, παραδείγµατος
χάριν του Πανεπιστηµίου Δυτικής Αττικής, του ΠΑΔΑ. Με τη συµ-
φωνία αυτή, αυτοί οι απόφοιτοι τι δικαιώµατα αποκτούν; Ένας
µύλος πραγµατικά είναι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θεωρούµε ότι µε αυτή τη συµφωνία το µόνο που επιτυγχάνε-
ται είναι να διευκολυνθεί το άνοιγµα της αγοράς της τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης σε Ελλάδα και Κύπρο. Αυτή είναι η ουσιαστική
στόχευση. Μάλιστα, πριν λίγες µέρες ανακοινώθηκε η απόφαση
του ΕΚΠΑ να ιδρύσει και το πρώτο παράρτηµα ελληνικού πανε-
πιστηµίου στην Κύπρο κατ’ εφαρµογή του άρθρου 293 του
ν.4957. 

Τελικά όµως η εµπειρία δείχνει –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε-
ότι η κινητικότητα για σπουδές ή για εργασία, η ευελιξία σε προ-
γράµµατα σπουδών ή στις εργασιακές σχέσεις και η κατηγοριο-
ποίηση φοιτητών ή εργαζοµένων συνοδεύεται και από µία
ταυτόχρονη συµπίεση των µισθών και των δικαιωµάτων και στις
δύο χώρες ελέω ανταγωνισµού, ο οποίος ανεβάζει το κόστος
σπουδών για τους φοιτητές και τις οικογένειές τους και µειώνει
βεβαίως το κόστος µισθών για τους εργοδότες.

Μέσα σε αυτό το µορφωτικό παζάρι θα µπορούσε να πει κα-
νείς το µόνο που µπορεί να εξασφαλίσει κατ’ ελάχιστον την ποι-
ότητα των τίτλων σπουδών και στις δύο χώρες προς όφελος των
φοιτητών και στις δύο χώρες µε δεδοµένη την εµπορευµατοποί-
ηση και την κινητικότητα, η οποία προωθείται από όλες τις πλευ-
ρές, είναι µια στιβαρή και γρήγορη βεβαίως διαδικασία
αξιολόγησης προγραµµάτων σπουδών και προσφερόµενων µα-
θηµάτων από ένα επαρκές, ειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό
του ΔΟΑΤΑΠ. 

Καταψηφίζουµε ασφαλώς τη συγκεκριµένη συµφωνία.
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από την Ελληνική Λύση κ.

Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου.
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αντικείµενο

της παρούσας συµφωνίας είναι η διευκόλυνση και η απλοποίηση
διαδικασιών αναγνώρισης ακαδηµαϊκών τίτλων που έχουν απο-
κτηθεί σε ένα από τα δύο µέρη και η περαιτέρω ενδυνάµωση των

σχέσεων µεταξύ Κύπρου και Ελλάδας σε θέµατα ανώτατης εκ-
παίδευσης. Όπως είπαµε και κατά τη συνεδρίαση της επιτροπής,
η Κύπρος αποτελεί παράδειγµα προς µίµηση για όσα έχει πετύ-
χει σε αυτόν τον τοµέα, καθώς διαθέτει πολλά εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα µε ελκυστικά προγράµµατα σπουδών προσελκύοντας κάθε
χρόνο αµέτρητους φοιτητές. 

Πολλοί είναι και οι Έλληνες φοιτητές που επιλέγουν να παρα-
κολουθήσουν ένα τέτοιο πρόγραµµα είτε σε πρώτο κύκλο είτε
σε δεύτερο ή τρίτο. Και η Ελλάδα θα µπορούσε να είναι µια χώρα
που θα µπορούσε να διαθέτει τέτοιες ακαδηµαϊκές επιλογές σε
φοιτητές οι οποίες συνέβαλαν µε τρόπο καθοριστικό στην εύ-
ρυθµη λειτουργία του εκπαιδευτικού συστήµατος, στην αύξηση
του ΑΕΠ, στην αύξηση της απασχόλησης και στη µείωση της
εκροής φοιτητών και συναλλάγµατος.

Είναι θετικό βήµα η ολοκλήρωση της διαδικασίας αναγνώρι-
σης µέσα σε εύλογο χρονικό διάστηµα. Για την Ελλάδα, η προ-
θεσµία που ορίζεται είναι εξήντα ηµέρες, ενώ για την Κύπρο
ενενήντα. Καλό θα είναι να οριστεί η ίδια µικρότερη προθεσµία
των εξήντα ηµερών για την αναγνώριση και από τον αντίστοιχο
φορέα της Κύπρου. 

Στην παράγραφο 3 του άρθρου 5 της υπό συζήτηση συµφω-
νίας αναφέρεται ότι στο παράρτηµα 2 της παρούσας συµφωνίας
αναγράφονται οι τίτλοι σπουδών, οι οποίοι απονέµονται και στα
δύο κράτη και οι οποίοι θεωρούνται ακαδηµαϊκά αναγνωρισµένοι
κατά την ηµεροµηνία που η παρούσα συµφωνία τίθεται σε ισχύ.
Αυτό σηµαίνει ότι αναγνωρίζονται αυτόµατα, για παράδειγµα, τα
πτυχία του ΕΚΠΑ και του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας µε την ίδια
αξία και µε τα ίδια ακαδηµαϊκά και επαγγελµατικά δικαιώµατα. 

Δεν είναι οξύµωρο να αναγνωρίζονται από µία διεθνή συµφω-
νία ως ισοδύναµα τµήµατα που στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύ-
στηµα δεν υπάρχει αντιστοιχία µεταξύ τους, παραδείγµατος
χάριν, το Μαθηµατικό Τµήµα του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας και
το αντίστοιχο της Αθήνας; 

Σύµφωνα µε απάντηση που πήραµε από το Υπουργείο Παι-
δείας σε σχετική ερώτηση µας αναφορικά µε το ως άνω ζήτηµα,
η οποία έφερε τον τίτλο «Ερωτήµατα που προκύπτουν από τη µη
πλήρη αντιστοίχιση οµοειδών σχολών ΑΕΙ µε ηµεροµηνία 31-1-
2023», αναφέρεται ότι λαµβάνονται υπ’ όψιν τα έτη από την
έναρξη λειτουργίας του προγράµµατος σπουδών και η συνακό-
λουθη επιτυχής ολοκλήρωση και υλοποίηση του αρχικού ακαδη-
µαϊκού σχεδιασµού.

Μας παραπέµψατε και στην παράγραφο 2 του άρθρου 66 του
ν.4610/2019, όπου σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο «ως αντί-
στοιχα για την εφαρµογή του παρόντος νοούνται δύο τµήµατα
αν µε την επιτυχή ολοκλήρωση του προγράµµατος σπουδών
αποκτώνται αντίστοιχες γνώσεις δεξιότητες και ικανότητες για
την άσκηση αντίστοιχων δραστηριοτήτων». 

Όµως, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 304 του
ν.4957/2022 µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΔΟΑ-
ΤΑΠ στα µητρώα της παραγράφου 1, δηλαδή Εθνικό Μητρώο
Αναγνωρισµένων Ιδρυµάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης της αλλο-
δαπής και Εθνικό Μητρώο Τύπων Τίτλων Σπουδών αναγνωρισµέ-
νων ιδρυµάτων της αλλοδαπής, εντάσσονται τα ιδρύµατα της
αλλοδαπής και οι τίτλοι σπουδών που απονέµουν. Εντάσσονται,
επίσης, αυτοδικαίως τα ιδρύµατα της αλλοδαπής και οι τίτλοι
σπουδών που απονέµουν κατόπιν διακρατικής συµφωνίας. 

Με βάση τα παραπάνω, θα θέλαµε να µας εξηγήσετε το σκε-
πτικό, σύµφωνα µε το οποίο εντάσσονται το Πανεπιστήµιο Λεµε-
σού και το Αµερικανικό Πανεπιστήµιο Βηρυτού, τα οποία
ξεκίνησαν τη λειτουργία τους το Σεπτέµβριο του 2023, σύµφωνα
µε το Υπουργείο Παιδείας Αθλητισµού και Νεολαίας της Κύπρου. 

Κλείνοντας θα θέλαµε να κάνουµε µια αναφορά και στην ανα-
γκαιότητα της αύξησης των ωρών Φυσικής Αγωγής και Αθλητι-
σµού στα σχολεία, για την οποία έχουµε καταθέσει από τις 3
Νοεµβρίου σχετική ερώτηση –αναπάντητη έως σήµερα. Πρόκει-
ται για µία ενέργεια, η οποία και στο σχέδιο για την εθνική δράση
κατά της παιδικής παχυσαρκίας, θα έχει προφανέστατα οφέλη
για την καταπολέµησή της, δεδοµένου ότι ο µέσος όρος Φυσικής
Αγωγής στα σχολεία µας σήµερα είναι 2,4 ώρες την εβδοµάδα,
όταν ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 3,5 µε στόχο
τις 4,5 ώρες την εβδοµάδα. 
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Εµείς, στην Ελληνική Λύση, πιστεύουµε ότι οι αδελφικοί δε-
σµοί µεταξύ Ελλάδας-Κύπρου αναπτύσσονται και θα πρέπει να
συνεχίσουν να αναπτύσσονται διαρκώς και στον κρίσιµο τοµέα
της παιδείας ενισχύοντας τις ήδη στέρεες βάσεις που έχουν οι-
κοδοµηθεί µεταξύ των δύο χωρών µέχρι σήµερα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε πολύ. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Κατσιβαρδά Χαράλαµπο από
τους Σπαρτιάτες. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµε κύριε Υπουργέ, εγώ τρία λεπτά θα καταχραστώ του χρόνου
σας γιατί θα υπερψηφίσουµε ουσιαστικά το σχέδιο νόµου καθ’
ολοκληρίαν και επί της αρχής και κατά τα άρθρα και εις επίρρω-
σιν της αρχικής τοποθετήσεως στην Επιτροπή Παιδείας, απλώς
θα το κάνουµε διότι δεν διακατεχόµεθα ούτε από ιδεοληπτικές
αγκυλώσεις και εις τον αντίποδα καθ’ ότι η πλειονοψηφία από
εµάς και εγώ, ο οµιλών, έχω περάσει από δηµόσια πανεπιστήµια
και ως δικηγόρος και ως κατέχων µεταπτυχιακούς τίτλους στο
δηµόσιο ελληνικό πανεπιστήµιο. 

Φρονώ ότι το κρίσιµο, εν τοιαύτη περιπτώσει, που πρέπει να
ενισχυθούν αυτές οι διακρατικές συµφωνίες είναι το εξής: Το
πρώτον, να υπάρχει ναι µεν µια δικλίδα ασφαλείας ποιοτικών χα-
ρακτηριστικών εξισώσεως των πανεπιστηµίων αυτών. Ειρήσθω
εν παρόδω, η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων, το οποίο είναι ένα
µέρος της ολοκλήρωσης ως κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ενώ-
σεως εις τον αντίποδα από τη ρητορική καθ’ ηµάς ότι θα απα-
ξιώσουν τα δηµόσια πανεπιστήµια, θα δηµιουργήσει τις
συνθήκες και τις προϋποθέσεις ενός θεµιτού και υγιούς ανταγω-
νισµού, άρα στην παρούσα φάση πρέπει να άρουµε και να αµ-
βλύνουµε αυτή την ιδεοληψία, καθόσον αφορά δηλαδή τις
διαφορές αυτές. Άρα, η πρώτη δικλίδα ασφαλείας είναι τα ποι-
οτικά κριτήρια, η ποιοτική εξίσωση των σπουδών, ούτως ώστε να
υπάρχει µια ισότιµη µεταχείριση ως προς αυτό. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, το διακύβευµα περί αυτού είναι κατά
πόσο ο κατέχων ή αυτός ο οποίος επίκειται να λάβει κάποιον
τίτλο από τα πανεπιστήµια αυτά είναι ικανός να παραγάγει ποι-
οτικά και ουσιαστικά το ίδιο έργο στην αγορά εργασίας. Είναι
αναπόφευκτο και αρρήκτως συνυφασµένες οι σπουδές κατ’ ου-
σίαν µε την αγορά εργασίας. 

Τώρα αν έχει διαβρωθεί ο κοινωνικός φιλελευθερισµός από
τον επελαύνοντα νέο φεουδαρχισµό, ο οποίος έχει και επιδρά-
σεις µε µια νέα τάξη πραγµάτων –αυτό το οποίο είθισται να λένε
οι συνταγµατολόγοι περί φεουδαρχικού συνταγµατισµού, το
οποίο σήµερα βιώνουµε λόγω των χρηµατοπιστωτικών κρίσεων
και ούτω καθεξής, δηλαδή, το αντίκρισµα της αγοράς των σπου-
δών-, είναι κάτι εντελώς διαφορετικό. Όµως, αφεύκτως είναι αρ-
ρήκτως συνυφασµένο κατ’ ουσίαν µε την εκπαίδευση και
γενικότερα µε τα πτυχία. 

Άρα λοιπόν δεν πρέπει να είµαστε υποκριτές, διότι η ίδια η
αγορά αυτοµατοποιηµένα αυτό το οποίο σήµερα θα ψηφίσουµε
θα το διασαφηνίσει υπό την έννοια ότι αν κάποιος είναι ικανός
έχοντας τίτλους, θα αποδειχθεί βεβαίως στην αγορά εργασίας. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, πάλι, όπως ανέκαθεν συνέβαινε,
ακόµα και σήµερα, πέραν από τις εγκύκλιες σπουδές υπό την έν-
νοια των προγραµµάτων σπουδών των πανεπιστηµίων που είναι
τρόπον τινά φιλοσοφία του εκάστοτε αντικειµένου, η επί της ου-
σίας πρακτική εφαρµογή των πανεπιστηµιακών σπουδών πάλι επί
τη πράξει θα πραγµατωθεί.

Άρα, λοιπόν, το ζήτηµα είναι να µην αποστερηθεί το δικαίωµα
οποιοσδήποτε δύναται ποιοτικά να ανταγωνιστεί, να λάβει πανε-
πιστηµιακό πτυχίο ή µεταπτυχιακό τίτλο ή διδακτορική διατριβή
και µετά ταύτα, εν τη πορεία της ζωής του στην αγορά εργασίας,
στην πρακτική εφαρµογή, θα αποδειχθεί αν και κατά πόσο αυτό
το διακύβευµα, το οποίο εµείς παρεµπιπτόντως συζητούµε εξ
αφορµής της ψήφισης του επίµαχου νοµοσχεδίου, είναι ορθό ή
µη.

Άρα, τα κριτήρια πρέπει να είναι καθολικά, συνολικά και να επι-
σκοπούµε το σύνολο των σπουδών, χωρίς να είµαστε προκατει-
ληµµένοι, ιδεολήπτες, αγκυλωµένοι, ή απλώς κατά την ταπεινή,

υποκειµενική µου γνώµη να ανθιστάµεθα και να εναντιωνόµεθα
στο αυτονόητο και εξυπακουόµενο που η ίδια η πραγµατικότητα
επιτάσσει λόγω των κοµµατικών µας οµµατογυαλίων.

Βεβαίως, υπάρχει πολυκοµµατική δηµοκρατία, εχέγγυο του
δηµοκρατικού πλουραλισµού. Ωστόσο, όµως, νοµίζω ότι πρέπει
να είµαστε αµείλικτα ρεαλιστές και ειλικρινείς προεχόντως και
κυρίως µε τον εαυτό µας, διότι όλοι κατέχουµε τίτλους σπουδών
και µετά ταύτα µε τους ίδιους τους πολίτες, διότι η πρόθεσή µας
είναι η προσαρµογή σε ένα διαρκώς µεταβαλλόµενο περιβάλλον
για να καλύψουµε τις νέες επιστηµονικές ανάγκες.

Για όλους τους ανωτέρω λόγους θα ψηφίσουµε, βεβαίως, το
σχέδιο νόµου το οποίο άγεται ενώπιον της ηµετέρας Ολοµε-
λείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από τη Νέα

Αριστερά, την κ. Μερόπη Τζούφη.
Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκφράζω και

εγώ την αυτονόητη συµπαράσταση για την πλήρη ανάρρωση του
τραυµατισµένου νεαρού αστυνοµικού ως αποτέλεσµα µιας σκλη-
ρής οπαδικής βίας στα γήπεδα που συνεχίζεται στο ίδιο σκηνικό.
Θυµίζω εδώ πολύ σοβαρές απώλειες οι οποίες υπήρχαν όλο το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα ως αποτέλεσµα αυτής της οπα-
δικής βίας, την οποία αδυνατεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας -λυπάµαι που το λέω- να αντιµετωπίσει και µάλιστα, αν
θυµάµαι καλά, οι ίδιοι οι αστυνοµικοί θεωρούν ότι δεν είναι αυτοί
οι οποίοι θα πρέπει να εµπλέκονται σε αυτού του τύπου τα γεγο-
νότα, αλλά αυτό θα πρέπει να είναι ευθύνη των αντίστοιχων ΠΑΕ.
Το λέω διότι αυτό είχε προταθεί ως η απόλυτη λύση που θα
έλυνε τα προβλήµατα. Και είµαστε σήµερα µε ένα θύµα, τον
αστυνοµικό, του οποίου προφανώς δεν ήταν αυτό το κύριο κα-
θήκον το οποίο θα έπρεπε να εκτελεί. Του ευχόµαστε, λοιπόν,
πλήρη ανάρρωση και επιστροφή στο σπίτι του και στην οικογέ-
νειά του!

Θα µπορούσαν πολλά να ειπωθούν για τα πρόσφατα θέµατα
που αφορούν την παιδεία, αλλά προσωπικά επιφυλάσσοµαι γιατί
υποθέτω ότι θα έχουµε τη δυνατότητα να το κάνουµε στη διάρ-
κεια της συζήτησης του προϋπολογισµού, για παράδειγµα το
θέµα των αποτελεσµάτων του διαγωνισµού PISA που εµφανίζον-
ται πολύ χειρότερα σε σχέση µε το 2018. Είναι χαρακτηριστικό
ότι οι παρεµβάσεις της Κυβέρνησης προφανώς δεν βοήθησαν
στην αλλαγή του κλίµατος στα σχολεία. Aποδίδονται στην παν-
δηµία.

Θυµίζω εδώ ότι επανειληµµένα είχαµε επισηµάνει ότι θα πρέ-
πει να συζητηθούν σε κοινοβουλευτικό επίπεδο ποιες ακριβώς
θα πρέπει να είναι οι παρεµβάσεις παιδιών που πέρασαν µέσα
από αυτή τη διαδικασία και προτάσεων. Όµως, η Νέα Δηµοκρα-
τία δεν ανταποκρίθηκε σε αυτό το αίτηµα, θεωρεί ότι είναι δική
της προτεραιότητα.

Τα αποτελέσµατα, όµως, αποδεικνύουν ότι αυτό απαιτεί ευρύ-
τερες διακοινοβουλευτικές συζητήσεις και συναινέσεις, κυρίως
για να αντιµετωπίσει τα ουσιαστικά αξιακά ζητήµατα, το στοί-
χηµα αν το σχολείο αξίζει να πηγαίνει κανείς -ο µαθητής, ο εκ-
παιδευτικός- ποιος διαµορφώνει τις καλύτερες δυνατές
συνθήκες -διότι τώρα βρισκόµαστε σε ένα άλλο πλαίσιο µετά από
το µεγάλο τραύµα της πανδηµίας- και πώς αντιµετωπίζονται τα
φαινόµενα της βίας τα οποία είναι καθηµερινά.

Έρχοµαι, όµως, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το οποίο φέρ-
νει σήµερα το Υπουργείο Παιδείας. Το είπαν και άλλοι συνάδελ-
φοι, είναι εφαρµογή του νόµου Κεραµέως για τα πανεπιστήµια
και ειδικότερα του άρθρου 314 του ν.4957 που ψηφίστηκε το
2022. Ήταν ένας νόµος ο οποίος γνώρισε την απόρριψη της πα-
νεπιστηµιακής κοινότητας και δηµιούργησε µία σειρά από σοβα-
ρότατα προβλήµατα στα δηµόσια ΑΕΙ, ακόµη και στη διοίκησή
τους.

Τι ορίζει, λοιπόν, το άρθρο 314 του συγκεκριµένου νόµου; Πως
τα αναγνωρισµένα ιδρύµατα ανώτατης εκπαίδευσης της αλλο-
δαπής και οι ακαδηµαϊκά ισοδύναµοι τίτλοι σπουδών µε τους τίτ-
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λους σπουδών της ηµεδαπής που απονέµουν µπορούν να καθο-
ρίζονται και µε διακρατικές συµφωνίες. Στην ουσία, δηλαδή, το
Υπουργείο Παιδείας θεσµοθέτησε τη fast track αναγνώριση των
πτυχίων από χώρες της αλλοδαπής, ξεκινώντας, βέβαια, από την
Κύπρο, καθιστώντας τυπικό παρατηρητή τον ΔΟΑΤΑΠ, δηλαδή
τον αρµόδιο οργανισµό για την αναγνώριση των τίτλων.

Στο πλαίσιο αυτό η κ. Νίκη Κεραµέως και ο Κύπριος Υπουργός
Παιδείας προχώρησαν τον Φεβρουάριο του 2023 στην υπογραφή
διακρατικής συµφωνίας για την αµοιβαία αναγνώριση τίτλου
σπουδών. Σύµφωνα µε την ελληνική πλευρά, η συµφωνία αυτή
έγινε για να διευκολύνει τον µεγάλο αριθµό αιτήσεων αναγνώρι-
σης πτυχίων από τα δηµόσια και ιδιωτικά πανεπιστήµια της Κύ-
πρου. Το ερώτηµα που προκύπτει είναι, αφού υπάρχει
νοµοθεσία, κατά τη γνώµη µας σε βάρος των ελληνικών πανεπι-
στηµίων και των αποφοίτων τους, γιατί χρειάζεται µια νέα, ξεχω-
ριστή και επείγουσα νοµοθέτηση, δεδοµένου µάλιστα πως η
συνεργασία Ελλάδας και Κύπρου για το ζήτηµα φέρει την υπο-
γραφή της κ. Κεραµέως και βρίσκεται σε πλήρη εφαρµογή;

Ακούσαµε από την πλευρά της Κυβέρνησης πως πρόκειται για
βελτίωση της συνεργασίας µε τους αδερφούς µας Κυπρίους.
Αγνοούν -δεν νοµίζω, βέβαια, ότι το αγνοούν- ότι η συνεργασία
των ελληνικών και των κυπριακών πανεπιστηµίων συµβαίνει εδώ
και χρόνια τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Άλλο,
όµως, η εκπαιδευτική και ερευνητική συνεργασία και άλλο η
απευθείας αναγνώριση των πτυχίων.

Τι έρχεται, λοιπόν, να ρυθµίσει τη συγκεκριµένη συµφωνία;
Την προθεσµία εντός της οποίας πρέπει ο ΔΟΑΤΑΠ να αποκριθεί.
Ρώτησα και στην Επιτροπή Μορφωτικών, στην περίπτωση που
δεν µπορέσει ο ΔΟΑΤΑΠ να ανταποκριθεί εντός εξήντα ηµερών,
αν θα γίνεται αυτόµατη αναγνώριση. Δυστυχώς, δεν έλαβα σαφή
απάντηση από τον Υπουργό. Η κ. Λυτρίβη, εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας, µίλησε κατά τη διάρκεια της οµιλίας της για σχε-
δόν αυτόµατη αναγνώριση. Περιµένω, λοιπόν, την τεκµηριωµένη
απάντηση και από τον Υπουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα άλλο ένα, ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, προβλέπεται πως τυχόν διαφορές ανάµεσα στους δύο

οργανισµούς, τον ΔΟΑΤΑΠ και τον κυπριακό ΚΥΣΑΤΣ, επιλέγον-
ται µε διαβούλευση. Αυτό θα µπορούσε να σηµαίνει πως ο ΔΟΑ-
ΤΑΠ αν αρνηθεί µια αναγνώριση, ένας απόφοιτος χάνει το
δικαίωµά του να προσφύγει στη δικαιοσύνη; Και πώς επιλύεται
το θέµα; Εσωτερικά, λέει, η διάταξη του νόµου. Και µε ποιον
ακριβώς τρόπο;

Σε κάθε περίπτωση, είναι σαφές πως η συγκεκριµένη συµφω-
νία αποτελεί συνέπεια των διατάξεων του νόµου Κεραµέως που
άνοιξε την πόρτα για απευθείας αναγνωρίσεις πτυχίων είτε από
δηµόσια είτε από ιδιωτικά πανεπιστήµια άλλων χωρών, εν προ-
κειµένω µιλάµε για τα πανεπιστήµια της Κύπρου, ακόµη και σε
περιπτώσεις που η φοίτηση γίνεται εξ αποστάσεως και οι εξετά-
σεις «πραγµατοποιούνται» τυπικά στην Ελλάδα.

Αυτό, λοιπόν, που εµείς βλέπουµε είναι πως η Κυβέρνηση του
κ. Μητσοτάκη, ο κ. Πιερρακάκης ουσιαστικά µας λέει ότι η Κύ-
προς είναι που µας δείχνει τον δρόµο για την ίδρυση των ιδιωτι-
κών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα. Βεβαίως, αυτά ειπώθηκαν στις
προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, όπου τόσο ο Υπουρ-
γός όσο και ο κ. Μητσοτάκης αναφέρθηκαν στο άρθρο 28 του
Συντάγµατος, για να περιγράψουν την εγκατάσταση ξένων -µε-
ταξύ αυτών και ιδιωτικών πανεπιστηµίων- στην Ελλάδα, χωρίς να
χρειαστεί άµεσα η αναθεώρηση του άρθρου 16.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, όπως τόνισα και στη συνε-
δρίαση της Επιτροπής Μορφωτικών, η επίκληση του άρθρου 28
του Συντάγµατος αποτελεί µια επιλεκτική, µια κατά το δοκούν
ερµηνεία περί διακρατικών συµφωνιών που θα σας οδηγήσει στα
όρια της αντισυνταγµατικότητας, προκειµένου να διευκολύνετε
την ίδρυση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα. Ο συγκε-
κριµένος στόχος αποτελεί για τη Νέα Δηµοκρατία το «ιερό δι-
σκοπότηρο» αναφορικά µε την τριτοβάθµια εκπαίδευση στην
Ελλάδα.

Τη στιγµή που η πανεπιστηµιακή κοινότητα και τα δηµόσια
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα ζητούν ενίσχυση µε πόρους και

προσωπικό, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέσπισε την
ελάχιστη βάση εισαγωγής, επέβαλε τα δίδακτρα σε όλα τα µε-
ταπτυχιακά, ανέστειλε τη λειτουργία τµηµάτων ή σχολών -ανα-
φέρθηκα σε παραδείγµατα, όπως το Τµήµα Μηχανολόγων
Μηχανικών που θα ολοκλήρωνε το Πολυτεχνείο στα Γιάννενα, ή
τη Νοµική στην Πάτρα, µε το σκεπτικό ότι η χώρα δεν χρειάζεται
να παράγει περισσότερους δικηγόρους- τώρα µας καλείτε να εγ-
κρίνουµε τη fast track αναγνώριση πολλαπλάσιων πτυχίων –Νο-
µικής, Ψυχολογίας, Ειδικής Αγωγής- από την Κύπρο και που
ουσιαστικά αφορούν φοιτητές που δεν κατάφεραν, οι περισσό-
τεροι από αυτούς, να περάσουν και να ικανοποιήσουν τις προσ-
δοκίες τους στα αντίστοιχα τµήµατα των ελληνικών ΑΕΙ. Βεβαίως,
αυτό αφορά και άλλους τίτλους σπουδών, µεταπτυχιακούς, δι-
δακτορικούς και τα λοιπά.

Κλείνοντας λοιπόν –και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- η κύρωση
της σηµερινής συµφωνίας αποτελεί ένα ακόµη βήµα προς την
απαξίωση των ελληνικών δηµόσιων πανεπιστηµίων, ένα ακόµη
βήµα προς την άνευ όρων αναγνώριση πτυχίων χωρίς ακαδη-
µαϊκά και αξιολογικά κριτήρια, αλλά στη βάση των διακρατικών
συµφωνιών και των απαιτήσεων της αγοράς της ιδιωτικής τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης. 

Προφανώς, είµαστε απέναντι.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νίκη, τον

κ. Νικόλαο Παπαδόπουλο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αξιότιµε Πρόεδρε, αξιότιµε

Υπουργέ, αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι εµείς από τη
µεριά µας θα θέλαµε να εκφράσουµε τις ευχές µας για ταχεία
ανάρρωση του αστυνοµικού που τραυµατίστηκε χθες. Πράγµατι,
κάθε φορά που ανεβαίνω σ’ αυτό το Βήµα της Βουλής, όλο συλ-
λυπητήρια και όλα τραγικά πράγµατα εκφράζουµε. 

Θα ήθελα, επίσης, να πω δύο πράγµατα για τη χθεσινή επί-
σκεψη του Τούρκου Προέδρου. Πραγµατικά και λόγω του ότι το
νοµοσχέδιο αφορά την Κύπρο, είναι έντονα τα συναισθήµατα ότι
πενήντα χρόνια περίπου συµπληρώνει η τουρκική κατοχή του
40% του εδάφους της Κύπρου µας. Είναι η µόνη πρωτεύουσα
της Ευρώπης που όταν πας, βλέπεις συρµατόπλεγµα να χωρίζει
µια ευρωπαϊκή πρωτεύουσα στη µέση. Είναι ένα όνειδος για την
Ευρώπη. 

Επίσης, ως Βουλευτής βρέθηκα πρώτη φορά στο κέντρο των
Αθηνών και είδα τέτοια δρακόντεια µέτρα ασφαλείας. Πραγµα-
τικά, Σουλτάνο περιµένατε και όχι Πρόεδρο φίλης χώρας. Τι
µέτρα ήταν αυτά; Και σαν να µην έφταναν αυτά, είδαµε εµβρόν-
τητοι και τον Υπουργό Εξωτερικών. Σαν άνθρωπο τον καταλα-
βαίνω να κάνει αβροφροσύνες, κ.λπ., όπως έκανε και στην
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, αλλά σαν υπεύθυνος Έλληνας πολι-
τικός δεν βαστώ, αγαπητοί µου, ούτε και ως αστείο να βλέπω Έλ-
ληνα Υπουργό των Εξωτερικών να κάνει υπόκλιση µετά
οσφυοκαµψίας στον Τούρκο Πρόεδρο. Πραγµατικά, αυτό µε θλί-
βει αφάνταστα. 

Επίσης, ακούσαµε από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι υπο-
γράψατε, λέει, ένα κείµενο φιλίας. Πού είναι αυτό το κείµενο; Δό-
θηκε στη δηµοσιότητα; Ξέρουµε τίποτα; Διότι, πραγµατικά, δεν
σας εµπιστευόµαστε. 

Επίσης, ένα άλλο που µου έκανε χθες εντύπωση είναι ότι βγή-
καν δηµοσιεύµατα που λένε ότι ο Τούρκος Πρόεδρος ευχαριστεί
τον Πρωθυπουργό γιατί έκλεισε στις 5 Ιουλίου µία δοµή στο Λαύ-
ριο. Γιατί την έκλεισε; Ο Τούρκος Πρόεδρος δίνει εντολές και
εµείς πράττουµε; Η επίσηµη, βέβαια, εκδοχή είναι ότι υπήρχε
πρόβληµα µε τις κτηριακές εγκαταστάσεις, αλλά η ανεπίσηµη
λέει ότι το απαίτησε ο Τούρκος Πρόεδρος, γιατί, λέει, υπήρχαν
τροµοκράτες. 

Πραγµατικά αισθανόµαστε ένα κενό και έναν φόβο, θα έλεγα,
όταν η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, ο συγκεκριµένος Πρωθυπουρ-
γός διαπραγµατεύεται τα εθνικά µας θέµατα µετά από τη γνωστή
στάση στο σκοπιανό, στις κρυφές διαπραγµατεύσεις µε την
Τουρκία και µε το τι γίνεται µε την αποστρατικοποίηση των νη-
σιών, ενώ η προπαγάνδα του «Tourkagean» καλά κρατεί. 
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Και, τέλος, αγαπητοί µου συνάδελφοι, για να κλείσω τα θέµατα
µε τα ελληνοτουρκικά, πραγµατικά θα ποθούσα να δω στη χώρα
αυτή προσωπικότητες που θα µπορούσαν να αρθρώσουν λόγο
και να κινητοποιήσουν τον λαό µας, όπως ο Μακαριστός Αρχιε-
πίσκοπος Χριστόδουλος –και µη µε περάσετε για θρησκόληπτο,
εσείς οι Αριστεροί, πείτε εσείς µία προσωπικότητα σαν τον Μίκη
Θεοδωράκη- που µε ένα νεύµα τους κατέβαζαν τον κόσµο στα
πεζοδρόµια και διεκδικούσαν τα τίµια αιτήµατα και τα δίκαια του
ελληνικού λαού. Και να βάλει ο λαός «κόκκινες» γραµµές, αφού
δεν άκουσα να βάλετε εσείς «κόκκινες» γραµµές στις ορέξεις του
Τούρκου Προέδρου. Αν θέλει να µιλήσει για το Αιγαίο, πρώτα να
λύσει το πρόβληµα της Θεολογικής Σχολής της Χάλκης, το πρό-
βληµα της Αγίας Σοφίας. Αν θέλει να µιλήσει για «γαλάζιες πα-
τρίδες» και «Mavi Vatan», να πει πού είναι οι χίλιοι πεντακόσιοι
αγνοούµενοι της Κύπρου που ακόµα τους ψάχνουµε και δεν µπο-
ρούµε να τους βρούµε. Επίσης, να µας απαντήσει πόσα εκατοµ-
µύρια κρυπτοχριστιανούς καταπιέζει αυτή τη στιγµή στο έδαφος
της Τουρκίας. 

Για το εν λόγω νοµοσχέδιο, αγαπητοί µου, θα συµφωνήσω –
για να µη σας τρώω πολύ τον χρόνο σας- και µε τον συνάδελφο
του ΠΑΣΟΚ και µε τον συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ που είπαν ότι
πράγµατι αν το δούµε µακροσκοπικά, όλοι το θέλουµε να απο-
κτήσουµε σχέσεις µε τα πανεπιστήµια της Κύπρου µας. Εµείς εί-
µαστε οπαδοί του ηροδότειου που λέει ότι έχουµε το όµαιµον,
το οµόθρησκον και το οµότροπον µε τους Κύπριους και πρώτοι
εµείς θα θέλαµε να στρέψουµε τις ορδές των φοιτητών από τις
παραδουνάβιες χώρες προς την Κύπρο µας. Τουλάχιστον η Κύ-
προς είναι αίµα από το αίµα µας και σαρξ εκ της σαρκός µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, υπάρχει ένας έντονος πόθος στον λαό µας, παρ’ όλη
τη φτώχεια του, να θέλει να σπουδάσει τα παιδιά του, κάνοντας
µάλιστα οι γονείς µερικές φορές –σε πολλούς από εµάς πιστεύω
ότι έχει συµβεί- υπεράνθρωπες προσπάθειες για να αποκτήσει
το παιδί τους έναν ακαδηµαϊκό τίτλο. 

Γι’ αυτό επικροτούµε τέτοιες συνθήκες, αλλά αυτό δεν µπορεί
να ενταχθεί στα πλαίσια της εµβαλωµατικής διαδικασίας των δια-
κρατικών συµφωνιών και να µην εξασφαλίζεται η ποιότητα, αγα-
πητοί µου, των ακαδηµαϊκών ιδρυµάτων και των ακαδηµαϊκών
τίτλων. 

Στην Ελλάδα τους θέλουµε τους µορφωµένους. Ο ελληνικός
λαός το έχει αποδείξει αυτό. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε σπου-
δάζουν σαράντα πέντε χιλιάδες Ελληνόπουλα στο εξωτερικό.
Υπάρχουν άτοµα –«κρανιοκενείς», θα τους έλεγα- που λένε «Τι
τους θέλουµε τόσους µορφωµένους;». Δεν είναι δυνατόν να το
αποδεχτούµε, βέβαια, εµείς αυτό, γιατί αυτοί είναι που θα βά-
λουν µπροστά την ατµοµηχανή της οικονοµίας και θα µας τοπο-
θετήσουν στην Ευρώπη σε έναν υψηλό θώκο. 

Κανείς δεν έπαθε κάτι από τη µόρφωση. Όµως, το παρόν νο-
µοσχέδιο η Νίκη το καταψηφίζει, γιατί δεν εξασφαλίζει την ποι-
ότητα του τίτλου σπουδών, δεν εξασφαλίζει αυτό που
πραγµατικά εµείς θα θέλαµε. Θα θέλαµε, δηλαδή, οι τίτλοι σπου-
δών να αντεπεξέρχονται πραγµατικά σε ένα υψηλό επίπεδο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Πλεύση

Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία.
Παρακαλώ, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να υπογραµµίσουµε κατ’

αρχάς ότι η Πλεύση Ελευθερίας υποστηρίζει τη στενή συνεργα-
σία Κύπρου και Ελλάδας στον τοµέα της παιδείας και ιδιαίτερα
στη βαθµίδα της ανώτατης παιδείας. Πριν από µερικές εβδοµά-
δες είχα την ευκαιρία να διατυπώσω την άποψη αυτή σε µία συ-
νάντηση µε µέλη της κυπριακής Βουλής των Αντιπροσώπων,
παρουσία και του κυρίου Υπουργού της Παιδείας, όπου πρότεινα
την ιδέα της σύστασης πλαισίου ειδικής σχέσης µε τα κυπριακά
πανεπιστήµια στον χώρο της ανώτατης παιδείας. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, από χρόνια, υποστηρίζει τη διεθνοποί-
ηση των ελληνικών πανεπιστηµίων και γνωρίζει ότι ορισµένα από

τα πιο διεθνοποιηµένα πανεπιστήµια στον κόσµο, όπως παρα-
δείγµατος χάριν αυτά της Βρετανίας, της Γαλλίας, της Γερµανίας
και άλλα, είναι κρατικά ιδρύµατα. Για µας, η υψηλή διεθνοποίηση
δεν έρχεται σε σύγκρουση µε τον δηµόσιο χαρακτήρα της ανώ-
τατης εκπαίδευσης. Επίσης θεωρούµε ότι στην περίπτωση της
Κύπρου, όπου έχουµε έναν αδερφό λαό που οµιλεί την ίδια
γλώσσα, απαιτείται µια ακόµη στενότερη σχέση συνεργασίας, η
οποία ξεπερνά τα συνήθη πλαίσια της διεθνοποίησης των πανε-
πιστηµίων. Και αυτή προτείνουµε ως γενικό πλαίσιο µελλοντικής
συνεργασίας. 

Την ίδια στιγµή, όµως, η παρούσα σύµβαση που έρχεται στη
Βουλή προς κύρωση µε τη µορφή νοµοσχεδίου, µας δηµιουργεί
κάποιες απορίες και επιφυλάξεις. Πρώτον, δεν µπορούµε να κα-
τανοήσουµε ούτε από το κείµενο της ίδιας της σύµβασης ούτε
και από την αιτιολογική έκθεση γιατί υπάρχει ανάγκη για µια δι-
µερή διεθνή σύµβαση µε την Κύπρο στο πεδίο της αµοιβαίας
αναγνώρισης πτυχίων, τη στιγµή που ήδη υπάρχει µια διαδικασία
που προβλέπεται µε τον τελευταίο νόµο του 2022.

Έθεσα το ίδιο ερώτηµα στην αρµόδια επιτροπή αλλά, δυστυ-
χώς, δεν λάβαµε απάντηση -αν και µπορούµε να καταλάβουµε
κάποιες από τις προθέσεις του νοµοσχεδίου. Θεωρούµε,
ωστόσο, ότι η σύµβαση αυτή δεν διευκολύνει και δεν προσθέτει
τίποτα ουσιαστικό στη διαδικασία αµοιβαίας αναγνώρισης ανώ-
τατων τίτλων σπουδών, δηλαδή, πανεπιστηµιακών πτυχίων, που
ήδη προβλέπεται, µε βάση τον νόµο του 2022 που ορίζει τη λει-
τουργία του ΔΟΑΤΑΠ- δηλαδή, του οργανισµού που είναι αρµό-
διος για την αναγνώριση πανεπιστηµιακών πτυχίων από το
εξωτερικό. 

Η ίδια η σύµβαση δεν περιέχει κάποιο άρθρο που να προβλέ-
πει αυτοµατισµό στην αναγνώριση κυπριακών πτυχίων, αλλά µε
το άρθρο 2 προβλέπει ότι η διαδικασία αυτή πρέπει να γίνεται
µέσω του ΔΟΑΤΑΠ, που είναι αυτό που ήδη συµβαίνει. 

Δεύτερον, η σύµβαση δεν προβλέπει ούτε κάποια επίσπευση
του χρόνου µε τον οποίο πρέπει ο ΔΟΑΤΑΠ να αναγνωρίζει την
ισοτιµία των πτυχίων των κυπριακών πανεπιστηµίων.

Με βάση το άρθρο 4, η προθεσµία που δίνει η σύµβαση είναι
ο ΔΟΑΤΑΠ να αναγνωρίζει τα πτυχία από τα κυπριακά πανεπι-
στήµια εντός εξήντα ηµερών, αλλά ήδη µε το υφιστάµενο νοµικό
πλαίσιο στο εσωτερικό της Ελλάδας, η προθεσµία που δίδεται
στον ΔΟΑΤΑΠ για να προβαίνει στην ίδια αναγνώριση, είναι µία
µε οκτώ εβδοµάδες. Δηλαδή, είναι πάλι δύο µήνες. Η σύµβαση
δεν συµπτύσσει αυτόν τον χρόνο και συνεπώς, δεν υπάρχει επί-
σπευση.

Επίσης, γνωρίζουµε ότι υπάρχει µια γνωστή κριτική φοιτητών
και πανεπιστηµιακών, όσον αφορά την επίσπευση της αναγνώρι-
σης πτυχίων ξένων πανεπιστηµίων από τον ΔΟΑΤΑΠ, αλλά αυτό
θεωρούµε ότι είναι ένα ζήτηµα εσωτερικό, το οποίο αντιµετωπί-
ζεται µε διοικητικές παρεµβάσεις, όχι µέσω µιας διεθνούς σύµ-
βασης τουλάχιστον όχι κάτω από κανονικές συνθήκες. 

Ένα τρίτο σηµείο, το οποίο µας δηµιουργεί απορία και νοµί-
ζουµε ότι δεν είναι άσχετο µε τις βαθύτερες προθέσεις της σύµ-
βασης αυτής και του νοµοσχεδίου που τη φέρνει, είναι ότι
αναγνωρίζονται παραρτήµατα ιδιωτικών πανεπιστηµίων που λει-
τουργούν στην Κύπρο. Ένα από αυτά -είναι ένα παράδειγµα,
υπάρχουν πολύ περισσότερα- είναι το Αµερικανικό Πανεπιστήµιο
Βηρυτού, το οποίο έχει ένα παράρτηµα που λειτουργεί στην
Κύπρο µε την επωνυµία «Cyprus American University of Beirut
Mediterraneo» (και αυτή βρίσκεται στο παράρτηµα που συνο-
δεύει τη σύµβαση και το νοµοσχέδιο).

Πρέπει να τονίσω, όπως κάναµε και στην αρµόδια επιτροπή,
ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι αντίθετη στην αναγνώριση πα-
ραρτηµάτων πανεπιστηµίων από άλλες χώρες, τα οποία λειτουρ-
γούν στην Κύπρο ή σε τρίτες χώρες µε τις οποίες εµείς
υπογράφουµε συµβάσεις, διότι αυτά τα παραρτήµατα δεν υπό-
κεινται στον απαιτούµενο έλεγχο ποιότητας παροχής σπουδών. 

Με απλά λόγια: αλλιώς θεωρούµε ότι ένας φοιτητής σπουδά-
ζει, αν πάει στο Αµερικανικό Πανεπιστήµιο Βηρυτού στη Βηρυτό,
που είναι ένα λιβανέζικο πανεπιστήµιο, (ένα αµερικανικό πανεπι-
στήµιο στον Λίβανο και εκεί είναι που εδρεύει) και αλλιώς, θα έχει
εµπειρία σπουδών από το παράρτηµα αυτού του πανεπιστηµίου,
αν παρακολουθήσει στην Κύπρο. 
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Ο ποιοτικός έλεγχος, µε άλλα λόγια, δεν είναι αρκετά ισχυρός
και αυτό πιστοποιεί µια µακρά εµπειρία µαρτυριών από ακαδη-
µαϊκούς και από ειδικούς στον τοµέα αυτό. Συνεπώς, η τρίτη έν-
σταση που έχουµε, όσον αφορά τη σύµβαση αυτή, σχετίζεται µε
τα παραρτήµατα σπουδών. 

Τέλος, πρέπει να υπενθυµίσω εδώ και θα κλείσω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε, ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι, κατ’ αρχάς, αν-
τίθετη στη λειτουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα και
υποστηρίζει την εφαρµογή του άρθρου 16 του Συντάγµατος, που
λέει ρητά ότι η ανώτατη παιδεία παρέχεται «δωρεάν» και «απο-
κλειστικά από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου». 

Θεωρούµε ότι, η σύµβαση που έχουµε µπροστά µας δεν πα-
ρέχει επαρκείς εγγυήσεις για την προάσπιση του δηµόσιου χα-
ρακτήρα της ανώτατης παιδείας στην Ελλάδα, όπως ορίζει το
Σύνταγµα. Αντιθέτως, φαίνεται πως πάει να επιβάλει από το εξω-
τερικό, µέσω του άρθρου 28 του Συντάγµατος, µια διαφορετική
προσέγγιση, όσον αφορά το πώς ο ΔΟΑΤΑΠ αντιµετωπίζει κά-
ποια ιδιωτικά πανεπιστήµια του εξωτερικού, των οποίων τα πτυ-
χία, συνήθως, δεν αναγνωρίζονται από τον ΔΟΑΤΑΠ ως ισότιµα.
Αυτή είναι µια προσέγγιση που µας βρίσκει επιφυλακτικούς και
γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα υπερψηφίσει αυτό το νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των εισηγητών και των ειδικών

αγορητών, µε την κ. Ιωάννα Λυτρίβη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι προφανές ότι σήµερα δεν κάνουµε µια εφ’ όλης της ύλης

συζήτηση για την ανώτατη εκπαίδευση, κύριε Χρηστίδη, µια συ-
ζήτηση η οποία γνωρίζουµε πολύ καλά σε συζητήσεις µε τον
Υπουργό ότι θα γίνει πολύ σύντοµα και θα συµφωνήσω ιδιαίτερα
µε την αναφορά σας στον τρίτο λόγο στον οποίο αποδώσατε τη
διαρροή φοιτητών από τα πανεπιστήµια στη χώρα, που δεν είναι
άλλος από µια άστοχη επιλογή. Και γι’ αυτό, θεωρώ ότι αιχµή του
δόρατος σε αυτό τον αγώνα θα είναι η ενίσχυση της συµβουλευ-
τικής σταδιοδροµίας και του επαγγελµατικού προσανατολισµού,
που και αυτή εντάσσεται στη στρατηγική της πολιτικής για την
εκπαίδευση και νοµίζω ότι πρέπει να ενισχυθεί έτι περαιτέρω και
πιο ουσιαστικά, πιο βιωµατικά στη χώρα µας, στα ελληνικά σχο-
λεία, για να έχουν τα παιδιά µια καλύτερη εικόνα για το πού πάµε
µετά το λύκειο -µετά το λύκειο τι;- ώστε να µπορούν να απαντή-
σουν έτσι αρκετά επαρκώς.

Τώρα, ως προς τη συµφωνία, που είπαµε ότι επιτρέπει την
αµοιβαία την ταχύτερη αµοιβαία αναγνώριση πανεπιστηµιακών
τίτλων σπουδών των ιδρυµάτων που αναγνωρίζει η Ελληνική Δη-
µοκρατία στην Κύπρο και των ιδρυµάτων που αναγνωρίζει η Κυ-
πριακή Δηµοκρατία στην Ελλάδα, προφανώς, υπήρχε
αναγνώριση των ιδρυµάτων, µέσω των αντίστοιχων θεσµικών φο-
ρέων, τόσο στην Ελλάδα όσο και στην Κύπρο του ΔΟΑΤΑΠ και
του ΚΥΣΑΤΣ αντίστοιχα. 

Με το νόµο-πλαίσιο το 2022 η διαδικασία αυτή έγινε ταχύτερη,
πιο αποτελεσµατική, πιο φιλική προς τον πολίτη. Ωστόσο, είναι
η πρώτη φορά που έχουµε µια τέτοια διακρατική συµφωνία, που
πέρα από την ουσία φέρει και υψηλό συµβολισµό ως προς τους
αδελφικούς δεσµούς µας µε την Κύπρο. 

Εδώ και σχεδόν δύο αιώνες δεκάδες, ίσως και εκατοντάδες χι-
λιάδες Κύπριοι έχουν σπουδάσει στην Ελλάδα, ενώ τα τελευταία
χρόνια πολλοί Έλληνες πηγαίνουν στην Κύπρο, για να συνεχί-
σουν τις σπουδές τους, επιλέγουν κάποιο άλλο επιστηµονικό
πεδίο, συνεχίζουν σε µεταπτυχιακό επίπεδο κ.λπ.. 

Τώρα ως προς την ελληνική πλευρά, η σύναψη τέτοιου είδους
συµφωνιών επισφραγίζει, θα λέγαµε, µια συνολική στρατηγική,
που ποτέ δεν χαράχτηκε πίσω από κλειστές πόρτες, ποτέ δεν
έγινε κρυφή. Το αναφέρω αυτό, γιατί ακούστηκε έτσι ιδιαιτέρως
ως κριτική. Ακούσαµε για µια κερκόπορτα που ανοίγει, όχι ήταν
ανοιχτά τα χαρτιά πάντα.

Εντάσσεται, λοιπόν, στο πλαίσιο µιας συνολικής στρατηγικής
που έχει χαράξει και υλοποιεί σταθερά και µε συνέπεια η κυβέρ-
νηση από το 2019 στην κατεύθυνση της διεθνοποίησης και εξω-
στρέφειας, µε τη θεσµοθέτηση της δυνατότητας για τα ελληνικά

ΑΕΙ να συνάψουν συνεργασίες µε πανεπιστήµια του εξωτερικού
για κοινά και διπλά πτυχία, κοινά ερευνητικά κέντρα, κοινά θερινά
προγράµµατα σπουδών κ.λπ., µε την απελευθέρωση του πλαι-
σίου για την ίδρυση ξενόγλωσσων προγραµµάτων σπουδών και
την προσέλκυση φοιτητών από το εξωτερικό, µε τη θεσµοθέτηση
της σχεδόν αυτόµατης ακαδηµαϊκής αναγνώρισης τίτλων του
εξωτερικού, βάζοντας τέλος σε καθυστερήσεις και γραφειοκρα-
τία. Μιας πολιτικής για την ανώτατη εκπαίδευση που στοχεύει σε
ιδρύµατα αυτόνοµα, αυτοδιοίκητα, εξωστρεφή, σε κοινό βηµατι-
σµό, θα λέγαµε, µε την αγορά εργασίας, ικανά να παρακολου-
θούν τις εξελίξεις που επιτάσσει η 4η και οσονούπω η 5η

βιοµηχανική επανάσταση και η τεχνητή νοηµοσύνη, ιδρύµατα
ικανά να έχουν δεσπόζουσα θέση στον διεθνή ακαδηµαϊκό
χάρτη. Μιας πολιτικής για την ανώτατη εκπαίδευση που επιτρέ-
πει στους λειτουργούς της να αυτενεργούν και να εξελίσσονται.
Μιας πολιτικής που επιτρέπει στους ακαδηµαϊκούς και τους φοι-
τητές να θέτουν στόχους και να γίνονται διαρκώς καλύτεροι, να
ξεπερνούν τους εαυτούς τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έχουµε εξαιρετικά πανεπιστήµια,
εξαιρετικό ανθρώπινο δυναµικό και µπορούµε να διεκδικήσουµε
τη θέση που αξίζει στα πανεπιστήµιά µας στον διεθνή ακαδη-
µαϊκό χάρτη. Σε αυτή την προσπάθεια, η Κυβέρνηση θα συνεχίσει
να είναι αρωγός, συµβάλλοντας µε όλες της τις δυνάµεις, προ-
κειµένου η χώρα µας να αποτελέσει έναν φάρο εκπαίδευσης που
θα προσελκύει φοιτητές από όλον τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Επιθυµεί κάποιος από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
να λάβει τον λόγο;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μπιµπίλας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Καληµέρα σας και ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς να πω ότι βρισκόµαστε µπροστά σε µία περίεργη

κατάσταση. Σύσσωµη η Αντιπολίτευση σε πολλά πράγµατα λέει
τα ίδια και η Κυβέρνηση δεν δίνει καµµία σηµασία σε αυτό.

Χθες ψηφίστηκε το φορολογικό νοµοσχέδιο που δεν έδωσε
καµµία σηµασία στην κραυγή των καλλιτεχνών να εξαιρεθούν και
δεν εξαιρέθηκαν. Με αυτή την κατάσταση οι καλλιτέχνες θα φτω-
χοποιηθούν, πέρα από το ότι έχουν υποβαθµιστεί τα πτυχία µας
και δεν θεωρούνται πια πτυχία ανώτερων δραµατικών σχολών,
όπως λέει στο Υπουργείο Πολιτισµού. Δεν θεωρούνται τίποτα,
είναι απόφοιτοι λυκείου πλέον οι ηθοποιοί. Με το χθεσινό νοµο-
σχέδιο όµως δόθηκε και άλλο ένα ράπισµα. Θα φτωχοποιηθούµε,
θα καταργήσουµε τα δελτία µας και στο τέλος δεν θα έχουµε
ούτε ένσηµα, διότι µόνο αυτή είναι η λύση.

Θα ήθελα, λοιπόν, να µην κοµπάζετε συνέχεια για το 41%, γιατί
και το υπόλοιπο 59% µπορεί να είναι τόσο κατακερµατισµένο,
αλλά σε πάρα πολλά πράγµατα συµφωνεί. Δεν δίνετε, λοιπόν,
σηµασία σε αυτό το 59% και δεν την ακούτε τη φωνή του; Να µη
βάλουµε και το 50% του ελληνικού πληθυσµού που δεν ψηφίζει
καθόλου, που δεν ξέρουµε και τι απόφαση θα έπαιρνε αν ψήφιζε.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Σύµφωνα, λοιπόν, µε το άρθρο 306
του ν.4957/2022 σχετικά µε τις προϋποθέσεις ακαδηµαϊκής ισο-
δυναµίας, οι τίτλοι σπουδών των αναγνωρισµένων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων της αλλοδαπής αναγνωρίζονται ως ακαδηµαϊκά ισο-
δύναµοι τίτλοι σπουδών της ηµεδαπής, εφόσον το σύνολο των
σπουδών έχει πραγµατοποιηθεί εντός της ελληνικής επικράτειας
ή µέρος αυτού έχει πραγµατοποιηθεί εντός ελληνικής επικρά-
τειας σε δηµόσιο ίδρυµα. Εποµένως, έχοντας υπ’ όψιν και την
πληθώρα παραρτηµάτων των κυπριακών πανεπιστηµίων στην Ελ-
λάδα, πρέπει η αναγνώριση αυτή να γίνεται µε έναν τρόπο πολύ
συνετό ο οποίος να διασφαλίζει και να µην υπονοµεύει τα πτυχία
των ελληνικών δηµόσιων πανεπιστηµίων. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο φοβόµαστε ότι ανοίγει η πόρτα για την
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα. Ανώτατη εκπαί-
δευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα που αποτελούν νο-
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µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη αυτοδιοίκηση και η
σύσταση ανώτατων σχολών από ιδιώτες απαγορεύεται. Δεδοµέ-
νης, λοιπόν, της Συµφωνίας της Μπολόνια, η οποία αποσκοπεί
σε µεγαλύτερη συνοχή µεταξύ των συστηµάτων τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης σε όλη την Ευρώπη, οι τίτλοι σπουδών κατηγοριο-
ποιούνται σε επίπεδο 6, 7 και 8 ανάλογα µε τον βαθµό των πτυ-
χίων. 

Τι γίνεται όµως µε τα επαγγελµατικά δικαιώµατα τα οποία έρ-
χονται ως συνέπεια µε την αναγνώριση του τίτλου σπουδών, δε-
δοµένης µάλιστα και της πρόσφατης κατάστασης για τη
διαβάθµιση των καλλιτεχνικών σχολών, που όπως προείπα κατη-
γοριοποιήθηκαν ως πτυχία λυκείου; Προβληµατική εποµένως
είναι η προσπάθεια διαβάθµισης των πτυχίων στη χώρα µας και
συνεπώς χρήζει προσοχής, ώστε να µην υποβαθµιστούν οι τίτλοι
σπουδών των ελληνικών δηµόσιων πανεπιστηµίων.

Παράλληλα, ένα ζήτηµα που έχει προκύψει είναι η µη αναγνώ-
ριση επαγγελµατικών δικαιωµάτων από ιδιωτικές σχολές. Από-
φοιτοι τµηµάτων Νοσηλευτικής, Βρεφοκοµίας, Μαιευτικής,
Ψυχολογίας και άλλων αναφέρουν πως οι επαγγελµατικοί σύλ-
λογοι δεν αναγνωρίζουν τα πτυχία τους χωρίς αντίστοιχη ενηµέ-
ρωση των σπουδαστών από τις εν λόγω ιδιωτικές σχολές. Άρα
είναι άµεσα ζητούµενο να διαφυλαχθεί η δηµόσια εκπαίδευση, η
οποία δεν επιτρέπει σε ιδιώτες να διαφηµίζουν και να προσανα-
τολίζουν τις ανακοινώσεις τους για τα πτυχία στην κατεύθυνση
που τους εξυπηρετεί στον βωµό του χρήµατος και στην εν λόγω
περίπτωση τα υψηλότατα δίδακτρα που καλούνται να πληρώ-
σουν οι σπουδαστές.

Στο άρθρο 1 για τα κυπριακά εκπαιδευτικά ιδρύµατα χρησιµο-
ποιείται η λέξη «ανωτέρα». Τα δικά µας όµως είναι ανώτατα.
Άλλο η ανώτερη εκπαίδευση και άλλο η ανώτατη. Αυτό που φο-
βόµαστε είναι µήπως ανοίξει η κερκόπορτα για την πλήρη κατε-
δάφιση του άρθρου 16. Ίσως νέες υπηρεσίες προκύψουν για τα
παραρτήµατα που υπάρχουν στα πανεπιστήµια Κύπρου να προ-
σφέρουν άνετα τα αγγλόφωνα τµήµατα του πανεπιστηµίου πολ-
λαπλασιάζοντας τις αγγλόφωνες σπουδές προσελκύοντας
φοιτητές από ολόκληρη τη λεκάνη της Μεσογείου, της Αφρικής
και των Βαλκανίων µε τη δραστηριότητα µικρών funds εντός των
δηµόσιων ΑΕΙ, που θα είναι ικανά να εντοπίζουν νέες ιδέες φοι-
τητών, να χρηµατοδοτούν και να αναπτύσσουν την παραγωγή
νέων αγαθών και υπηρεσιών. Σύµφωνα µε το άρθρο 28 του Συν-
τάγµατος θα αποτελούν µια οµπρέλα για να έρθουν στην Ελλάδα
να κάνουν επιχειρηµατικές µπίζνες πανεπιστήµια του εξωτερικού. 

Μήπως όλα αυτά αποτελούν ένα δώρο της Κυβέρνησης προς
τα ιδιωτικά κολέγια και τους ιδιοκτήτες τους; Μήπως υπάρχει κά-
ποια µορφής συνδιαλλαγή προς όφελος συγκεκριµένων οικονο-
µικών -και όχι µόνο- κέντρων; Τι σηµαίνει αυτή η πολύ σηµαντική
αναβάθµιση των πτυχίων των ιδιωτικών κολεγίων; Παρ’ ότι είµα-
στε υπέρ της ειδικής σχέσης της εκπαίδευσης µεταξύ της Ελλά-
δας και της Κύπρου, αφού είµαστε το ίδιο έθνος, µήπως τα
παραπάνω εντάσσονται εντός ενός γενικότερου σχεδίου υπο-
βάθµισης της δηµόσιας τριτοβάθµιας εκπαίδευσης λειαίνοντας
το έδαφος για τροποποίηση - κατάργηση στην επόµενη συνταγ-
µατική αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγµατος. Με αυτή
την έννοια δεν θα υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχουν ζητήσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ.

Πλεύρης, η κ. Θρασκιά και ο κ. Μάντζος.
Παρακαλώ, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Τρία σηµεία: Πρώτον, επαναλαµβάνω αυτά που και ο Παύλος

Χρηστίδης είπε νωρίτερα, ότι οι σκέψεις µας και η συµπαρά-
σταση όλων µας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής και όλων, φρονώ, σε αυτή την Αίθουσα οφείλει
σήµερα το πρωί να είναι στον αστυνοµικό και στην οικογένειά
του, στον αστυνοµικό που δίνει τον αγώνα να κρατηθεί στη ζωή
και να επανακτήσει την υγεία του µετά από ένα ακόµη τυφλό χτύ-
πηµα βίας σε έναν ακόµη χώρο αθλητισµού στην πατρίδα µας. 

Και, ξέρετε, κάποια στιγµή και σε αυτή εδώ την Αίθουσα πρέ-
πει να ειπωθούν αλήθειες, γιατί η οπαδική βία δεν είναι ένα φαι-

νόµενο χθεσινό, είναι µια κοινωνική παθογένεια πια και πρέπει να
τη δούµε ως τέτοια και πρέπει κάποια στιγµή οι πολιτικές ευθύ-
νες να µην εξαντλούνται σε αναρτήσεις στα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης, αλλά πρέπει επιτέλους η Κυβέρνηση να ενηµερώσει
την Εθνική Αντιπροσωπεία τι έχει κάνει και πώς έχει προωθήσει
τις εξαγγελίες της τις οποίες έχει πολλαπλώς αναλάβει µετά από
όλα τα τραγικά περιστατικά που είχαµε στη Θεσσαλονίκη, στην
Αθήνα και παντού στη χώρα στο επίπεδο της οπαδικής βίας. Δεν
είναι πράγµατι πολλές οι ηµέρες, πολλές οι εβδοµάδες, πολλοί
οι µήνες από τότε που θρηνήσαµε θύµα στη Νέα Φιλαδέλφεια
νέο άνθρωπο, αφού ορδές χούλιγκανς διέσχισαν όλα τα Βαλκά-
νια. Δεν είναι πολλοί οι µήνες από τη δολοφονία ενός νέου αν-
θρώπου στη Θεσσαλονίκη. Δεν είναι πολλές οι ηµέρες από νέα
περιστατικά οπαδικής βίας στη χώρα. Άρα χρειάζεται διάλογος
µε τη µέγιστη δυνατή διακοµµατική συνεννόηση, µε τη συναρµο-
διότητα και τη συνευθύνη των Υπουργείων, µέρος του χαρτοφυ-
λακίου των οποίων είναι στο δικό σας Υπουργείο, κύριε Υπουργέ,
στον Αναπληρωτή σας Υπουργό, τον κ. Βρούτση. Χρειάζεται να
υπάρχει µία ενηµέρωση άµεσα της Εθνικής Αντιπροσωπείας σε
σχέση µε τη διακοµµατική συνεννόηση και στον έλεγχο και στον
διάλογο που πρέπει να υπάρξει σε αυτή την υπόθεση. 

Δεύτερον, πάλι αναφέρθηκε ο κ. Χρηστίδης στα ζητήµατα της
παιδείας, εκτός του κειµένου της διεθνούς σύµβασης την οποία
καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε. Είναι οι δείκτες PISA του
ΟΟΣΑ οι οποίοι µας δείχνουν µια αδήριτη, σκληρή πραγµατικό-
τητα όχι µόνο για τη χώρα, αλλά κυρίως για εδώ, όπου δυστυχώς
το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα παραµένει στις ουραγούς
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του οργανισµού. 

Τι µας λέει αυτή η έρευνα και η µελέτη; Ότι δεν αρκεί να τα ρί-
χνουµε όλα στην πανδηµία. Πράγµατι η πανδηµία και η τηλεκπαί-
δευση και η κοινωνική αποξένωση, προκάλεσε µια έτι περαιτέρω
υποχώρηση των ποιοτικών δεικτών της εκπαίδευσης σε όλη την
Ευρώπη. Όµως εδώ υπάρχουν και διαχρονικές παθογένειες. Τι
πρέπει να µας διδάξουν αυτές οι συγκριτικές µέθοδοι που θέτουν
το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα σε αντικειµενική πια σύγκριση
διά γυµνού οφθαλµού µε τα άλλα εκπαιδευτικά συστήµατα της
Ευρώπης και του ΟΟΣΑ; Ότι δεν αρκούν επικοινωνιακοί χειρισµοί
του εκπαιδευτικού συστήµατος από τα πάνω προς τα κάτω, αλλά
απαιτείται το ακριβώς αντίστροφο: Απαιτείται ουσιαστικός διά-
λογος και στρατηγικός σχεδιασµός από τα κάτω προς τα πάνω,
από την προσχολική και σχολική εκπαίδευση έως την τριτοβάθ-
µια ανώτερη και ανώτατη εκπαίδευση, τα ελληνικά µας πανεπι-
στήµια.

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής βλέπουµε το πανεπιστή-
µιο, αλλά και την πρωτοβάθµια και µέση δηµόσια εκπαίδευση ως
τον βασικό και κύριο µοχλό κοινωνικής κινητικότητας και µείωσης
των κοινωνικών ανισοτήτων.

Αν συµφωνούµε ολοένα και περισσότεροι σ’ αυτή εδώ την Αί-
θουσα, πρέπει κάποια στιγµή να αποφασίσουµε να ανασυστή-
σουµε το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας, να ξεκινήσουµε ξανά τον
διάλογο για την παιδεία, µε όρους ουσιαστικούς, βαθιά πολιτι-
κούς και όχι επικοινωνιακούς. Διότι, κύριε Υπουργέ, και η προ-
κάτοχός σας Υπουργός και το Υπουργείο σας συνολικά έχει
διακριθεί σε επικοινωνιακό χειρισµό µεγάλων ζητηµάτων παι-
δείας, όπως πρόσφατα η πανεπιστηµιακή αστυνοµία ή η κατάρ-
γηση του ασύλου ή άλλα ζητήµατα, τα οποία µε έναν σχεδόν
επικοινωνιακό, στείρα επικοινωνιακό τρόπο έχετε εµφανίσει ως
την πανάκεια ή τη µαγική λύση που θα έφερνε τις τεράστιες µε-
ταρρυθµίσεις στο πεδίο των πανεπιστηµίων. Επειδή, λοιπόν,
υπήρχαν αποτυχίες, µετρήσιµες, επαληθεύσιµες αποτυχίες, µε
την κατάργηση της πανεπιστηµιακής αστυνοµίας, µε τη διατή-
ρηση προβληµάτων στα δηµόσια πανεπιστήµια, ας έρθουµε στην
ουσία του σχεδιασµού µας για τη δηµόσια παιδεία από τα κάτω,
από το σχολείο έως και το πανεπιστήµιο. 

Και κλείνω µε ένα τρίτο σηµείο, που δεν είναι τόσο νοµοτεχνικό
όσο µπορεί να ακουστεί, αλλά είναι βαθιά ουσιαστικό και πολιτικό.
Είναι το πώς αντιµετωπίζουµε ως πολιτεία την κύρωση των διε-
θνών συµβάσεων. Διότι, για παράδειγµα, διαβάζαµε όταν ξεκίνησε
να συζητείται αυτή η υπόθεση, η συγκεκριµένη σύµβαση, ότι θα
υπήρχε µέσα και η Σύµβαση της Λισαβόνας για την εκπαίδευση
και το εκπαιδευτικό πεδίο στην Ευρώπη και αυτή αφαιρέθηκε.
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Ακούµε και διαβάζουµε για το άρθρο 28 και πώς αυτό θα αξιο-
ποιηθεί στον δρόµο σας για τα µη κρατικά πανεπιστήµια. Κι
επειδή ακούω και πολλούς συναδέλφους από την Αντιπολίτευση
να µιλούν για «κερκόπορτα», θα πω το εξής. Ο κύριος Υπουργός
δεν χρειάζεται κερκόπορτα, από την αυτοκρατορική πύλη θα δια-
βεί. Τι θέλω να πω; Κάποια στιγµή πρέπει να µας πει ο κύριος
Υπουργός και το Υπουργείο του αν υπάρχει σχεδιασµός πώς θα
προχωρήσει, πότε θα προχωρήσει και το κυριότερο, ποιος είναι
ο απώτερος στόχος. Υπάρχει µια αναθεώρηση. Έχετε επενδύσει
σε αυτή την αναθεώρηση σε ένα και µόνο άρθρο, ενώ υπάρχουν
πάρα πολλά άρθρα, για τη δικαιοσύνη, για τις ανεξάρτητες
αρχές, για τα δηµόσια αγαθά, που µπορούµε να συζητήσουµε,
και το άρθρο 16 είναι ένα άρθρο το οποίο µπορεί µε την πρόταση
της Πλειοψηφίας να είναι µέσα σε αυτά τα αναθεωρητέα.
Έχουµε θέσει όρους και προϋποθέσεις πολύ συγκεκριµένους και
θέλουµε να µας ενηµερώσετε πριν ανοίξει η αναθεωρητική δια-
δικασία, πριν λάβετε την εντολή ή -πιο σωστά- η Βουλή αποφα-
σίσει το αν θα αναθεωρήσει και το πώς θα αναθεωρήσει, σε ποια
κατεύθυνση θα αναθεωρήσει το άρθρο 16, µε ενίσχυση των δη-
µόσιων πανεπιστηµίων και ένα πολύ σφιχτό και αποτελεσµατικό
σύστηµα ρύθµισης και εποπτείας των µη κρατικών, µη κερδοσκο-
πικών πανεπιστηµίων, αν εσείς προτίθεστε να πάτε πιο βιαστικά
και χωρίς ρύθµιση σε κάποια τέτοια λύση.

Και το τελευταίο το οποίο θέλω να πω για τις διεθνείς συµβά-
σεις είναι ότι χθες υπεγράφη µια σειρά από τέτοιες διεθνείς συµ-
βάσεις µε την Τουρκική Δηµοκρατία. Υπάρχουν ζητήµατα και
εκπαιδευτικά σε αυτό το πακέτο των διµερών συµβάσεων. Άρα
θα θέλαµε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, αν -το αν είναι ρητορικό-
και πότε θα υπάρχει ενηµέρωση στα ζητήµατα τα εκπαιδευτικά,
σε σχέση µε τη συµφωνία µε την Τουρκική Δηµοκρατία και κατά
πόσον αυτές οι συµβάσεις θα περάσουν  και πότε θα περάσουν
από τη Βουλή προς κύρωση. 

Χρειαζόµαστε µια µακροπρόθεσµη και συγκεκριµένη, δεσµευ-
τική πολιτική κυρώσεων των συµβάσεων, ώστε ούτε µεγάλες κα-
θυστερήσεις να υπάρχουν ούτε βιασύνες στις κυρώσεις των
συµβάσεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Θρασκιά Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ. 
ΟΥΡΑΝΙΑ (ΡΑΝΙΑ) ΘΡΑΣΚΙΑ: Κύριε Υπουργέ, όπως ανέφερε

και η εξαιρετική ακαδηµαϊκός, εισηγήτριά µας Αθηνά Λινού κατά
τη συνεδρίαση της επιτροπής αναφέρατε σε σχέση µε την συγ-
κεκριµένη κύρωση της συµφωνίας ότι βασίζεται σε µια πολύ
απλή φιλοσοφία. Αναφερθήκατε ειδικότερα σε δύο γεγονότα,
τους αδελφικούς δεσµούς µε την Κύπρο και την κοινή γλώσσα,
καθώς και στον µεγάλο αριθµό των φοιτητών που µετακινούνται
από τη µία χώρα στην άλλη αλλά και στην αναγκαιότητα αυτοί οι
φοιτητές «να µην ταλαιπωρούνται όταν επιστρέφουν στις χώρες
τους κατά τη διαδικασία της ακαδηµαϊκής αναγνώρισης του ακα-
δηµαϊκού τίτλου που απέκτησαν».

Προφανώς δεν αµφισβητεί κανείς αυτά τα γεγονότα, την ιδι-
αίτερη σχέση που έχουµε µε την Κύπρο και τις µακρές διαχρονι-
κές σχέσεις ανάµεσα στα πανεπιστήµιά µας. Όµως, στα αλήθεια
δεν µοιάζει τόσο απλή η συµφωνία όσο ακούγεται. Και αυτό γιατί
για πρώτη φορά τίθενται σε εφαρµογή όσα προβλέπει η παρά-
γραφος 2 του άρθρου 304 του ν.4957/2022, ότι δηλαδή µε από-
φαση του ΔΟΑΤΑΠ εντάσσονται στα εθνικά µητρώα αυτοδικαίως
τα ιδρύµατα της αλλοδαπής, καθώς και οι τίτλοι σπουδών που
απονέµουν, κατόπιν διακρατικής συµφωνίας. Μιλάµε εποµένως
για όλους ανεξαιρέτως τους τίτλους, δηλαδή για όσους υπήρ-
ξαν, όσους υφίστανται και όσους θα προστεθούν, όλων ανεξαι-
ρέτως των τµηµάτων. Και δεν µπορεί ο ΔΟΑΤΑΠ να αφαιρέσει
από το εθνικό µητρώο όποιο από τα κυπριακά πανεπιστήµια, για
οποιονδήποτε λόγο, εκπίπτει ή εκπέσει των στάνταρντς του ή δεν
είναι ακαδηµαϊκά αντίστοιχο µε τα δικά µας παρά µόνο µε τρο-
ποποίηση της παρούσας συµφωνίας και εκ νέου κύρωσής της µε
νόµο. Άρα δεν παροπλίζεται απλά ο ΔΟΑΤΑΠ, που από µόνο του
αυτό θα ήταν προφανώς πρόβληµα, αλλά απεµπολείται το δι-
καίωµα και η υποχρέωση του ελληνικού κράτους να ελέγχει και

να αξιολογεί ουσιαστικά τους τίτλους σπουδών που χορηγούνται
από πανεπιστήµια της αλλοδαπής.

Μιλάµε δηλαδή για µια αυτόµατη διαδικασία, µια αµοιβαία
αναγνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων, αλλά το ζητούµενο είναι
µε τι όρους. Όρους ακαδηµαϊκότητας; Όρους βιωσιµότητας; Το
γεγονός ότι δεν έχουµε πλήρη γνώση του στάτους και του υπο-
βάθρου προγράµµατος σπουδών που έχει στην κάθε περίπτωση
ακολουθηθεί για την απόκτηση ενός πτυχίου µοιάζει να οδηγεί
σε fast track διαδικασίες χορήγησης πτυχίων. Δηλαδή, αρκεί ένα
ίδρυµα να έχει αναγνωριστεί στη χώρα του ως πανεπιστήµιο και
να υπάρχει µια διακρατική συµφωνία µε τη χώρα µας; Η ποιότητα
µας απασχολεί; Η παροχή των επαγγελµατικών δικαιωµάτων και
κατ’ επέκταση των θέσεων εργασίας µάς απασχολεί; Αν τίθεται
ζήτηµα εξίσωσης πτυχίων προς τα κάτω µας απασχολεί;

Αναγκαιότητα, κύριε Υπουργέ, για τους φοιτητές είναι να
υπάρχει αξιοκρατία, να µη βλέπουν τα πτυχία τους που µε κόπο
απέκτησαν σε πανεπιστήµια που µόχθησαν να εισαχθούν να εξι-
σώνονται µε άλλα που αποκτήθηκαν σε ιδρύµατα που βρίσκονται
χαµηλά στις διεθνείς κατατάξεις και δεν έχουν καµµία απολύτως
αντιστοίχιση µε τα δικά τους. 

Μας απασχολεί και είναι αναγκαιότητα να διασφαλιστούν τα
επαγγελµατικά τους δικαιώµατα. Το είπε κι ο συνάδελφος από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Εκκρεµούν ήδη δεκάδες χιλιάδες δι-
καιώµατα αποφοίτων των πρώην ΤΕΙ. Μας απασχολεί να µην
αναγκάζονται, µετά την ολοκλήρωση των σπουδών τους να επι-
λέγουν το εξωτερικό.

Έχουµε πολλά να πούµε για όλες τις βαθµίδες εκπαίδευσης
και ελπίζουµε να µας δοθεί η ευκαιρία και κατά τη συζήτηση του
προϋπολογισµού. Είναι κοινός τόπος ότι όλα αρχίζουν και τελει-
ώνουν στην εκπαίδευση. Και εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία µιλάµε µόνο για µια δηµόσια, ισχυρή, ποιοτική, συµπε-
ριληπτική εκπαίδευση.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-

σώπων µε τον κ. Πλεύρη από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ ενδιαφέ-

ρουσα η κουβέντα που κάνουµε. Βέβαια πρέπει να την κάνουµε
στην πραγµατική βάση τού τι συζητάµε σήµερα.

Να ξεκινήσουµε πρώτα απ’ όλα από τα γενικά τα οποία ειπώ-
θηκαν.

Το είπατε, κύριε Μάντζο. Ναι, δεν υπάρχει κερκόπορτα. Η Νέα
Δηµοκρατία διαχρονικά πιστεύει ότι πρέπει να υπάρξουν µη κρα-
τικά, µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια στη χώρα και θέλει να ανα-
θεωρήσει το άρθρο 16 του Συντάγµατος. Και για το γεγονός ότι
δεν έχει αναθεωρηθεί προφανώς η ευθύνη είναι της ιδεοληψίας
της Αριστεράς, αλλά και της δειλίας που επέδειξε το ΠΑΣΟΚ σε
µια συγκεκριµένη χρονική στιγµή που υπήρχαν οι δυνατότητες
να γίνει αναθεώρηση του άρθρου 16. Άρα η Νέα Δηµοκρατία σε
αυτό το πράγµα είναι καθαρή. 

Πάµε να δούµε όµως τι κάνουµε σήµερα και να δούµε πόσο
ενδιαφέρουσα θα ήταν η κουβέντα αν την κάνανε σε άλλα κοινο-
βούλια και για τα δικά µας πανεπιστήµια και αν θα το θεωρού-
σαµε έντιµο να γίνεται αυτή η κουβέντα. 

Κύριε Χρηστίδη, αναφέρατε ότι το ένα τρίτο των φοιτητών δεν
τελειώνει το ελληνικό πανεπιστήµιο. Πράγµατι, µπορεί να είναι
και οι λόγοι που είπατε, λόγοι αδυναµίας. Οι περισσότεροι λόγοι
δεν είναι ούτε καν προσανατολισµού που έχουν, είναι ο τρόπος
εισαγωγής ο οποίος υπήρξε και άλλαξε από εµάς. Γιατί υπήρξαν
και ελληνικά πανεπιστήµια που η βάση εισαγωγής ήταν στο 2 και
στο 3. Αυτός ο κόσµος στον οποίο δόθηκε η δυνατότητα να µπει
σε ένα πανεπιστήµιο δεν σηµαίνει ότι θα το τέλειωνε. Γιατί καλές
οι κατατάξεις που λέµε, κύριε Πρόεδρε, των πανεπιστηµίων µας,
αλλά θα σας ρωτήσω το εξής, κύριοι συνάδελφοι: Θα σας άρεσε
να υπήρχαν βουλευτές στα ευρωπαϊκά κοινοβούλια και να λέγανε
«καλά, θα αναγνωρίσουµε τίτλους και από σχολές που κάποιος
µπαίνει χωρίς να υπάρχει βάση;» και να πάµε να αξιολογήσουµε
όλη αυτή την κουβέντα;

Ρώτησε η κ. Λινού, µιλώντας για τη συγκεκριµένη διακρατική
συµφωνία, αν θα έρθουν άλλες. Μα, τώρα κρίνουµε τη συγκεκρι-
µένη διακρατική συµφωνία. Αύριο µπορεί να φέρναµε µε τη Γερ-
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µανία, κυρία Λινού, διακρατική συµφωνία. Θα ήθελα να σας ρω-
τήσω: Το πανεπιστήµιο της Χαϊδελβέργης, που είχα την τύχη εγώ
να κάνω το µεταπτυχιακό µου, θα πρέπει να αξιολογείται; Εγώ
πήγα από το Πανεπιστήµιο ΕΚΠΑ στη Γερµανία και µπορώ να
σας πω ότι η διαδικασία ήταν η πιο γρήγορη να αναγνωριστεί ο
τίτλος µου, αλλά όταν γυρνούσα πριν είκοσι χρόνια µε το µετα-
πτυχιακό της Χαϊδελβέργης δεν αναγνωριζόταν, έπρεπε να ακο-
λουθηθεί µια ολόκληρη διαδικασία. Με τα γερµανικά πανε-
πιστήµια, ας πούµε, αν κάναµε µια διακρατική συµφωνία, θα φο-
βόσασταν την κερκόπορτα;

Πάµε να δούµε εδώ τη συγκεκριµένη διακρατική συµφωνία. Η
συγκεκριµένη διακρατική συµφωνία έχει την αρχή της αµοιβαι-
ότητας πρώτα απ’ όλα. Άρα, ό,τι γίνεται για τα κυπριακά πανεπι-
στήµια γίνεται αντίστοιχα και για τα ελληνική πανεπιστήµια.
Συνεπώς, αυτοί που παίρνουν τον ελληνικό τίτλο έχουν τις διευ-
κολύνσεις που θα πάρουν και οι άνθρωποι που θα τελειώσουν το
κυπριακό πανεπιστήµιο.

Και δεν είναι όλα τα πλαίσια αν κάποιος πέρασε ή δεν πέρασε
στις πανελλαδικές εξετάσεις. Υπάρχει και η επιλογή που κάποιος
µπορεί να θέλει να πάει να σπουδάσει στη Γερµανία, όπως είπα
πριν. Δεν σηµαίνει ότι δεν ήθελε να δοκιµάσει τις πανελλήνιες.
Είµαστε σε έναν ευρωπαϊκό χώρο που πρέπει να το δούµε µε µια
πραγµατικότητα τι ισχύει. 

Δεν υπάρχει αυτόµατη διαδικασία πάλι, αλλά διευκόλυνση σε
όλες τις διαδικασίες τις οποίες υπάρχουν και του ελέγχου µε
συγκεκριµένους χρόνους για να υπάρχει ταχύτητα και επιτά-
χυνση και µε αυτόν τον τρόπο στο πλαίσιο και µε την Κύπρο να
υπάρξει µια διευκόλυνση ώστε να µην υπάρχουν οι καθυστερή-
σεις οι οποίες γίνονται. 

Συνεπώς, σε καµµία περίπτωση αυτά τα θέµατα δεν πρέπει να
τα βλέπουµε µε φοβικότητα. Ακόµα και στους ανθρώπους οι
οποίοι βρίσκονται εδώ και στις παρατάξεις που δεν θέλουνε ποτέ
να γίνουν µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια δεν πρέπει
να έρχονται σε αντίθεση µε ένα πλαίσιο πολύ κεντρικό που έχει
να κάνει µε το ότι πλέον σε διακρατικό επίπεδο διευκολύνουµε
τη διαδικασία, προκειµένου όποιος φοιτά στο πανεπιστήµιο, το
ένα ή το άλλο, να µπορεί ερχόµενος στη χώρα την άλλη ενδεχο-
µένως να εργαστεί ή να βρεθεί να έχει µια, στο πλαίσιο της δια-
κρατικής συµφωνίας, πολύ πιο εύκολη διαδικασία αναγνώρισης
αυτών των διαδικασιών. 

Τα πράγµατα πολλές φορές µας ξεπερνάνε. Θα αναφερθεί και
ο Υπουργός που και ο ίδιος έχει εκφράσει και από τις προγραµ-
µατικές δηλώσεις τη βούληση της Κυβέρνησης και στο πλαίσιο
αναθεώρησης του άρθρου 16, αλλά και στο πλαίσιο να ενισχυ-
θούν διακρατικές συµφωνίες, οι οποίες υπάρχουν, για να έχουµε
όλες αυτές τις δυνατότητες. 

Τώρα δεν πρέπει να το βλέπετε φοβικά. Πρέπει να δείτε την
πραγµατικότητα ως έχει και µέσα σε αυτή την πραγµατικότητα
να µπορέσουµε να έχουµε το καλύτερο επίπεδο και του δηµό-
σιου πανεπιστηµίου µας, αλλά και της πραγµατικότητας ότι ανα-
γνωρίζονται τίτλοι παντού και δεν µπορούµε αυτό να το
παρακολουθούµε σαν να µη συµβαίνει κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Πλεύρη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο
Χαϊδαρίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτε-
ρικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ανάπτυξης, Προστασίας του Πολίτη,
Δικαιοσύνης, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Τουρισµού, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Επικρατείας, καθώς και

οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Εσωτερικών κατέθεσαν σήµερα 8.12.2023 σχέδιο νόµου
«Αναµόρφωση επαγγελµατικής ασφάλισης, εξορθολογισµός
ασφαλιστικής νοµοθεσίας, συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις, σύστηµα
διορισµού και προσλήψεων των εκπαιδευτικών της δηµόσιας
υπηρεσίας απασχόλησης και λοιπές διατάξεις». Παραπέµπεται
στην αρµόδια διαρκή επιτροπή. 

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-
ρας 11 Δεκεµβρίου 2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 453/28-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χανίων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Σεβαστής Βολουδάκη, προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Τοποθέτηση σύγχρονου συστήµατος ελέγχου
εναέριας κυκλοφορίας (ραντάρ) για την ασφάλεια των πτήσεων,
στο Διεθνές Αεροδρόµιο Χανίων «Ι. Δασκαλογιάννης»».

2. Η µε αριθµό 459/1-12-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου, προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Συγχωνεύσεις σχολικών µονάδων στη Διεύθυνση Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης Ανατολικής Θεσσαλονίκης».

3. Η µε αριθµό 455/29-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παύλου Χρηστίδη, προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Εκτός πλαισίου κοι-
νωνικής πρόνοιας άστεγοι συνάνθρωποί µας λόγω της γραφει-
οκρατίας στη διαδικασία έκδοσης ταυτοτήτων και βεβαιώσεων
αστεγίας».

4. Η µε αριθµό 458/1-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να µην προχωρήσουν
οι προτεινόµενες συγχωνεύσεις σε σχολεία του Δήµου Θεσσα-
λονίκης (4ο - 17ο ΓΕΛ, 4ο - 13ο Γυµνάσιο, 30ο - 12ο Γυµνάσιο)».

5. Η µε αριθµό 478/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Σπαρτιάτες» κ. Χαράλαµπου Κατσιβαρδά, προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Η σύννοµη δυ-
νατότητα, παράλληλης απασχολήσεως, των αστυνοµικών υπαλ-
λήλων (στελεχών της ΕΛ.Α.Σ) και εν γένει των υπαλλήλων
(στελεχών) των Σωµάτων Ασφαλείας».

6. Η µε αριθµό 452/28-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Σπυρί-
δωνα Τσιρώνη, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Μετεγγραφές φοιτητών - τέκνων τριτέ-
κνων και πολυτέκνων οικογενειών».

7. Η µε αριθµό 477/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα, προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την καθυστέρηση διάθεσης φαρ-
µάκων πρόληψης (PREP) κατά της εξάπλωσης του HIV».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 454/29-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα
Δηµοκρατία» κ. Μάριου Σαλµά, προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Έλλειψη νοµοθετικού πλαισίου για την επιβολή ποινών σε
παραβάσεις των συµβεβληµένων παρόχων του ΕΟΠΥΥ και ατι-
µωρησία επί δεκαοκτώ µήνες».

2. Η µε αριθµό 460/1-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα, προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,µε θέµα: «Κίνδυ-
νος για τα συµφέροντα του δ ηµοσίου η περαιτέρω πώληση µε-
τοχών των Ελληνικών Πετρελαίων (ΕΛΠΕ)».

3. Η µε αριθµό 456/30-11-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
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λευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Στέφανου Παραστατίδη, προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σοβαρές καθυστερή-
σεις, δυσλειτουργίες και ερωτηµατικά ως προς την εγκυρότητα
και την αντικειµενικότητα της διαδικασίας αξιολόγησης για τους
νεοδιόριστους εκπαιδευτικούς».

4. Η µε αριθµό 461/1-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να δικαιούνται οι συµ-
βασιούχοι εκπαιδευτικοί αναρρωτική άδεια όπως οι µόνιµοι συ-
νάδελφοί τους».

5. Η µε αριθµό 471/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού, προς την Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Απόφαση για κατάργηση µετρητών στο Δήµο
Θέρµης».

6. Η µε αριθµό 481/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας», κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου, προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Η διαχρονική
ρύπανση του Ασωπού Ποταµού και η άµεση ανάγκη επίλυσης
του προβλήµατος».

7. Η µε αριθµό 469/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα, προς την
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Πλήρης απαξίωση και εγκατά-
λειψη στο Μουσείο Βάσως Κατράκη στο Αιτωλικό Μεσολογγίου».

8. Η µε αριθµό 457/30-11-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά, προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Επιτακτική η ανάγκη να προ-
χωρήσει ο οδικός άξονας Αγρίνιο - Καρπενήσι µετά τις
εξαγγελίες της κυβέρνησης για την έναρξη της κατασκευής του
Τµήµατος Μπράλος - Άµφισσα, του οδικού άξονα Λαµία - Ιτέα -
Αντίρριο».

9. Η µε αριθµό 462/1-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου, προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να γίνουν όλες οι
απαραίτητες µόνιµες προσλήψεις προσωπικού στο Πανεπιστήµιο
Ιωαννίνων».

10. Η µε αριθµό 474/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Νίκη» κ. Νικολάου Βρεττού προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Ζηµία του Ελληνικού Δηµοσίου
από την αποεπένδυση της Alpha Bank από το Ταµείο Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας (ΤΧΣ) και ενδεχόµενοι κίνδυνοι στο
τραπεζικό σύστηµα».

11. Η µε αριθµό 472/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρέβεζας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα, προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Ποια είναι η γνωµοδότηση της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαί-
δευσης (ΕΘΑΑΕ) σχετικά µε τη µεταφορά του τµήµατος Λογιστι-
κής και Χρηµατοοικονοµικής του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων από
την Πρέβεζα».

12. Η µε αριθµό 463/1-12-2023 Επίκαιρη Ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαννα-
κοπούλου, προς τον Υπουργό Υγείας,µε θέµα: «Επιτακτική η
ανάγκη δηµιουργίας Παιδιατρικού Νοσοκοµείου στην δυτική
Αθήνα».

13. Η µε αριθµό 465/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, προς την Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Για τα σοβαρά προβλήµατα της ύδρευ-
σης στην πόλη του Ηρακλείου Κρήτης».

14. Η µε αριθµό 475/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού, προς την

Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Άµεση
ανάγκη επέκτασης του Προγράµµατος «Σχολικά Γεύµατα» στα
νηπιαγωγεία και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και καθολικά
στα σχολεία όλης της χώρας».

15. Η µε αριθµό 470/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ροδόπης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Ιλχάν Αχµέτ, προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Απαράδεκτες συνθήκες στην αίθουσα ανα-
µονής του κρατικού Αερολιµένα Αλεξανδρούπολης
«Δηµόκριτος»».

16. Η µε αριθµό 466/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Παρασκευής Δάγκα, προς
την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Για το ζήτηµα της σχολικής
στέγης στο Αιγάλεω και της µεταστέγασης του 19ου Δηµοτικού
στο 13ο Δηµοτικό Σχολείο».

17. Η µε αριθµό 476/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθηνάς Λινού, προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη ίδρυ-
σης Ψυχιατρικού Τµήµατος γυναικών κρατουµένων στο Σωφρο-
νιστικό Κατάστηµα Γυναικών Ελαιώνα Θηβών».

18. Η µε αριθµό 467/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Να µη γίνει καµία
απόλυση στις δοµές του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέ-
ρειας Κρήτης (ΚΚΠ Π.Κ.)».

19. Η µε αριθµό 480/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Πέτρου Παππά, προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Ανεπαρκής εξυπηρέτηση επιβατικού
κοινού από το ΚΤΕΛ Νοµού Κιλκίς».

20. Η µε αριθµό 468/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Μη καταβολή απο-
ζηµιώσεων στους ιδιοκτήτες των απαλλοτριωµένων ακινήτων για
την κατασκευή - αναβάθµιση του οδικού άξονα Καλλονής - Σι-
γρίου Λέσβου».

21. Η µε αριθµό 473/4-12-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή, προς την Υπουργό
Πολιτισµού, µε θέµα: «Για την παράταση Μισθώσεων Κινηµατο-
γράφων και τη διατηρητέα χρήση του κινηµατογράφου ΙΝΤΕΑΛ
αποκλειστικά ως κινηµατογραφική αίθουσα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής κ. Αγγελική Δελη-
κάρη ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή
εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Πριν δώσω τον λόγο στον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-

των κ. Πιερρακάκη, για να ολοκληρωθεί η σηµερινή συζήτηση
του σχεδίου νόµου, θα ήθελα και εγώ να ευχηθώ να κερδίσει τη
µάχη που δίνει στην εντατική ο αστυνοµικός που τραυµατίστηκε
χθες από τα επεισόδια. Είναι καιρός για πιο αποφασιστικές πα-
ρεµβάσεις, ώστε η βία να εκλείψει επιτέλους στον χώρο του
αθλητισµού, παντού. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΙΕΡΡΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Θρησκευ-

µάτων και Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε σας ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω

και εγώ εκφράζοντας τον αποτροπιασµό µου για τα χθεσινοβρα-
δινά επεισόδια και για τον πολύ άσχηµο τραυµατισµό τον οποίο
είχε ο νεαρός αστυνοµικός, να εκφράσω την αγωνία µου και τη
συµπαράστασή µου στην οικογένειά του.

Θα ήθελα απλώς να υπογραµµίσω κάτι το οποίο συζητούσαµε
επί χρόνια τα πολιτικά κόµµατα, ανάλογα µε το πού κάθεται κα-
νείς, αν πρέπει κανείς να είναι σκληρός µε τη βία, από τη µια
µεριά, ή σκληρός µε τις αιτίες της βίας από την άλλη. Νοµίζω ότι
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πλέον έχει διαµορφωθεί η πεποίθηση ότι πρέπει κανείς να κάνει
και τα δύο: Να είµαστε σκληροί και µε τη βία και µε τις αιτίες της.
Και αυτή ακριβώς είναι η πολιτική αυτής της Κυβέρνησης. 

Ακούστηκαν πολλά από όλους τους εκπροσώπους των κοµµά-
των και επιτρέψτε µου να πω ότι κρατώ και πολλά γι’ αυτή τη συ-
ζήτηση. Ξεκινώ απλώς µε κάτι το οποίο ειπώθηκε πριν, επειδή
εθίγησαν θέµατα τα οποία άπτονται των χθεσινών συναντήσεων
µε την τουρκική αντιπροσωπεία. 

Να αναφέρω ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση
έχουν αποδείξει σε κάθε δυσκολία και σε κάθε πτυχή του κυβερ-
νητικού έργου ότι όταν κρίθηκαν θέµατα εθνικού συµφέροντος,
είτε ήταν στον Έβρο είτε ήταν στο Αιγαίο, το εθνικό συµφέρον
διαφυλάχθηκε, προφυλάχθηκε και ενισχύθηκε. 

Το ίδιο εθνικό συµφέρον όµως και η θέασή του επιτάσσουν,
επιβάλλουν να µπορεί κανείς να έχει ήρεµα νερά στο Αιγαίο,
όπως είπε εχθές ο Κυριάκος Μητσοτάκης, και, ει δυνατόν, και
ούριους ανέµους. Αυτή είναι και η εθνική µας ευθύνη. Πρέπει λοι-
πόν και εδώ να κάνουµε και τα δύο ταυτόχρονα και αυτό ακριβώς
επιδιώξαµε να κάνουµε.

Και σε ό,τι αφορά τον χώρο της παιδείας, υπεγράφη µια συµ-
φωνία, κύριε Μάντζο, για την επαγγελµατική εκπαίδευση, η οποία
αφορά την ανταλλαγή καλών πρακτικών στον χώρο της επαγγελ-
µατικής εκπαίδευσης, δηλαδή πρακτικά επαγγελµατικά λύκεια
«επιπέδου 4» και τα ΙΕΚ, τα οποία όπως είπαµε θα µετονοµα-
στούν «επίπεδο 5» να δούµε πώς µπορούµε να ανταλλάξουµε
καλές πρακτικές ο ένας από τον άλλον.

Αυτό όλο βρίσκεται στο πλαίσιο της θετικής ατζέντας και της
ανταλλαγής καλών πρακτικών. Θα υπάρξει και η πτυχή επίσης,
µιας και µιλάµε σήµερα για αναγνώριση πτυχίων -βέβαια δεν εί-
µαστε στα «επίπεδα 6 και 7»-, στο επίπεδο της επαγγελµατικής
εκπαίδευσης πάλι µε την Τουρκία, το επίπεδο του ΙΕΚ δηλαδή,
να µπορέσουµε να δούµε πώς θα µπορούσε κανείς να αναγνω-
ρίζει τα πτυχία του άλλου. 

Από εκεί και πέρα, έχουµε ήδη συζητήσει εκτενώς για τη ση-
µερινή συµφωνία που κυρώνουµε µε την Κύπρο. Εγώ θα δεχτώ
κάποια σηµεία της κριτικής που µας κάνατε, δηλαδή η συµφωνία
προβλέπει ηµεροµηνίες τις οποίες τις έχουµε υπερβεί. Αυτή τη
στιγµή είµαστε σε πολύ καλύτερη κατάσταση και σε πολύ καλύ-
τερους χρόνους και ταχύτητες από αυτές που η συµφωνία προ-
βλέπει. Είναι αλήθεια αυτό. 

Εγώ θέλω να αναγνωρίσω από Βήµατος τον κ. Καλογήρου, ο
οποίος κάθεται εκεί, είναι ο Πρόεδρος του ΔΟΑΤΑΠ. Είναι η δική
του δουλειά η οποία το έχει σφυρηλατήσει αυτό. Έχουµε πραγ-
µατικά κάνει µια πολύ µεγάλη βελτίωση στην απογραφειοκρατι-
κοποίηση του ΔΟΑΤΑΠ. 

Μου έλεγε κάποιος χαρακτηριστικά, που έχει τελειώσει ένα µε-
γάλο πανεπιστήµιο της Αµερικής, πριν από λίγες µέρες στο γρα-
φείο µου, µε αφορµή αυτή τη συµφωνία, ότι θυµάται τον παλιό
ΔΙΚΑΤΣΑ που δεν του αναγνώριζε το πτυχίο, παρ’ ότι είχε τελει-
ώσει το Χάρβαρντ, διότι δεν είχε πάρει ένα συγκεκριµένο µάθηµα
και έπρεπε να διαπραγµατεύεται µε το ΔΙΚΑΤΣΑ τι είναι αυτό το
µάθηµα και ότι δεν είναι ισοδύναµο µε το άλλο πτυχίο. Εντάξει,
αυτά τα πράγµατα είναι καφκικά. 

Προσπαθούµε, λοιπόν, να υπερβούµε τον Κάφκα στην πτυχή
αυτής της γραφειοκρατίας. Αυτό είναι που έχει επιτευχθεί. Δεν
µιλάµε για κερκόπορτες, για περίεργα πράγµατα ούτε καν για
αυτοµατοποιήσεις. Οι αυτοµατοποιήσεις υφίστανται εκεί που
έχουµε ήδη αναγνωρίσει το πτυχίο κάποιου και έρχεται κάποιος
από το ίδιο έτος που έχει πάρει το ίδιο πτυχίο και είναι οµοειδή,
για να µπορέσεις να κάνεις την αυτοµατοποίηση.

Από εκεί και πέρα, η διαδικασία αυτή απλώς κόβει ένα κοµµάτι
της γραφειοκρατίας και προτείνει αντισταθµιστικά µέτρα. Δη-
λαδή είσαι φυσικός, δεν έχεις πάρει κβαντοµηχανική, σε καλεί ο
ΔΟΑΤΑΠ να πάρεις κβαντοµηχανική ως αντισταθµιστικό µέτρο.
Αυτή είναι η διαδικασία απογραφειοκρατικοποίησης.

Εγώ θα σας έλεγα ότι αυτό είναι ένα σύνθηµα πλέον που πρέ-
πει να έχει το Υπουργείο Παιδείας, γιατί πράγµατι η γραφειοκρα-
τία του είναι πάρα πολύ µεγάλη σε πάρα πολλά επίπεδα. Τα
ακούω κάθε µέρα από τους πρυτάνεις για κάθε µικρή ενέργεια
που γίνεται σε ελληνικό πανεπιστήµιο ή για διαδικασίες µέσα στα
σχολεία. Είναι µια δοκιµή και δίκαιη διαχρονική κριτική ότι έχουµε

µεγάλη γραφειοκρατία γενικά στο κράτος. 
Έχουµε καταφέρει να θεραπεύσουµε πολλά και µέσω της τε-

χνολογίας τα τελευταία χρόνια, µέσω των ψηφιακών µέσων, αλλά
θα σας έλεγα ότι είναι πολύ ευδιάκριτο ότι στο Υπουργείο Παι-
δείας υπάρχουν πράγµατα νοµίζω κοινής αποδοχής, τα οποία
πρέπει να τα θεραπεύσουµε και να τα λύσουµε. Ε, κοµµάτι αυτής
της γραφειοκρατίας είναι και αυτό. Δεν είναι κάτι άλλο. Και νο-
µίζω ότι είναι πάρα πολύ ωραίο και έχει και έναν συµβολισµό να
το κάνουµε µε την Κύπρο. 

Θίξατε την Κύπρο, γιατί θα θίξω και άλλα θέµατα σε αυτά τη
σύντοµη τοποθέτηση, ως παράδειγµα. Ναι, την αντιλαµβάνοµαι.
Ξέρετε τι αντιλαµβάνοµαι όµως, για παράδειγµα, πριν πάω στην
ευρύτερη συζήτηση; Αντιλαµβάνοµαι ως παράδειγµα πολύ
ωραίο τη διάσταση τού να βλέπεις κόµµατα όπως το ΑΚΕΛ ή τον
Συναγερµό να συµφωνούν µεταξύ τους για ένα θέµα όπως τα µη
κρατικά πανεπιστήµια. 

Η συζήτηση για τα µη κρατικά πανεπιστήµια, την οποία διαρ-
κώς ανοίγουµε, έχει επίσης έναν καφκικό χαρακτήρα. Επιτρέψτε
µου να το πω. Δεν είναι η κύρια στρατηγική σε καΜµία των περι-
πτώσεων, αλλά σας καλώ να ανοίξετε τα κινητά σας και να κάνετε
«Google». Η Κίνα διοικείται από κοµµουνιστικό κόµµα, έχει ιδιω-
τικά πανεπιστήµια, όπως και το Βιετνάµ. 

Υπήρχε και κάτι που το λέγαµε ως ανέκδοτο στις παρέες
«Μόνο η Ελλάδα και η Βόρειος Κορέα δεν έχουν µη κρατικά πα-
νεπιστήµια». Ε, λοιπόν, ενηµερώνω το Σώµα ότι η Βόρειος Κορέα
έχει µη κρατικό πανεπιστήµιο, ιδιωτικό πανεπιστήµιο, στην Πιον-
γιάνγκ, αλλά εµείς ακόµη έχουµε ιδεολογικές αντιθέσεις. Η κυ-
βέρνηση της Βορείου Κορέας δεν έχει. Για τα συµπεράσµατά
σας αυτό.

Η συζήτηση, λοιπόν, πρέπει να είναι το πώς κάνει κανείς αυτό,
ποια είναι η γενική στρατηγική. Εγώ δέχοµαι αυτό που είπατε,
κύριε Χρηστίδη, η συζήτηση πρέπει να είναι ολιστική. Δεν προ-
λαβαίνω στον σηµερινό χρόνο να πω τα πάντα, αλλά µπορούµε
µε κινηµατογραφικούς όρους να κάνουµε ένα τρέιλερ, δηλαδή
να κάνουµε µια σύνοψη. 

Στη σύνοψη, λοιπόν, αυτό το οποίο θα τονίσω, είναι το ότι η
στρατηγική, αυτό που θέλουµε να πετύχουµε, είναι ένα τρίγωνο.
Στη µία του άκρη έχει τη στοχευµένη επαγγελµατική εκπαίδευση.
Αυτά είναι, αν θέλετε, και τα πρώτα νοµοθετήµατα, τα οποία θα
φέρουµε στο Σώµα µε την αρχή της νέας χρονιάς. 

Τι θα κάνουµε εκεί; Θα προσπαθήσουµε να δηµιουργήσουµε
κλίµακα. Συστεγάζονται συνήθως τα σηµερινά ή ΙΕΚ, τα ΕΠΑΛ
και τα επαγγελµατικά εργαστήρια. Επενδύουµε στα επαγγελµα-
τικά εργαστήρια µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης. Αλλάζουµε τους
οδηγούς κατάρτισης στα ΙΕΚ, εκατόν τριάντα νέα επαγγέλµατα,
νέοι οδηγοί κατάρτισης. 

Θα δηµιουργήσουµε µια δοµή, που θα τη λέµε ΚΕΕΚ, Κέντρα
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης. Εξήντα campuses
θα φτιάξουµε πανελλαδικά, αξιοποιώντας τη συστέγαση αυτή,
και θα τα στοχεύσουµε θεµατικά, για να µπορεί σε κάθε περιοχή
να υπάρχει αυτή η σύνδεση µε την τοπική αγορά εργασίας. 

Συζητούµε για την επαγγελµατική εκπαίδευση. Αν ανατρέξετε
στις πρώτες οµιλίες του Ελευθέριου Βενιζέλου µιλάει για την τε-
χνική εκπαίδευση, µε την ορολογία τού τότε, ως κύρια παράµε-
τρο του αν θα µπορούσε η χώρα να βελτιώσει την οικονοµική της
συνθήκη και την οικονοµική της προοπτική. Οι χώρες της κεντρι-
κής Ευρώπης αυτό το έχουν καταφέρει καλύτερα από εµάς, από
τις χώρες της νότιας. Θα επενδύσουµε περαιτέρω λοιπόν εκεί.
Αυτό είναι το πρώτο. 

Το δεύτερο είναι αυτό το οποίο εµείς αποκαλούµε «ελεύθερο
πανεπιστήµιο». Γιατί χρησιµοποιούµε τον όρο «ελεύθερο»; Διότι
πρέπει να γίνει µια διπλή απελευθέρωση. Η µία είναι αυτή που
συζητάµε, από το κρατικό µονοπώλιο. 

Επειδή αναφερθήκατε, κύριε Μάντζο, στη συνταγµατική συζή-
τηση, εδώ επίσης να προσθέσω ότι υπάρχει και µια οργανωµένη
υποκρισία από µεριάς µας. Για τη συνταγµατική συζήτηση σας
παραπέµπω στο άρθρο του πρώην προέδρου του ΠΑΣΟΚ κ.
Ευάγγελου Βενιζέλου στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», στην οποία περι-
γράφει νοµίζω πάρα πολύ γλαφυρά και χαρακτηριστικά τη συν-
ταγµατική περίµετρο σε συνάρτηση µε το ενωσιακό δίκαιο. 

Ποια είναι η υποκρισία από µεριάς µας; Η συζήτηση γίνεται για
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τον εξής λόγο: Μέσω του ενωσιακού δικαίου αυτή τη στιγµή σε
ό,τι αφορά τα επαγγελµατικά δικαιώµατα αναγνωρίζονται τα κο-
λέγια. Παράγουν επαγγελµατικά δικαιώµατα. Αυτή είναι η αλή-
θεια, χωρίς στρουθοκαµηλισµό. 

Τώρα, διεθνώς, εν πολλοίς, ακαδηµαϊκά αναγνωρίζονται. Και
η συζήτηση βασικά γίνεται για το αν εµείς θα φτιάξουµε ένα πλαί-
σιο το οποίο θα έχει να κάνει µε την εγχώρια αναγνώριση των
ακαδηµαϊκών δικαιωµάτων, δηλαδή το πλαίσιο αναγνώρισης των
είκοσι τεσσάρων δηµοσίων ιδρυµάτων της χώρας, των είκοσι
τεσσάρων ελληνικών πανεπιστηµίων. 

Όλο αυτό έχει παραχθεί από το ενωσιακό δίκαιο και όλη αυτή
η κατάσταση έχει γίνει, επειδή δεν την έχουµε ρυθµίσει, επειδή
δεν έχουµε εγκύψει, επειδή δεν έχουµε δηµιουργήσει στρατη-
γική στόχευση στην ελληνική τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Ε, λοιπόν, οι Κύπριοι το έκαναν. Αν δείτε τι συντελείται στην
Κύπρο αυτή τη στιγµή, η τριτοβάθµια εκπαίδευση τους είναι ανα-
πτυξιακός πόλος και πόλος κοινωνικής συνοχής, όπως οφείλει
να είναι. 

Διότι πολύ σωστά ειπώθηκε και από την Αντιπολίτευση ότι η
εκπαίδευση, η παιδεία είναι ο βασικός ιµάντας κοινωνικής κινητι-
κότητας της χώρας. Συµφωνούµε. Είναι το µεταπολεµικό παρά-
δειγµα στην κάθε ελληνική οικογένεια, να σπουδάσει τα παιδιά
της, να κάνει το παν για να σπουδάσει τα παιδιά της. Αυτό µας
ενώνει, δεν µας χωρίζει. 

Το ερώτηµα όµως είναι πώς αυτό το διαφυλάσσεις µέσα στον
χρόνο. Γιατί ισχύει ο Tοµάσι Ντι Λαµπεντούζα, «για να µείνουν
όλα ίδια όλα πρέπει να αλλάξουν». Δεν µπορούµε να µείνουµε
στατικοί, ελπίζοντας ότι θα µείνει στατική η παγκόσµια πραγµα-
τικότητα. Διότι µια λογική µεγάλης δυσκολίας στα πάντα, πα-
λαιού τύπου, ΔΙΚΑΤΣΑ, µόνο κρατικό πανεπιστήµιο, είναι µια
λογική κλειστών συνόρων. 

Να θυµίσουµε και λίγο ποια είναι η καταγωγή του άρθρου 16.
Είναι από το «συνταγµατικό», εντός πολλών εισαγωγικών, κεί-
µενο της δικτατορίας. Εκεί ξεκινάει, το 1968, και µετά επαναλαµ-
βάνεται στο Σύνταγµα της δηµοκρατίας του 1975, µέσα από τις
κρατικές προσλαµβάνουσες της εποχής, που είχαµε όλοι, τα πα-
λαιότερα κόµµατα, και στην πορεία γίνεται τοτέµ από άλλο κοµ-
µάτι του ελληνικού πολιτικού συστήµατος. Αλλά πού ξεκινάει;
Εκεί, αυτή είναι η καταγωγή του. Για να µην υπάρχει άλλη φωνή
πέρα από την ελεγχόµενη τότε κρατική φωνή στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση. Να µην τα ξεχνάµε αυτά. 

Να προσθέσω όµως ότι ο πυρήνας της στρατηγικής, η διπλή
απελευθέρωση, είναι και σε ό,τι αφορά το ελληνικό δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο. Διότι πρέπει να απελευθερωθεί από την υπερβολική
κρατική γραφειοκρατία, από τον υπερβολικό κρατικό έλεγχο για
να µπορέσει το κάθε πανεπιστήµιο να αναπτύξει τη στρατηγική
του, σε µια ευρύτερη λογική διεθνοποίησης. 

Βγήκαν πρόσφατα αποτελέσµατα ότι η Ελλάδα είναι όγδοη,
αν δεν κάνω λάθος, σε ό,τι αφορά τον αριθµό Αµερικανών φοι-
τητών που δέχεται. Αυτό είναι σπουδαίο. Γιατί να µην είµαστε τρί-
τοι, µετά τη Γαλλία και την Ιταλία; Μπορούµε. Αν δείτε τα
νούµερα είναι ένας επιτεύξιµος στόχος και είναι ένας επιτεύξιµος
στόχος ανοίγοντας το παιχνίδι, διεθνοποιώντας το σύστηµα,
ανοίγοντας τα ελληνικά δηµόσια πανεπιστήµια µε ακόµη και πε-
ρισσότερα αγγλόφωνα πτυχία και µεταπτυχιακά, δηµιουργώντας
και την προοπτική των µη κρατικών πανεπιστηµίων, αλλά κυρίως
αναγνωρίζοντας και τη δυνατότητα, γιατί να µην παρέχουµε τα
µαθήµατα τα αγγλόφωνα του ERASMUS που σήµερα παρέχουµε
σε Ευρωπαίους φοιτητές και σε Αµερικανούς φοιτητές; Να έρ-
θουν περισσότεροι, όχι µόνο για οικονοµικούς λόγους, για λό-
γους που έχουν να κάνουν και µε την ήπια ισχύ της χώρας µας.
Διότι τα συστήµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης θεµελιώνουν
αυτή τη δυνατότητα της ήπιας ισχύος. Αν σπουδάσεις κάπου έρ-
χεσαι πιο κοντά µε εκείνο το µέρος. 

Η Κύπρος το έκανε. Εµείς όχι. Αυτή είναι η αλήθεια, τελεία,
παύλα, παράγραφος. Τώρα θα το κάνουµε κι εµείς. Και η ιδέα
είναι ότι πρέπει να το κάνουµε όλοι µαζί. Το ενωσιακό δίκαιο λέει
-επειδή επικαλέστηκα το άρθρο του κ. Βενιζέλου- ότι όχι απλώς
επιτρέπεται να ερµηνευτεί έτσι, ο όρος που χρησιµοποιεί είναι
ότι επιβάλλεται να ερµηνευθεί έτσι. Και υπό αυτή την έννοια αυτό
θα κάνουµε κι εµείς, αξιοποιώντας µετά και τη συνταγµατική µε-

ταρρύθµιση. Διότι η διαφορά θα είναι ως προς το ότι δεν θα µπο-
ρούµε, χωρίς συνταγµατική µεταρρύθµιση, να έχουµε εγχώριες
πρωτοβουλίες, αυτοτελείς. Θέλουµε και αυτές. Θέλουµε όλα τα
λουλούδια να ανθίσουν, µε κανόνες σκληρούς, ισχυρούς, ψηλά
τον πήχη. Διότι ο πήχης πολύ απλά δεν είχε µπει. Κι εδώ είναι η
υποκρισία. Αυτό, λοιπόν, είναι που πρέπει να λύσουµε. Ιδανικά
πρέπει να το λύσουµε όλοι µαζί. 

Η τρίτη άκρη του τριγώνου, για να απαντήσω στη συνολική
στρατηγική, έχει να κάνει µε το ανοιχτό σχολείο και µε όλες εκεί-
νες τις αλλαγές οι οποίες πρέπει να γίνουν στο επίπεδο του σχο-
λείου. 

Συµµερίζοµαι την αγωνία για τα αποτελέσµατα της Πίζα. Η
αγωνία αυτή, αν διαβάσει κανείς οποιαδήποτε ευρωπαϊκή εφη-
µερίδα µετά την ανακοίνωση των αποτελεσµάτων -σας παρα-
πέµπω στις γαλλικές ή στις αγγλικές- παντού υπήρξε αυτή η
πτώση -στις ευρωπαϊκές χώρες, όχι σε όλες τις χώρες, σε άλλες
χώρες υπήρξε άνοδος- αλλά στις ευρωπαϊκές χώρες υπήρξε
πτώση. Η πτώση αυτή κατά βάση αποδίδεται στον covid-19. 

Να πούµε όµως ότι υπάρχουν και διαχρονικά προβλήµατα που
πρέπει να λύσουµε. Να προσθέσουµε, επίσης, ότι ο χώρος της
παιδείας -το αντιλαµβανόµαστε όλοι νοµίζω και µε ειλικρίνεια-
είναι ο χώρος που θέλει τον περισσότερο χρόνο κάτι που κάνεις
να το δεις να αποδίδει. Εκ των πραγµάτων. Άρα, πρέπει να µπο-
ρέσουµε να σχεδιάσουµε µεταρρυθµίσεις, ει δυνατόν, από κοι-
νού σε πάρα πολλά πράγµατα. Υπάρχουν θέµατα στα οποία
ξέρουµε ότι διαφωνούµε. Υπάρχουν όµως θέµατα στα οποία ξέ-
ρουµε ότι συµφωνούµε, έστω και κατ’ ιδίαν. 

Στα δεύτερα θα πρέπει να µπορέσουµε να τα αποτυπώσουµε
µε ταχύτητα και να τρέξουµε µπροστά για να µη δηµιουργηθεί
περαιτέρω χάσµα επιδόσεων. Είναι εθνικό θέµα το να µπορέ-
σουµε να βελτιώσουµε την παιδεία. Υπό αυτή την έννοια καλού-
µαστε να µπορέσουµε να σφυρηλατήσουµε συνθήκες της
µεγαλύτερης δυνατής συµφωνίας µεταξύ µας. 

Κλείνω, λέγοντας προφανώς ότι όλα όσα είπα είναι µόνο τίτλοι,
είναι αυτονόητο. Θα τα συζητήσουµε όλα στην πορεία, νοµοθέ-
τηµα-νοµοθέτηµα, από τη δικιά µας πλευρά µε ανοιχτό πνεύµα,
µε τη µέγιστη δυνατή διάθεση να σφυρηλατηθούν συναινέσεις,
αλλά σε καµµία περίπτωση χωρίς τη διάθεση περαιτέρω καθυ-
στερήσεων. Τα πράγµατα έχουν ωριµάσει. Εγώ θα πω ότι έχουν
αργήσει και καλούµαστε να πατήσουµε γκάζι και όχι φρένο. Θα
τρέξουµε, λοιπόν. Μακάρι, να τρέξουµε µαζί. 

Εγώ κρατώ ως καλύτερη καλή πρακτική από την Κύπρο αυτή
την εικόνα που είδα όταν ήρθαν σε αυτό το κτήριο οι εκπρόσωποι
των κυπριακών κοµµάτων, να µη χρειάζεται να σκηνοθετούν ή να
πραγµατοποιούν περιττές διαφωνίες µεταξύ τους όταν πρόκειται
για το συµφέρον της πατρίδας τους, που είναι το συνολικό πλαί-
σιο το οποίο έχτισαν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ας διδαχ-
θούµε όλοι από αυτό. Από µεριάς µας θα κάνουµε αυτό που
πρέπει για να διευκολύνουµε αυτό το αποτέλεσµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι οκτώ
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο «Παιδαγωγική Πειραιά».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µία
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Πει-
ραµατικό Σχολείο Πανεπιστηµίου Αθηνών».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

7164 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ζήτηση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας,
Αθλητισµού και Νεολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή ανα-
γνώριση πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και
Ανωτέρων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων
Ιδρυµάτων καθώς και της Τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι

της Συµφωνίας».
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-

ρίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισµού και Νεο-
λαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή αναγνώριση πανεπιστηµια-
κών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και Ανωτέρων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων Ιδρυµάτων καθώς και της
Τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι της Συµφωνίας

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισµού και Νε-
ολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή αναγνώριση πανεπιστηµια-
κών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και Ανωτέρων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων Ιδρυµάτων καθώς και της
Τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι της Συµφωνίας» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισµού και Νε-
ολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρα-
τίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή αναγνώριση
πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και Ανωτέρων Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων Ιδρυµάτων,
καθώς και της Τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι της Συµφω-
νίας

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο πρώτο Κύρωση Συµφωνίας και Τροποποίησης του Πα-
ραρτήµατος Ι αυτής

Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και
Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισµού και Νεο-
λαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας
σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή αναγνώριση πανεπιστηµια-
κών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και Ανωτέρων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων Ιδρυµάτων

Άρθρο 1 Σκοπός και ορισµοί
Άρθρο 2 Αρµόδιοι φορείς ακαδηµαϊκής αναγνώρισης

Άρθρο 3 Τρόποι συνεργασίας
Άρθρο 4 Διευκόλυνση διαδικασιών και συντόµευση προθε-

σµιών
Άρθρο 5 Λοιπές διατάξεις
Άρθρο 6 Επίλυση διαφορών
Άρθρο 7 Τελικές διατάξεις
Παράρτηµα Ι Πίνακας Ιδρυµάτων στα οποία αφορά η Συµφω-

νία
Παράρτηµα ΙΙ Ακαδηµαϊκά ισοδύναµοι τίτλοι σπουδών
Τροποποίηση του Παραρτήµατος Ι της Συµφωνίας διά της αν-

ταλλαγής επιστολών των αρµόδιων Υπουργών:
α) Επιστολή µε Αρ. Φακ. 03.08.002.003.011, από 28 Ιουλίου

2023, της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισµού και Νεολαίας της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας και

β) Επιστολή, από 9 Νοεµβρίου 2023, του Υπουργού Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού της Ελληνικής Δηµοκρατίας

Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Συµφωνίας και Τροποποίησης 

του Παραρτήµατος Ι αυτής

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρ-
θρου 28 του Συντάγµατος: α) η «Συµφωνία µεταξύ του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων εκ µέρους της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Παιδείας, Αθλη-
τισµού και Νεολαίας εκ µέρους της Κυβέρνησης της Κυπριακής
Δηµοκρατίας σχετικά µε την αµοιβαία ακαδηµαϊκή αναγνώριση
πανεπιστηµιακών τίτλων σπουδών Ανωτάτων και Ανωτέρων Εκ-
παιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων Εγκεκριµένων Ιδρυµάτων», η
οποία υπογράφηκε στην Αθήνα, την 1η Φεβρουαρίου 2023, και
β) η Τροποποίηση του Παραρτήµατος Ι αυτής, που συµφωνή-
θηκε µέσω ανταλλαγής των µε ηµεροµηνία 28 Ιουλίου 2023 και
9 Νοεµβρίου 2023 επιστολών των αρµόδιων Υπουργών των συµ-
βαλλόµενων µερών. Το πρωτότυπο κείµενο της Συµφωνίας,
καθώς και της Τροποποίησης που κυρώνονται έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της κυρούµενης Συµφω-
νίας, καθώς και της τροποποίησης του Παραρτήµατος Ι αυτής
από την πλήρωση των προϋποθέσεων της παρ. 1 του άρθρου 7
της Συµφωνίας.

Αθήνα,................................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε

τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά, πριν ξεκινήσει το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ».



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς το Σώµα
παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε
τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά, πριν ξεκινήσει το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας: «Αναδιάρθρωση Πολιτικής Προστα-
σίας - Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακο-
µιδών και άλλες επείγουσες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 30 Νοεµβρίου 2023, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέφανος

Γκίκας για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, διότι η κλι-
µατική κρίση είναι εδώ, απειλεί την ανθρώπινη ζωή και τις
περιουσίες µας. 

Το περασµένο Σάββατο, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης, από το Ντουµπάι, από το Βήµα της Ολοµέλειας της 28ης

Διάσκεψης του ΟΗΕ για την κλιµατική αλλαγή, προειδοποίησε
ότι οι κοινωνίες δεν είναι έτοιµες για την κλιµατική κρίση και ότι
θα πρέπει να διαθέσουµε περισσότερους πόρους για την ανθε-
κτικότητα. Δηλαδή οι υποδοµές και τα έργα που γίνονται να είναι
ανθεκτικά, να αντέχουν στις νέες συνθήκες και στον χρόνο. 

Στο ίδιο πλαίσιο, ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Πολιτικής Προ-
στασίας πραγµατοποίησε πρόσφατα ευρεία συνεδρίαση µε
θέµα: «Διδάγµατα που αντλήθηκαν από τις πυρκαγιές και τις
πληµµύρες, µε στόχο την περαιτέρω βελτίωση της εκπαίδευσης
και της ανταπόκρισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα ακραία φαι-
νόµενα». Να θυµίσω εδώ, ότι η πυρκαγιά στον Έβρο ήταν η µε-
γαλύτερη πυρκαγιά που σηµειώθηκε στην Ευρώπη την τελευταία
εικοσαετία. 

Καλούµαστε, λοιπόν, ως χώρα και ως Κυβέρνηση να επανα-
προσδιορίσουµε την εθνική µας στρατηγική, µε στόχο την προ-
σαρµογή στις νέες αυτές συνθήκες. Μετά, λοιπόν, τις
πρόσφατες φυσικές καταστροφές είδαµε τι δεν πήγε καλά, ανα-
γνωρίσαµε αδύναµα και αδύνατα σηµεία, ελλείψεις και ερχόµα-
στε τώρα να τα θεραπεύσουµε και να βελτιώσουµε τους
µηχανισµούς µας και τις δυνατότητές µας. 

Έτσι, λοιπόν, το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε το παρόν νοµοσχέδιο δίνει ιδιαίτερη έµφαση και
βαρύτητα στην πρόληψη του κινδύνου, στην επιστηµονική τεκ-
µηρίωση, στην αποτελεσµατική συνεργασία και λειτουργία όλων
των φορέων, εµπλουτίζοντας τον ήδη υπάρχοντα εθνικό µηχανι-
σµό µε τις δυνατότητες και τα εργαλεία που θα προστατεύσουν
αποτελεσµατικότερα την ανθρώπινη ζωή και τις περιουσίες των
Ελλήνων πολιτών. 

Η καλύτερη οργάνωση, η επιστηµονική γνώση και η ετοιµό-
τητα βοηθά στην πρόληψη των κινδύνων. Στο πλαίσιο αυτό, προ-
βλέπεται, η έκδοση έγκαιρων και αποτελεσµατικών προειδο-
ποιήσεων σε περίπτωση επαπειλούµενων κινδύνων και καταστρο-
φών µε τη λήψη συγκεκριµένων προληπτικών µέτρων, ανάλογων
προς την έκταση των αναµενόµενων φυσικών φαινοµένων και κα-
ταστροφών. Η κοινοποίηση τους θα γίνεται από το «112» και θα
είναι αµέσου εφαρµογής. 

Επιπροσθέτως, προβλέπεται, η σύσταση πενταµελούς Επιτρο-
πής Εκτίµησης Κινδύνου στο Υπουργείο, µε αρµοδιότητα την πα-
ρακολούθηση όλων των επικίνδυνων φυσικών φαινοµένων και
την πρόγνωση των πιθανών συνεπειών τους στην ασφάλεια των
πολιτών, στις υποδοµές, στις περιουσίες. Η επιτροπή θα αποτε-
λείται και από τρεις επιστήµονες εγνωσµένου κύρους και θα δια-
τυπώνει γνώµη για τη διαβάθµιση της κατάστασης ετοιµότητας

του κρατικού µηχανισµού. Ακολούθως, βεβαίως, σε περίπτωση
έκτακτης ανάγκης θα συγκαλείται η Διυπουργική Επιτροπή για
τον καλύτερο συντονισµό των κυβερνητικών δράσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική προστασία ενισχύε-
ται. Ορίζεται το σύνολο των αρµοδίων µονάδων και φορέων τα
οποία µε κοινή και συντονισµένη δράση αντιµετωπίζουν τους κιν-
δύνους πολιτικής προστασίας που εκδηλώνονται σε περιφερει-
ακό, διαπεριφερειακό ή εθνικό επίπεδο. Ενισχύεται ο ρόλος των
περιφερειών και των δήµων µε τη δηµιουργία αυτοτελών διευ-
θύνσεων και τµηµάτων πολιτικής προστασίας, οι οποίες βρίσκον-
ται σε διαρκή επικοινωνία µε το Ενιαίο Συντονιστικό Κέντρο
Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων και στελεχώνονται µε µό-
νιµο προσωπικό το οποίο, διαθέτει εµπειρία και ανάλογη εκπαί-
δευση, εκπαίδευση η οποία παρέχεται από το Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

Σε αυτή την προσπάθεια συντονισµού έρχονται να προστεθούν
δύο σηµαντικές υπηρεσίες το Αστεροσκοπείο Αθηνών και η
Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία οι οποίες µεταφέρονται στην
εποπτεία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας. Και παρά το γεγονός ότι ακούστηκαν προβληµατισµοί
και ενστάσεις από τους αντίστοιχους φορείς, ο Υπουργός δια-
βεβαίωσε πως η µεταφορά των υπηρεσιών αυτών στο Υπουργείο
γίνεται για να υπάρξει καλύτερος συντονισµός της επιστηµονικής
κοινότητας απέναντι στους επαπειλούµενους κινδύνους κι όχι για
να αλλάξει το κανονιστικό πλαίσιο που διέπει τις υπηρεσίες ή τα
δικαιώµατά τους. 

Και να πω εδώ ότι σε ό,τι αφορά την Εθνική Μετεωρολογική
Υπηρεσία, οι υπηρεσίες που προσφέρονται για την εθνική άµυνα
θα συνεχίσουν απαρεγκλίτως να παρέχονται. Αναφορικά τώρα
µε την κατάσταση ειδικής κινητοποίησης πολιτικής προστασίας
προβλέπεται η δυνατότητα λήψης προληπτικών µέτρων ανάλογα
µε τη φύση και την έκταση του κινδύνου κατόπιν της επιστηµονι-
κής τεκµηρίωσης από την αρµόδια Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύ-
νου. 

Επίσης προβλέπεται η δυνατότητα διενέργειας ελέγχων εκ µέ-
ρους του Υπουργείου, παραδείγµατος χάριν στους ΟΤΑ ως προς
την τήρηση των προληπτικών µέτρων που αφορούν την αντιπυ-
ρική προστασία, τους καθαρισµούς ρεµάτων, ποταµών και στην
υλοποίηση αντιπληµµυρικών έργων. 

Γι’ αυτόν τον λόγο συστήνεται στο Υπουργείο και Επιτροπή
Διενέργειας Ελέγχων. Σε αυτή την προσπάθεια της πολιτικής
προστασίας και της αντιµετώπισης των καταστροφών, είναι απα-
ραίτητη και η συνεργασία των πολιτών. Όλοι γνωρίζουµε την
υποχρέωση για καθαρισµό των υπαίθριων ιδιοκτησιών µας.
Υπάρχουν ωστόσο συµπολίτες µας που αµελούν ή αποφεύγουν
να καθαρίζουν τις ιδιοκτησίες τους κι έτσι φτάνουµε στο φαινό-
µενο το καλοκαίρι µέσα σε αστικές ή υπεραστικές περιοχές να
υπάρχουν ιδιοκτησίες που να είναι ουσιαστικά ζούγκλες, που
αποτελούν βραδυφλεγείς βόµβες εάν ο µη  γένοιτο υπάρξει µία
πυρκαγιά. 

Γι’ αυτό το ζήτηµα και προκειµένου το Υπουργείο να ελέγχει
τις ιδιοκτησίες και να προτρέψει τους πολίτες να κάνουν αυτά
που πρέπει, συστήνεται και λειτουργεί εθνικό µητρώο τήρησης
µέτρων προληπτικής πυροπροστασίας ιδιοκτησιών που καταγρά-
φει τις υποχρεώσεις των πολιτών κατά την αντιπυρική περίοδο
και παράλληλα ρυθµίζεται η υποχρέωση υποβολής ηλεκτρονικής
δήλωσης των πολιτών. 

Είναι πολύ σηµαντικό αυτό, διότι µεγάλο µέρος των πυρκαγιών
προέρχεται ακριβώς από την ανθρώπινη αµέλεια. Συνεχίζοντας,
θα ήθελα να αναφερθώ και στην πρόβλεψη του καθαρισµού και
της κοπής των δέντρων, την αποκλάδωση µε ευθύνη του ΑΔΜΗΕ
και του ΔΕΔΔΗΕ ώστε να δηµιουργούνται ικανές αντιπυρικές
ζώνες εκατέρωθεν των γραµµών µεταφοράς της ηλεκτρικής
ενέργειας αλλά και στους σταθµούς µέσης τάσης και υψηλής
τάσης. Αυτό βεβαίως διευκολύνει τα µάλα το έργο της Πυροσβε-
στικής Υπηρεσίας. 

Όπως είναι γνωστό υπάρχουν δασικές περιοχές κοντά σε αστι-
κές και υπεραστικές ζώνες που κρίνονται ως ιδιαίτερα επικίνδυ-
νες. Εδώ, λοιπόν, πρέπει να δοθεί προτεραιότητα στην
υλοποίηση έργων αντιπυρικής προστασίας. Αυτός είναι και ο
λόγος που στο νοµοσχέδιο συστήνεται τετραµελής επιστηµο-
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νική, κατά βάση, επιτροπή στο Υπουργείο µε αρµοδιότητα την ιε-
ράρχηση αυτών των δασικών περιοχών. 

Αντίστοιχα, για την καλύτερη συνεργασία του Πυροσβεστικού
Σώµατος και των δασικών υπηρεσιών συστήνονται σε κάθε περι-
φέρεια υποστηρικτικές οµάδες διαχείρισης πυρκαγιών µεγάλης
έκτασης, µε ειδικούς επιστήµονες. Και έρχοµαι εδώ να πω, γιατί
είναι συναφές ότι στην τροπολογία στην οποία κατετέθη δηµι-
ουργούνται δέκα επιπλέον µονάδες δασικών επιχειρήσεων, φτά-
νοντας τις δεκαέξι στη χώρα µε αντίστοιχη αύξηση των
οργανικών θέσεων και µε προσλήψεις πυροσβεστών δασικών
επιχειρήσεων. Να τονίσω εδώ ότι η δέκατη πέµπτη ΕΜΟΔΕ έχει
έδρα την Κέρκυρα, η οποία το περασµένο καλοκαίρι είχε σοβα-
ρές πυρκαγιές. Κάηκαν περίπου είκοσι πέντε χιλιάδες στρέµ-
µατα. 

Θα ήθελα να επισηµάνω επίσης ότι η αυτοτελής Διεύθυνση
Πολιτικής Προστασίας κάθε περιφέρειας και το αντίστοιχο αυ-
τοτελές τµήµα κάθε δήµου τηρεί ένα µητρώο µε τα διαθέσιµα
µηχανήµατα αλλά και τους χειριστές, τα οποία χρησιµοποιούνται
για έργα διάνοιξης αντιπυρικής ζωνών για αντιπληµµυρικά έργα
κ.λπ.. Αυτά σε περίπτωση άµεσου κινδύνου -Red Code, όπως λέ-
γεται- δύναται να επιταχθούν µε απόφαση του Υπουργείου. Η
επίταξη µπορεί να γίνει και µέσω του «112», το οποίο αντικαθιστά
τα φύλλα πορείας. 

Αντίστοιχες είναι και οι διατάξεις που αφορούν στη δυνατό-
τητα της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας να επιτάσ-
σει χερσαία, πλωτά και εναέρια µέσα για τη διάσωση πολιτών ή
να µισθώνει τουριστικά καταλύµατα για τη φιλοξενία πληττόµε-
νων πολιτών ή κτήρια, αποθήκες, χώρους κ.λπ. για τις ανάγκες
της Πολιτικής Προστασίας. Και όλα αυτά µε σύντοµες διαδικα-
σίες και όχι µε τη γραφειοκρατία που όλοι γνωρίζουµε. 

Τώρα, έρχοµαι σε µια άλλη πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση στο
άλλο µέρος του νοµοσχεδίου αυτού, που αφορά, βεβαίως, την
προσθήκη των αεροδιακοµιδών στον Εθνικό Μηχανισµό Εναέ-
ριας Έρευνας και Διάσωσης. Ο νέος πλήρης Εθνικός Μηχανι-
σµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών «Θεοφάνης -
Ερµής Θεοχαρόπουλος» περιλαµβάνει τη µεταφορά µε εναέρια
µέσα περιπτώσεων τραυµατιών ή βαριά ασθενών και προσώπων
που χρήζουν άµεσης βοήθειας από τον τόπο του συµβάντος σε
κατάλληλο υγειονοµικό σχηµατισµό ή ακόµα και από έναν υγει-
ονοµικό σχηµατισµό σε άλλον υγειονοµικό σχηµατισµό, εφόσον
κριθεί.

Εδώ, βεβαίως, σηµαντικό ρόλο παίζει το ΕΚΑΒ. Όπως ήδη
προβλέπεται από τον προηγούµενο νόµο, τον ν.4982/2022, που
είχα την τιµή να εισηγηθώ εδώ πάλι στο Ελληνικό Κοινοβούλιο,
στο Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο λειτουργεί είναι η Unit 6, δη-
λαδή, η 6η Μονάδα Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών, µε αρµοδιό-
τητα την επιχειρησιακή διαχείριση των αιτηµάτων εναέριας
διάσωσης και αεροδιακοµιδών που στόχο έχει να διαχειρίζεται
όλα τα αιτήµατα κυρίως στον χερσαίο χώρο και όχι µόνο. Η µο-
νάδα στελεχώνεται από στελέχη του Πυροσβεστικού Σώµατος,
του ΕΚΑΒ και του ΓΕΕΘΑ. 

Δηµιουργούνται, όπως γνωρίζουµε, οι έξι Βάσεις Επιφυλακής
- Ετοιµότητας στις οποίες θα βρίσκονται ειδικά ελικόπτερα, ει-
δικά εκπαιδευµένο προσωπικό, γιατροί, διασώστες, χειριστές µη-
χανηµάτων που θα µπορούν να προσφέρουν βοήθεια στον
χερσαίο χώρο και όχι µόνο. Και µέχρι να αποκτήσουµε τα δικά
µας µέσα, το Υπουργείο µε κατάλληλες διαδικασίες µπορεί να
µισθώσει τόσο τα εναέρια µέσα, όσο και το αντίστοιχο προσω-
πικό, ώστε πολύ γρήγορα ο µηχανισµός αυτός να είναι σε ισχύ
και να σώζει ανθρώπινες ζωές. 

Θα ήθελα να προσθέσω σε αυτό το σηµείο την πρόβλεψη για
συµµετοχή επιπλέον επιχειρησιακών οµάδων συναφούς αντικει-
µένου µε αυτό του ΕΜΕΔΑ, του  Εθνικού Μηχανισµού, όπως σω-
µατείων και εθελοντικών οργανώσεων στο πλαίσιο σύναψης
µνηµονίων συνεργασίας µεταξύ αυτών των εθελοντικών οργανώ-
σεων, του ΕΚΑΒ και, βεβαίως, του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Θα προσθέσω µία λέξη και για τα ζητήµατα κρατικής αρωγής
που προβλέπονται στο νοµοσχέδιο. Εκεί είναι οι ενισχύσεις που
έλαβαν και θα λάβουν οι γεωργικές εκµεταλλεύσεις για τις ζηµίες
που προκλήθηκαν στη φυσική και ζωική παραγωγή κατά τη διάρ-
κεια του 2023 και οι οποίες είναι αφορολόγητες, ακατάσχετες

και ανεκχώρητες στα χέρια του δηµοσίου ή τρίτων. Επίσης, ρυθ-
µίζονται ζητήµατα ανέλκυσης των παρασυρµένων και βυθισµέ-
νων οχηµάτων σε θαλάσσιες περιοχές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνοψίζοντας θα λέγαµε πως
το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο πάρα πολύ σηµαντικό,
εστιάζει στην πρόληψη των επικίνδυνων φαινοµένων, στη συντο-
νισµένη και αποτελεσµατικότερη δράση του κρατικού µηχανι-
σµού και στην καλύτερη αντιµετώπιση όλων των φαινοµένων
πολιτικής προστασίας που έχουν έναν και µόνο στόχο: τη διά-
σωση της ανθρώπινης ζωής και την προστασία των υποδοµών
και των περιουσιών. 

Θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο δεν χωράει κοµµατική αντιπαράθεση. Μιλάµε για
την Πολιτική Προστασία της χώρας µας τον καιρό της κλιµατικής
κρίσης, γι’ αυτό καλώ όλες τις πτέρυγες της Βουλής να το υπερ-
ψηφίσουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία ο κ. Συµεών Κεδίκογλου. 

Παρακαλώ, κύριε Κεδίκογλου. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

πράγµατι συζητούµε σήµερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο και πολύ
φοβάµαι ότι από τα λίγα στοιχεία µε τα οποία µπορώ να συµφω-
νήσω µε τον προλαλήσαντα εισηγητή της Πλειοψηφίας είναι
αυτό, ότι είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο εσείς το αδι-
κείτε και µε τον τρόπο που τον φέρατε µέσα στην ίδια εβδοµάδα
µε τα νοµοσχέδια για τα φορολογικά, για τα κόκκινα δάνεια και
πολύ φοβάµαι ότι δεν µπορέσαµε να δώσουµε τη σηµασία και
την έκταση ενηµέρωσης προς την ελληνική κοινωνία. 

Και όχι µόνο αυτό. Αυτό είναι, εν πάση περιπτώσει, ένα θέµα
διαδικαστικό. Εγώ παρατήρησα από όλη τη διαδικασία, και κυ-
ρίως από τη συνεδρίαση µε τους φορείς, ότι έλειψε η διαβού-
λευση. Οι ίδιοι οι φορείς που είχαν πάρα πολλές καλές και
χρήσιµες ιδέες παραπονέθηκαν ότι δεν είχαν τον χρόνο ή δεν
µπόρεσαν να έρθουν σε επαφή µε το Υπουργείο, για να έχουν
µια πραγµατική ανταλλαγή απόψεων. Και δεν ξέρω ποιος ήταν
αυτός ο λόγος. 

Επίσης, όλοι είχαµε προσδοκίες από αυτό το νοµοσχέδιο και,
νοµίζω, ότι όλα τα κόµµατα -τουλάχιστον εµείς- προσήλθαµε και
καλοπροαίρετα και µε διάθεση εποικοδοµητική, γιατί ακριβώς η
χώρα µας πλήρωσε βαρύ φόρο τα προηγούµενα δυο, τρία χρό-
νια, όπως καταστροφικές πυρκαγιές που κατέκαψαν εκατοµµύ-
ρια στρέµµατα, απώλεια περιουσιών, αλλά φυσικά και
ανθρώπινων ζωών. 

Περιµέναµε, λοιπόν, ότι το παρόν νοµοσχέδιο θα φέρει κάτι
καινούργιο, ότι τα διδάγµατα αυτά θα µας έκαναν πιο σοφούς
και θα περιµέναµε ένα νοµοσχέδιο που θα απαντά στις καινούρ-
γιες προκλήσεις. Πολύ φοβάµαι ότι το πολιτικό πλαίσιο το οποίο
το επέβαλε ήταν ακριβώς υπό την πίεση αυτών των γεγονότων.
Η Κυβέρνηση πήρε την απόφαση ότι έπρεπε να φέρει κάτι στη
Βουλή, για να δείξει ότι εν πάση περιπτώσει ασχολείται µε το
θέµα και έκανε το λάθος να πατήσει στον προηγούµενο νόµο,
τον ν.4662/2020, τον λεγόµενο νόµο Χαρδαλιά, ο οποίος δεν πρό-
λαβε να εφαρµοστεί. Άρα είτε έπρεπε να περιµένουµε να δούµε
αν αυτός ο νόµος θα δούλευε είτε πραγµατικά παραδεχθήκατε
ότι ήταν τόσο άχρηστος, που έπρεπε σχεδόν στο σύνολό του να
τον αλλάξετε. 

Πατήσατε, όµως, σε εκείνη τη φιλοσοφία, µε αποτέλεσµα το
τελικό αποτέλεσµα να µην έχει να κάνει τίποτα µε αυτά που απαι-
τούν οι σύγχρονοι καιροί, να είναι ένα πρόχειρο και µη αποτελε-
σµατικό νοµοσχέδιο, να µην µιλάµε για τη νέα φιλοσοφία που
απαιτείται στην κατάσβεση των πυρκαγιών, τις συνέργειες που
απαιτούνται µεταξύ των διαφόρων σωµάτων µεταξύ τους, την
εξειδίκευση των πυροσβεστών, το κοµµάτι εθελοντισµού που
έπρεπε να µπει µέσα -σας λένε χαρακτηριστικά ότι δεν έχουµε
ένα όφελος ούτε για τη στολή που φοράµε ούτε καν για τα διό-
δια, όταν πρέπει να πάµε σε κάποια µέρη- και κυρίως, να πάµε
στο κοµµάτι της πρόληψης έναντι της καταστολής.
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Στη χώρα µας είναι 80% καταστολή και 20% πρόληψη, όταν ο
ΟΗΕ µας λέει ότι θα πρέπει να είναι 35% τα κονδύλια τα οποία
ξοδεύουµε για την καταστολή, 45% για την πρόληψη και ένα 20%
για τις αποκαταστάσεις. Δυστυχώς, δεν πάµε σε αυτή την κατεύ-
θυνση. 

Δηµιουργούνται νέες δοµές που σηµαίνει ότι µε αυτό το
πράγµα κάνουν το σχήµα ακόµα πιο γραφειοκρατικό, ακόµα πιο
βαρύ. Χαρακτηριστικά, έχουµε ΤΕΣΟΠΠ στους δήµους, ΠΕ-
ΣΟΠΠ στην περιφέρεια, περιφερειακά κέντρα επιπλέον, αυτο-
τελή τµήµατα σε κάθε δήµο, τα οποία όµως υπήρχαν και σε
προηγούµενο νόµο, αλλά δεν είχαν λειτουργήσει. 

Και ήρθε η ΚΕΔΚΕ και µας είπε ότι εµείς ειδικά στους ορεινούς
δήµους -που ξέρετε ότι εκεί είναι το πρόβληµα που είναι και τα
δάση µας- δεν έχουµε το αναγκαίο προσωπικό για να τα στελε-
χώσουµε. Στην έρευνα που έγινε, βρέθηκε ότι το 50% των στε-
λεχών που απαρτίζουν τις επιτροπές αυτές, δεν έχουν σχετικές
ειδικότητες. 

Είναι, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο ασαφές, όπου ακόµα και στην
ειδική οικονοµική έκθεση, άµα δείτε κάθε άρθρο καταλήγει λέ-
γοντας για τις δαπάνες: «Η ανωτέρω δαπάνη εξαρτάται από τα
πραγµατικά γεγονότα». Και µάλιστα σε κάθε άρθρο θα δείτε ότι
«Οι προϋποθέσεις και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια...» , αυτά
δηλαδή που είναι η ουσία, αυτά που θέλουµε να δούµε τα συγ-
κεκριµένα, όχι να κάνουµε περιγραφές για τους φορείς και για
το πώς πρέπει να υπάρχει πρόληψη, «…καθορίζονται µε από-
φαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης εν ευθέτω χρόνω». 

Άρα θα κάνουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν µπορεί να εφαρ-
µοστεί άµεσα. Το επόµενο καλοκαίρι εννοείται ότι είναι χαµένο.
Και θα περιµένουµε ένα σωρό υπουργικές αποφάσεις για να µπο-
ρεί να γίνει λειτουργικό. 

Κοιτάξτε τώρα, εδώ δεν κάνουµε κάτι σε σχέση µε θέµα τις κυ-
ρώσεις. Έφταιξε κάποιος, δεν λειτούργησε ένα σύστηµα. Υπάρ-
χουν διοικητικές κυρώσεις; Εµείς είπαµε ότι ακόµα και
εισαγγελέας για περιβαλλοντικά εγκλήµατα θα έπρεπε να υπάρ-
χει, ώστε να µην έχει να κάνει µε το αν ένας εισαγγελέας είναι
ευαίσθητος, όπως στη Θεσσαλία, ή αλλού δεν είναι, όπως για
παράδειγµα στη Θράκη. 

Φτάνει κάποια στιγµή που θα πρέπει να δούµε τι έφταιξε και
να το διορθώσουµε. Έγιναν στην Εύβοια πριν δύο χρόνια κατα-
στροφικές πυρκαγιές. Έγινε µια ΕΔΕ; Βγάλαµε ένα συµπέρασµα;
Καταλήξαµε ότι κάποιος φταίει; Δεν αρκεί εδώ να κάνουµε τις
ζώνες και τα χρώµατα, αν είµαστε σε κατάσταση έκτακτης ανάγ-
κης κόκκινο ή κίτρινο. Το θέµα είναι στην ώρα εκείνη επί του πε-
δίου, όταν υπήρχε, όπως είπε αρµόδιος περιφερειάρχης, εντολή
µη κατάσβεσης, όταν είµαστε µη αποτελεσµατικοί και στη Ρόδο
καίει από τη µια µεριά στην άλλη, µπορούµε να είµαστε αποτε-
λεσµατικοί και να το δούµε; 

Και φτάνουµε τώρα στο θέµα του άρθρου 19 που τόση σκόνη
σήκωσε. Γιατί έγινε αυτό το άρθρο πραγµατικά, όταν έχετε
όλους τους φορείς απέναντι, όταν δυόµισι χιλιάδες υπογραφές
υπάρχουν από την Ελλάδα και το εξωτερικό, όταν όλοι σας λένε
ότι είναι µια πρακτική που δεν συνηθίζεται να υπάρχει αυτή η
υπαγωγή µετά από εκατόν ογδόντα χρόνια που είναι το Αστερο-
σκοπείο Αθηνών υπό τη σκέπη του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας; Νοµίζω ότι τα πράγµατα εδώ
είναι απλά. Εδώ είναι µια προσπάθεια της Κυβέρνησης, µετά την
επίθεση που έκανε στις ανεξάρτητες αρχές, να φιµώσει και την
έρευνα. 

Και νοµίζω ότι είναι µια πρωθυπουργική -δεν περιµένω να µου
το διαβεβαιώσετε- ιδέα που θέλει να ελέγχει τα πάντα. Ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός είχε αναφέρει σε αυτή εδώ την Αίθουσα: «Θέλω
τους φορείς σε ένα τραπέζι, να βάζουν υπεύθυνα την υπογραφή
τους». Λες και δεν την έβαζαν υπεύθυνα ή λες και δεν θα µπο-
ρούσε να κάνει ένα σχήµα όπως γίνεται παντού, µια προγραµµα-
τική σύµβαση και να υπάρχει αυτή η συνεργασία. Δεν τους
κάλεσε, όµως, στο ίδιο τραπέζι όταν έκανε αυτό το νοµοσχέδιο
για διαβούλευση. 

Ήρθαν και τι είπαν οι φορείς; Και αφήστε όλους τους άλλους,
αφήστε του συνδικαλιστικούς φορείς. Το ΕΣΕΤΕΚ και ο Αντιπρό-
εδρος ο κ. Δοξιάδης, που µόνο αριστερός ή ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί
να χαρακτηριστεί, είπε για το θέµα κάτι πολύ σηµαντικό. Ότι ου-

σιαστικά ο τρόπος ο οποίος γίνεται είναι τέτοιος ώστε, ενώ όλοι
οι φορείς του δηµοσίου που έχουν αντικείµενο την έρευνα, πρέ-
πει να υπάγονται σε έναν εποπτεύοντα φορέα, δηλαδή στη Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας, η οποία -θυµίζω- ήταν
στο Υπουργείο Παιδείας, την οποία εσείς την πήγατε στο Ανά-
πτυξης, γιατί θεωρείτε ότι η έρευνα έχει να κάνει πάντα µε το
κέρδος. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι ένα παράδειγµα όπου ο κατακερ-
µατισµός οδηγεί σε περισσότερη γραφειοκρατία, σπατάλη
πόρων και κυρίως σε χειρότερη διακυβέρνηση των φορέων. Είναι
γνωστό δε ότι µόνο το 15% της δραστηριότητας του Αστεροσκο-
πείου έχει να κάνει µε ενέργειες που σχετίζονται άµεσα µε την
πολιτική προστασία, το 12% των επιστηµόνων. Τα δύο τρίτα είναι
µε συµβάσεις που είναι από έργα χρηµατοδοτούµενα από µελέ-
τες. 

Έρχεστε και όπως λέει το ΕΣΕΤΕΚ -προσέξτε τι γίνεται τώρα,
εδώ είναι το κρίσιµο σηµείο-, η επιλογή των διευθυντών και των
προέδρων αυτή τη στιγµή γίνεται από µια Επιτροπή Κρίσης που
αποτελείται από καταξιωµένους επιστήµονες. Την πλειονότητα
των µελών την ορίζει το ΕΣΕΤΕΚ και οι περισσότεροι είναι Έλλη-
νες της Διασποράς, για να αποφεύγονται οι κλίκες και το conflict
of interest. Αν το Αστεροσκοπείο φύγει από την εποπτεία του, οι
διευθυντές θα επιλέγονται από την πολιτική ηγεσία, πράγµα που
είναι λάθος για ένα ερευνητικό φορέα, γιατί είναι άλλο πράγµα
οι επιχειρησιακοί φορείς. 

Κοντολογίς, δεν θέλετε να ακούγονται οι ενοχλητικές αλήθειες
των επιστηµόνων, όπως έγινε µε την «Ελπίς» τότε που -θυµάστε-
είχαµε τα χιόνια στην Αττική κι όπως έγινε πρόσφατα µε τη Ρόδο.
Και θυµάµαι ότι ήδη είχαν βγει τότε Βουλευτές δικοί σας, ενδε-
χοµένως δρώντας ως λαγοί, όπως -εδώ έχω δηλώσεις- η κ. Βούλ-
τεψη που αµφισβήτησε το meteo για το µειωµένο αριθµό
µεγάλων πυρκαγιών ή ο κ. Πέτσας που είπε ότι το Αστεροσκο-
πείο παίζει πολιτικά παιχνίδια, έχει πολιτικοποιηθεί ο ρόλος του.
Τα καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Κεδίκογλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, λοιπόν, η ουσία είναι ότι θέλετε να ελέγξετε και αυτό το
κοµµάτι και γι’ αυτό δεν κάνετε πίσω σε όλες τις επισηµάνσεις
στις οποίες σας έγιναν το προηγούµενο διάστηµα. Δεν υπάρχει
καµµία δικαιολογία. Τα πράγµατα εδώ είναι ξεκάθαρα. 

Πέρα από αυτό έχουµε και το θέµα της ΕΜΥ, η οποία πάει στο
Υπουργείο σας. Εδώ πραγµατικά ήταν αποκαλυπτικά -και ίσως
και εµείς δεν το περιµέναµε- όσα ακούστηκαν στη διάσκεψη των
φορέων. Εκτός του ότι καταργούνται χρήσιµες διευθύνσεις, γιατί
ήταν οκτώ µέχρι τώρα, όπως είναι του κλίµατος, της πληροφορι-
κής, ενώ τώρα λέτε ότι θα υπάρχουν δύο διευθύνσεις, ένα από
πολιτικό πρόσωπο και ένα στρατιωτικό, συνεχίζετε ένα ερµαφρό-
διτο καθεστώς, καθώς θα ανήκουν στο Υπουργείο αυτό, τα πε-
ρισσότερα στελέχη, όµως, είναι του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας. Και σας είπε αρµόδιος Ταξίαρχος Διευθυντής ότι θα αρ-
κούσε ένα επιχειρησιακό κέντρο ολιγοµελές, που θα συνεργαζό-
ταν µε το Υπουργείο και δεν χρειαζόταν όλη αυτή η µετακόµιση,
όπως είπε. 

Αλλά τα πράγµατα έγιναν χειρότερα και οφείλω να το κατα-
θέσω σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, χωρίς καµµιά διάθεση να κιν-
δυνολογούµε. Είναι κάτι που θα πρέπει να έχει διαφάνεια. Η
Πρόεδρος του Συλλόγου Εργαζοµένων στην ΕΜΥ είπε ότι απει-
λείται η ασφάλεια των πτήσεων του επιβατικού κοινού, καθώς
πια δεν θα µπορεί να είναι πάροχος χωρίς να έχει την πιστοποί-
ηση η ΕΜΥ. Και καταλαβαίνετε ότι, όταν έχουµε πρόσφατα τα
Τέµπη, όπου ο αρµόδιος Υπουργός φώναζε ότι είναι ντροπή να
µιλάτε για άδεια, είναι κάτι το οποίο εγώ οφείλω ως Αντιπολί-
τευση να το καταθέσω. Έχει ειπωθεί. Ήταν επανειληµµένα τα
ερωτήµατα και επέµεινε στη θέση της. Άρα θα πρέπει να έχουµε
τη δική σας διαβεβαίωση σήµερα εδώ ότι κανένα τέτοιο θέµα
ασφάλειας δεν τίθεται. 

Από κει και πέρα έχουµε µια διεύρυνση του «112». Προσέξτε,
όµως, λίγο τον τρόπο που θα πρέπει να το χρησιµοποιούµε, γιατί
ναι µεν το «112» σώζει ζωές, αλλά κάποιες φορές, όπως πρό-
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σφατα που περιµέναµε να έρθει καταιγίδα, ήρθε µισή ώρα τα ξη-
µερώµατα, όταν είχαµε κλείσει όλο το Σάββατο όλη την κίνηση
και όλα τα µαγαζιά κλαίγανε, γιατί φυσικά ήταν άδεια και ο κό-
σµος έµεινε µέσα στο σπίτι του. Αλλά αυτό είναι το λιγότερο. 

Εδώ µιλάτε για έκδοση µέτρων µερικής ή πλήρους αναστολής
κυκλοφορίας, λειτουργίας επιχειρήσεων, εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των, δηµόσιων εκδηλώσεων. Σιγά-σιγά νοµίζω ότι αυτό µπορεί
στο µέλλον, κάποιος αν θέλει να το δει µε άσχηµο µάτι, να πούµε
ότι θα απαγορεύονται και οι συναθροίσεις. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή ο χρόνος περνάει, θα πάω κατευ-
θείαν στο άρθρο που έχει να κάνει µε τον καθαρισµό των οικο-
πέδων. Εδώ θέλω λίγο να εξηγήσω και εδώ το πνεύµα µε το
οποίο προσεγγίζουµε το νοµοσχέδιο, γιατί θα τεθούν οι ερωτή-
σεις -έχω ακούσει τον Υπουργό και τις επιτροπές- και από οµι-
λητές της Νέας Δηµοκρατίας: «Μα, δεν θέλετε την πρόληψη; Μα,
δεν θέλετε να είµαστε αποτελεσµατικοί; Μα, δεν θέλετε να σώ-
ζουµε ανθρώπινες ζωές;». Θα έλεγα ότι αυτές οι ερωτήσεις παίρ-
νουν και ένα προσβλητικό χαρακτήρα. Προφανώς όλοι µας το
θέλουµε αυτό. 

Το ερώτηµα είναι αν γίνονται όλα αυτά µε το παρόν νοµοσχέ-
διο, δεν είναι αν εµείς είµαστε υπέρ της πρόληψης και των αν-
θρώπινων ζωών προφανώς, αλλά πιστεύουµε ότι δεν θα είναι
λειτουργικό, ότι θα έρθουµε του χρόνου τέτοια εποχή και θα συ-
ζητάµε τα ίδια θέµατα. Εµείς κρούουµε τον κώδωνα του κινδύ-
νου. Αυτή είναι η όλη ουσία. 

Άρα, λοιπόν, για τον καθαρισµό για παράδειγµα, όταν αυτή τη
στιγµή ξέρετε πολύ καλά ότι δεν έχουµε Κτηµατολόγιο, όταν ξέ-
ρετε ότι πάρα πολλές εκτάσεις αυτή τη στιγµή διεκδικούνται από
διάφορους ή είναι στο εξωτερικό ειδικά αν µιλάµε για ύπαιθρο,
όταν ο παππούς και η γιαγιά στο χωριό δεν µπορούν να µπουν
σε τέτοια πλατφόρµα, αλλά και όταν αυτό µπορεί να γίνει, εσείς
έχετε όλο αυτό το προσωπικό που απαιτείται για να ελέγξετε οι-
κόπεδο, οικόπεδο όλη την επικράτεια; Είναι εφαρµόσιµο αυτό;
Αυστηροποιούνται οι ποινές, που είναι και στη µόδα. Λέτε ότι αν
κάποιος κάνει ψευδή δήλωση, µέχρι δύο χρόνια φυλάκιση και αρ-
κετές χιλιάδες ευρώ. Αυτό µπορώ να το συζητήσουµε, αλλά πολύ
φοβάµαι ότι στην πράξη θα είναι ένα χαράτσι ακόµα, γιατί δεν
θα µπορείς να πας να το καθαρίσεις και κάθε χρόνο θα πληρώ-
σεις στον δήµο για να πάει να στο καθαρίσει. Δηλαδή µπαίνει και
εδώ η έννοια της ατοµικής ευθύνης. 

Για τις αντιπυρικές ζώνες κανένας δεν µπορεί να έχει αντίρ-
ρηση, αλλά θα περιµέναµε να είναι στη λογική του εντέλεσθε
στον ΔΕΔΔΗΕ, πρέπει να καθαριστεί, και όχι στο πνεύµα της σύ-
στασης, ότι πρέπει να υπάρχουν αυτές οι ζώνες. 

Έρχοµαι και στο άρθρο που έχει να κάνει µε τον Εθνικό Μη-
χανισµό Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιών. Προσέξτε τώρα
τι γίνεται εδώ. Κι εδώ είναι ένα άρθρο που πραγµατικά ακούγεται
λογικό. Ποιος δεν θέλει τη βελτίωση σε ένα τέτοιο ζήτηµα; Όµως
για να ξέρουµε γιατί µιλάµε, µιλάµε για µια πενταετία µετά. Μην
φανταστείτε ότι είναι αύριο αυτό. Η ίδια η Κυβέρνηση λέει ότι
δεν είµαστε έτοιµοι. 

Οι άνθρωποι του ΕΚΑΒ είπαν ότι για να λειτουργήσει κατ’ ελά-
χιστον, θα απαιτηθούν προσλήψεις τριάντα γιατρών και εκατό
ανθρώπων του ΕΚΑΒ. Σας θυµίζω ότι είχατε πάρει µη εξειδικευ-
µένο προσωπικό του ΕΚΑΒ για να µπορέσει να καλύψει τις ελλεί-
ψεις που έχουµε. Άρα εδώ υπάρχει µια αντίφαση. Μακάρι,
λοιπόν, να γίνουν αυτές οι προσλήψεις. Και τι κάνετε στο ενδιά-
µεσο; Εµείς προφανώς επιµένουµε στον δηµόσιο χαρακτήρα. Άλ-
λωστε πάλι θα υπάρχει ο ρόλος του Στρατού, πάλι θα υπάρχει
το ΕΚΑΒ. Λέτε, όµως, ότι για πέντε χρόνια θα κάνουµε τις ιδιωτι-
κές αυτές συµβάσεις και όσον αφορά τον εξοπλισµό, γιατί πράγ-
µατι χρειάζονται κάποια ελικόπτερα τα οποία είναι εξειδικευµένα,
για τα οποία βέβαια δεν ξέρουµε τίποτα αυτή τη στιγµή ούτε για
προδιαγραφές, δεν έχει µπει ο διαγωνισµός και δεν ξέρουµε τί-
ποτα για το κόστος, αλλά και µε µια εταιρεία η οποία θα δώσει
τεχνογνωσία, θα εκπαιδεύσει. Δηλαδή θα γίνουν ιδιωτικές συµ-
βάσεις και µε το προσωπικό αυτό.

Ό,τι εµπειρία έχουµε -ξέρετε- σε τέτοια θέµατα συνεργασίας
του δηµοσίου µε ιδιώτες, είτε αφορά -να το πω έτσι- από τον κα-
θαρισµό στα νοσοκοµεία -που έχω την εµπειρία σαν γιατρός-,
είτε αφορά το θέµα αποκοµιδής των σκουπιδιών, οι συµβάσεις

είναι λεόντειες εναντίον του δηµοσίου. Με αυτό που ξέρουµε να
συµβαίνει µε την κατασπατάληση πόρων και το τι έχουµε ζήσει
στο παρελθόν, είµαστε µάλλον επιφυλακτικοί.

Θα σας πω µια ιστορία από το παρελθόν, για να µην νοµίζετε
ότι αναφέροµαι µόνο στη δική σας Κυβέρνηση. Για τους Ολυµ-
πιακούς Αγώνες του 2004 κάναµε διαγωνισµό για να πάρουµε
ραντάρ. Την εποµένη που παραγγείλαµε τα ραντάρ η εταιρεία
έκλεισε. Τα ραντάρ µπήκαν πολλά χρόνια µετά και ήταν σε τέτοια
κατάσταση που πια δεν ήταν λειτουργικά. Στοίχισε στο ελληνικό
δηµόσιο 8 εκατοµµύρια ευρώ. Εµείς δεν θέλουµε να επαναλαµ-
βάνονται τέτοιες περιπτώσεις και αφορά το σύνολο του πολιτι-
κού κόσµου.

Τέλος, υπάρχει και η πρόβλεψη για να υπάρξει µια ενίσχυση
από τις καταστροφές στη Θεσσαλία, ύψους 13 εκατοµµυρίων
ευρώ, αν θυµάµαι καλά. Προφανώς είµαστε υπέρ του να δοθούν
αποζηµιώσεις στους αγρότες, όµως στη φιλοσοφία ενός νοµο-
σχεδίου που θέλει να είναι µακροπρόθεσµο, θεωρούµε ότι δεν
νοµοθετούµε για µια φορά. Θα έπρεπε, δηλαδή, να δούµε τι
έγινε και στις προηγούµενες πυρκαγιές ή τι θα γίνει του χρόνου.

Κοντολογίς, αν και προσήλθαµε µε πολλές ελπίδες και προσ-
δοκίες για αυτό το νοµοσχέδιο, µας απογοητεύσατε και γι’ αυτό
δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε, όχι µόνο γιατί πήγατε και ου-
σιαστικά προτάξατε εµβαλωµατικά κάποιες διατάξεις για να βά-
λετε την έρευνα υπό τον έλεγχό σας, αλλά και γενικότερα ούτε
φιλοσοφία αλλάζουµε σαν χώρα, ούτε αντιµετωπίζουµε τις κα-
κοδαιµονίες του ελληνικού δηµοσίου. Πραγµατικά είναι µια δύ-
σκολη κατάσταση. Η Πολιτική Προστασία απαιτεί οργάνωση,
όταν το κράτος µας γενικά πάσχει από οργάνωση, όµως θα
έπρεπε κάποια στιγµή να κάνουµε κάποια βήµατα, τα οποία δυ-
στυχώς δεν τα βλέπω να γίνονται στο παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κεδίκογλου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το ιδιωτικό δηµοτικό σχολείο
Παιδαγωγική Πειραιά (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να κλείσει και ο ηλεκτρονικός κατάλογος.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ, ο κ.

Ανδρέας Πουλάς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς,

θέλω να εκφράσω τον αποτροπιασµό µου για τα όσα θλιβερά
επεισόδια έγιναν χθες στο κλειστό γυµναστήριο «Μελίνα Μερ-
κούρη» στον Πειραιά. Πρέπει να αναληφθούν από την Κυβέρ-
νηση συγκεκριµένες πρωτοβουλίες για να σταµατήσει η βία στα
γήπεδα. Δεν έχετε άλλα περιθώρια.

Επίσης, να ευχηθώ ταχεία ανάρρωση στον αστυνοµικό των
ΜΑΤ, να γυρίσει γρήγορα στους δικούς του και στην υπηρεσία
του. 

Θα ήθελα να εκφράσω τις ευχαριστίες µου στο νοσηλευτικό
ιατρικό προσωπικό του Κρατικού Νίκαιας που, ενώ δεν εφηµέ-
ρευε, άνοιξε για να περιθάλψει τον αστυνοµικό. Αυτό δεν το κάνει
πρώτη φορά, το κάνει συνεχώς. Το Κρατικό της Νίκαιας είναι η
ναυαρχίδα του ΕΣΥ, είναι το ΕΣΥ αυτό που σώζει ζωές, αυτό που
θέλετε µε αλχηµείες να ιδιωτικοποιήσετε.

Για να πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο, τα τελευταία χρόνια η πα-
τρίδα µας βιώνει πρωτόγνωρες φυσικές καταστροφές σχεδόν
κάθε χρόνο. Από την εθνική τραγωδία στο Μάτι το ’18 µέχρι σή-
µερα κάθε χρόνο µετράµε ανυπολόγιστες καµένες εκτάσεις, θύ-
µατα και κατεστραµµένες περιουσίες. Η Νέα Δηµοκρατία
υποσχέθηκε µια άλλη προσέγγιση στο ζήτηµα της Πολιτικής
Προστασίας. Έφερε προς ψήφιση τον ν.4662 του ’20 που υποτί-
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θεται ότι θα συντόνιζε πιο στοχευµένα, οργανωµένα τους συναρ-
µόδιους φορείς, σύστησε Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, τοποθέτησε επικεφαλής έναν πολιτικό
έµπειρο, γνώστη των ευρωπαϊκών µηχανισµών και συνέταξε ένα
γιγάντιο πρόγραµµα δηµοσίων προµηθειών, το πρόγραµµα
«ΑΙΓΙΣ», µε σκοπό τον εκσυγχρονισµό των µέσων, οχηµάτων, υλι-
κών, για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών. Όµως,
µέχρι σήµερα οι ελπίδες αποδείχτηκαν λιγοστές, τα αποτελέ-
σµατα είναι φτωχά και η γραφειοκρατία τεράστια για να έχει η
κυβερνητική πρωτοβουλία οποιοδήποτε θετικό αποτύπωµα στην
κοινωνία.

Δυστυχώς, το κρίσιµο στοιχείο που προδιαγράφει την αποτυ-
χία του επιτελικού κράτους στον τοµέα της Πολιτικής Προστα-
σίας είναι ότι θεµελιώνετε την άµυνα της χώρας σε λάθος βάση,
την καταστολή µέσω ενός γραφειοκρατικού, δυσκίνητο και πο-
λύπλοκου µηχανισµού πολιτικής προστασίας που λειτουργεί στη
λογική διάχυσης ευθυνών όπου δει, πλην της κυβέρνησης. Με
βάση αυτή τη φιλοσοφία δοµήσατε τον ν.4662 του 2020, ο
οποίος µέχρι σήµερα δεν έχει τεθεί σε πλήρη εφαρµογή λόγω
των πολυάριθµων ΚΥΑ που απαιτούνται για την πλήρη ενεργο-
ποίησή του.

Ενώ το ρυθµιστικό κενό που δηµιουργήθηκε καλύπτεται εδώ
και τρία χρόνια µε την παράλληλη εφαρµογή του προηγούµενου
νοµοθετικού πλαισίου, φέρνετε προς ψήφιση το παρόν σχέδιο
νόµου που δεν αποτελεί µια νέα πρόταση, µια ουσιαστική τρο-
ποποίηση του µηχανισµού πολιτικής προστασίας, αλλά µια επι-
λεκτική τροποποίηση κάποιων άρθρων του στην ίδια,
απαράλλαχτη, λανθασµένη φιλοσοφία επί της οποίας δοµήθηκε.

Άραγε δεν έχετε λάβει µάθηµα από τις οξύτατες κρίσεις και
φυσικές καταστροφές των τελευταίων ετών; Η Πολιτική Προστα-
σία δεν αποτελεί µια συνηθισµένη δηµόσια υπηρεσία και δεν
µπορεί να αντιµετωπιστεί µε τη στενή λογική ενός υπηρεσιακού
παράγοντα. Συνιστά ένα πλέγµα δοµών συναρµόδιων φορέων,
επιχειρησιακών µηχανισµών που θα πρέπει να βρίσκονται σε από-
λυτη συνέργεια, συνεργασία και σύµπλευση, µε σκοπό την άµεση
επέµβαση σε περίπτωση κρίσης και όχι µε τη λογική µετάθεσης
των ευθυνών.

Το πιο αδύναµο σηµείο των διατάξεων που καλούµαστε να συ-
ζητήσουµε είναι ότι µόνο κατ’ επίφαση περιλαµβάνει την πρό-
ληψη. Πρόληψη στο στάδιο της ετοιµότητας δεν νοείται. Η
πρόληψη θέλει σχεδιασµό, θέλει εθνική στρατηγική, θέλει σύν-
δεση µεταξύ των αντιπληµµυρικών έργων, τον έγκαιρο καθαρι-
σµό των ρεµάτων, των φρεατίων και των δασών, των ανα-
δασώσεων, της δασοπροστασίας, της δηµιουργίας αντιπυρικών
ζωνών, της διαχείρισης των φραγµάτων και των αρδεύσεων της
προστασίας των καλλιεργειών και του ζωικού κεφαλαίου. Δεν
είναι µια µονοδιάστατη έννοια που αφορά µόνο τις εκκένωσης,
τις επιτάξεις, τις απαγορεύσεις κυκλοφορίας εν όψει επικείµενου
συµβάντος.

Δυστυχώς, στο παρόν σχέδιο νόµου παίζετε µε τις λέξεις και
προσπαθείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις περί δήθεν ενίσχυ-
σης της πρόληψης όταν αυτό δεν προκύπτει από καµµία διάταξή
του. Παράλληλα, µεταθέτετε στους πολίτες ατοµικές ευθύνες
και κόστη για τον καθαρισµό οικοπέδων και ακάλυπτων χώρων
ακόµα και εντός ρυµοτοµικού σχεδίου. Πρόκειται για µια ακόµα
προβληµατική ρύθµιση που δείχνει ότι δεν έχετε συναίσθηση της
πραγµατικότητας. Πράγµατι, περιµένετε οι µεγάλης ηλικίας ιδιο-
κτήτες, οι κάτοικοι εκτός Ελλάδος ή σε άλλη πόλη, οι εξ αδιαι-
ρέτου συνιδιοκτήτες, να πληροφορηθούν ότι έχουν υποχρέωση
να καθαρίσουν τα οικόπεδα τους και να µπουν στην ηλεκτρονική
πλατφόρµα στοχεύετε στην πράξη ενός ακόµα τσουχτερού προ-
στίµου; Γιατί αν θέλετε πραγµατικά λύση, αυτή είναι η ανάληψη
της σχετικής ευθύνης από τους δήµους, µε την επιβολή ενός µι-
κρού αναλογικού αντιτίµου που θα περιλαµβάνεται -για παρά-
δειγµα- στα τέλη ακίνητης περιουσίας που εισπράττουν µέσω
των λογαριασµών του ρεύµατος.

Αντίθετα, δεν αξιοποιούνται οι προηγούµενες εµπειρίες των
δασαρχείων και του Πυροσβεστικού Σώµατος, δεν λαµβάνεται
υπ’ όψιν η προηγούµενη κακή εµπειρία µας από τα καταστροφικά
συµβάντα, δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η ευρωπαϊκή εµπειρία, δεν
αξιολογούνται τα πορίσµατα των εµπειρογνωµόνων που έκαναν

αυτοψία στον Θεσσαλικό Κάµπο µετά την καταστροφή του Σε-
πτεµβρίου, δεν συµπεριελήφθησαν τα συµπεράσµατα και οι προ-
τάσεις της Επιτροπής «Goldammer», δεν αξιοποιήθηκαν οι
γνώσεις και οι δυνατότητες επιστηµόνων και ερευνητικών κέν-
τρων. Αντί αυτών, µε µια απολύτως ανεπαρκή αιτιολόγηση στην
αιτιολογική έκθεση του σχεδίου νόµου, έρχεστε να ποδηγετή-
σετε, να χειραγωγήσετε και να τιµωρήσετε την επιστηµονική κοι-
νότητα, γιατί έχει εκθέσει ανεπανόρθωτα στην κοινή γνώµη την
ανεπάρκειά σας.

Όταν µετά από κάθε καταστροφικό συµβάν τα κυβερνητικά
στελέχη αναζητούσαν άλλοθι σε δήθεν λανθασµένες ή αργοπο-
ρηµένες ειδοποιήσεις των επιστηµονικών φορέων, το Εθνικό
Αστεροσκοπείο Αθηνών υπεραµύνθηκε των πορισµάτων και
ενεργειών του, κάτι που απ’ ό,τι φαίνεται δεν αποδεχθήκατε και
δεν του το συγχωρήσατε.

Αφού το λοιδορήσατε ως δήθεν πολιτικά στρατευµένο, τώρα
επιχειρείτε απροκάλυπτα να το υποβαθµίσετε, να το εργαλει-
οποιήσετε και τελικά να το ελέγξετε µετατρέποντάς το σε διοι-
κητική υπηρεσία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας. 

Υπάρχουν δυόµισι χιλιάδες επιστήµονες από όλο τον κόσµο,
µεταξύ άλλων από το Χάρβαρντ, από τη ΝΑΣΑ, από το Κέιµπριτζ,
που έχουν εκφράσει την έντονη διαµαρτυρία τους για την απρο-
κάλυπτη αυτή προσπάθεια φίµωσης των επιστηµόνων του Εθνι-
κού Αστεροσκοπείου, που συνιστά το πρώτο ερευνητικό κέντρο
του σύγχρονου ελληνικού κράτους. Μέσα στα εκατόν ογδόντα
ένα χρόνια λειτουργίας του παρουσιάζει ευρύτατο ερευνητικό
αντικείµενο, εκ του οποίου µόλις το 15% αφορά σε τοµείς πολι-
τικής προστασίας. Απασχολεί Έλληνες και ξένους επιστήµονες
διεθνούς κύρους και συνεργάζεται µε κορυφαίους επιστηµονι-
κούς φορείς, ερευνητικά προγράµµατα παγκοσµίου επιπέδου. 

Η νοµοθετική σας βιασύνη να το µεταφέρετε όπως-όπως στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης µε πρόσχηµα την κλιµατική κρίση
προκαλεί σωρεία ερωτηµάτων. Με ποιο νοµικό τρόπο θα συνεχί-
σει να υπάγεται στον ν.4310/2014 για τα ερευνητικά κέντρα που
ανήκουν στην εποπτεία της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και
Καινοτοµίας, ενώ θα εντάσσεται στη δοµή του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης; Πώς θα συνεχίσει να ασκεί το ερευνητικό του
έργο και να αναλαµβάνει ερευνητικά προγράµµατα σε συνεργα-
σία µε τα διεθνή κέντρα και χρηµατοδοτήσεις; Ποια θα είναι η
εργασιακή σχέση του ερευνητικού προσωπικού; Θα συνεχίσει να
υπάγεται στο ειδικό µισθολόγιο; Θα µπορούν να συµµετέχουν σε
προκηρύξεις του ΕΛΙΔΕΚ στα εξωτερικά σώµατα για την εκλογή
µελών ΔΕΠ; Για ποιο λόγο διατηρεί την υφιστάµενη λειτουργία
και οργάνωσή του µόνο µέχρι 30 Ιουνίου 2024; Ποιες αλλαγές
προτίθεστε να κάνετε εκτός από την αλλαγή της διοίκησης; Δε-
δοµένου ότι οι διοικήσεις των ερευνητικών κέντρων γίνονται από
διεθνείς επιτροπές, από εγνωσµένου κύρους επιστήµονες, µε
ποιο τρόπο θα επιλεγεί τελικά η διοίκηση του Αστεροσκοπείου;
Δεν νοµίζετε ότι αν οριστεί µε απόφαση Υπουργού το Αστερο-
σκοπείο θα χάσει κάθε επιστηµονική αξιοπιστία και θα µετατρα-
πεί απροκάλυπτα σε εργαλείο κυβερνητικής προπαγάνδας;

Με άλλα λόγια, πρόκειται για µια πολιτική επιλογή αµφισβη-
τούµενης σκοπιµότητας που θα δηµιουργήσει πλείστα διοικη-
τικά, οικονοµικά και διαχειριστικά προβλήµατα και η οποία
στρέφεται ευθέως κατά της ανεξαρτησίας, του ορθολογισµού,
της αντικειµενικότητας που πρεσβεύει η επιστήµη, ενώ θα επι-
τείνει και το brain drain, το οποίο επαίρεστε ότι δήθεν καταπολε-
µάτε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Οµοίως πρόχειρα και βεβιασµένα νοµοθετείτε τη µεταφορά
της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας στο Υπουργείο Κλιµα-
τικής Κρίσης. Και εδώ δηµιουργείτε περισσότερα προβλήµατα,
καθώς πρόκειται για µια δηµόσια υπηρεσία αποτελούµενη αφ’
ενός από πολιτικούς υπαλλήλους και αφ’ ετέρου από στρατιωτι-
κούς. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι προσλήψεις στην ΕΜΥ έχουν να
γίνουν από το 2001, η λειτουργία της στηρίζεται σε συντριπτικό
βαθµό στο στρατιωτικό προσωπικό, ιδίως στους σταθµούς που
βρίσκονται στα ακριτικά νησιά, ενώ το έργο της σχετίζεται στενά
µε την προστασία των εθνικών µας συµφερόντων. 
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Με ποια λογική τη µεταφέρετε από το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης; Πρόκειται για µια υπηρε-
σία µε οκτώ κύριες διευθύνσεις, παρέχει πιστοποιηµένα και
διακριβωµένης ποιότητας µετεωρολογικά προϊόντα πάσης φύ-
σεως, προγνώσεις και υπηρεσίες και υποστηρίζει την αεροναυ-
τιλία ως αποκλειστικός πάροχος υπηρεσιών στον εθνικό εναέριο
χώρο. Υποστηρίζει τη ναυτιλία σε συµφωνία µε τον Παγκόσµιο
Μετεωρολογικό Οργανισµό στις θαλάσσιες περιοχές από την
κεντρική, την Ανατολική Μεσόγειο έως τη Μαύρη Θάλασσα. Ως
πάροχος είναι αποδέκτης εσόδων από τον Ευρωπαϊκό Οργανι-
σµό Ασφάλειας της Αεροναυτιλίας. 

Με την κατάτµηση της υπηρεσίας, όπως τη νοµοθετείτε, θα
χάσει το 75% του εξειδικευµένου προσωπικού βάσει του οποίου
έχει πιστοποιηθεί µε ISO. Η ριζική αλλαγή στη δοµή της ΕΜΥ
αναπόφευκτα θα προκαλέσει ακόµα και την έκπτωσή τους από
την ιδιότητα του αποκλειστικού παρόχου αεροναυτιλίας. 

Μήπως ετοιµάζεται ένας νέος ιδιωτικός φορέας να βρεθεί στο
προσκήνιο και προαλείφεται να αντικαταστήσει την ΕΜΥ για να
καλύψει το κενό που δηµιουργείται; 

Ένα ακόµα σηµαντικό κεφάλαιο του σχεδίου νόµου είναι η
συµπλήρωση του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης µε
τις Αεροδιακοµιδές. Η αναγκαιότητα ενός τέτοιου µηχανισµού
είναι αυταπόδεικτη και αντικειµενική. Ουδεµία αντίρρηση µπορεί
να εκφραστεί αναφορικά µε την ανάγκη δηµιουργίας µιας δηµό-
σιας δοµής, ενός κρατικού µηχανισµού εναέριας διάσωσης
όµοιου µε αντίστοιχους που λειτουργούν σε άλλες χώρες της
Ευρώπης εδώ και πολλές δεκαετίες.

Στη χώρα µας είµαστε στα σπάργανα. Όµως, έστω και µε
αφορµή το τραγικό ατύχηµα του Θεοφάνη Ερµή Θεοχαρόπου-
λου στα Τζουµέρκα τον Γενάρη του 2022 ήρθε η ώρα να προχω-
ρήσουµε µε ταχύτατους ρυθµούς στην κατεύθυνση αυτή. 

Αν και είσαστε τεσσεράµισι χρόνια Κυβέρνηση, δεν έχετε κάνει
τίποτα σε αυτό τον τοµέα. Αυτή τη στιγµή για την κάλυψη όλης
της χώρας απαιτούνται επιπλέον σταθµοί που πρέπει να χωροθε-
τηθούν µε βάση τη νησιωτικότητα και την ορεινότητα της χώρας. 

Εσείς, ναι µεν αυξήσατε τους σταθµούς από τέσσερις σε έξι,
αλλά η επιλογή της χωροθεσίας τους χρήζει συζήτησης. Δεν
είναι δυνατόν να µην προβλέπεται βάση ετοιµότητας δίπλα στον
Όλυµπο, που είναι το µεγαλύτερο ορειβατικό κέντρο της χώρας
και παρουσιάζει και µεγαλύτερη επικινδυνότητα σε ατυχήµατα. 

Επιπλέον, στη διάταξη για τις περιφερειακές βάσεις ετοιµότη-
τας και επιφυλακής του Πυροσβεστικού Σώµατος αντικαθίσταται
η βάση της Θεσσαλονίκης µε τη βάση στην Καβάλα. Με ποια λο-
γική το κάνετε από τη στιγµή που τα νοσοκοµεία της Θεσσαλο-
νίκης είναι καλύτερα στελεχωµένα για να αντιµετωπίζουν τέτοια
βαριά περιστατικά; Θα χρειάζεται δεύτερη διακοµιδή µε ασθε-
νοφόρο από την Καβάλα στη Θεσσαλονίκη. 

Στο σηµείο αυτό θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν και πολύ συγ-
κεκριµένα πραγµατικά δεδοµένα. Τις αεροδιακοµιδές τις υλο-
ποιεί το ΕΚΑΒ µε τη συνδροµή των Ενόπλων Δυνάµεων από το
1994 εξυπηρετώντας κυρίως κατοίκους των νησιωτικών περιο-
χών. Το 2000 ανατέθηκε το έργο αεροδιακοµιδή σε ιδιωτική εται-
ρεία µε αποτέλεσµα τρία τραγικά αεροπορικά δυστυχήµατα, το
2001, το 2002 και το 2003 µε συνολικά δεκατέσσερις νεκρούς.
Το 2003 η αρµοδιότητα επιστρέφει στις Ένοπλες Δυνάµεις και
το τελευταίο διάστηµα και στο Πυροσβεστικό Σώµα µε µηδέν
ατυχήµατα. Το 2021 το ΕΚΑΒ έλαβε δωρεά δύο αεροσκαφών και
δύο ελικοπτέρων για τις αεροδιακοµιδές, οι οποίες τα τελευταία
χρόνια ανέρχονται σε πάνω από δύο χιλιάδες ετησίως.

Άρα δεν µας λείπουν τα δύο σωστικά µέσα είτε του ΕΚΑΒ είτε
του Πυροσβεστικού Σώµατος είτε των Ενόπλων Δυνάµεων. Οι
διασώστες του ΕΚΑΒ είναι έµπειροι, ικανοί, εκπαιδευµένοι για να
επιτελέσουν άρτια το έργο τους. 

Επίσης, το προσωπικό της ΕΜΑΚ, του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος, αλλά και οι πιλότοι των Ενόπλων Δυνάµεων µπορούν να δη-
µιουργήσουν αυτές τις οµάδες που θα εξασφαλίζουν την
ασφαλή και έγκαιρη αεροδιακοµιδή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Δεν µας λείπουν, κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Αυτό που χρειάζεται είναι η συνεχιζόµενη
εκπαίδευση και πιστοποίηση. 

Προς τι, λοιπόν, ανοίγετε την πόρτα στους ιδιώτες επιτρέπον-
τας τη σύναψη συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών διάσωσης
µε ιδιώτες παρόχους που θα προσφέρουν εναέρια ιδιωτικά µέσα
και προσωπικό; Με ποια αιτία για καλή εκτέλεσης, αξιοπιστίας
και αίσθησης καθήκοντος θα αναλάβουν οι ιδιώτες το κρίσιµο
αυτό έργο της διάσωσης και µε ποιο κόστος σε χρήµα, σε βάρος
του προϋπολογισµού του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης; Μπο-
ρούµε να το διακινδυνεύσουµε όταν υπάρχει η προηγούµενη εµ-
πειρία των ατυχηµάτων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξανά ελικόπτερα θα πέφτουν.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας θέλω να πω ότι πρόκειται για ένα

νοµοσχέδιο κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα της Κυβέρνησης,
του δόγµατος της ατοµικής ευθύνης και της διάχυσης των ευθυ-
νών. Δεν διασφαλίζει καµµία αποτελεσµατικότητα, καµµία επάρ-
κεια, καµία ταχύτητα στις παρεµβάσεις και τον χρόνο εξέλιξης
των συµβάντων. Δεν περιλαµβάνει προληπτικές δράσεις, ανακα-
τανοµή αρµοδιοτήτων, σύνδεση εγγειοβελτιωτικών και αντιπληµ-
µυρικών έργων µε τη δασοπροστασία, ξεχωριστό κεντρικό
σχεδιασµό ανάλογα µε τις ιδιαιτερότητες κάθε περιοχής ως αστι-
κής, ορεινής, αγροτικής ή νησιωτικής, αλλαγές στη δοµή και λει-
τουργία του Πυροσβεστικού Σώµατος, αξιολόγηση των µέχρι
σήµερα πεπραγµένων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και έλεγχο του οικονοµικού απολογισµού των έργων πολιτικής
προστασίας που εκτελούν και απλοποίηση διαδικασιών για την
άµεση λήψη αποφάσεων. 

Οι πολίτες δεν µπορούν να είναι ήσυχοι ότι αυτό το νοµοθετικό
πόνηµα θα έχει οποιοδήποτε θετικό αντίκτυπο. Για τους λόγους
αυτούς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε σχέδια επί χάρτου και
καλές προθέσεις που κινούνται σε εντελώς λανθασµένη κατεύ-
θυνση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πουλά.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Δελής, ο ειδικός αγορητής

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Υπάρχει νόµος για την πολιτική προστασία,

φρέσκος, του 2020, ο ν.4662 της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτόν τον
νόµο η Κυβέρνηση τροποποιεί και συµπληρώνει. Καθόλου πε-
ρίεργο βέβαια, αν σκεφτούµε τις καταστροφές που υπήρξαν
αυτά τα χρόνια από πυρκαγιές και πληµµύρες στη Θεσσαλία.
Μάλιστα οι άνθρωποι ακόµη ζουν µε αυτές. 

Ολοφάνερη λοιπόν η αποτυχία της υφιστάµενης πολιτικής
προστασίας αποδεικνύοντας ξανά πόσο επικίνδυνη γίνεται για
τον λαό εκείνη η κυνική αντίληψη της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί
κόστους και οφέλους στα αναγκαία έργα πρόληψης που λείπουν.
Εν τέλει, όλο εκείνο το πολυδιαφηµισµένο σας µοντέλο της πο-
λιτικής προστασίας µέσα σε µόλις τρία χρόνια έγινε στάχτη στην
Πάρνηθα, την Εύβοια, τη Ρόδο, τη Δαδιά και λάσπη και πληµ-
µύρα στη Θεσσαλία. 

Την αποτυχία σας λοιπόν οµολογείτε µε το νοµοσχέδιο αυτό.
Το γράφετε µάλιστα και στην αιτιολογική έκθεση αποκαλώντας
την πολιτική σας ξεπερασµένη, την τωρινή πολιτική προστασία,
έστω κι αν τις δικές σας ευθύνες τις φορτώνετε ως συνήθως
στην επίταση της κλιµατικής κρίσης. Πού τα βρίσκετε; Παλιά σας
τέχνη κόσκινο. 

Έχετε αναρωτηθεί όµως ποτέ σας -όχι µόνο εσείς, αλλά όλοι
σας, όλοι όσοι κυβερνήσατε- γιατί όλες οι αστικές κυβερνήσεις
αδυνατούν να υλοποιήσουν ένα σχέδιο ολιστικής αντιµετώπισης
στην πολιτική προστασία; Φταίει µια διαχρονική αδιαφορία ή η
διαπιστωµένη, πολλές φορές, ανικανότητα και ανεπάρκεια κυ-
βερνητικών στελεχών; Και αρκεί άραγε µία απλή αναδιοργάνωση
της πολιτικής προστασίας, όπως κάνετε τώρα, προκειµένου να
προστατευθεί πραγµατικά ο λαός; Έχουµε κουραστεί πια να τα
ακούµε όλα αυτά από όλες τις κυβερνήσεις µετά από κάθε κα-
ταστροφή. 

Η αλήθεια είναι βέβαια διαφορετική. Αυτό που εµποδίζει την

7186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ολοκληρωµένη αντιµετώπιση της πολιτικής προστασίας µέσα
στον καπιταλισµό που ζούµε δεν είναι παρά η ίδια η οργάνωση
της παραγωγής µε κριτήριο το κέρδος. Και εξηγούµαι. Όταν εµ-
πορευµατοποιείς τη γη, το νερό και τα δάση, την ίδια την ανθρώ-
πινη υγεία, όταν ταυτόχρονα αγριεύει ο ανταγωνισµός των
µεγάλων επιχειρήσεων για το κέρδος -και τα χρήµατα του κρά-
τους όπως ξέρετε πάνε πρώτα εκεί ό,τι κι αν περισσέψει για τις
ανάγκες του λαού-, τότε πέστε µου τι αποτελεσµατικό σχεδιασµό
και έργα µπορείτε να κάνετε. 

Αφήστε που κάθε έργο αποτιµάται από τη σκοπιά του επεν-
δυτή που το κατασκευάζει αγνοώντας επιδεικτικά κάθε άλλη πα-
ράµετρο και έτσι αρκετά τεχνικά έργα επιτείνουν αντί να
διορθώνουν τα σχετικά προβλήµατα. Μεγάλοι οδικοί άξονες, αε-
ροδρόµια, βίαιες αλλαγές στην τοπογραφία αλλάζουν απότοµα
υδρογεωλογικά χαρακτηριστικά αιώνων οδηγώντας σε νέες
πληµµύρες. Η κατασκευαστική δραστηριότητα µέσα και γύρω
από τα δάση δεν αυξάνει τις πυρκαγιές; Τα έργα άντλησης πε-
τρελαίου δεν επιτείνουν τα σεισµικά φαινόµενα; Τα εκατοντάδες
χιλιόµετρα δασικών δρόµων για τις ΑΠΕ και το βίαιο τσιµέντωµα
των βουνών δεν σχετίζονται µε τις πληµµύρες και τις φωτιές; Τα
ατέλειωτα χιλιόµετρα των νέων ηλεκτρικών δικτύων των ΑΠΕ στα
βουνά, υποσυντηρηµένα και αυτά λόγω του κέρδους βέβαια, δεν
πολλαπλασιάζουν τις πιθανότητες δασικών πυρκαγιών; 

Τελικά, είναι η αναρχία της παραγωγής, οι καπιταλιστικοί αν-
ταγωνισµοί και ο κατακερµατισµός της καπιταλιστικής ιδιοκτη-
σίας στη γη αυτά που καθιστούν αδύνατη µια ολοκληρωµένη
αποτίµηση των επιπτώσεων από την παραγωγική δραστηριότητα,
πόσω µάλλον µια ολοκληρωµένη διαχείρισή της και πρόληψη του
κινδύνου. Και έρχεστε τώρα και µιλάτε για πρόληψη και για ενί-
σχυση της πολιτικής προστασίας µε ένα νοµοσχέδιο διάσπαρτο
από διαχειριστικού χαρακτήρα και αποσπασµατικές τροποποι-
ήσεις ενός νόµου ήδη παταγωδώς αποτυχηµένου στην πράξη. 

Η πρόληψη όµως δεν µπορεί να εξαντλείται στη δηµιουργία
επιτροπών, συντονιστικών οργάνων, µε εκείνο το βαρύ άρωµα
της γραφειοκρατίας γιατί αυτό µονάχα κάνετε. Δείτε την Επι-
τροπή Εκτίµησης Κινδύνου του άρθρου 7. Δεν θα έπρεπε το έργο
αυτό της επιτροπής να εξασφαλίζεται από έναν κρατικό φορέα
µε επιστήµονες πολλών αντικειµένων, µε εξοπλισµό, µέσα, να
υποστηρίζεται από µελέτες; Τίποτα από αυτά. Οπότε τι γίνεται
αυτή η πενταµελής επιτροπή, µε τρεις στους πέντε να είναι επι-
στήµονες που θα λαµβάνει αποφάσεις, χωρίς να έχουν εξασφα-
λιστεί τα παραπάνω; Απλώς θα τις ντύνει αυτές τις αποφάσεις
µε έναν επιστηµονικό µανδύα. 

Όσο για την ουσιαστική πρόληψη, αυτή την αφήνετε στα χαρ-
τιά, χωρίς ουσιαστικό αποτέλεσµα για την προστασία της ζωής
και της λαϊκής περιουσίας. Ακόµα και αυτές οι τόσο αναγκαίες
ασκήσεις ετοιµότητας για τους πολίτες, οι οποίες προβλέπονται
στο άρθρο 17, αναφέρονται -ξέρετε- µε τον όρο «δυνητικά». Δεν
τις θεωρείτε δηλαδή και τόσο απαραίτητες. 

Καταστολή λοιπόν και διαχείριση της καταστροφής και όχι βέ-
βαια πρόληψη, ό,τι κι αν λέει η Κυβέρνηση. Γιατί η πρόληψη, η
ουσιαστική πρόληψη, οφείλει να απαντά και στην ίδια την εκδή-
λωση µιας καταστροφής, αλλά και στην αντιµετώπιση, την ελα-
χιστοποίηση των επιπτώσεων αυτής της καταστροφής. 

Πρόληψη λοιπόν δεν είναι να αλλάζεις ονοµασίες οργάνων και
να φτιάχνεις επιτροπές ή να τα παραπέµπεις όλα στο «112». Πρό-
ληψη, κατ’ αρχάς, σηµαίνει να καλύπτεις τις τραγικές ελλείψεις
σε έµψυχο δυναµικό και µέσα, οι οποίες υπάρχουν σε όλα τα επί-
πεδα και σε όλες τις δοµές της πολιτικής προστασίας και να
εκτελείς έγκαιρα όλα τα απαραίτητα τεχνικά έργα. 

Πρόληψη σηµαίνει να µονιµοποιείς όλους τους πενταετείς,
επταετείς και εποχικούς πυροσβέστες, όπως µε την τροπολογία
σάς καλούµε να κάνετε και να τοποθετηθούν και όλα τα κόµµατα
πάνω σε αυτή. 

Πρόληψη, επίσης, σηµαίνει -ας πούµε- να αρχίσεις επιτέλους
να παίρνεις όλα εκείνα τα µέτρα ως πολιτεία, προκειµένου να
υπάρχουν αποστάσεις ασφαλείας µεταξύ βιοµηχανικών δραστη-
ριοτήτων, ώστε να προλαµβάνεται ένα πιθανό, αλυσιδωτό ατύ-
χηµα βιοµηχανικό µεγάλης έκτασης. 

Σίγουρα όµως µε το νοµοσχέδιό σας εξασφαλίζετε ακόµα πιο
ασφυκτικό κυβερνητικό έλεγχο στις επιτροπές διαφόρων επιπέ-

δων, προκειµένου και να µειώνεται το πολιτικό σας κόστος και
να διαχέετε τις αδιαµφισβήτητες ευθύνες σας. Το οµολογείτε άλ-
λωστε ορθά κοφτά κι αυτό στην αιτιολογική έκθεση, όπου γρά-
φετε ότι στόχος σας είναι, εκτός των άλλων, και ο
αποτελεσµατικός -γράφετε- έλεγχος των φορέων του εθνικού
µηχανισµού πολιτικής προστασίας. Και βέβαια το κάνετε και
πράξη και µε την αντιεπιστηµονική -τουλάχιστον αντιεπιστηµο-
νική- υπαγωγή του Εθνικού Αστεροσκοπείου στο Υπουργείο σας
-αλλά γι’ αυτό θα επανέλθουµε. 

Γιατί όµως και εσείς και οι προηγούµενοι λειτουργείτε έτσι;
Γιατί την πρόληψη όλοι σας, µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, εξα-
κολουθείτε ακόµα και τώρα όλοι σας να την αντιµετωπίζεται ως
κόστος; Μάλιστα τη λογική σας αυτή του κόστους και οφέλους
την ενισχύετε και µε την αρχή της λεγόµενης αναλογικότητας
που εισάγετε, µε προφανή στόχο τη διάχυση των ευθυνών σας. 

Ο ν.4662 που ισχύει, στο άρθρο 9 λέει το εξής: Για τη διαµόρ-
φωση του εθνικού σχεδιασµού πολιτικής προστασίας λαµβάνον-
ται υπόψη η ανάλυση κινδύνου σε συνδυασµό µε τους
διαθέσιµους οικονοµικούς πόρους. Αυτό είναι και το βασικό σας
κριτήριο, το κόστος - όφελος, µε οδηγό σας παντοτινό τα συµ-
φέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων κι αυτό είναι βέβαια που
οδηγεί µοιραία στην πολιτική της λειψής κρατικής χρηµατοδό-
τησης για την προστασία του λαού και του περιβάλλοντος. 

Να γιατί η διάρθρωση του µηχανισµού πολιτικής προστασίας
και η λειτουργία του µέχρι σήµερα, αλλά και µε τις αλλαγές που
προωθείτε, δεν εξασφάλισε ποτέ και δεν µπορεί να εξασφαλίσει
την αποτελεσµατική προστασία του λαού. 

Αυτό που πραγµατικά επιδιώκετε µε το νοµοσχέδιο αυτό είναι
να θεσµοθετήσετε και να παγιώσετε την υποστελέχωση των
δοµών της πολιτικής προστασίας, να εντείνετε την κατασταλτική
λειτουργία του κράτους απέναντι στο λαό και βέβαια να εµπεδώ-
σετε ακόµα περισσότερο την πολιτική της ατοµικής ευθύνης και
της µετάθεσης των ευθυνών στον ίδιο τον λαό για ζητήµατα που
αποτελούν αντικειµενικά ευθύνη του κράτους. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι δεν διστάζετε να µεταφέρετε ακόµα
και την ίδια την ευθύνη της πυροπροστασίας στους πολίτες, µε
βαριά µάλιστα πρόστιµα και φυλακίσεις. Η πυροπροστασία
όµως, για να εξηγούµαστε δηλαδή, αποτελεί κρατική ευθύνη και
πρέπει να εξασφαλίζεται πρωτίστως µε την ευθύνη του κράτους
-και του κεντρικού και του τοπικού- και ο καθαρισµός και ο έλεγ-
χος των µέτρων πυροπροστασίας. 

Και ενώ η Κυβέρνηση κουνά το δάχτυλο στο λαό, την ίδια
στιγµή όχι µόνο εκχωρεί την ίδια τη διαχείριση των κρατικών
δασών αποκλειστικά στις µεγάλες εµπορικές και βιοµηχανικές
επιχειρήσεις ξύλου, αλλά ακόµα και αυτοί οι αναγκαίοι καθαρι-
σµοί των δασών γίνονται αποσπασµατικά και όπου συµφέρει τις
µεγάλες επιχειρήσεις, οι οποίες βέβαια αυγαταίνουν και παρα-
πέρα τα κέρδη τους εξασφαλίζοντας πρώτη ύλη είτε για πέλετ
είτε για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και τέτοια εργοστά-
σια λειτουργούν ήδη στα Γρεβενά, στο Νευροκόπι και αλλού. 

Όσο για τα λεφτά -τα πολλά λεφτά!- αυτών των δασικών κα-
θαρισµών, αυτά και πάλι καταλήγουν στα ταµεία αυτών των ξυ-
λοβιοµηχανικών επιχειρήσεων, την ώρα που µεροκαµατιάρηδες
δασεργάτες στο Σουφλί και στη Δαδιά ακόµα περιµένουν από
πέρυσι τα λεφτά που δούλεψαν για τον καθαρισµό του δάσους.

Αλήθεια, όµως, για ποια ολοκληρωµένη διαχείριση και προστα-
σία των δασών µπορούµε να µιλάµε, όταν εδώ και είκοσι πέντε
χρόνια συνεχίζεται ο αποτυχηµένος διαχωρισµός της πρόληψης
της πυρκαγιάς από την κατάσβεσή της, όταν συνεχίζεται η διά-
σπαση της επιβεβληµένης ενιαίας διαχείρισης και προστασίας
ενός δάσους;

Και εδώ είναι που βρίσκεται µια από τις πηγές της αδυναµίας
διαχείρισης αυτών των µεγάλων πυρκαγιών µαζί µε τις τεράστιες
ελλείψεις των επίγειων δυνάµεων πυρόσβεσης σε µέσα και έµ-
ψυχο δυναµικό, αλλά και στη λανθασµένη οργάνωση αυτών των
επίγειων δυνάµεων, όπως και στο ότι δεν σχεδιάζετε να σβήνουν
τις φωτιές µέσα στο δάσος, αλλά να περιµένουν δίπλα στα σπίτια
και στις περιουσίες. Το βάρος, λοιπόν, το ρίχνετε στην κατα-
στολή και τα εναέρια µέσα, τα οποία ναι µεν βοηθούν πολύ -πάρα
πολύ- αλλά δεν είναι αυτά που σβήνουν τελικά τις δασικές πυρ-
καγιές.
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Και βέβαια, η όποια εµπειρία των δασοπυροσβεστών λήγει και
πετιέται στα αζήτητα από τις κυβερνήσεις, όταν λήγουν και οι
συµβάσεις ορισµένου χρόνου αυτών των εργαζοµένων. Και να
πείτε ότι προτείνεται εδώ και κάποια αλλαγή στη δοµή όλων
αυτών; Τίποτα. Πουθενά δεν προβλέπεται ένα σύστηµα εκπαί-
δευσης το οποίο θα βελτιώνει την αποτελεσµατικότητα των εµ-
πλεκοµένων.

Όσο για τη χρηµατοδότηση της αντιµετώπισης των δασικών
πυρκαγιών, αυτή κυρίως εστιάζει σε δράσεις καταστολής αντί
για την πρόληψη. Είναι χαρακτηριστικό ότι για τις χρονιές από
το 2016 έως το 2020 το 84% των συνολικών κρατικών πόρων
πήγε στην καταστολή και µόλις το 16% στην πρόληψη. Ακόµα,
όµως και αυτή η χρηµατοδότηση των δράσεων πρόληψης γίνεται
ανεπαρκώς, αποσπασµατικά, από διαφορετικά χρηµατοδοτικά
εργαλεία, χωρίς κανέναν -τον παραµικρό- ολοκληρωµένο µακρο-
χρόνιο κεντρικό σχεδιασµό. Και βέβαια, οι εθελοντικές οµάδες,
ναι, µπορεί να βοηθούν και πράγµατι βοηθούν πολύ, αλλά δεν
µπορούν και δεν πρέπει να υποκαθιστούν την κρατική και κυβερ-
νητική ευθύνη.

Τα ίδια, όµως, τα βλέπουµε και αλλού. Εκτός από τα δάση υπο-
νοµεύεται και η ολοκληρωµένη διαχείριση των υδάτων τόσο και
εδώ µε την ιδιωτικοποίησή της όσο και µε τα αποσπασµατικά,
ανεπαρκή, όπως συνεχώς αποδεικνύονται, έργα αντιπληµµυρι-
κής προστασίας, µε τη Θεσσαλία να αποτελεί ασφαλώς το πιο
εµβληµατικό, αλλά και το πιο τραγικό παράδειγµα. Και αυτά, βέ-
βαια, όπου κριθεί ότι χρειάζεται να γίνουν γιατί προτιµάτε τα µπα-
λώµατα, µιας και το κόστος της αποκατάστασης σάς είναι
µικρότερο από το κόστος µιας κατασκευής.

Όσο για την αντισεισµική θωράκιση και προστασία, καλά, αυτή
είναι σχεδόν ανύπαρκτη. Ακόµα δεν έχει ξεκινήσει, τον Μάρτιο
του 2024 µας είπε ο Πρόεδρος του ΟΑΣΠ, ο κ. Λέκκας, θα ξεκι-
νήσει ο πρωτοβάθµιος οπτικός έλεγχος στατικότητας των σχο-
λικών κτηρίων της χώρας, που θα διαρκέσει µέχρι τον Μάρτιο
του 2025. Και µετά από όλα αυτά έχετε το θράσος να µας µιλάτε
και για πρόληψη;

Οι τελευταίοι νόµοι σας, όµως, για την Πολιτική Προστασία
έχουν και ένα επιπλέον αντιδραστικό περιεχόµενο: Εντάσσουν
την Πολιτική Προστασία µε κάθε είδους ανθρωπογενείς, όπως
λέτε, καταστροφές, για τις οποίες µάλιστα µπορείτε να κηρύξετε
και κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Λέτε, µάλιστα, ανοιχτά ότι
ακόµα και οι κοινωνικές ή οι οικονοµικές διαταραχές είναι ζητή-
µατα πολιτικής προστασίας και τις συνδέετε άµεσα µε την κατα-
σταλτική λειτουργία του αστικού κράτους και µε τον σχεδιασµό
του ΝΑΤΟ.

Με απλά λόγια, µια απεργία –ας πούµε- ή ένα µπλόκο σε έναν
δρόµο, µια λαϊκή κινητοποίηση θα είναι µια ανθρωπογενής κατα-
στροφή και µε το σχέδιο νόµου θα µπορείτε να θέσετε διάφορα
σχέδια έκτακτης ανάγκης σε λειτουργία. Αυτά λέει ο αρχικός σας
νόµος και αυτά όχι µόνο τα διατηρείτε, αλλά τα εξειδικεύετε και
τα ενισχύετε. Θα µπορείτε έτσι κάθε κατάσταση που εγκυµονεί
κίνδυνο από φυσικά φαινόµενα και τεχνολογικούς κινδύνους να
την ονοµάζετε έκτακτη και στη συνέχεια να µπορείτε να προχω-
ράτε σε περιορισµό κυκλοφορίας, απαγόρευση ταξιδιών, επίταξη
µέσων περιουσίας, υπηρεσιών προσώπων, εν ονόµατι πάντα της
πολιτικής προστασίας.

Το ζήτηµα, βεβαίως, δεν είναι µια ελληνική πρωτοτυπία, για να
µην ξεχνιόµαστε. Σχετίζεται µε την ενίσχυση συνολικά σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης -και όχι µόνο- της κατασταλτικής νοµοθε-
σίας µε εκείνη τη γενικευµένη τάση διεύρυνσης της εφαρµογής
του λεγόµενου «δικαίου της ανάγκης», όπως ονοµάστηκε, χωρίς
απαραίτητα την κήρυξη κατάστασης πολιορκίας ή έκτακτης
ανάγκης ή εξαίρεσης. Αυτό το είδαµε πάρα πολύ καλά την πε-
ρίοδο της πανδηµίας.

Και ταυτόχρονα, βέβαια, µέσα σε όλη αυτή την κατάσταση θα
δίνεται και η δυνατότητα να προωθούνται και έργα µε απευθείας
αναθέσεις, επικαλούµενοι πάντα αυτή την έκτακτη κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, για τον Εθνικό Μηχανισµό Εναέ-
ριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών. Ξέρετε, αυτές οι αεροδια-
κοµιδές δεν αποτελούν ένα αυτόνοµο σύστηµα παροχής

υπηρεσιών υγείας. Συνδέονται άµεσα µε την ανάγκη µεταφοράς
ασθενών από υγειονοµικά ακάλυπτες περιοχές της Ελλάδας, νη-
σιωτικές και τουριστικές κυρίως, σε κατάλληλες νοσοκοµειακές
µονάδες, κυρίως της πρωτεύουσας. Είναι γνωστό ότι στις νησιω-
τικές περιοχές -αλλά και όχι µόνο σε αυτές, παντού σε όλη την
Ελλάδα- το επίπεδο περίθαλψης είναι επιεικώς τραγικό. Τόσο οι
ασθενείς όσο και το ιατρονοσηλευτικό προσωπικό είναι θύµατα
αυτού του κυριολεκτικά άθλιου συστήµατος υγείας. Και έρχεστε
εδώ αυτό να το καλύψετε µε τις αεροδιακοµιδές.

Δεν είναι τυχαίο εδώ -να προσθέσουµε- ότι το σύστηµα των
αεροδιακοµιδών, µε τα αεροπλάνα δηλαδή και τα ελικόπτερα,
είναι ευρέως διαδεδοµένο στις χώρες της Υποσαχάριας Αφρι-
κής, όπου εκεί εξαιτίας της απουσίας νοσοκοµείων -πολλών νο-
σοκοµείων- χρησιµοποιούν πάρα πολύ τα εναέρια µεταφορικά
µέσα.

Ο οδικός χάρτης είναι γνωστός, λοιπόν, απαξιωµένες δηµό-
σιες νοσοκοµειακές υπηρεσίες, κυρίως σε ό,τι αφορά τα νησιά
και τις τουριστικές περιοχές, προβληµατικές αεροδιακοµιδές
µέχρι στιγµής και ιδού, να, πώς δηµιουργείται το πεδίον δόξης
λαµπρό για τους επιχειρηµατίες υγείας όσο και για αυτούς των
εναέριων µεταφορών. Φυσικά, θύµα είναι ο λαός για άλλη µια
φορά αυτών των περιοχών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό και από τη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε.

Πίσω τώρα -και µε αυτό θα κλείσω- από την απαράδεκτη και
αντιεπιστηµονική µεταφορά του Εθνικού Αστεροσκοπείου στο
Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας, παρά τον παραπλανητικό
ελιγµό εκεί για την υπαγωγή του στη ΓΓΕΚ και παρά τα κυβερ-
νητικά επιχειρήµατα, ότι «δεν είναι αυτό που νοµίζατε» -ότι δη-
λαδή αυτό είναι το νόηµα των κυβερνητικών επιχειρηµάτων- και
περί ορθολογικής διαχείρισης και πλήρους αξιοποίησης του
Εθνικού Αστεροσκοπείου, στην πραγµατικότητα µε τη διάταξη
αυτή µε το άρθρο 19 επιχειρείτε να εναρµονίσετε έναν τοµέα
έρευνας -µάλλον δεν έχει έναν τοµέα έρευνας το Εθνικό Αστε-
ροσκοπείο, έχει πάρα πολλούς τοµείς έρευνας- αυτούς τους το-
µείς έρευνας µε τη στρατηγική της πράσινης µετάβασης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή µε τη στρατηγική των «πράσινων»
κερδών, των «πράσινων» αρπακτικών. Αυτό είναι που υποκρύπτε-
ται πίσω από τη µεταφορά του Εθνικού Αστεροσκοπείου στο
Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας. Μόνο που έτσι, όµως, οδη-
γείτε τη βασική επιστηµονική έρευνα του Αστεροσκοπείου σε
έναν δρόµο συρρίκνωσης και χειραγώγησης, υποβάθµισης δη-
λαδή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ενώ µε µια απροκάλυπτη απόπειρα πλήρους ελέγχου του επι-

στηµονικού έργου του Αστεροσκοπείου επιδιώκετε να εξασφα-
λίσετε και εκείνη τη σιωπή του νεκροταφείου την οποία θέλετε,
προκειµένου να µην υπάρχει κανένα πολιτικό κόστος για την Κυ-
βέρνηση.

Όλοι θυµόµαστε άλλωστε -δεν ξεχνιούνται αυτά- την ενόχληση
της Κυβέρνησης από τις επιστηµονικές ανακοινώσεις του Αστε-
ροσκοπείου, φτάνοντας ορισµένοι Υπουργοί µάλιστα να αµφι-
σβητούν ακόµα και την ίδια την εγκυρότητα των µετρήσεων του
Αστεροσκοπείου για τον αριθµό των πυρκαγιών.

Μια τελευταία παραίνεση: Ακούστε επιτέλους τη δραµατική
έκκληση του ίδιου του προέδρου του Εθνικού Αστεροσκοπείου
και αποσύρετε αυτό το άρθρο άµεσα!

Όσο για τα υπόλοιπα, καταψηφίζουµε φυσικά επί της αρχής
το νοµοσχέδιό σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι έξι µα-
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θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γε-
νικό Λύκειο Χαλανδρίου.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης,
η κ. Μαρία Αθανασίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση εισάγει προς

επεξεργασία και ψήφιση ένα άκρως σηµαντικό νοµοσχέδιο µε
µεγάλη έκταση, το οποίο αφορά στην αναδιάρθρωση του µηχα-
νισµού πολιτικής προστασίας και του Εθνικού Μηχανισµού Ενα-
έριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών.

Προφανώς, όλοι αντιλαµβανόµαστε την τεράστια σηµασία την
οποία έχει η άρτια λειτουργία της Υπηρεσίας Πολιτικής Προστα-
σίας. Είδαµε, µάλιστα, τα αποτελέσµατα της κλιµατικής αλλαγής
µε τον πιο άγριο τρόπο ήδη από φέτος στην πατρίδα µας: ανε-
ξέλεγκτες πυρκαγιές, νεροποντές εξαιρετικής σφοδρότητας οι
οποίες οδήγησαν σε άνευ προηγουµένου καταστροφές και πληµ-
µύρες πρωτοφανούς κλίµακας, συνδυαζόµενες µε υψηλές θερ-
µοκρασίες και έλλειψη βροχοπτώσεων σε άλλες περιοχές,
απότοµες καιρικές µεταβολές, µηνύµατα για έκτακτα καιρικά
φαινόµενα, λιώσιµο παγετώνων χιλιετηρίδων, αποκολλήσεις τε-
ράστιων παγόβουνων και ανεξέλεγκτη µετακίνησή τους σε διε-
θνή ύδατα και γενικώς αταξία και αποµάκρυνση από την
κανονικότητα. 

Οι ενδείξεις οι οποίες έρχονται στη διεθνή επιστηµονική κοι-
νότητα µιλούν για µια νέα κανονικότητα και λένε ότι σε λίγα χρό-
νια τα ακραία φαινόµενα, αυτά τα ίδια πλέον θα αποτελούν
κανονικότητα. Εποµένως, µιλούµε για την προσαρµογή µας σε
µια νέα πραγµατικότητα. Οι ειδικοί µιλούν για το ότι πλέον
έχουµε ήδη εισέλθει σε νέα εποχή και, εποµένως, νέα µέτρα πρέ-
πει να λαµβάνονται, µέτρα αποτελεσµατικά τα οποία να παρέ-
χουν ασφάλεια στους πολίτες. Μιλούν για κίνδυνο και
χρησιµοποιούν τον όρο «τρωτότητα». Εννοούν µε αυτό ότι οι κίν-
δυνοι αυξάνονται χωρίς να µπορούµε να τους ελέγξουµε. 

Αυτό το οποίο η πολιτεία καλείται να προλάβει είναι η θωρά-
κιση ενάντια σε αυτούς τους κινδύνους, η µείωση της τρωτότη-
τας των πολιτών, δηλαδή η µείωση των πιθανοτήτων απώλειας
ζωών και περιουσιών. Αυτό αντιλαµβανόµαστε ότι απαιτεί εκ µέ-
ρους της πολιτείας υψηλού επιπέδου οργάνωση και εκπόνηση
ολοκληρωµένων µακρόπνοων σχεδίων ανάπτυξης συνεργασίας
µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων, ετοιµότητα και αµεσότητα
δράσης. 

Οι εκπρόσωποι των φορέων κατά την ακρόαση της Δευτέρας
εστίασαν –πολύ ορθώς- στο ζήτηµα χρόνου, δηλαδή στον περιο-
ρισµό του απαιτούµενου χρόνου για δράση. Ο χρόνος είναι κοµ-
βικό σηµείο. Κάθε λεπτό είναι πολύτιµο. Οι γιατροί το γνωρίζουµε
καλά, οι διασώστες το ίδιο. Το τραγικό περιστατικό της εκδηµίας
του αείµνηστου Ερµή Θεοχαρόπουλου, του οποίου τους γονείς
είχαµε την τιµή να φιλοξενήσουµε τη Δευτέρα κατά την ακρόαση
των εξωκοινοβουλευτικών φορέων και να πληροφορηθούµε σε
αριθµούς τις ιδιαιτερότητες της διάσωσης µε αεροδιακοµιδή
προσώπων τα οποία βρίσκονται σε κίνδυνο, ήταν µία εξαιρετικά
χρήσιµη πληροφορία για εµάς που καλούµαστε να ψηφίσουµε,
είτε να καταψηφίσουµε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Στα επιµέρους άρθρα του παρόντος, το άρθρο 3 είναι ένα χα-
ρακτηριστικό άρθρο του πνεύµατος µε το οποίο νοµοθετεί η Κυ-
βέρνηση, πνεύµα από το οποίο λείπει ο όρος «πρόληψη».
Αντιθέτως, ολόκληρο το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο επικεντρώνεται
στη θεραπεία και όχι στην πρόληψη. 

Εµείς, ως Ελληνική Λύση, σε αυτό διαφωνούµε. Οφείλει η Κυ-
βέρνηση να ορίσει σειρά προπαρασκευαστικών ενεργειών και µέ-
τρων που πρέπει να λαµβάνονται προληπτικά. Για να µειωθεί η
τρωτότητα στην οποία αναφέρονται οι ειδικοί και την οποία προ-
µνηµονεύσαµε, απαιτείται σοβαρό και µελετηµένο σχέδιο πρό-
ληψης προκειµένου να προλαµβάνονται καταστροφές από
δασικές πυρκαγιές, πληµµύρες, ξηρασίες, καύσωνες ή κατα-
στροφές από άλλη αιτία.

Στο άρθρο 9, η Κυβέρνηση φιλοδοξεί να αντιµετωπίσει τον ερ-
χόµενο κίνδυνο από έκτακτες καταστάσεις, καθώς και να προ-
σφέρει στην υπηρεσία των πολιτών ένα κράτος σε πλήρη

ετοιµότητα αντιµετώπισης τέτοιων καταστάσεων. Όµως, αυτό
για να επιτευχθεί σηµαίνει ότι όλοι οι εµπλεκόµενοι µηχανισµοί –
και οι διαδικασίες- θα είναι πλήρως οργανωµένοι και σε ετοιµό-
τητα µε κατάλληλες υλικοτεχνικές υποδοµές που να είναι σε
θέση να δουλεύουν ανά πάσα στιγµή στελεχωµένοι επαρκώς, µε
προσωπικό εκπαιδευµένο, αλλά θα έχουν και φυσική κατάσταση. 

Επίσης, σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση διαθέτει και τα ανάλογα κον-
δύλια προκειµένου όλα να λειτουργούν ορθά. Και το σηµαντικό-
τερο, οι εµπλεκόµενοι φορείς πρέπει να µπορούν να
συνεργαστούν. Είναι πολύ πιθανόν, ακόµα και αν υφίσταται ορ-
γανόγραµµα και σχεδιασµός επαρκής και δοκιµασµένος όχι µόνο
επί χάρτου αλλά και στην πράξη, να µην αποδώσουν οι ενέργειες
των εµπλεκοµένων δυνάµεων λόγω έλλειψης συντονισµού µε-
ταξύ τους. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, επειδή τη στιγµή της διαχείρισης
των κρίσιµων γεγονότων δεν θα υπάρχει το περιθώριο δοκιµών,
απαιτείται εκ των προτέρων πλήρης συντονισµός και ακριβής
γνώση συνδυαστικών ενεργειών, αρµοδιοτήτων του φορέα ο
οποίος θα εποπτεύει ανά περίπτωση, θα συντονίζει και στον
οποίο θα αναφέρονται οι εµπλεκόµενοι. 

Με το άρθρο 15, η Κυβέρνηση φιλοδοξεί να δηµιουργήσει ενι-
αίο φορέα διαχείρισης κρίσεων. Μήπως, όµως, µε τις επιλογές
της αυτό το οποίο καταφέρνει είναι να ενισχύσει την πολυπλο-
κότητα των επιµέρους εµπλεκόµενων µηχανισµών; Χρειάζεται
απλούστευση των διαδικασιών και κατανοµή µε σαφή τρόπο των
αρµοδιοτήτων προς εξοικονόµηση και πλήρη αξιοποίηση προ-
σώπων και δυνάµεων την κρίσιµη στιγµή και όχι το εγχείρηµα να
πνίγεται σε πολύπλοκες ενέργειες οι οποίες θα κοστίσουν σε
χρόνο, σε δυνάµεις και, τελικώς, σε ζωές άδικα. 

Επιπροσθέτως, καθήκον της Κυβέρνησης είναι να φροντίσει
να στελεχώσει καταλλήλως και να προµηθεύσει µε µηχανήµατα
αξιόπιστα και µε υποδοµές την Υπηρεσία Πολιτικής Προστασίας.

Στο άρθρο 19 που αφορά τη µεταφορά του Εθνικού Αστερο-
σκοπείου Αθηνών και στο άρθρο 20 που αφορά τη µεταφορά της
Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας στο Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης, δεν κατανοούµε τον σκοπό και τη χρησιµότητα αυτής
της αλλαγής. Το Εθνικό Αστεροσκοπείο και η Εθνική Μετεωρο-
λογική Υπηρεσία, αµφότερα αµιγώς ερευνητικά κέντρα, λίγο σχε-
τίζονται µε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας. Το σκέλος του Εθνικού Αστεροσκοπείου και της
Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας το οποίο ας δεχτούµε ότι
έχει κάποια σχέση µε το εν λόγω Υπουργείο, είναι το 1/10 σχεδόν
των συνολικών υπηρεσιών τις οποίες προσφέρουν. Ενδεικτικό
της άστοχης επιλογής της Κυβέρνησης να τα υπαγάγει αµφό-
τερα στο Υπουργείο βρήκε πλήρως αντίθετους όλους ανεξαιρέ-
τως τους κληθέντες εκπροσώπους των δύο φορέων, οι οποίοι
ζήτησαν την απόσυρση των δύο αυτών άρθρων ως αποσπασµα-
τικών, άσκοπων και επικίνδυνων για τη λειτουργία, αλλά και την
ίδια την υπόσταση των δύο αυτών οργανισµών που λειτουργούν
αποτελεσµατικά κάτω από το ισχύον καθεστώς εδώ και σχεδόν
διακόσια χρόνια. 

Βέβαια, είναι σαφές και κατανοητό ότι χρειάζεται συνεργασία
των δύο αυτών φορέων µε την Υπηρεσία της Πολιτικής Προστα-
σίας. Αυτό, όµως, µπορεί να επιτευχθεί κάλλιστα χωρίς υπαγωγή
τους στο οικείο Υπουργείο. Μπορεί να λειτουργήσει κάλλιστα µε
µνηµόνιο συνεργασίας κατά σύσταση των εκπροσώπων των δύο
φορέων. 

Δεν θα πρέπει, λοιπόν, για κανέναν λόγο αυτό να ανατραπεί.
Αφορά στην υπόσταση δύο οργανισµών από τους ελάχιστους οι
οποίοι λειτουργούν ικανοποιητικά για σχεδόν διακόσια χρόνια. Η
υπαγωγή τους στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας διακινδυνεύει την ίδια την υπόστασή τους και ως Ελ-
ληνική Λύση µας βρίσκει αντίθετους. 

Στο άρθρο 27 προβλέπεται η εφαρµογή ενεργειών κατά πα-
ρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, οι οποίες αφορούν στη µετακί-
νηση του απαιτούµενου προσωπικού το οποίο δύναται να
συνδράµει σε περίπτωση κατάστασης έκτακτης ανάγκης σε επί-
πεδο περιφερειακό ή διαπεριφερειακό. Ακόµη όµως κι αν δε-
χτούµε την παρέκκλιση όταν οι έκτακτες περιστάσεις επιτάσσουν
την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών, η Κυβέρνηση οφείλει να
καλύψει πρώτα από όλα τις τακτικές ανάγκες. Οι αρµόδιες υπη-
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ρεσίες εξακολουθούν να λειτουργούν υποστελεχωµένες και µε
ελλιπή κονδύλια. Οι δήµοι υποφέρουν από έλλειψη προσωπικού. 

Αντιθέτως, αν η Κυβέρνηση όντως σκοπεύει να δηµιουργήσει
έναν αξιόπιστο µηχανισµό πολιτικής προστασίας, οφείλει να
φροντίσει την πρόληψη, τη στελέχωση και τη συνεχή εκπαίδευση
του προσωπικού, µόνιµων και εποχικών, ακόµα και εθελοντών και
να τους ενισχύσει υλικοτεχνικά. Η κυβέρνηση ας στελεχώσει
πρώτα την καθηµερινή λειτουργία των φορέων και ύστερα ας νο-
µοθετήσει για τις κατά παρέκκλιση µετακινήσεις.

Αναφορικά µε το άρθρο 30, θεωρούµε ότι οι τοπικές Αρχές θα
πρέπει να έχουν ζωηρή παρουσία στην επιτροπή του άρθρου.
Εννοούµε ότι οι εκπρόσωποι των κατά περίπτωση ΟΤΑ, δήµων
και περιφερειών είναι πλέον αρµόδιοι να συνδράµουν σε αντιµε-
τώπιση εκτάκτων αναγκών, διότι αυτοί είναι που έχουν την καλύ-
τερη γνώση των ιδιαιτεροτήτων της περιοχής τους και ιδίως των
γεωγραφικών. 

Με το άρθρο 34 η Κυβέρνηση φιλοδοξεί να δηµιουργήσει
ισχυρό µηχανισµό πρόληψης και καταστολής, ικανό να περιορί-
σει την εξάπλωση νέων πυρκαγιών ή τις καταστροφές από πυρ-
καγιά η οποία έχει εκδηλωθεί. Ωστόσο, αγνοεί ότι οι
εµπλεκόµενες καθ’ ύλην αρµόδιες υπηρεσίες είναι υποστελεχω-
µένες και ότι το αναγκαίο δασικό και πυροσβεστικό προσωπικό
είναι πολύ λίγο σε αριθµό και υπολείπεται σηµαντικά από αυτό
το οποίο θα πρέπει να είναι διαθέσιµο. 

Είναι χαρακτηριστικό, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση διαθέτει µόνο
το 10% των κονδυλίων τα οποία ζητεί η Δασική Υπηρεσία. Αν η
Κυβέρνηση είχε ενεργήσει εγκαίρως, δεν θα θρηνούσαµε την κα-
ταστροφή της Ρόδου ούτε της Κέρκυρας ούτε της Δαδιάς ούτε
ολόκληρης της Εύβοιας. Ούτε θα είχαµε χάσει την τελευταία τε-
τραετία το 27% των δασών της Αττικής. Τεράστια καταστροφή,
η οποία έχει και φοβερές οικονοµικές προεκτάσεις, πέραν των
οικολογικών συνεπειών. 

Άρθρο 38. Ως προς τη λειτουργία του αριθµού 112 προβλη-
µατιζόµαστε. Κατ’ αρχάς, δεν αντιτιθέµεθα τη λειτουργία του
αριθµού ούτε υποτιµούµε βέβαια και την αξία της µαζικής ενη-
µέρωσης αυτού του τύπου. Ωστόσο θεωρούµε ότι µόνο αυτό δεν
αρκεί και δεν αρκεί στο κοµµάτι της ενηµέρωσης των πολιτών
µεγαλύτερης ηλικίας και µη εξοικειωµένους µε την τεχνολογία
είτε µεγαλύτερους πολίτες σε αποµονωµένες περιοχές της πε-
ριφέρειας. Η πολιτεία οφείλει να προσθέσει και επιπλέον τρό-
πους ενηµέρωσης και προστασίας, ίσως ακόµα και κατ’ οίκον
επισκέψεις προς ενηµέρωση ή και ακόµα και προς µεταφορά ευ-
παθών προσώπων, όπου αυτό επιτάσσεται.

Άρθρο 41. Αναφερόµενοι στην έννοια της επίταξης, στην οποία
η πολιτεία οφείλει να καταφεύγει ως λύση έκτακτης και µόνο
ανάγκης, κατά την εκδήλωση κινδύνου παρέχει τη δυνατότητα
στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας να χρησιµοποιεί
κάθε µέσο µεταφοράς για τη διάσωση ή παροχή βοήθειας. Αυτό
περιλαµβάνει και εναέρια µέσα ιδιοκτησίας δηµοσίου, αλλά και
ιδιωτικά. Δηµόσια πλωτά µέσα, καθώς και κάθε είδους πρό-
σφορο µεταφορικό µέσο.

Ωστόσο, ως προς το ζήτηµα της καταβαλλόµενης αποζηµίω-
σης σε κάθε ιδιοκτήτη επιτασσόµενου µεταφορικού µέσου, θε-
ωρούµε ότι η Κυβέρνηση θα έπρεπε η ίδια νοµοθετικώς να
ρυθµίζει ρητώς το θέµα της εν λόγω αποζηµίωσης και να µην
επαφίεται σε αποφάσεις των αρµοδίων υπουργείων, διαδικασία
η οποία ορίζεται από το εν λόγω άρθρο.

Άρθρο 42. Με το παρόν άρθρο προβλέπεται η υποχρέωση
όλων των παρόχων υπηρεσιών µεταφορών, να διαθέτουν τα
µέσα µεταφοράς τους, κατά προτεραιότητα, σε δυνάµεις πολι-
τικής προστασίας και στο Πυροσβεστικό Σώµα, προκειµένου να
µπορούν να δράσουν άµεσα. Ωστόσο, είναι πολύ πρόσφατη η
µειωτική για την πατρίδα µας εικόνα των µελών του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος, οι οποίοι ταξίδευαν µε το πλοίο της γραµµής προς
και από την πυρόπληκτη Ρόδο, εξαντληµένοι να κοιµούνται στο
δάπεδο των πλοίων και να σιτίζονται µε δικά τους έξοδα. Η Κυ-
βέρνηση οφείλει να δράσει καταλλήλως και να µην εκθέσει ξανά
την πατρίδα µας σε τέτοιες εξευτελιστικές εικόνες, οι οποίες,
πλην των άλλων, προσβάλλουν και τους ανθρώπους, οι οποίοι
προσφέρουν, µε κίνδυνο της ίδιας τους της ζωής, τις υπηρεσίες
τους την Πολιτική Προστασία. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά βρισκόµαστε
σε δίληµµα, µελετώντας το νοµοσχέδιο το οποίο πραγµατεύεται
ένα τόσο σηµαντικό και ευαίσθητο ζήτηµα, µε τρόπο, όµως, επι-
φανειακό και αποσπασµατικό, φανερώνοντας για άλλη µια φορά
το γεγονός ότι η Κυβέρνηση προσεγγίζει τα ευαίσθητα και ση-
µαντικά ζητήµατα επιφανειακότατα και χωρίς προηγούµενη
βαθιά µελέτη.

Αποφασίσαµε, λοιπόν, ως Ελληνική Λύση να είµαστε θετικοί
στο τρίτο µέρος του παρόντος, το οποίο αφορά στον Εθνικό Μη-
χανισµό Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών, παρ’ ότι δια-
τηρούµε σοβαρές επιφυλάξεις, αφ’ ενός, για την επαρκή
προετοιµασία και µελέτη των αναγκαίων προϋποθέσεων και αφ’
ετέρου, για την τήρηση των απαιτούµενων προδιαγραφών από
πλευράς της Κυβέρνησης. 

Θα είµαστε θετικοί στο Γ’ Μέρος προς τιµήν της µνήµης του
Ερµή και για να του υποσχεθούµε και σε εκείνον και στους γονείς
του, ότι τιµάµε τη µνήµη του και ότι τιµάµε την πρωτοβουλία των
γονιών του και του φορέα τον οποίο ίδρυσαν και τον οποίον µε
τόση συνέπεια υπηρετούν, καθώς και ότι διακείµεθα σαφώς την
υλοποίηση των αυτονόητων ενεργειών, για ένα σύστηµα και ένα
µηχανισµό αποτελεσµατικής αεροδιάσωσης και αεροδιακοµιδής,
τέτοιων που να αρµόζουν σε µια προηγµένη ορεινή χώρα, παρα-
βλέποντας τις σηµαντικές παραλείψεις της Κυβέρνησης. 

Μακάρι να µην είχε προηγηθεί το περιστατικό του Ερµή, µα-
κάρι η Κυβέρνηση, η εκάστοτε κυβέρνηση, να είχε εγκαίρως κι-
νητοποιηθεί, χωρίς να περιµένει τις τραγικές αφορµές
γεγονότων, όπως αυτό του Ερµή, του γεγονότος στα Τέµπη, στο
Μάτι, στην Εύβοια, στον Έβρο. 

Είθε η µνήµη του Ερµή να γίνει η αφετηρία και η αφορµή αλ-
λαγών σοβαρών και σηµαντικών, πρώτα-πρώτα στον τρόπο που
η Κυβέρνηση προσεγγίζει και νοµοθετεί, αλλαγών, οι οποίες θα
σώζουν ζωές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αθανασίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 4ο Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου (δεύ-
τερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης, ειδικός αγο-
ρητής του κόµµατος των Σπαρτιατών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα πριν ξεκινήσω, να ευχηθώ ταχεία ανάρρωση και να

πω πώς όλοι στεκόµαστε στο πλευρό του αστυνοµικού που τραυ-
µατίστηκε σοβαρά κατά τη διάρκεια του αγώνα Ολυµπιακού-Πα-
ναθηναϊκού στο Ρέντη, ώστε να βγει νικητής από αυτή τη µάχη
που δίνει για τη ζωή του. Οι κυβερνητικές ευθύνες είναι πολλές
για την ανεξέλεγκτη οπαδική βία και θα πρέπει να συζητηθούν.
Τώρα, όµως, ευχόµαστε να γίνει καλά ο αστυνοµικός και να γυ-
ρίσει γρήγορα στην οικογένειά του, όπως επίσης, και να βρεθούν
και να τιµωρηθούν οι ένοχοι. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας διαβάσαµε και ακούσαµε πως
χαίρεστε και πανηγυρίζετε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την
επίσκεψη Ερντογάν στην Αθήνα και πώς καταφέρατε να φτά-
σουµε από τον «Μητσοτάκης γιοκ» στο «φίλε Κυριάκο». Βέβαια,
ο Ερντογάν δεν έγινε ξαφνικά φίλος της χώρας µας και ούτε πρό-
κειται να γίνει ποτέ. Και η ουσία των τουρκικών προθέσεων πα-
ραµένει πάντα η ίδια, απλά αλλάζει ο τόνος. 

Κύριοι συνάδελφοι, καλέσατε τον Πρόεδρο της Τουρκίας, ο
οποίος επιµένει στην αποστρατικοποίηση των νησιών του Αιγαίου
και τις γκρίζες ζώνες. Η πολιτική σας απέναντι στην Τουρκία είναι
εθνικά επικίνδυνη και αν συνεχίσετε έτσι θα φτάσουµε σε λίγο
καιρό στα διεθνή δικαστήρια, για να αποδείξουµε τα αυτονόητα.
Δυστυχώς, βάζετε στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων τα κυ-
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ριαρχικά δικαιώµατα της πατρίδας µας και αυτό πρέπει να στα-
µατήσει άµεσα. Η πολιτική που ακολουθείτε, δεν είναι για πανη-
γυρισµούς, είναι όµως, για τα πανηγύρια και αυτό φάνηκε
ξεκάθαρα µε την υπόκλιση του Υπουργού Εξωτερικών µπροστά
στον Σουλτάνο Ερντογάν. Όλη η χώρα έχει εξοργιστεί µε αυτές
τις εικόνες. Ο κ. Γεραπετρίτης µε την κίνηση αυτή έδειξε για ρα-
γιαδισµό και ντρόπιασε όλους τους Έλληνες. Αν ήθελε έναν χαι-
ρετισµό, ας έκανε ένα νεύµα µε το κεφάλι του. Δυστυχώς, όµως,
ο Υπουργός Εξωτερικών µε τη στάση αυτή έδειξε µια υπόδουλη
Ελλάδα στον πασά της νεοθωµανικής Τουρκίας, που δεν αντι-
προσωπεύει, όµως, το σύνολο του ελληνικού λαού, ο οποίος αν-
τιθέτως, σύµφωνα µε τις αντιδράσεις του, τόσο στα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης όσο και στις δια ζώσης συζητήσεις που εί-
χαµε τις τελευταίες ώρες µαζί τους, εµφανίζεται πλήρως απο-
γοητευµένος και εξοργισµένος, θεωρώντας ότι αυτού του είδους
η συµπεριφορά προσβάλλει βάναυσα την εθνική µας αξιοπρέ-
πεια. 

Σήµερα, βρισκόµαστε στην Αίθουσα της ολοµέλειας, µε σκοπό
την ψήφιση ενός σηµαντικού νοµοσχεδίου που αφορά την ανα-
διάρθρωση της πολιτικής προστασίας. Ένα νοµοσχέδιο που κρύ-
βει σκοπιµότητα, κατά τη γνώµη µας, ύστερα από τις βιβλικές
καταστροφές από τις φωτιές στο δάσος της Δαδιάς στη Ρόδο,
τις πληµµύρες στη Θεσσαλία και τα υπόλοιπα παρόµοια περιστα-
τικά στην επικράτεια που ζήσαµε και φέτος. 

Η Κυβέρνηση έπρεπε να φέρει µία τέτοιου είδους νοµοθετική
πρωτοβουλία, για να δείξει στην κοινωνία ότι γνωρίζει και έχει
υπό τον έλεγχο τα προβλήµατά της. Ουσιαστικά, γίνεται µία ωµή
παραδοχή ότι το επιτελικό κράτος δεν λειτούργησε καθόλου στη
διάρκεια των ακραίων φυσικών φαινοµένων, όσο κι αν ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός ψέλλιζε σε όλα τα κανάλια πως ο κρατικός µη-
χανισµός λειτούργησε, όπως έπρεπε, και πήγαν όλα βάσει σχε-
δίου. Αν ίσχυε αυτό, δεν θα ήµασταν εδώ σήµερα να
αναδιαρθρώσουµε την πολιτική προστασία. 

Πραγµατικά, όµως, έχει αυτή την κατεύθυνση αυτό το νοµο-
σχέδιο; Εµείς το είπαµε στην επιτροπή, το λέµε και εδώ, πι-
στεύουµε ότι διαπραγµατεύεται ένα πισωγύρισµα µε τα άρθρα
που καλούµαστε να ψηφίσουµε. Ποτέ και πουθενά δεν µπορεί να
συνυπάρχει η λέξη µεταρρύθµιση µε την αύξηση της πολυπλο-
κότητας. Δηµιουργείτε καινούργια όργανα που αποτελούνται
από τους ίδιους διορισµένους κρατικούς φορείς, χωρίς ξεκάθα-
ρες αρµοδιότητες ή και µε ίδιες αρµοδιότητες που αφορούν ταυ-
τόχρονα δύο ή περισσότερα όργανα. 

Επιτοµή της πολυπλοκότητας αποτελεί το άρθρο 18 που ανα-
φέρεται στην εκτίµηση της επικινδυνότητας όλων των φάσεων
του κύκλου καταστροφών για να καθοριστεί η στρατηγική που
πρόκειται να ακολουθηθεί. Χρειάζεται να διαβάσει κάποιος τέσ-
σερις έως πέντε φορές για να καταλάβει τελικά ποιος είναι αυτός
που έχει την ευθύνη, αλλά και την πρακτική του σπασµένου τη-
λεφώνου, που περιγράφει το άρθρο, το ένα όργανο ενηµερώνει
το άλλο.

Επιπλέον, όπως µας έχει συνηθίσει η Κυβέρνηση άλλωστε, πα-
ρακάµπτει τη γνώµη των πολιτών και νοµοθετεί αυθαίρετα. Συγ-
κεκριµένα αναφέροµαι σε αυτό που πάτε να κάνετε µε το Εθνικό
Αστεροσκοπείο και την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία και την
υπαγωγή τους στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης. Άπαντες, ερ-
γαζόµενοι και ερευνητές, σας έχουν δηλώσει µε επιχειρήµατα
την αντίθεσή τους µε όλους τους τρόπους και µε διαδηλώσεις
και σε συνεδριάσεις και στην επιτροπή µας και εγγράφως µε επι-
στολές. Για του λόγου το αληθές έχω µαζί µου και την επιστολή
του Σεπτεµβρίου του συλλόγου των ερευνητών του Εθνικού
Αστεροσκοπείου Αθηνών προς τον Πρωθυπουργό, που διατυπώ-
νει αναλυτικά τον ρόλο και τις δραστηριότητες του Εθνικού Αστε-
ροσκοπείου και εκφράζει την αντίθεσή του στην πρόθεση της
Κυβέρνησης. Την καταθέτω και στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ειλικρινά το µίσος σας απέναντι σε ανεξάρτητους επιστηµονι-
κούς φορείς δεν έχει προηγούµενο και αυτό επειδή και µόνο δεν
ακολουθούν τα αφηγήµατα της Κυβέρνησης όποτε συµβαίνει

ένα φυσικό φαινόµενο λέγοντας γραφικότητες του «τύπου µία
φορά στα δέκα χιλιάδες χρόνια» και άλλες τέτοιες γελοιότητες,
αλλά µένουν στην ορθή αντικειµενική επιστηµονική άποψη. Δη-
λαδή θέλετε να τους κάνετε όλους συνενόχους στην απόκρυψη
της ανικανότητάς σας κάθε φορά που συµβαίνει κάτι στη χώρα.
Λειτουργείτε καθεστωτικά όταν προσπαθείτε να ασκήσετε λογο-
κρισία στην επιστήµη επειδή δεν σας βολεύει, όπως ακριβώς κά-
νατε εξάλλου και στην περίοδο της πανδηµίας γύρω από τη
συζήτηση για τα εµβόλια µε πληρωµένους γιατρούς µέρα - νύχτα
στα κανάλια να προπαγανδίζουν και τον Πρωθυπουργό να εµφα-
νίζεται ως ειδικός και να µας λέει πως είτε εντός ΜΕΘ είτε εκτός
υπάρχει η ίδια θνησιµότητα. 

Επιπλέον, η ιστορία µε το Εθνικό Αστεροσκοπείο ίσως έχει και
άλλη διάσταση. Μήπως στην Κυβέρνηση µυριστήκατε τα εκατοµ-
µύρια τα οποία θα πάνε στο Αστεροσκοπείο µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης και θελήσατε να το φέρετε υπό τον έλεγχό σας για
να το διαχειριστείτε όπως θέλετε; Δεν µιλάµε για λίγα χρήµατα.
Σε 46 εκατοµµύρια ευρώ υπολογίζεται το κονδύλι για σειρά
έργων για την αναβάθµιση των υποδοµών, που πρέπει να έχουν
ολοκληρωθεί µέχρι το 2025. 

Ας περάσουµε και σε κάποια άλλα άρθρα. 
Με το άρθρο 8 εισάγεται άλλη µία µεγάλη µεταρρύθµιση. Στη

θέση του προέδρου της Διυπουργικής Επιτροπής Εθνικού Σχε-
διασµού Πολιτικής Προστασίας ο Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής
Προστασίας αντικαθίσταται από τον Υπουργό. Μάλλον ο Υπουρ-
γός τον θεώρησε ανίκανο.

Για το άρθρο 20 δηµιουργείται ένας προβληµατισµός διότι η
Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία ανήκει στο Υπουργείο Άµυνας
και τώρα θα την µεταφέρετε στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης.
Σε όλα όµως τα κράτη είναι απαραίτητη η ύπαρξη της µετεωρο-
λογικής υποστήριξης στις Ένοπλες Δυνάµεις και η διασύνδεσή
της µε τις υποδοµές και τα συστήµατα σύγχρονων τεχνολογικών
εφαρµογών των µετεωρολογικών υπηρεσιών. Αυτή διασφαλίζε-
ται µε ειδικά πρωτόκολλα συνεργασίας και σε καµµία των περι-
πτώσεων δεν αποτελεί θέµα διαβούλευσης στον δηµόσιο λόγο.

Στο άρθρο 31 συστήνεται το µητρώο τήρησης µέτρων πολιτι-
κής πυροπροστασίας ιδιοκτησιών και καθαρισµού οικοπέδων και
ακάλυπτων χώρων, ενώ είναι κάτι που ήδη προβλέπεται στον κα-
νονισµό καθαριότητας των δήµων. Εκτός από την πρόσθετη γρα-
φειοκρατία, σε τι θα ωφελήσει αυτή η κίνηση και ειδικά µε την
έλλειψη προσωπικού που υπάρχει στους δήµους και την έλλειψη
του Εθνικού Κτηµατολογίου;

Στο άρθρο 47 συµφωνούµε για την αυστηροποίηση των προ-
στίµων για διενέργεια επικίνδυνων εργασιών κατά την αντιπυρική
περίοδο, αλλά, πρώτον, πρέπει να είναι σε λογικά πλαίσια τα
πρόστιµα για να είναι δυνατόν να εισπραχθούν και κατά δεύτε-
ρον από τη στιγµή που η Πυροσβεστική είναι αφηµένη στη µοίρα
της και υποστελεχωµένη, γιατί τα πρόστιµα αυτά να πηγαίνουν
εξολοκλήρου υπέρ του δηµοσίου και όχι σε κάποιο ταµείο αρω-
γής των πυροσβεστών ή στη συντήρηση και την αγορά εξοπλι-
σµού πυρόσβεσης;

Για το Γ’ Μέρος θεωρώ πως χρειάζεται περισσότερος χρόνος
για να οργανωθεί σωστά ένας εθνικός µηχανισµός εναέριας διά-
σωσης, αεροδιακοµιδών. Παρ’ όλα αυτά µας βρίσκει θετικούς η
όλη προσπάθεια.

Κλείνοντας, θεωρούµε πως αυτό το πολυνοµοσχέδιο δεν θα
πετύχει τον σκοπό του σε ό,τι αφορά το πρώτο σκέλος του που
είναι µια αποδοτική πολιτική προστασία, διότι προωθεί την πο-
λυπλοκότητα, τη γραφειοκρατία και προάγει τον συγκεντρωτι-
σµό και τον κρατισµό. 

Ο σηµαντικότερος παράγοντας στην πολιτική προστασία πρέ-
πει να είναι η πρόληψη και η επαρκής στελέχωση υπηρεσιών. Ει-
δάλλως ό,τι και να ψηφίσουµε θα µείνει στα χαρτιά και η
απόδειξη είναι ότι στο νοµοσχέδιο αυτό περιέχονται άρθρα για
τη δηµιουργία οργάνων που έχουν ψηφιστεί ξανά το 2020 µε τον
ν.4662 όπου και εκεί προβλεπόταν η δηµιουργία επιτροπής εκτί-
µησης κινδύνου που όµως δεν έγινε ποτέ. Έτσι, πιστεύουµε ότι
πάλι σε ένα, δύο χρόνια θα έχουµε νέα νοµοθετική πρωτοβουλία
που θα αναδιαρθρώσει για άλλη µια φορά την πολιτική προστα-
σία διαιωνίζοντας τη δυσλειτουργία της. 

Είµαστε εδώ -το είπα και στην επιτροπή- και έχουµε προτά-
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σεις. Επειδή σίγουρα δεν πρόκειται να λειτουργήσει κάτι σωστά
και µε το παρόν νοµοσχέδιο που φέρνετε, έχουµε τις προτάσεις,
καλέστε µας να κάνουµε µία διακοµµατική επιτροπή να µπορέ-
σουµε να φτιάξουµε κάτι σωστό σε ένα τόσο ευαίσθητο Υπουρ-
γείο όπως το συγκεκριµένο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δηµητροκάλλη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Θεοπίστη Πέρκα, ειδική αγορήτρια του
κόµµατος Νέα Αριστερά. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θα έλεγα ότι το νοµοσχέδιο αυτό που συζη-

τάµε σήµερα το περιµέναµε, µε την έννοια ότι έπρεπε να έρθει.
Μετά τις καταστροφικές πυρκαγιές των δύο τελευταίων χρόνων,
αλλά και µε τις πληµµύρες που ακολούθησαν ξεκάθαρα τα πράγ-
µατα δεν πήγαν καθόλου καλά. Οι αλλαγές στον µηχανισµό της
πολιτικής προστασίας ήταν επιβεβληµένες.

Τι θα έπρεπε όµως να γίνει; Ένας ολοκληρωµένος σχεδιασµός
µε βάση επιστηµονικά δεδοµένα, µια ουσιαστική διαβούλευση µε
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, την κοινωνία των πολιτών,
τα υπόλοιπα κόµµατα, για να διαµορφωθεί τελικά µία εθνική
στρατηγική για την αντιµετώπιση και διαχείριση των κρίσεων από
τα ακραία φαινόµενα που ζούµε τα τελευταία χρόνια. 

Θέλω να πω ότι είναι ντροπή για µια ευρωπαϊκή χώρα να λέει
ο αρµόδιος Υπουργός, όπως ακούσαµε στις πρόσφατες φυσικές
καταστροφές, που επιβεβαίωσε βεβαίως και την πλήρη αποτυχία
του επιτελικού κράτους, ότι δεν µπορεί να µετριάσει τις επιπτώ-
σεις της κλιµατικής κρίσης. Σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να
είναι δικαιολογία η κλιµατική κρίση. Η κλιµατική αλλαγή λέει ακρι-
βώς το αντίθετο: ότι δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία για οποι-
αδήποτε ολιγωρία, για οποιαδήποτε συνέχιση της απέχθειας της
Κυβέρνησης προς τον σχεδιασµό µε επιστηµονικά δεδοµένα.
Πρέπει να σχεδιάσουµε, πρέπει να θωρακίσουµε µε τις ισχυρό-
τερες δυνατές λύσεις τη χώρα έναντι αυτών των καταστροφών.
Και όµως συνεχίζετε την ίδια ατελέσφορη και αντιεπιστηµονική
πολιτική. Αρκεστήκατε στο ότι βάλατε το νοµοσχέδιο σε µία τυ-
πική διαβούλευση, τα σχόλια της οποίας αµφιβάλλω αν θα έχετε
διαβάσει, αφού αµέσως µόλις ολοκληρώθηκε κατατέθηκε το νο-
µοσχέδιο, ένα πρόχειρο νοµοθετικό εγχείρηµα µε µεµονωµένες
αποσπασµατικές ρυθµίσεις που αδυνατούµε να καταλάβουµε
πώς θα συµβάλουν στην ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας της
πολιτικής προστασίας. 

Το µεγαλύτερο µέρος του νοµοσχεδίου αφορά τροποποιήσεις
του ν.4662/2020, ο οποίος αναθεωρείται, ενώ δεν τέθηκε ποτέ
σε πλήρη λειτουργία. Ουσιαστικά δηλαδή έχουµε µια οµολογία
αποτυχίας. Ακούσαµε µάλιστα κατά την ακρόαση των φορέων
τον πρόεδρο της Ένωσης Αξιωµατικών του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος να λέει ότι ο συγκεκριµένος νόµος προέβλεπε θεσµικές
αλλαγές, εκ των οποίων πολλές δεν µπορούν να εφαρµοστούν,
κάτι βέβαια που διαπιστώθηκε µε τραγικό τρόπο στις πρόσφατες
πυρκαγιές και πληµµύρες. Και σήµερα στον ήδη πολύπλοκο και
ανεφάρµοστο ν.4662 έρχεστε να προσθέσετε περαιτέρω γραφει-
οκρατία, πλήθος επιτροπών, επιτροπή εκτίµησης κινδύνου, επι-
τροπή διενέργειας ελέγχων κ.λπ., που τελικά αντί απο-
τελεσµάτων ενδέχεται να καταστήσουν τον διοικητικό µηχανισµό
ακόµη πιο δυσκίνητο και δυσλειτουργικό. 

Παράλληλα µε το δαιδαλώδες αυτό σχήµα, ουσιαστικά µετα-
τοπίζονται και οι ευθύνες της Κυβέρνησης πιθανά σε ένα σύνολο
επιτροπών και συλλογικών οργάνων. Θέλω να σταθώ λίγο στην
Επιτροπή Διενέργειας Ελέγχων που µας προβληµατίζει ιδιαίτερα.
Η εν λόγω επιτροπή θα αποφασίζει τη διενέργεια ελέγχων σε
έργα καθαρισµού ρεµάτων, αγωγών οµβρίων υδάτων, αντιπληµ-
µυρικών κ.λπ. χωρίς να διαθέτει την απαραίτητη τεχνογνωσία.
Χαρακτηριστικό είναι ότι δεν υπάρχει κανένας εκπρόσωπος της
Γενικής Διεύθυνσης Υδάτων του ΥΠΕΝ ή των αντίστοιχων υπη-
ρεσιών των περιφερειών. 

Επίσης δεν βλέπουµε πουθενά στο σχετικό άρθρο να υπάρχει
πρόβλεψη για το πώς τεκµηριώνεται ο κατεπείγων χαρακτήρας
των έργων, µε κίνδυνο βέβαια πάντα την καταχρηστική εφαρ-
µογή της διάταξης.

Κύριε Υπουργέ, σε κάθε περίπτωση η ανεπάρκεια στον σχε-
διασµό της πρόληψης δεν µπορεί να αποτελεί άλλοθι για την πα-
ράκαµψη της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας. Το WWF υποστηρίζει
ότι το άρθρο παραβιάζει την ενωσιακή νοµοθεσία σε ό,τι αφορά
τα θέµατα διαχείρισης λεκανών απορροής πληµµυρών. 

Συνεχίζοντας, ενώ οµνύετε στον εθνικό µηχανισµό τεσσάρων
επιπέδων για την αντιµετώπιση των έκτακτων αναγκών, δηλαδή
πρόληψη, ετοιµότητα, αντιµετώπιση και αποκατάσταση, η όλη
φιλοσοφία του νοµοσχεδίου δίνει έµφαση στην καταστολή. Αντί
η Κυβέρνηση να κάνει µια ριζική στροφή προς την πρόληψη, µε
το νοµοσχέδιο φαίνεται να διατηρείτε το αποτυχηµένο σύστηµα
διαχείρισης φυσικών καταστροφών. 

Σε ό,τι αφορά τα συµπληρωµατικά οργανωτικά ζητήµατα του
µηχανισµού πολιτικής προστασίας –και ειδικά αναφέροµαι στις
αυτοτελείς διευθύνσεις, στα αυτοτελή τµήµατα πολιτικής προ-
στασίας, σε περιφέρειες και δήµους αντίστοιχα- το νοµοσχέδιο
σε καµµία περίπτωση δεν επιλύει το ήδη γνωστό πρόβληµα της
υποστελέχωσης των υπηρεσιών. Άλλωστε εδώ και τρία χρόνια ο
νόµος 4662 προέβλεπε ρητά τη σύσταση και δεν έχει γίνει τί-
ποτα. Εποµένως, έχουµε το εύλογο ερώτηµα πώς οι δήµοι θα
µπορέσουν να ανταποκριθούν στις ανάγκες για πρόληψη δασι-
κών πυρκαγιών όταν βρίσκονται σε αυτή την απογοητευτική κα-
τάσταση. 

Τώρα συνεχίζοντας µε τις ρυθµίσεις για την πρόληψη και τη
διαχείριση κρίσεων βλέπουµε και σε αυτό το νοµοσχέδιο κάτι
από ατοµική ευθύνη. Οι πολίτες υποχρεούνται να προβούν σε
καθαρισµό των ιδιοκτησιών τους, µε δικά τους έξοδα, για την
αποτροπή κινδύνων και τα λοιπά και να υποβάλουν σχετική υπεύ-
θυνη δήλωση διενέργειας καθαρισµού. Και βεβαίως ορίζονται
επιπλέον ποινές για τη µη συµµόρφωση, και θα έλεγα αρκετά αυ-
στηρές, µέχρι δύο έτη φυλάκιση, αρκετές χιλιάδες ευρώ πρό-
στιµα. Εδώ εκτός του ότι δεν µπορεί να γίνει κάτι τέτοιο,
δηµιουργούνται και πρακτικά προβλήµατα. Για παράδειγµα, το
κτηµατολόγιο δεν έχει ολοκληρωθεί. Εδώ θα έχουµε οικόπεδα
αγνώστου ιδιοκτήτη. Κάποιοι ιδιοκτήτες µένουν στο εξωτερικό,
κάποιοι έχουν θέµατα κληρονοµικά. Με αυτά τι θα γίνει; Και συγ-
χρόνως έχουµε µια υποστελέχωση των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου και είναι αρκετά φιλόδοξο το εγχείρηµα να αποτυπωθεί
ποιοι έκαναν τον καθαρισµό, ποιοι όχι και να συγκεντρωθούν τα
αντίστοιχα πρόστιµα. Βεβαίως και ο εκπρόσωπος της ΚΕΔΕ είπε
ότι δεν υπάρχει δυνατότητα στους δήµους να ελεγχθούν οι θετι-
κές υπεύθυνες δηλώσεις.

Να πω και λίγα λόγια για τον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Διά-
σωσης και Αεροδιακοµιδών, όπου τροποποιείτε κι εδώ έναν νόµο
δικό σας, τον ν.4989, και προβλέπεται η σύσταση και η λειτουρ-
γία µιας έκτης µονάδας διάσωσης στο Ενιαίο Συντονιστικό Κέν-
τρο Επιχειρήσεων, η οποία στελεχώνεται από προσωπικό του
Πυροσβεστικού Σώµατος, του ΕΚΑΒ και του ΓΕΕΘΑ. Φυσικά,
παρά τις παραπάνω προβλέψεις, ακούσαµε τον πρόεδρο του
ΕΚΑΒ κατά την ακρόαση των φορέων να τονίζει την ανάγκη στε-
λέχωσης της µονάδας µε υγειονοµικό προσωπικό, το οποίο όµως
δεν δύναται να προέρχεται από το ΕΚΑΒ. Ως ένα γενικότερο σχό-
λιο θέλω να σηµειώσω ότι θα χρειαστούν περίπου πέντε χρόνια
για την υλοποίηση του εθνικού σχεδίου εναέριας διάσωσης και
αεροδιακοµιδών, ενώ η όλη επιτυχία του εγχειρήµατος, δηλαδή
το πόσο άµεσα θα λαµβάνονται οι αποφάσεις ή αν θα χάνεται
πολύτιµος χρόνος, απειλείται από τους πολλούς εµπλεκόµενους:
ΕΚΑΒ, Πυροσβεστική, ΓΕΕΘΑ.

Έρχοµαι όµως τώρα στο άρθρο 19, αυτό που προκάλεσε τις
περισσότερες έντονες αντιδράσεις και κινητοποιήσεις. Και ανα-
φέροµαι στη µεταφορά του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών
στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Ο
σύλλογος ερευνητών, ο σύλλογος προσωπικού του Αστεροσκο-
πείου, ο διευθυντής και Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου
καθηγητής Μανώλης Πλειώνης, τα ερευνητικά κέντρα, ολόκληρη
η ελληνική επιστηµονική ερευνητική κοινότητα, αλλά και πάνω
από δύο χιλιάδες επιστήµονες από το εξωτερικό, ινστιτούτα, πα-
νεπιστήµια και φορείς ζητούν την απόσυρση του άρθρου 19.
Κύριε Υπουργέ, δεν ακούσατε κανέναν από αυτούς. Είναι χαρα-
κτηριστική η απέχθεια της Κυβέρνησης σε οτιδήποτε έχει να
κάνει µε έρευνα και επιστήµη. 
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Στις πρόσφατες πυρκαγιές και πληµµύρες οι ανεξάρτητοι επι-
στηµονικοί φορείς µε τη δηµοσιοποίηση των δεδοµένων τους
ανέδειξαν τις ελλείψεις του κρατικού µηχανισµού. Θυµόµαστε
όλοι ότι και το Εθνικό Αστεροσκοπείο και η ΕΜΥ είχαν προειδο-
ποιήσει εγκαίρως για το µέγεθος των καιρικών φαινοµένων και
των φυσικών καταστροφών. Όµως αντί η Κυβέρνηση να λάβει
σοβαρά υπ’ όψιν τις προειδοποιήσεις των ειδικών και να συνδια-
µορφώσει µαζί τους τις απαιτούµενες δηµόσιες πολιτικές, αµφι-
σβήτησε τα επίσηµα δεδοµένα ακόµη και του «COPERNICUS»,
του προγράµµατος γεωσκόπησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση δεν συνεργάστηκε µε τους
ερευνητικούς φορείς και τελικά µετά τον διασυρµό του επιτελι-
κού κράτους ο κ. Μητσοτάκης τον Σεπτέµβριο, πάνω στον πανικό
του υποθέτω, έριξε τις ευθύνες στους επιστηµονικούς και τους
ερευνητικούς φορείς και εξήγγειλε την υπαγωγή των δύο ανε-
ξάρτητων επιστηµονικών φορέων στο Υπουργείο σας. Είναι προ-
φανές ότι η απόφαση αυτή δεν έχει επιστηµονικά κίνητρα, δεν
µπορεί να τεκµηριωθεί, αλλά πολιτικά. 

Μοναδικός στόχος της Κυβέρνησης είναι να φέρει το Εθνικό
Αστεροσκοπείο υπό τον έλεγχό της, ώστε να µην εκθέτει την Κυ-
βέρνηση µε τις προειδοποιήσεις του και να µην αποκαλύπτει την
αναποτελεσµατικότητα του επιτελικού κράτους. Πρόκειται για
µια τιµωρητική και χωρίς πραγµατικό όφελος κακή νοµοθέτηση
της Κυβέρνησης µε στόχο όχι µόνο ένα εµβληµατικό ερευνητικό
κέντρο µε µεγάλη ιστορία, προσφορά και διεθνή αναγνώριση,
αλλά και συλλήβδην τους εργαζόµενους στον ερευνητικό αυτόν
φορέα. Για να µην αναφερθούµε στα κενά της εν λόγω ρύθµισης,
που υπονοµεύουν άµεσα τόσο τη λειτουργία του φορέα όσο και
το στάτους και τα εργασιακά δικαιώµατα του ερευνητικού, τεχνι-
κού και διοικητικού προσωπικού. 

Το Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών είναι ερευνητικός φορέας
του δηµόσιου τοµέα και εντάσσεται στη συνταγµατική προστα-
σία του άρθρου 16 που κατοχυρώνει την ελευθερία της επιστή-
µης και της έρευνας. Προφανώς για να επιτελέσει την κύρια
αποστολή του δεν θα πρέπει να αλλοιωθεί ο ερευνητικός χαρα-
κτήρας του και η ακαδηµαϊκή ελευθερία του. Η επιστήµη και η
ερευνητική διαδικασία απαιτούν ελεύθερο ακαδηµαϊκό περιβάλ-
λον. Τα εθνικά ερευνητικά κέντρα δεν είναι απλές δηµόσιες υπη-
ρεσίες που µπορούν να µεταφέρονται από το ένα Υπουργείο στο
άλλο. Διέπονται από ειδική νοµοθεσία, µε τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Καινοτοµίας να είναι η µοναδική που κατέχει την τε-
χνογνωσία και την εµπειρία εφαρµογής. Ποτέ µέχρι σήµερα δεν
έχει αποκοπεί ερευνητικό κέντρο από τη Γενική Γραµµατεία
Έρευνας και Καινοτοµίας για να υπαχθεί σε άλλο, εντελώς αναρ-
µόδιο για την έρευνα Υπουργείο, ενώ δεν υπάρχει προηγούµενο
και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ακόµα και όταν µεταφέρ-
θηκε η Γενική Γραµµατεία –κακώς- στο Υπουργείο Ανάπτυξης και
άλλαξε το Υπουργείο, ωστόσο τα ερευνητικά κέντρα παρέµεναν
κάτω από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας. Επο-
µένως θα ξαναπούµε εδώ ότι θα δηµιουργήσει έντονα λειτουρ-
γικά, οικονοµικά, διοικητικά, θεσµικά προβλήµατα, γιατί µιλάµε
και για ένα Υπουργείο…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας):……(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ όχι διάλογος. Θα τα πείτε στην οµιλία σας. 

Συνεχίστε, κυρία Πέρκα. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Παίρνετε και την έρευνα; Αυτό

είναι πιο σκληρό που λέτε. Θα τα πούµε, κύριε Υπουργέ. Γιατί
οµνύετε στην ανάπτυξη, αλλά µε τον τρόπο που πάτε να την κά-
νετε, χωρίς επιστήµη, µόνο καταστροφή είναι το αποτέλεσµα.

Μιλάµε για ένα Υπουργείο που δεν έχει καν οργανόγραµµα,
κύριε Υπουργέ, δεν έχει οργανόγραµµα το Υπουργείο, και του
πάτε κι άλλους φορείς. Και βεβαίως η Κυβέρνηση παραβλέπει το
γεγονός ότι το 85% των επιστηµονικών δραστηριοτήτων του
Αστεροσκοπείου δεν σχετίζονται µε την πολιτική προστασία.
Μόνο το 15% των ερευνητών του Αστεροσκοπείου µπορεί να συ-
νεισφέρει στην αποστολή της πολιτικής προστασίας. Όπως ανα-
φέρουν επιστήµονες και ερευνητές, η Κυβέρνηση βάζει σε άµεσο
κίνδυνο την πρόοδο της έρευνας στην Ελλάδα, το Αστεροσκο-
πείο ως ερευνητικό κέντρο, την προσέλκυση ανταγωνιστικής

ερευνητικής χρηµατοδότησης και την επίτευξη επιστηµονικής
αριστείας. Αν θέλετε να υπάρχει ο αναγκαίος πράγµατι συντονι-
σµός µεταξύ του Αστεροσκοπείου και του Υπουργείου υπάρχουν
και άλλοι τρόποι, όπως για παράδειγµα, προγραµµατικές συµ-
βάσεις, µνηµόνια συνεργασίας, που δεσµεύουν µε κοινά αποδε-
κτές διαδικασίες και προϋποθέσεις τους συµβαλλόµενους στην
υλοποίησή τους. 

Θέλω να σηµειώσω ότι ο Ευρωβουλευτής Πέτρος Κόκκαλης
έχει καταθέσει σχετική ερώτηση προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
µε την οποία ερωτά αν αυτή η υπαγωγή του Εθνικού Αστεροσκο-
πείου στην κεντρική κυβέρνηση συµβαδίζει µε τη στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενίσχυση του ευρωπαϊκού χώρου
έρευνας µε προστασία της ελευθερίας της επιστηµονικής έρευ-
νας ως περιοχή προτεραιότητας, σύµφωνα µε τη Διακήρυξη της
Βόννης. Θα δούµε τι θα απαντήσει και η Ευρώπη. 

Στην ίδια λογική ακριβώς, βεβαίως, έχουµε και τη µεταφορά
της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας, τη γνωστή ΕΜΥ, στο
Υπουργείο σας, άλλη µια αµφιλεγόµενη επιλογή της Κυβέρνη-
σης. Είναι γεγονός ότι η υπηρεσία χαρακτηρίζεται από έλλειψη
εξειδικευµένου προσωπικού και έλλειψη υποδοµών. Αυτό όµως
δεν πρέπει να αποτελέσει άλλοθι για τον κατακερµατισµό των
αρµοδιοτήτων, όπως επιχειρείται µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Με τις προτεινόµενες διατάξεις η ΕΜΥ καλείται να ακολουθή-
σει τις προτεραιότητες και τους στρατηγικούς στόχους του
Υπουργείου. Αντί να στελεχωθεί µε εξειδικευµένο προσωπικό και
να χρηµατοδοτηθεί για να αποκτήσει τεχνογνωσία και σύγχρονο
εξοπλισµό, αλλάζει απλά η υπαγωγή της από το ένα υπουργείο
σε κάποιο άλλο, ενώ παράλληλα –και αυτό είναι σηµαντικό- δια-
χωρίζετε το πολιτικό από το στρατιωτικό προσωπικό, µε τη µε-
ταφορά µόνο του πρώτου στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας,
ενώ η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία χάνει και τον έλεγχο πε-
ριφερειακών µετεωρολογικών σταθµών, µετεωρολογικών γρα-
φείων των αεροδροµίων και των µετεωρολογικών σταθµών. 

Το αντικείµενο της ΕΜΥ όµως δεν περιορίζεται στην έκδοση
προειδοποιήσεων για καιρικά φαινόµενα. Αυτό µάλιστα αποτελεί
µόλις το 10% των συνολικών της αρµοδιοτήτων. Το κύριο επιχει-
ρησιακό της έργο, το οποίο πλήττεται µε το παρόν νοµοσχέδιο,
είναι η υποστήριξη της αεροναυτιλίας ως αποκλειστικός πάρο-
χος στον εθνικό εναέριο χώρο, σε εφαρµογή των ευρωπαϊκών
κανονισµών και του διεθνούς οργανισµού του ICAO, για το οποίο
έχει και το σχετικό ISO. 

Αδυνατούµε να καταλάβουµε τη στόχευση του νοµοσχεδίου,
διότι η ΕΜΥ µέχρι σήµερα, και παρά τα προβλήµατα, επιτελεί επι-
τυχώς το έργο της. Να πούµε ότι δεν προηγήθηκε καµµία δια-
βούλευση και αγνοήθηκαν πλήρως οι υπηρεσίες της. Οι
προτεινόµενες ρυθµίσεις δηµιουργούν µια σειρά από ερωτή-
µατα. 

Πώς θα διασφαλιστεί, κύριε Υπουργέ, η οικονοµική και διοικη-
τική αυτοτέλεια της ΕΜΥ, όταν θα υπάγεται πλέον στον Γενικό
Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας; Υπάρχει ευρωπαϊκή µετεω-
ρολογική υπηρεσία που το δίκτυο σταθµών παρατήρησης να µην
υπάγεται άµεσα σε αυτήν, αλλά στον Υπουργό;  Ούσα διασπα-
σµένη αφού δεν θα της ανήκουν τα περιφερειακά µετεωρολογικά
κέντρα, γραφεία των αεροδροµίων, σταθµοί, πώς θα λειτουργή-
σει ως πάροχος αεροναυτιλίας; Πώς θα συνεχιστεί εντέλει η χρη-
µατοδότηση από την Eurocontrol; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Βεβαίως η πρόεδρος του πανελλήνιου συλλόγου εργαζοµένων
ανέφερε ότι συνεπάγεται άµεσο κίνδυνο στην ασφάλεια των πτή-
σεων και την ασφάλεια του επιβατικού κοινού. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνοντας αυτό που
είπα µόλις ξεκίνησα. Σε καµµία περίπτωση η κλιµατική κρίση δεν
µπορεί να χρησιµοποιείται ως δικαιολογία για την κάλυψη αδυ-
ναµιών. Οι προειδοποιήσεις της επιστηµονικής κοινότητας για
την κλιµατική κρίση πρέπει να αξιοποιούνται και όχι να αγνοούν-
ται ή να τιµωρούνται. 

Ο ρόλος της πολιτείας είναι καθοριστικός στα νέα δεδοµένα.
Απαιτούνται δραστικές και ριζοσπαστικές ενέργειες και κυρίως,
µακροχρόνιος σχεδιασµός και ισχυροποίηση της πολιτείας, προ-
κειµένου να βελτιωθεί η ανθεκτικότητα της χώρας µας. Το ξέ-
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ρουµε όλοι. Πρέπει να αλλάξουµε τον τρόπο που ζούµε, τον
τρόπο που καταναλώνουµε, που µετακινούµαστε, που θερµαινό-
µαστε, πριν τα αλλάξουµε όλα. Διαφορετικά είτε θα πνιγόµαστε
είτε θα καιγόµαστε. 

Η επιτάχυνση όµως της κλιµατικής κρίσης και οι σηµαντικότα-
τες επιπτώσεις της θέτουν και τις προτεραιότητες. Πρόκειται για
θέµα επιβίωσης. Πρέπει να τεθεί µπροστά από κάθε πολιτική. Το
κλίµα τα διαπερνά όλα. 

Το νοµοσχέδιό σας λοιπόν σε καµµία περίπτωση δεν ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες των καιρών και γι’ αυτό θα το καταψηφί-
σουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πέρκα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Βρεττός, ειδικός αγο-
ρητής του κόµµατος ΝΙΚΗ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, αξιότιµε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προσευχές µας συστρα-

τεύονται µε όλου του κόσµου για τη σωτηρία του αδελφού µας
αστυνοµικού που χαροπαλεύει και στους οικείους συγγενείς και
συναδέλφους του της µεγάλης αστυνοµικής οικογένειας. 

Διότι αυτός ο νέος άνθρωπος χαροπαλεύει εκτελώντας όχι
απλά το καθήκον του, αλλά πέφτοντας άδικα θύµα ενός αντάρ-
τικου επιχειρηµατικών συµφερόντων δολιοφθοράς µεταξύ της
Κυβέρνησης και της αδυναµίας της -ή δεν ξέρω τι άλλο- να πα-
τάξει το κατασκευασµένο φαινόµενο βίας εντός των αθλητικών
χώρων, ενός αγαθού ιδεώδους του αθλητισµού, που οι επιχειρη-
µατίες µε πολλές επενδύσεις αρνούνται να το ελέγξουν, χρησι-
µοποιώντας την αγάπη του κόσµου για τον αθλητισµό ως
πολιορκητικό κριό για την άσκηση πιέσεων ή άλλων αλλότριων.

Θεωρώ βέβαια ότι, µετά και από το δεύτερο αυτό έγκληµα στο
σύντοµο βίο της υπουργικής του θητείας, ο αρµόδιος Υπουργός
θα αναδείξει το ανθρώπινο πρόσωπό του και µε ευθιξία θα ανα-
λάβει την ευθύνη του.

Το νοµοσχέδιο εµείς θα το καταψηφίσουµε, γιατί είναι ένα νο-
µοσχέδιο που επενδύει στη διαχείριση της αναποτελεσµατικότη-
τας του κράτους που δηµιουργείται για να αντιµετωπίζει τις
συνέπειες καιρικών φαινοµένων µεγάλης έντασης. 

Αυτό το νοµοσχέδιο θα το καταψηφίσουµε γιατί επενδύει στον
έλεγχο της πληροφορίας, της ενηµέρωσης δηλαδή, για στεγά-
νωση των εισηγήσεων της γνωµοδοτικής επιτροπής εκτίµησης
κινδύνου. Και αυτό φαίνεται στην παράγραφο 5 του άρθρου 7,
όπου νοµοθετείται η γνώµη της επιτροπής να κοινοποιείται µε
εµπιστευτικό έγγραφο στον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας για τις ενέργειές του. Ποιος τις ελέγχει; Πώς
ενηµερώνεται αν επιτελεί το έργο; Ποιος αναδεικνύει αν εκτέ-
λεσε το έργο σύµφωνα µε τη γνωµοδοτική επιτροπή; 

Θα το καταψηφίσουµε γιατί αποτελεί ένα νοµοσχέδιο µετακύ-
λισης ευθυνών χωρίς υποστήριξη σε δήµους και περιφέρειες, δί-
νοντάς τους µηχανήµατα χωρίς στελέχωση. Αλήθεια, αυτά τα
µηχανήµατα δεν χρειάζονται βάσεις υποστήριξης, συντήρησης;
Πότε θα προβλεφθούν; Με ποιον τρόπο; Με ποια διαδικασία; Με
ποιες εισηγητικές επιτροπές που θα σχηµατιστούν µόνο µε τη
δυνατότητα και προσπάθεια του ίδιου του Υπουργού; 

Εµείς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, όσον αφορά βεβαίως
και την ένταξη της ΕΜΥ και του Εθνικού Αστεροσκοπείου. Οι
ίδιες αυτές υπηρεσίες µε εθνική προσφορά αντιδρούν µε έντονο
χαρακτήρα και αυτό δείχνει -προκύπτει αβίαστα, δεν το δείχνει
απλώς- ότι αυτό το νοµοσχέδιο έγινε και πρόχειρα και αιφνιδια-
στικά και κυρίως, µε απαξία προς αυτές τις δύο σηµαντικές για
την εθνική τους προσφορά αυτόνοµες ερευνητικές και επιστη-
µονικές οµάδες εργασίας που αντιδρούν σθεναρά. 

Ιδρύµατα δε µε λειτουργικές και παραγωγικές αποδεδειγµένα
προσφερόµενα εθνικές υπηρεσίες, λες και οποιαδήποτε υπηρε-
σία προσφέρει στην ελληνική κοινωνία, προστατεύει την εθνική
κυριαρχία, συντελεί στη διατήρηση της εθνικής συνοχής και της
ουσιαστικής ανάπτυξης της πατρίδας, πρέπει να γκρεµιστεί µόνο
και µόνο γιατί αναφέρεται ως τίτλο, ως έργο και ως προσφορά ο
όρος «εθνική υπηρεσία». 

Πρέπει να καταλάβει η Κυβέρνηση πως η οσφυοκαµψία µπορεί
να θέλει και κάποια κυβερνητικά κέντρα, όµως ο λαός µπορεί να
στενάζει µε τις δικές σας πολιτικές, µε τις πολιτικές της Κυβέρ-

νησης, από τις αντιλαϊκές νοµοθετικές λογικές και τις κατά συ-
νέπεια κυβερνητικές αντιλαϊκές πρακτικές. 

Το παρόν νοµοσχέδιο παρουσιάζεται ως άσκηση υπεύθυνης
πολιτικής της προστασίας της ανθρώπινης ζωής, την επιβολή αυ-
στηρών προστίµων και ποινών για παραβάτες σχετικών νοµοθε-
σιών, καθαρισµού οικοπέδων και λοιπών χώρων, ΧΥΤΑ και
ανακύκλωση. 

Μα, η Κυβέρνηση εδώ και τέσσερα χρόνια είναι ανίκανη να αν-
τιµετωπίσει την «γάγγραινα» της εγκληµατικής οργάνωσης - µα-
φίας του χαλκού που συστηµατικά και ανενόχλητη ίσως και εκ
του αποτελέσµατος, προστατευόµενη από ισχυρούς οικονοµι-
κούς παράγοντες που κερδοσκοπούν από το κύκλωµα της ανα-
κύκλωσης, της διαχείρισης των απορριµµάτων, της εµπορίας των
µετάλλων. 

Και φυσικά, όλη αυτή η εγκληµατική δολιοφθορά, µε φόνους
ανθρώπων του µόχθου και της βιοπάλης, νέων ανθρώπων, όπως
και οι φονευθέντες στα Τέµπη, από υποδοµές δηµόσιες και ιδιω-
τικές, µε την κατασπατάληση τεράστιων δηµοσίων και κοινοτικών
πόρων, διαφυγόντα κέρδη από καταστροφή εργοστασίων, αλλε-
πάλληλες πυρκαγιές στους χώρους διαχείρισης των ανακυκλώ-
σιµων υλικών, από τις οποίες ξεπηδούν κάθε φορά τεράστιες
πυρκαγιές, την έχει πληρώσει πολλάκις και συνεχόµενα.

Με τα σιδηροδροµικά δίκτυα, που είναι κατεστραµµένα, στη
χώρα του ελληνικού κεκτηµένου και της ελληνικής ανάπτυξης,
µε αποζηµιώσεις που θα καταβάλλετε στον φορέα λειτουργίας
του καλού επενδυτή, του Ιταλού, από τη µη λειτουργία του επι-
βατικού και εµπορικού έργου –εσείς είστε πρόθυµη, πολύ πρό-
θυµη ως Κυβέρνηση ό,τι δεν δουλεύει µε ευθύνη των επενδυτών
έρχεται το καλό το κράτος και τους βοηθάει, είτε είναι «FRA-
PORT», είτε είναι αεροδρόµια, είτε είναι λιµάνια, είτε είναι εται-
ρείες εµπορίας ηλεκτρικών αυτοκινήτων. Ή κάνετε οτιδήποτε
που έχει την έννοια της επένδυσης και του ρίσκου, αλλά σε
υψηλό επίπεδο, ενώ ο πλακάς, ο υδραυλικός, σύµφωνα µε τον
αείµνηστο τότε δηµοσιογράφο, τον Χατζηφωτίου, είναι υπεύθυ-
νος για ό,τι πρόβληµα γίνεται, είναι υπεύθυνος γιατί µε την κλοπή
του φόρου ή τη µη απόδοση του ΦΠΑ δεν µπορεί η πατρίδα µας
να δηµιουργήσει σύστηµα υγείας. Υπήρξατε Υπουργός Υγείας,
γι’ αυτό το λέω. Δηλαδή αν δεν φορολογήσετε τον πλακά και τον
υδραυλικό, δεν θα κάνετε σχολεία για τα παιδιά µας. Μα είναι
δυνατόν; 

Κύριοι της Κυβέρνησης, όλα τα νοµοσχέδια δεν στοχεύουν
στην υπηρεσία του συµφέροντος του λαού. Γι’ αυτό και κάνα δυο
χρόνια τα αλλάζετε συνεχώς, δηλαδή αλλάζετε τα δικά σας νο-
µοσχέδια, που δεν αφήσατε να δουλέψουν, γιατί ήρθε ο καινούρ-
γιος Υπουργός και θέλει να δείξει έργο, µη φύγει χωρίς να κάνει
κι ένα νοµοσχέδιο. Δεν εξασφαλίζουν το συνταγµατικό δικαίωµα
της προστασίας της περιουσίας, της ζωής -το είπαµε προηγού-
µενα- και τόσα άλλα, που καταστρατηγούνται συστηµατικά. Το
µόνο που σας ενδιαφέρει και που υπηρετεί το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο είναι πώς από την πλευρά του θα ξεκοκαλισθούν τα 75
δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανασυγκρότησης και Ανεκτικότη-
τας. Μόνο αυτό σας ενδιαφέρει.

Αν πραγµατικά θέλατε να θέσετε τους πολίτες απέναντι στην
υποχρέωσή τους να συµµετέχουν στην προστασία της ανθρώπι-
νης ζωής, στην προστασία του περιβάλλοντος, στη συντήρηση
βασικών υποδοµών, δηµοσίων και ιδιωτικών, θα χρηµατοδοτού-
σατε τους δύο βαθµούς τοπικής αυτοδιοίκησης για αυτά τα έργα
και όχι να τους υποχρηµατοδοτείτε, να τους παρακρατάτε µε
µνηµονιακούς νόµους βασικούς πόρους και να τους γονατίζετε
επιπροσθέτως µε πρόσθετη τροπολογία νύχτας, που αυξήσατε
την εισφορά για την ταφή των απορριµµάτων, παρακρατώντας
τους µάλιστα και προκαταβολικά τους ΚΑΠ. Ή θα πρέπει να τα
περάσουν κι αυτά µε µια δευτερογενή φορολόγηση, λόγω της
ανταποδοτικότητας στους λογαριασµούς των εταιρειών ενέρ-
γειας για τα δηµοτικά τέλη. Και δυστυχώς, πολιτικά και ανήθικα,
τους σπιλώνετε τους βαθµούς τοπικής αυτοδιοίκησης µε τις
δικές σας ευθύνες, που τους παραχωρείτε, ως αποτελεσµατι-
κούς και κακοδιαχειριστές. 

Αυτή είναι η ζοφερή εικόνα του σκοπίµως δαιδαλώδους, επι-
καλυπτικού αρµοδιοτήτων, γραφειοκρατικού, εξυπηρέτησης
κοµµατικών συµφερόντων και ισορροπιών νοµοσχεδίου, που βια-
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στικά και πρόχειρα φέρνετε προς ψήφιση. Οι όποιες ρυθµίσεις
λειτουργικότερης συνδροµής των αεροδιακοµιδών για τη σωτη-
ρία της ανθρώπινης ζωής θα κριθούν µετά από τουλάχιστον έναν
χρόνο, στην πιο καλή περίπτωση, και αφορούν περιορισµένες πε-
ριοχές δράσης και ως εκ τούτου δεν συναινούµε, από τη στιγµή
που µε το νοµοσχέδιο δεν στοχοποιείτε ή δεν θέτετε ποια είναι
η προσδόκιµη και µετρήσιµη αποτελεσµατικότητά του, ποιο είναι
το χρονοδιάγραµµα εφαρµογής του. 

Θα φέρετε, ακούστηκε -ελπίζω να είστε συνεπείς σε αυτό- µια
τροπολογία ή µια διόρθωση για πρόσληψη µόνιµου προσωπικού
πυροσβεστών. Αν δεν έχετε διορθώσει την εισήγησή σας θα ζη-
τήσω, µετά από αίτηµα της οµοσπονδίας, το έτος δικαιώµατος
κατάθεσης της αίτησης για την πρόσληψη των δικαιούχων αι-
τούντων να είναι το τριακοστό έκτο έτος, αφού στο νοµοσχέδιο
συναινείτε να κατατεθεί από το 2024 η οποιαδήποτε διαδικασία
πρόσληψης. Αν δεν το αλλάξετε το όριο των τριάντα πέντε θα
είναι -φαντάζοµαι και δεν το θέλετε- κι αυτός είναι ένας λόγος
αποκλεισµού στο δικαίωµα της συµµετοχής στην πρόσληψη
ογδόντα πέντε περίπου ατόµων. 

Θα ήθελα να τοποθετηθώ όµως και στον εισηγητή απέναντι σε
µια αναφορά που έκανε σχετικά µε τον Πρωθυπουργό και το εν-
διαφέρον του για το κλιµατικό περιβάλλον, την κλιµατική αλλαγή
και τις κλιµατικές συνέπειες, κάνοντας αναφορά από την οµιλία
του στο COP28. Κοιτάχτε, στο COP28 σε ένα µόνο κοµµάτι γίνε-
ται ένας πολύ ουσιαστικός διάλογος, κυρίως στο κοµµάτι αυτό
που ονοµάζεται “energy transition”, δηλαδή «ενεργειακή µετα-
τροπή», που θα µας φέρει στο ποθητό αποτέλεσµα της εφαρµο-
γής της συνθήκης του Παρισιού. Αυτό δείχνει τη σπουδαιότητα
του COP28, γιατί κι ο Πούτιν µετά πολλά χρόνια incognito πήγε
για να συµµετάσχει. Δεν είναι και για να πηγαίνει ο Πρωθυπουρ-
γός να κάνει µια επικοινωνιακή φιέστα, να µεταφερθεί εδώ και
να πούµε ότι ενδιαφερόµαστε. 

Αν θέλετε -και νοµίζω ότι αξίζει να ακουστεί- σε αυτές τις συ-
ζητήσεις τις διήµερες για ενέργεια, φυσικά για τον χαµό που γί-
νεται -αυτά ήταν στις παράλληλες συνοµιλίες- στο µεσανατολικό,
οι δικοί µας κύκλοι, που πήγαν εκεί να εκπροσωπήσουν την Ελ-
λάδα, δεν είχαν τίποτα να προσφέρουν αλλά ούτε και να µας µε-
ταφέρουν. Μακάρι δηλαδή να φτιάχναµε πολιτικά και θεσµικά τη
χώρα µας χωρίς εµµονές, πράγµα που η νοµοθέτησή σας και η
κυβερνητική σας διαδροµή δεν το αποδεικνύει. Εµµονές σε ανόη-
τες διαπλοκές, που κλέβουν τα λεφτά των παιδιών µας.

Οι ατζέντες εκεί, στο COP28 και στα επόµενα, που περισσό-
τερο θα έπρεπε να µας ενδιαφέρουν και να µας προβληµατίζουν
στην Ελλάδα της ανάπτυξης, ήταν η συζήτηση σε σχέση µε το
“environment transition”, δηλαδή τη συνολική µετατροπή των πό-
λεων, δηλαδή το κοµµάτι ιδίως µετά τη µετατροπή των δοµικών
υλικών. Διότι κι αυτό έχει να κάνει µε το πόση ενέργεια θέλουµε
εµείς τελικά οι πολιτισµένοι να ζήσουµε, χρησιµοποιώντας την
και αναβαθµίζοντας την ποιότητα ζωής. Αλλιώς τσάµπα θα πάνε
και τα φωτοβολταϊκά, τσάµπα θα πάνε και τα αιολικά, θα γίνουν
σκουπιδαριό. 

Επίσης θα µπορούσαµε να θέσουµε εδώ στη Βουλή, αν θέλαµε
να είναι σοβαρή και αναπτυξιακή, ένα κοµµάτι που θα είχε ίσως
ενδιαφέρον, το "industrial transition", δηλαδή αλλαγές στις προ-
τεραιότητες στη βιοµηχανική παραγωγή. Προφανώς δεν µας
απασχολεί, γιατί εµείς τη βιοµηχανική παραγωγή την εκτελούµε
συστηµατικά. 

Δυστυχώς στην πατρίδα µας η βιοµηχανία µας δεν ενδιαφέρε-
ται παρά µόνο σαν δηλώσεις, που αναφέρατε και εσείς του Πρω-
θυπουργού και διαφόρων πολιτικών προτεραιοτήτων. Οπότε και
σε αυτά τα δύο σοβαρά θέµατα, στην ουσία τους και σε τέτοιο
επίπεδο, που θα έπρεπε να είναι το ενδιαφέρον της νοµοθεσίας,
δεν πρόκειται να ασχοληθεί η Κυβέρνηση, γιατί δεν ασχολείται
µε τα σοβαρά. 

Να µη µιλήσουµε για τον σχεδιασµό της µετατροπής των πό-
λεων µε περιβαλλοντικά, αυτόνοµα ενεργειακά, µε ΑΠΕ, αύξηση
της εµπορικής κίνησης και αναβάθµιση των υποβαθµισµένων κοι-
νωνικών περιοχών. Όλα αυτά είναι τουρκικά. Διότι εσάς, τα µόνα
που σας ενδιαφέρουν, µε αντεθνικό περιεχόµενο, είναι τα τουρ-
κικά. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι

υπουργοκεντρικό, που η µόνη του καινοτοµία είναι ο Υπουργός
να τα κάνει όλα. Μου θυµίζει ένα σύνθηµα που είχε ένας υποψή-
φιος δήµαρχος στον δήµο µας, ο οποίος ήταν συνάδελφός σας,
γιατρός, και ήθελε να δείξει πόσο σηµαντικός είναι για την αρ-
ρωστηµένη πόλη του και έλεγε ότι ο δήµος µας χρειάζεται τον
γιατρό του. 

Να ξέρετε ότι το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσεως και Πολιτικής
Προστασίας δεν χρειάζεται κανέναν γιατρό. Χρειάζεται σοβαρό-
τητα και υπευθυνότητα και κυρίως ευθύνη απέναντι σε ανθρώπι-
νες ζωές, που χάνονται από την αδυναµία του κράτους να
παρέµβει ουσιαστικά, θεσµικά και προληπτικά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βρεττό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Αταλάντης Φθιώ-
τιδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα η κ. Γεωργία Κεφαλά, ειδική αγορήτρια του
κόµµατος Πλεύση Ελευθερίας. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πρέπει να κάνουµε ένα µικρό σε διάρκεια αλλά µεγάλο αίτηµα
για τους εποχικούς πυροσβέστες που τους έχουµε µια αδυναµία
και ξέρουµε ότι τους συναντήσατε, κύριε Κικίλια, και δώσατε µια
παράταση στο ηλικιακό τους όριο από τα τριάντα δύο χρόνια στα
τριάντα πέντε χρόνια. Ζητούν για την πρόσληψή τους στην
ΕΜΟΔΕ να γίνει στα τριάντα έξι χρόνια αυτό το όριο µε δικαιο-
λογία για το αίτηµά τους ότι υπάρχουν άλλα ογδόντα άτοµα που
θα ήθελαν να µπουν και δεν τους πιάνει το όριο αυτό, οι οποίοι
είναι άνθρωποι µε εξαιρετική εµπειρία και, βέβαια, αξιοκρατικά
ζητάνε να µπορέσουν να καταθέσουν την αίτησή τους, για να
µπορούν να βοηθήσουν. 

Να µπούµε στο θέµα µας. Η εµπειρία µου, θέλω να πω, στη
Βουλή των Ελλήνων και των Ελληνίδων και στον κοινοβουλευτι-
σµό, είναι µικρή, σχεδόν έξι µήνες. Θεωρώ πως ο άνθρωπος ως
ποιότητα δεν πρέπει να είναι έρµαιο των συνθηκών και των κα-
ταστάσεων, όσο οι καταστάσεις, βέβαια, δεν είναι ακραίες αλλά
ακόµα και τότε ίσως.

Το να κρατάς χαρακτήρα και τις αξίες σου στο ακέραιο σε δύ-
σκολες συνθήκες δεν είναι εύκολο. Το βλέπουµε και στην ελλη-
νική Βουλή. Πολλές φορές χάνεται ο πολιτισµός, η ευαισθησία,
η µόρφωση και, µάλιστα, όλα αυτά γίνονται εύκολα στο πρώτο
ζόρι, στην πρώτη αντιπαράθεση, στο πρώτο διακύβευµα συµφε-
ρόντων. Το είδαµε και πρόσφατα µε την επίθεση προς την Πρό-
εδρό µας Ζωή Κωνσταντοπούλου και τον αποκλεισµό της µε
αµφίβολης εγκυρότητας διαδικασίες από την εξεταστική επι-
τροπή. Είδαµε όµως και αυτή την επιθετικότητα η οποία, πρέπει
να λείπει από χώρους πολιτισµού ακόµα και αν είναι σε επίπεδο
αντιπαραθέσεων.

Να της ευχηθώ µε την ευκαιρία, χρόνια πολλά, γιατί έχει τα γε-
νέθλιά της. Χρόνια πολλά και πάντα να είσαι γερή και άξια και
µάχιµη και "αµάσητη", που λέµε και εµείς οι άνθρωποι της πιά-
τσας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Για τους περισσότερους από
εµάς είναι δύσκολο να παραµένεις ένας ευέλικτος και αλληλέγ-
γυος άνθρωπος, να κρατάς την ευγένεια σου, να κατανοείς
όσους δεν σου µοιάζουν. Και όλα αυτά όχι σε κανονικές συνθή-
κες αλλά όταν βάλλεσαι, όταν αδικείσαι, όταν χάνεις αυτά που
αγαπάς και κυρίως όταν χάνεις αυτούς που αγαπάς. Πόσο δύ-
σκολο είναι αυτό, να κρατάµε την ακεραιότητά µας ακόµα και σε
τέτοιες στιγµές;
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Κυρίες και κύριοι, η αναγνωρισιµότητα, η µόρφωση και τα
αξιώµατα δεν είναι τα χαρακτηριστικά που δίνουν στον άνθρωπο
αξιοπρέπεια. Λίγοι είναι αυτοί που καταφέρνουν να κρατάνε
αυτές τις ποιότητες σε δύσκολες συνθήκες και έχω την τιµή να
γνωρίζω τουλάχιστον δύο. Τον Γιάννη Θεοχαρόπουλο και τη Μα-
ρίνα Αναστασίου. Οι άνθρωποι αυτοί δεν µας συγκινούν τόσο,
µόνο επειδή έχουν χάσει το παιδί τους. Νοµίζω ότι αυτό έχει συµ-
βεί σε πάρα πολλούς. Μας συγκινούν γιατί δίνουν έναν εξαιρε-
τικό αγώνα που δεν έχει καµµία ιδιοτέλεια και κανένα κέρδος
ιδιωτικό. Είναι δηλαδή, άνθρωποι που θέλουν να ωφελήσουν
όλους τους άλλους. Είναι οι γονείς του εξαιρετικού νέου ανθρώ-
που που θυσιάσαµε και εναποθέσαµε στο µακρύ κατάλογο των
ηρώων, γιατί έτσι τους λέµε, των αγγέλων, των καθοδηγητών του
ανθρώπινου γένους, δεν ξέρω πώς να το πω, αυτών που ξυπνάνε
από το λήθαργο τους Έλληνες και τους δείχνουν τον δρόµο
προς τη σωτηρία.

Όχι, αγαπητοί συµπολίτες, δεν πρέπει να είναι έτσι πια. Δεν
µπορούµε να καθαρίζουµε τη συνείδησή µας µε συνοπτικές δια-
δικασίες ενώ ξέρουµε πως στέλνουµε πυροσβέστες σε άνιση
µάχη, οδηγούς σε δρόµους καρµανιόλα, ασθενείς στα νοσοκο-
µεία που υπολειτουργούν, µαθητές σε σχολεία και σχολές εκφο-
βισµού και βίας. Καθοδηγούµε µέσω της ανισότητας και της
ψευτοηθικής γυναίκες, στην απόλυτη σιωπή και την εξάρτησή
τους από τυραννικούς συντρόφους µέχρι τον θάνατό τους. Οδη-
γούµε εργάτες σε απαράδεκτες συνθήκες και σε θανατηφόρα
ατυχήµατα ή αναθέτουµε την ασφάλεια του πολίτη σε κάποιους
ψυχοπαθείς αστυνοµικούς ή λιµενικούς που το σύστηµα αντί να
ελέγχει και να αποµακρύνει από το υπόλοιπο υγιές σώµα, τους
ενθαρρύνει. Δεν πρέπει να είναι έτσι πια.

Είναι υποκρισία να πετάµε λάδια στον δρόµο και µετά να
κλαίµε για τα ατυχήµατα που προκάλεσαν. Πάµε να κάνουµε
κάτι, να στοχεύσουµε κάπου επιτέλους και να στοχεύσουµε σο-
βαρά και υπεύθυνα, µε όραµα και µατιά που βλέπει λίγο πιο
πέρα. 

Δεν γίνεται, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
-που σας σέβοµαι και εκτιµώ κατά τα άλλα- να λέτε πως δεν κα-
ταλαβαίνετε γιατί πρέπει να γίνει αερόβια άσκηση και η πρωτο-
γενής αεροδιακοµιδή. Δεν γίνεται να λέµε πως έχουµε
πρωτογενή αεροδιακοµιδή και πως δεν χρειαζόµαστε κάτι άλλο,
τη στιγµή που βλακωδώς και ανοήτως χάνουµε χιλιάδες ανθρώ-
πους τον χρόνο από έλλειψη µελέτης και οργάνωσης. 

Δεν µπορώ να δεχτώ ότι ενώ ήµουν στα Τζουµέρκα σε αγώνα
δρόµου που είχε γίνει στη µνήµη του Ερµή, έβλεπα στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ να φωτογραφίζονται µε τη φωτογραφία του, χωρίς όµως
να κάνουν απολύτως τίποτα για να λύσουν το πρόβληµα. Δεν
είναι αντιπολίτευση αυτό. Πάµε να κάνουµε κάτι όλοι µαζί. 

Επίσης δεν είναι κυβερνητική σοβαρότητα το να φέρνετε ένα
θέµα τόσο σηµαντικό, κύριοι της Κυβέρνησης και κυρίες, στο
οποίο είµαστε θετικοί συγκολλώντας το µε την αναδιάρθρωση
της πολιτικής προστασίας, όταν γνωρίζατε εξαρχής πως θα εί-
χατε έντονες αντιδράσεις και από τους πολίτες και από την Αν-
τιπολίτευση. 

Ο όγκος των σχολίων στην ψηφιακή διαβούλευση ήταν εντυπω-
σιακός. Ταράξετε για άλλη µια φορά τους πάντες και κυρίως δύο
µεγάλα ιδρύµατα της χώρας το Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών
και την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία και φυσικά δεν µπορούµε
να δεχτούµε πως ο µόνος σκοπός της ένταξης του Αστεροσκο-
πείου στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας είναι ο καλύτερος
συντονισµός ενάντια στην κλιµατική κρίση. Αυτό θα µπορούσαµε
να το έχουµε και µε ένα απλό µνηµόνιο συνεργασίας. 

Οι επιστήµονες του Αστεροσκοπείου ποτέ δεν αρνήθηκαν τη
βοήθειά τους. Ποιος ο λόγος όµως να κάτσουν -όπως είπατε και
εσείς- στο ίδιο τραπέζι; Μήπως είναι απλά µια προσπάθεια να
ελέγχετε καλύτερα το Αστεροσκοπείο και τα πορίσµατά του για
να µην είστε υπόλογοι πουθενά, για να έχουµε άλλη µια συγκά-
λυψη σε µια πιθανή µελλοντική καταστροφή; 

Οι φορείς µας είπαν για πρωτοφανή διοικητική και θεσµική
αναταραχή για επιθυµία απόσυρσης του άρθρου 19 και 21, λόγω
έλλειψης σαφήνειας. Και κάνουν λόγο για δυόµισι χιλιάδες επι-
στήµονες της Ελλάδας και του εξωτερικού που διαφωνούν µε
αυτή την αλλαγή. 

Εσείς κοιτάτε αλλού και διαβεβαιώνετε πως όλα θα λειτουρ-
γήσουν. Νοµίζω όµως πως έχουµε όλοι την αίσθηση πως, πρώ-
τον, η Κυβέρνηση θα έπρεπε να συζητήσει περισσότερο κατά τη
µελέτη και τη σύνταξη του νοµοσχεδίου αυτού, αλλά και να συµ-
περιλάβει και να διαβουλευτεί µε περισσότερους εµπλεκόµενους
φορείς και να έχουµε το επιθυµητό αποτέλεσµα. 

Και, δεύτερον, πως υπάρχει κίνδυνος να χαλάσουµε κάποιες
εύρυθµες λειτουργίες ζωτικές και απαραίτητες για τον ελλαδικό
χώρο όπως είναι η λειτουργία της ΕΜΥ και του Εθνικού Αστερο-
σκοπείου Αθηνών. Προσθέτω και την Πυροσβεστική Υπηρεσία
και την ανησυχία τους ότι θα αφαιρέσουµε µάχιµους πυροσβέ-
στες και θα τους εγκλωβίσουµε στο Υπουργείο Πολιτικής Προ-
στασίας. 

Εύλογα αναρωτιούνται στην ΕΜΥ τι θα γίνει µε την αλλαγή
προσωπικού κατά τη µεταφορά των υπηρεσιών από το ένα
Υπουργείο στο άλλο, η οποία θα πάρει και κάποιον χρόνο προ-
φανώς. 

Για το άρθρο 20 και για το αν θα γίνει άρση ποιοτικών πιστο-
ποιήσεων ISO 9001, τι ακριβώς θα γίνει µε τον πάροχο στην αε-
ροναυτιλία, αν θα πάψουν τα σηµαντικά έσοδα από το
EUROCONTROL που έχουν και µε ποιον τρόπο θα συνεχίζει να
υποστηρίζει τα αεροδρόµια της χώρας µε τις υπηρεσίες της.
Άλλο ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που είναι και ζήτηµα ασφά-
λειας. 

Το νοµοσχέδιο δεν µας κατατοπίζει µε λεπτοµέρειες και τρό-
πους δράσης προς την επίτευξη του στόχου. Και αυτό µας ανη-
συχεί όλους, γιατί δεν έχουµε περισσότερες λεπτοµέρειες όσον
αφορά τις πληροφορίες αυτές. Έχουµε απλά µια διαβεβαίωση
πως το Αστεροσκοπείο δεν θα χάσει τον επιστηµονικό του και
τον ερευνητικό του χαρακτήρα. 

Το άρθρο 30 υπονοµεύει το κεκτηµένο περιβαλλοντικής προ-
στασίας. Αυτά ακριβώς ήταν τα λόγια του κ. Ηλία Τζιρίτη από την
WWF και συµφωνούµε. Η διαχείριση των ρεµάτων αποτελεί πα-
ραβίαση της ενωσιακής νοµοθεσίας στα θέµατα διαχείρισης λε-
κανών και απορροής πληµµυρών µε τα ακραία καιρικά φαινόµενα
που βιώνουµε τα τελευταία χρόνια, τα οποία έχουν µάλιστα κλι-
µακούµενη δριµύτητα. Και στην προτεινόµενη Επιτροπή Διενέρ-
γειας Ελέγχων δεν υπάρχει εξειδίκευση και τεχνογνωσία, δεν
υπάρχει κανένας εκπρόσωπος της Γενικής Διεύθυνσης Υδάτων
του ΥΠΕΝ ή των αντίστοιχων περιφερειών που είναι καθ’ ύλην
αρµόδιοι για τη διαχείριση των υδάτων. Με την προτεινόµενη διά-
ταξη µεταφέρεται η αρµοδιότητα χαρακτηρισµού έργων ως κα-
τεπειγόντων και άµεσης υλοποίησης στο Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

Η ανεπάρκεια που παρατηρείται στον σχεδιασµό της πρόλη-
ψης δεν πρέπει να αποτελέσει δικαιολογία για την παράκαµψη
της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας και την καταστροφή φυσικών
περιοχών που, έτσι κι αλλιώς, συµβάλλουν και στην αντιπληµµυ-
ρική προστασία. Χρειάζεται ορθολογικός σχεδιασµός χρήσεων
της γης και αξιοποίηση των φυσικών υποδοµών µέσω της προ-
σέγγισης λύσεων βασισµένων στη φύση, τα λεγόµενα «nature
based solutions». 

Για το άρθρο 31 ήδη υπάρχει πρόβλεψη από τον νόµο, η οποία
δεν εφαρµόζεται. Οι άνθρωποι αµελούν να καθαρίσουν τα οικό-
πεδα τους -κακώς-, αλλά αυτό σηµαίνει ότι δεν έχουν τον χρόνο
ή τα χρήµατα για να το κάνουν. Δύσκολα µπορεί να ελεγχθεί κάτι
τέτοιο. Το ζήτηµα της υπεύθυνης δήλωσης µας πηγαίνει πίσω,
σε µια γραφειοκρατική λογική, αλλά σε κάθε περίπτωση πρέπει
να εξειδικευτεί. Ποιος δηµιουργεί τη φόρµα καταγγελιών; Ποιος
επιβάλλει τα πρόστιµα; Ποιος ελέγχει; Δεν πρέπει να συµπεριλά-
βουµε αντικειµενικούς παράγοντες για µη υποβολή δήλωσης,
όπως η τρίτη ηλικία και ασθένειες και άλλα; 

Ακούσαµε και από τους φορείς -και το πιστεύουµε και εµείς-
πως το χρονικό διάστηµα του ενός µήνα είναι µικρό για τον κα-
θαρισµό και την υποβολή αιτήσεων. Συµφωνούµε µε αυτή την κί-
νηση, να λάβουν κάποιες πρωτοβουλίες οι ιδιώτες, όχι όµως για
ακόµη ένα χαράτσι. Δεν ξέρουµε, όµως, τι θα γίνεται και µε τα
κοµµάτια της γης που είναι µπερδεµένες ιδιοκτησίες, που λεί-
πουν οι άνθρωποι στο εξωτερικό, που είναι αγνώστου ιδιοκτήτη
ή είναι κληρονοµιές. Είναι µπερδεµένη ιστορία. 

Χρειαζόµαστε διαφάνεια και πλήρη πληροφόρηση, επίσης, για
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τους φορείς και τους πόρους που χρησιµοποίησε ο καθένας.
Έχουν βάλει και τους εθελοντές µέσα και τους πολίτες. Ποια
είναι η δράση τους και η συµβολή τους, εν τέλει, στη δράση, γιατί
υπάρχει µικρή δράση και µεγάλα ποσά που δεν ξέρουµε πώς
αξιοποιούνται. Αυτή η ανεξέλεγκτη κατασπατάληση πρέπει να
σταµατήσει και να υπάρχει έλεγχος, πιστοποίηση και ενιαία
δράση. Πρέπει να οργανωθούν όλοι µαζί, να εκπαιδευτούν όλοι
µαζί. 

Πρέπει να γίνει επίσης αυστηρή διαδικασία επιλογής προσω-
πικού και ορισµός στις ειδικότητες που θα έχουµε στους ΟΤΑ.
Να πούµε για τα νησιά µας για άλλη µια φορά ότι δεν έχουν κά-
ποιον ιδιαίτερο σχεδιασµό για τις ανάγκες τους ούτε στο επίπεδο
υγείας ούτε στο επίπεδο της πρόληψης για την κλιµατική κρίση; 

Και για να περάσω σε αυτό που εµένα θα µου προκαλούσε τε-
ράστια χαρά να πω ένα µεγάλο «ναι», στον Εθνικό Μηχανισµό Αε-
ροδιακοµιδής «Θεοφάνης Ερµής» που, δυστυχώς, µε τον τρόπο
που νοµοθετείτε βάζοντας ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα όσο η αε-
ροδιάσωση µαζί µε την Πολιτική Προστασία µε έναν τρόπο πρό-
χειρο που κανείς δεν αντιλαµβάνεται πώς θα βρεθούν τα
κονδύλια, τι ακριβώς θα γίνει, ποιες είναι οι δικαιοδοσίες, ποιος
είναι υπεύθυνος και γιατί, πώς να το ψηφίσουµε µε χαρά; 

Να αναφέρω πως ο γεωεντοπισµός δεν λειτουργούσε πριν και
µέχρι το ατύχηµα του Ερµή. Το «112» δεν λειτουργούσε µέχρι το
ατύχηµα του Ερµή. Κανένας θάνατος δεν δικαιώνεται και δεν δι-
καιολογείται, όταν υπάρχει εγκληµατική έλλειψη πρόνοιας, αλλά
τουλάχιστον στη σκέψη ότι σώζονται άλλες ζωές µέσα από τον
πόνο που βιώσαµε µε τον άδικο χαµό του Ερµή, είναι -ας το
πούµε έτσι- κάποια παρηγοριά. 

Με χονδροειδείς υπολογισµούς -και το λέω αυτό, γιατί οι θά-
νατοι είναι ακόµα πολύ περισσότεροι- χάνουµε εξήντα χιλιάδες
ανθρώπους τον χρόνο -προφανώς τα ξέρετε αυτά- και το 13%
των ανθρώπων αυτών είναι άνθρωποι που χάνονται από εγκεφα-
λικό. Χρειαζόµαστε πρωτογενή διακοµιδή, κάτι που, παρά τις
ηρωικές προσπάθειες του ΕΚΑΒ -δεν έχουµε καµµία αντίρρηση
γι’ αυτό- και της Πυροσβεστικής και του Στρατού και της Αστυ-
νοµίας, δεν έχουµε την τεχνογνωσία και πρέπει να µας την µετα-
φέρει κάποιος που την έχει. Ας πούµε οι χώρες που έχουν
τριάντα χρόνια τέτοια συστήµατα, προφανώς και έχουν κάποια
γνώση παραπάνω από εµάς. 

Πώς θα µπορέσουµε να σηκώσουµε ένα ελικόπτερο στον αέρα
σε τρία µε πέντε λεπτά; Πώς θα καταφέρουµε να έχουµε σωστά
µοιρασµένες βάσεις ακτίνας ογδόντα χιλιοµέτρων γύρω από τη
βάση, για να µπορέσουµε να επέµβουµε στο περιστατικό έγ-
καιρα; Πώς θα είµαστε µέσα στα πλαίσια της «χρυσής ώρας» -
έτσι το λέµε, «χρυσή ώρα»- για να µπορέσει να σωθεί κάποιος;

Είχαµε κι το παράδειγµα της Ουγγαρίας. Αµέσως µετά τα
Τέµπη συνέβη ένα πολύ µεγάλο τροχαίο στην Ουγγαρία µε σα-
ράντα δύο αυτοκίνητα εµπλεκόµενα σε µία καραµπόλα. Οι άν-
θρωποι επειδή ακριβώς έχουν αυτό τον µηχανισµό µε τα
ελικόπτερα, µέσα σε δέκα λεπτά µεταφέραν όλους τους τραυ-
µατίες στα νοσοκοµεία µε αποτέλεσµα να έχουν έναν νεκρό και
εξήντα πέντε τραυµατίες. Πόσους νεκρούς θα είχαµε εµείς, κύ-
ριοι, τρέχοντας µε τα ασθενοφόρα στην περιοχή; Φυσικά και πρέ-
πει να κάνουµε κάτι.

Χρειαζόµαστε εκπαίδευση επίγειων µέσων, αλλιώς θα χρησι-
µοποιούµε ακόµα του Ναυτικού τα οχήµατα και του Στρατού, τα
οποία είναι δύσχρηστα, βαριά και έχουν βέβαια και φθορά, η
οποία είναι πανάκριβο να συντηρηθεί. Πώς θα αντιµετωπίσουµε,
λοιπόν, αυτή τη συντήρηση. Μας τα είπε και ο κ. Παπαδάκης, κυ-
βερνήτης και χειριστής, που έχει πάρα πολύ µεγάλη εµπειρία και
φυσικά δεν έχει κανένα όφελος από αυτή την ιστορία. Γιατί δεν
ακούµε αυτά τα αιτήµατα;

Θα πρέπει να πούµε ότι ο ν.4989 πρέπει να γίνει ευέλικτος,
λιτός και ελαφρύς για να µπορέσουµε να έχουµε αποτέλεσµα,
γιατί ξεκινάµε πρόχειρα, πάρα πολύ πρόχειρα. Φυσικά ακούσαµε
και για την περίπτωση της υπουργικής απόφασης του Υπουρ-
γείου Υγείας Υ4β/9239, που είναι ένας νόµος του 1994 που εµ-
πλέκει το ΕΚΑΒ, προφανώς αναχρονιστικός και παλιός. Μάθαµε
ότι σκέφτεστε να αποσύρετε τη συµµετοχή του ΕΚΑΒ, το οποίο,
όµως, δεν το έχετε συµπεριλάβει πουθενά. Δηλαδή δεν ξέρουµε
τι ακριβώς ψηφίζουµε εδώ πέρα. Αυτό είναι το πρόβληµα και

σαφώς συντάσσοµαι µε τους συναδέλφους και καταλαβαίνω την
προχειρότητα της κατάστασης. Είχαµε τόσο χρόνο να νοµοθε-
τήσουµε και φτιάξαµε κάτι τελικά στο πόδι. 

Μας ενηµερώνουν, λοιπόν, πως θα αφαιρέσετε την απαραί-
τητη µέχρι τώρα κρατική συµµετοχή γιατρού στο συµβάν, που
έπρεπε να συναποφασίσει για το αν πρέπει ένας ασθενείς να µε-
ταφερθεί µε το ΕΚΑΒ. 

Να πούµε ότι το ιπτάµενο προσωπικό πρέπει να είναι υψηλών
προδιαγραφών. Έχουµε πολύ καλό ιπτάµενο προσωπικό, αλλά
όχι µε τις συγκεκριµένες γνώσεις που πρέπει να τις πάρουµε,
όπως και πτυχία µε εξειδικεύσεις και εµπειρία. Αργότερα -γιατί
όχι;- να έχουµε και µια ακαδηµία χειριστών. Μας λένε εδώ ότι θα
φύγει η ιδιωτική επιχείρηση η οποία θα έρθει να µας βοηθήσει
εδώ και θα µας αφήσει -υποτίθεται και αυτό περιµένουµε- να
έχουµε τη δική µας δεξαµενή χειριστών καλά εκπαιδευµένων.
Μακάρι να υπάρξει και µια ακαδηµία χειριστών που θα µας βοη-
θήσει σε αυτό το θέµα, ώστε η Unit 6 να λειτουργεί γρήγορα και
άµεσα και αυτόνοµα. 

Βάλαµε, λοιπόν, λίγο από όλα µια συνταγή καινούργια και πε-
ριµένουµε να λειτουργήσει. Αυτά είναι τα µέσα µας. Σύµφωνοι.
Όµως σε επίπεδο οργάνωσης τουλάχιστον θα έπρεπε να έχουνε
µελετήσει περισσότερο και να έχουν παραδειγµατιστεί από πρα-
κτικές του εξωτερικού, από χώρες που χρόνια κάνουν αυτές τις
διαδικασίες µε τεράστια επιτυχία. 

Μας είπατε για προσλήψεις τριάντα γιατρών και εκατό διασω-
στών. Μακάρι να το δούµε και κουτσά στραβά να ξεκινήσουµε.
Και φυσικά περιµένουµε να δούµε πόσο θα στοιχίσει η εκµί-
σθωση, µαζί µε την ιδιωτική εταιρεία που θα αναλάβει για πέντε
χρόνια την εκπαίδευση και µετά θα αποσυρθεί. 

Μακάρι, κύριε Υπουργέ, να έχουµε αποτέλεσµα, αλλά το βλέ-
πουµε εξαιρετικά δύσκολο και σε ολισθηρό έδαφος. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θα ήθελε πάρα πολύ να έχει ξεχωριστά
τη διάσωση και όχι µαζί µε το υπόλοιπο νοµοθέτηµα, το οποίο
θεωρούµε εξαιρετικά πρόχειρο και απαράδεκτο και το µόνο που
µπορούµε να κάνουµε είναι να ψηφίσουµε «παρών» σε αυτή τη
διαδικασία και να καταψηφίσουµε τα άρθρα µε τα οποία δεν συµ-
φωνούµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεφαλά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω µια ανακοίνωση προς το

Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Επιτάχυνση των διαδι-
κασιών ολοκλήρωσης του Ελληνικού Κτηµατολογίου. Διεκπεραί-
ωση εκκρεµοτήτων στις µεταγραφές ακινήτων και ενίσχυση της
επιχειρησιακής λειτουργίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Ελληνικό Κτηµατολόγιο». Απλοποίηση
και επιτάχυνση των διαδικασιών µεταβίβασης ακινήτων. Ρυθµί-
σεις αρµοδιότητας Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης». 

Τον λόγο τώρα θα λάβει ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας κ. Βασίλειος Κικίλιας για την πρωτολογία
του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Πρόεδρε, δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία ότι αυτό είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό νοµο-
σχέδιο και ως τέτοιο θα το αντιµετωπίσουµε. 

Προ αυτού, θα ήθελα να πω ότι ειδικά έχοντας την εµπειρία,
έχοντας την τύχη και την τιµή να προΐσταµαι του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη το 2014 και να ξέρω από πρώτο χέρι το
ρίσκο, τις δυσκολίες, τις µάχες, τους αγώνες που δίνουν οι Έλ-
ληνες αστυνοµικοί, αλλά και οι πυροσβέστες, επικοινώνησα χθες
το βράδυ µε τη διοίκηση του Γενικού Κρατικού Νίκαιας για να
έχω µια εικόνα για το πώς βρίσκεται -είναι σε κρίσιµη κατάσταση-
ο Έλληνας αστυνοµικός, ο οποίος τραυµατίστηκε κατά τη διάρ-
κεια του καθήκοντος. Θέλω να σας πω ότι εµπεριέχει γι’ αυτούς
τους ανθρώπους τη στήριξή του, για κουράγιο, δύναµη στην οι-
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κογένειά του. Ξαναµπήκε στο χειρουργείο από ό,τι µαθαίνω. Ελ-
πίζω η περιπέτειά του να έχει αίσιο τέλος. Είναι βαριά πραγµα-
τικά ο άνθρωπος.

Και θέλω να πω ότι υπάρχουν αυτοί οι συνάνθρωποί µας που
τα επαγγέλµατα τους είναι διαφορετικά από τα δικά µας. Γιατί
όπως εµείς όλοι το πρωί πηγαίνουν στη δουλειά τους, αλλά η
φύση και η υφή του επαγγέλµατος αυτού, όπως είναι οι Έλληνες
αστυνοµικοί, οι πυροσβέστες και οι Ένοπλες Δυνάµεις ενδεχο-
µένως να µη γυρίσουν το βράδυ. Απαιτεί, λοιπόν, ιδιαίτερη ψυ-
χοσύνθεση, προσωπικότητα και χαρακτήρα γι’ αυτά τα παιδιά,
γι’ αυτούς τους νέους ανθρώπους κατά κύριο λόγο για να
ασκούν αυτό το λειτούργηµα. Ενώνω, λοιπόν, τη φωνή µου µε
όλων των υπολοίπων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Υπάρχει µια βασική αρχή στη διαχείριση των κρίσεων, γιατί

περί κρίσεων µιλάµε, αυτό είναι το Υπουργείο Πολιτικής Προστα-
σίας, ένα Υπουργείο διαχείρισης µόνιµων κρίσεων που γεννά, δυ-
στυχώς, αυτή την εποχή κατά κύριο λόγο ο πλανήτης. Δεν
είµαστε στη φάση της κλιµατικής αλλαγής, είµαστε στη φάση
της κλιµατικής κρίσης. Υπάρχουν επιστήµονες, δε, που δοµηµένα
και µε στοιχεία µιλούν για κλιµατική κατάρρευση.

Η ακριβής πρόγνωση των πιθανών κινδύνων και η πρόληψη µε
µέτρα και ενέργειες πριν την εκδήλωση µιας κρίσης, καθορίζει
σε πολύ µεγάλο βαθµό το αποτέλεσµα του επιχειρησιακού βρα-
χίονα κατά τη διαχείριση της κρίσης. Κοινώς όσο πιο πολύ επεν-
δύουµε στην πρόγνωση και στην πρόληψη, τόσο πιο πολλές
πιθανότητες έχουµε να λειάνουµε, να µειώσουµε τις επιπτώσεις
των φαινοµένων και άρα να µπορέσουµε να τις διαχειριστούµε
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. «Ασφάλεια εστί το προνοείν και
προλαµβάνειν» έλεγαν και είναι αλήθεια.

Στις επιτροπές της Βουλής και εδώ στην Ολοµέλεια και στην
ακρόαση των φορέων και στις δεκατέσσερις µέρες που ήταν σε
διαβούλευση το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι,
όλοι είχαν την ευκαιρία να τοποθετηθούν. Σας διαβεβαιώ ότι είδα
πολύ κόσµο και συζήτησα µε πολύ κόσµο, υπηρεσιακούς, επιστή-
µονες, τον πρόεδρο του Αστεροσκοπείου, τον νοµικό σύµβουλο,
εκπροσώπους, συνδικαλιστές, την ΚΕΔΕ, πυροσβέστες, αλλά και
άκουσα εσάς πάρα πολύ προσεκτικά. Ξέρετε εγώ γενικώς απο-
φεύγω τους προσωπικούς χαρακτηρισµούς, δεν το έκανα ούτε σε
πολύ δύσκολες εποχές στο Υπουργείο Υγείας, φέρνοντας ένα
πάρα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο, προ της πανδηµίας αυτό, το νο-
µοσχέδιο για τη δηµόσια υγεία που άλλαξε ουσιαστικά την υφή
και τη λειτουργία του ΚΕΕΛΠΝΟ σε ΕΟΔΥ, τον Εθνικό Οργανισµό
Δηµόσιας Υγείας και αυτός ήταν ένας βραχίονας επέµβασης στο
έκτακτο που έδωσε τεράστιες δυνατότητες, να έχουµε κινητές µο-
νάδες, να τις τεστάρουµε σε όλη την Ελλάδα, να ενηµερώνουµε
όλο τον κόσµο, να έρθουµε να επέµβουµε και να µπορούµε να δί-
νουµε λύσεις σε περιστατικά, να πολλαπλασιάσουµε το testing.
Αξιολογώ αυτό το νοµοσχέδιο ως πάρα πολύ σοβαρό, πολύ κρί-
σιµο, καίριο και µη κοµµατικό, πολιτικό ναι, µη κοµµατικό. Πολιτικό,
γιατί όλοι εδώ έχουµε ορκιστεί να εκπροσωπούµε τους πολίτες,
να προσπαθούµε να υποστηρίξουµε τα συµφέροντά τους και το
ανώτερο όλων είναι η προστασία της ανθρώπινης ζωής. 

Άρα, επαναλαµβάνω αυτό που είπα στις επιτροπές, υπάρχουν
συνάδελφοι -επαναλαµβάνω τους σέβοµαι όλους-, ένας από αυ-
τούς ήταν ο εισηγητής της Νίκης, ο οποίος µίλησε απρεπώς για
εµένα σε προσωπικό επίπεδο στις επιτροπές και τώρα στην Ολο-
µέλεια. Εντάξει, τόσο καταλαβαίνει ο άνθρωπος. Όλοι οι υπόλοι-
ποι µε ευγένεια, µε σύνεση κ.λπ., είπαν τα επιχειρήµατά τους.
Παρ’ όλα αυτά θα ήθελα να πω ότι είναι κοµβικό να δούµε τι ψη-
φίζουµε και τι δεν ψηφίζουµε.

Τι είπαµε εµείς; Ότι η αντιµετώπιση έχει πολλαπλές κρίσεις και
θέµατα -µια που εντείνονται τα καιρικά φαινόµενα, εντείνονται οι
πληµµύρες, οι µεγάλες πυρκαγιές, αυξάνει η θερµοκρασία στη
Μεσόγειο κατά δυόµισι µονάδες, δηµιουργείται πρόβληµα το
οποίο έρχεται σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα να λειτουργή-
σει- και τι µπορούµε να κάνουµε προς αυτή την κατεύθυνση. Να
έρθουµε να επενδύσουµε στην πρόληψη και στην πρόγνωση και
µε αυτόν τον τρόπο να δώσουµε τη δυνατότητα να µειωθούν οι
επιπτώσεις.

Άρα το 2020 δεν ψηφίσατε την υποχρεωτικότητα στις εκκενώ-

σεις του «112». Εδώ ερχόµαστε να αναβαθµίσουµε το «112».
Ίσως θα πρέπει να το ξανασκεφτείτε. Γιατί; Γιατί είναι ένα εργα-
λείο το οποίο πρέπει να παραδεχτούµε όλοι µαζί ότι βοήθησε στο
να σωθούν ανθρώπινες ζωές. Χρησιµοποιήθηκε επαρκώς από το
ίδιο το ΕΣΚΕΔΙΚ, ένα κέντρο επιχειρήσεων στο οποίο υπάρχουν
όχι µόνο η Πολιτική Προστασία και οι πυροσβέστες, αλλά επι-
στήµονες, ο ΔΕΔΗΕ, ο ΑΔΜΗΕ, οι Ένοπλες Δυνάµεις, τα σώµατα
ασφαλείας. Περιλαµβάνει προληπτικά µέτρα για την απαγό-
ρευση κυκλοφορίας -αν το θεωρείτε αυταρχικό, σας λέω ότι το
να προστατέψουµε τους ανθρώπους είναι υπέρτατο-, µερική
αναστολή υποχρέωσης σε εργασία, δηλαδή να απαγορεύσουµε
την κυκλοφορία, αλλά να µην µπορεί να ενηµερώσουµε τον
κόσµο ότι δεν πρέπει να πάει στην εργασία του και άρα να µην
έχουν και καµµία κύρωση οι εργαζόµενοι από τους εργοδότες,
την αναστολή λειτουργίας των σχολείων που υπάρχει τα τελευ-
ταία χρόνια και το βλέπουµε αυτό δια των τηλεοράσεων, ραδιο-
φώνων, ανακοινώσεις επί ανακοινώσεων, να ξέρουν οι γονείς, η
µαµά και ο µπαµπάς, τι θα κάνουν µε τα παιδιά τους. Είναι από-
λυτα λογικό.

Κάποιος κριτίκαρε και την αναστολή υπαίθριων εκδηλώσεων
και συναυλιών. Είχαµε περιστατικά το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα που υπήρχε συναυλία στην Αττική, σε µεγάλο στάδιο, ψά-
χναµε να βρούµε τρόπο πώς νοµικά ή νοµοθετικά θα
µπορέσουµε να ενηµερώσουµε ότι δεν µπορεί να γίνει, χωρίς να
υπάρχουν κυρώσεις. Ήταν εξήντα, εβδοµήντα χιλιάδες άνθρω-
ποι σε αυτή τη συναυλία και υπήρχε µια πρόγνωση για ακραία
καιρικά φαινόµενα στην Αττική τέτοια που ενδεχοµένως θα δη-
µιουργούσαν πρόβληµα.

Είναι ένα εργαλείο, λοιπόν, που δίνει τη δυνατότητα να χρησι-
µοποιηθεί από έναν Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας,
όπως µέχρι τώρα όριζε ο νόµος, ο οποίος διορίζεται από την ελ-
ληνική Κυβέρνηση. Έρχοµαι -ακούγοντας σας και την κριτική σας
και τον τρόπο µε τον οποίον σκέφτεστε όλο αυτόν τον καιρό- να
νοµοθετήσω να υπάρχει επιτροπή εκτίµησης κινδύνου για ακραία
καιρικά φαινόµενα. Αυτά τα οποία λέτε, να γίνουν µελέτες πρώτα,
από πριν κ.λπ., δεν υπάρχουν στο έκτακτο. Στο έκτακτο, όταν
υπάρχει πρόγνωση από τη Μετεωρολογική Υπηρεσία, το Αστερο-
σκοπείο, από τους µετεωρολόγους οι οποίοι είναι συνδεδεµένοι
µε την Πολιτική Προστασία, πρέπει να υπάρχει µια εισήγηση
άµεσα, γρήγορα για να παρθούν αποφάσεις κρίσιµες, όπως απο-
δείχθηκε και σε άλλες κρίσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μου επιτρέπετε µια
διακοπή, κύριε Υπουργέ; Ζητώ συγγνώµη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Γυµνάσιο Αταλάντης Φθιώτιδας (δεύτερο
τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, λοιπόν, το να υπάρχει η δυνατότητα µια επιτροπή -στο

µεγαλύτερο κοµµάτι της επιστηµονική- να µπορεί τεκµηριωµένα
να κάνει µια εισήγηση, είναι κέρδος, είναι πλούτος, είναι επιστη-
µονικά δεδοµένα και γνώση χρόνων σε σύντοµο χρονικό διά-
στηµα για να αποφασίσει το ΕΣΚΕΔΙΚ και οι υπηρεσιακοί
παράγοντες της Πολιτικής Προστασίας και της Πυροσβεστικής
τι θα κάνει.

Με τη λογική, λοιπόν, αυτή, βεβαίως όπως ο ΟΑΣΠ υφίσταται
ως οργανισµός κάτω από την Πολιτική Προστασία και η Εθνική
Μετεωρολογική Υπηρεσία και το Αστεροσκοπείο. Άκουσα: «Θα
υποβαθµίσετε την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία». Η Πολιτική
Προστασία έχει δώσει 100 εκατοµµύρια ευρώ σε προγράµµατα
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στην ΕΜΥ τα τελευταία χρόνια. Όχι θα την υποβαθµίσουµε, θα
την αναβαθµίσουµε εννοείτε. Στο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», στο οποίο
η Κυβέρνησή µας και ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης, για πρώτη φορά, αναβαθµίζοντας µια γενική γραµµατεία και
κάνοντάς την Υπουργείο και, ναι, φυσικά, το προεδρικό διάταγµα
είναι ακόµα στην εισηγήτρια στο Σ.τ.Ε., γιατί µπαίνει µέσα και η
αρωγή που πρέπει να υπάρχει -οι αποζηµιώσεις- και είναι σωστό-
δηµιουργήθηκε επιτέλους ένα Υπουργείο που η ανάγκη των κρί-
σεων το έχει γεννήσει και που ένας πολιτικός το οραµατίστηκε
νωρίτερα. Δεν πιστεύετε ότι πρέπει να υπάρχει η δυνατότητα, οι
φορείς κατ’ εξοχήν αρµόδιοι να λειτουργούν και να υφίστανται
κάτω από αυτό; Γιατί, τους πειράζει κανένας; 

Η υπηρεσία ήταν η ΕΜΥ στο Υπουργείο Αµύνης, υπηρεσία θα
παραµείνει στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας. Ό,τι ζήτησαν
στη διαβούλευση συµπεριλήφθηκε. Νοµικό Πρόσωπο Δηµοσίου
Δικαίου το Αστεροσκοπείο στο Παιδείας, Νοµικό Πρόσωπο στο
Ανάπτυξης, Νοµικό Πρόσωπο στο Πολιτικής Προστασίας. 

Ήρθε ο ίδιος ο κύριος Πρόεδρος, µίλησα µαζί του, ακούσαµε
τα επιχειρήµατά του, φέραµε τη νοµική του υπηρεσία, υιοθετή-
σαµε τα πιο σηµαντικά από αυτά τα οποία ζήτησε. Τι ζήτησε κατά
κύριο λόγο; Για το επιστηµονικό έργο τα προγράµµατα να επι-
κρέµονται κάτω από τη Γενική Γραµµατεία, τη ΓΓΕΚ. Είπαµε ναι
και µε νοµοτεχνική το φέραµε.

Επίσης, άκουσα ότι θα τους πάρουµε τα χρήµατα από τα προ-
γράµµατα κ.λπ.. Δηλαδή, το Υπουργείο Ανάπτυξης από το οποίο
δόθηκε RRF και από την Κυβέρνηση στο Ανάπτυξης και από το
Ανάπτυξης στο Αστεροσκοπείο δεν είναι κοµµάτι της Κυβέρνη-
σης ή η Πολιτική Προστασία δεν έχει τη δυνατότητα, αν θέλει,
να χρηµατοδοτήσει και άλλα προγράµµατα του Αστεροσκοπείου;

Άρα είναι επίπλαστο επιχείρηµα. Οι επιστήµονες και η επι-
στήµη πρέπει να είναι στην υπηρεσία της επιστήµης και των επι-
στηµόνων ή των ανθρώπων; Εγώ λέω, µια που είναι το µείζον
θέµα στον πλανήτη και θα είναι, δυστυχώς, για πολλά χρόνια η
κλιµατική κρίση, πρώτα απ’ όλα προτεραιότητα έχει η αξία της
ανθρώπινης ζωής και η προστασία των πολιτών. Ό,τι επιστήµο-
νες έχουµε λοιπόν, ό,τι κεφάλαιο υπάρχει, ό,τι δυνατότητες
υπάρχουν να ενσωµατωθούν εκεί, όπως υδρολόγοι, ειδικοί γεω-
λόγοι, οτιδήποτε µπορεί να υπάρξει για να ενδυναµώσει αυτή την
προσπάθεια. 

Και ακόµα και µεταβατικά δεν θα υπήρχε περίπτωση να δηµι-
ουργηθεί πρόβληµα στα προγράµµατα τα οποία παίρνουν ή στο
προσωπικό το οποίο έχουν.

Και, ναι, αν θέλετε να δείτε το πιο προβεβληµένο κοµµάτι του
είναι αυτό που αφορά τη µετεωρολογία. Έχει πάρα πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον ότι οι περιφέρειες και οι δήµοι συνάπτουν σχέσεις
εργασίας και πληρώνουν αδρά για τις υπηρεσίες του Αστερο-
σκοπείου -και καλώς κάνουν- και στο εξωτερικό, επίσης, αναγνω-
ρίζουν το έργο του και εγώ, επίσης, το αναγνωρίζω και θα ήθελα
να συµβάλουν στην προσπάθειά µας. 

Αν θα είναι µνηµόνιο ή αν θα επικρέµεται από κάτω έχει καµµιά
σηµασία στην ουσία της υφής του νοµοσχεδίου; Καταλαβαί-
νουµε όλοι µας νοµίζω ότι δεν έχει. Αυτό το οποίο έχει είναι να
προσπαθήσουµε να σώσουµε ανθρώπινες ζωές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Γιατί το κάνεις;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Πάµε παρακάτω στους καθαρισµούς οικο-
πέδων στην υπηρεσία των πολλών.

Από διαφορετική αφετηρία, µε διαφορετική ιδεολογία, σεβα-
στή, κύριε συνάδελφε, που µου είπατε «γιατί το κάνεις», σεβα-
στοί, κύριοι συνάδελφοι, αλλά νοµίζω ότι αυτό το υπηρετούµε
όλοι. Εγώ τουλάχιστον δέχοµαι ως θέση αρχής ότι αυτό ισχύει
για όλους µας εδώ πέρα µέσα. 

Αν, λοιπόν, οι πολλοί συµπολίτες µας στις περιοχές τις οποίες
είναι ηµιαστικές ή ηµιδασικές -υπάρχουν πολλές τέτοιες και στην
Αττική και στην Ελλάδα- οι πιο πολλοί προσπαθούν και καθαρί-
ζουν τα οικόπεδα τους που έχουν και το σπίτι τους µέσα, έχουν
τα παιδιά τους, το σκυλάκι τους, τη γιαγιά τους, τον παππού
τους, γιατί να αγωνιούν κάθε βράδυ για τον ένα ή δύο που δεν
το καθαρίζουν και, ενδεχοµένως, αυτό δηµιουργεί ένα τεράστιο
ρίσκο για όλες αυτές τις περιοχές;

Τέτοιες σαν το Μάτι περιοχές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

υπάρχουν άλλες πενήντα στην Αττική, που µε διάταξη µέσα, µε
απόφαση του Γενικού Διευθυντή Δασών, του Γενικού Γραµµατέα
Πολιτικής Προστασίας και του Αρχηγού της Πυροσβεστικής θα
µπαίνουν να κάνουν αντιπυρική ζώνες, ενώ δεν επιτρεπόταν
µέχρι τώρα προληπτικά. 

Γιατί, λοιπόν, το ελληνικό κράτος να µην ελέγξει τους δύο που
θεωρούν ότι µπορούν να διαβιούν εις βάρος όλων των άλλων και
να ρισκάρουν τις ζωές τους και όλων των άλλων ανθρώπων; Δεν
θα το ελέγξουν οι δήµοι. Ψηφιακά θα γίνεται. Ζητάτε τις νέες τε-
χνολογίες να µπουν στη ζωή µας. 

Θα είναι ένα ψηφιακό µητρώο, εν είδει κλικ, κύριοι συνάδελ-
φοι, θα είναι η υπογραφή και θα υπάρχει δυνατότητα ελέγχου,
βεβαίως, και από την Ελληνική Αστυνοµία και από τη Δηµοτική
Αστυνοµία και από τους υπαλλήλους της Πολιτικής Προστασίας
και της Πυροσβεστικής, που στο σύνολό τους όλοι αυτοί θα µπο-
ρούν στο διάστηµα των µηνών προ της περιόδου της πυροπρο-
στασίας να ελέγχουν ποιοι έχουν καθαρίσει ή όχι τα οικόπεδά
τους. 

Κάποιοι είπατε σωστά και επισηµάνατε ότι πάντα υπάρχει πε-
ριθώριο για άλλη βελτίωση. Μπορεί να µην ανήκουν σε κάποιον
ή να ανήκουν σε δύο ή κάποιος έχει αποβιώσει. Πολύ σωστά. Σε
συνδυασµό του Κτηµατολογίου µε το Ε9 µπορούµε να βρούµε
κάποιους από αυτούς και κάποιους, ενδεχοµένως, µπορεί να µην
µπορέσουµε να τους βρούµε. Για φανταστείτε, όµως. Αυτή τη
στιγµή είµαστε στο µηδέν. Η δυνατότητα να πάµε στο 95% ή στο
97% δεν είναι πρόοδος;

Ακούω συστηµατικά και λέτε ο ένας πίσω από τον άλλον, έχον-
τας διαβάσει κάποια σχόλια πάνω στη διαβούλευση, ότι είναι
πρόχειρο το νοµοσχέδιο. Είναι πρόχειρο  το νοµοσχέδιο; Τα ίδια
λέγατε και στην πανδηµία για το νοµοσχέδιο για τη δηµόσια
υγεία και µετά κινήθηκε πάνω σε αυτό και στην πολιτική µας στην
υγεία µια ολόκληρη χώρα για να καταφέρει στον πρώτο κύκλο
της πανδηµίας, που δεν ήξερε κανένας τι του έρχεται και τι πλη-
σιάζει και τι είναι αυτός ο ιός κ.λπ., να σταθούµε όρθιοι ως χώρα
πολύ καλύτερα από όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες αποδε-
δειγµένα και µετρήσιµα. 

Για να δούµε, λοιπόν, το άνοιγµα αντιπυρικών ζωνών. Μου εί-
πατε για τον ΔΕΔΔΗΕ και τον ΑΔΜΗΕ. Δηλαδή, να µην υπάρχει
η υποχρέωση µε βάση το µνηµόνιο, το οποίο θα υπογράψουµε
και µε τους δύο µετά την ψήφιση αυτού του νόµου, να µπαίνουν
και να κάνουν αντιπυρικές ζώνες, να καθαρίζουν τα υψηλής
τάσης καλώδια, να συντηρούν τους µετασχηµατιστές και να
µπαίνουν και τα πυροσβεστικά, αν και εφόσον χρειάζεται και να
µπορούµε να σώσουµε χιλιάδες ή εκατοντάδες χιλιάδες τετρα-
γωνικά µέτρα δάσους; 

Ήταν τοτέµ αυτό, αν θέλετε, ταµπού απόλυτο για πολλά-
πολλά χρόνια. Για να καταλάβουµε το δάσος θα πρέπει να
µπούµε µέσα, να είναι οι επιστήµονες, οι δασάρχες, οι ειδικοί δα-
σολόγοι σε συνεργασία µε το Πυροσβεστικό Σώµα, να καταλά-
βουµε πώς µπορούµε να το προστατεύσουµε µε έναν διαφο-
ρετικό τρόπο και να το εκµεταλλευθούµε, να έχει λιγότερη καύ-
σιµη ύλη, να γίνουν προσπάθειες σε αυτή την κατεύθυνση. Και
εκατό  µέτρα γύρω από το στρατόπεδο διάµετρος, µετά τα πε-
ριστατικά του καλοκαιριού, όλα αυτά δεν θα συµβάλουν πι-
στεύετε προληπτικά; 

Προφανώς και θα συµβάλουν προληπτικά, γιατί µόνο πρόληψη
κάνει αυτό το νοµοσχέδιο. Λέτε για καταστολή. Μα, είναι µόνο
πρόληψη. Επαναλαµβάνω µόνο πρόληψη είναι.

Όσον αφορά την κατανοµή των διαδικασιών, κάποιοι λένε «ξέ-
ρετε κάτι είναι πολυκερµατισµένο και πολυδιασπασµένο να κα-
ταργήσουµε την τοπική αυτοδιοίκηση». 

Να µην υπάρχει δυνατότητα on the spot, σε ορεινούς δήµους,
όπως είπατε, κύριε συνάδελφε, να µπορεί να υπάρχει εκπρόσω-
πος της Αστυνοµίας, της Πυροσβεστικής, του Δασαρχείου, ο Δή-
µαρχος και ο Διευθυντής της Τεχνικής Υπηρεσίας, αν δεν µπορεί
να υπάρξει πλήρως στελεχωµένο Τµήµα Πολιτικής Προστασίας
ή διεύθυνση και να µπορούν να αξιολογούν τον κίνδυνο και να
ενηµερώνουν; Την αποκέντρωση των αρµοδιοτήτων εξουσιών και
τη δυνατότητα να είµαστε κοντά στον πολίτη της Τοπικής Αυτο-
διοίκησης θέλετε να την καταργήσουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Υπουργού)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µερικά λεπτά
ακόµα.

Και επιστηµονικά, όταν ερωτήθηκαν όλοι οι ειδικοί και οι φο-
ρείς σε όλες τις χώρες τις προηγµένες, µας είπαν ότι ακριβώς
το αντίθετο πρέπει να γίνει. Απλά απλοποιείται η δοµή, µε την έν-
νοια ότι η υφή των ανθρώπων, οι οποίοι αποτελούν ΤΕΣΟΠ και
τα ΠΕΣΟΠ, είναι τέτοια που να είναι συµβατή µε την πραγµατι-
κότητα την καθηµερινή. Να έχουν και τη δυνατότητα και την υπο-
χρέωση οι άνθρωποι να ξέρουν στην περιοχή τους τι συµβαίνει
και να ενηµερώνουν κεντρικά και να είναι πια απόφαση µετά ότι
πρέπει να συνδράµουµε από τις διπλανές περιφέρειες για να
τους βοηθήσουµε ή στο σύνολο του κράτους. 

Όσον αφορά τη δυνατότητα να επιτάξουµε από τους ιδιώτες
τα µηχανήµατά τους και από τις µεγάλες κατασκευαστικές, ούτε
µε αυτό συµφωνείτε; Δηλαδή, οι µεγάλες κατασκευαστικές εκ-
πονούν έργα και έχουν κερδίσει έργα σε όλη την Ελλάδα. Πάρα
πολύ ωραία. Όταν υπάρχει κίνδυνος, να υπάρχει δυνατότητα από
το κεντρικό κράτος µε επίταξη να παίρνουµε τα µηχανήµατά
τους, τους εκσκαφείς τους;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Υπάρχει νοµοθετηµένο αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Δεν διέκοψα κανέναν, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε, στην οµιλία σας. Δεν κάνουµε διάλογο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Να µπορούµε να πάρουµε τα µηχανήµατά
τους ή να βρούµε άτοµα να συµβάλουν σε αυτούς;

Τη δυνατότητα στους παραχωρησιούχους, ώστε να µπορούµε
στους παραχωρησιούχους, οι οποίοι ελέγχουν πότε ανοίγουν ή
κλείνουν τις οδούς, οι οποίες τους έχουν παραχωρηθεί µετά από
διαγωνισµούς, µαζί µε την Τροχαία, να µπορούµε να εκτιµήσουµε
ένα περιστατικό, παραδείγµατος χάριν, µε ένα φορτηγό µε υγρα-
έριο το οποίο έχει διαρροή ή σε µια βαριά χιονόπτωση πότε και
σε ποια στιγµή πρέπει να κλείσει τι; Να µην έχει λόγο η Πολιτική
Προστασία;

Ζητάτε η Πολιτική Προστασία να αναβαθµιστεί, να µπορεί να
ελέγξει και να συντονίσει παραπάνω όλους αυτούς τους φορείς
και όταν έρχονται εδώ πέρα τα εργαλεία, θεωρείτε ότι είναι απο-
σπασµατικό, πρόχειρο και ότι δεν θα οδηγήσει σε µετρήσιµα
αποτελέσµατα. 

Λέτε ότι δεν έχει υποστηριχθεί το Πυροσβεστικό Σώµα, η Πο-
λιτική Προστασία και αντίθετα, ενώ φέρνουµε και άλλες υποχρε-
ώσεις και δίνουµε και άλλες δοµές, δεν παίρνουµε κόσµο κ.λπ..
Έφερα τη διάταξη για να έχουν τρεισήµισι µήνες να εκπαιδευ-
τούν για εξακόσιους πενήντα δασοπυροσβέστες ΕΜΟΔΕ, δηµι-
ουργώντας άλλες δέκα µονάδες δασικών επιχειρήσεων σε όλη
την Ελλάδα. Υπήρχαν στην Ελευσίνα της Αττικής, στη Θεσσαλο-
νίκη, στο Ηράκλειο της Κρήτης, στη Λαµία, στα Γιάννενα και στην
Πάτρα και δηµιουργούµε στην Αλεξανδρούπολη, στην Κοζάνη,
στην Τρίπολη, στον Βόλο, στη Ρόδο, στη Μυτιλήνη, στη Χίο, στη
Σάµο, στην Κέρκυρα και στην Κεφαλονιά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τι ενθουσιασµός!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Και πενήντα ειδικές θέσεις οδηγών ή ειδι-
κών τεχνικών σε ό,τι έχει να κάνει µε το κοµµάτι…

Δεν κατάλαβα γιατί, κύριοι συνάδελφοι, ειρωνεύεστε τους συ-
ναδέλφους σας. Γιατί τους ειρωνεύεστε; Επειδή θα έχουµε
ακόµα δέκα σταθµούς δασοπυροσβεστών µέσα στην Ελλάδα; 

Πιστεύετε, αλήθεια, ότι η δυνατότητα…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Δεν καταλαβαίνω γιατί ειρωνεύεστε τους συναδέλφους σας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, στο

Προεδρείο απευθύνεστε. Σας παρακαλώ. Δεν κάνουµε διάλογο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): …για το ότι έχουµε τη δυνατότητα να
έχουµε δέκα σταθµούς; 

Να πάτε να το πείτε, κύριε συνάδελφε, στους πολίτες της Αλε-
ξανδρούπολης, της Κοζάνης, της Τρίπολης, του Βόλου, της

Ρόδου, της Μυτιλήνης, της Χίου, της Σάµου, της Κέρκυρας και
της Κεφαλονιάς που θα έχουν τη δυνατότητα να έχουν µονάδες
ΕΜΟΔΕ δίπλα στα δάση τους και άρα η παρέµβαση είτε εναε-
ρίως είτε οδικώς να είναι πολύ πιο γρήγορη. 

Γιατί εσείς όλοι λέτε για την πυρκαγιά πώς αντιµετωπίζεται και
αν µπορούµε να προλάβουµε πιο γρήγορα να φτάσουµε εκεί και
ότι είναι κάτι αµελητέο. Θεωρώ ότι είναι κάτι πάρα πολύ σοβαρό
και όχι αµελητέο. Γι’ αυτό και σχολίασα αυτό το οποίο είπατε. 

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Παρουσιάζετε ως επίτευγµα
κάτι που είναι υποχρέωσή σας όµως. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να µακρηγο-
ρήσω. Θέλω όµως να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε για το
µίνιµουµ, γιατί και το Σύνταγµά µας προβλέπει για βασικά πράγ-
µατα, τα οποία δεν είναι -αν θέλετε- πολιτικής ή κοµµατικής
υφής, να υπάρχει δυνατότητα σύγκλισης και σε όλα γενικώς. 

Θα συνεχίσουµε να έχουµε ακραία καιρικά φαινόµενα. Θα εν-
ταθούν και άλλο. Είπε ο συνάδελφος, ο κ. Κεδίκογλου, ότι ήταν
τα τελευταία δυο-τρία χρόνια. Δεν ήταν τα τελευταία δυο-τρία
χρόνια. Ξεχάσατε το Μάτι, ξεχάσατε και το 2007, ξεχάσατε και
άλλες χρονιές που ήταν ανυπέρβλητες οι κλιµατολογικές συνθή-
κες και πιο παλιά. Μόνο που δυστυχώς επιβαρύνεται το κλίµα
στον πλανήτη και αυτό γεννά πιο ακραία φαινόµενα. 

Η οργάνωση που υπάρχει σε ένα Υπουργείο το οποίο δεν
υπήρχε -ήταν µια Γενική Γραµµατεία και µάλιστα απαξιωµένη-, η
αναβάθµιση και η προσπάθεια να έρθει το σύνολο των επιστηµών
που µπορούν να βοηθήσουν και επιχειρησιακά να εισηγούνται.
Λέω επιχειρησιακά γιατί ούτε ο κύριος Υπουργός µε τον κύριο
Υφυπουργό ούτε οι προηγούµενοι σβήνουν ή όχι τις πυρκαγιές,
αλλά το Πυροσβεστικό Σώµα, το Αρχηγείο, το επιτελείο και σε
ό,τι έκτακτο υπάρχει επίσης. 

Πρέπει να µπορέσουµε να δώσουµε σε αυτούς τους ανθρώ-
πους όλα τα εργαλεία και θεωρώ ότι ένα πρόγραµµα όπως το
«ΑΙΓΙΣ» για το οποίο µέχρι 31-12-2023 δηµοπρατούνται έργα
ύψους 847 εκατοµµυρίων ευρώ για βαρέος και µεσαίου τύπου
ελικόπτερα, για τα Καναντέρ, για drones, για σένσορες, για κά-
µερες, για ανιχνευτές, για νέες υδροφόρες και αυτοκίνητα της
Πυροσβεστικής, κάποια θα ευοδωθούν, πιο λίγο σε αυτή την αν-
τιπυρική περίοδο, τα πιο πολλά, η συντριπτική πλειοψηφία, στην
επόµενη. Είναι ένα έργο το οποίο θα αφήσει προίκα για το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα και για τις επόµενες γενιές σε κάτι το οποίο
δεν έχει ξαναγίνει ποτέ. Είναι καίριο και πάρα πολύ σηµαντικό.
Δείχνει την ιεράρχηση του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης
σε αυτό που λέγεται «πολιτική προστασία».

Πεντακόσιες προσλήψεις ΕΜΟΔΕ έγιναν πέρσι, άλλες εξακό-
σιες πενήντα συν πενήντα φέτος. Διπλάσιοι αξιωµατικοί -από δε-
καεπτά, θα είναι τριάντα τέσσερις-, διπλάσιοι οι εισαγόµενοι στις
σχολές -διακόσιοι σαράντα στο σύνολο φέτος- που θα βγουν σε
τέσσερα χρόνια. 

Αυξάνεται η δυνατότητα να ενισχύσουµε τους εθελοντές µας.
Είχαµε τέσσερις χιλιάδες. Είµαι στην ευχάριστη θέση να ανακοι-
νώσω ότι πλέον είναι πεντέµισι χιλιάδες. Θα κάνουµε καµπάνια σε
όλη την Ελλάδα για να εµπλέξουµε όσους περισσότερους γίνεται. 

Για του λόγου το αληθές θέλω να είµαι ειλικρινής και να ευχα-
ριστήσω την παράταξή σας, κύριε συνάδελφε, γιατί συνεισέφερε
µε εθελοντές στις πυρκαγιές του καλοκαιριού. Θα το κάνουµε
παντού και για όλους. Όποιος θέλει θα έχει τη δυνατότητα να
συµµετέχει, να ενηµερώσει, να βοηθήσει. Γιατί; Διότι είναι το πιο
πατριωτικό θέµα το οποίο υπάρχει, να µπορούµε να προστατεύ-
σουµε τις ανθρώπινες ζωές, τα δάση µας, τις περιουσίες των αν-
θρώπων, το φυσικό κάλλος και λοιπά. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο. Πιστεύω, κύριοι συ-
νάδελφοι εισηγητές, µε όλο τον σεβασµό, ότι σε πολιτικό επί-
πεδο κάνετε λάθος που δεν το ψηφίζετε. Ελπίζω να βρείτε το
θάρρος να ψηφίσετε αρκετές από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου. 

Το νοµοσχέδιο αυτό προσπαθήσαµε να εµπεριέχει την αγωνία
και τα αιτήµατα των πυροσβεστών πολλές δεκαετίες, των δασαρ-
χών που θέλουν και αυτοί να συνεργαστούν και των δασολόγων
και της Δασικής Υπηρεσίας µε το Πυροσβεστικό Σώµα και να
τους δώσουµε τη δυνατότητα να συναποφασίζουν. Και εµείς επί-
σης από το Πυροσβεστικό Σώµα να έχουµε τους εκπροσώπους
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µας και να συναποφασίζουµε µαζί τους, πού πρέπει να δηµιουρ-
γηθούν αντιπυρικές ζώνες προληπτικά, πώς πρέπει να παρέµ-
βουµε, ποια είναι η στρατηγική σε µια πιο µεγάλη πυρκαγιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έχουµε κι άλλες κρίσεις στο
µέλλον. Το Υπουργείο, στο οποίο έχω την τιµή να προΐσταµαι και
µε έχει διορίσει ο Πρωθυπουργός, έχει αυτή την υφή. Θα κά-
νουµε τη µέγιστη δυνατή προσπάθεια, έτσι ώστε να µειώνονται
οι επιπτώσεις, πάντα µε σεβασµό στην ανθρώπινη ζωή. 

Θεωρώ όµως ότι αυτές είναι ευκαιρίες στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο και βλέπω, µετά λύπης µου, ότι δεν παρουσιάζονται πολλές
τα τελευταία χρόνια ή µήνες -αν θέλετε- για να οµονοούµε και
να δείχνουµε στην κοινωνία και στον κόσµο ότι στα σηµαντικά,
στα βασικά, σε αυτά τα οποία η αντιπαράθεση µπορεί να είναι
επίπλαστη µερικές φορές -δεν υπάρχει λόγος να υπάρχει όταν
για τα πιο βασικά είναι αδήριτη ανάγκη-, µπορούµε να ψηφίζουµε
όλοι και να συµφωνούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Έχει ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού ο κ. Βρεττός. Παρα-
καλώ πολύ, κύριε Βρεττέ, για δύο λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπαµε ότι οι χρόνοι
είναι συγκεκριµένοι γιατί θα αρχίσουµε πάλι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχει ζητήσει τον λόγο
επί προσωπικού και το δικαιούται. Μας το εξήγησε, κύριε
Πλεύρη. Παρακαλώ πολύ µην επεµβαίνετε στη δική µου κρίση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατά την αναφορά του ο Υπουργός αναφέρθηκε στον εκπρό-

σωπο της Νίκης ότι κατά την επιτροπή τοποθετήθηκα απρεπώς
και µάλιστα συνέχισε να υποτιµά την προσωπικότητά µου λέγον-
τας ότι αυτά ξέρει, αυτά καταλαβαίνει, αυτά είναι. 

Δεν θα µε πείραζε -γιατί όταν ένας Υπουργός καταφεύγει σε
ψευδείς αναφορές προσωπικής επινόησης, είναι τιµητικό για
έναν καινούργιο Βουλευτή-, αλλά µε κάλεσε στο τηλέφωνο ένα
από τα τέσσερα παιδιά µου και µε ρώτησε: µπαµπά, γιατί ο
Υπουργός λέει ότι συµπεριφέρεσαι απρεπώς; Γιατί λέει ότι αυτός
είσαι, τόσο σου κόβει, τόσο κάνεις;

Οφείλω, λοιπόν, να αποκαταστήσω γιατί «πριν αλέκτορα φω-
νήσαι τρις…», ο κύριος Υπουργός εκνευρίστηκε γιατί ένας συνά-
δελφος -µε πολιτικά κριτήρια απέναντι σε έναν συνάδελφο-
έκανε έναν σχολιασµό που τον ερµήνευσε ως -δεν ήµουν µπρο-
στά- ειρωνεία. 

Για φανταστείτε να µιλώ στην επιτροπή και να έχω απέναντί
µου έναν µετακλητό, υπάλληλο, συνεργάτη ή δηµόσιο υπάλληλο
-δεν ξέρω ποια είναι η εργασιακή σχέση του Υπουργού- και στη
δική µου τοποθέτηση να έχει το θάρρος -για να µην πω θράσος-
να µε εγκαλεί, να γελά και να µου κάνει σχολιασµό. Αν ο Υπουρ-
γός, που είναι τόσο ευαίσθητος σε ένα σχόλιο ενός συναδέλφου
πολιτικού, εκνευρίζεται τόσο εύκολα, εγώ που ακριβώς σέβοµαι
τον εαυτό µου, την οικογένειά µου και τους διακόσιους χιλιάδες,
δεν εκνευρίστηκα. Απλώς, επανέφερα τα πράγµατα στη θέση
τους, ότι οι συνεργάτες και οι υπάλληλοι -είτε είσαι Βουλευτής
είτε είσαι Υπουργός, ανεξάρτητα αν είσαι ψηλός ή κοντός- θα
πρέπει να σέβονται για το αξίωµα που µας έχουν εµπιστευτεί οι
συµπολίτες µας. 

Και θα ήθελα να κλείσω λέγοντας -γιατί αυτή η αλαζονική πρα-
κτική δεν είναι δική µας επινόηση, είναι εντολή του Πρωθυπουρ-
γού προς τα κυβερνητικά στελέχη- προτού µιλούν, να βουτούν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βρεττό. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο και θα ακολουθήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, µόνο για τριάντα δευτε-
ρόλεπτα. 

Κατ’ αρχάς, εγώ εννοώ τους συνεργάτες, όχι τους υπαλλή-

λους και, δεύτερον, είπα το προφανές, ότι στο σύνολο τους εδώ
οι συνάδελφοι που συνεργαστήκαµε στις επιτροπές, στους φο-
ρείς και λοιπά για ένα νοµοσχέδιο καίριο και πολύ σηµαντικό,
απέφυγαν τους προσωπικούς χαρακτηρισµούς. Τους ευχαρί-
στησα γι’ αυτό. 

Είπα µόνο ότι ο µοναδικός, ο οποίος και στην επιτροπή και
στην Ολοµέλεια δεν απέφυγε -βάλτε το βίντεο της Βουλής να
δείτε- τους προσωπικούς χαρακτηρισµούς, ήταν ο κύριος συνά-
δελφος µε εκφράσεις όπως «είστε Υπουργός, είστε γιατρός, δεν
θέλει γιατρό το Υπουργείο, θέλει κάτι άλλο» και ούτω καθεξής. 

Αν θεωρείτε, κύριε Πρόεδρε, ότι δι’ αυτού του τρόπου και όχι
διά επιχειρηµάτων θα λειτουργούµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο
και ότι δεν έχει δικαίωµα ένα κόµµα της Αντιπολίτευσης, της Μεί-
ζονος ή της Ελάσσονος, να επιχειρηµατολογήσει κ.λπ., έναντι
αυτού ίσως αν καταφεύγει -ας πούµε- σε µια προσωπική επίθεση
ή σε µια υποτίµηση προσωπικότητας ενός συναδέλφου, αυτό
προάγει τον κοινοβουλευτισµό, τη δηµοκρατία και τον τρόπο µε
τον οποίο θα λειτουργούµε εδώ πέρα µέσα, εγώ δεν το πιστεύω
αυτό. 

Και, ναι, ξεχώρισα τους συναδέλφους µου οι οποίοι δεν το έκα-
ναν, από τον κύριο συνάδελφο ο οποίος το έκανε και στην επι-
τροπή, το έκανε και στην Ολοµέλεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Βρεττέ, αρ-

κετά. Σας έδωσε την απάντηση, είπε αυτό που ήθελε να σας
απαντήσει. Τελείωσε. 

Παρακαλώ πολύ τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φάµελλος. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέ-
ψετε να ξεκινήσω, πρώτα από όλα, καταθέτοντας και τη δική µας
σκέψη στον νεαρό αστυνοµικό, ο οποίος δίνει µάχη για να κρα-
τηθεί στη ζωή µετά τη δολοφονική επίθεση που δέχτηκε χθες το
βράδυ, κατά τη διάρκεια συµπλοκών -δυστυχώς- σε αγώνα βόλεϊ
και το λέω αυτό γιατί επεκτείνεται αυτό το κλίµα της βίας. 

Από την πρώτη στιγµή κλιµάκιο του ΣΥΡΙΖΑ βρέθηκε στο Γε-
νικό Κρατικό της Νίκαιας, όπου νοσηλεύεται ο αστυνοµικός, για
να ενηµερωθεί για την κατάσταση της υγείας του. Πρέπει να οµο-
λογήσω ότι µας έχει συγκλονίσει και ευχόµαστε να βγει νικητής
ένας νέος άνθρωπος, αλλά αυτό το συµβάν πρέπει να µας προ-
βληµατίσει και πολιτικά, γιατί αυτός ο κύκλος του αίµατος και
της βίας έχει πάρει ανεξέλεγκτες διαστάσεις, περνά σε ένα
άθληµα, όπως το βόλεϊ, παρά τις δεσµεύσεις του κ. Μητσοτάκη
για περισσότερη ασφάλεια. Αυτό πρέπει να το πούµε και να µας
δώσετε και απαντήσεις.

Μετά την άγρια δολοφονία του Μιχάλη Κατσουρή τον περα-
σµένο Αύγουστο -αλλά είναι πάρα πολλά γεγονότα και ξέρετε
και η Θεσσαλονίκη έχει πληγωθεί ιδιαίτερα από τα ίδια τραγικά
γεγονότα, από τον Άλκη- λίγους µήνες µετά αποδεικνύεται µε
τον πιο τραγικό τρόπο η παταγώδης αποτυχία της Κυβέρνησης
στα θέµατα της ασφάλειας και στο θέµα της βίας των γηπέδων.

Όµως, η επιλογή µας να παρέµβουµε σε αυτό το νοµοσχέδιο
δείχνει και την πολύ µεγάλη σηµασία που δίνουµε στα ζητήµατα
της ανθεκτικότητας της κοινωνίας και της οικονοµίας στην κλι-
µατική κρίση, που εµείς επανειληµµένα έχουµε θέσει στην Ολο-
µέλεια και έχουµε καλέσει τον Πρωθυπουργό σε ειδικές
συζητήσεις.

Όµως, οφείλω να σας πω ότι λόγος για τον οποίο βρίσκοµαι
σήµερα εδώ, εκπροσωπώντας προφανώς και όλη τη Κοινοβου-
λευτική Οµάδα ως συλλογική απόφαση, είναι γιατί ανησυχούµε
ιδιαίτερα για την επίθεση που η Κυβέρνηση και ο κ. Μητσοτάκης
κάνει µε αυτό το νοµοσχέδιο στην επιστήµη αυτή καθαυτήν. Είναι
µια απαράδεκτη παρέµβαση στο έργο του ιστορικού Εθνικού
Αστεροσκοπείου, που θεµελιώθηκε πριν από πάρα πολλά χρόνια,
το 1842 διάβαζα ότι ήταν η θεµελίωσή του. Και ξέρετε για ποιον
λόγο; Γιατί τα νούµερα των επιστηµόνων αποκάλυψαν την τρα-
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γική ανεπάρκεια και τις πολιτικές ευθύνες της Κυβέρνησης.
Θεωρώ αδιανόητο να συζητάµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο κάτι
τέτοιο. Θίγει έναν από τους πυλώνες της κοινωνίας µας.

Όµως, οφείλω, µιας και είναι πολύ νωπές ακόµα οι στιγµές, να
σχολιάσω καταθέτοντας και εδώ στην Ολοµέλεια δύο σχόλια, τη
χθεσινή επίσκεψη του κ. Ερντογάν. Γνωρίζετε -και δεν θα αλλά-
ξουµε θέση- ότι εµείς στηρίζουµε σταθερά την προώθηση του
ελληνοτουρκικού διαλόγου. Για ποιον λόγο; Γιατί στηρίζουµε το
Διεθνές Δίκαιο και την ειρήνη. Αυτή είναι η εθνική γραµµή. Σε αν-
τίθεση µε τον κ. Μητσοτάκη δεν πρόκειται να εργαλειοποιήσουµε
τα εθνικά θέµατα επ’ ουδενί και σας το ξεκαθαρίζουµε ούτε να
αφήσουµε χώρο µέσα στο κόµµα για να διαµορφώνονται αυτά
τα απαράδεκτα παιχνίδια που κάνει ο κ. Μητσοτάκης µε τον κ.
Σαµαρά, αµφισβητώντας ακόµα και την εθνική διπλωµατική θέση.
Όµως, θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε ότι πρέπει να δοθούν κάποιες
διευκρινίσεις.

Πρώτο θέµα: Ποιο είναι το περιεχόµενο της δέσµευσής µας
σχετικά µε τη διακήρυξη φιλίας; Νοµίζω ότι είναι αναγκαίο να κα-
ταστεί σαφές στην Τουρκία ότι δεν υπάρχει κανένα περιθώριο
για αυθαίρετες ερµηνείες αυτής της δήλωσης φιλίας. Εµείς θέ-
λουµε τη φιλία και την ειρήνη, αλλά στη βάση του Διεθνούς Δι-
καίου, µε κόκκινες γραµµές την άµυνα, τη µη αποστρατικοποίηση
δηλαδή και τα θέµατα της κυριαρχίας. Αυτό νοµίζω ότι είναι ξε-
κάθαρο.

Δεύτερον, πρέπει επίσης να διευκρινίσουµε ότι δεν αρκεί η
διακήρυξη φιλίας, όταν πρέπει να συζητήσουµε για τις πρόσθε-
τες εγγυήσεις που απαιτούνται, παραδείγµατος χάριν για τα F-
16. Γιατί υπάρχει ο κίνδυνος -σας είχαµε προειδοποιήσει- να
χρησιµοποιηθεί από την τουρκική πλευρά σε αυτό το «πήγαινε-
έλα» που κάνει, στο «ζέστη-κρύο» στη διπλωµατική της πολιτική.
Ξέρετε, καλό παιδί προς τους ξένους συµµάχους για να πάρει
πρόσθετα, όσον αφορά τα θέµατα ελληνικής φιλίας και συνερ-
γασίας, αλλά και προκλήσεις και παραβιάσεις στη συνέχεια.
Αυτό, λοιπόν, πρέπει να ξεκαθαριστεί.

Τελωνειακή ένωση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση: Με ποιο πλαίσιο
θα συζητηθεί; Αυτά πρέπει να είναι ξεκαθαρισµένα από την ελ-
ληνική πλευρά στις Βρυξέλλες, στην Ουάσιγκτον, στο Βερολίνο.

Και επίσης, πρέπει να βάλουµε ένα θέµα για τα θέµατα της
Θράκης, για ένα εσωτερικό ζήτηµα που αφορά τους Έλληνες
πολίτες. Εµείς δεν δίνουµε δικαίωµα σε κανέναν να παρέµβει σε
αυτή τη συζήτηση. Γιατί; Γιατί, δυστυχώς, ο κ. Μητσοτάκης το
εργαλειοποίησε προεκλογικά. Είχαµε επισηµάνει τον κίνδυνο
τότε, δεν βλέπουµε την ίδια συνέπεια στη συνέχεια. Εµείς θέ-
λουµε συνέπεια στα θέµατα και της δηµοκρατίας και είµαστε ξε-
κάθαροι σε αυτό. Δεν προσέφερε κάτι πάντως, περισσότερα
ελλείµµατα δηµιούργησε.

Τώρα, όσον αφορά τα θέµατα του νοµοσχεδίου, µετά από µια
ιδιαίτερα δύσκολη χρονιά µε τραγικές δοκιµασίες, φυσικές κα-
ταστροφές και τραγικά πλήγµατα, θα περίµενα, κύριε Κικίλια, µία
πρωτοβουλία επιπέδου µεταρρύθµισης από τη µεριά τη δική σας
και του Υπουργείου και της Κυβέρνησης, µε αξιοποίηση της ευ-
ρωπαϊκής εµπειρίας και της επιστηµονικής κοινότητας. Δυστυ-
χώς, το πάθηµα δεν σας έγινε µάθηµα, αλλά το πρόβληµα το
µεγάλο είναι ότι το πάθηµα είναι του ελληνικού λαού και αντί για
µια µεταρρύθµιση, βλέπουµε να αλλάζετε χωρίς νόηµα, αποσπα-
σµατικά, έναν νόµο που τον φέρατε ως µεταρρύθµιση και δεν
έχει υλοποιηθεί µέχρι τώρα.

Από αυτό το πρώτο συµπέρασµα που λέµε -το είπε ο εισηγη-
τής µας, ο κ. Κεδίκογλου- είναι ότι ασχολείστε λανθασµένα µε τα
θέµατα καταστολής, ξεχνάτε τις διεθνείς προτάσεις του ΟΗΕ
σχετικά µε την ανάγκη της πρόληψης. Και το βάρος κατά 45%-
50% -σας άκουσα, το είπε ο κ. Κεδίκογλου- πρέπει να είναι στην
πρόληψη και, µάλιστα, όταν εµείς αυτά τα ζητήµατα και ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία τα έχουµε πει -δυστυχώς, λέω- και
τον Αύγουστο και τον Νοέµβριο εδώ. Δηλαδή, τώρα για ένα ζή-
τηµα που µας έχει απασχολήσει, που τις µεταρρυθµίσεις τις
έχουµε ήδη καταθέσει ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που είχατε
εργαλεία από το 2018, 2019 στα χέρια σας, έρχεστε εδώ και µας
φέρνετε µια πρόχειρη γραφή -δεν θέλω να πω πολύ βαριές κου-
βέντες- σε κάτι που οι ίδιοι δεν έχετε εφαρµόσει. Νοµίζω ότι τα
συµπεράσµατα είναι ξεκάθαρα. Να το πω απλά: Ο κ. Κικίλιας πα-

ραδέχεται ότι ο κ. Χαρδαλιάς και ο κ . Μητσοτάκης έκαναν λάθος
και µας καλεί να επαναλάβουµε το ίδιο λάθος, ενώ το πληρώ-
σαµε µε τραγικές συνέπειες στην ελληνική κοινωνία.

Να το ξεκαθαρίσουµε: Η πολιτική προστασία είναι µια εθνική
υπόθεση, δεν µπορεί να τη διαχειριζόµαστε µε ανεπάρκεια. Κατ’
αρχάς, είναι δυνατόν να έρχεστε πάλι, µία µέρα µετά τη διαβού-
λευση, να καταθέτετε νοµοσχέδιο και να θέλετε να περάσει µαζί
µε τον προϋπολογισµό, µαζί µε άλλα τρία νοµοσχέδια; Υποτιµά
το Κοινοβούλιο και υποτιµά και το ζήτηµα της πολιτικής προστα-
σίας, για να µην πω της κλιµατικής κρίσης, γιατί δεν φτάνετε
µέχρι εκεί. Να είµαι ειλικρινής, δεν φτάνετε µέχρι εκεί! Υποτιµάτε
την ανθεκτικότητα, έχετε αφήσει αθωράκιστη την ελληνική κοι-
νωνία και το πλήρωσαν στον Έβρο, το πλήρωσαν στη Ρόδο, το
πλήρωσαν στη Θεσσαλία, το πλήρωσαν στην Εύβοια, λίγα χρόνια
πριν στη βόρεια, βορειοανατολική Αττική.

Να το πω, λοιπόν, και ξεκάθαρα να αποτυπωθεί επίσηµα εκ µέ-
ρους του ΣΥΡΙΖΑ: Πληρώνουµε ακριβότερα ως κοινωνία και ως
οικονοµία τις επιπτώσεις της δικής σας πολιτικής, γιατί οι φυσι-
κές καταστροφές, παρ’ ότι τα κλιµατικά φαινόµενα τροποποιούν-
ται, θα µπορούσαν να έχουν µικρότερο αποτύπωµα, γιατί
υπήρχαν πολιτικές που παραδόθηκαν και εκ µέρους µας που θα
έδιναν µικρότερο αποτύπωµα στην κοινωνία και στην οικονοµία.
Άρα µπορούσαµε να έχουµε µικρότερες επιπτώσεις. Άρα για τις
επιπτώσεις και το δηµοσιονοµικό αλλά κύρια το κοινωνικό και πε-
ριβαλλοντικό αποτύπωµα είστε υπεύθυνοι και είναι υπεύθυνος ο
κ. Μητσοτάκης πρώτα από όλα. Ξεκάθαρα, λοιπόν: Αυτό δεν
είναι εικόνα επιτελικού κράτους.

Τέσσερις µήνες µετά την καταστροφή στη Θεσσαλία έχουµε
καταγγελίες ότι δεν έχει δοθεί η πρώτη αρωγή, ότι υπάρχει
ακόµα προσωρινή στέγαση σε χώρους -ας πούµε- κοινής ωφέ-
λειας, ότι δεν έχουν δοθεί οι χρηµατοδοτήσεις στους δήµους για
να πληρωθούν οι αποζηµιώσεις, ότι δεν υπάρχει απαλλαγή
ακόµα από τα έξοδα ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης, ότι υπάρ-
χει θέµα µε τα νεκρά ζώα, νοµίζω ότι ήταν ένα ρεπορτάζ στον
«ΣΚΑΪ» που έλεγε πρόσφατα για τέτοια ζητήµατα.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να σας επισηµάνω ότι αυτό είναι τραγικό,
οι άνθρωποι έχουν αφεθεί µόνοι τους και, µάλιστα, έχουν πλη-
ρώσει το κόστος ήδη από την τσέπη τους. Αυτό είναι τραγικό ζή-
τηµα.

Έχετε υποτιµήσει τις ανάγκες της κοινωνίας και επιτρέψτε
µου, κύριε Κικίλια, θα σας δώσω τέσσερα παραδείγµατα συγκε-
κριµένων πολιτικών προτάσεων. Έχουµε κουραστεί να τα λέµε,
αλλά θα τα πούµε πολύ συγκεκριµένα.

Ζήτηµα πρώτο: Στη δασική πολιτική παραλάβατε δασική στρα-
τηγική, πολιτική πρόληψης δασικών πυρκαγιών, πρόταση και
προγραµµατισµό στελέχωσης δασικών υπηρεσιών, χρηµατοδό-
τηση πρόληψης πυρκαγιών, φορείς προστατευόµενων περιοχών
και πολιτική για τις δασικές υπηρεσίες. Τα βάλατε στο ντουλάπι,
δεν κάνατε τίποτα από το 2019 και µετά.

Δεύτερον, στις πληµµύρες παραλάβατε σχέδια διαχείρισης
υδάτων, σχέδια διαχείρισης κινδύνου πληµµύρας, προγραµµατι-
σµό και ένταξη σε χρηµατοδότηση αντιπληµµυρικών έργων και
ειδική γραµµατεία υδάτων. Και αυτά στο ντουλάπι.

Τρίτον, στην κλιµατική κρίση παραλάβατε νοµοθετηµένη στρα-
τηγική για την προσαρµογή στην κλιµατική κρίση, νοµοθετηµένα
περιφερειακά σχέδια προσαρµογής, έναρξη µελετών για τα πε-
ριφερειακά σχέδια και τα βάλατε και αυτά στο ντουλάπι.

Και όσον αφορά για την πολιτική προστασία, παραλάβατε και
την πρόταση νόµου για ενιαία αρχή πολιτικής προστασίας.

Και τα τέσσερα ήδη µεγάλα µεταρρυθµιστικά έργα της κυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ τα πετάξατε στον κάλαθο των αχρήστων. Και
τι κάνατε; Κόψατε στη µέση την κλιµατική πολιτική. Αδιανόητο!
Το βασικό εργαλείο της επόµενης µέρας το κόψατε στη µέση.
Είναι ξεκάθαρο ότι τα φαινόµενα γίνονται συχνότερα, οι επιπτώ-
σεις είναι σφοδρότερες και, αντί να ενσωµατώνετε την πρόληψη,
εσείς αφήνετε να µετράµε κόστος και σε καταστροφές και σε αν-
θρώπινες ζωές, που πολλαπλασιάζεται. Και είναι λάθος ο διαχω-
ρισµός της κλιµατικής πολιτικής, όταν στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος υπάρχει ο προγραµµατισµός χωροταξίας, οι προ-
στατευόµενες περιοχές, τα δάση, η πολεοδοµία, η ενεργειακή
πολιτική και εσείς έχετε πάρει την κλιµατική κρίση και την έχετε
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πάει αλλού, χωρίς οργανόγραµµα και χωρίς προσωπικό. Πόσες
φορές να σας πούµε ότι είναι λάθος;

Ενοποίηση πολιτικών χρειάζεται, διότι η πρόληψη θέλει ενο-
ποίηση, παραδείγµατος χάριν, στη δασική πολιτική, στα αντι-
πληµµυρικά έργα. Μα, αυτά τα σχεδιάζει το Υπουργείο
Περιβάλλοντος. Εσείς τι κάνετε ακριβώς; Καλά, πέρα από το ότι
δεν έχετε οργανόγραµµα και προσωπικό για να κάνετε κάτι. Γιατί
ακόµα και αυτό το Υπουργείο προέκυψε ως επικοινωνιακό κά-
λυµµα για τη µεγάλη επίπτωση που είχαµε στην Εύβοια, στη βο-
ρειοανατολική Αττική, στις πυρκαγιές του 2021. Για να καλύψετε
ανεπάρκεια το κάνατε. Και ξέρετε πού πληρώνουµε το ότι δεν
εµπιστευθήκατε τη γνώση και την επιστήµη; Στη Θεσσαλία είχατε
από την επιστήµη την πρόγνωση των µετεωρολογικών δεδοµέ-
νων και από τη διοίκηση τους χάρτες πληµµυρικού κινδύνου.

Δηλαδή, ξέρατε πού θα υπάρξουν πληµµύρες, αλλά επειδή
δεν εµπιστευθήκατε ούτε τη γνώση ούτε τη θεσµική εµπειρία
ούτε τις πρωτοβουλίες του ΣΥΡΙΖΑ, τα βάλατε στο συρτάρι και
δεν ενηµερώσατε τον κόσµο για το πού θα υπάρξουν πληµµύρες. 

Εµείς έχουµε πει ότι από το 2016 η χώρα έχει στρατηγική για
την κλιµατική προσαρµογή. Το έχουµε πει. Τι έχουµε πει επίσης
και πρέπει να το ξαναπούµε; Νοµοθετήθηκε τότε να γίνουν τα
περιφερειακά σχέδια προσαρµογής. Τι σηµαίνει αυτό; Κάθε πε-
ριφέρεια θα έχει έναν σχεδιασµό για το πώς θα ανταποκριθεί
στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. Δηλαδή, Ταµείο Ανασυγ-
κρότησης και Ανθεκτικότητας, ΠΕΠ, ΕΣΠΑ, χωροταξικός σχεδια-
σµός θα ακούνε τα συµπεράσµατα αυτής της µελέτης
προσαρµογής, για να γίνει, για παράδειγµα, ο σχεδιασµός αγρο-
τικής ανάπτυξης. Το έχετε κάνει; Όχι. Άρα η χώρα πηγαίνει χωρίς
σχεδιασµό σε αυτή τη µεγάλη µάχη που δίνει µε την κλιµατική
κρίση. 

Να σας πω την αλήθεια, εµείς ήδη έχουµε καταθέσει την
ανάγκη, κύριε Κικίλια, ότι πρέπει να υπάρχει και προσαρµογή
στην εθνική στρατηγική, γιατί τη νοµοθετήσαµε το 2016, αλλά τα
πράγµατα έχουν αλλάξει. Ήδη τα φαινόµενα έχουν ξεπεράσει
και την πρόβλεψη. Εσείς ούτε καν αυτό δεν έχετε σκεφτεί, που
θα ήταν τουλάχιστον µία προσπάθεια, διότι τότε ο σχεδιασµός
που είχαµε παραδώσει είχε γίνει µε πολύ σηµαντικούς φορείς.
Θυµάµαι τότε που συµµετείχε και η Τράπεζα της Ελλάδος. 

Όµως εδώ το αποτέλεσµα που βλέπω, ξέρετε, είναι ότι, αντί
να κοιτάξετε µπροστά µε τη γνώση της επιστήµης, δεν καταφέ-
ρατε ούτε να απορροφήσετε τις χρηµατοδοτήσεις του Ταµείου
Ανάκαµψης και απεντάχθηκαν αντιπληµµυρικά έργα από το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Και εδώ βλέπω στο Λασίθι, στην Αιτωλοακαρ-
νανία, στην Κορινθία, στη Θεσσαλονίκη, στο Ωραιόκαστρο. Αυτά
βλέπουµε από τα χαρτιά και αυτά είναι τα νούµερα που µας δί-
νουν και οι Ευρωπαίοι. Άρα, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνη-
σης, εµείς τι µετράµε µόνο; Αποτυχίες, επιπτώσεις. Να θυµηθώ
τον «Ιανό», την Αττική Οδό; Όλα αυτά τα ζήσαµε. 

Είναι ξεκάθαρο ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει ούτε καν στα όρια
της δικής σας ανάγνωσης, κύριε Κικίλια. Η δική σας ανάγνωση
θέλει ένα Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας που να οριοθετείται
γύρω από τις λειτουργίες της Πυροσβεστικής. Ωραία. Είναι δυ-
νατόν ακόµα και η Πυροσβεστική να έχει τρεις χιλιάδες εξακόσια
κενά µε βάση το οργανόγραµµα που εσείς έχετε βγάλει σε προ-
εδρικό διάταγµα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Ακόµη και σε αυτό να µείνουµε, δηλαδή, το οποίο για εµάς
είναι µικρό και περιορισµένο και θέλει ευρύτερη ανάγνωση, είναι
δυνατόν σήµερα να έχουµε στο Ταµείο Ανεργίας δύο χιλιάδες
πεντακόσιους εποχικούς πυροσβέστες µε γνώση, µε αξιολόγηση,
που µπήκαν µε διαγωνισµό και τώρα πρακτικά να είναι στην ανερ-
γία και στο Ταµείο Ανεργίας; Αδιανόητα πράγµατα. Κι όµως, ούτε
καν αυτό το θέµα δεν µπορείτε να λύσετε.

Και, προφανώς, εµείς θα πηγαίναµε και την κουβέντα πιο πέρα.
Για παράδειγµα, στην επίσκεψη µας στη Ρόδο διαπιστώσαµε ότι
η Ρόδος δεν έχει αντιπυρικό σχεδιασµό, δεν έχει αντιπυρικό σχέ-
διο. Και ξέρετε ότι εδώ χρειαζόµαστε νέο επίπεδο στο Πυροσβε-
στικό Σώµα, δηλαδή να αναβαθµιστούν οι δεξιότητες -µιλάµε για
νέα κατάσταση- και όχι να έχουµε τη λογική να σβήσει η φωτιά
στη θάλασσα που είχαµε στην Εύβοια. Και εδώ θυµάµαι ότι υπήρ-

χαν και καταγγελίες του περιφερειάρχη τότε ακόµα και για εντο-
λές. Όµως, εµείς µιλάµε για αναβάθµιση. Δηλαδή, εµείς σας
φέρνουµε µεταρρυθµιστικές προτάσεις οι οποίες είναι µέσα στην
ευρωπαϊκή λογική και εσείς πηγαίνετε βήµατα προς τα πίσω. 

Αυτό που µας ανησυχεί στην περίπτωση των πυρκαγιών, για
παράδειγµα, είναι ότι δεν ακούτε ούτε την επιστήµη. Αυτά τα
λένε οι επιστήµονες επίσηµα, οι δασολογικές σχολές. 

Μιλώντας, όµως, για επιστήµη οφείλω να πω ότι το µεγαλύ-
τερο ίσως συµβολικό πρόβληµα είναι το θέµα του Αστεροσκο-
πείου, που είναι, αν θέλετε, η αντιµετώπιση που έχετε εσείς
απέναντι στην επιστήµη πλέον επίσηµα. Το κάνετε µε θεσµικό
τρόπο. Για να κρύψει η Κυβέρνηση τα ελλείµµατά της, επιτίθεται
στην επιστήµη. Επειδή τα επιστηµονικά δεδοµένα αποδεικνύουν
ότι είναι ανεπαρκής όχι ο κ. Κικίλιας, αλλά ο κ. Μητσοτάκης, ο κ.
Μητσοτάκης δίνει εντολή στον κ. Κικίλια να εκδικηθεί τους επι-
στήµονες. Δηλαδή, τους λέει: «Επειδή δεν σας ακούσαµε…»,
γιατί αυτό έγινε, δεν άκουσαν τους επιστήµονες που λέγανε
τρεις µέρες πριν για τα µετεωρολογικά φαινόµενα, «…τώρα απλά
δεν θα πούµε µια συγγνώµη και θα σας ακούµε, αλλά δεν θα µι-
λάτε». 

Αυτό λέει το νοµοσχέδιο. Θα τους βάλουν, λέει, µέσα στο
Υπουργείο, αποκόπτοντάς τους από όλη την ερευνητική κοινό-
τητα και από το ερευνητικό περιεχόµενο. Και το είπε αυτό, νο-
µίζω, ξεκάθαρα ο κύριος Πρωθυπουργός εδώ. Για να µη λέτε,
λέει, ότι δεν σας άκουσε κανείς, ελάτε µέσα στο Υπουργείο. 

Μάλιστα. Σας ενοχλεί η αλήθεια, γιατί σας εκθέτει, αλλά υπάρ-
χει και συνταγµατική υποχρέωση. Όµως, νοµίζω ότι είναι µία αξία
αυτή καθαυτή η επιστήµη να ενηµερώνει την κοινωνία και να πα-
ράγει νέο ερευνητικό έργο. Και εσείς σήµερα έρχεστε και δηµι-
ουργείτε ένα πλήγµα στην έρευνα της χώρας πλέον, στην
επιστήµη της χώρας, αποκόπτοντας, αποσπώντας ένα ιστορικό
ερευνητικό κέντρο από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας Τεχνολο-
γίας και Καινοτοµίας. Αυτό είναι το βασικό πρόβληµα. Αντί να
πείτε «συγγνώµη», λέτε στους επιστήµονες «δεν έχετε το δι-
καίωµα να µιλάτε και δεν µπορείτε να µιλάτε προς την κοινωνία». 

Και, ξέρετε, εδώ το ίδιο ακούστηκε και από την ΕΜΥ. Δεν
υπάρχει κάποιο πόρισµα, κάποιο διοικητικό, πολιτικό σχέδιο, για
να µπορέσει να µεταφερθεί και η ΕΜΥ. Θεωρώ ότι αυτά που εί-
δαµε στη διαβούλευση και ιδιαίτερα από την ακρόαση των φο-
ρέων, το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας Τεχνολογίας και
Καινοτοµίας, η Σύνοδος των Προέδρων των Ερευνητικών Κέν-
τρων, οι σύλλογοι των εργαζοµένων, οι ερευνητές της χώρας,
όλη η επιστηµονική και η ερευνητική κοινότητα µίλησε ξεκάθαρα
κατά του άρθρου 19. Και τι είπε; Είπε ότι δεν εξυπηρετεί την
έρευνα, αλλά αντίθετα δηµιουργεί σοβαρό πρόβληµα στην
έρευνα στη χώρα µας και έτσι υποβαθµίζεται η έρευνα, η επι-
στήµη και, δυστυχώς, η Ελλάδα. 

Αυτό είναι ένα σοβαρό θέµα και είναι θέµα πλέον που υπερ-
βαίνει τα κόµµατα. Είναι µια εθνική υπόθεση. Για να µην πω για
τη συζήτηση που έχει αναπτυχθεί, ότι ο στόχος δεν είναι η πολι-
τική προστασία, αλλά υπάρχει και ένα θέµα αλλαγής της διοίκη-
σης. Δηλαδή, αν είναι δυνατόν! Πιο Δεξιά πεθαίνεις! Δηλαδή,
είναι ακραίο αυτό το οποίο έχει συµβεί µε τα σχέδιά σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Όµως, οφείλω να σας πω ότι η επιστολή του Προέδρου και Δι-
ευθυντή του Αστεροσκοπείου, που έχει έρθει σε όλους εσάς, µας
δηµιουργεί έναν προβληµατισµό τον οποίο εγώ οφείλω να τον
καταθέσω. Μας λέει, λοιπόν, ότι το διακύβευµα είναι η εξαιρετική
πορεία του Αστεροσκοπείου, µια πορεία που έχει επιτευχθεί
µέσα από αντιξοότητες και επίπονη εργασία. Διαβάζω στο έγ-
γραφο -και προφανώς νοµίζω ότι υπάρχει σε όλους, αλλά εγώ
θα το καταθέσω- ότι µιλάµε για ένα ερευνητικό κέντρο που το
85% των ερευνών είναι εκτός του αντικειµένου του Υπουργείου
του κ. Κικίλια.

Όµως, εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι, κύριε Κικίλια, και θέλω µία
απάντηση. Λέει εδώ, λοιπόν, ότι το Αστεροσκοπείο συµµετέχει
σε διαστηµική αποστολή της NASA σε συνεργασία µε τον Ευρω-
παϊκό Οργανισµό Διαστήµατος. 

Τώρα, ειλικρινά, θέλω κάποιος να µου πει -ας το πει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, δεν έχω πρό-
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βληµα- πώς αυτό εντάσσεται στις αρµοδιότητες του Υπουργείου,
όποιος και αν είναι Υπουργός; Πώς εντάσσεται ακριβώς και πώς
θα διοικηθεί αυτό το έργο;

Διαβάζω για την πρωτιά του Αστεροσκοπείου «…σε ευρωπαϊκό
επίπεδο στους επίγειους ευρωπαϊκούς σταθµούς οπτικών - λέι-
ζερ - τηλεπικοινωνιών, η καθοδήγηση της εθνικής συµµετοχής
στο ευρωπαϊκό σύστηµα παρακολούθησης του διαστήµατος…».
Αυτό θα µπει στα αντικείµενα του Υπουργείου Πολιτικής Προ-
στασίας, αυτό ακριβώς που διάβασα.

Για να µην πω για τα ερευνητικά κέντρα τα οποία έχει εδώ ή
για το πρώτο βραβείο που πήρε το Αστεροσκοπείο στο EIC Hori-
zon Prize on Early Warning for Epidemics! Αυτά θα µπουν στην
αρµοδιότητα του Υπουργείου!

Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, παρ’ ότι γνωρίζω ότι έχει σταλεί
σε όλους τους Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει, λοιπόν, µια τιµωρητική επιλογή της Κυβέρνησης.
Λέει, λοιπόν, «επειδή µιλάτε, εγώ θα σας φιµώσω». Όµως, υπάρ-
χει κι ένα θέµα Συντάγµατος. Στο άρθρο 16 του Συντάγµατος
είναι ξεκάθαρο ότι η έρευνα και η διδασκαλία είναι ελεύθερες
και αποτελεί πολιτειακή υποχρέωση η ανάπτυξη και η προώθησή
τους. Και αυτό το οποίο κάνει η Κυβέρνηση απέναντι στους επι-
στήµονες -ξεκάθαρα, νοµίζω- είναι ότι είναι στο ίδιο σχέδιο µε
την επίθεση της Κυβέρνησης στις ανεξάρτητες αρχές αλλά και
στην ίδια τη δικαιοσύνη της χώρας. Και δεν µιλάµε µόνο για τη
δικαιοσύνη της χώρας, αλλά και για την υποβάθµιση της δικαιο-
σύνης, η οποία αποδείχθηκε εδώ την προηγούµενη εβδοµάδα µε
ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας, όταν αγνόησε, υποτίµησε και
έθαψε το πόρισµα της ευρωπαϊκής εισαγγελικής αρχής για τις
κακουργηµατικές ευθύνες του κ. Καραµανλή στη σύµβαση τηλε-
διοίκησης των τρένων. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, ξεκάθαρα επιτίθεται σε οτιδήποτε ελεύ-
θερο και δηµοκρατικό µιλάει στην Ελλάδα, έχει φωνή και αποτε-
λεί το κράτος δικαίου. Επιτίθεται στο ευρωπαϊκό κεκτηµένο και
αυτό, δυστυχώς, πρέπει να το επισηµάνουµε. Η έρευνα και οι επι-
στήµονες είναι αυτό το οποίο θα δώσει την επόµενη µέρα στην
Ελλάδα, θα κρατήσει τους νέους εδώ, θα αναστείλει το brain
drain, θα µας δώσει νέα προϊόντα. Είναι απαράδεκτο η έρευνα
της χώρας, αντί να πάει στο Υπουργείο Παιδείας που έπρεπε να
πάει, να πηγαίνει στο Υπουργείο Προστασίας και Κλιµατικής Κρί-
σης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Είναι απαράδεκτο αυτό το οποίο κάνετε στην έρευνα και στην
επιστήµη της χώρας µας. Για να µην πω και όλα αυτά τα οποία
ακούστηκαν από την ΕΜΥ για τον κίνδυνο των πτήσεων. Πρέπει
να τα δούµε. Θέλουµε µία απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Εγώ, όµως, κύριε Κικίλια, θέλω να πω κάτι. Άκουσα -και νοµίζω
ότι πρέπει να το πάρετε πίσω- ότι είπατε για τους φορείς που
ήρθαν στην ακρόαση φορέων ότι είναι αδιάβαστοι. Εγώ, λοιπόν,
αναρωτιέµαι, για το εξής: Πέρα από την ευθεία υποτίµηση της
έρευνας και της επιστήµης που κάνατε, τους αδιάβαστους θέ-
λετε να πάρετε στο Υπουργείο για να σας πληροφορούν για την
κλιµατική κρίση; Αυτό τον διχασµό που έχετε µάλλον πρέπει να
τον επιλύσετε, γιατί βλέπετε ότι διαψεύδετε τον εαυτό σας. Από
τη µια λέτε ότι θέλετε τα στοιχεία και την πληροφορία και από
την άλλη λέτε στους επιστήµονες ότι δεν διάβασαν καλά τον
νόµο σας. Τι ακριβώς, λοιπόν, ισχύει;

Τα πράγµατα, λοιπόν, µας κάνουν να ανησυχούµε ιδιαίτερα και
ξέρετε γιατί; Κύριε Κικίλια, επειδή σας ξέρω και προσωπικά και
σεβόµενος τη δεοντολογία του κοινοβουλευτικού διαλόγου,
θέλω να σας πω κάτι. Αυτό το οποίο γίνεται, µε τη δική σας του-
λάχιστον ανάγνωση που έχω εγώ της πολιτικής προσωπικότητας,
είναι απολύτως ασυµβίβαστο. Αυτό το οποίο υλοποιεί σήµερα η
Κυβέρνηση είναι ακροδεξιά πρακτική και πολιτική. Το να επιτίθε-

στε στην έρευνα είναι ακροδεξιά πολιτική και πρακτική. Γινόταν
πολύ τα προηγούµενα, παλαιότερα χρόνια στη χώρα µας. Αυτό
δεν ξέρω αν είναι βαρύ ή όχι, αλλά δεν αντιστοιχεί ούτε στην Ευ-
ρώπη ούτε στο κράτος δικαίου ούτε στη δηµοκρατία µας. Και
αυτό το κάνετε και οφείλω να το πω αυτό ξεκάθαρα, γιατί υπάρ-
χει µία ανάγνωση σχετικά µε τη δική µας τοποθέτηση και τη δική
µου παρουσία σήµερα εδώ. Είπα ότι αποφασίσαµε να ανεβά-
σουµε το θέµα της συζήτησης, γιατί για το κλίµα δεν κάνατε τί-
ποτα και ταυτόχρονα επιτίθεστε στη δικαιοσύνη. 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα σοβαρό ζήτηµα το οποίο πρέπει να επι-
λυθεί και θα µπορούσε να επιλυθεί. Εγώ καλώ τον κ. Κικίλια µε
την αρµοδιότητα του Υπουργού να το κάνει. Αποσύρετε το
άρθρο 19. Εµείς εδώ είµαστε, το έχουµε πει σε όλους τους τό-
νους, έχουµε συναντήσει όλους τους φορείς που χρειάζεται.
Γιατί εµείς θέλουµε να ενισχυθεί αυτή η έρευνα και αυτό το πεδίο
και δεν θέλουµε να ρισκάρουµε µε τη δηµιουργία ενός ακόµη
οριζόντιου προβλήµατος. 

Θέλω να επισηµάνω βέβαια, και κλείνω µε αυτό, ότι υπάρχει κι
ένα ζήτηµα στο άρθρο 30, που παρακάµπτει τη νοµοθεσία περι-
βαλλοντικής αδειοδότησης για τα έργα στα ρέµατα. Οφείλω να
σας πω ότι η ευρωπαϊκή νοµοθεσία εδώ είναι πολύ προσεκτική.
Λέει ότι µόνο για την αντιµετώπιση εκτάκτου συµβάντος µπορείς
να παραβιάσεις την περιβαλλοντική αδειοδότηση, όχι στα έργα
πρόληψης. Το λέω αυτό -και ενηµερώνω και τον κ. Κικίλια, αν δεν
το γνωρίζει- ότι στην περιβαλλοντική πρακτική πολλές φορές µε
την επίκληση της πρόληψης έχουν δηµιουργηθεί προβλήµατα σε
πολλούς υγροβιότοπους και ρέµατα. Προσέξτε το αυτό, είναι πε-
ρίεργο αυτό το οποίο πρέπει να κάνετε. 

Χρειάζεται µια άλλη, λοιπόν, πολιτική για την πολιτική προστα-
σία. Εµείς την έχουµε καταθέσει µε µια εκτεταµένη διαβούλευση,
µε επιστηµονική τεκµηρίωση και µε επιστηµονικούς και ανθρώ-
πινους πόρους που αξιοποιήσαµε για την ενιαία αρχή πολιτικής
προστασίας. Μπορεί να έχουν αλλάξει οι συνθήκες, αλλά εµείς
θέλουµε να υπερβούµε αυτό το πρόβληµα που δηµιουργείται σή-
µερα συζήτησης µε τον επιστηµονικό κόσµο, το οποίο δεν το
χρεώνω στον κ. Κικίλια. Ήταν ξεκάθαρο αυτό το οποίο είπα προ-
ηγουµένως. Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε πως εδώ αφορά στο αν
αντέχει ο κ. Μητσοτάκης να ακούει τους επιστήµονες. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ελάτε µε µία νέα στρατηγική για την κλι-
µατική κρίση να συζητήσουµε για τη στρατηγική που έχουµε σαν
χώρα. Πάµε σε δύσκολα µονοπάτια και θέλω να επισηµάνω ότι
υπάρχουν προβλήµατα, γιατί η κλιµατική κρίση θα µεγεθύνει τις
ανισότητες, αλλά όχι µόνο µέσα στην Ελλάδα, θα δηµιουργήσει
ανισότητα και στην Ελλάδα σε σχέση µε άλλες χώρες. Αν σας
ενδιαφέρει αυτό, που εκτιµώ ότι σε έναν βαθµό σάς ενδιαφέρει,
ελάτε να συζητήσουµε λίγο για την κλιµατική στρατηγική, όχι,
όµως, µε τέτοιες προχειροδουλειές, να συζητήσουµε σοβαρά. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, επειδή είµαι υποχρεωµένος, θα κάνω
δύο πολύ µικρές αναφορές σε δυο θέµατα της επικαιρότητας.
Πρώτον, χθες το βράδυ κυκλοφόρησε το σχέδιο ιδιωτικοποίησης
ενός µεγάλου ποσοστού των Ελληνικών Πετρελαίων. Έχει βγει
στη δηµοσιότητα, έκλεισε, δεν έκλεισε το βιβλίο προσφορών, δεν
έχει ιδιαίτερη σηµασία. Πάντως τι ακριβώς έχει γίνει; Η Κυβέρ-
νηση επέλεξε να χάσει η πολιτεία το δικαίωµα της κατασταλτικής
µειοψηφίας στα Ελληνικά Πετρέλαια. Θυµίζω ότι είχαµε χάσει
την πλειοψηφία στο διοικητικό συµβούλιο, µε επιλογή της Κυβέρ-
νησης. Θυµίζω ότι ήδη έχει ένα σοβαρό πρόβληµα η συµµετοχή
της πολιτείας σε έναν φορέα ο οποίος έχει υπερκέρδη. Έχει τε-
τραπλασιάσει -για να µην πω πενταπλασιάσει- το περιθώριο διύ-
λισης εις βάρος της αγοράς και της κοινωνίας και τώρα έρχεται
η χώρα -η πολιτεία, άρα η χώρα- να χάσει τα δικαιώµατα της κα-
ταστατικής µειοψηφίας, που είναι σε πλήρη αντίθεση -το λέµε
ξεκάθαρα- µε τις ανάγκες και της αγοράς και της κοινωνίας,
αλλά και τις γεωπολιτικές µας, αν θέλετε, ανάγκες. Γιατί έχουµε
έναν φορέα, που τουλάχιστον, νοµίζω, σε άλλες έξι χώρες έχει
δραστηριότητα. Εδώ, λοιπόν, θέλω να το ξεκαθαρίσω. Αυτή είναι
µια επιλογή εις βάρος του δηµοσίου συµφέροντος και θα κρι-
θούµε όλοι από αυτό. 

Το ζήτηµα είναι ότι σήµερα, εν µέσω ενεργειακής κρίσης και
στη διαδικασία της µετάβασης, χάνουµε ένα εργαλείο ακόµα,
όπως έγινε και µε τη ΔΕΗ και όπως κάνετε γενικότερα στα σχέδια
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ιδιωτικοποιήσεις. Και προσέξτε, δεν έχουµε καµµία µνηµονιακή
δέσµευση, καµµία υποχρέωση αναδιάρθρωσης και είναι ένας φο-
ρέας ο οποίος δηµιουργεί κέρδη. Ούτε δικαιολογία ζηµιών έχετε
να επικαλεστείτε. 

Εδώ, λοιπόν, θεωρώ ότι αυτό είναι ένα σοβαρό θέµα, προφα-
νώς και ζητάµε να σταµατήσει η διαδικασία, αλλά επίσης βά-
ζουµε και ερώτηµα αν αυτό συνδέεται και µε την ασυλία που
πρόσφατα δώσατε στα στελέχη του ΤΑΙΠΕΔ και αυτό είναι κάτι
που µας ενδιαφέρει να απαντηθεί. 

Τέλος, επειδή σήµερα ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο Στέφανος
Κασσελάκης, επισκέπτεται τη «ΛΑΡΚΟ», θέλω να συνδέσω το θέµα
της επιστήµης µε τα θέµατα του ενεργειακού φορέα που είναι τα
ΕΛΠΕ και της «ΛΑΡΚΟ», όπου µιλάµε για εθνικό πάλι πλούτο που
είναι πάρα πολύ σηµαντικός και συνδέεται µε εργασία.

Τι έχουµε, λοιπόν, εδώ; Έχουµε µια κατάρρευση της «ΛΑΡΚΟ»
για την οποία ευθύνεται και η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά, όχι
µόνο µετά το 2019, γιατί κάποιοι άλλοι την υποθήκευσαν νωρί-
τερα, που οδηγεί µε µαθηµατική ακρίβεια τους εργαζόµενους
έξω από την παραγωγή και στα σπίτια τους, στην ανεργία, στην
έξωση. Ή µάλλον στην έξωση και από τα σπίτια τους, να πω την
αλήθεια, γιατί υπάρχει αυτός ο κίνδυνος στην περιοχή. 

Εµείς είχαµε θέσει ως κόκκινη γραµµή τη λειτουργία της
«ΛΑΡΚΟ» και την προστασία της εργασίας. Και µου κάνει εντύ-
πωση ότι, ενώ η Κυβέρνηση έδινε συνέχεια παρατάσεις -έστω
για να συντηρήσει το θέµα της εργασίας, που είχαµε εµείς επι-
σήµανε στον κ. Χατζηδάκη τότε ότι ήταν λάθος-, τώρα είχαµε σο-
βαρό θέµα γιατί εµείς καταθέσαµε µια τροπολογία η οποία λύνει
τουλάχιστον το θέµα αυτό και η Κυβέρνηση έχει κωφεύσει.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να πούµε ότι τουλάχιστον σε αυτό,
επειδή αποτέλεσε και δέσµευση και του Στέφανου Κασσελάκη
αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ συνολικά απέναντι στους εργαζόµενους,
πήραµε µια πρωτοβουλία. Δεν παίρνουµε απάντηση. Ξέρω ότι ο
κ. Κικίλιας δεν µπορεί -και το καταλαβαίνω αυτό- να µου δώσει
απάντηση σε αυτό το θέµα. Εµείς οφείλουµε να το καταθέσουµε
λόγω της συγκυρίας και επειδή καταθέσαµε τροπολογία αυτή τη
βδοµάδα. Δεν υπάρχει απάντηση από την Κυβέρνηση.

Άρα, κυρίες κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι κλείνω τη συζήτηση
επί του νοµοσχεδίου λέγοντας το εξής: Με την εργασία τα βάζει
η Κυβέρνηση, µε την επιστήµη τα βάζει η Κυβέρνηση, µε τον σχε-
διασµό και τα εθνικά συµφέροντα στην ενέργεια τα βάζει η Κυ-
βέρνηση. Με ποιον δεν τα βάζει η Κυβέρνηση τελικά; Δεν τα
βάζει µε τα µεγάλα συµφέροντα και µόλις τώρα ξέρετε τι
άκουσα; Με το 41% -λέει-που πήραµε, µπορούµε να εξυπηρε-
τούµε όποια συµφέροντα θέλουµε, προσθέτω εγώ. Δεν το εί-
πατε. Άρα, λοιπόν, η Κυβέρνηση λέει το εξής: Ότι µε το 41%
-γιατί το 41% το άκουσα και αυτό βάζω µόνο στο στόµα σας-
µπορεί να κάνει ό,τι θέλει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λέτε ότι ισχύει. Ωραία! Εγώ, όµως, θέλω να σας πω το εξής.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ψέµατα είναι; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ψέµατα δεν
είναι, αλλά θέλω να σας πω το εξής: Ψέµατα δεν είναι, επίσης,
ούτε οι φυσικές καταστροφές που έζησε η Ελλάδα το καλοκαίρι
ούτε οι φυσικές καταστροφές στη Θεσσαλία ούτε τα προβλή-
µατα που υπάρχουν ακόµη στη Θεσσαλία. Ξέρετε τι δεν είναι,
επίσης, ψέµα; Τα αποτελέσµατα των δηµοτικών εκλογών. Εκεί
41% είχατε; Εκεί εγώ είδα ότι ο συγγενής του κ. Μητσοτάκη µε
ένα τεράστιο ποσοστό στον πρώτο γύρο ηττήθηκε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μόλις άνοιξε µία χαραµάδα, η κοινωνία έψαξε οδό διαφυγής

και ανατροπής. Το ίδιο και στη Θεσσαλία, το ίδιο ήταν στη Θεσ-
σαλονίκη και λέω προς όλο τον προοδευτικό χώρο ότι όταν
υπάρχουν χαραµάδες η κοινωνία ψάχνει τρόπο να διαφύγει το
συντοµότερο και να ανατρέψει τις πολιτικές του κ. Μητσοτάκη. 

Ας ανοίξουµε, λοιπόν, πολλές χαραµάδες και µία από τις χα-
ραµάδες πρέπει να είναι της κλιµατικής ανθεκτικότητας, γιατί µε
εσάς φαίνεται ότι ούτε ασφάλεια ούτε επιβίωση υπάρχει και είναι
πολύ σοβαρό το θέµα και γι’ αυτό το βάζουµε στο ανώτατο επί-
πεδο, δηλαδή στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είχε ζητήσει τον
λόγο για µία σύντοµη παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς, ο κ.
Ηλιόπουλος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακού-
σαµε πριν από τον κύριο Υπουργό να λέει ότι το ζήτηµα είναι η
επένδυση στην πρόληψη και στην επιστηµονική πρόβλεψη. Κύριε
Κικίλια, ούτε πρόληψη ούτε επιστηµονική πρόβλεψη. Το πρώτο
πράγµα που κάνατε ως Κυβέρνηση, όταν αναλάβατε, ήταν να
απολύσετε και να σταµατήσετε το πρόγραµµα µε τις πεντέµισι
χιλιάδες εργαζόµενους που είχατε µέσα στα δάση. Εργαζόµενοι
στη δασοπροστασία, εργαζόµενοι οι οποίοι εργάζονταν ακριβώς
για να αποµακρύνουν καύσιµη ύλη και να βοηθάνε µετά στο κρί-
σιµο δεύτερο στάδιο της καταστολής. Ήταν το πρώτο πράγµα
που κάνατε. Άρα δεν είστε µε την πρόληψη.

Πάµε να δούµε τώρα γιατί κάνετε αυτό που κάνετε µε το Αστε-
ροσκοπείο µε συγκεκριµένα παραδείγµατα. Φέτος 52% λιγότε-
ρες φωτιές, 195% αύξηση στις καµένες εκτάσεις. Μάλιστα αυτή
η αύξηση φτάνει το 500% µέση καµένη έκταση ανά µεγάλη δα-
σική πυρκαγιά. Από πού είναι αυτά τα στοιχεία; Από το Αστερο-
σκοπείο. 

Με βάση στοιχεία της επιστηµονικής κοινότητας, για πρώτη
φορά ακούστηκε ότι η φωτιά στον Έβρο ήταν η µεγαλύτερη πυρ-
καγιά στη σύγχρονη ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Βγήκατε
και αµφισβητήσατε αυτά τα στοιχεία και µετά από λίγες µέρες,
όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης πήγε στον ΟΗΕ µίλησε για τη µε-
γαλύτερη πυρκαγιά στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Άρα το ζήτηµα το δικό σας, το κύριο άγχος σας δεν είναι η
προστασία από τις φυσικές καταστροφές, το κύριο άγχος σας
είναι η προστασία σας από την επιστηµονική κριτική και τα επι-
στηµονικά δεδοµένα. Και έρχεστε εδώ και λειτουργείτε σαν Κυ-
βέρνηση ιεροεξεταστών απέναντι σε αυτούς που σας λένε ότι η
Γη γυρίζει. Η Γη, όµως θα συνεχίσει να γυρίζει, τα επιστηµονικά
δεδοµένα θα είναι εδώ και θα αποδεικνύουν την πλήρη κατάρ-
ρευση της πολιτικής σας.

Τελευταία φράση. Είναι τουλάχιστον υποκριτικό να επικαλεί-
στε την κλιµατική αλλαγή και την κλιµατική κρίση όταν σας συµ-
φέρει. Όταν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είχατε τη δυνατότητα
να ψηφίσετε τον νόµο για την αποκατάσταση της φύσης, συν-
ταχθήκατε µε την ευρωπαϊκή άκρα Δεξιά και καταψηφίσατε, γιατί
αυτή είναι η πολιτική σας και για την κρίση και για το κλίµα, που
γεννά ακόµα περισσότερες ανισότητες και αυτό υπηρετείτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να σταµατήσουµε τις
παρεµβάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε δίκιο. Εγώ
δεν έχω καµµία αντίρρηση, αλλά…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μισό λεπτό, δεν

σας έδωσα τον λόγο, κύριε Πλεύρη.
Μισό λεπτό, για να εξηγηθούµε και να συνεννοηθούµε. Ο κ.

Ηλιόπουλος είχε ζητήσει τον λόγο από τον προηγούµενο Προ-
εδρεύοντα. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµού προεδρεύοντος δεν θα
του έδινα τον λόγο µετά ακριβώς από την παρέµβαση του κυρίου
Υπουργού. Παρεµβλήθηκε όµως ο κ. Φάµελλος, είχε προτεραι-
ότητα και γι’ αυτό του έδωσα τον λόγο τώρα. Παράλληλα ζήτησε
και ο κ. Μάντζος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος τον λόγο
για µια σύντοµη παρέµβαση. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για τα διαδικαστικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πείτε µου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εχθές στη Διάσκεψη των Προέδρων

είπαµε -και µάλιστα το είπαν όλες οι παρατάξεις, και ο ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ και εσείς όλοι- ότι η κατάσταση πλέον στα νοµο-
σχέδια οι Βουλευτές να µιλάνε µετά τις πέντε, έξι ώρες, δεν τιµά
το Κοινοβούλιο. Εγώ είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και
µπορώ να κάνω χρήση πολλών προνοµίων. Εάν µετά από κάθε
παρέµβαση θέλουµε να κάνουµε τις παρεµβάσεις όλοι οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, ας πάρουµε από τον χρόνο µας.
Έχουµε δώδεκα λεπτά, έξι λεπτά και τρία λεπτά. Ας πάρουν τον
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χρόνο τους. Να µη µιλούν χωρίς να µειώνεται ο χρόνος τους.
Θέλει να µιλήσει ο κ. Μάντζος, ο κ. Ηλιόπουλος; Τρεις παρεµβά-
σεις έχουν. Να κάνουν χρήση του χρόνου και να µην υπάρχει
προνοµιακή αντιµετώπιση σε βάρος των κοινοβουλευτικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προνοµιακή δεν
υπάρχει. Συµφωνούµε σε αυτό, όπως συµφωνούµε και όλες οι
Κοινοβουλευτικές Οµάδες γι’ αυτό που συζητήσαµε στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Από κει και πέρα, όµως, ο εκάστοτε Προ-
εδρεύων δεν µπορεί να απαγορεύσει στον οποιονδήποτε
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο ζητήσει να παρέµβει. Τώρα, αν
αυτό θα προσµετρηθεί στον χρόνο τον συνολικό που δικαιούται
ή θα αφαιρεθεί αν θέλετε από τον συνολικό χρόνο είναι ένα άλλο
ζήτηµα, που µπορούµε να το δούµε στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Δεν µπορεί να το αποφασίζει ο εκάστοτε Προεδρεύων
αυτό.

Επίσης -και νοµίζω ότι εκφράζω όλο το Σώµα- συµφωνούµε οι
παρεµβάσεις αυτές που µου ζητάτε να γίνουν να γίνουν πολύ
σύντοµα, να περάσουµε επιτέλους -είναι περίπου τρεις η ώρα το
µεσηµέρι- στον κατάλογο των οµιλητών. Είναι είκοσι δύο Βου-
λευτές εγγεγραµµένοι και κάποιοι ενδεχοµένως είναι και από
επαρχία και θα θέλουν να ταξιδέψουν. Άρα δείξτε µια κατανόηση.
Από κανέναν δεν στερούµε τον λόγο ούτε τέτοια είναι η πρόθεση
του Προεδρείου.

Κύριε Μάντζο, σύντοµα και εσείς, για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Συντοµότερα από τον χρόνο που

χρειάστηκε για να εξηγήσουµε τη διαδικασία.
Πάντως να θυµίσω στον κ. Πλεύρη ότι η Διάσκεψη των Προ-

έδρων είναι αρµόδια να συζητάει και το πώς εισάγονται τα σχέ-
δια νόµου. Και συµφωνώ µε κάτι που είπε ο κύριος Υπουργός.
Ένα πολύ σηµαντικό, πολύ σοβαρό, σχέδιο νόµου στριµώχνεται
µετά από µία σύµβαση που κυρώθηκε και µετά από ένα διήµερο
φορολογικό σχέδιο νόµου το απόγευµα της Παρασκευής. Αν,
λοιπόν, πρέπει να συζητήσουµε στη Διάσκεψη των Προέδρων για
κάτι που είναι προβληµατικό, δεν είναι αν ένας Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος χρησιµοποιεί δύο, τρία λεπτά -εγώ, κύριε Πρόεδρε,
το τρίλεπτο ζήτησα και να µου αφαιρεθεί κιόλας- από τον χρόνο
που του επιφυλάσσει ο Κανονισµός της Βουλής, αλλά τελικά πώς
θα εφαρµόσουµε τον Κανονισµό της Βουλής για τη συζήτηση,
για την εισαγωγή στην Ολοµέλεια των σχεδίων νόµου. Τηρούνται
όλες οι προθεσµίες; Δώσαµε τη δέουσα σηµασία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μάντζο, δεν
µου αρέσει να διακόπτω, αλλά αυτό θα µπορούσε να συζητηθεί
στην αρχή, στην έναρξη της συζήτησης του νοµοσχεδίου. Τώρα
συζητάµε τα ίδια…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κρατήστε το, κύριε Πρόεδρε, για τη
Διάσκεψη των Προέδρων.

Όσον αφορά το σχέδιο νόµου, απλώς δύο παρατηρήσεις:
Κατανοούµε και συµπαραστεκόµαστε πραγµατικά στον κύριο

Υπουργό, γιατί παρέλαβε κατά δήλωσή του ένα κέλυφος, ένα
Υπουργείο το οποίο δεν έχει καν το οργανόγραµµα για να λει-
τουργήσει, να επιτελέσει τις εκτελεστικές του αρµοδιότητες. Το
κατανοούµε αυτό. Είναι σαφές δε ότι δηµιουργώντας επιτροπές
προσπαθείτε προφανώς να καλύψετε αυτό ακριβώς το κενό. Δη-
µιουργείτε επιτροπές αποκεντρώνοντας τις ευθύνες -συγκεντρώ-
νοντας και ελέγχοντας ενδεχοµένως και την επιστηµονική γνώση
µε την παρέµβαση που κάνετε σήµερα-, που ούτε άρτια στελε-
χωµένες µπορούν να είναι -δείτε τι γίνεται στους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης- και µπορεί να υπάρχει και µια αλληλοε-
πικάλυψη και προσώπων και αρµοδιοτήτων. Οι επιτροπές αυτές
µπορούν να λειτουργήσουν για εσάς ως εξιλαστήρια θύµατα
επόµενων καταστροφών.

Σας άκουσα να µιλάτε για πρόληψη. Ξέρετε, το σχέδιο νόµου
δεν µιλάει για πρόληψη. Υπάρχουν µέτρα πρόληψης τα οποία
είναι λίγο πριν την καταστροφή ή αφού έχει εκδηλωθεί το φαινό-
µενο. Δεν µιλάµε εµείς γι’ αυτή την έννοια της πρόληψης. Η πρό-
ληψη που οδηγεί στην ανθεκτικότητα της κοινωνίας αναφέρεται
και αναπτύσσεται πολύ πριν τα φαινόµενα και είναι µια πρόληψη
την οποία ο ΟΗΕ µάς ζητεί να εξασφαλίσουµε, η WWF µε µελέ-
τες της µας λέει ότι την υποχρηµατοδοτούµε: 17% είναι στην Ελ-
λάδα και το 83% στην καταστολή. Αυτά είναι τα δεδοµένα. Εµείς
για την ανατροπή αυτού του µοντέλου µιλάµε.

Και κλείνω µε τις προτάσεις, επειδή σας άκουσα να µιλάτε συ-
ναινετικά και το καλωσορίζουµε αυτό και είµαστε εµείς αυτοί που
πρώτοι εδώ και έξω στην κοινωνία µιλήσαµε για κλιµατική κρίση
και κλιµατική αλλαγή, όταν εσείς µιλούσατε για «πράσσειν
άλογα». Εµείς εδώ, µε την αείµνηστη Πρόεδρο Φώφη Γεννηµατά,
προτείναµε και υιοθετήσατε την ανάγκη θέσπισης κλιµατικού
νόµου. Εµείς εδώ µε τον Πρόεδρο, τον Νίκο Ανδρουλάκη, µιλάµε
σήµερα µε προτάσεις χειροπιαστές σε κάθε συζήτηση για την
κλιµατική κρίση είτε προ ηµερησίας είτε επίκαιρη επερώτηση για
τη Θεσσαλία. Εµείς είµαστε εδώ αρωγοί κάθε εθνικού διαλόγου.
Και δεν είµαστε µόνο εδώ. Το Σαββατοκύριακο ήµασταν στη
Δαδιά µαζί µε τους συναδέλφους για την καταστροφή του οικο-
συστήµατος. Τελειώνουµε σήµερα και πάµε στη Θεσσαλία για
τρεις ηµέρες, για το ζήτηµα της αποκατάστασης.

Άρα εδώ πρέπει να µιλάµε µε ειλικρίνεια, µε διαβούλευση
πραγµατική και µε συνεννόηση πάνω σε επιχειρήµατα και όχι σε
συνθήµατα. Αυτό που τελικά πρέπει εδώ να προλάβουµε δεν
είναι την επόµενη νοµοθετική σας αλχηµεία. Αυτό είναι το ελάχι-
στο. Αυτό που πρέπει να προλάβουµε είναι την επόµενη φυσική
καταστροφή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα δύο µαθήτριες και µαθη-
τές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Γενικό Λύκειο
Τρικάλων.

Σας καλωσορίζουµε!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε στον κατάλογο των οµιλητών. Καλούµε στο Βήµα
τον κ. Κόνσολα Εµµανουήλ από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συ-

νάδελφοι, νοµίζω ότι σήµερα είναι µια πολύ σηµαντική ηµέρα. Ο
Υπουργός είπε ότι είναι εθνική υπόθεση αυτό το νοµοσχέδιο που
συζητάµε και πρέπει να κάνω τρεις επισηµάνσεις, πριν µπω στη
διαδικασία της συζήτησης και της ανάδειξης των βασικών αρχών
του νοµοσχεδίου, να καταθέσω αυτό που είπε ο Υπουργός και
να ενισχύσω.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακολούθησα µε ενδιαφέρον
στο πλαίσιο της διαβούλευσης αλλά και των επιτροπών τις θέ-
σεις συµπολιτών µας σε όλη την επικράτεια. Τα περισσότερα από
τα στοιχεία που κατέθεσαν τα ενσωµάτωσε στο νοµοσχέδιο.
Πρώτη επισήµανση.

Δεύτερη επισήµανση: Έγινε πραγµατική διαβούλευση σε µια
φάση που το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας αποκτά περιεχό-
µενο. Τώρα έχουµε τον µανδύα ενδεχοµένως. Οµολογεί ο
Υπουργός ότι έχουµε δρόµο ακόµα µέχρι τον οργανισµό και το
οργανόγραµµα. Γιατί συνέβη αυτό; Γιατί ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης και η Νέα Δηµοκρατία για πρώτη φορά συστήνει ένα Υπουρ-
γείο που είναι η πρόκληση των καιρών και η ανάγκη των πολιτών.
Διαφωνεί κανείς γι’ αυτό; Γιατί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν
είχε συστήσει το Υπουργείο, γιατί δεν το έκανε από Γραµµατεία
Υπουργείο; Σέβοµαι τον άλλο λόγο, ιδιαίτερα όταν συνοδεύεται
µε επιχειρήµατα και µε ευπρέπεια, αλλά δεν έχω πειστεί ότι δεν
υπάρχει ένα άρθρο να συµφωνήσουµε εδώ και στη βάση των
εθνικών αναγκών της κλιµατικής αλλαγής να στηρίξουµε αυτή
την προοπτική, δηλαδή να αποκτήσει µια αυτονοµία το Υπουρ-
γείο, να αποκτήσει υπόσταση και δυναµική για να αντιµετωπίσει
τις προκλήσεις.

Τρίτη επισήµανση: Λύσαµε τα προβλήµατα όλα και εστιάζουµε
το ζήτηµα στο Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών; Ποιος πιστεύει ότι
χάνει την αυτονοµία του το Εθνικό Αστεροσκοπείο; Το Υπουργείο
Ανάπτυξης δεν θα συνεχίσει να είναι αρωγός στο ερευνητικό κέν-
τρο το πολύ σηµαντικό, που έχει µέχρι τώρα τεράστια πορεία; 

Διαπιστώσαµε όµως όλοι και ιδιαίτερα εγώ -επιτρέψτε µου να
πω- ως Βουλευτής Δωδεκανήσου και ως Πρόεδρος της Επιτρο-
πής Περιφερειών της Βουλής ότι αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την κατεύθυνση πρέπει να λειτουρ-
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γήσει. Και θέλω δηµόσια να ευχαριστήσω τον Υπουργό και να εκ-
φράσω την ικανοποίησή µου, γιατί στη δύσκολη ώρα των Δωδε-
κανήσων -στη Ρόδο διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα έχουν χαθεί-
από την πρώτη στιγµή ήταν εκεί και σε επιστολή που του έστειλα
ανταποκρίθηκε πάραυτα και κήρυξε το νησί σε κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης, ήρθαν τα εναέρια και επίγεια µέσα, δυνάµεις από
όλη την Ελλάδα και επίσης ανέλαβε τον συντονισµό το Υπουρ-
γείο. Άρα αντανακλαστικά είχε. 

Ο κ. Λέκκας, επί παραδείγµατι, και πολλοί συνάδελφοι πανεπι-
στηµιακοί συζήτησαν µαζί µου εκείνη την περίοδο και έλεγαν ότι
πρώτη φορά η πρόκληση των καιρών ήταν τόσο µεγάλη και µε
ένταση τόσο δυνατή, που δεν µπορούσε να αντιµετωπιστεί απο-
τελεσµατικά, όπως επιθυµούσαµε, αυτή η πυρκαγιά στη Ρόδο.
Εγώ όµως λέω τη δική µου µαρτυρία, σε σχέση µε το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο που έρχε-
ται σήµερα προς συζήτηση, πέραν των άλλων, πέρα από τον
εθνικό χαρακτήρα, έχει και τοπικά και υπερτοπικά χαρακτηρι-
στικά, που πρέπει να τα δούµε. Πιστεύω ότι η κλιµατική κρίση
αλλά και οι επιπτώσεις από τις φυσικές καταστροφές που έχουν
συµβεί το τελευταίο διάστηµα έχουν δείξει τον δρόµο και µας
δείχνουν την ανάγκη τέτοια ζητήµατα να τα προσεγγίζουµε µε
πολύ σηµαντική ορθολογική διάσταση και κυρίως µε αίσθηµα ευ-
θύνης. Πιστεύω ακράδαντα ότι όλοι οι συνάδελφοι στη Βουλή
έχουν αίσθηµα ευθύνης. Ανεξαρτήτως της κριτικής και της το-
ποθέτησής τους από αυτό το Βήµα, εγώ διαπίστωσα ότι υπάρχει
υπευθυνότητα και σας καλώ, πέρα από τις διαφωνίες, έστω και
για µερικά από τα άρθρα να ανοίξετε τον δρόµο του εθνικού δια-
λόγου, γιατί τώρα ξεκινάει και οι προκλήσεις είναι µπροστά µας. 

Είπε ο Υπουργός για το «112». Διαπίστωσα ότι κάποιοι είχαν
κάποια αντανακλαστικά στην Αίθουσα αλλά και στις επιτροπές.
Δεν πιστεύω ότι µε ειρωνεία τοποθετήθηκαν για το «112». Τους
παραπέµπω στο ότι µε το «112» ήµασταν κοινωνοί τού ότι υπήρ-
χαν αντανακλαστικά για την απαγόρευση κυκλοφορίας για διά-
φορα θέµατα. Επίσης για την τηλεργασία σε έκτακτες
περιπτώσεις γίναµε κοινωνοί από το «112», καθώς επίσης για την
αναστολή λειτουργίας των σχολείων. Δεν είναι ένα πολύ σηµαν-
τικό πρόκριµα σε ό,τι αφορά το Υπουργείο; Δεν το έχουν αντι-
γράψει και άλλες χώρες, που φηµίζονται ότι έχουν προχωρήσει
τη νοµοθετική τους εξουσία σε πολύ σηµαντικά βήµατα µπρο-
στά; 

Είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό, ωστόσο, από το Υπουργείο Πολι-
τικής Προστασίας, πέραν των άλλων, να έχουν τη δυνατότητα να
διενεργούν και ελέγχους για την τήρηση µέτρων πρόληψης από
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης που σχετίζονται µε
την αντιπυρική προστασία, τους καθαρισµούς ποταµών και ρε-
µάτων και την υλοποίηση αντιπληµµυρικών έργων. Εγώ µάλιστα
θα καλέσω τον κύριο Υπουργό να συνεχίσει µε εντατικούς ρυθ-
µούς τη φυσική του παρουσία, για να έχει ο ίδιος µια εποπτική
αντίληψη σε όλη την επικράτεια για τα θέµατα αυτά. Είναι µια ευ-
τυχής συγκυρία που έχουµε µαθητές και εκπαιδευτικούς από όλη
την Ελλάδα εδώ, γιατί οι µελλοντικοί πολίτες πρέπει να εκπαι-
δευτούν στη βασική αρχή της περιβαλλοντικής αγωγής και µε τη
στάση µας αυτή σε αυτό το νοµοσχέδιο δείχνουµε τον δρόµο και
στις µελλοντικές γενιές, να συνεχίσουν αυτόν τον δρόµο. 

Είναι, επίσης, θετικό ότι επικαιροποιείται και βελτιώνεται το
πλαίσιο λειτουργίας των συντονιστικών οργάνων πολιτικής προ-
στασίας σε όλες τις βαθµίδες, αφού θεσπίζεται η στελέχωση των
αυτοτελών διευθύνσεων και τµηµάτων πολιτικής προστασίας των
περιφερειών και των δήµων µε υπηρεσιακούς υπαλλήλους οι
οποίοι θα είναι υποχρεωµένοι και θα έχουν την ευθύνη να ενηµε-
ρώνουν σε κάθε περίπτωση και για πάντα το συντονιστικό κέντρο
για κάθε περιστατικό που συµβαίνει στον χώρο ευθύνης που
έχουν υπό την εποπτεία τους. 

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι στο πλαίσιο εφαρµογής αυτού
του νοµοσχεδίου η τοπική αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού θα µπο-
ρέσει να ενσωµατώσει τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά των νησιωτι-
κών αλλά και ορεινών περιοχών, ώστε να υπάρχουν
ενσωµατωµένα και στελέχη αλλά και υποδοµές εκεί που δεν µπο-
ρούν να υπάρχουν. Γιατί είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ότι θα
πρέπει να συνεργαστείτε µε το Υπουργείο Εσωτερικών, γιατί

αυτό έχει την κύρια ευθύνη της στελέχωσης των υπαλλήλων και
των στελεχών, ώστε να µπορέσει να λειτουργήσει δυνατά από
εδώ και πέρα αυτή η προοπτική της πρόβλεψης του νοµοσχε-
δίου.

Θέλω να κάνω, κύριε Υπουργέ, άλλη µια αναφορά σε σχέση
µε τα Δωδεκάνησα. Κύριοι συνάδελφοι, εκεί υπάρχει πολλά χρό-
νια η Εταιρεία Πρόληψης Φυσικών Καταστροφών και θα ήθελα
να ευχαριστήσω και τον κ. Τουρνά, που ως διάδοχη κατάσταση
από την προηγούµενη ηγεσία, και τώρα ο κ. Κικίλιας, στήριξε µε
µνηµόνιο συνεργασίας αυτή την εταιρεία, που αποτελεί πρόπλα-
σµα και παράδειγµα εφαρµογής για όλη την επικράτεια σύνδε-
σης της τοπικής αυτοδιοίκησης µε το Υπουργείο. Εκεί, λοιπόν,
ενσωµατώνεται η δυναµική και των εργαζοµένων, των στελεχών,
των πολιτών και του εθελοντισµού και αξιοποιείται στο σύνολό
του, όχι µόνον το στελεχιακό δυναµικό, αλλά και οι µηχανισµοί,
τα µηχανήµατα και τα υπόλοιπα στοιχεία που σχετίζονται µε την
πρόληψη. 

Μια αναφορά ακόµη θα κάνω, κύριε Πρόεδρε και κλείνω, πα-
ρακάµπτοντας µέρος των στοιχείων που ήθελα να καταθέσω. 

Θέλω να εξάρω την πρωτοβουλία του ΕΚΑΒ. Όλοι όσοι ζούµε
σε νησιωτικές περιοχές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε
γίνει µάρτυρες -και εγώ προσωπικά στην οικογένειά µου- του τι
σηµαίνει να µην έχεις ασθενοφόρο ή πτητικό µέσο να µεταφερ-
θείς από ένα νησί σε διοικητικό κέντρο. Δεν πιστεύω να υπάρχει
συνάδελφος που να χλευάζει την προοπτική τού να υπάρχουν
δέκα σταθµοί από εκεί που είχαµε δύο. Αυτή την πρόβλεψη πρέ-
πει να την επικροτήσουµε, να τη στηρίξουµε και µάλιστα σας
καλώ, κύριε Υπουργέ, να ενισχύσετε περισσότερο τις βάσεις στη
Σύρο και στη Ρόδο, γιατί όπου υπάρχει διακοµιδή, ιδιαίτερα τη
χειµερινή περίοδο, συµβαίνει το πλήρωµα να µετακινείται στο
Ηράκλειο ή στην Αθήνα και στην επιστροφή του, στο ενδιάµεσο,
να υπάρχει άλλο περιστατικό και καθυστερεί να µετακινηθεί σε
διοικητικό κέντρο. 

Συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτή την πρωτοβουλία.
Είναι κάτι το οποίο είχε ανάγκη η χώρα, η νησιωτική Ελλάδα,
αλλά και οι ορεινές περιοχές, αφού µάλιστα από την πρώτη
στιγµή που συµβαίνει ένα περιστατικό αναλαµβάνει το ΕΚΑΒ.
Πάντως ο κ. Κικίλιας ήταν Υπουργός Υγείας, δεν είναι τώρα
Υπουργός Υγείας. Θέλω να σας µεταφέρω το αίσθηµα των συ-
ναδέλφων -που πολλούς βλέπω εδώ- που συµµετέχουν στην Επι-
τροπή Περιφερειών και την Υποεπιτροπή Νησιωτικών και
Ορεινών Περιοχών. Πολλές από τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου
ήταν θέση της επιτροπής, κάτι που προκύπτει από τους συνα-
δέλφους αλλά και από πολίτες της περιφέρειας που συµµετέ-
χουν σε αυτές τις νησιωτικές περιοχές. 

Σας καλώ να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά θα
πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα
Αριστερά» κ. Αλέξης Χαρίτσης.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Κόνσολα, µου κάνει εντύπωση το εξής, ότι πανηγυρίζετε
για το νοµοσχέδιο αυτό, στο οποίο δώσατε µάλιστα και εθνική
χροιά. Θα σας θυµίσω ότι το Άκτιο, η Σύρος, που ήταν κέντρα
για τις αεροδιακοµιδές, δεν λειτουργούν. Πιστεύετε ότι µε το νο-
µοσχέδιο αυτό θα πάρετε τα πτητικά µέσα εκεί; Γιατί δεν τα παίρ-
νετε; Το νοµοσχέδιο ευθύνεται γι’ αυτό;

Ξέρετε τι συµβαίνει στις Κυκλάδες; Δίπλα σας είναι. Τρεις Βου-
λευτές δικοί σας έχουν καταθέσει ερωτήσεις: είναι ο κ. Φόρτω-
µας, η κ. Μονογιού, ο κ. Καφούρος. Διαλυµένο το σύµπαν! Και
θα σας πω σε λίγο τι έχει γίνει στα Ιόνια Νησιά και στο νησί µου,
την Κέρκυρα, φέτος, το 2023. 

Το 2022, λοιπόν, είχε έρθει ο κ. Στυλιανίδης, νέος Υπουργός
τότε, νεοσύστατο το Υπουργείο, στην Κέρκυρα όταν αντιµετωπί-
ζαµε τον «Ιανό». Τον ρωτάω σε µία σύσκεψη: «Ποιες είναι οι αρ-
µοδιότητες του Υπουργείου σας;». «Δεν ξέρω ποιες είναι οι
αρµοδιότητες του Υπουργείου µου». Κύριε Γκίκα, το θυµάστε;
Πείτε ένα ναι ή ένα όχι. Γιατί αυτή είναι η αλήθεια. Και µου λέτε
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τώρα, που δεν έχει καν οργανόγραµµα, σήµερα, µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, να εντάξετε µέσα στο Υπουργείο και την ΕΜΥ και το
Εθνικό Αστεροσκοπείο! Θεϊκές ικανότητες έχετε, µπράβο σας!
Δεν µπορώ να πω, λοιπόν, ότι εµπεριέχεται σκοπιµότητα µέσα
στο νοµοσχέδιό σας για την αφαίρεση, την αποµάκρυνση του
Αστεροσκοπείου των Αθηνών από το Υπουργείο Παιδείας, που
εκεί ανήκει, εκεί πρέπει να ανήκει.

Και έρχοµαι επί του προκειµένου. Λέτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ,
ότι το νοµοσχέδιό σας είναι περίφηµο και είστε εντυπωσιασµένος
γι’ αυτό. Χρησιµοποιήσατε περισσή επιστηµοσύνη. Έχετε ακού-
σει τα πορίσµατα της επιτροπής Γκολντάµερ; Τα λάβατε υπ’ όψιν
σας ή όχι; Ούτε µας έχετε πει ποιοι είναι οι επιστήµονες που σας
βοήθησαν να συντάξετε αυτό το πρόχειρο νοµοσχέδιο. 

Για πείτε µου, σας παρακαλώ. Η Επιστηµονική Υπηρεσία έχει
συντάξει µία έκθεση. Τη διαβάσατε; Δεν τη διαβάσατε και δεν
µου απαντάτε. Δεν πειράζει, άλλη φορά ίσως συναντηθούµε στην
Κέρκυρα. Τριακόσια ογδόντα εννιά σχόλια εµπεριέχει η διαβού-
λευση. Ανάθεµά µε κι αν διαβάστηκαν!

Και προσέξτε κάτι για την επιστηµοσύνη που λέµε σε σχέση
µε το νοµοσχέδιο. Οι µισές επισηµάνσεις της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας αποτελούν διορθώσεις που αφορούν συντακτικά λάθη,
διορθώσεις για λάθος σε άρθρα νόµων που επικαλείται, αντικα-
τάσταση ολόκληρων φράσεων και συµπληρώσεις. Δηλαδή ένα
απίστευτο κείµενο µε σωρεία αντιφάσεων. Ο κ. Κεδίκογλου τις
είχε επισηµάνει στην επιτροπή και πολύ σωστά έκανε.

Πού βρήκαµε, λοιπόν, αυτή την επιστηµοσύνη που κοµπορρη-
µονείτε σήµερα, που ουσιαστικά είναι εκείνη που σας έδωσε τη
δυνατότητα να συντάξετε αυτό το νοµοσχέδιο, το ελλιπέστατο
κατά τα άλλα νοµοσχέδιο;

Και πάµε επί του προκειµένου. Το άρθρο 13 µιλάει για τα πε-
ριφερειακά επιχειρησιακά κέντρα πολιτικής προστασίας, που
λέτε ότι δύνανται να χωροθετούνται κατά παρέκκλιση κάθε διά-
ταξης που ορίζει τις χρήσεις γης περιοχών εντός ή εκτός σχε-
δίων. Δικαίως ζητά διευκρινίσεις η Επιστηµονική Υπηρεσία, που
λέει: «Γεννάται προβληµατισµός ως προς το κατά πόσο η προ-
βλεπόµενη µόνιµη παρέκκλιση από τις ισχύουσες χρήσεις γης
δύναται να µεταβάλλει ουσιωδώς την πολεοδοµική φυσιογνωµία
των περιοχών». Και αυτό η επιστηµοσύνη σάς το έκανε να το
έχετε ως παράλειψη και ως πρόβληµα για να το σχολιάζει ένας
Βουλευτής της Αντιπολίτευσης;

Δεν υπάρχει πρόβλεψη για τη νησιωτικότητα. Θυµίζω, κύριε
Υφυπουργέ, ότι έχω αναλάβει υπ’ ευθύνη µου τη νησιωτική πο-
λιτική. Είµαι από το νησί -το είπα προηγουµένως- της Κέρκυρας.
Πρέπει να ξέρετε ότι οι νησιώτες είµαστε µόνοι µας σε καταστά-
σεις έκτακτης ανάγκης, στο έλεος του Θεού και του καιρού, αν
θα έρθουν οι δυνάµεις για συνδροµή και αν θα φτάσουν εγκαί-
ρως. Δώστε, λοιπόν, σε κάθε νησιωτικό δήµο κατά προτεραι-
ότητα πόρους, υλικοτεχνική κάλυψη και στελέχωση µε
προσωπικό. 

Έχετε δει τις µονάδες πολιτικής προστασίας στους νησιωτι-
κούς δήµους και τις περιφέρειες; Ένας-δύο άνθρωποι στελεχώ-
νουν αυτές τις υπηρεσίες και µου λέτε ότι µε το νοµοσχέδιο θα
λύσετε το πρόβληµα αυτό; Φέρτε µας ένα νοµοσχέδιο για να
προσλάβετε, λοιπόν, κόσµο και λειτουργήστε αυτές τις υπηρε-
σίες. 

Κι επειδή ακριβώς δεν έχετε προνοήσει για την ενίσχυση της
νησιωτικότητας -τη συνταγµατική σας υποχρέωση-, είµαστε και
ιδιαίτερα επιφυλακτικοί για τα άρθρα 48 ως 56 για τον Εθνικό
Μηχανισµό Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών «Θεοφάνης
- Ερµής Θεοχαρόπουλος». Και εδώ είναι το µεγάλο πρόβληµα
που υπαινίχθηκα από την αρχή. 

Θα σας πω, λοιπόν, κάτι, θα ξεφύγω από το κείµενο. Υπέβαλα
στις 16-1-2023 αυτή τη µήνυση στην Εισαγγελία Πρωτοδικών της
Κέρκυρας για τέσσερα συµβάντα, σε ένα εκ των οποίων κατέ-
ληξε η εξηντάχρονη αυτή στους Παξούς. Δεν πήγε ούτε ένα πλοι-
άριο να τη διασώσει ούτε από τον αέρα έγινε αεροδιακοµιδή,
γιατί έχει καταργηθεί το Άκτιο, και την πήρε, κάτω από συνθήκες
επτάµισι µε οκτώ µποφόρ, ένα ιδιωτικό πλωτό να την περάσει
απέναντι στην Πλαταριά. Πέθανε η γυναίκα. 

Ποτέ δεν δόθηκε εξήγηση από το Υπουργείο σας γιατί δεν
πήγαν ούτε από τον αέρα ούτε από τη θάλασσα και πέθανε αυτή

η γυναίκα. Και περιµένω την έκβαση της προανάκρισης γιατί πέ-
θανε αυτή η γυναίκα. 

Ξέρετε τι έγινε; Την επόµενη µέρα από το συµβάν, πήγαν από
το Λιµενικό Σώµα για προανάκριση, για να αναζητήσουν ευθύνες
σε αυτόν τον ήρωα τον ιδιώτη που πήρε µόνος την πρωτοβουλία
να µεταφέρει απέναντι τη γυναίκα!

Να σας πω, λοιπόν, για έναν ασθενή στις 12-1-2023 που ήταν
δεκατριών χρονών, που έπρεπε να διακοµισθεί στην Αθήνα στις
5.00’ το πρωί και δεν µπορούσε να έρθει από την Ελευσίνα γιατί
δεν πετάνε τα ελικόπτερα εκείνη την ώρα. Και τι έγινε; Από Ελευ-
σίνα µετακινήθηκε µε ελικόπτερο µετά τις 5.00’ και ο νεαρός
έφυγε από το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας µε ασθενοφόρο, πήγε
στο λιµάνι, από το λιµάνι πήγε στην Ηγουµενίτσα, από την Ηγου-
µενίτσα πήγε στα Γιάννενα, από την Ελευσίνα πήγανε στα Ιωάν-
νινα να τον πάρουν, οκτώ ώρες. 

Να µη σας πω άλλα, γιατί ξεπέρασα τον χρόνο µου.
Με πολύ απλά λόγια, αυτό που θέλει η πατρίδα µας είναι να

δώσετε τη δυνατότητα στις νησιωτικές περιοχές να νιώθουν
ασφάλεια. Δεν νιώθει ασφάλεια κανένας Κυκλαδίτης σήµερα, δεν
νιώθει ασφάλεια κανένας νησιώτης από την πλευρά του Ιονίου
Πελάγους. Και έρχεστε σήµερα και µας λέτε ότι το νοµοσχέδιο
τούτο εδώ που µας φέρνετε είναι εθνικής σηµασίας και θα επι-
τελέσει εθνικό έργο; Γιατί µας κοροϊδεύετε τόσο;

Ελάτε, λοιπόν, στην Κέρκυρα ή, σε κάθε περίπτωση, απαντή-
στε µου εµένα σε αυτά που σας έχω καταγγείλει και σας έχω πει
και άλλα περιστατικά, αλλά δεν µε παίρνει ο χρόνος. Να φιλοτι-
µηθείτε ως Υπουργείο και να πείτε ότι δεν πετάνε από το Άκτιο,
δεν πετάνε από τη Σύρο τέτοια αεροπλάνα και χρησιµοποιούµε
στρατιωτικά αεροπλάνα γι’ αυτούς και γι’ αυτούς τους λόγους.
Έτσι θα σας πω µπράβο και ότι επιτελείτε εθνικό έργο, ότι περι-
φρουρείτε τους πάντες. 

Έτσι, λοιπόν, δεν πάµε καλά, αγαπητοί µου, και νοµίζω ότι
αυτό θα το πληρώσετε. Προχτές µίλησα στη Βουλή και είπα ότι
στην κοινωνία έξω δηµιουργείται κάτι καινούργιο, το οποίο πολ-
λές φορές ούτε εµείς οι ίδιοι το έχουµε διαπιστώσει που το λέµε.
Και αυτό το καινούργιο θα έρθει η στιγµή που θα σας βγάλει στο
πολιτικό περιθώριο και θυµηθείτε το. Για ακόµη µια φορά το λέω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς, τον κ. Αλέξανδρο Χαρίτση. 

Μετά έχουν σειρά ο κ. Χριστοδουλάκης, ο κ. Χήτας και η κ. Δι-
γενή.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω να ξεκινήσω τη σηµε-
ρινή µου οµιλία µε δύο σχόλια για την τρέχουσα επικαιρότητα. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκινήσω εκφράζοντας τον αποτροπια-
σµό της Νέας Αριστεράς για τη χθεσινή δολοφονική επίθεση που
οδήγησε στον σοβαρό τραυµατισµό ενός αστυνοµικού. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι το πρώτο
αντίστοιχο επεισόδιο που βλέπουµε να συµβαίνει στη χώρα µας.
Θυµίζω ότι το καλοκαίρι, µόλις πριν από λίγους µήνες, συγκλο-
νίστηκε ολόκληρη η χώρα από τη δολοφονία ενός νέου ανθρώ-
που, όταν είχαµε µια συµµορία νεοναζί οπαδών που διέσχισαν τη
µισή χώρα για να φτάσουν στη δολοφονία στη Νέα Φιλαδέλφεια.
Θα έπρεπε τότε αυτό το γεγονός να έχει σηµάνει συναγερµό στις
αρχές. Το ίδιο θα έπρεπε να έχει συµβεί και µε τα αλλεπάλληλα
σκληρά περιστατικά βίας στα σχολεία µας. 

Υπάρχει πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα πλέον. Υπάρχει ένα
πρόβληµα το οποίο δεν µπορεί να λυθεί ούτε µε αόριστες γενι-
κόλογες εξαγγελίες ούτε µε κούφια µέτρα στον αέρα, τα οποία
δεν υλοποιούνται ποτέ. 

Μην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Οι αθλητικοί
χώροι µετατρέπονται σε πεδίο µάχης και δράσης οργανωµένων
οµάδων τυφλής βίας, συχνά µε την ανοχή ισχυρών οικονοµικών
και αθλητικών παραγόντων, αλλά συχνά και µε την ανοχή της
ίδιας πολιτείας. 

Και αυτό είδαµε και χθες σε έναν αγώνα βόλεϊ, µια οµάδα χού-
λιγκαν να µπαίνει στο γήπεδο ανενόχλητη, εξοπλισµένη µε φω-
τοβολίδες και στη συνέχεια να βγαίνει από αυτό για να επιτεθεί,
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µε αποτέλεσµα ένας νέος άνθρωπος σήµερα να χαροπαλεύει. 
Η ελληνική κοινωνία έχει κουραστεί από τις ρητορικές εξαγ-

γελίες. Καλύτερα να µην τις ακούσουµε για µία ακόµη φορά.
Έχει κουραστεί και να βλέπει µια Κυβέρνηση η οποία µιλά συνέ-
χεια για νόµο και για τάξη, ενώ την ίδια στιγµή η πραγµατικότητα
είναι ότι η ανασφάλεια σκιάζει ολόκληρη τη χώρα. Ο φαύλος κύ-
κλος της βίας απαιτεί πολιτικά και κοινωνικά µέτρα και όχι δηλώ-
σεις υποκριτικές πολλές φορές, όταν ήδη έχει συµβεί το µοιραίο. 

Να ευχηθούµε από την πλευρά µας ολόψυχα να πάνε όλα
καλά µε τον άτυχο αστυνοµικό, γιατί η αξία της ανθρώπινης ζωής
είναι ανυπολόγιστη και η προστασία της πρέπει να είναι το πρώτο
µέληµά µας. 

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όµως να
κάνω και κάποιες επισηµάνσεις και για τη χθεσινή επίσκεψη του
Τούρκου Προέδρου στη χώρα µας, την πρώτη µετά από έξι χρό-
νια και µετά από µια περίοδο εξαιρετικά µεγάλης έντασης µεταξύ
των δύο χωρών µας. 

Είναι προφανώς θετικά τα βήµατα επαναπροσέγγισης και η
πρόοδος που σηµειώνεται στον ελληνοτουρκικό διάλογο, καθώς,
σε µια περίοδο που οι λαοί της Ελλάδας και της Τουρκίας δοκι-
µάζονται από επάλληλες κρίσεις και η ύφεση και η ηρεµία στα
ανατολικά σύνορά µας, είναι εξαιρετικά σηµαντική. 

Εµείς από την πλευρά µας, ως Νέα Αριστερά, θα στηρίξουµε
κάθε προσπάθεια που κατατείνει στην καλή γειτονία και στην ει-
ρήνη. Πρέπει, όµως, η προσπάθεια αυτή να γίνεται πάντα µε
όρους συντεταγµένους και θεσµικά διαφανείς, να σέβεται από-
λυτα την κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας
και να εντάσσεται σε µια στρατηγική που θα εξασφαλίσει ότι
υπάρχει συνέχεια σε αυτές τις προσπάθειες. Διότι δεν είναι άλ-
λωστε η πρώτη φορά που οι ελληνοτουρκικές σχέσεις βρίσκονται
σε φάση προσέγγισης. Το ίδιο έχουµε δει να συµβαίνει και στο
παρελθόν. Όµως στη συνέχεια είδαµε επίσης τα πράγµατα να
αλλάζουν. Γι’ αυτό και επιµένουµε ιδιαίτερα στην ανάγκη η ευ-
καιρία που άνοιξε η λεγόµενη «διπλωµατία των σεισµών» πάνω
στις τραγωδίες που βίωσαν οι δύο χώρες να αξιοποιηθεί κατάλ-
ληλα. Κατάλληλα, σηµαίνει τρία πράγµατα. 

Πρώτον, να χαραχθούν σαφείς προτεραιότητες και στόχοι της
ελληνικής εξωτερικής πολιτικής στα ελληνοτουρκικά πάντοτε
στη βάση του Διεθνούς Δικαίου και µε γνώµονα την απόλυτη
προστασία των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Και φυσικά κύριος
στόχος πρέπει να είναι το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, καθώς
η επίλυση της διαφοράς για την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας και
ΑΟΖ θα µπορέσει να αποτελέσει τη βάση µακροπρόθεσµης ει-
ρήνης, ηρεµίας και σταθερότητας στην περιοχή µας και στις σχέ-
σεις µε τη γείτονα χώρα. 

Δεύτερη προϋπόθεση, η σχέση µας µε την Τουρκία και η πρό-
οδος στον ελληνοτουρκικό διάλογο να ενταχθεί στο πλαίσιο µιας
συνολικότερης, µιας ευρύτερης, αν θέλετε, στρατηγικής. Αυτό
σηµαίνει πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική, στον αντίποδα της
λογικής του πιστού και δεδοµένου συµµάχου που εφαρµόζει η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη, ενίσχυση του περιφερειακού ρόλου της
χώρας µας και των σχέσεών της µε τις χώρες της Ανατολικής και
Νοτιοανατολικής Μεσογείου και των Βαλκανίων και, κυρίως, επι-
µονή στο γεγονός ότι οι ελληνοτουρκικές σχέσεις, συµπεριλαµ-
βανοµένου του Κυπριακού και της µετανάστευσης, είναι
αναπόσπαστο τµήµα των ευρωτουρκικών σχέσεων.

Τρίτη προϋπόθεση, η συζήτηση για την εξωτερική πολιτική της
χώρας γενικά και για τις ελληνοτουρκικές σχέσεις ειδικότερα
πρέπει να γίνει µε όρους θεσµικού και συντεταγµένου δηµοκρα-
τικού διαλόγου, µε πλήρη ενηµέρωση των κοµµάτων της Βουλής,
µε ειλικρίνεια, µε αποµόνωση εθνικιστικών φωνών, που δυστυχώς
εµφανίζονται σε διάφορες πλευρές του κοµµατικού συστήµατος,
και µε τη δέσµευση όλων των πλευρών να απέχουν από µικρο-
πολιτικά παιχνίδια. 

Αν κάτι µάς έχει διδάξει το παρελθόν, το πρόσφατο και το
απώτερο, είναι ότι η επένδυση στον εθνικισµό ή σε λογικές εσω-
τερικού εχθρού, ακόµα και όταν αποκοµίζει βραχυπρόθεσµα
οφέλη σε κάποιον που τις επιχειρεί, βλάπτει τελικά και βλάπτει
πάνω απ’ όλα την ίδια την πατρίδα. 

Με αυτές τις βασικές αρχές και σκέψεις αναµένουµε µε µε-
γάλο ενδιαφέρον και την ενηµέρωση της Διαρκούς Επιτροπής

Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων από τον αρµόδιο
Υπουργό Εξωτερικών, ώστε να τοποθετηθούµε αναλυτικότερα
και ως προς την αποτίµηση της Ε’ Συνόδου του Ανώτατου Συµ-
βουλίου Συνεργασίας Ελλάδας - Τουρκίας και ως προς τον οδικό
χάρτη για τη συνέχεια από εδώ και µπρος. 

Και έρχοµαι, κύριε Πρόεδρε, στα θέµατα του νοµοσχεδίου.
Πριν από τέσσερα σχεδόν χρόνια, τον Ιανουάριο του 2020, συ-
ζητούσαµε σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα ένα νοµοσχέδιο για την πο-
λιτική προστασία που κατά τον Πρωθυπουργό -έτσι µας είχε πει
τότε- θα έβαζε τέλος στην αλληλοεπικάλυψη αρµοδιοτήτων, θα
δηµιουργούσε µια κάθετη δοµή για τη διαχείριση των εκτάκτων
αναγκών. 

Λίγο µετά ζήσαµε τις καταστροφικές πυρκαγιές στην Εύβοια,
στην Αττική, στην Αρχαία Ολυµπία, τις πρόσφατες πυρκαγιές στη
Ρόδο και στον Έβρο, στο πολύτιµο δάσος της Δαδιάς, τις κατα-
στροφικές πληµµύρες στη Θεσσαλία. Όλες αυτές οι πληγές στο
περιβάλλον, στο ζωικό κεφάλαιο, στις αγροτικές εκτάσεις και
καλλιέργειες παραµένουν δυστυχώς ανοιχτές. 

Και ακούµε από τον κύριο Υπουργό ότι η κλιµατική κρίση είναι
εδώ. Ακούµε ότι πρέπει να µάθουµε οι πολίτες, η οργανωµένη
πολιτεία και η ίδια η κοινωνία τι σηµαίνει πρόληψη, ότι εκεί εστιά-
ζει υποτίθεται η προσπάθεια αυτού του νοµοσχεδίου και ότι εκεί
πρέπει όλοι µας να εκπαιδευτούµε σε επίπεδο πρόληψης από το
κράτος και τους εργαζόµενους, τους αρµόδιους φορείς µέχρι
τους πολίτες, µέχρι τα παιδιά µέσω της εκπαιδευτικής διαδικα-
σίας και των σχολείων.

Ακούµε, επίσης, -το είπε ο αρµόδιος Υπουργός σε συνέντευξή
του- ότι το Υπουργείο Κλιµατικής και Πολιτικής Προστασίας είναι
ακόµη «under construction». Το προεδρικό διάταγµα για το ορ-
γανόγραµµα είναι τώρα για έλεγχο στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας.

Βεβαίως, η πραγµατικότητα είναι λίγο διαφορετική. Η κλιµα-
τική κρίση δεν ήρθε τώρα, ούτε η αναγκαιότητα επένδυσης στην
πρόληψη θα έπρεπε να αποτελεί σηµερινή διαπίστωση. Τι κάνει
όµως, η Κυβέρνηση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο; Μήπως διαπι-
στώνει λάθη, ελλείψεις ή ανεπάρκειες στον σχεδιασµό της πολι-
τικής προστασίας, αυτή την οποία πολυδιαφήµιζε το 2020, πριν
από τέσσερα χρόνια κι έρχεται τώρα να τα διορθώσει στο πλαί-
σιο µιας εθνικής στρατηγικής, ενός ολοκληρωµένου σχεδίου;
Όχι. Η Κυβέρνηση έρχεται µε µπαλώµατα, δήθεν να λύσει τα δια-
πιστωµένα προβλήµατα. Προσθέτει γραφειοκρατία στον ήδη πο-
λύπλοκο και δαιδαλώδες σχεδιασµό του νόµου που υποτίθεται
ότι βελτιώνει. Νοµίζω το διαπιστώνει όποιος άκουσε και την ει-
σηγήτρια µας, την Πέτη Πέρκα, νωρίτερα σήµερα το πρωί, που
παρουσίασε αναλυτικά όσα αφορούν στις ρυθµίσεις του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου σε σχέση µε τις πολιτικές πρόληψης.

Εµένα θα µου επιτρέψετε να δώσω ιδιαίτερο βάρος σε µια
συγκεκριµένη διάταξη, όχι βεβαίως γιατί θέλω να µιλήσω απλώς
και µόνο για ένα άρθρο ενός νοµοσχεδίου, αλλά γιατί νοµίζω ότι
συµπυκνώνει ακριβώς µια συνολικότερη φιλοσοφία, µια συνολι-
κότερη πολιτική, µια συνολικότερη αντίληψη, αν θέλετε, για το
πώς η Κυβέρνηση της Δεξιάς, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη
αντιλαµβάνεται την επιστηµονική γνώση, για το πώς αντιλαµβά-
νεται την ελευθερία και την ανεξαρτησία της έρευνας. Βεβαίως
αναφέροµαι στο περίφηµο άρθρο 19, που δικαίως έχει ξεσηκώ-
σει αντιδράσεις, όχι µόνο στο Εθνικό Αστεροσκοπείο, αλλά στο
σύνολο της ερευνητικής κοινότητας και του επιστηµονικού κό-
σµου της χώρας µας και όχι µόνο σε εθνικό επίπεδο, όχι µόνο
στην Ελλάδα, αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Γιατί, τι έγινε µετά τις καταστροφικές πληµµύρες και τις πυρ-
καγιές και τα στοιχεία που παρέθεσε επιστηµονικά, ως όφειλε,
το Εθνικό Αστεροσκοπείο; Ακούσαµε αρχικά από χείλη Υπουρ-
γών και στελεχών της Κυβέρνησης ότι πρόκειται για προπαγάνδα
των αριθµών, ότι πρόκειται για πολιτικά παιχνίδια. Σας τα ανέ-
φερε πριν ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο Νάσος Ηλιό-
πουλος, όλα αυτά τα οποία συζητήθηκαν τότε, τα στοιχεία του
Αστεροσκοπείου από τη µία και την κριτική της Κυβέρνησης µε
πολιτικούς όρους απέναντι στα επιστηµονικά στοιχεία από την
άλλη. Αµφισβητήθηκαν ακόµα και τα στοιχεία του ευρωπαϊκού
συστήµατος «COPERNICUS». 

Σε αυτές τις απαράδεκτες δηλώσεις, σε αυτές τις δηλώσεις οι
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οποίες είναι βγαλµένες από άλλες εποχές, σκοτεινές και σκοτα-
διστικές, η διοίκηση του Αστεροσκοπείου, του πρώτου ερευνη-
τικού κέντρου του νεοελληνικού κράτους, µε εκατόν ογδόντα ένα
χρόνια λειτουργίας, αναγκάστηκε να απαντήσει τα αυτονόητα.
Επεσήµανε -και χρησιµοποιώ ακριβώς τα λόγια τους- ότι «σε µια
ευνοµούµενη δηµοκρατία, σε µια εποχή ανοικτών δεδοµένων σε
ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, είναι υποχρέωση της επιστήµης
γενικότερα και των εθνικών ερευνητικών κέντρων ειδικότερα, να
ενηµερώνουν την κοινωνία και την πολιτεία για τα αποτελέσµατα
των επιστηµονικών δραστηριοτήτων τους, αλλά και για τις φυσι-
κές συνθήκες που επηρεάζουν τη ζωή των πολιτών». Αυτά ανα-
φέρει το Εθνικό Αστεροσκοπείο.

Στη συνέχεια ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να ανακοινώνει
ξαφνικά τη µεταφορά και την υπαγωγή του Εθνικού Αστεροσκο-
πείου και της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας στο Υπουρ-
γείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

Και δεν µπορεί κανείς να µην αναρωτηθεί: Η βίαιη αυτή διαδι-
κασία αποκοπής ενός ερευνητικού κέντρου από τη Γενική Γραµ-
µατεία Έρευνας και Καινοτοµίας, που είναι ο φυσικός της χώρος
και στην οποία υπάγεται διαχρονικά, η µεταφορά της σε ένα νε-
οσύστατο, υποστελεχωµένο, χωρίς καν οργανόγραµµα, Υπουρ-
γείο, που οι αρµοδιότητές του ουδεµία σχέση µε το ερευνητικό
αντικείµενο έχουν, σε τι ακριβώς αποσκοπεί; Τι αποτελέσµατα
θα έχει;

Μετά τις ανοίκειες επιθέσεις στους επιστήµονες του Αστερο-
σκοπείου, δεν µπορεί κανείς να µην αναρωτηθεί αν πρόκειται για
µία προσπάθεια αποποίησης ή αποµείωσης των κυβερνητικών
ευθυνών στη διαχείριση µελλοντικών φυσικών καταστροφών ή
για προσπάθεια φίµωσης των ελεύθερων φωνών των επιστηµό-
νων. Ίσως -ακόµα χειρότερα- να είναι και τα δύο µαζί.

Μέχρι τώρα µας είχατε συνηθίσει σε ένα άλλο µοντέλο. Μετα-
φέρατε το 2019 τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας
από τον φυσικό της χώρο -τον χώρο της παιδείας- στο Υπουργείο
Ανάπτυξης, για να τη συνδέσετε αποκλειστικά µε την επιχειρη-
µατικότητα σε µια εντελώς στρεβλή αντίληψη για τη λειτουργία
του χώρου της έρευνας. Τη µεταφέρατε ως σύνολο. Ποτέ, όµως,
στο παρελθόν δεν είχε τολµήσει κάποιος να ακρωτηριάσει τη Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας, αποκόπτοντας ένα
από τα ερευνητικά κέντρα και µάλιστα το αρχαιότερο, όπως κά-
νετε σήµερα.

Σας επισηµαίνει ο Διευθυντής και Πρόεδρος του Διοικητικού
Συµβουλίου, ο κ. Πλειώνης, ότι το 85% των επιστηµονικών δρα-
στηριοτήτων και θεµατικών του Αστεροσκοπείου δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε τις αρµοδιότητες του συγκεκριµένου Υπουργείου.
Τι απαντάτε σε αυτό; Πώς θα συνεχίσει το σηµαντικό του έργο
αυτό το ερευνητικό κέντρο, τη συµµετοχή του σε ερευνητικά και
διεθνή προγράµµατα, όπως και σε διαστηµική αποστολή µε τη
ΝΑSΑ προσφάτως, χωρίς την υποστήριξη και την απαραίτητη τε-
χνογνωσία που έχει η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτο-
µίας; Και σε αυτό το ερώτηµα, τι απαντά ακριβώς; Γιατί δεν
ενηµερώσατε από πριν, δεν καλέσατε σε διάλογο και διαβού-
λευση το Εθνικό Αστεροσκοπείο πριν τη σύνταξη του νοµοσχε-
δίου; Τι απαντάτε και σε αυτό το ερώτηµα; Στους ερευνητές,
στους επιστήµονες που σας λένε ότι η υπαγωγή του Αστεροσκο-
πείου στο Υπουργείο δεν µπορεί να τεκµηριωθεί και να αιτιολο-
γηθεί µε κανένα επιστηµονικό, αλλά ούτε καν διοικητικής φύσης
επιχείρηµα, τι ακριβώς απαντάτε; Όταν σας επισηµαίνουν ότι ο
κατακερµατισµός του ερευνητικού ιστού αντιστρατεύεται την
ίδια την ακαδηµαϊκή ανεξαρτησία, υπονοµεύει τον ενιαίο χώρο
ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας και είναι εντελώς αντίθετη
µε τις διεθνείς πρακτικές και τα επιτυχηµένα µοντέλα αξιοποί-
ησης των ερευνητικών κέντρων, τι ακριβώς απαντάτε σε αυτά τα
ερωτήµατα;

Απαντάται µήπως µε αυτό που αναφέρεται στην αιτιολογική
έκθεση του νοµοσχεδίου, ότι η µεταφορά της εποπτείας του
Αστεροσκοπείου στο Υπουργείο γίνεται στο πλαίσιο της ορθο-
λογικής διαχείρισης και της πλήρους αξιοποίησης του φορέα;
Πού είναι η ορθολογική διαχείριση; Πού είναι η πλήρης αξιοποί-
ηση αυτού του τόσο σηµαντικού φορέα;

Στις επιστολές, στις διαµαρτυρίες, στα πολυάριθµα σχόλια στη
διαδικασία διαβούλευσης, στον Σύλλογο Ερευνητών, στον Σύλ-

λογο Προσωπικού του Εθνικού Αστεροσκοπείου, στη σύνοδο των
προέδρων των ερευνητικών κέντρων και τεχνολογικών φορέων,
στην Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων Ερευνητικών Κέν-
τρων και Ιδρυµάτων, στους συλλόγους των ερευνητικών κέν-
τρων, στην Ένωση Ελλήνων Ερευνητών, στο Εθνικό Συµβούλιο
Έρευνας, Τεχνολογίας και Καινοτοµίας, σε πάνω από δύο χιλιά-
δες επιστήµονες από το εξωτερικό, σε ινστιτούτα, σε πανεπιστή-
µια και φορείς που έχουν δηλώσει επισήµως τη διαφωνία τους
και ζητούν την απόσυρση του άρθρου 19 του νοµοσχεδίου, εσείς
τι απαντάτε ακριβώς; Απαντάτε µε αυτές τις γενικόλογες αναφο-
ρές των δύο σειρών στην αιτιολογική έκθεση;

Πέρα, όµως, από αυτά, το ίδιο το περιεχόµενο της ρύθµισης
του άρθρου 19 καταδεικνύει την απόλυτη προχειρότητα µε την
οποία νοµοθετείτε. Τι προβλέπεται, λοιπόν; Ότι οι αρµοδιότητες
που σχετίζονται µε θέµατα επιστηµονικής έρευνας και καινοτο-
µίας εξακολουθούν να ασκούνται από τα όργανα και τις υπηρε-
σίες που τους ασκούσαν µέχρι τώρα. Και τι άλλο προβλέπεται;
Ότι έως 30-6-2024 οι οικονοµικές και διοικητικές αρµοδιότητες
θα συνεχίσουν να ασκούνται από τα ίδια όργανα και υπηρεσίες,
όπως επίσης θα συνεχιστεί µέχρι τότε και η δαπάνη επιχορήγη-
σης να βαρύνει τις πιστώσεις του Υπουργείου Ανάπτυξης. Ανα-
γνωρίζετε, δηλαδή και εσείς οι ίδιοι την ανετοιµότητα του
Υπουργείου να αποδεχθεί και να υποδεχθεί την εποπτεία αυτού
του σηµαντικού φορέα. Αλλά όχι µόνο αυτό.

Αναγνωρίζετε επίσης ότι το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας δεν έχει καµµία δυνατότητα να θέσει υπό
την εποπτεία του το Εθνικό Αστεροσκοπείο όσον αφορά τα πεδία
έρευνας και καινοτοµίας και την οικονοµοτεχνική υποστήριξή
τους. Προς τι, λοιπόν, αυτή η βιασύνη µεταφοράς άραγε;

Πέρα, όµως, από την όποια σκοπιµότητα, κρύβεται πίσω από
αυτή τη ρύθµιση και το ευρύτερο πρόβληµα της συνολικότερης
αντίληψης της Κυβέρνησης της Δεξιάς, της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας σχετικά µε την έρευνα και τους ερευνητές,
έναν τοµέα στον οποίο -οφείλω να το πω- εφαρµόζεται σταθερά
και διαχρονικά από το 2019 µια πολιτική η οποία είναι καταστρο-
φική. Δώσατε τα πρώτα δείγµατα γραφής ήδη από την ανάληψη
της διακυβέρνησης το 2019, καθήλωση των κονδυλίων για την
έρευνα, βεβιασµένη µεταφορά της ΓΓΕΚ στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης, προκλητική υποβάθµιση του ΕΛΙΔΕΚ.

Η Κυβέρνησή σας κράτησε καθηλωµένους τους προϋπολογι-
σµούς, παραβιάζοντας ακόµα και τον νόµο για την κάλυψη των
λειτουργικών δαπανών, δηµιουργώντας πρόβληµα στις εξελίξεις
των ερευνητών, ενώ σχεδόν εξαφάνισε τις ανοικτές προσκλήσεις
για τη χρηµατοδότηση και σήµερα ο κόσµος της έρευνας βρί-
σκεται αντιµέτωπος µε το εξής παράδοξο: Από τη µία, η Ευρω-
παϊκή Ένωση έχει ήδη εδώ και τρία χρόνια ανακοινώσει τον νέο
ευρωπαϊκό χώρο έρευνας για την έρευνα και την καινοτοµία µε
στόχο τη βελτίωση του τοπίου της έρευνας και της καινοτοµίας
στην Ευρώπη -η ανακοίνωση, µάλιστα, αυτή επιβεβαιώνει τον
στόχο να επενδυθεί το 3% του ΑΕΠ στην έρευνα και την καινο-
τοµία και ενθαρρύνει την περαιτέρω συνεργασία µεταξύ των
κρατών-µελών και την ευθυγράµµιση των εθνικών προσπαθειών
θέτοντας ως στόχο το 5% της εθνικής δηµόσιας χρηµατοδότη-
σης για κοινά προγράµµατα µεταξύ των χωρών για έρευνα, ανά-
πτυξη και καινοτοµία µε στρατηγικό στόχο τη βελτίωση της
πρόσβασης σε άριστες εγκαταστάσεις και υποδοµές για ερευ-
νητές σε ολόκληρη την Ευρώπη- και, από την άλλη, η χώρα µας
έχει µπροστά της την πρόκληση του Ταµείου Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας, το οποίο θα µπορούσε να είναι ο καταλύτης για να
πάµε ένα αποφασιστικό βήµα µπροστά και να χτίσουµε πάνω στη
θετική παρακαταθήκη της περιόδου 2015 - 2019.

Τότε, συγχωρήστε µου και την αυτοαναφορικότητα, είχα και
την τιµή ως Υπουργός Ανάπτυξης να συνεργαστώ µε τον τότε
Αναπληρωτή Υπουργό Έρευνας, τον Κώστα Φωτάκη, και να υλο-
ποιήσουµε εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις, όπως η δηµιουργία
του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας, το ΕΛΙΔΕΚ,
όπως το καινοτόµο πρόγραµµα «Ερευνώ – Δηµιουργώ - Καινο-
τοµώ» για τη στήριξη της ερευνητικής δουλειάς, όπως το Ταµείο
Επιχειρηµατικών Συµµετοχών, το «EquiFund», όπως τα εµβληµα-
τικά έργα εθνικά δίκτυα ιατρικής ακριβείας, εθνικά δίκτυα για την
αγροδιατροφή. Όλα αυτά υλοποιήθηκαν τότε, εκείνη την πε-
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ρίοδο.
Δυστυχώς, όµως, η σηµερινή Κυβέρνηση από το 2019 και µετά

έχει αποδείξει ότι έχει τελείως διαφορετικές προτεραιότητες.
Εξακολουθεί να πιστεύει ότι η έρευνα είναι πολυτέλεια και η επι-
λογή της αυτή την έχει οδηγήσει σε µια αρχιτεκτονική του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, από την οποία η έρευνα
εµφανίζεται αποκλειστικά συνδεδεµένη µε τον κόσµο των επιχει-
ρήσεων, αλλά καθόλου µε τον φυσικό της χώρο, που είναι η ανώ-
τατη εκπαίδευση.

Η δική µας πρόταση έχει µια άλλη αφετηρία, τη στρατηγική
επιδίωξη ενός ενιαίου χώρου έρευνας και εκπαίδευσης µε τη δι-
οικητική αναβάθµιση της έρευνας και, βεβαίως, την απόσχισή της
από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Στόχος είναι η προώθηση της διε-
πιστηµονικότητας, η απαγκίστρωση από τις γραφειοκρατικές
δοµές και η αποφασιστική ανανέωση των ερευνητικών κέντρων
µέσα από κρατική χρηµατοδότηση και η ένταξη σε αυτά των
νέων ερευνητών µε µόνιµους όρους εργασίας.

Δεν γίνεται σήµερα εν έτει 2023 η συντριπτική πλειονότητα των
νέων ερευνητών να δουλεύει µε την επισφάλεια, το µπλοκάκι,
έχοντας σχέσεις εργασίας, οι οποίες δεν µπορούν να παραπέµ-
πουν σε ένα ευρωπαϊκό κράτος του 21ου αιώνα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Η δική µας πρόταση, λοιπόν, περιλαµβάνει κονδύλια για τη

χρηµατοδότηση συνεργατικής έρευνας, συντονισµό ερευνητικών
δράσεων, προσλήψεις για την κάλυψη οργανικών κενών, µόνιµα
κονδύλια για τη συντήρηση και λειτουργία των ερευνητικών υπο-
δοµών, επαναφορά προγραµµάτων µέσω ΕΣΠΑ για την ανανέ-
ωση και συντήρηση ερευνητικού εξοπλισµού, αύξηση της
χρηµατοδότησης του ΕΛΙΔΕΚ, αποκατάσταση µισθολογικών αδι-
κιών της µνηµονιακής περιόδου και αναγνώριση της προϋπηρε-
σίας των ερευνητών που έχει προβλεφθεί και έχει προσφερθεί
µε µπλοκάκι.

Αντί όλων αυτών, εσείς έρχεστε σήµερα να ακρωτηριάσετε τον
φυσικό ενιαίο χώρο της έρευνας αποκόπτοντας το Εθνικό Αστε-
ροσκοπείο από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας.

Κύριε Υπουργέ, σας καλούµε έστω και αυτή την τελευταία
στιγµή, την ύστατη στιγµή, να αποσύρετε το άρθρο 19 του νο-
µοσχεδίου για την υπαγωγή του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθη-
νών στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
και να καλέσετε σε ουσιαστικό, ειλικρινή, ανοικτό διάλογο τον
φορέα, προκειµένου να βρεθεί η καλύτερη δυνατή λύση για τη
συνεργασία του µε το Υπουργείο στον κρίσιµο τοµέα της πολιτι-
κής προστασίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε. Επό-
µενος οµιλητής ο κ. Χριστοδουλάκης Εµµανουήλ από το ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΑΛ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ ξεκινώντας να µην
κάνω µία αναφορά στο τραγικό χθεσινό περιστατικό. Είναι αυτο-
νόητο ότι η σκέψη όλων µας είναι σήµερα µε τον τριάντα ενός
ετών αστυνοµικό που δέχθηκε τη δολοφονική επίθεση χθες και
δίνει σήµερα τη µάχη για τη ζωή του.

Όµως, αντίστοιχα, η σκέψη όλων µας οφείλει να είναι και µε
όλα εκείνα τα παιδιά, τους Έλληνες αστυνοµικούς, τους εργα-
ζόµενους, οι οποίοι ρισκάρουν κάθε µέρα τη ζωή τους και τη σω-
µατική τους ακεραιότητα, για να µπορέσουµε να είµαστε όλοι
εµείς ασφαλείς. Και πρέπει να θυµόµαστε πάντα -και αυτό είναι
ένα µήνυµα που πρέπει να το στείλουµε υπερκοµµατικά- ότι αυτά
τα παιδιά έχουν οικογένεια, έχουν επίσης µάνα, έχουν πατέρα,
έχουν ανθρώπους που αγωνιούν αν θα γυρίσουν το βράδυ και
αυτό πρέπει να το στείλουµε όλοι µας, ενιαία, συντεταγµένα και
να σταµατήσουµε να χύνουµε το δηλητήριο του διχασµού στην
ελληνική κοινωνία.

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο και ξεκινάω, λέ-
γοντας ότι όταν η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στις αρχές
του 2020 ψήφιζε τότε τον ν.4662 για την αναδιοργάνωση της πο-
λιτικής προστασίας, πίστευε προφανώς ότι ένας µόνο νόµος
αρκεί για να µπορέσουµε να προστατευτούµε από τις φυσικές

καταστροφές, αλλά και τις φονικές πυρκαγιές.
Δυστυχώς, όµως, όλες οι πρόσφατες θεοµηνίες και καταστρο-

φές, από τον «Ιανό» και τη «Μήδεια» µέχρι τον Έβρο, την Εύβοια,
την Πάρνηθα και τον «Ντάνιελ» πρόσφατα τον περασµένο Σε-
πτέµβριο στη Θεσσαλία, δείχνουν ακριβώς πόσο λανθασµένοι
ήταν οι κυβερνητικοί χειρισµοί. Ακούσαµε τον Υπουργό να µιλάει
επανειληµµένα για τις συνθήκες της κλιµατικής κρίσης που αντι-
µετωπίζουµε, αλλά ακόµα µέχρι σήµερα δεν έχουµε δει την
εθνική στρατηγική για την κλιµατική κρίση που ορίζει το άρθρο
5 του κλιµατικού νόµου, αλλά και τα περιφερειακά σχέδια που
εξειδικεύουν αυτή τη στρατηγική.

Ακόµα µέχρι σήµερα δεν έχουµε δει να καταρτίζεται ο Οργα-
νισµός του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας πάνω από δύο χρόνια µετά από τη σύσταση του
Υπουργείου και µόλις σήµερα, δύο χρόνια µετά, ξεκινά η συγ-
κρότηση του Εθνικού Συµβουλίου για την Κλιµατική Κρίση που
προβλέπει το άρθρο 28 του κλιµατικού νόµου. Το λέω αυτό ακρι-
βώς γιατί όταν επικαλούµαστε την κλιµατική κρίση που είναι αυ-
τονόητα υπαρκτή, άσχετα αν τη θυµήθηκαν τώρα κάποιοι για να
δικαιολογήσουν τις αποτυχίες της Κυβέρνησης στη διαχείριση
των φυσικών καταστροφών, πρέπει τουλάχιστον να είµαστε σί-
γουροι ότι έχουµε κάνει ό,τι περνάει από το χέρι µας για να προ-
σαρµοστούµε σε αυτή. Και οι κυβερνητικές επιλογές, τουλά-
χιστον µέχρι τώρα, δεν είναι ούτε έγκυρες ούτε αποτελεσµατι-
κές.

Πάω, λοιπόν, στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. Φέρνει η Κυ-
βέρνηση ένα νοµοσχέδιο το οποίο τροποποιεί διατάξεις προγε-
νέστερου δικού της νόµου που είναι πλέον πάγια νοµοθετική της
πρακτική. Και ενώ τα τελευταία θλιβερά γεγονότα έχουν αποδεί-
ξει ότι ο νόµος του 2020 ήταν αναποτελεσµατικός, αυτό το νο-
µοσχέδιο ακολουθεί πιστά την οργανωτική και επιχειρησιακή του
λογική, λες και το πρόβληµα είναι απλά κάποιες µικρές τροπο-
ποιήσεις, λες και ο νόµος του 2020 κάλυψε όλες σχεδόν τις ανάγ-
κες και έλειπαν κάποιες µικρές απλά διορθωτικές παρεµβάσεις
για να τελειοποιηθεί.

Κανείς δεν αναφέρθηκε, για παράδειγµα, στην ασάφεια και τη
σύγχυση ως προς τις αρµοδιότητες και την αλυσίδα της διοίκη-
σης που οδήγησαν σε σοβαρές αλληλοεπικαλύψεις αρµοδιοτή-
των και στις µεγάλες καταστροφές που είχαµε το περασµένο
καλοκαίρι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα δεν συζητάµε εδώ
απλώς για το πώς θα βελτιώσουµε έναν αναποτελεσµατικό νόµο.
Σήµερα ακούµε την αγωνία, το κλάµα, τα βλέµµατα της απόγνω-
σης των πολιτών που έχουν ζήσει αυτές τις φυσικές καταστρο-
φές. Και σήµερα στην πραγµατικότητα συζητάµε για το πώς δεν
θα ξαναζήσουµε τα µεγάλα δράµατα αυτά, για το πώς δεν θα ξα-
ναζήσουµε τις καµένες εκτάσεις, τα νεκρά ζώα, τις χαµένες πε-
ριουσίες, τεράστιες περιβαλλοντικές καταστροφές, αλλά και
νέες απώλειες ανθρώπινων ζωών.

Επιτρέψτε µου λίγο να σταθώ σε τρία κρίσιµα θέµατα τα οποία
πρέπει να αφορούν έναν πραγµατικά νέο σχεδιασµό για την πο-
λιτική προστασία. Πρώτον, κονδύλια και πόροι. Δεν γίνεται την
ώρα που συζητάµε ένα νοµοθετικό µπάλωµα ενός ολοκληρωµέ-
νου εθνικού σχεδιασµού για τη διαχείριση των ακραίων καιρικών
φαινοµένων, που απαιτεί διάλογο µε τους φορείς και την κοινω-
νία, να µην αγγίζουµε ούτε στο ελάχιστο τα απόρρητα κονδύλια
που αφορούν την πολιτική προστασία.

Το άρθρο 53 του ν.4662 που προβλέπει τις δαπάνες των απόρ-
ρητων κονδυλίων για την πολιτική προστασία παραµένει ακόµα
σε ισχύ, χωρίς την παραµικρή τροποποίηση προς την κατεύ-
θυνση της διαφάνειας και λογοδοσίας. Και επειδή τα επόµενα
χρόνια, οι δαπάνες για την πολιτική προστασία θα αυξηθούν και
επειδή υπάρχουν οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης, πρέπει εδώ
και τώρα να τελειώσει αυτή η λογική της αδιαφάνειας, ο ελληνι-
κός λαός να ξέρει πού και σε ποιους θα πάνε τα χρήµατά του,
για να µπορεί µετά να ζητήσει και τις ευθύνες, όταν θα έρθει
ξανά αντιµέτωπος µε συνέπειες νέων φυσικών καταστροφών.

Δεύτερον, ο ρόλος της Δασικής Υπηρεσίας. Στο άρθρο 35 που
αφορά τη συνεργασία Πυροσβεστικής µε τη Δασική Υπηρεσία
συστήνετε τριµελείς υποστηρικτικές οµάδες που συνδράµουν τη
Δασική Υπηρεσία, οι οποίες καλούνται στο πεδίο κατόπιν αιτή-
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µατος της Πυροσβεστικής. Αυτό, όµως, σε καµµία περίπτωση,
προφανώς δεν σηµαίνει αναβάθµιση της Δασικής Υπηρεσίας.
Απλά οµολογείτε ότι δεν είναι εφικτή η πραγµατική της αναβάθ-
µιση µε πόρους και προσωπικό και άρα προσθέτουµε µια επι-
πλέον επιχειρησιακή δοµή, µετατρέποντας την οικεία Δασική
Υπηρεσία απλά σε παθητικό µεσολαβητή του αιτήµατος.

Τρίτον, ο αναγκαίος σεβασµός –και ακούστηκε από πολλούς-
στον ρόλο και τη συνεισφορά της επιστηµονικής κοινότητας. Και
αναφέροµαι στο προσβλητικό και εντελώς παράλογο της υπα-
γωγής του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών και της Εθνικής Με-
τεωρολογικής Υπηρεσίας στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας. Γιατί είναι νωπές ακόµα οι µνήµες, όπου
Υπουργοί και στελέχη της Κυβέρνησης αµφισβήτησαν ευθέως
τα στοιχεία του Εθνικού Αστεροσκοπείου, όσον αφορά τις καµέ-
νες εκτάσεις στον Έβρο, κάνοντας ανερυθρίαστα µάλιστα λόγο
για πολιτικοποίηση στην παράθεση των επιστηµονικών δεδοµέ-
νων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
Είναι αυτονόητο, λοιπόν, ότι δεν έχετε κανένα απολύτως δι-

καίωµα να επιχειρείτε να ελέγξετε, να ποδηγετήσετε πολιτικά και
να προσαρµόσετε στα µέτρα σας την επιστηµονική κοινότητα,
ώστε να την κάνετε ένα παθητικό εργαλείο για να ερµηνεύετε και
να δικαιολογείτε και να καλύπτετε τις εκάστοτε δικές σας ευθύ-
νες σε αντίστοιχες περιπτώσεις άλλων κλιµατικών ή άλλης µορ-
φής καταστροφών.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτό το αποτυχηµένο µοντέλο πολιτικής
προστασίας, το ΠΑΣΟΚ και ο Νίκος Ανδρουλάκης την περασµένη
Κυριακή προέταξε ένα ριζικά διαφορετικό σχέδιο. Αφορά την
πρόληψη, αφορά την αναβάθµιση της Δασικής Υπηρεσίας,
αφορά ένα ολιστικό µοντέλο αποκατάστασης των καµένων εκτά-
σεων και αφορά και σε ένα σύστηµα διαχείρισης και ανθεκτικό-
τητας των δασικών οικοσυστηµάτων.

Κλείνω λέγοντας ότι η χώρα εισέρχεται σε µια εποχή πολλα-
πλών κλιµατικών κινδύνων. Αυτοί οι κίνδυνοι απαιτούν εκ βάθρων
αλλαγές στην πολιτική προστασία. Και δεν αρκούν πλέον οι εκ
των υστέρων ελλειµµατικές και αποσπασµατικές πρωτοβουλίες
που έχουν απλώς χαρακτήρα την καταστολή ή την αποζηµιωτική
αποκατάσταση χωρίς να δίνουν καµµία έµφαση στην πρόληψη.

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι η Κυβέρνηση εµµένει στο ίδιο
λάθος. Είναι προφανές ότι αυτό το λάθος κοστίζει σε φυσικό
πλούτο, κοστίζει σε περιουσίες. Δυστυχώς κόστισε και σε ανθρώ-
πινες ζωές. Είναι προφανές ότι εµείς ζητάµε να αλλάξουµε σε-
λίδα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κων-
σταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα θέλαµε να εκφράσουµε κατ’ αρχάς τον αποτροπιασµό για

τη νέα δολοφονική επίθεση κατά αστυνοµικού, ο οποίος αυτή τη
στιγµή δίνει µάχη για να κρατηθεί στη ζωή. Ευχόµαστε ολόψυχα
ως Ελληνική Λύση να βγει νικητής από αυτή την πολύ δύσκολη
µάχη που δίνει. Σήµερα στεκόµεθα µε όλες µας τις δυνάµεις, µε
όλη µας την ψυχή, στους οικείους του αστυνοµικού.

Οι εν δυνάµει,, όµως δολοφόνοι πρέπει και να βρεθούν και να
τιµωρηθούν παραδειγµατικά. Και οφείλουµε αυτές τις πολύ κρί-
σιµες στιγµές να επαναλάβουµε το αυτονόητο γιατί βαρεθήκαµε
να λέµε τα ίδια πράγµατα. 

Τι δουλειά έχει η ελληνική αστυνοµία να φυλάει µία ανώνυµη
εταιρεία; Τι δουλειά έχει η αστυνοµία στις οµάδες; Τι δουλειά
έχει; Είναι µία ανώνυµη εταιρεία. Ας πάρει, λοιπόν, σεκιούριτι και
ας προστατεύσει τα συµφέροντά της η κάθε οµάδα, η κάθε ΠΑΕ,
ΚΑΕ, οποιαδήποτε οµάδα, ο κάθε µεγαλοπαράγοντας, να προ-
στατεύσει το µαγαζί του. Τι δουλειά έχει ο αστυνοµικός των
1.000 ευρώ να πηγαίνει µέσα στους χούλιγκανς, να προσπαθεί
να τιθασεύσει αυτά τα τέρατα και να τρώει την κροτίδα και αυτή
τη στιγµή να δίνει µάχη για να κρατηθεί ζωντανός; Ως πότε, λοι-

πόν;
Την ίδια συζήτηση, κύριε Κικίλια –δεν είναι βέβαια το αντικεί-

µενό σας- την κάνουµε χρόνια, κάθε φορά που έχουµε επεισόδια.
Πέραν τού ότι αυτό είναι ένα πάγιο αίτηµα της Αστυνοµίας, αυτό
λέει η λογική. Δηλαδή, αν εγώ θέλω να φυλάξω το σπίτι µου, θα
έρθει η αστυνοµία; Θα πάρω δύο σεκιουριτάδες, θα τους έχω
απ’ έξω και θα τους πληρώσω. Αν έχω ένα µαγαζί, µία καφετέρια,
θα έρθει ο αστυνοµικός στην καφετέριά µου; Δεν καταλαβαίνω
πραγµατικά. Θα έρθει ο αστυνοµικός στο εργοστάσιο του τάδε
που είναι µια ανώνυµη εταιρεία;

Είναι ασύλληπτο αυτό το πράγµα. Και τώρα τι θα κάνουµε; Θα
σπεύσουµε πάλι αφού έγινε ένα τραγικό γεγονός, άντε να νοµο-
θετήσουµε, να αυστηροποιήσουµε ποινές, να βγάλουµε καινούρ-
γιους νόµους, να κλείσουµε τους συνδέσµους, να τους κάνουµε
λέσχες, να βγάλουµε την κάρτα φιλάθλου, όλα αυτά τα παραµύ-
θια τα οποία τα συζητάµε χρόνια ατελείωτα. Πραγµατικά ήµουν
νιος και γέρασα, πήγα πενήντα και ακόµα τα ίδια λέµε. Άντε πάλι
τώρα, να νοµοθετήσουµε. Αφού ξέρουµε ποιοι είναι, πού είναι,
ποιοι είναι οι σύνδεσµοι, ποια είναι τα παραβατικά στοιχεία! Όλα
τα ξέρετε! Όλα! Άσε που έπρεπε να είστε και υποψιασµένοι για
το χθεσινό παιχνίδι, κι ας ήταν βόλεϊ.

Το αποτέλεσµα, όµως, είναι ότι ένας άνθρωπος χαροπαλεύει
αυτή τη στιγµή, ενώ δεν θα έπρεπε να είναι εκεί, γιατί η δουλειά
της αστυνοµίας είναι να φυλάει τους Έλληνες πολίτες που πλη-
ρώνουν φόρους και ζουν σε ένα περιβάλλον ανασφάλειας και εγ-
κληµατικότητας και όχι να προστατεύουν τον κάθε µεγαλο-
παράγοντα και την οποιαδήποτε ανώνυµη εταιρεία. Αυτά τα λέω,
γιατί από το πρωί βλέπω πολλά κροκοδείλια δάκρυα και έχει
ανοίξει πάλι αυτή η συζήτηση, αλλά κανείς δεν µπαίνει στην
ουσία της συζήτησης.

Κύριε Υπουργέ, δεν ήρθαµε εδώ για να µας µαλώσετε. Δεν
είναι καλό να µας µαλώνει το Υπουργείο ή ο κ. Κικίλιας, αν δια-
φωνούµε, αν έχουµε µια άλλη άποψη. Ένα νοµοσχέδιο έχει
άρθρα πολλά. Προφανώς επειδή κανείς δεν διακατέχεται από
σύνδροµο καταδίωξης ή αυτοκαταστροφής, τα καλά άρθρα, τα
θετικά άρθρα –όπως το κρίνει κάθε κόµµα- µπορεί επί µέρους να
τα υπερψηφίσει. Έχει εξήντα άρθρα. Μπορεί πέντε να είναι καλά
πραγµατικά και να πεις «ναι». Το επί της αρχής, όµως, είναι ένα
άλλο θέµα. Το επί της αρχής είναι και το θέµα εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση αυτή.

Δεν θεωρούµαι παλαιός κοινοβουλευτικός, αλλά ούτε και νέος.
Είναι η δεύτερη κοινοβουλευτική µου περίοδος. Και στο σύντοµο
αυτό χρονικό διάστηµα σχεδόν της πενταετίας, ήδη ζούµε την
επανάληψη των νοµοσχεδίων που η δική σας Κυβέρνηση είχε
φέρει την περίοδο 2019 - 2023 και τώρα τα ξαναφέρνετε. Είτε τα
αλλάζετε είτε τα τροποποιείτε, σαν να έχετε αποτύχει δηλαδή
στο πρώτο κοινοβουλευτικό σας κοµµάτι. Διότι το ζητούµενο στη
ζωή αυτή δεν είναι να νοµοθετούµε, αλλά να έχει αντίκρισµα ο
νόµος, πρώτον, στην κοινωνία και να εφαρµόζεται, δηλαδή να
συνειδητοποιείς, όντως, αλλαγές στην καθηµερινότητα και, δεύ-
τερον, να έχει αποδοχή από τον κόσµο.

Εσείς νοµοθετείτε σε ένα φιλολογικό περιβάλλον, γιατί λέτε:
«Θα κάνω αυτό, θα κάνω εκείνο. Καλά, δεν θα τα ψηφίσετε
αυτά;». Δεν σας έχουµε καµµία εµπιστοσύνη! Καµµία εµπιστο-
σύνη! Γι’ αυτό, λοιπόν, στο επί της αρχής θα εισπράξετε ένα
ωραίο «όχι» σήµερα! Ωραιότατο «όχι»! Δεν σας έχουµε εµπιστο-
σύνη. Και δεν θα µας µαλώνετε, όπως έκανε ο Υπουργός σας
προηγουµένως γιατί µπορεί να διαφωνούµε. Δεν θα µας κάνετε
και «ντα»! Έχουµε άλλη άποψη, δεν σας εµπιστευόµαστε κι
έχουµε και δίκιο που δεν σας εµπιστευόµαστε.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Ξέρω, ξέρω, 41%!
Θέλω, λοιπόν, να κάνω ένα σχόλιο για τη χθεσινή παρουσία

του Ερντογάν. Δεν θα µείνουµε παραπάνω σε αυτό το σκύψιµο,
γιατί δεν νοµίζω ότι είναι σε πολύ σοβαρό πολιτικό επίπεδο, αν
και ήταν µια πάρα πολύ άσχηµη κίνηση η οποία χτύπησε πολύ
άσχηµα, εν πάση περιπτώσει.

Θα µιλήσουµε, όµως, πιο πολιτικά και θα πούµε τα εξής: Κατ’
αρχάς, ο Θεός και η ψυχή τους, το τι είπαν οι δυο τους το ξέρουν
µόνο οι δυο τους. Το τι ειπώθηκε εκεί το ξέρουν µόνο οι δυο

7212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τους. Άρα ας κάνουµε λίγη υποµονή όλοι.
Όµως, ο κ. Μητσοτάκης ανέχθηκε να οµιλεί ο Ερντογάν για

τουρκική µειονότητα στη Θράκη, χωρίς να του επισηµάνει ο Έλ-
ληνας Πρωθυπουργός, όταν πήρε τον λόγο µετά, ότι η τεράστια
ελληνική µειονότητα εκδιώχθηκε, ξεριζώθηκε από την περιοχή
της Κωνσταντινούπολης, από την Ίµβρο, από την Τένεδο και από
όλη τη Μικρά Ασία.

Δεν είπε τίποτα. Τίποτα! Ανέχθηκε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
να του λέει ο Ερντογάν ότι η Ελλάδα είναι άντρο τροµοκρατών.
Ναι, γιατί λέει εδώ –δήλωση του Ερντογάν- χαιρετίσαµε το κλεί-
σιµο του καταυλισµού του Λαυρίου. Υπογράµµισε πως απαιτείται
προσοχή, προκειµένου να µη σχηµατιστούν παρόµοιοι καταυλι-
σµοί, που θα δίνουν καταφύγιο σε τροµοκράτες στην Ελλάδα.

Ο Ερντογάν, ο τροµοκράτης Ερντογάν, ο τύραννος Ερντογάν,
κατηγορεί την Ελλάδα για τροµοκράτες. Δηλαδή, τρελά πράγ-
µατα!

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ο Αρχηγός σας µας έχει πει να…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και µπορεί ο Ερντογάν, ευτυχώς, να

µην πήγε στη Θράκη, όπως ήταν προγραµµατισµένο, αλλά πρέ-
πει να τα βλέπουµε όλα. Ήρθε η Θράκη στον Ερντογάν. Ήρθαν
οι ψευτοµουφτήδες. Και όχι µόνο ήρθαν οι ψευτοµουφτήδες να
τον συναντήσουν, αλλά πήγαν και δύο Βουλευτές του ελληνικού
Κοινοβουλίου και συνάντησαν τον Ερντογάν και τους ψευτοµου-
φτήδες. Δύο Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, της νέας
παράταξης που δηµιουργήθηκε, πήγαν εκεί.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Το καλοκαίρι µάς κατηγορούσατε
για αυτά που…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Απίστευτο! Ας κάνουν ό,τι καταλα-
βαίνουν.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ό,τι σας βολεύει!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είστε λαλίστατος, κύριε διακόπτη,

που επιχειρείτε να µε διακόψετε, αλλά ό,τι θέλετε πείτε. Δεν πει-
ράζει, ό,τι θέλετε ας πείτε. Κύριε Μακάριε Λαζαρίδη, ό,τι θέλετε,
ας λέτε, δεν καταλαβαίνω εγώ από αυτά.

Επειδή, όµως, ξέρετε, εµείς τα µαθαίνουµε όλα, µάθαµε ότι µε
έκπληξη ενηµερωθήκατε -το µάθαµε και αυτό- για µια συνάντηση
που είχατε πριν από τρεις ηµέρες. Καλά, οι Βουλευτές µπορεί να
µην το ξέρουν κιόλας και δεν το λέω ειρωνικά αυτό, το εννοώ… 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: «Predator»!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μπορεί οι Βουλευτές της Νέας Δη-

µοκρατίας να µην το γνωρίζουν κιόλας, αλλά τα υψηλά κλιµάκια
το γνωρίζουν πάρα πολύ καλά. Νοµίζετε ότι δεν τα µαθαίνουµε,
τι συνάντηση κάνατε προχθές; Ότι προσπαθείτε για τις επερχό-
µενες εκλογές τώρα, τις ευρωεκλογές, να δηµιουργήσετε ακόµη
ένα ανάχωµα για την Ελληνική Λύση; Γιατί µαθαίνουµε ότι έχετε
λάβει κάτι δηµοσκοπήσεις στα χέρια σας. Μαθαίνουµε ότι αφού
ποντάρατε το καλοκαίρι σε δύο κουτσά άλογα, από ό,τι αποδείχ-
θηκε, για να κόψετε τη φόρα τη δική µας, τώρα πάτε να κάνετε
κάτι καινούργιο. Ένα κόµµα λίγο πιο δεξιά από εσάς, που µπορεί
να είναι κανένας από εσάς µέσα εκεί -θα το δούµε αυτό, έτσι µα-
θαίνουµε- µε στόχο –λέει- να πλήξετε τη µοναδική πατριωτική
φωνή στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Ετοιµάζετε, λοιπόν, -λέει- νέο
κόµµα. Για να δούµε, για να δούµε, για να δούµε!

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Με δικό µας…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κάντε ό,τι θέλετε! Εµείς προχω-

ράµε. Εµείς προχωράµε µαζί µε τους Έλληνες, γιατί εµείς είµα-
στε η εθνική, η λαϊκή, η κοινωνική, η πατριωτική, η δηµοκρατική
παράταξη. Τελεία και παύλα! Γιατί εσάς, σας νοιάζουν άλλα
πράγµατα ως Κυβέρνηση και ως Νέα Δηµοκρατία. Σας νοιάζει
πως θα φέρετε τον γάµο των οµοφυλοφίλων πώς θα διεµβολί-
σετε το κέντρο, πώς θα πάρετε την ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα κ.λπ..

Για το συγκεκριµένο θέµα, όταν και αν έρθει, εµείς έχουµε ξε-
κάθαρη άποψη. Θα µας επιτρέψετε ως χριστιανοί ορθόδοξοι να
είµαστε αντίθετοι στον γάµο των οµοφυλοφίλων. Είναι ανθρώ-
πινο δικαίωµά µας στην πίστη µας. Θα µας επιτρέψετε, λοιπόν,
να είµαστε αντίθετοι στον γάµο των οµοφυλοφίλων, χωρίς πε-
ραιτέρω επιχειρήµατα. Δεν χρειάζεται να πούµε κάτι άλλο. Τελεία
και παύλα!

Εσείς, βέβαια, θέλετε να συνεχίσετε την πασοκοποίηση ή µάλ-
λον τη σηµιτοποίηση. Δεν είναι πασοκοποίηση, γιατί υπήρχε και
το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου για το οποίο δεν µπορεί να

πει κανείς κουβέντα. Δεν µπορεί να πει κανείς κουβέντα για τον
Ανδρέα Παπανδρέου. Αλλά το ΠΑΣΟΚ του Σηµίτη; Είναι απί-
στευτη αυτή η «σηµιτοποίηση» την οποία συνεχίζετε! Η Νέα Δη-
µοκρατία δεν είναι πλέον το κόµµα του νεοδηµοκράτη. Αυτή είναι
η ιστορία, ότι η Νέα Δηµοκρατία –κι ο κόσµος το καταλαβαίνει-
δεν είναι πλέον το κόµµα του νεοδηµοκράτη.

Είναι µια µείξη αντιγραφής του ΠΑΣΟΚ, αλλά του κακού
ΠΑΣΟΚ, του Σηµίτη. Απίστευτα πράγµατα! Εσείς υπηρετείτε ξε-
κάθαρα µια πολυπολιτισµική κοινωνία. Αυτό θέλετε, αυτός είναι
ο στόχος, αυτό λέει ο Πρωθυπουργός σας, ο κ. Μητσοτάκης, και
καµαρώνει γι’ αυτό. Ο κόσµος θα κρίνει. Θέλετε να κάνετε την
Ελλάδα πολυπολιτισµική αντί για χριστιανική. Εσείς, η σηµιτική
Νέα Δηµοκρατία -όπως ακριβώς το ακούτε- έχετε µετατρέψει το
κόµµα από εθνικό σε πολυπολιτισµικό κόµµα. Είστε οπαδοί, δυ-
στυχώς, του εκσυγχρονιστικού χαµαιλεοντισµού. Άλλο εκσυγ-
χρονισµός, άλλο µεταρρυθµίσεις. Για εκσυγχρονισµό έλεγε και
ο Σηµίτης. Το να εκσυγχρονίσω κάτι σάπιο, δεν µου λέει κάτι. Δεν
θέλει εκσυγχρονισµό, µεταρρυθµίσεις θέλει η χώρα για να πάει
µπροστά. Χρώµα αλλάζετε και επί της ουσίας τίποτα.

Θα είµαστε εδώ και θα περιµένουµε µε πολύ µεγάλη αγωνία τι
θα ετοιµάσετε αυτή τη φορά εν όψει των ευρωεκλογών. Για να
δούµε, θα έχει ενδιαφέρον!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
την κ. Σεµίνα Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Θα
ακολουθήσουν ο κ. Μπούµπας, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος από τη Νίκη, ο κ. Παπαδόπουλος και θα συνεχίσουµε µε τον
κατάλογο των οµιλητών.

Κυρία Διγενή, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, εστιάζοντας σε αυτή την εντυπωσιακή ελ-

ληνική πρωτοτυπία σε ευρωπαϊκό επίπεδο της πρωτοφανούς
απόσπασης του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών από τη Γενική
Γραµµατεία Έρευνας και Καινοτοµίας στο Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, θα ήταν ωραία ιδέα να ήταν
εδώ παρών και ο αρµόδιος Υπουργός, µήπως αυτή τη φορά κα-
τάφερνε να ήταν λίγο πιο σαφής στο τι ακριβώς προσφέρει αυτή
η µετακίνηση, ποιος ακριβώς είναι ο λόγος, ποια ακριβώς είναι η
αναγκαιότητα αυτής της µετακίνησης, γιατί δεν ήταν ιδιαιτέρως
σαφής στην τοποθέτησή του, δεν καταλάβαµε πολλά πράγµατα
και θα θέλαµε να το καταλάβουµε σε όλη του τη διάσταση αυτό
το πράγµα, πώς δηλαδή θα µετακινηθεί ένα ερευνητικό κέντρο
για να πάει σε ένα υποστελεχωµένο Υπουργείο, ποιοι ακριβώς
θα είναι αυτοί που θα φροντίσουν να στηρίξουν τις δραστηριό-
τητές του, ποιοι είναι αυτοί που θα το εποπτεύσουν κ.λπ..

Δεν είναι τυχαίο που προκάλεσε αυτή η µετακίνηση την καθο-
λική αντίδραση της ερευνητικής κοινότητας, αλλά και τη στήριξή
της. Ερευνητές και εργαζόµενοι του Αστεροσκοπείου έχουν στο
πλευρό τους πάνω από δυόµισι χιλιάδες επιστήµονες από την
Ελλάδα και εξήντα πέντε ακόµη χώρες, εργαζόµενους σε εκπαι-
δευτικά κέντρα και ινστιτούτα, σε πανεπιστήµια, σε διεθνείς και
εθνικούς οργανισµούς, που έχουν υπογράψει σχετικό ψήφισµα.

Το Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών έχει την ιδιοµορφία ότι,
εκτός από ερευνητικές οµάδες, έχει και επιχειρησιακές µονάδες
που παρέχουν στοιχεία στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, στοιχεία απαραίτητα για την ορθή αντιµε-
τώπιση της κρίσης επί του πεδίου. Όµως, µόνο ένα πολύ µικρό
τµήµα του ερευνητικού προσωπικού του Αστεροσκοπείου µπορεί
να συνεισφέρει στην αποστολή της πολιτικής προστασίας, καθώς
οι συντριπτικά περισσότερες επιστηµονικές δραστηριότητες και
θεµατικές του -στο 85%- δεν αφορούν το Υπουργείο, όπως, για
παράδειγµα, η παρατηρησιακή αστροφυσική, η κοσµολογία, η
ηλιακή και ηλιοσφαιρική φυσική, η ανωσφαιρική φυσική, η δια-
στηµική έρευνα και τεχνολογία, µηχανική µάθηση και άλλα
πολλά. Περίπου το 15% του ερευνητικού προσωπικού έχει κά-
ποια σχέση µε φυσικές καταστροφές και κλιµατική κρίση και
ασχολείται µε τις θεµατικές τής τηλεπισκόπησης, κλιµατικής αλ-
λαγής, µετεωρολογίας, σεισµολογίας και τσουνάµι. Δεν ασχολεί-
ται, όµως, αποκλειστικά µόνο µε αυτές. Είναι προσωπικό που
κυρίως διεξάγει επιστηµονική έρευνα, δηµοσιεύει τα επιστηµο-
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νικά του αποτελέσµατα και ως αποτέλεσµα της ερευνητικής
αυτής δουλειάς παράγει και υπηρεσίες πιθανά χρήσιµες στην
πρόληψη, ανάλυση και διαχείριση των φυσικών καταστροφών.

Άρα εγείρονται σοβαρά ερωτήµατα σχετικά µε την πραγµατική
στόχευση αυτής της συγκεκριµένης διάταξης. Η απόσπαση από
τον ερευνητικό ιστό της χώρας θα αλλοιώσει την ερευνητική φυ-
σιογνωµία του Αστεροσκοπείου µε απρόβλεπτες συνέπειες στο
έργο του και στις υπηρεσίες προς το κοινωνικό σύνολο. 

Η δε υποβάθµισή του σε µια υπηρεσία του συγκεκριµένου
Υπουργείου θα δηµιουργήσει ασφυκτικές συνθήκες στον τρόπο
λειτουργίας του, µε σοβαρές επιπτώσεις στις συνθήκες εργα-
σίας του προσωπικού του. Μια τέτοια εξέλιξη ενδέχεται να λει-
τουργήσει ως πιλότος για αντιδραστικές µεταρρυθµίσεις σε όλα
τα ερευνητικά κέντρα. Γι’ αυτό και σύσσωµος ο κόσµος της έρευ-
νας ζητάει να αποσυρθεί. Αυτό που θα έπρεπε να απασχολεί
τους αρµόδιους είναι η στήριξη της έρευνας, η στελέχωση των
κέντρων µε µόνιµο προσωπικό και νέους ερευνητές και η εξα-
σφάλιση των απαραίτητων υποδοµών και της χρηµατοδότησης.

Η υλοποίηση της κύριας αποστολής του Αστεροσκοπείου
απαιτεί το ελεύθερο ακαδηµαϊκό περιβάλλον, όπως αυτό δια-
σφαλίζεται εδώ και δεκαετίες. Το Αστεροσκοπείο, όπως όλα τα
ερευνητικά κέντρα, έχει πληγεί από την εφαρµογή των πολιτικών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην έρευνα, πολιτικών που υπηρετή-
θηκαν από όλες τις µέχρι τώρα κυβερνήσεις, µε αποτέλεσµα τη
διαχρονική υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση, την απα-
ξίωση των υποδοµών του και τη διάλυση των εργασιακών δικαιω-
µάτων, µε απογείωση της ευελιξίας των εργαζοµένων σε αυτό.

Με την προτεινόµενη διάταξη η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας εκµεταλλεύεται τα προβλήµατα που αυτή η πολιτική που
οι ίδιοι σχεδίασαν και εφάρµοσαν δηµιούργησε, για να καταφέρει
ένα ακόµα σοβαρότατο πλήγµα: τον ασφυκτικό έλεγχο και την
ολοκληρωτική υπαγωγή του ερευνητικού έργου στην υπηρεσία
των µονοπωλιακών οµίλων.

Εµείς πιστεύουµε πως πρέπει να αποσυρθεί το άρθρο 19 και
να συνεχίσει η χώρα µας να διαθέτει Αστεροσκοπείο, όπως όλες
οι άλλες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να µη βρεθούν οι συµ-
βασιούχοι ερευνητές σε «γκρίζες» περιοχές και να κινδυνεύσουν
να µείνουν άεργοι, τη στιγµή που κόπτεται η Νέα Δηµοκρατία για
το brain drain, να εξασφαλιστούν οι θέσεις, οι συνθήκες και το
αντικείµενο εργασίας των εργαζοµένων σε αυτό, να µη διαλυθεί
το Αστεροσκοπείο και τα ιµάτιά του -εξοπλισµός και προσωπικό-
να σκορπιστούν από εδώ κι από εκεί για να µπαλωθούν «τρύπες»,
όπως έγινε µε τους γιατρούς του ΕΣΥ, µε τα γνωστά τραγικά
αποτελέσµατα για το σύστηµα και για τους ανθρώπους του. Να
στελεχωθεί µε το απαραίτητο µόνιµο επιστηµονικό, τεχνικό, δι-
οικητικό και βοηθητικό προσωπικό. Να εξασφαλιστεί σταθερή
κρατική επιχορήγηση για τις λειτουργικές ανάγκες των κτηρια-
κών και εργαστηριακών υποδοµών, καθώς και τη συντήρηση, την
αξιοποίηση και την ανάπτυξή τους.

Τέλος, η ερευνητική διαδικασία και η παραγωγή νέας γνώσης
πρέπει να τίθενται προς όφελος του λαού και των αναγκών του
λαού και να µην εργαλειοποιούνται από τους ιδιώτες για τα
κέρδη τους, από τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς για τους
πολέµους τους και από το αστικό κράτος για τους κατασταλτι-
κούς µηχανισµούς του.

Ήµουν µέσα στον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Διγενή και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία

χρόνια ως πολιτεία αλλά και ως πολίτες έχουµε κληθεί, δυστυ-
χώς, να αντιµετωπίσουµε πλήθος φυσικών καταστροφών. Αντι-
µετωπίζουµε µια διαρκώς εντεινόµενη και ακραία αλλαγή των
κλιµατολογικών συνθηκών. Μπορούµε να πούµε πως αυτό το
οποίο καλούµαστε να διαχειριστούµε πλέον δεν είναι η κλιµατική
αλλαγή, αλλά η κλιµατική κρίση. Είναι επιβεβληµένο, λοιπόν, να
επανεξετάσουµε την εθνική στρατηγική µας και να την προσαρ-
µόσουµε στις διαρκώς µεταβαλλόµενες συνθήκες και στις ανάγ-

κες, οι οποίες προκύπτουν από την επιδείνωση των καιρικών φαι-
νοµένων.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι το αποτέλεσµα των προ-
σπαθειών που έχουν καταβληθεί τα τελευταία χρόνια προκειµέ-
νου να εξορθολογιστούν, να εκσυγχρονιστούν και να συντο-
νιστούν όλες οι απαραίτητες διαδικασίες και οι αναγκαίοι µηχα-
νισµοί µε ένα λειτουργικό και αποτελεσµατικό σύστηµα, το οποίο
θα µπορεί να αντιµετωπίζει επιτυχώς και χωρίς -αν είναι δυνα-
τόν- ακόµη και ελάχιστες απώλειες τις καταστάσεις που προκα-
λούνται από ακραία καιρικά φαινόµενα και να προλαµβάνει κατά
το δυνατόν τις δυσάρεστες για τον πληθυσµό της χώρας µας και
την εθνική µας οικονοµία επιπτώσεις.

Σκοπός του νοµοσχεδίου, εποµένως, είναι η αναδιοργάνωση
και η βελτίωση του µηχανισµού πολιτικής προστασίας, όπως
αυτός ρυθµίστηκε µε τον ν.4662/2020, µε την αναβάθµιση των
µέτρων για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών και για
την προστασία και την ασφάλεια των πολιτών. Προβλέπεται η σύ-
σταση Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου, στελεχωµένη µε επιστή-
µονες εγνωσµένου κύρους και εµπειρίας, η οποία θα έχει ως
έργο τη διαρκή παρακολούθηση των επικίνδυνων φυσικών φαι-
νοµένων, τη διατύπωση γνώµης για την ετοιµότητα του κρατικού
µηχανισµού και τη λήψη προληπτικών µέτρων προστασίας των
πολιτών και των περιουσιών τους.

Τροποποιείται η σύνθεση των περιφερειακών επιχειρησιακών
συντονιστικών οργάνων πολιτικής προστασίας µε µείωση του
αριθµού των µελών, ώστε αυτό το νέο σχήµα να είναι πιο ευέλι-
κτο. Ενώ ορίζονται πλέον ρητά στον νόµο τα προσόντα του προ-
σωπικού, των αυτοτελών διευθύνσεων πολιτικής προστασίας των
περιφερειών, ώστε να διασφαλίζεται ένα υψηλό γνωσιακό επί-
πεδο του προσωπικού. Το ίδιο θα ισχύει και για τα αυτοτελή τµή-
µατα πολιτικής προστασίας των δήµων, όπου προηγουµένως
προβλεπόταν η έκδοση προεδρικού διατάγµατος για τα ζητή-
µατα του προσωπικού.

Περαιτέρω αναβαθµίζεται το σχέδιο αντιµετώπισης εκτάκτων
αναγκών, το οποίο συντάσσεται ανά είδος κινδύνου. Προβλέπε-
ται η ετήσια άσκηση και εκπαίδευση όλων των εµπλεκόµενων φο-
ρέων. Και δίνεται ιδιαίτερη βαρύτητα στα περιφερειακά και
τοπικά σχέδια των περιφερειών και των δήµων που θα περιλαµ-
βάνουν και ειδικά σχέδια για την αποµάκρυνση πολιτών σε περί-
πτωση κινδύνου.

Διακρίνεται, επίσης, η κατάσταση έκτακτης ανάγκης σε τοπική,
εντός δήµου, και διαπεριφερειακή ή εθνική. Σε περιπτώσεις δια-
περιφερειακών ή εθνικών εκτάκτων αναγκών προβλέπεται µε την
έκδοση ΚΥΑ η δυνατότητα λήψης προσωρινών µέτρων περιορι-
σµού της κυκλοφορίας πολιτών -εκκένωσης- και µερικής αναστο-
λής της υποχρέωσης προς εργασία και πολλά άλλα, όπως και η
ανάθεση των αναγκαίων άµεσων έργων για την αποκατάσταση
των κρίσιµων υποδοµών λειτουργίας της πληττόµενης περιοχής,
ώστε αµέσως να ξεκινούν χωρίς καθυστερήσεις τα έργα της ανα-
γκαίας αποκατάστασης.

Συστήνεται ακόµη και η επιτροπή ελέγχου της υλοποίησης των
προληπτικών έργων και µέτρων των ΟΤΑ, ώστε να διασφαλίζεται
η ετοιµότητά τους. Ενώ σε περίπτωση µη συµµόρφωσής τους σε
περιοχή υψηλής επικινδυνότητας για την εκδήλωση καταστρο-
φικών φαινοµένων, το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών δύ-
ναται να αναλαµβάνει την υλοποίηση των προληπτικών µέτρων
και έργων µε απόφαση του περιφερειάρχη και τη σύµφωνη
γνώµη του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας.

Επίσης, προβλέπεται για τις περιπτώσεις εκτεταµένων ζηµιών
εξαιτίας θεοµηνιών η σύσταση οµάδων εργασίας για την υπο-
στήριξη των επιτροπών κρατικής αρωγής. Πολύ σηµαντική στο
νοµοσχέδιο είναι και η σύσταση µητρώου τήρησης µέτρων προ-
ληπτικής πυροπροστασίας ιδιοκτησιών, ώστε πλέον να καταγρά-
φονται όλες οι υποχρεώσεις των ιδιοκτητών για τη λήψη των
αναγκαίων προληπτικών µέτρων πυροπροστασίας κατά την αν-
τιπυρική περίοδο, ενώ σε περίπτωση µη συµµόρφωσης αυτό θα
επιφέρει χρηµατικά πρόστιµα και απειλή φυλάκισης µέχρι δύο
έτη.

Επίσης, έχουµε πια τις επικίνδυνες περιοχές για τη διενέργεια
αντιπυρικών έργων, όπου η εισήγηση θα γίνεται πια εντός Ια-
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νουαρίου κάθε έτους, ώστε πάντοτε να υπάρχει η απαραίτητη
ετοιµότητα για την αντιπυρική περίοδο. Ενώ είναι σηµαντική πια
και η συµµετοχή της δασικής υπηρεσίας µε τους εξειδικευµέ-
νους δασολόγους της για τη διαχείριση των πυρκαγιών µεγάλης
έκτασης. Πρόκειται για ένα µέτρο που σίγουρα µπορεί ουσιωδώς
να βοηθήσει στην κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών και ιδιαί-
τερα σε περιοχές που είναι δυσπρόσιτες και έχει αποδειχθεί ότι
είναι αναγκαία η εµπειρία και η τεχνογνωσία της οικείας δασικής
υπηρεσίας. 

Σε ό,τι αφορά τον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Έρευνας και
Διάσωσης, προστίθενται πλέον σε αυτόν και οι αεροδιακοµιδές,
οι οποίες θα πραγµατοποιούνται στις περιπτώσεις των βαριά
ασθενών και τραυµατιών και εν γένει προσώπων που χρήζουν
άµεσης βοήθειας και ιατρικής φροντίδας, εφόσον κρίνονται ανα-
γκαίες από την ιατρική υπηρεσία του ΕΚΑΒ. Άρα µε αυτόν τον
τρόπο θα καλυφθεί στον απαιτούµενο βαθµό η αναγκαία και απο-
τελεσµατική ιατρική φροντίδα για οποιοδήποτε συµβάν, ιδίως σε
αποµακρυσµένες από τα µεγάλα αστικά κέντρα περιοχές και τα
νησιά µας.

Ακόµη στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται ρυθµίσεις για τη βελ-
τίωση των διαδικασιών ενίσχυσης των γεωργικών εκµεταλλεύ-
σεων, οι οποίες επλήγησαν από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού.
Οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε τα φαινόµενα της κλιµατικής κρί-
σης µε τρόπο πρακτικό και ρεαλιστικό. Οι σοβαρές και αρνητικές
επιπτώσεις αυτού του φαινοµένου είναι γεγονός πια σε παγκό-
σµιο επίπεδο. Η πολιτεία οφείλει να προσαρµοστεί στις αναπό-
φευκτες αλλαγές που έχουν ήδη εκδηλωθεί και να λάβει τα
αναγκαία µέτρα για να προστατέψει τους πολίτες τις κρίσιµες
αυτές τις περιπτώσεις.

Στην αντιµετώπιση αυτών ακριβώς των αναγκών, για τις οποίες
δεν συγχωρούνται κοµµατικές αντιπαλότητες και αντιδικίες, απο-
βλέπει το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Για αυτούς ακριβώς τους
λόγους πρέπει να ψηφιστεί από όλους µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Βολουδάκη.

Τώρα θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Νικόλαο Παπαδόπουλο,
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΝΙΚΗ». Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Βαλτογιάννης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είπατε πριν
ότι κάθε τρεις Βουλευτές θα µιλάει και από ένας Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι. Μίλησαν οι δύο
τώρα. Έχετε δίκιο. Θα το λάβουµε υπ’ όψιν µας. Και θα συνεχί-
σουµε µε τρεις Βουλευτές και µετά ένας Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος.

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµοι Υπουργοί, για το παρόν δεν γεννάται λόγος, η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα «ΝΙΚΗ» θα το καταψηφίσει.

Η προσπάθεια χειραγώγησης του Εθνικού Αστεροσκοπείου
από την Κυβέρνηση µάς ξεπερνά. Δεν σας φτάνει η χειραγώγηση
της νοµοθετικής εξουσίας, και εν πολλοίς της δικαστικής εξου-
σίας. Δεν σας φτάνει η χειραγώγηση των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης, µε τους πακτωλούς χρηµάτων που δίνετε από τον
δηµόσιο κορβανά, ώστε να ολοκληρωθεί το σύστηµα της διαπλο-
κής στη χώρα, τη στιγµή µάλιστα που ο ελληνικός λαός αφαιµά-
ζεται µέσω της απίστευτης φοροεπιδροµής της Κυβέρνησης
στους µισθωτούς, στους συνταξιούχους και κυρίως στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες.

Η προσπάθεια χειραγώγησης του Εθνικού Αστεροσκοπείου,
ώστε να γίνει και αυτό ένα πειθήνιο όργανο της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη και να µπορεί να υποστηρίζει άνετα το αφήγηµα αυτό
της κλιµατικής κρίσης που τώρα τεχνηέντως φέρατε, µαζί µε τα
υπόλοιπα νοµοσχέδια υπέρ των ΛΟΑΤΚΙ, της ψηφιακής διακυ-
βέρνησης, των ηλεκτρονικών ταυτοτήτων, των υποχρεωτήτων,
των εµβολιασµών, τις πανδηµίες, οδηγούν, αγαπητοί µου συνά-
δελφοι, στην καταπάτηση των ατοµικών µας ελευθεριών. Και
πρέπει να ξυπνήσουµε και να το καταλάβουµε αυτό το πράγµα
άπαντες εδώ πέρα µέσα, γιατί συνιστά πρόβληµα και πλήγµα

στην καρδιά της δηµοκρατίας µας.
Η Κοινοβουλευτική Οµάδα «ΝΙΚΗ», αγαπητοί µου συνάδελφοι,

θα στραφεί ενάντια στο ψηφιακό κλουβί, ενάντια στην ψηφιακή
φυλακή που ετοιµάζετε τεχνηέντως. Μετά τα καµώµατα -που από
κοντά παρακολούθησα- της Κυβέρνησης στην πανδηµία, φέρ-
νετε τώρα και το αφήγηµα της κλιµατικής κρίσης. Και έσται, φίλοι
µου, η εσχάτη πλάνη χείρων της πρώτης.

Θα πω µόνο δύο λόγια για την πανδηµία. Στις 30-11-2023 ο γε-
νικός εισαγγελέας της πολιτείας του Τέξας -ξέρετε ότι το Τέξας
έχει τριάντα εκατοµµύρια κόσµο, είναι τρεις φορές η Ελλάδα-
µηνύει την «PFIZER» -εκεί υπάρχουν δικαστές- ότι έδωσε λανθα-
σµένη εντύπωση για την αποτελεσµατικότητα και την ασφάλεια
των εµβολίων. Συνεχίζει ο εισαγγελέας: «Τα γεγονότα είναι ξε-
κάθαρα. Η «PFIZER» δεν είπε την αλήθεια για το εµβόλιο του
COVID-19 και τις επιπλοκές τους». Στη µήνυση κατηγορεί τη
«PFIZER» ότι άσκησε και προώθησε λογοκρισία για τη σπίλωση
επιστηµόνων που αµφισβητούσαν το αφήγηµα.

Τεράστιες µελέτες που έγιναν από την Cleveland Clinic, µια
από τις µεγαλύτερες ιατρικές σχολές στον κόσµο, δείχνουν ακρι-
βώς –µπορούν να µπουν και να δουν όσοι ξέρουν να επεξεργά-
ζονται τη διεθνή βιβλιογραφία- δείχνουν ξεκάθαρα ένα πινακάκι
που γράφει ότι όσο πιο πολλές φορές έχει εµβολιαστεί ένας άν-
θρωπος, τόσο πιο εύκολα κολλάει κορωνοϊό.

Και µελέτη της Βέρνης είναι ξεκάθαρη. Έγινε σε επτακόσιους
εβδοµήντα επτά υγειονοµικούς και δείχνει πόσο πιο εύκολα αυτοί
προσβλήθηκαν από µυοκαρδίτιδα, ένας στους τριάντα τρεις.
Ήδη εκατόν τριάντα τρεις φορές είναι συχνότερη η πιθανότητα
να πάθει µυοκαρδίτιδα κάποιος που έχει εµβολιαστεί, από τον
γενικό πληθυσµό. 

Άλλωστε τα εµβόλια COVID να ξέρετε ότι δεν πήραν ποτέ έγ-
κριση κανονική από τους δύο µεγαλύτερους οργανισµούς στον
κόσµο, τον FDA, Food and Drug Administration και τον EMA. Η
άδειά τους είναι προσωρινή, λέγεται conditional, που σηµαίνει
ότι δίνουµε άδεια αλλά χρειαζόµαστε περαιτέρω µελέτες και πε-
ραιτέρω έρευνες. Και τέλος για να µη µακρηγορήσω άλλο για
την πανδηµία η νέα Κυβέρνηση της Νέας Ζηλανδίας του κ. Ουίν-
στον Πίτερς έχει ορίσει επιτροπή για να γίνει έρευνα για την ανα-
γκαιότητα των µέτρων και της υποχρεωτικότητας της πανδηµίας,
ώστε να αποδοθούν οι ευθύνες. Αργά ή γρήγορα φίλοι µου, πι-
στεύω ότι θα έρθει και στον τόπο µας, όταν θα διαµορφωθούν
βέβαια οι κατάλληλες συνθήκες.

Έρχοµαι ξανά στο θέµα της κλιµατικής κρίσης. Πράγµατι
υπάρχουν αλλαγές στο κλίµα, τις γνωρίζουµε. Ο πλανήτης µας
είναι ζωντανός. Μην ξεχνάτε ότι περάσαµε από περιόδους παγε-
τώνων, ότι διακόσια χρόνια πέριξ της γέννησης του Χριστού ήταν
τα πιο θερµά χρόνια όλων των εποχών. Θυµάστε, αρχαίοι ύµνοι
έλεγαν «οι ποιµένες αγραυλούντες». Γενάρη µήνα, Δεκέµβρη
µήνα ήταν έξω στο ύπαιθρο. Ξέραµε τότε ήταν µια θερµή περίο-
δος. Ξέρουµε αλλά δεν είναι της παρούσης να σας αναλύσω -
για να µη φάω το χρόνο, θέλω να πω κάποια άλλα πράγµατα- ότι
υπάρχουν αυτές οι περίοδοι στο κλίµα. Αλίµονο αν περίµενε ο
πλανήτης από τον άνθρωπο να ορίσει το κλίµα. Θα είχαµε κατα-
στρέψει αγαπητοί µου τον πλανήτη δεκάδες φορές µε την πλεο-
νεξία µας και την απανθρωπιά µας.

Δύο πράγµατα να σας πω µόνο για την κλιµατική κρίση και την
κλιµατική αλλαγή που ως γιατρός και ως καρδιοχειρουργός ξέρω.
Αέριο του διοξειδίου του άνθρακα, που µας λένε εδώ «κοιτάξτε το
δηλητήριο, το φαινόµενο του θερµοκηπίου». Αγαπητοί µου, το διο-
ξείδιο του άνθρακα είναι ένα αέριο πολύτιµο για τη ζωή. Η βασική
αντίδραση της ζωής που ζούµε πάνω σε αυτόν τον πλανήτη οφεί-
λεται στην παρουσία του διοξειδίου του άνθρακα. Θα το κάνετε
ακόµα και στην Γ’ λυκείου που λέει ότι το διοξείδιο του άνθρακα
όταν ενωθεί µε το νερό, η χλωροφύλλη και η ηλιακή ενέργεια, ο
ζωοδότης ήλιος δηλαδή όταν πέσει πάνω στη χλωροφύλλη, δίνει
το διοξείδιο του άνθρακα -ακούστε το αυτό-, το µόριο της γλυκό-
ζης. Το µόριο της γλυκόζης είναι η αρχή της ζωής. Από αυτό θα
δηµιουργηθούν τα φυτά, από αυτό θα φάνε τα φυτοφάγα ζώα,
από αυτό θα ζήσουµε και εµείς. Κι έρχονται τώρα άνθρωποι που
σφετερίζονται δήθεν την επιστήµη, όπως σφετερίστηκαν και την
ιατρική επιστήµη όσο καµµία άλλη επιστήµη, για να µας πουν ότι
«το διοξείδιο είναι δηλητήριο και κοιτάξτε καλά, έχουµε την υπερ-
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θέρµανση του πλανήτη», µπλα, µπλα, µπλα, «τροµάξτε κόσµε, έρ-
χονται οι πόλεις των δεκαπέντε χιλιοµέτρων…», πώς τα λένε αυτά
στην Κίνα, που τους βάζουν µέσα στην πόλη να κυκλοφορούν και
µην τυχόν και να βγουν απ’ έξω. Τέτοια µας ετοιµάζουν. Να αντι-
δράσουµε! Να αντιδράσουµε φίλοι µου!

Να σας πω δύο πράγµατα. Δεν είναι τα νούµερα δικά µου. Τα
νούµερα τα πήραµε από την αµερικανική εταιρεία «America So-
ciety of Heating Refrigerating Engineers». Η συγκέντρωση από
τότε που µετριέται το διοξείδιο πάνω σε αυτό τον πλανήτη είναι
περίπου 0,4% ή αλλιώς 400 ppm, parts per million. Αυτό, λοιπόν,
υπάρχει στην ύπαιθρο. Οι διακυµάνσεις είναι από 390 έως 420.
Εδώ όταν δουν 420 λένε «καήκαµε! Τρέξτε κόσµε, φυλαχτείτε
µπείτε στα σπίτια σας, µη βγαίνετε!», αλλά µέσα στα σπίτια, στον
κλειστό χώρο τώρα εδώ που είµαστε και µετριέται πολύ εύκολα,
αγαπητοί µου, το διοξείδιο, άµα το µετρήσετε θα είναι σίγουρα
µεταξύ των 800 µε 1000 ppm. Ο άνθρωπος µέσα σε αυτό το
εύρος -400 έχουµε στο ύπαιθρο, 800 έχουµε περίπου µέσα
στους κλειστούς χώρους-, αισθάνεται ευεξία.

Τι θέλω να πω µε όλα αυτά; Ότι ευτυχώς ο πλανήτης δεν πε-
ριµένει από εµάς. Ο Θεός µερίµνησε. Μέσα στις πόλεις έχουµε
αυτό το 420 ppm, αλλά όπως σας είπα δεν µπορεί να προκαλέσει
κανένα πρόβληµα ούτε στην ανταλλαγή των αερίων ούτε στη
χλωρίδα και την πανίδα.

Και ένα άλλο να σας πω για τον κύκλο του διοξειδίου για να
µην ακούτε τα παραµύθια που σας λέει κάθε τυχάρπαστος επι-
στήµονας µε το «ε» πολύ µικρό µπροστά. Θα παρατηρήσατε και
από τα ηφαίστεια όπου υπάρχει ηφαιστειακή έκρηξη, απελευθε-
ρώνονται εκατοντάδες τόνοι διοξειδίου του άνθρακα. Τι γίνεται
όµως; Μένει αυτό το διοξείδιο του άνθρακα εκεί και χαλάει το
περιβάλλον; Λάθος. Όπου υπάρχει ηφαίστειο, υπάρχει γύρω-
γύρω θα δείτε απίστευτη βλάστηση και µεγάλη παραγωγή στην
αγροτική οικονοµία. Και αυτό είναι θεία οικονοµία. Μόλις ανεβαί-
νει το διοξείδιο, αυξάνεται η πρασινάδα, η χλωροφύλλη και όχι
µόνο στη γη αλλά και στη θάλασσα και έτσι ρυθµίζεται το κλίµα.
Και στη θάλασσα αν δείτε θα αυξηθούν τα φύκια τα πράσινα είτε
στα γλυκά νερά είτε στα αλµυρά νερά. Αυξάνει το διοξείδιο, αυ-
ξάνει η χλωροφύλλη, η πρασινάδα είτε στην ξηρά είτε στη θά-
λασσα, καταναλώνει το διοξείδιο η πολλή πρασινάδα και
σιγά-σιγά πέφτει το διοξείδιο και µετά πέφτει και το πράσινο.
Έτσι γίνεται. Αυτοί είναι οι ρυθµοί του διοξειδίου. Μην ακούτε τα
παραµύθια που σας λένε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε και θα πάρει
βεβαίως, τον λόγο η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

Μετά την κ. Κωνσταντοπούλου θα µιλήσει ο κ. Βαλταγιάννης,
η κ. Παπαϊωάννου, ο κ. Καππάτος, ο κ. Μπούµπας.

Ελάτε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ξεκινήσω από αυτό που έχει µια µεγάλη συναισθη-
µατική και ιδιαίτερη σηµασία για την Πλεύση Ελευθερίας και για
τη Βουλευτίνα µας, Τζόρτζια Κεφαλά. Είναι το µέρος Γ’ του νο-
µοσχεδίου, Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Αερο-
διακοµιδών «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος». 

Όταν νοµοθετούµε µπορούµε να επηρεάζουµε τις ανθρώπινες
ζωές, µπορούµε να τις καλυτερεύουµε και µπορούµε να τις σώ-
ζουµε. Εµείς, λέµε στην Πλεύση Ελευθερίας, οφείλουµε να τις
καλυτερεύουµε και οφείλουµε να τις σώζουµε. Και όταν συζη-
τάµε για τον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Διάσωσης «Θεοφάνης
Ερµής Θεοχαρόπουλος» είναι σηµαντικό να ξέρουµε ότι ο Ερµής
Θεοχαρόπουλος ήταν ένα παιδί είκοσι ενός ετών που τον χει-
µώνα, τον Γενάρη του 2022, έχασε τη ζωή του στα Τζουµέρκα,
µετά από ορειβατικό ατύχηµα, περιµένοντας επί πέντε ώρες ένα
ελικόπτερο που δεν ήρθε. Ο Ερµής Θεοχαρόπουλος ήταν το βα-
φτιστήρι της Τζόρτζιας Κεφαλά και ίσως την έχετε ακούσει πολ-
λές φορές από αυτό το Βήµα να λέει ότι αυτή η τραυµατική
εµπειρία, να χαθεί ένας τόσο νέος άνθρωπος, τόσο άδικα, περι-
µένοντας πέντε ώρες το ελικόπτερο που δεν ήρθε ήταν ένας
λόγος που έκανε τη Τζόρτζια, µια λαµπερή καλλιτέχνιδα που κα-
λυτερεύει και επηρέαζε τις ζωές µας, να θέλει να κάνει περισσό-

τερα και να θέλει ενεργά να αλλάξει και µε την πολιτική της πα-
ρέµβαση τις ζωές και να προστατεύσει ζωές.

Είναι, λοιπόν, σηµαντικό να πούµε, και θα ήταν σηµαντικό να
ξεκινήσει και η υπουργική τοποθέτηση από αυτή την παραδοχή,
ότι υπάρχουν πολλές ελλείψεις και στην πρόληψη και στην πρό-
νοια και στους µηχανισµούς διάσωσης και στους µηχανισµούς
πολιτικής προστασίας, ελλείψεις που αν δεν υπήρχαν ο Ερµής
θα ζούσε, θα είχε µια ευκαιρία να σωθεί. Είναι λοιπόν ιερό το κα-
θήκον αυτά που λείπουν να φροντίζουµε να τα εξασφαλίζουµε
και αυτά που δεν υπάρχουν να φροντίζουµε να τα συγκροτούµε.

Και, ξέρετε, ο Ερµής περίµενε πέντε ώρες το 2022. Πριν από
τον Ερµή, τριάµισι χρόνια πριν τον Ερµή, τον Ιούλιο του 2018,
περίµενε επίσης πέντε ώρες, τραυµατισµένο, έχοντας πηδήξει
από τον γκρεµό για να σωθεί από τη φωτιά ένα µικρό κορίτσι, η
Εβίτα, στο Μάτι. Δεν είναι, λοιπόν, µεµονωµένα τα περιστατικά,
ούτε µεµονωµένες οι ελλείψεις και κυρίως αυτό το οποίο οφεί-
λουµε από αυτήν εδώ την Αίθουσα και από αυτό εδώ το Βήµα να
συνοµολογήσουµε είναι ότι πρέπει να γίνουν ακόµα πάρα πολλά.
Δεν χωρούν ούτε αυταρέσκειες, ούτε επιθετικές και εµπρηστικές
οµιλίες από του κυβερνητικού Βήµατος, γιατί είναι τόσο µεγάλη
η ανασφάλεια των πολιτών, τόσο µεγάλη η εγκατάλειψή τους,
που κάθε τι που γίνεται είναι το αυτονόητο και πρέπει να µιλάµε
και να µιλάτε από τις κυβερνητικές θέσεις γι’ αυτά που ακόµη
πρέπει να γίνουν. 

Διαβάζοντας το νοµοσχέδιο, εκείνο το οποίο αισθάνοµαι την
ανάγκη να πω είναι ότι για να υπάρξει πραγµατική πολιτική προ-
στασία, αλλά και πραγµατική διαδικασία διάσωσης και πραγµα-
τική πρόνοια για την ανθρώπινη ζωή και πραγµατική µέριµνα για
τη φύση, για τα δάση, για το περιβάλλον, για τα ζώα -που τα ξέ-
χασε ο κύριος Υπουργός όταν µιλούσε για τις φωτιές- για τις πε-
ριουσίες, για να υπάρξουν όλα αυτά δεν χρειάζονται γραφειο-
κρατίες, χρειάζεται πολιτική βούληση. 

Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο ογκώδες µε εξήντα άρθρα, που το
φέρατε κατά τη γνωστή πρακτική της fast track συζήτησης. Εµείς
θα θέλαµε και πιστεύουµε σε µια ευρύτατη διαβούλευση και ευ-
ρύτατη πολιτική συζήτηση. Άλλωστε, είναι κάτι που το θέτουµε
από την πρώτη µέρα που βρέθηκε η Πλεύση Ελευθερίας µέσα
στη Βουλή, από την πρώτη δική µου οµιλία µέσα στη Βουλή. Μι-
λήσαµε για την πολιτική προστασία, για τη δασοπυροπροστασία,
για τη µέριµνα σε σχέση µε τους πολίτες αυτής της χώρας. Είναι
κάτι για το οποίο σας προσκαλούµε, σας έχουµε καταθέσει προ-
τάσεις, σας µιλήσαµε ξανά και ξανά και ξανά και ξανά για τους
εποχικούς πυροσβέστες, για τους πυροσβέστες πενταετούς θη-
τείας που έληξαν οι θητείες τους, για την ανάγκη στελέχωσης
της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας µε ανθρώπους τους οποίους επι-
στρατεύετε, στους οποίους ακουµπάµε κάθε χρονιά και τους
οποίους τους πετάτε πραγµατικά στο περιθώριο και σε µια κα-
τάσταση αναµονής και προσµονής. 

Κύριοι της  Κυβέρνησης, το νοµοσχέδιό σας έχει πάρα πολλές
διατάξεις µε τις οποίες φτιάχνετε νέες δοµές, νέες επιτελικές
επιτροπές, νέα κέντρα από τα ίδια βέβαια στελέχη, αλλά δεν προ-
βλέπετε την έµψυχη ενίσχυση. Τρεισήµισι χιλιάδες οργανικές θέ-
σεις είναι κενές που αφορούν την πυροπροστασία και τη
δασοπυροπροστασία. Και αυτή τη στιγµή οι δυόµισι χιλιάδες
εποχικοί πυροσβέστες είναι άλλοι στο Ταµείο Ανεργίας και άλλοι
δεν παίρνουν ούτε καν επίδοµα ανεργίας. Τους θεωρείτε άχρη-
στους. Τους έχετε µε µηδενικό εισόδηµα.

Βρίσκονται στη Βουλή σήµερα και κάποιοι από αυτούς -όπως
και οι πυροσβέστες της πενταετούς θητείας που έληξε η θητεία
τους- παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας. Και θέλω µε την πα-
ρουσία τους να σας πω ότι αυτή η τροπολογία που φέρνετε,
αλλά και ένα νοµοσχέδιο που δεν προβλέπει τίποτε γι’ αυτούς
είναι µικροψυχία, είναι τσιγγουνιά και είναι και έλλειψη πρόβλε-
ψης.

Υπάρχει δεδοµένο κενό και δεδοµένο πρόβληµα στην πολιτική
προστασία. Κατακάηκε η χώρα το καλοκαίρι και πνίγηκε ολό-
κληρη η Θεσσαλία τον Σεπτέµβρη και τον Οκτώβρη. Απέναντι σε
αυτό εσείς απαντάτε µε παράταση της αγωνίας των πυροσβε-
στών και µε µια παραχώρηση, µέσω τροπολογίας, της δυνατό-
τητας να δηλώσουν, να καταθέσουν δηλαδή τα χαρτιά τους για
να δηλώσουν τη δυνατότητα, να δηλώσουν υποψηφιότητα, να

7216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εξετάσετε αν αυτοί που τώρα κάνουν την πυρόσβεση είναι άξιοι
να τους πάρετε για µονίµους.

Εµείς σας λέµε καθαρά, και επειδή ξέρετε ότι η Πλεύση Ελευ-
θερίας είναι ένα κίνηµα που στα αλήθεια δεν αγαπάει τον κοµ-
µατισµό, µιλάµε στο όνοµα της κοινωνίας, και όποιος κι αν λέει
κάτι σωστό εµείς το υιοθετούµε, έχετε µια τροπολογία από ένα
άλλο κόµµα, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, το έχουν υπο-
γράψει κάποιοι Βουλευτές του, στην οποία λέει: «Οι πυροσβέ-
στες πενταετούς και επταετούς θητείας καθώς και οι
πυροσβέστες εποχικής απασχόλησης µε σχέση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου που υπηρετούν στο Πυροσβεστικό Σώµα κατά τη δη-
µοσίευση του παρόντος εντάσσονται αυτοδικαίως στο µόνιµο
πυροσβεστικό προσωπικό χωρίς να απαιτείται νέα κρίση».

Είναι κάτι που σας έχουµε ζητήσει και σας έχουµε προτείνει.
Και, µάλιστα, όταν ήρθε ο κ. Μητσοτάκης και είπε: «Καταθέστε
µου προτάσεις» ήταν η πρώτη πρόταση που του κατέθεσα. Την
καταθέτει τώρα ένα άλλο κόµµα και µπράβο του.

Δεχτείτε την. Δεχτείτε την, κύριε Υφυπουργέ. Δεχτείτε την.
Υπάρχουν κενές οργανικές θέσεις, υπάρχουν άνθρωποι εκπαι-
δευµένοι, άνθρωποι οι οποίοι έχουν προσφέρει και προσφέρουν.
Δεχτείτε την. Τι σας εµποδίζει; Τι σας εµποδίζει να πάρετε, σε
κενές οργανικές θέσεις, τους πυροσβέστες τους εποχικούς και
τους πενταετούς και επταετούς θητείας. Τι σας εµποδίζει; Γιατί
θέλετε να τους έχετε εξαρτηµένους από εσάς, να σας παρακα-
λάνε να τους δώσετε τη δυνατότητα να προσληφθούν. Γιατί σας
αρέσει αυτή η σχέση εξουσίας, ενώ µπορείτε να έχετε µια σχέση
συνεργασίας;

Δεν συζητάω για τη δυνατότητα να προβλέψετε να υπάρχει το
ηλικιακό όριο µέχρι το τριακοστό έκτο έτος για να µην αποκλεί-
σετε ανθρώπους την τελευταία στιγµή γιατί έχουµε Δεκέµβριο.
Αλλά για εµάς το ζητούµενο είναι ο κόσµος αυτός να αξιοποιηθεί,
αυτό το δυναµικό να µην απαξιωθεί και να µην καταλήξετε να ξα-
ναφτιάχνετε από την αρχή αυτό που έχετε ήδη έτοιµο σε έµψυχο
δυναµικό και έµπειρο στελεχιακό ανθρώπινο κεφάλαιο.

Τους το οφείλετε. Θα πρέπει ο κ. Μητσοτάκης να υπαναχωρή-
σει από την εγωιστική του στάση ότι δεν τους χρειαζόµαστε, είναι
κακή χρήση των πόρων το να τους έχουµε δώδεκα µήνες, γιατί
δεν χρειαζόµαστε υποτίθεται, ενώ µιλάτε για την κλιµατική κρίση.
Δεν χρειαζόµαστε υποτίθεται, λέτε, πυροσβέστες και προσωπικό
αυτούς τους µήνες. Είστε σίγουροι;

Εµείς λέµε χρειαζόµαστε και αποδεικνύεται από τα πράγµατα
ότι χρειαζόµαστε, όπως χρειαζόµαστε µία κυβέρνηση, η οποία
δεν θα λέει αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός: «Δεν µπορούµε, κ.
Κωνσταντοπούλου, να προστατεύσουµε και τα εβδοµήντα εκα-
τοµµύρια στρέµµατα δάσους. Είστε από άλλο πλανήτη αν νοµί-
ζετε ότι µπορούµε». 

Εµείς θέλουµε µια κυβέρνηση που θα πει: Δεν θα αφήσουµε
ούτε ένα δέντρο να καεί, ούτε ένα ζώο να καεί ζωντανό ή να
χάσει το καταφύγιό του, ούτε έναν άνθρωπο να κινδυνεύσει, ούτε
ενός ανθρώπου την περιουσία να καταστραφεί. Τέτοια κυβέρ-
νηση χρειαζόµαστε. Και νοµίζω ότι οι περισσότεροι άνθρωποι σε
αυτή τη χώρα µια τέτοια κυβέρνηση ονειρεύονται, δεν πιστεύουν
ότι µπορεί να υπάρξει και κάποιοι γι’ αυτό δεν την διεκδικούν. 

Εµείς θέλουµε να τους πείσουµε ότι υπάρχουν στη χώρα αυτή,
άνθρωποι που νοιάζονται και ασχολούνται µε την πολιτική, γιατί
υπάρχει η διαδεδοµένη αντίληψη ότι µε την πολιτική δεν ασχο-
λούνται αυτοί που νοιάζονται και είναι αλήθεια, ότι µέσα στην πο-
λιτική υπάρχουν πάρα πολλοί που δεν νοιάζονται. Εµείς, όµως,
θέλουµε να πείσουµε τους ανθρώπους ότι µπορεί και να εµπι-
στευθούν εκείνους και εκείνες που νοιάζονται και να βγουν οι
ίδιοι µπροστά να συµµετάσχουν και να διεκδικούν. Δεν χαιρόµα-
στε µε την τεράστια αποχή που νοµιµοποίησε τη διακυβέρνησή
σας και θέλουµε µια µεγάλη συµµετοχή που θα αλλάξει συνολικά
τα πολιτικά πράγµατα στη χώρα. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό φέρνετε και δύο άρθρα µε τα οποία επι-
διώκετε να φέρετε στον έλεγχό σας, στον κυβερνητικό έλεγχο,
δύο ανεξάρτητες υπηρεσίες µε υψηλό επιστηµονικό κύρος και
τεράστια αξία για την πολιτική προστασία, αλλά και συνολικά για
την κοινωνία. Πρόκειται για το Εθνικό Αστεροσκοπείο και για την
Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία. Ο κ. Μητσοτάκης εξήγγειλε
ότι θα τις θέσει υπό τον έλεγχό του, αλλάζοντας το Υπουργείο

στο οποίο υπάγονται, αµέσως µετά τις φοβερές πληµµύρες και
καταστροφές στη Θεσσαλία τον Σεπτέµβριο. 

Ήταν πολύ ξεκάθαρο ότι θέλετε να κάνετε και µε τις υπηρε-
σίες αυτές αυτό που κάνατε και έκανε ο κ. Μητσοτάκης και µε
την ΕΡΤ, βάζοντάς την στον έλεγχό του, ώστε η ΕΡΤ να µην µε-
ταδίδει ούτε καν ότι γίνεται Εξεταστική Επιτροπή για τα Τέµπη,
αλλά να βάζει άσχετες ειδήσεις που δεν τις βρίσκεις και αν τις
ψάξεις, µε την ΕΥΠ, µε την ΑΔΑΕ που αλλάξατε τη σύνθεσή της
νύχτα για να µην υπάρξει πόρισµα που θα απέδιδε ευθύνες και
στο πρωθυπουργικό γραφείο, µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού
που σας δυσαρέστησε ο δικός σας εκλεκτός Πρόεδρος, γιατί δεν
έκανε τα χατίρια και του είπατε: Όποιος δεν συµφωνεί, παραιτεί-
ται. Στον Πρόεδρο της Ανεξάρτητης Αρχής το είπατε. 

Θέλετε όλα να τα ελέγχετε και την επιτροπή για τα Τέµπη να
µην υπάρξει φωνή που σας δυσαρεστεί, που σας προσκαλεί να
λογοδοτήσετε. Θέλετε όλα να τα ελέγχετε και µέσα σε αυτά θέ-
λετε να ελέγξετε και το Αστεροσκοπείο και την Εθνική Μετεωρο-
λογική Υπηρεσία. Και αυτό είναι ένα πάρα πολύ κακό δείγµα. Δεν
είναι δείγµα πολιτικής βούλησης, ενίσχυσης της πολιτικής προ-
στασίας. Είναι δείγµα πολιτικής ραδιουργίας για την παρασιώ-
πηση ακόµη και εκείνων των επιστηµονικών προβλέψεων που
µπορεί να προειδοποιήσουν, αλλά µπορεί -και αυτό δεν το θέλετε
καθόλου- να σας εκθέσουν. Τα άρθρα αυτά θα πρέπει να τα απο-
σύρετε. 

Η επιστολή που έστειλε ο Πρόεδρος του Αστεροσκοπείου
Αθηνών προς όλα τα κόµµατα της Βουλής είναι µια επιστολή που
σας εκθέτει. Πιστεύω ότι έχει κατατεθεί στα Πρακτικά. Την κα-
ταθέτω, όµως και εγώ για να καταχωριστεί.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι µία ύστατη έκκληση να µην πράξετε αυτό που µετατοπί-
ζει τις κυβερνήσεις από τη δηµοκρατική σφαίρα στην απολυταρ-
χική σφαίρα. Σας καλώ ξανά -και ενώνω τη φωνή µου µε όλους
όσοι ήδη το έπραξαν- να αποσύρετε τα σχετικά άρθρα.

Έχω πολλά να πω για την πολιτική προστασία. Ο χρόνος,
όµως, είναι δεδοµένος. Τα έχουµε εξάλλου πει πολλές φορές.
Δεν θα επιτύχετε πολιτική προστασία ούτε µε παλιά υλικά ούτε
µε πρόσωπα διαβλητά ούτε µε διαδικασίες επιλήψιµες. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θα είναι εδώ για να σας υπενθυµίζει ότι
η πολιτική προστασία δεν είναι σύνθηµα, είναι υψηλή πολιτική
προτεραιότητα και για εµάς ιεραρχηµένο καθήκον. Κάνουµε τη
συζήτηση αυτή εγκαίρως για το επόµενο καλοκαίρι. Κάνουµε τη
συζήτηση αυτή πολύ αργά για τις ζωές που χάθηκαν ήδη, για τις
εκτάσεις που κατακάηκαν ήδη, για τις περιουσίες που καταστρά-
φηκαν ήδη, για τα ζώα που θυσιάστηκαν ήδη, αλλά και για όλους
τους συνανθρώπους µας που ταλαιπωρούνται ακόµη περιµένον-
τας να ενεργοποιηθούν οι βοήθειες που τους τάξατε, οι συνδρο-
µές που ψηφίσατε, οι απαλλαγές που νοµοθετήσατε. Στη
Θεσσαλία ακόµη δεν έχουν τη συνδροµή για την ιατροφαρµα-
κευτική τους κάλυψη που ψηφίστηκε τον Σεπτέµβρη. 

Είναι, λοιπόν, για εµάς καθήκον να µιλάµε. Είναι καθήκον να
υπογραµµίζουµε εκείνα που είναι ενίοτε θετικά. Και είναι καθήκον
να σας παρακινούµε προς την θετική κατεύθυνση και όχι προς
αυτή σας τη ροπή. Σας την είπε η Τζώρτζια Κεφαλά και µε αυτό
θα κλείσω. Γιατί σε ένα νοµοσχέδιο που θα έπρεπε να έχει µόνο
θετικό πρόσηµο, θα έπρεπε να είναι µόνο οι πρωτοβουλίες για
τη διάσωση συνανθρώπων µας και για την ενίσχυση της πολιτι-
κής προστασίας, γιατί δεν αντέχετε και δεν κρατιέστε και στο νο-
µοσχέδιο αυτό φέρνετε τόσες προβληµατικές ρυθµίσεις; Γιατί
δεν αντέχετε και δεν κρατιέστε και βάζετε αυτές τις σκοτεινές
πρωτοβουλίες, που τελικά αµαυρώνουν σε όλη αυτή την περίοδο
τη συνολική σας δράση;

Εµείς στο γιατί θα περιµένουµε την απάντησή σας. Το δικό
µας, όµως, επειδή, γι’ αυτά που εµείς κάνουµε, είναι γιατί η αν-
θρώπινη ζωή, αλλά και η οµορφιά της ζωής πρέπει να είναι πάνω
από κάθε πολιτική σκοπιµότητα και πάνω από κάθε κυβερνητική
αβελτηρία. 

Σας ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Βαλτογιάννης Διονύσιος από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα των Σπαρτιατών. Θα ακολουθήσει η κ. Παπαϊωάννου, ο
κ. Καππάτος, ο κ. Μπούµπας και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος κ. Ηλιόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες ήρθε στην Αθήνα ο Ερντογάν, ο οποίος µέχρι πέρυσι αρ-

νείτο να µιλήσει µε τον κ. Μητσοτάκη, καθώς τον κατηγορούσε
πως δεν τηρούσε τον λόγο του. Ποια η αιτία της αλλαγής στά-
σης;

Η επίσκεψη Ερντογάν είναι η απαρχή του περάσµατος από τη
µια εποχή σε µια άλλη. Από την εποχή του ξεπουλήµατος στους
δανειστές περνάµε επίσηµα, µε τη σφραγίδα Μητσοτάκη και της
Κυβέρνησης στην εποχή του ξεπουλήµατος εθνικής κυριαρχίας
στους Τούρκους.

Ο κ. Μητσοτάκης αναγνωρίζει δηµοσίως το δικαίωµα Ουκρα-
νίας και Ισραήλ στην αυτοάµυνα, αλλά αρνείται να αναγνωρίσει
το δικαίωµα της Ελλάδας να υπερασπιστεί την εθνική κυριαρχία,
σύµφωνα µε τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου.

Επιπλέον, θα ήταν φρόνιµο να εξηγήσει στον ελληνικό λαό
πως καταδέχεται να προβαίνει, ειδικά αυτή την περίοδο, σε απευ-
θείας επαφές µε τον υπερασπιστή της Χαµάς. Ποια είναι, κατά
τον κ. Μητσοτάκη, σε αυτή την περίπτωση, η σωστή πλευρά της
ιστορίας;

Ας περάσουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο το οποίο καλούµαστε
σήµερα να ψηφίσουµε. Εν έτει 2023, σε µια εποχή όπου η ανά-
πτυξη της τεχνολογίας είναι διαρκής και αλµατώδης, δυστυχώς,
βρισκόµαστε σε συζήτηση νοµοσχεδίου για το εάν ψηφίσουµε
ορισµένα πράγµατα τα οποία σαφώς θα έπρεπε να είχαν γίνει,
πέραν κάποιων εξαιρέσεων µέσα στο σχέδιο νόµου, που τείνουν
να είναι προβληµατικές και άστοχες.

Φυσικά και είµαστε υπέρ της πρόβλεψης, της βελτίωσης, αλλά
και της συνολικής αναβάθµισης έργων που προστατεύουν όλους
τους Έλληνες πολίτες.

Σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα να αναφέρω ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα. Να σας υπενθυµίσω την Τάφρο 66, όπου ακόµη δεν
γνωρίζει κανείς τι βελτιώσεις θα πραγµατοποιηθούν και αν πραγ-
µατοποιηθούν.

Θα ήθελα να τονίσω πως αυτό το νοµοσχέδιο δεν θα έπρεπε
να είναι άλλη µια εικονική εισήγηση, αλλά µια γενναία απόφαση
να θωρακίσουµε τον εθνικό µηχανισµό µας µε έργα ουσίας και
ασφάλειας.

Το τελευταίο διάστηµα θρηνήσαµε θύµατα, επειδή απλώς η
Κυβέρνηση αυτή, αλλά και όσες πέρασαν δεν µερίµνησαν για βα-
σικές παρεµβάσεις σε απαρχαιωµένα δίκτυα. Όµως σηµαντικό
είναι οι άνθρωποι που θα επιβλέπουν και θα ελέγχουν όλα αυτά
τα οποία οφείλουµε να δηµιουργήσουµε για την ασφάλειά µας,
να είναι γνώστες και να περνούν από ισχυρή αξιολόγηση.

Και σε αυτό το σηµείο, θα ήθελα να αναφερθώ στην ενσωµά-
τωση του Αστεροσκοπείου στο Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής.
Και εδώ θα πρέπει να γίνει συζήτηση αξιολόγησης και ελεύθερης
εφαρµογής επιστηµονικών µελετών από τους ίδιους τους ανθρώ-
πους που εργάζονται εκεί.

Φοβούµενος, λοιπόν, τις γνωστές παρεµβάσεις της Κυβέρνη-
σης στη δικαιοσύνη και σε διάφορους άλλους ακόµη καταπλη-
κτικούς τοµείς, νιώθω πως δεν υπάρχει συγκεκριµένο επιχεί-
ρηµα, αλλά και πλεονέκτηµα αυτής της ενέργειας. Μήπως η Κυ-
βέρνηση θέλει να έχει συγκεκριµένη εποπτεία εντός του Αστε-
ροσκοπείου, µε στόχο την απόκρυψη µελλοντικών στοιχείων
σχετικά µε τα καιρικά φαινόµενα και όχι µόνο, µε απώτερο στόχο
να χρησιµοποιεί διαρκώς φτηνές δικαιολογίες για συγκάλυψη ευ-
θυνών µέσω του αφηγήµατος της κλιµατικής αλλαγής;

Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο αυτό δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τη νη-
σιωτικότητα πολλών περιφερειών. Σε µια κατάσταση εκτάκτου
ανάγκης το κάθε νησί είναι µόνο του και ανάλογα µε τις καιρικές
συνθήκες, θα λάβει συνδροµή δυνάµεων, εάν αυτό απαιτείται.
Για τον λόγο αυτόν, οι περιφερειακές ενότητες, καθώς και οι
δήµοι των νησιωτικών περιφερειών θα έπρεπε να στελεχωθούν

αρχικά από ανθρώπινο δυναµικό και µετά από υλικοτεχνικούς πό-
ρους. Δεν γίνεται η Οργανική Μονάδα Πολιτικής Προστασίας να
στελεχώνεται από ένα άτοµο, το οποίο τις περισσότερες φορές
είναι ο προϊστάµενος.

Επίσης, θα πρέπει να υπάρξει νοµοθεσία απλή και σαφής για
τις καταστάσεις εκτάκτων αναγκών, προκειµένου να αποφύ-
γουµε τη γραφειοκρατία και να δίνονται λύσεις άµεσα και να µη
χάνεται πολύτιµος χρόνος.

Κύριοι, δεν µπορούµε να αγνοήσουµε τα όσα ακούσαµε από
τους εξωκοινοβουλευτικούς φορείς. Όπως αναφέρθηκε και από
το ΤΟΕΒ Νεοχωρίου, το τελικό προς ψήφιση κείµενο νόµου θα
πρέπει να συµπεριλαµβάνει και τις υποχρεώσεις µας προς την
Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και τις αντίστοιχες οδηγίες.

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται σε µια δύσκολη χρονιά όπου η
χώρα µας δοκιµάστηκε σκληρά από φυσικές καταστροφές. Οι
καταστροφές αυτές θα έπρεπε να είναι η αφορµή για να αλλά-
ξουµε το υπάρχον σύστηµα, το οποίο από το αποτέλεσµα φά-
νηκε ότι αποτελεί ένα αποτυχηµένο σύστηµα διαχείρισης
φυσικών καταστροφών. Τέτοιες καταστροφές σε άλλες χώρες
αποτελούν αφορµή για γενναίες πολιτικές αποφάσεις, αλλά και
για ριζική στροφή προς την πρόληψη και αναζήτηση λύσεων.

Δυστυχώς, σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν διευκρινίζεται πού στο-
χεύουν οι τροποποιήσεις, αλλά και σε καµµιά περίπτωση δεν
υπάρχουν ριζικές αλλαγές στο σύστηµα πολιτικής προστασίας.
Η Κυβέρνησή σας αποτυγχάνει συνεχώς και παταγωδώς, µε
θύµα τον ελληνικό λαό. Ακόµη και τα ελάχιστα θετικά του νοµο-
σχεδίου έχετε αποδείξει πως θα µείνουν στο επίπεδο της επικοι-
νωνιακής εκµετάλλευσης και όχι σε εκείνο της υλοποίησης.

Κύριε Υπουργέ, στις επιτροπές σάς άκουσα µε µεγάλη προ-
σοχή και όταν αναφερόσασταν στους πυροσβέστες και στους
δασοκοµάντος, τους αποκαλούσατε «ήρωες». Εύχοµαι να µην
έχουν την ίδια τύχη µε τους υγειονοµικούς και τους γιατρούς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προχωρούµε µε την

επόµενη οµιλήτρια, την οποία και καλούµε στο Βήµα, την Ανε-
ξάρτητη Βουλευτή κ. Αρετή Παπαϊωάννου.

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ευχαριστώ.
Έχουµε σήµερα προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι

τόσο βαρύ και δύσκαµπτο που όχι µόνο δεν πρόκειται να λύσει
προβλήµατα, αλλά αντίθετα, θα δηµιουργήσει και άλλα.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να πω ότι είναι επικίνδυνα
βαρύ και δύσκαµπτο, γιατί θα νοµίζουµε ότι έχουµε µηχανισµό
και δεν θα έχουµε. Εξαιρώ απολύτως το κοµµάτι που αναφέρεται
στις αεροδιακοµιδές, το οποίο θεωρώ ένα µεγάλο θετικό βήµα
και σας το πιστώνω.

Προσπάθησα να κάνω µέσα στο µυαλό µου µια προσοµοίωση
έκτακτων συνθηκών σε συγκεκριµένο τόπο και χρόνο και προ-
σπάθησα να σκεφτώ ποιος από όλους αυτούς που περιγράφον-
ται και κατονοµάζονται ως αρµόδιοι να δράσουν ταχύτατα θα
έπρεπε να κάνει τι και οµολογώ ότι άκρη δεν βρήκα. Είναι τόσο
µεγάλη η διάχυση και αλληλοεπικάλυψη των ίδιων, των αυτών
αρµοδιοτήτων, ώστε στην πράξη, κανένας δεν είναι αρµόδιος και
άρα και κανένας δεν θα είναι πραγµατικά υπεύθυνος και υπόλο-
γος.

Διαβάζω στο νοµοσχέδιο: «Δράσεων, εποπτεία, σχεδιασµός,
ρυθµιστικός σχεδιασµός, επιχειρησιακός σχεδιασµός, κλιµά-
κωση, συντονισµός, διαντίδραση», βαρύγδουπες λέξεις που επα-
ναλαµβάνονται σε µια έκθεση ιδεών, σε ένα εν πολλοίς ακαδ-
ηµαϊκό κείµενο, χωρίς ρεαλιστική στόχευση, χωρίς σοβαρή αντι-
στοίχιση θεωρίας και πράξης.

Το νοµοσχέδιο, δυστυχώς, εξαντλείται κυρίως σε αναδιατάξεις
µιας πληθώρας συντονιστικών οργάνων, σε δηµιουργία νέων επι-
τροπών, σε ρυθµίσεις γραφειοκρατικού τύπου. Επιχειρείται για
άλλη µια φορά η µετατόπιση των ευθυνών σε ένα πλήθος και ως
εκ του πλήθους τους και του αριθµού των συµµετεχόντων προ-
σώπων, δυσλειτουργικών συλλογικών οργάνων.

Όµως η οργάνωση και αποτελεσµατικότητα της πολιτικής
προστασίας, απαιτεί ανάληψη ευθύνης από την Κυβέρνηση και
όχι µετατόπισή της σε πολυδαίδαλες επιτροπές. Απαιτεί πόρους,
απαιτεί ίδια µέσα. Μόνο µε επιτάξεις δεν γίνεται δουλειά. Απαιτεί
προσλήψεις. Μόνο µε τους κακοπληρωµένους εποχικούς πυρο-
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σβέστες δεν γίνεται δουλειά.
Αυτός ο ξεκάθαρα δυσκίνητος µηχανισµός πολιτικής προστα-

σίας, που νοµοθετείται σήµερα, θα χρειαστεί πάλι σε δύο χρόνια
τροποποίηση. Αφού δεν έχει λειτουργήσει µέχρι σήµερα αυτό το
σχήµα, πώς και γιατί περιµένετε να λειτουργήσει στο µέλλον;

Μας λέτε ότι οι εµπλεκόµενοι φορείς αποφασίζουν, επαγρυ-
πνούν και κατόπιν, θα µας ενηµερώνουν σε ποια κλίµακα επα-
γρύπνησης θα πρέπει να είµαστε όλη η χώρα ή ένα τµήµα της
χώρας. Ποιος φορέας το κηρύσσει αυτό; Λέει το νοµοσχέδιο οι
φορείς. Ποιος από τους φορείς σε κάθε περίπτωση; Οι φορείς
γενικώς σηµαίνει «ίσον κανένας». Πρέπει να καθοριστεί ποιος θα
είναι σε κάθε ειδική περίπτωση ο ένας και µόνο φορέας ο οποίος
θα πάρει την απόφαση και την ευθύνη να κηρύξει κατάσταση
έκτακτης ανάγκης.

Εδώ θα ήθελα να πω κάτι. Φοβάµαι πολύ ότι µε αυτή τη γενι-
κότητα και την ασάφεια πάλι σταθµάρχης θα µας προκύψει ως
κύριος υπεύθυνος. Άντε και κανένας διευθυντής ίσως. 

Ας µιλήσουµε λίγο για τις πυρκαγιές που έχουν κατακάψει τα
ωραιότερα δάση της πατρίδας µας. Όσες επιτροπές κι αν θεσπι-
στούν και όσα όργανα κι αν έχουµε στο Υπουργείο, τις περιφέ-
ρειες και άλλα τόσα σε δήµους, δεν θα γίνει τίποτα. 

Απαιτείται έµφαση στη πρόληψη µε πράξεις και όχι συµβούλια
επί συµβουλίων. Απαιτούνται νωρίς, από την άνοιξη, έργα αντι-
πυρικής προστασίας δασών και δασικών εκτάσεων, διάνοιξη αν-
τιπυρικών ζωνών ικανού πλάτους. Είναι προτιµότερη -ακούστηκε
αυτό στις επιτροπές και συµφωνώ- η εκχέρσωση ενός µικρού
τµήµατος δάσους, παρά η καταστροφή ολόκληρου.  

Χρειάζονται προληπτικοί καθαρισµοί βλάστησης, αφαίρεση
καύσιµης ύλης από ευαίσθητες περιοχές. Απαιτείται, κύριοι συ-
νάδελφοι, το δάσος να θεωρηθεί ένας ζωντανός οργανισµός που
αλληλεπιδρά µεν µε τη φύση γενικώς, αλλά και ειδικά µε τους
ανθρώπους, µε χίλιους δύο τρόπους. 

Άλλο είναι –ήταν, δηλαδή- το δάσος της Δαδιάς, ένας υπέρο-
χος εθνικός δρυµός στην εσχατιά της χώρας µας, που τον επι-
σκεπτόµασταν για να χαρούµε τη φύση, και άλλο είναι µια δασική
έκταση που βρίσκεται εν τοις πράγµασι, είτε το θέλουµε είτε όχι
-το πώς βρίσκεται δεν έχει σηµασία-, δίπλα και ανάµεσα σε εκα-
τοντάδες δοµηµένα οικόπεδα και κάθε είδους κατοικίες. 

Δεν είναι δυνατόν να ζητείται από το δασαρχείο να καθαριστεί,
ακόµη και µε έξοδα ιδιωτών, η ξερή χαµηλή βλάστηση -µιλώ συγ-
κεκριµένα- του πευκοδάσους στη Φούρκα της Χαλκιδικής, ενός
πευκοδάσους που αγκαλιάζει από παλιά όλο το παλιό χωριό, και
η απάντηση να είναι ότι το δάσος έχει φυσικούς µηχανισµούς
ανανέωσης και καθαρισµού και απαγορεύεται απολύτως να
επέµβουµε. 

Έναν µήνα περίπου µετά, κατά τη διάρκεια µιας ξερής καται-
γίδας, ένας κεραυνός έκαψε ένα, ευτυχώς όχι µεγάλο, τµήµα
αυτού του δάσους και διακινδύνευσαν και άνθρωποι και περιου-
σίες. Το όχι µεγάλο τµήµα οφείλεται εν πολλοίς στο ότι ήταν
παρών ο Επίτροπος, ο Μαργαρίτης Σχοινάς, στα διακόσια µέτρα,
ο οποίος κινητοποίησε και εναέριες δυνάµεις µαζί µε τις επίγειες,
οι οποίες ήρθαν. Και έτσι, µπορέσαµε και σώσαµε το δάσος. 

Μου έκανε εντύπωση, όµως -οφείλω να το πω-, πώς µε ταχύ-
τητα και γνώση ζηλευτή, την ώρα που οι πυροσβέστες πάλευαν
µε τη φωτιά, οι ντόπιοι, µε τις φαγάνες τους, τα τρακτέρ τους
και όποιο µηχάνηµα έκριναν χρήσιµο, άνοιξαν αντιπυρική ζώνες
για την προστασία του χωριού τους. 

Γι’ αυτά τα απλά και αυτονόητα πράγµατα δεν χρειάζονται γι-
γάντιοι µηχανισµοί ούτε πολυπληθείς επιτροπές. Χρειάζονται
πόροι στις περιφέρειες και τους δήµους, οι οποίοι γνωρίζουν τις
περιοχές τους καλύτερα από τους «καρεκλοκένταυρους» της
Αθήνας. 

Πιστεύω ότι θα σχεδιάσουν και θα κάνουν αυτά τα απλά πράγ-
µατα καλύτερα από τον καθένα, γιατί νοιάζονται για τα σπίτια
τους, τις περιουσίες τους και τις ζωές τους. Αν τους παραχωρή-
σετε τους πόρους για να αποκτήσουν τα µέσα και το ανθρώπινο
δυναµικό που χρειάζονται, θα υπάρχουν και αποτελέσµατα. Τότε
και µόνο τότε έχουν νόηµα οι κατευθυντήριες γραµµές σας. 

Κλείνοντας την παρέµβασή µου, θα ήθελα να επισηµάνω ότι η
στόχευση του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει κυρίως αντιµετώπιση
προβληµάτων λόγω πυρκαγιών, δυσµενών καιρικών φαινοµένων

ή ατυχηµάτων σε αποµακρυσµένες περιοχές. Για σεισµούς δεν
άκουσα κουβέντες. 

Το γεγονός ότι η χώρα µας έχει πλέον από χρόνια έναν εξαι-
ρετικό αντισεισµικό κανονισµό δεν είναι αρκετό για να εφησυχά-
ζουµε, γιατί έχουµε και ένα µεγάλο απόθεµα παλαιών κτηρίων,
στις µεγάλες πόλεις έχουµε περιπτώσεις προσθήκης και άλλων
ορόφων επάνω από παλιές οικοδοµές και µάλιστα, προ-υφιστά-
µενες ακόµη και του 1950. 

Διάβασα ότι προγραµµατίζονται και γίνονται έλεγχοι στα δη-
µόσια κτήρια. Με τα ιδιωτικά κτήρια τι σκέφτεστε να κάνετε;
Μπορεί να είστε Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής και Πολιτικής
Προστασίας, αν όµως συµβεί κάτι λόγω ενός σεισµού, την πολι-
τική προστασία, κύριε Υπουργέ, εσείς θα την έχετε. Ποιος και
πότε θα ελέγξει την αντοχή τους, ώστε να µην έχουµε θύµατα
σε περίπτωση σεισµού, σαν αυτόν που έπληξε την Αθήνα το 1981
ή τη Θεσσαλονίκη το 1978; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον επόµενο οµιλητή, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση. 
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-

θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες
και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Γενικό Λύ-
κειο Ηγουµενίτσας. 

Σας καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καππάτος Παναγής από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο µπαίνουν οι βάσεις για µια καλύτερη, πιο ευέλι-
κτη, πιο αποτελεσµατική διαχείριση των µεγάλων προκλήσεων
της κλιµατικής κρίσης που έχουµε µπροστά µας. 

Η ενίσχυση των προληπτικών µέτρων προστασίας και ασφά-
λειας των πολιτών µέσω του Εθνικού Μηχανισµού Διαχείρισης
Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων τίθεται στο επίκεντρο. Είναι
σαφές ότι έφτασε η ώρα να δούµε το πώς αντιµετωπίζουµε τις
καταστροφές, µέχρι ποιο σηµείο φτάνει το σύστηµα και οι υπο-
δοµές µας, οι οποίες φτιάχτηκαν πριν πολλά χρόνια. 

Με βάση τις µελέτες των επιστηµόνων σε όλο τον κόσµο, φαι-
νόµενα κλιµατικής κρίσης, ραγδαία και άκρως επικίνδυνα για την
ανθρώπινη ζωή, θα έχουµε τις επόµενες εβδοµάδες, µήνες, χρό-
νια. Δυστυχώς, αυτά γεννά ο πλανήτης µας αυτή την εποχή. 

Είναι χρέος µας, όµως, να µπορέσουµε να προστατέψουµε
τους συµπολίτες µας στις προσπάθειές τους, να προασπίσουµε
τη ζωή τους, τις περιουσίες τους, εκπαιδεύοντάς τους µε βάση
τα νέα δεδοµένα. Γι’ αυτό απαιτείται ο συντονισµός όλων των εµ-
πλεκόµενων φορέων, ώστε να απλοποιηθούν οι διαδικασίες, βοη-
θώντας µε αυτό τον τρόπο και τους υπηρεσιακούς παράγοντες
να κάνουν τη δουλειά τους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που
συζητούµε σήµερα δίνεται πλέον η δυνατότητα στο Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας να διενεργεί ελέγ-
χους για την τήρηση µέτρων πρόληψης από τους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε ό,τι αφορά την αντιπυρική προστασία,
τους καθαρισµούς ποταµών και ρεµάτων και την υλοποίηση αν-
τιπληµµυρικών έργων. 

Παράλληλα, προβλέπεται η υπαγωγή των ΟΤΑ σε διαδικασία
κατεπείγοντος, όταν κρίνεται απαραίτητο για την προάσπιση της
ασφάλειας των πολιτών. Στόχος είναι οι δήµοι και οι περιφέρειες
να µπορούν να ανταποκρίνονται άµεσα στις απαιτήσεις της πο-
λιτικής προστασίας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο διευρύνεται η δυνατότητα του κεντρικού
µηχανισµού πολιτικής προστασίας να παρεµβαίνει πιο άµεσα και
αποτελεσµατικά µε προσωπικό, πόρους και µέσα κατά παρέκ-
κλιση χρονοβόρων διαδικασιών, µε στόχο την αµεσότερη δυνατή
αποκατάσταση της κανονικότητας. 

Ακόµη, µέσω του νοµοσχεδίου επικαιροποιείται η διάταξη για
τους καθαρισµούς ιδιωτικών οικοπέδων και ακάλυπτων χώρων.
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Πλέον, δηλαδή, οι πολίτες θα είναι υποχρεωµένοι να δηλώνουν
σε ειδική ψηφιακή πλατφόρµα ότι έχουν καθαρίσει τις υπαίθριες
ιδιοκτησίες τους, προκειµένου να αποφευχθεί ο κίνδυνος πρό-
κλησης πυρκαγιάς. 

Σε περίπτωση παράλειψης προβλέπεται εξουσιοδότηση εκ του
νόµου για καθαρισµό και επιβολή τέλους ανά τετραγωνικό
µέτρο, ενώ σε περίπτωση ψευδούς δήλωσης θα επιβάλλεται ποι-
νική κύρωση. 

Επιπροσθέτως, προβλέπεται η διάνοιξη επιπλέον αντιπυρικών
ζωνών σε συνεργασία µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Δυνατό-
τητα να διανοίξουν αντιπυρικές ζώνες θα έχουν και οι ΔΕΔΔΗΕ
και ΑΔΜΗΕ όπου υπάρχουν καλώδια υψηλής τάσης, ενώ στα
στρατόπεδα θα υπάρχει υποχρέωση καθαρισµού σε περίµετρο
εκατό µέτρων. 

Συν τοις άλλοις, το νοµοσχέδιο προβλέπει την αυστηροποίηση
της υφιστάµενης διάταξης του ν.4662/2020 για αναπροσαρµογή
των προστίµων θερµών εργασιών, όπως κάψιµο ξερών χόρτων,
χρήση τροχού κ.λπ. κατά τη διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου,
µε ανώτατο όριο σε περίπτωση υποτροπής τις 3.000 έως τις
50.000 ευρώ. 

Με το νέο νοµοσχέδιο επικαιροποιείται η σύνθεση και η λει-
τουργία των Συντονιστικών Οργάνων Πολιτικής Προστασίας
ΣΟΠΠ κάθε βαθµίδας, τα οποία υποχρεούνται να συγκαλούνται
άµεσα, ανάλογα µε τη διαβάθµιση του κινδύνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ εδώ στην
τροπολογία που κατατέθηκε προχθές και αφορά τον τόπο που
εκλέγοµαι, τον Νοµό Κεφαλονιάς. Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 38
συνιστώνται δεκαέξι νέες ειδικές µονάδες δασικών επιχειρήσεων
ΕΜΟΔΕ, η µία εξ αυτών µε έδρα την Κεφαλονιά και η άλλη, η δέ-
κατη πέµπτη, στην Κέρκυρα. 

Συστήνεται δηλαδή µια ιδιαίτερη κατηγορία προσωπικού, απο-
λύτως απαραίτητη και αναγκαία για την Κεφαλονιά, οι Πυροσβέ-
στες Δασικών Επιχειρήσεων, οι οποίοι θα στελεχώσουν τις νέες
αυτές µονάδες, έχοντας ως αποστολή, µεταξύ άλλων αρµοδιο-
τήτων και έπειτα από κατάλληλη εκπαίδευση, τη συνδροµή στην
εκτέλεση έργων δασοπροστασίας, την πρόληψη και την αντιµε-
τώπιση συµβάντων εκδήλωσης πυρκαγιών και φυσικών κατα-
στροφών που δυστυχώς πλήττουν συχνά την Κεφαλονιά,
κηρύσσοντας την περιφέρεια από την οποία προέρχοµαι σε κα-
τάσταση έκτακτης ανάγκης. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω θερµά την ηγεσία του Υπουργείου
η οποία αποδεικνύει ότι αναγνωρίζει τις ιδιαιτερότητες της Κε-
φαλονιάς και της Ιθάκης. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις µεγάλες καταστροφικές πυρκαγιές,
πληµµύρες, καθώς και άλλες φυσικές καταστροφές της χώρας
και τις συνέπειες αυτών για τους συµπολίτες µας, προχωράµε
στη µονιµοποίηση όλων των πυροσβεστών πενταετούς και επτα-
ετούς θητείας, καθώς και των πυροσβεστών εποχικής απασχό-
λησης. Ως επακόλουθο είναι να συνεχίσουν να εργάζονται σε
µόνιµη και σταθερή βάση, καλύπτοντας ένα µεγάλο µέρος των
ελλείψεων σε προσωπικό, προκειµένου να µπορούν οι πυροσβε-
στικές υπηρεσίες να αντεπεξέλθουν στα συµβάντα που προκύ-
πτουν καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. 

Εν κατακλείδι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ενισχύεται ο Εθνικός
Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης του ν.4889/2022
µε την προσθήκη επιπλέον και των αεροδιακοµιδών και µε την
παροχή σύγχρονων και αποτελεσµατικών υπηρεσιών διάσωσης. 

Είναι, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο το οποίο φεύγει από το κοµµάτι
της αντιµετώπισης που έχει µετρήσιµα αποτελέσµατα και έρχε-
ται στρατηγικά εµπροσθοβαρώς να επενδύσει στην πρόληψη.
Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο επικαιροποιεί, διαµορφώνει µε
έναν πιο σύγχρονο, πιο ευέλικτο, πιο αποτελεσµατικό τρόπο την
πολιτική προστασία της χώρας και απαντά στις προκλήσεις της
κλιµατικής κρίσης µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Γι’ αυτό και
πρέπει να τύχει της υπερψήφισης όλων των πτερύγων της Βου-
λής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελληνική Λύση και
θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αρι-

στεράς κ. Ηλιόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Είναι ένα νοµοσχέδιο πάλι, για µία ακόµη φορά, αλλά, κύριε

Υπουργέ, δράττοµαι της ευκαιρίας τότε που ήσασταν και Υπουρ-
γός Υγείας, είχα θέσει ένα θέµα για τη σύνθεση του πληρώµατος
στα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ, όπου ο ένας είναι ασφαλισµένος και
ο άλλος δεν είναι. Δηλαδή, είναι ιππείς και µη ιππείς, πληβείοι και
πατρίκιοι. Αυτό γιατί πιλοτικά είχε ξεκινήσει να πάρουµε πλή-
ρωµα από τα κέντρα υγείας κι αυτό λίγο έγινε αυτό που λέµε
«ουδέν µονιµότερον του προσωρινού». 

Θέλω να το δείτε διότι στο ΕΚΑΒ υπάρχουν εργαζόµενοι δύο
κατηγοριών, πληβείοι και πατρίκιοι. Όπως και στα νοσοκοµεία
υπάρχουν εργαζόµενοι δύο ταχυτήτων, αυτοί που είναι ενταγµέ-
νοι στα βαρέα και ανθυγιεινά κι αυτοί που δεν είναι. Και το λέω
αυτό ως παράδειγµα διότι αν δηµιουργούµε εργαζόµενους δύο
διαφορετικών ταχυτήτων δεν υπάρχει ξέρετε αυτό που λέµε
ηθικό, δεν υπάρχει ικανοποίηση. Υπάρχει ένας διαχωρισµός. 

Τώρα µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο το οποίο έπρεπε να είναι κα-
θαρά ανθρωποκεντρικό. Μην βάζουµε τόσα θέµατα, τροπολογίες
και άρθρα τεχνοκρατικής φύσης. Ας δούµε πρώτα µε πυρήνα τον
άνθρωπο. Ο ρόλος της πολιτικής και των πολιτικών είναι να υπε-
ρασπιστούν τον άνθρωπο. Αυτός είναι ο πυρήνας. Δεν είναι ούτε
οι αριθµοί ούτε τα νούµερα. Αυτά είναι βέβαια για εργαλειοποίηση.
Όµως γιατί, άραγε, ο κόσµος ονειροπολεί τους παλιούς πολιτι-
κούς που και αυτοί έκαναν τα λάθη τους βέβαια; Διότι πρέπει να
έχουµε ανθρωποκεντρικό χαρακτήρα. Πρέπει να έχουµε κάποιες
ευαισθησίες απέναντι σε µια κοινωνία σήµερα που τις έχουµε δη-
µιουργήσει ανασφάλεια λόγω συνθηκών εργασίας, ελαστικό ωρά-
ριο, δεν υπάρχει ποιότητα ζωής. Αν αρρωστήσει κάποιος εκεί
καταλαβαίνει ότι η δηµόσια υγεία δεν µπορεί να ανταποκριθεί.
Γιατί την οδηγούµε όπως και το ΕΚΑΒ στην ιδιωτικοποίηση. 

Άρα, λοιπόν, αν δεν υπάρχουν χρήµατα στην άκρη µια απλή
εγχείρηση χολοκυστεκτοµής να θέλει να κάνει ο άνθρωπος πρέ-
πει να την πληρώσει 3.000 ευρώ. Αυτός είναι πάνω κάτω ο τιµο-
κατάλογος. Μην εκπλήσσεστε. Μια εγχείρηση αµυγδαλίτιδας να
κάνει σε ιδιωτική κλινική είναι 3 χιλιάρικα. Άρα, λοιπόν, ο κόσµος
πρέπει να κάνει ένα κοµπόδεµα. Αν δεν σπουδάσεις παιδί, αν δεν
αρρωστήσεις και αν δεν παντρέψεις ή αν δεν χτίσεις σπίτι, όπως
λέει ο λαός, δεν µπορείς να καταλάβεις το τι ζόρι έχει αυτή η κοι-
νωνία. 

Μιλάµε, λοιπόν, για τη διακοµιδή ασθενών από αέρα. Εγώ την
έχω κάνει από ξηράς. Άρα, έχω δύο χρόνια εµπειρία για να σας
πω τα προβλήµατα που είναι πολλαπλά και σύνθετα. Πέρα από
δηµοσιογράφος έχω περάσει και από αυτό το µετερίζι. Βγαίνει,
όµως, ο κ. Μιχάλης Γιαννάκος -είναι ο Πρόεδρος των εργαζοµέ-
νων στο ΕΚΑΒ- και λέει ότι έχουµε περίπου τεσσεράµισι χιλιάδες
αεροδιακοµιδές τον χρόνο, εκ των οποίων, κύριε Κονσόλα, µιας
και είστε Δωδεκανήσιος, οι δύο χιλιάδες εκατό είναι προς τα
νησιά, προς Σύρο, Ρόδο και Άκτιο. Ναι, αλλά δεν γίνονται όλες.
Γιατί; Διότι από τα δύο ελικόπτερα Super Puma το ένα δεν λει-
τουργεί, το άλλο το στέλνουµε να κάνει κάτι επιδείξεις στον αέρα
που το στείλαµε, δηλαδή για grade spettacolo που λένε και οι
Ιταλοί, για θέαµα. Γιατί, λοιπόν, θέλουµε να πάρουµε τώρα τα
ιταλικά ελικόπτερα τα οποία θα µας κοστίσουν 500 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ οι µελέτες που διαβάζω όσο µπορώ λένε ότι αν επι-
διορθώσουµε τα Super Puma θα µας κοστίζουν 120 εκατοµµύ-
ρια. Άρα κερδίζουµε αρκετά λεφτά. Γιατί, λοιπόν, δεν ασκούµε
µια πιο λελογισµένη διαχειριστική πολιτική γιατί τα χρήµατα είναι
του ελληνικού λαού, είναι των µεροκαµατιάρηδων, βιοπαλαιστών,
φορολογούµενων πολιτών. Άρα θέλει προσοχή.

Τι θα προτείναµε εµείς. Ξέρετε το απλό είναι δύσκολο, µου
έλεγε κάποτε ένας καθηγητής. Το σύνθετο είναι εύκολο. Ορεινή
υδρονοµία. Τι έχουµε κάνει γι’ αυτό;  Μονοπάτια στα βουνά.
Αφήνω τις αντιπυρικές που είναι το αυτονόητο. Τα έχουµε οργα-
νώσει σωστά και για τουριστικούς και για προληπτικούς λόγους;
Τµήµα ορεινών διαδροµών. Το είχε προτείνει κάποτε η Πυροσβε-
στική Υπηρεσία. Δεν έχει ευοδώσει. Θα ήταν πάρα πολύ σωστό.
Παρατηρητήρια. Θερµικές κάµερες. Τώρα θα µου πείτε στη
Δαδιά δεν υπήρχαν θερµικές κάµερες µε το πρόγραµµα «INTER-
REG» µε Χάρκοβο που ήταν συνδεδεµένες µε τα τερµατικά στο
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Διδυµότειχο; Υπήρχαν. Θερµικές κάµερες, οι οποίες δεν κοστί-
ζουν. 

Μιλάµε ότι µπορούν να γίνουν απλά πράγµατα. Είναι σωστό
αυτό που έγινε µε τους δασοκοµάντο ή αυτό που σε επίκαιρη
ερώτηση της Ελληνικής Λύσης υποσχεθήκατε ότι θα ενισχυθούν
οι δασικές υπηρεσίες. Εδώ, όµως, µιλάµε λίγο-πολύ για τεσσε-
ράµισι χιλιάδες κενά στην Πυροσβεστική. Αυτοί που περιµένουν,
οι οικογενειάρχες εποχικοί είναι δύο χιλιάδες επτακόσιοι. Άρα
µπορούν να καλυφθούν. Έχουµε τρεισήµισι χιλιάδες οχήµατα
πεπαλαιωµένα άνω της τριακονταετίας στην Πυροσβεστική. Έγι-
ναν κάποιες ενέργειες; Ναι, έγιναν, αλλά πρέπει να γίνουν κι άλλα
βήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Εδώ σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο έρχονται δύο µελέτες.
Εγώ ενθυµούµαι δύο σοβαρές µελέτες, κύριοι του Υπουργείου.
Ένας είναι ο Γκουρµπάτσης, ο οποίος έδωσε την τεχνική µελέτη
για τη Θεσσαλία. Να την λάβετε υπ’ όψιν. Είναι ειδικός σε θέµατα
εµπρησµών. Είναι νοµικός σε θέµατα εµπρησµών, πέρα από
πρώην Αντιστράτηγος. Ο Γκουρµπάτσης ο Αντιστράτηγος της
Πυροσβεστικής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Πού το ξέρετε εσείς; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Πού το ξέρω ότι έδωσε τε-
χνική µελέτη;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Ότι είναι ειδικός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Δεν ξέρω. Εκτός αν λέει ψέ-
µατα στο βιογραφικό. Άρα λέει ψέµατα; Γιατί αν διαβάσετε, κύριε
Κικίλια, τι εστί Γκουρµπάτσης, είναι ειδικός σε θέµατα εµπρη-
σµών και νοµικός πέρα από…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Εσείς πώς το ξέρετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εγώ διαβάζω το βιογραφικό
του. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Εφηµερίδες; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Επίσηµα sites. Μήπως αµφι-
σβητείτε και τον κ. Γιόχαν Γκολντάµερ ; Γιατί αν αµφισβητείτε και
τον Γερµανό Γιόχαν κ. Γκολντάµερ, αµφισβητείτε τον Πρωθυ-
πουργό σας. Γιατί ο κ. Μητσοτάκης στη µελέτη Γιόχαν Γκολντά-
µερ έχει δώσει βαρύτητα. Κι αυτός ψέµατα είναι;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Πάει ο Γκουρµπάτσης και πάµε στον
Γκολντάµερ .

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Όχι, γιατί µαζί είναι αυτοί.
Έκαναν µελέτη και µαζί. Έχουν εκπονήσει. Όχι για τη Θεσσαλία.
Για δείτε λίγο τη σχέση που έχει ο Γκολντάµερ. Εκτός αν τον αµ-
φισβητείτε και τον Γιόχαν Γκολντάµερ . Η µελέτη Γκολντάµερ
έχει…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Καταθέστε τη µελέτη που έχουν κάνει µαζί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Όχι, µισό λεπτό. Κάθε ένας
έχει τη µελέτη του. Γνωρίζεται ο κ. Γκολντάµερ  µε τον κ. Γκουρµ-
πάτση;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Κυρία Πρόεδρε, να κατατεθεί η µελέτη
που έχουν κάνει µαζί ο Γκολντάµερ µε τον Γκουρµπάτση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Γνωρίζονται οι δυο τους.
Έχουν κάνει µελέτες. Όταν έγινε η έκθεση Γκολντάµερ για το
Μάτι, ο κ. Γκουρµπάτση έκανε µελέτη, ναι ή όχι; Έχει κάνει συ-
νεργασία µε τον κ. Γκολντάµερ γι’ αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μπούµπα, συ-
νεργασία Γκουρµπάτση και Γκολντάµερ  δεν υφίσταται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Όχι από κοινού, κυρία Πρό-
εδρε. Ο καθένας έχει κάνει τη µελέτη του. Πείτε µου εσείς γιατί
σας ενεχείρισε ο κ. Γκολντάµερ  στον κ. Τσίπρα τη µελέτη. Πού
είναι η µελέτη; Πείτε µου. Υπάρχει; Την αξιοποιήσατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν έχω από εδώ τον
λόγο. Θα σας απαντήσω µετά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Την αξιοποιήσατε;

Είναι στο χρονοντούλαπο, κύριε Κικίλια, η µελέτη; Πείτε µου
πού είναι. Γιατί ο Πρωθυπουργός είχε δώσει υπόσχεση ότι θα
αξιοποιηθεί. Αξιοποιήθηκε;

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σε µεγάλο βαθµό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Λέτε, κύριε Λαζαρίδη; Ας είναι

έτσι. Να το ψάξουµε γιατί την ψάχνουµε τη µελέτη Γκολντάµερ. 
Ο οποίος κ. Γκολντάµερ πριν από λίγες µέρες έκανε και πάλι

ανακοινώσεις για το τις πταίει στην Ελλάδα. Διότι, κύριε Κικίλια,
για πείτε µου, λέει ο κ. Γκολντάµερ «σαράντα πέντε συναρµόδιοι
φορείς για την πρόληψη. Έξι Υπουργεία σε έντεκα διαφορετικές
αρµοδιότητες και άλλοι δεκαεπτά φορείς». Άρα από τον Άννα
στον Καϊάφα. Τι έχετε κάνει για να απλοποιήσετε τη διαδικασία,
πείτε µου. Υφίσταται αυτό; Σαράντα πέντε συναρµόδιοι φορείς
και έξι διαφορετικά Υπουργεία είναι. Δεν µπορώ να βγάλω άκρη.
Αυτό δεν το λέω εγώ. Εκτός, αν αµφισβητείτε και την έκθεση
Γκολντάµερ και µου λέτε ότι διαβάζω εφηµερίδες. Σε γερµανικό
σάιτ την έχω διαβάσει.

Πάµε λίγο παρακάτω. Είναι δυνατόν να µιλάµε σήµερα για ένα
νοµοσχέδιο όταν δεν έχουµε τα ελικόπτερα και δεν έχουν συστα-
θεί ακόµη δασικοί χάρτες; Αυτή τη στιγµή δεν έχουµε δασικούς
χάρτες. Έχουµε ιδιωτικά δάση στην Ελλάδα, ναι ή όχι; Πείτε µου,
έχουµε; Στη Βουρβουρού, στη Χαλκιδική, µαθαίνω ότι είναι ιδιω-
τικό το δάσος και δεν µπορεί να γίνει παρέµβαση µέσα γιατί, λέει,
είναι από τα χρυσόβουλα της εποχής των Οθωµανών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Είναι πολλά που πρέπει να γίνουν. Αλλά όταν η Δασική Υπηρε-

σία µε την Πυροσβεστική οι δύο αυτοί φορείς είχαν να συναντη-
θούν δεκαεννέα ολόκληρα χρόνια, γιατί πήραµε τις
αρµοδιότητες από τη Δασική Υπηρεσία και τις δώσαµε στην Πυ-
ροσβεστική, πείτε µου, µπορούµε να έχουµε ένα ευέλικτο, πα-
ραγωγικό, ουσιαστικό σχήµα σε ό,τι αφορά τις διακοµιδές;
Σήµερα η πτήση κοστίζει 20.000 ευρώ και µία θερµοκοιτίδα κο-
στίζει 5.000 ευρώ. Γιατί είναι ανοχύρωτα τα νοσοκοµεία σε Ρόδο,
Σύρο, Ερµούπολη και δεν έχουν θερµοκοιτίδες για τα νεογνά και
αναγκάζονται µε τα ελικόπτερα, όσα έχουν µείνει; Γιατί δεν
έχουµε. Ένα Super Puma είναι. Ούτε Σινούκ δεν έχουµε. Παίρ-
νουµε αυτά που µας τα έκαναν δωρεές οι ιδιώτες. Όταν είναι
φθηνότερη µία θερµοκοιτίδα της τάξεως των 5.000 ευρώ γιατί
κοστολογούµε στον ελληνικό λαό τα 20.000 ευρώ µε τις πτήσεις;

Και ολοκληρώνω µε αυτό που πάτε να κάνετε στη Νέα Δηµο-
κρατία, και το είπε προηγουµένως και ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος κ. Χήτας. Κάποτε ο Δηµητρακόπουλος σε ένα βι-
βλίο έγραφε: «Πολιτική µε κόµµα, έθνος µε τελεία». Πάτε να κά-
νετε ένα ανάχωµα µεταλλαγµένου κόµµατος εκ των δεξιών
πατριωτικών πτερύγων, για να χτυπήσετε την άνοδο της Ελληνι-
κής Λύσης, αλλά ο κόσµος δεν τρώει κουτόχορτο. Οι πληροφο-
ρίες µας είναι καλές. Έχουµε κι εµείς τις καλές πληροφορίες
µας. Δεν θα σας βγει σε καλό διότι ο κόσµος καταλαβαίνει.
Επειδή ανεβαίνουν κάποια ποσοστά, θέλετε να πάρετε κάποιες
ψήφους από εκεί. Δεν θα σας βγει.

Πάντα, και µε αφορµή αυτό το νοµοσχέδιο, πρέπει να το δείτε
ανθρωποκεντρικά. Διότι «τ� δίκαιον ο�κ �λλο τι � τ� το� κρείττονος
συµφέρον», που έλεγε ο Πλάτωνας. Αυτό να µην εφαρµοστεί. Το
δίκαιο πρέπει να είναι και του αδύνατου και όχι µόνο του ισχυ-
ρού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Νάσος Ηλιό-
πουλος. 

Ευχαριστώ πολύ κυρία Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για την πολιτική προ-

στασία. Δεν συζητάµε όµως σε κενό χρόνο. Να θυµηθούµε λίγο
τη δήλωση που είχε κάνει ο Κυριάκος Μητσοτάκης στις 7 Ιουλίου
φέτος: «Η χώρα είναι έτοιµη για την αντιπυρική περίοδο». Είχε
µιλήσει µάλιστα για κοσµογονία αλλαγών. Ποια ήταν τα αποτε-
λέσµατα της κοσµογονία αλλαγών; 1,7 εκατοµµύρια καµένα
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στρέµµατα. Όχι µία, όχι δύο, όχι τρεις, αλλά δέκα φορές πάνω
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Αυτή ήταν η κοσµογονία αλλαγών.
Σε αυτή τη βάση συζητάµε και άρα σε αυτή τη βάση ο οποιοσ-
δήποτε Βουλευτής της Πλειοψηφίας ή εκπρόσωπος της Κυβέρ-
νησης θα έπρεπε να ξεκινάει αυτή τη συζήτηση απολογούµενος. 

Έρχεστε εδώ µετά από αυτά και απλά φέρνετε ξανά αλλαγές
στον νόµο που είχατε φέρει το 2020 και τον οποίο δεν έχετε
εφαρµόσει. Θέλετε να µιλήσουµε για πρόληψη; Να µιλήσουµε
για το γεγονός ότι µε το που αναλάβατε το 2019 φροντίσατε να
τελειώσει το πρόγραµµα και να απολυθούν οι πεντέµισι χιλιάδες
εργαζόµενοι στη δασοπροστασία. Αλλά ακόµα και στην αντιµε-
τώπιση έχετε αφήσει την Πυροσβεστική αυτή τη στιγµή µε σχε-
δόν τέσσερις χιλιάδες κενά. Άρα ούτε πρόληψη ούτε αντιµε-
τώπιση. 

Θέλετε να µιλήσουµε για κλιµατική κρίση πραγµατικά; Να µας
εξηγήσετε τότε γιατί στο Ευρωκοινοβούλιο ψηφίσατε µαζί µε όλη
την ευρωπαϊκή άκρα δεξιά κατά του νόµου για την αποκατά-
σταση της φύσης. Δεν είναι τυχαίο ότι η άκρα δεξιά είναι η βα-
σική πολιτική δύναµη η οποία αµφισβητεί και την κλιµατική κρίση
και τα επιστηµονικά δεδοµένα για την κλιµατική κρίση. Με αυ-
τούς συνταχθήκατε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Και έτσι ερχόµαστε και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Έρχο-
µαι στο ζήτηµα του άρθρου 19 και του Αστεροσκοπείου. Δεν
έχετε ούτε ένα επιστηµονικό ή διοικητικό επιχείρηµα για να δι-
καιολογήσετε τη µεταφορά του πιο ιστορικού ερευνητικού και
ένα από τα πιο κρίσιµα ερευνητικά ιδρύµατα, να το κάνετε µια
υπηρεσία ενός Υπουργείου στο οποίο έχετε καταφέρει τρία χρό-
νια µετά ακόµα να µην έχετε οργανόγραµµα. Και λέτε ότι εσείς
θα βάλετε και θα αξιοποιήσετε το Αστεροσκοπείο που δεν µπο-
ρείτε καν να φτιάξετε οργανόγραµµα σε ένα Υπουργείο; Και θα
βάλετε τους επιστήµονες µέσα σε αυτό το Υπουργείο; 

Μιλάτε για συνεργασία; Θα σας έφτανε το άρθρο 7, θα σας
έφταναν οι προγραµµατικές συµβάσεις, θα σας έφταναν τα µνη-
µόνια συνεργασίας. Δεν θέλετε συνεργασία. Έλεγχο και υπο-
ταγή θέλετε απέναντι στους επιστήµονες. 

Συζητάµε για την πρόληψη από τις φυσικές καταστροφές και
η πρότασή σας είναι η καταστροφή µιας από τις πιο κρίσιµες
ερευνητικές υποδοµές της χώρας. Το καταστρέφετε. Θυµάµαι
που βγαίνατε µετά τη Θεσσαλία και λέγατε τέτοια φαινόµενα, τέ-
τοιες καταστροφές είναι µια φορά στα τετρακόσια χρόνια, µια
φορά στα χίλια χρόνια, µια φορά στα δεκαπέντε χιλιάδες χρόνια.
Ε, τέτοια καταστροφή ερευνητικής υποδοµής απ’ ό,τι φαίνεται
γίνεται πρώτη φορά στο ελληνικό κράτος µετά από διακόσια χρό-
νια και εκατόν ογδόντα χρόνια του Εθνικού Αστεροσκοπείου. 

Αυτό το οποίο πραγµατικά σας ενδιαφέρει, το πραγµατικό ου-
σιαστικό σας άγχος, δεν είναι η πολιτική προστασία και η προ-
στασία από τις φυσικές καταστροφές. Είναι η δική σας
προστασία από τα επιστηµονικά δεδοµένα, η δική σας προστα-
σία από την επιστηµονική κριτική. Και γιατί το κάνετε αυτό; Το
είχε πει µε έναν όµορφο τρόπο ο κ. Πέτσας ότι «βλέπω µια πολι-
τικοποίηση του Αστεροσκοπείου». Εκεί που οι άνθρωποι µίλαγαν
επιστηµονικά εσείς βλέπατε πολιτικοποίηση. 

Γιατί είδατε πολιτικοποίηση; Γιατί το Αστεροσκοπείο κόντρα
στα δικά σας ψέµατα τεκµηρίωσε ότι φέτος µε 52% λιγότερες
φωτιές είχαµε 195% αύξηση στις καµένες εκτάσεις, είχαµε 500%
αύξηση στη µέση καµένη έκταση ανά µεγάλη δασική πυρκαγιά.
Εκεί ήταν που είδατε την πολιτικοποίηση, γιατί δεν αντέχετε την
επιστηµονική κριτική, όπως δεν αντέχετε και καµµιά άλλη κριτική.
Γιατί το Αστεροσκοπείο σας εξέθεσε και µε το πρόγραµµα «CO-
PERNICUS», όταν µίλησε για τον Έβρο, για τη µεγαλύτερη πυρ-
καγιά στην ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εσείς τα αµφισβη-
τήσατε αυτά τα στοιχεία. 

Δεν έχει ξανά υπάρξει στην Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία κυβέρ-
νηση η οποία έχει τόσο µεγάλη αλλεργία απέναντι στα επιστη-
µονικά στοιχεία και στην επιστηµονική κριτική. Αλλά µετά από
λίγες µέρες στον ΟΗΕ ο Κυριάκος Μητσοτάκης µίλησε για τη µε-
γαλύτερη πυρκαγιά στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί αλλιώς τα
λέτε εδώ, αλλιώς τα λέτε έξω. 

Άρα ποια είναι η κατάληξη αυτής της συζήτησης; Ότι έρχεστε
εδώ να λειτουργήσετε ως ιεροεξεταστές απέναντι στους ανθρώ-
πους που κάνουν την επιστηµονική δουλειά. 

Επιτρέψτε µου εδώ να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στους αν-
θρώπους του Αστεροσκοπείου, σε όλους τους ανθρώπους της
επιστηµονικής κοινότητας, και για τη δουλειά που κάνουν όλο
αυτό το διάστηµα και υπηρετούν την επιστηµονική έρευνα µε
όρους αυτονοµίας και αλήθειας, αλλά και για το γεγονός ότι
αυτή τη στιγµή δίνουνε τη µάχη για να θυµίζουν ότι η γη γυρίζει
ό,τι και να λέει η ιερά εξέταση και κάθε ιερά εξέταση.

Να θυµηθούµε τη Θεσσαλία, που πάλι βγήκατε και αµφισβη-
τήσατε τα στοιχεία που σας είχε δώσει το Αστεροσκοπείο; Δεν
σας έλειψαν τα στοιχεία. Δεν σας έλειψαν οι χάρτες τους οποί-
ους τους είχατε. Τι σας έλειψε; Η προετοιµασία και το γεγονός
ότι έτρεχε ο γαλάζιος περιφερειάρχης να σπάσει φράγµα µέσα
στη νύχτα και στέλνατε «112 »τρεις και τέσσερις ώρες µετά. 

Ποιο είναι άλλο ένα στοιχείο όµως το οποίο κάνετε µε την πο-
λιτική σας για το Αστεροσκοπείο; Θα ενισχύσετε το brain drain.
Διώχνετε ερευνητές, θέτετε σε αµφισβήτηση τις εργασιακές σχέ-
σεις και την εργασιακή θέση αυτών των ανθρώπων σε αντιπαρά-
θεση µε την πολιτική που ακολουθήθηκε για την έρευνα το
2015-2019, µια πολιτική η οποία δηµιούργησε τέσσερις χιλιάδες
θέσεις νέων ερευνητών, µεταδιδακτορικών και διδακτορικών στο
ΕΛΙΔΕΚ και έξι χιλιάδες οκτακόσιες θέσεις από το πρόγραµµα
«Ερευνώ, Δηµιουργώ, Καινοτοµώ».

Αντίστοιχη είναι η πολιτική σας και για το ζήτηµα της ΕΜΥ, η
οποία σας έχει προειδοποιήσει µάλιστα, τελειώνω κυρία Πρό-
εδρε, πως η µεταφορά της υπηρεσίας στο Υπουργείο συνεπάγε-
ται και άµεσο κίνδυνο στην ασφάλεια των πτήσεων και του
επιβατικού κοινού.

Τελευταία φράση. Ο ελέφαντας στο δωµάτιο, το µεγάλο ζή-
τηµα είναι η κλιµατική κρίση. Δεν σας ενδιαφέρει. Δεν κατανοείτε
την κλιµατική κρίση. Ακολουθείτε την ακροδεξιά γραµµή που
υποτιµά την κλιµατική κρίση και προσπαθείτε να φιµώσετε την
επιστηµονική κοινότητα και τα επιστηµονικά δεδοµένα. 

Πέρα από αυτά, όµως, συνεχίζετε να υλοποιείτε και συγκεκρι-
µένες εγκληµατικές πολιτικές. Αυτές τις µέρες οι πολίτες της Μα-
γνησίας έχουν µια µεγάλη δηµοκρατική κινητοποίηση ενάντια
στην εγκατάσταση πλωτής πλατφόρµας LNG στον Παγασητικό.
Οι κίνδυνοι για τη ζωή, την ασφάλεια αλλά και για τη µόλυνση
του περιβάλλοντος σε περίπτωση ατυχήµατος είναι τεράστιοι.
Αντιδρούν ο Ιατρικός Σύλλογος, το τοπικό ΤΕΕ, οι δήµοι του
νοµού και η περιφέρεια. Η καταστροφή στην αλιεία και στον του-
ρισµό µπορεί να είναι ανυπολόγιστη. Πάτε και βάζετε µία εγκα-
τάσταση επτάµισι χιλιόµετρα από το λιµάνι του Βόλου, εννέα
χιλιόµετρα από την πόλη της Νέας Αγχιάλου. Πέρα από την αν-
τικειµενική επιβάρυνση, ο κίνδυνος ατυχήµατος δεν είναι κινδυ-
νολογία. Να σας υπενθυµίσω ότι µόνο δύο ατυχήµατα είχαµε το
‘20 στη Νορβηγία σε αντίστοιχες εγκαταστάσεις και ένα ατύχηµα
στις Ηνωµένες Πολιτείες το ‘22. Και µάλιστα, βάζετε αυτήν την
εγκατάσταση στον Παγασητικό, ο  οποίος αποτελεί µια άκρως
σεισµογενή περιοχή µε ρήγµα που έχει δώσει σεισµούς και της
τάξης των 6,5 Ρίχτερ. Η διεθνής πρακτική είναι αντίστοιχες υπο-
δοµές να είναι σε ανοιχτές θάλασσες και οπωσδήποτε µακριά
από κατοικηµένες περιοχές. 

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Είναι φανερό ότι η Νέα Δηµοκρατία ούτε θέλει να κατανοήσει
ούτε µπορεί να κατανοήσει τι σηµαίνει κλιµατική κρίση, τι µπορεί
να σηµαίνει και τι πρέπει να σηµαίνει πολιτική προστασία σε συν-
θήκες κλιµατικής κρίσης, άρα οι προσπάθειες συναίνεσης τις
οποίες ακούσαµε και από τον Υπουργό δεν αφορούν εµάς. Εµείς
µαζί µε τα περιβαλλοντικά κινήµατα, µαζί µε την κοινωνία των πο-
λιτών θα παλέψουµε για µία εναλλακτική προοδευτική οικολογική
πολιτική. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Μακάριος Λαζαρίδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πλανήτης µας

εκπέµπει SOS. H κλιµατική αλλαγή έχει ανατρέψει τα πάντα και
τα ακραία µετεωρολογικά φαινόµενα σε παγκόσµια κλίµακα
έχουν καταστεί δυστυχώς µια κανονικότητα. Οι αριθµοί µιλούν
από µόνοι τους: Το 2023 θα είναι η χρονιά µε τις υψηλότερες κα-
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ταγεγραµµένες θερµοκρασίες στην ιστορία, όπως ανακοίνωσε
µόλις προχθές το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο Copernicus. Τα
ακραία καιρικά φαινόµενα αυξάνονται κατά 50% σε σχέση µε την
προηγούµενη δεκαετία. Η θερµοκρασία του νερού, σύµφωνα µε
τους επιστήµονες, θα αυξηθεί κατά δύο βαθµούς κατά µέσο όρο
τα επόµενα δεκαπέντε χρόνια. Η στάθµη της θάλασσας έχει ανέ-
βει κατά δέκα εκατοστά από το 1993, δηλαδή µέσα σε τριάντα
χρόνια. Σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της γης οι συνέπειες της
κλιµατικής αλλαγής είναι περισσότερο έντονες από ποτέ. 

Από αυτήν την εικόνα δεν θα µπορούσε να ξεφύγει και η χώρα
µας η οποία δέχεται ακραίες -θα έλεγα- επιθέσεις εξαιτίας της
αλλαγής του κλίµατος. Το έχουµε διαπιστώσει ποικιλόµορφα τα
τελευταία χρόνια όλες τις εποχές του χρόνου, µε τα ακραία φαι-
νόµενα να κυριαρχούν και να βάζουν σε µεγάλες δοκιµασίες τις
τοπικές κοινωνίες, τις υποδοµές του κράτους και τον κρατικό µη-
χανισµό, όπως συνέβη πρόσφατα µε τον «Daniel» και τον «Elias»
στη Θεσσαλία, την οποία πριν λίγες ώρες επισκέφθηκε για µία
ακόµη φορά ο Πρωθυπουργός και µάλιστα βρέθηκε στο χωριό
Μεταµόρφωση της Καρδίτσας, το οποίο είναι για µετεγκατά-
σταση, συζητώντας µε τους ανθρώπους εκεί. Το λέω γιατί υπάρ-
χει πάντα µια κριτική από την Αντιπολίτευση ότι η Κυβέρνηση
είναι απούσα από τη Θεσσαλία και τα προβλήµατα των πολιτών.
Είµαστε εκεί και όταν τα φώτα της δηµοσιότητας έχουν φύγει
από αυτές τις περιοχές. 

Είναι πασιφανές, λοιπόν, ότι οφείλουµε να επεξεργαστούµε
νέα µέτρα αντίδρασης και να δώσουµε άµεση προτεραιότητα
στην προσαρµογή στα νέα δεδοµένα, µε βασικό µας µέληµα την
προστασία της ανθρώπινης ζωής και αιχµή του δόρατος την πο-
λιτική προστασία. Σε αυτή την κατεύθυνση έρχεται να συµβάλει
αποφασιστικά το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα εδώ και
στοχεύει στην ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας της πολιτικής
προστασίας, της διαχείρισης κρίσεων, καθώς και του υφιστάµε-
νου Εθνικού Μηχανισµού Έρευνας και Διάσωσης «Θεοφάνης
Ερµής Θεοχαρόπουλος».

Δύο είναι τα στάδια στα οποία δίνουµε έµφαση, αυτό της πρό-
ληψης του κινδύνου και αυτό της αντιµετώπισης της έκτακτης
ανάγκης. Στο πλαίσιο αυτό στις δράσεις του Εθνικού Μηχανι-
σµού Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων καθιερώ-
νεται η δυνατότητα λήψης πρόσθετων προληπτικών µέτρων
προστασίας και ασφάλειας των πολιτών, ενώ συστήνεται Επι-
τροπή Εκτίµησης Κινδύνου από την εκδήλωση επικίνδυνων φαι-
νοµένων. Παράλληλα, επικαιροποιείται η σύνθεση των
συντονιστικών οργάνων πολιτικής προστασίας κάθε βαθµίδας και
καθιερώνονται ειδικοί κανόνες στελέχωσης των αυτοτελών διευ-
θύνσεων και τµηµάτων πολιτικής προστασίας των περιφερειών
και των δήµων. 

Ξεχωριστό κοµµάτι στο νοµοσχέδιο, στο οποίο δίνουµε ιδιαί-
τερη βαρύτητα, είναι η αναβάθµιση του υφιστάµενου δικτύου
έρευνας και διάσωσης µε την προσθήκη πτητικών µέσων τα
οποία θα διατίθενται αποκλειστικά για τις υπηρεσίες υποστήρι-
ξης των επιχειρήσεων εντοπισµού, διάσωσης και αεροδιακοµι-
δής. Με τη θέσπιση του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας
και Διάσωσης και την προσθήκη σε αυτό και των αεροδιακοµι-
δών, περιπτώσεις βαριά ασθενών και τραυµατιών, που χρήζουν
άµεσης βοήθειας µακριά από το σηµείο που βρίσκονται, θα µπο-
ρούν να αντιµετωπιστούν επιτέλους πιο αποτελεσµατικά.

Ενεργό ρόλο -και δεν θα µπορούσα να µην το επισηµάνω- σε
αυτή τη διαδικασία θα έχει πλέον και η Καβάλα. Όπως αναφέρε-
ται στο άρθρο 53, για τις ανάγκες σχεδίασης και υλοποίησης του
Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών, συ-
στήνεται, πλέον, από τις βάσεις από τις οποίες επιχειρούν τα πτη-
τικά µέσα της Πολεµικής Αεροπορίας για τις αεροδιακοµιδές επ’
ωφελεία του ΕΚΑΒ, ως Ειδική Περιφερειακή Υπηρεσία του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος, η δεύτερη Βάση Ετοιµότητας - Επιφυλα-
κής µε έδρα την Καβάλα.

Πρακτικά, µε την ψήφιση του νόµου, η Καβάλα αναβαθµίζεται
στον επιχειρησιακό σχεδιασµό της πολιτείας� δικαίως, θα έλεγα
εγώ, όχι τόσο γιατί έχω την τύχη και την τιµή να εκπροσωπώ τους
πολίτες της Καβάλας στη Βουλή, αλλά διότι η Καβάλα διαδρα-
µατίζει πλέον στρατηγικό ρόλο στην ευρύτερη περιοχή, καθώς
τη διασχίζει η Εγνατία Οδός, µελλοντικά και η σιδηροδροµική

γραµµή Θεσσαλονίκης - Νέας Καρβάλης, Καβάλας - Τοξότες
Ξάνθης που αποτελεί κοµµάτι της «Ανατολικής Σιδηροδροµικής
Εγνατίας». Διαθέτει δύο λιµάνια, ένα αεροδρόµιο και καθίσταται
πλέον ενεργειακός κόµβος. Παράµετροι που είχα θέσει στον
Υπουργό, τον κ. Κικίλια, συζητώντας µαζί του σε ανύποπτη χρο-
νική στιγµή. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, έρχεται και διευθετεί µια ακόµα σηµαν-
τική εκκρεµότητα που αφορά στους αγρότες οι οποίοι επλήγη-
σαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές του περασµένου
Αυγούστου και την οποία είχα θέσει κατ’ επανάληψη στην Κυ-
βέρνηση. Όπως αναφέρεται στο άρθρο 57, στις γεωργικές εκ-
µεταλλεύσεις που υπέστησαν τις πυρκαγιές της 21ης Αυγούστου
στην Περιφερειακή Ενότητα Καβάλας µπορεί να χορηγείται ενί-
σχυση, σύµφωνα µε τους κανόνες περί κρατικών ενισχύσεων, ως
αντιστάθµισµα για ζηµιές στη φυτική παραγωγή και στο ζωικό
κεφάλαιο. Ερχόµαστε, λοιπόν, και υλοποιούµε ένα σωστό αίτηµα
των αγροτών των χωριών Διαλεκτό, Αβραµηλιά, Νέου Ξεριά του
Δήµου Νέστου και του χωριού Μυρτόφυτου στον Δήµο Παγ-
γαίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου δεν
αφήνει περιθώρια για πολιτικές αντιπαραθέσεις. Αφορά στην αν-
τιµετώπιση ενός προβλήµατος παγκοσµίων διαστάσεων που δεν
σχετίζεται ούτε µε τα κόµµατα ούτε µε τις ιδεολογίες. Εκτιµώ ότι
πρόκειται για µία καλή αφορµή για να δώσουµε µία εικόνα ενό-
τητας και κοινής προσπάθειας στη διαχείριση των νέων προκλή-
σεων της εποχής µας και που έχουµε να αντιµετωπίσουµε
µπροστά µας. Και γι’ αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσουµε όλοι
µαζί υπό το πρίσµα της υποχρέωσης µας για την σωτηρία των
ανθρώπινων ζωών και τη διαφύλαξη των περιουσιών των πολι-
τών. Αν και ακούγοντάς σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, δεν τρέφω φρούδες ελπίδες ότι έστω για µία
φορά θα βάλετε το κοµµατικό σας συµφέρον πάνω από το εθνικό
συµφέρον. 

Κύριοι Υπουργοί, συνεχίστε την εξαιρετική δουλειά την οποία
κάνετε στο Υπουργείο και προφανώς, υπερψηφίζω το νοµοσχέ-
διο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο
στον επόµενο οµιλητή, ανακοινώνεται στο Σώµα ότι από τα άνω
θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου, τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθη-
τές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Ηγου-
µενίτσας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Μαρκόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, να εκφράσουµε τη συµπαράστασή
µας και εµείς από την πλευρά µας ως Νέα Δηµοκρατία και Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα στον δοκιµαζόµενο αστυνοµικό. Η οπαδική
βία, η βία στους χώρους του αθλητισµού, προφανώς, δεν µπορεί
να γίνει δεκτή. Πολύ περισσότερο όταν βλέπουµε τέτοιου είδους
ακραία φαινόµενα, έναν νέο άνθρωπο να κινδυνεύει να χάσει τη
ζωή του. Ενηµερώθηκα από τη διοίκηση του Κρατικού Νοσοκο-
µείου της Νίκαιας. Τυχαίνει και το συµβάν να είναι στην περιφέ-
ρεια στην οποία εκλέγοµε και ζω αλλά και το νοσοκοµείο
υποδοχής. Η κατάσταση είναι όντως κρίσιµη. Ελπίζουµε τα κα-
λύτερα. Πρέπει, όµως, ξεκάθαρα να στείλουµε ένα σαφές µή-
νυµα, ότι τέτοιου είδους φαινόµενα δεν χωρούν στην Ελλάδα και
στη χώρα µας. 

Άκουσα τους προλαλήσαντες. Θα σταθώ σε κάποιες επισηµάν-
σεις. Η νεολαία χρησιµοποιεί µια έκφραση. Όταν κάποιοι είναι
εµµονικά κάπου χρησιµοποιεί την έκφραση «είναι κολληµένοι».
Κάποιους τους άκουσα «κολληµένους» σε κάποιες παλιές απο-
τυχηµένες πρακτικές. Ποιες πρακτικές; 

Άκουσα τον κ. Ηλιόπουλο πριν από λίγο της Νέας Αριστεράς -
καλορίζικο και το ένατο κοινοβουλευτικό µας κόµµα- να αναφέ-
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ρεται σε ακροδεξιές επιλογές. Δεν µπορώ να το καταλάβω. Να
βάλουµε µια βάση. Να το ξεκινήσουµε, να το πάρουµε λίγο αλ-
λιώς. Ποια είναι η ακροδεξιά επιλογή; Εδώ έχουµε χάσει και το
ιδεολογικό νόηµα και το µήνυµα. Άλλο ακροδεξιά και άλλο ρεα-
λιστική. Ποια είναι η ακροδεξιά επιλογή; Το γεγονός, δηλαδή, ότι
το Αστεροσκοπείο και η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία έρχον-
ται να βοηθήσουν κάτω από τη σκέπη του αρµόδιου Υπουργείου,
εσείς το βαφτίζετε ακροδεξιό. Με συγχωρείτε. Αυτό είναι τρικυ-
µία εν κρανίω. 

Επίσης, άκουσα τον κ. Φάµελλο, τον Πρόεδρο της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Ακούστε τι είπε. Πρότεινε, λέει, η έρευνα, άρα οι αρµόδιες αυτές
υπηρεσίες για να µας ειδοποιούν, να µας ενηµερώνουν, να µας
κινητοποιούν, να µας «τραβάνε» το πολιτικό µας µανίκι όταν έρ-
χονται πληµµύρες, όταν έρχονται καταστροφικές καιρικές συν-
θήκες, να τοποθετηθεί στο Υπουργείο Παιδείας γιατί η έρευνα
ανήκει εκεί. Το µόνο που δεν ακούσαµε σε αυτή την Αίθουσα –
το είπα πριν και στον Υπουργό Βασίλη Κικίλια- είναι να πάνε και
οι δάσκαλοι και οι καθηγητές αντί για τους πυροσβέστες στις
φωτιές. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε δύσκολες συνθήκες. Έχουµε έκτακτα
φαινόµενα. Και τι ερχόµαστε να πούµε; Πού βλέπετε, δηλαδή,
ακροδεξιό; Ερχόµαστε και λέµε: «Δώστε µας την ψήφο σας να
δυναµώσουµε το αρµόδιο Υπουργείο. Δώστε µας τη συγκατά-
θεσή σας ως Κοινοβουλευτικές Οµάδες να γίνουµε ισχυρότεροι
ως κράτος. Δώστε µας τα εργαλεία σας, µε δηµοκρατικό τρόπο
να κτίσουµε το Υπουργείο το οποίο διαχειρίζεται όλες αυτές τις
κρίσεις». 

Πραγµατικά πιστεύω ότι ο Βασίλης Κικίλιας και η οµάδα του
όταν έκαναν τον σχεδιασµό σίγουρα θα περίµεναν ένα βαθµό αν-
τιδράσεων, όπως είθισται. Στον χώρο του Κοινοβουλίου ανταλ-
λάσσουµε απόψεις, έχουµε συµφωνίες, έχουµε διαφωνίες, όµως,
πραγµατικά το πιστεύω, Υπουργέ, ότι στο πίσω µέρος του µυα-
λού θα υπήρχε και η λογική ότι κάπου εδώ θα υπάρξει µια συναί-
νεση. Αν δεν µπορούµε να βρούµε συναίνεση σε αυτό -µας
παρακολουθούν οι Έλληνες πολίτες, µας παρακολουθούν σχο-
λεία, µας παρακολουθούν νέοι άνθρωποι- τότε που θα βρούµε
συναίνεση; 

Κρίνατε πολύ αυστηρά -και όχι µόνο εσείς, θέλω να είµαι ειλι-
κρινής- το καλοκαίρι την Κυβέρνηση πρωτίστως, το Υπουργείο
κατόπιν, αλλά και συνολικά το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας που
ασκεί την κυβερνητική εξουσία για µια σειρά συνθηκών και τη
διαχείριση γύρω από την κρίση των πυρκαγιών σε διάφορες πε-
ριοχές της χώρας, αλλά και κατόπιν των πληµµυρών. Το πρό-
βληµα ξέρετε ποιο είναι, όµως; Η κριτική είναι εύκολη.
Πανεύκολη. Πρόταση δεν ακούµε. Δηλαδή, ποια είναι η πρότασή
σας; Συνολικά εγώ απευθύνοµαι στην Αντιπολίτευση. Ποια είναι
η πρόταση; Η πρόταση είναι να µην κάνουµε τίποτα. Να µην αλ-
λάξουµε τίποτα. Να µη δώσουµε εργαλεία στους καθ’ ύλην αρ-
µόδιους. Να σας πω κάτι; Να δώσουµε τα εργαλεία και να τους
κρίνουµε αυστηρά. Εσείς, λοιπόν τι λέτε; 

Μια συνδικαλιστική γκρίνια. Ήρθαν κάποιοι συνδικαλιστές –
πεπατηµένη, το ξέρουµε το σύστηµα- «γιατί θα πάρετε τη µετε-
ωρολογική υπηρεσία και θα την πάτε σε ένα άλλο Υπουργείο;».
Ποιο είναι το επίδικο; Θα κοιτάξουµε το συνδικαλιστικό ζήτηµα-
ξεβόλεµα κάποιων λίγων και δεν θα ενισχύσουµε τις δοµές ενός
Υπουργείου που το έχει ανάγκη; Πανεύκολη κριτική. Βγαίνω κι
εγώ και πετάω «για όλα φταίει ο Κικίλιας. Για όλα φταίει το
Υπουργείο». Αυτό θα κάνουµε εδώ; Θα δώσουµε καµµιά λύση;
Δηλαδή, για µία δράκα συνδικαλιστών -γιατί αυτό είναι, µη γελιό-
µαστε- πάλι τους συνδικαλιστικούς φίλους, πάλι τους στενούς
πολιτικούς ακολούθους µας. Και πάλι, βέβαια, όλα αυτά προέρ-
χονται από έναν συγκεκριµένο χώρο, την ευρύτερη Αριστερά. 

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ο κ. Δοξιάδης είναι στην Αριστερά,
κύριε συνάδελφε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ, λοιπόν, σας λέω «κοιτά-
ζετε το µικρό και χάνετε το µεγάλο». Κι αν θέλετε να µιλήσουµε
και µε όρους περιβαλλοντικούς «κοιτάζετε τον θάµνο και χάνετε
το δάσος». Και εντάξει να είναι ένα σχήµα µεταφοράς όλο αυτό.
Το θέµα είναι να µη χαθεί το δάσος, το πραγµατικό δάσος, το
πράσινο που έχουν ανάγκη τα παιδιά µας. Ακούω αυτό το µονο-

πώλιο τόσα χρόνια, περί της αριστερής ευαισθησίας στα οικο-
λογικά ζητήµατα, στην ανάγκη να αποκτήσουµε πράσινη συνεί-
δηση. Σας φέρνουµε, λοιπόν, εµείς ένα νοµοσχέδιο και εσείς για
το µόνο που κόπτεστε είναι οι συνδικαλιστές φίλοι σας. Καµµία
λογική. Καµµία πράσινη συνείδηση. Και γι’ αυτό εµείς στεκόµα-
στε στην ανάγκη αυτοί οι φορείς, αυτοί οι οργανισµοί να έρθουν
στο καθ’ ύλην -και επιµένω, υπογραµµίζω, τονίζω, επισηµαίνω-
το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο. Ή αυτό το Υπουργείο θα το κά-
νουµε έναν δυνατό φορέα άσκησης πολιτικών ή κάθε καλοκαίρι
και κάθε φθινόπωρο θα αναµασάµε τα ίδια και τα ίδια. 

Με χαρά, λοιπόν, εγώ βρίσκοµαι σήµερα εδώ και το λέω ειλι-
κρινά. Γιατί πρωτοτυπούµε, επιτέλους, ως πολιτικό κόµµα.
Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που έρχεται στην ώρα του. Δεν έρχεται
ο αρµόδιος Υπουργός λίγο πριν από το καλοκαίρι να πει πέντε
πράγµατα που θα ακουστούν ωραία, όµως, στο τέλος δεν θα έχει
χρόνο να τα υλοποιήσει. Ο Βασίλης Κικίλιας, η οµάδα του και το
Υπουργείο του, εδώ σήµερα παίρνει µια ευθύνη. Παίρνουν την
ευθύνη να φέρουν έγκαιρα ένα νοµοσχέδιο για το οποίο όλοι µας
και ως πολιτικό σύστηµα, κυρίως, όµως, ως Κυβέρνηση, θα κρι-
θούµε. Και θα κριθούµε τους επόµενους µήνες. Και ξέρουµε όλοι
ότι το καλοκαίρι είναι η κρίσιµη περίοδος. 

Σε αυτό εδώ θέλω πραγµατικά να πω ένα µπράβο στον
Υπουργό γιατί δείχνει µια πολιτική λεβεντιά. Δεν έκατσε να κάνει
µια µικροπολιτική στρατηγική και να φέρει ένα νοµοσχέδιο λίγο
πριν από το καλοκαίρι και να επικαλεστεί όταν θα έρθουν τα δύ-
σκολα: «Ξέρετε ακόµη είµαστε…». Φέρνει το νοµοσχέδιο στην
ώρα του. Και αυτό είναι κάτι το οποίο πραγµατικά κάνει τη δια-
φορά στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη, στην Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Η Νέα Δηµοκρατία φέρνει τα νοµοσχέδια στην
ώρα τους για να κριθούν οι πολιτικές µας. Η πολιτική προστασία
χρειάζεται χρόνο. Μαγικές συνταγές δεν υπάρχουν. 

Ας αφήσουµε τώρα αυτά τα εύκολα σχήµατα «Για όλα φταίει
µια κυβέρνηση», «Μόνο στην Ελλάδα συµβαίνουν όλα αυτά».
Εδώ οι Ηνωµένες Πολιτείες, η ισχυρότερη χώρα του πλανήτη,
βλέπουµε ότι δοκιµάζεται από πυρκαγιές. Η Μεσόγειος φλέγεται.
Και δεν είναι η γνωστή ελληνική ταινία του Τζέιµς Πάρις –δεν
ξέρω ποια ήταν. Η Μεσόγειος φλέγεται πραγµατικά και εµείς κα-
θόµαστε στο δικό µας µικροπολιτικό κόσµο. Συζητάµε, αναµα-
σάµε τα ίδια σχήµατα και τα ίδια σχήµατα. Και να µην αναφερθώ
σε προηγούµενες καταστάσεις, αλλά δεν ανεχόµαστε, κιόλας,
από Κυβερνήσεις που απέτυχαν στην πολιτική προστασία να κου-
νάνε µε τόσο µεγάλη ευκολία το δάχτυλο. 

Κάτι άλλο, επίσης. Παρακολούθησα την αρµόδια επιτροπή
όλες αυτές τις ηµέρες. Κριτική. Να πούµε ότι σε κάποια σηµεία
-κατά τη γνώµη µας όχι- να τη δεχθούµε, να συζητήσουµε. Πρό-
ταση φέρατε; Φέρατε κάτι; Κοµίσατε κάτι στο πεδίο; Να το ακού-
σουµε. Να πούµε τι ακούσαµε. «Όχι» στην Εθνική Μετεωρο-
λογική Υπηρεσία, «όχι» στο Αστεροσκοπείο, «όχι» στις νέες
δοµές. Για παράδειγµα, δώσατε χρόνο να συζητήσουµε, να
δούµε όλα αυτά τα οργανογράµµατα τα οποία φέρνουµε, τους
συνδυασµούς µεταξύ κεντρικής κυβέρνησης και τοπικής αυτο-
διοίκησης; Τα συζητήσατε όλα αυτά; Φέρατε κάτι καινούργιο;
Μια γκρίνια υπάρχει µόνο. Κρυφτήκατε και πάλι πίσω από τους
συνδικαλιστές. 

Αυτό είναι, κύριε Πολάκη, κρυφτήκατε πίσω από τους συνδι-
καλιστές. Είναι η πάγια συνταγή σας. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα σας απαντήσω. Μη µε γαργαλάτε
εµένα.

Εγώ γραµµή έχω πάντα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και για την υγεία, τα ίδια λέ-

γατε. Εδώ ο Υπουργός κατάφερε ένα ολόκληρο σύστηµα υγει-
ονοµικό. 

Εδώ, λοιπόν, εµείς λέµε ότι θα κριθούµε. Κοιτάξτε να δείτε,
εµείς λέµε ταυτόχρονα και κάτι σηµαντικό. Το κράτος έχει την
ευθύνη. Κρινόµαστε και θα κρινόµαστε και θέλουµε να κρινόµα-
στε και σκληρά. Όµως, υπάρχει και η κοινωνία των πολιτών. Το
νοµοσχέδιο την εµπλέκει την κοινωνία των πολιτών. Δεν είµαστε
άµοιροι ευθυνών, κανένας µας και πρώτος εγώ που σας µιλάω.
Δεν µπορεί ο πολίτης να µην συµµετέχει στη διαδικασία της πε-
ριβαλλοντικής προστασίας. Μέχρι στιγµής τι κάναµε ως σύστηµα
και παίρνουµε και τις ευθύνες που µας αναλογούν και εµάς; Χαϊ-
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δεύαµε τα αυτιά. 
Εδώ, λοιπόν, µιλάµε για Εθνικό Μητρώο Τήρησης Μέτρων

Προληπτικής Πυροπροστασίας Ιδιοκτησιών. Μιλάµε για ιεράρ-
χηση επικινδυνότητας περιοχών. Μιλάµε για τους ειδικούς επι-
στήµονες, που πρέπει να εµπλέκονται. Προσέξτε οργάνωση,
προσέξτε διάρθρωση. Προσέξτε έναν τρόπο, µε τον οποίο φαί-
νεται ότι έγινε συστηµατική δουλειά και αυτό πρέπει να το πιστώ-
σουµε στο Υπουργείο. Ερχόµαστε και µιλάµε για επιτάξεις και
µιλάµε για επιτάξεις µηχανηµάτων. Μιλάµε για αυστηροποίηση
των προστίµων. 

Όλα αυτά δεν τα βάλατε στη συζήτηση. Όλα αυτά τόσο κακά
ήταν τελικά; Ένα νοµοσχέδιο εσείς το πετάτε µε µεγάλη ευκολία
στα σκουπίδια και κρυβόσαστε και πάλι πίσω από τους συνδικα-
λιστές, την ΕΜΥ και το Αστεροσκοπείο; Αυτά, δηλαδή, δεν µε-
τράνε για εσάς;

Κυρίες και κύριοι, κάποιοι συνηθίζουν να βγάζουν -όπως εγώ
το αποκαλώ- το «οικολογόµετρο». Μας µετράνε, µας λένε «ακρο-
δεξιούς», «εµείς είµαστε της οικολογίας» και «της Αριστεράς» και
«του περιβάλλοντος» κ.λπ.. Στα λόγια χτίζεις ανώγια και κατώγια.
Στις πράξεις, όµως, είναι που µετράµε. 

Η σηµερινή συνεδρίαση -για να ολοκληρώσω- για εµάς στη
Νέα Δηµοκρατία είναι σηµαντική και αν θέλετε, κιόλας, είναι ση-
µαντική, γιατί είναι δεσµευτική. 

Με τον Υπουργό, τον Βασίλη Κικίλια, έχουµε συµµετοχή, κατά
καιρούς, σε οµάδες διαχείρισης κρίσεων και ξέρουµε πολύ καλά,
γιατί ποτέ µας δεν κρυφτήκαµε -πολύ περισσότερο ο Υπουργός,
αλλά και εγώ ως Βουλευτής- στα δύσκολα, ήµασταν πάντοτε στις
µάχες της εµπροσθοφυλακής. Ήµασταν εκεί να ενηµερώνει ο
Υπουργός τον πολίτη, να ασκεί πολιτικές στο πεδίο, όχι κρυµµέ-
νος σε κέντρα επιχειρήσεων και να δίνει απαντήσεις. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, λέµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι
ένα νοµοσχέδιο έγκαιρο -πράγµα πολύ σηµαντικό, γιατί έρχεται
τον χειµώνα- σηµαντικό, γιατί είναι δεσµευτικό για όλους µας. Γι’
αυτόν τον λόγο σας καλούµε να αναστοχαστείτε και να το υπερ-
ψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας, Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω
την οµιλία µου συµπαραστεκόµενος και εγώ στην οικογένεια του
τριανταενάχρονου αστυνοµικού που βρίσκεται σε κώµα από
εχθές το βράδυ. Η βία είναι ένα φαινόµενο το οποίο πρέπει να
αντιµετωπίσουµε. Αυτοί οι άνθρωποι, οι οποίοι την προκαλούν,
δεν είναι οπαδοί καµµίας οµάδας, δεν είναι οπαδοί κανενός
αθλήµατος, είναι οπαδοί µονάχα της βίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν όλοι µιλούν για την ανάγκη
συναίνεσης σε συγκεκριµένα πεδία άσκησης πολιτικής, η πολι-
τική προστασία είναι δεδοµένο ότι εντάσσεται σε αυτά τα πεδία.
Το νοµοσχέδιο που συζητείται σήµερα στην Ολοµέλεια της Βου-
λής αποτυπώνει µια ολιστική θεώρηση και επικαιροποίηση του
πλαισίου που αφορά στην πολιτική προστασία στη χώρα µας.
Μέσα από την αναδιάρθρωση της πολιτικής προστασίας, µέσα
από νέες θεσµικές παρεµβάσεις σύστοιχες µε τις σύγχρονες
ανάγκες, αλλά και µέσα από τη δηµιουργία ενός Εθνικού Μηχα-
νισµού Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών, υπηρετούνται
πάρα πολύ συγκεκριµένοι στόχοι, όπως για παράδειγµα: Η υλο-
ποίηση µιας στρατηγικής πρόληψης για την πυροπροστασία, η
επικαιροποίηση και η ενίσχυση της λειτουργίας του Εθνικού Συν-
τονιστικού Κέντρου Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων, η δη-
µιουργία τοπικών κλιµακίων πολιτικής προστασίας, η δηµιουργία
και κυρίως, η λειτουργία µίας νέας µονάδας διάσωσης και αερο-
διακοµιδών η οποία θα στελεχωθεί από προσωπικό του Πυρο-
σβεστικού Σώµατος, του ΓΕΕΘΑ και του ΕΚΑΒ, µε νέες βάσεις
και νέα πτητικά µέσα. Η δηµιουργία, επίσης, µιας µικρής και ευέ-
λικτης επιτροπής ειδικών έτσι ώστε µαζί µε τον Γενικό Γραµµα-
τέα Πολιτικής Προστασίας να µπορούν γρήγορα και ακόµα και
µε χρήση της τεχνολογίας, µέσω Zoom, όπου κι αν βρίσκονται,

µέσα από το κινητό τους να προχωρούν σε εκτίµηση της κατά-
στασης και να κινητοποιούν τον κρατικό µηχανισµό. 

Πιστεύω ότι, επί της ουσίας, πολύ δύσκολα θα µπορούσε κά-
ποιος να διαφωνήσει γι’ αυτές τις στοχευµένες προβλέψεις και
πρόνοιες του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, έτσι όπως αποτυπώ-
νονται σε συγκεκριµένα άρθρα. Αναφέροµαι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σε συγκεκριµένες διατάξεις: 

Πρώτον, στη διαµόρφωση προτύπων αντιµετώπισης κινδύνου
για κάθε είδους φυσικής καταστροφής είτε πρόκειται για πυρκα-
γιές είτε για πληµµυρικά φαινόµενα. Τα πρότυπα αυτά απευθύ-
νονται σε πολίτες και στελέχη του κρατικού µηχανισµού. Για
πρώτη φορά υπάρχει πλήρης περιγραφή των ρόλων, καθώς και
των ενεργειών κάθε φορά του Εθνικού Μηχανισµού Πολιτικής
Προστασίας, αλλά και για τους ίδιους τους πολίτες. 

Δεύτερον, η δηµιουργία µητρώου µηχανηµάτων έργου και χει-
ριστών σε κάθε περιφέρεια στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής
Προστασίας. Με αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης ή αντιµετώπισης φυσικών κα-
ταστροφών, θα επεµβαίνουν άµεσα αυτοί οι άνθρωποι. 

Τρίτον, η στελέχωση των αυτοτελών διευθύνσεων και των τµη-
µάτων πολιτικής προστασίας των περιφερειών και των δήµων µε
υπηρεσιακούς υπαλλήλους. Οι υπάλληλοι αυτοί θα είναι σε
άµεση επαφή και θα ενηµερώνουν σε live χρόνο το Εθνικό Συν-
τονιστικό Κέντρο για κάθε περιστατικό. 

Τέταρτον, η δυνατότητα διάνοιξης επιπλέον αντιπυρικών
ζωνών, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος, αλλά και
η επικαιροποίηση της διάταξης για τους καθαρισµούς ιδιωτικών
οικοπέδων και ακάλυπτων χώρων που επιβάλλει στους ιδιοκτήτες
ακινήτων να αναρτούν σε ειδική ψηφιακή πλατφόρµα ότι έχουν
καθαρίσει τις υπαίθριες ιδιοκτησίες τους, προκειµένου να απο-
φευχθεί ο κίνδυνος πρόκλησης πυρκαγιάς. 

Πέµπτον, η µετεξέλιξη και οι νέες δυνατότητες που αποκτά,
πλέον, το «112» να ενηµερώνει ειδικά γεωγραφικά σύνολα, αλλά
και ειδικά κοινά, όπως µε την ειδοποίηση για αναστολή της λει-
τουργίας των σχολείων. 

Έκτον, η σύσταση Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου από ακραία
καιρικά φαινόµενα. Η επιτροπή θα αποτελείται από εκπροσώ-
πους επιστηµονικών φορέων, αυτούς που έλεγε πριν ο κ. Φάµελ-
λος ότι έχουµε απέναντι, όπως η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρε-
σία και θα προβαίνει σε διαβάθµιση της κατάστασης ετοιµότητας
του κρατικού µηχανισµού, στη λήψη προληπτικών µέτρων και
στην πρόγνωση των συνεπειών από ένα ακραίο καιρικό φαινό-
µενο στις υποδοµές και στην ασφάλεια των πολιτών. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της δηµιουργίας ενός σύγχρονου και
αποτελεσµατικού δικτύου παροχής υπηρεσιών εναέριας διάσω-
σης και αεροδιακοµιδής. Είναι σηµαντικό, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι για πρώτη φορά υπάρχει πρόβλεψη για την ορεινή
διάσωση. Η χώρα µας διαθέτει ορεινούς όγκους και δραστηριό-
τητες που αναπτύσσονται σε αυτούς και πρέπει να είναι ασφα-
λείς. 

Ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµι-
δών του ΕΚΑΒ προβλέπει τη δηµιουργία έξι νέων βάσεων ελικο-
πτέρων που προστίθενται στις τέσσερις υπάρχουσες.
Προβλέπεται, όπως είπα και πριν, η σύσταση µονάδας διάσωσης
και αεροδιακοµιδών. Θα λειτουργεί σε εικοσιτετράωρη βάση και
θα είναι υπεύθυνη για τη διαχείριση και διεκπεραίωση αιτηµάτων
που σχετίζονται µε τις αεροδιακοµιδές. Το νοµοσχέδιο προβλέ-
πει τη δηµιουργία έξι νέων βάσεων σε Ελευσίνα, Καβάλα, Νέα
Αγχίαλο, Ηράκλειο Κρήτης, Ιωάννινα και Ανδραβίδα. 

Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να παρατηρήσω ότι µία,
τουλάχιστον, βάση θα έπρεπε να δηµιουργηθεί για να καλύπτει
τις ανάγκες διάσωσης σε έναν εµβληµατικό προορισµό, όπως
είναι ο Όλυµπος. Και δεν το λέω λόγω της εµβληµατικότητας
αυτό, κύριε Υπουργέ. Το λέω διότι περισσότερο από το 80% των
ατυχηµάτων που αφορούν σε ορεινούς όγκους συµβαίνουν στον
Όλυµπο. Άρα, έχει λογική να εξετάσετε αυτή την περίπτωση. Ιδι-
αίτερα, µάλιστα, όταν υπάρχει η υποδοµή µε ελικοδρόµιο στην
24η Ταξιαρχία του Λιτοχώρου και όταν υπάρχει πλήθος περιστα-
τικών µε ορειβάτες ή ανθρώπους για τους οποίους απαιτείται η
αεροδιακοµιδή.

Για αυτό και θα πρέπει να δηµιουργηθεί αυτή η βάση, η οποία
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θα καλύπτει τα κριτήρια της εγγύτητας και της άµεσης αντιµε-
τώπισης των περιστατικών. Οι ειδικές συνθήκες στον Όλυµπο,
αλλά και ο µεγάλος αριθµός των περιστατικών στα οποία έχει
απαιτηθεί η παρέµβαση της ΕΜΑΚ και αεροδιακοµιδή, αποτε-
λούν ισχυρή νοµιµοποιητική βάση για αυτό το αίτηµα, το οποίο
ζητώ σας ζητώ, κύριοι Υπουργοί, να το εξετάσετε προσεκτικά.

Καταθέτω, µάλιστα και στα Πρακτικά τα σχετικά στοιχεία τα
οποία επιβάλλουν τη δηµιουργία αυτής της βάσης στο Λιτόχωρο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Κουλκουδίνας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύµφωνα µε αυτά τα στατιστικά, τα τελευταία δέκα χρόνια έγι-
ναν εκατόν ογδόντα δύο ατυχήµατα στον ορεινό όγκο του Ολύµ-
που, µε δεκαεννιά νεκρούς και εβδοµήντα έναν τραυµατίες. Η
ΕΜΑΚ κλήθηκε ογδόντα έξι φορές να συνδράµει στον Όλυµπο.
Και, ξέρετε, έγιναν και τριάντα τρεις αεροδιακοµιδές, ειδικά για
ατυχήµατα στον ορεινό όγκο. Εδώ πέρα, σε αυτό το σηµείο, θα
µου επιτρέψτε να συγχαρώ τους άνδρες και τις γυναίκες της Πυ-
ροσβεστικής Υπηρεσίας Λιτοχώρου και Κατερίνης που στις υπό-
λοιπες εκατό περιπτώσεις, αν και δεν είναι πλήρως εκπαιδευµένοι,
µε πλήρη αυταπάρνηση ανέβηκαν στο βουνό και βοήθησαν συµ-
πολίτες µας οι οποίοι το είχαν ανάγκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στήριξη του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου δεν αποτελεί για εµάς παραταξιακό ή κοµµατικό
καθήκον. Είναι ζήτηµα εθνικής ευθύνης και θα έπρεπε να είναι
και ζήτηµα κοινοβουλευτικής συνείδησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-
µήτριος Κυριαζίδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
συναδέλφισσες και συνάδελφοι, κατά την έναρξη της συζήτησης
του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, ο Υπουργός, ο κ. Κικίλιας, µάλ-
λον προείδε τη σηµερινή συζήτηση και τις αναφορές µας. Είχε,
όµως, τονίσει ότι είναι ένα νοµοσχέδιο εθνικής υπόθεσης που
αφορά σε όλους µας, χωρίς κοµµατικό περιεχόµενο. Και, βε-
βαίως, δήλωσε και τότε ότι θα δεχθεί οποιεσδήποτε θετικές ανα-
φορές και εισηγήσεις. Και πράγµατι, από πλευράς του υπήρξαν
νοµοθετικές βελτιώσεις και προσθήκες.

Όµως, τα σηµερινά ακούσµατα πάλι εδώ στο Κοινοβούλιο, συ-
ναδέλφισσες και συνάδελφοι, µε υποχρέωσαν να αλλοιώσω το
περιεχόµενο της τοποθέτησής µου, ξεκινώντας ως εξής. Αποτε-
λεί ιερό καθήκον και δεν πρέπει να αντιµετωπίζονται ως µεµονω-
µένα περιστατικά, τα περιστατικά στα οποία είχαµε απώλειες
ζωών, φωτιές, πληµµύρες. Και οφείλουµε στην Αίθουσα αυτή και
από το Βήµα αυτό να συνυπολογίσουµε χωρίς αυταρέσκειες και
εµπρηστικές οµιλίες. Πράγµατι, το πολυτιµότερο αγαθό κάθε αν-
θρώπου είναι η ζωή. Όµως, η ζωή δεν έχει διαµερίσµατα. Στη
ζωή δεν διαχωρίζουµε τους ανθρώπους. Από εχθές το βράδυ χα-
ροπαλεύει ένας εργαζόµενος, ένας εργαζόµενος κάτω από συν-
θήκες δύσκολες και επικίνδυνες σε καθηµερινή βάση.

Χαίροµαι που το σύνολο των πολιτικών κοµµάτων τοποθετή-
θηκαν, ακριβώς, για το γεγονός αυτό µε την ελπίδα ότι αυτοί οι
αστυνοµικοί περιµένουν να το δουν και στην πράξη. Οφείλω να
σας πω το εξής. Ο αστυνοµικός έχει αποδεχθεί ότι κατά την εκτέ-
λεση του καθήκοντός του µπορεί να απολέσει και τη ζωή του. Το
έχει αποδεχθεί. Δεν έχει αποδεχθεί, όµως, την αδιαφορία και τη
διαπόµπευση πολλές φορές σε καθηµερινή βάση. Είναι και αυτός
άνθρωπος. Έχει και αυτός οικογένεια. Φεύγοντας από το σπίτι
του, κάθε φορά κάνει τον σταυρό του γιατί υπάρχει το ενδεχό-
µενο να µη γυρίσει πίσω. Και οφείλουµε έναν σεβασµό. 

Δυσκολεύοµαι να αποδεχθώ ότι σήµερα, εδώ στο Κοινοβούλιο
υπάρχουν κόµµατα τα οποία, δυστυχώς, δεν κάνουν καµµία ανα-
φορά. Μας εγκαλούν διότι δεν παίρνουν τη θέση που οι ίδιοι επι-
θυµούν. Ναι, αλλά και ο αστυνοµικός είναι άνθρωπος. Δεν
άκουσα σήµερα µια κουβέντα για τον εργαζόµενο αυτόν που χα-
ροπαλεύει. Έτσι αλλοίωσα την τοποθέτησή µου, καθότι όφειλα
να το τονίσω.

Το ελληνικό κράτος από συστάσεώς του παρουσίασε δοµικές
και θεσµικές εν γένει παθογένειες, η λειτουργική αποκατάσταση

των οποίων, παρά τη σηµαντική πρόοδο που έχουµε, και οµολο-
γουµένως διακόσια χρόνια από την ύπαρξή του, αποτελεί ένα ζη-
τούµενο ακόµη και σήµερα. Παρά το γεγονός ότι όχι λίγες φορές
το κράτος µας αντιµετώπισε καταστάσεις οι οποίες το έθεσαν σε
κίνδυνο, δυστυχώς, δεν αποκτήσαµε εκείνη την παιδεία, την πο-
λιτική συνεννόηση, τη συναντίληψη, τη συνεργασία και τη συνέρ-
γεια για το καλό του τόπου µας. 

Κάθε κράτος οφείλει να λειτουργεί πάνω σε ορισµένες αξίες
και σταθερές, έτσι ώστε να διασφαλίζεται κατά πάγιο τρόπο η
θεσµική λειτουργία του. Δεν είναι δυνατόν σε όλα τα ευρωπαϊκά
κράτη, σχεδόν, να παρατηρείται µια συνέχεια των πολιτικών σε
βασικούς πυλώνες του κράτους και της δηµόσιας διοίκησης, οι
οποίοι λειτουργούν ακόµη και σε περιόδους πολιτικής αστάθειας
και ακυβερνησίας, και στη χώρα µας οι πολιτικές της δυνάµεις,
ειδικότερα της αντιπολίτευσης, µονίµως να αδιαφορούν -όπως
συνέβη και σήµερα- σε κρίσιµα ζητήµατα του τόπου, µεταφέρον-
τας έτσι το µήνυµα της προσωρινής ισχύς της οποίας νοµοθετι-
κής ρύθµισης. 

Είναι καιρός, πιστεύω, να αλλάξουµε νοοτροπία ως πολιτικό
σύστηµα και να ωριµάσουµε. Δεν είναι δυνατόν να διαφωνούµε
πάντα και σε όλα. Πρέπει επιτέλους να υπάρξει ένα ελάχιστο
consensus σε βασικές πολιτικές και στρατηγικές, παραµερίζον-
τας τις όποιες ιδεολογικές, προσωπικές ή άλλες διαφορές. Και
σήµερα ακούστηκαν πάλι τα ίδια, βαρείς προσωπικοί χαρακτη-
ρισµοί. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να αντιληφθούµε ότι είµαστε όλοι µέτοχοι
σε ένα κράτος, η ευηµερία και η συνέχεια του οποίου συναρτάται
άµεσα από τις δικές µας αντιλήψεις και ατοµικές συµπεριφορές.
Υπό αυτή την προσέγγιση δεν έχουν χώρο στις πολιτικές και στον
διάλογο τον συγκεκριµένο µικροκοµµατικές σκοπιµότητες ή
άλλοι εξωθεσµικοί παράµετροι. Η χώρα µας έχει ανάγκη από
διαρκείς µεταρρυθµίσεις και οφείλουµε να συµφωνήσουµε στο
ελάχιστο. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνει ένα ουσιαστικό βήµα για τη δη-
µιουργία ενός αποτελεσµατικού συστήµατος διαχείρισης κρί-
σεων µε παρεµβάσεις σε όλα τα επίπεδα. Δηµιουργεί ένα
επιχειρησιακό πλάνο που συµπληρώνει τον κεντρικό σχεδιασµό
µας για την πολιτική προστασία. Το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει εµ-
πειρία ετών, επίπονη εµπειρία, που ως πολίτες και κράτος ανα-
λάβαµε στη διαχείριση των φυσικών καταστροφών, όπως
πληµµύρες και πυρκαγιές. Η εµπειρία, σε συνδυασµό µε την τε-
χνογνωσία από άλλες χώρες, δηµιουργούν έναν νέο µηχανισµό.

Είναι βαθιά µεταρρυθµιστικό και προσπαθεί να ανταποκριθεί
στη µεγάλη πρόκληση των καιρών µας, την κλιµατική κρίση. Εκ-
πληρώνει την υπόσχεση που δώσαµε στους Έλληνες πολίτες για
µια άλλη Ελλάδα. Γι’ αυτόν τον λόγο λήφθηκε η απόφαση ανα-
βάθµισης της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας σε
Υπουργείο. Η πολιτική ηγεσία σχεδιάζει. Εκπονεί στρατηγικές και
θέτει προτεραιότητες. Δηµιουργεί θεσµούς και δοµές και παρέ-
χει τα µέσα. Στη συνέχεια είναι οι άνθρωποι του κρατικού µηχα-
νισµού, της Πυροσβεστικής, των Ενόπλων Δυνάµεων, των
Σωµάτων Ασφαλείας, της αυτοδιοίκησης που αναλαµβάνουν να
κάνουν πράξη αυτές τις στρατηγικές. Γίνεται µια στρατηγική επι-
λογή. Δίνεται προτεραιότητα στην πρόληψη, στην πρόγνωση, την
προετοιµασία και τη δηµιουργία µόνιµων δοµών σε όλους τους
βαθµούς της διοίκησης. Οφείλω δε, συγκεκριµένα, να τονίσω ότι
συστήνεται µια µόνιµη Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου για Ακραία
Φαινόµενα, στελεχωµένη από ειδικούς επιστήµονες, ώστε να
αξιολογεί κάθε ακραίο φαινόµενο µε το οποίο βρισκόµαστε αντι-
µέτωποι. 

Η έµφαση που δίνει το παρόν νοµοσχέδιο στην πρόληψη και
τη βελτίωση των δοµών πολιτικής προστασίας φαίνεται και από
τις αυξηµένες δυνατότητες που παρέχει στο Υπουργείο Πολιτι-
κής Προστασίας, να διενεργεί δηλαδή, ελέγχους για την τήρηση
µέτρων πρόληψης από τους ΟΤΑ, να αξιολογεί την ετοιµότητα
σε τοµείς όπως η αντιπυρική προστασία και η αντιπληµµυρική
θωράκιση. 

Επιπλέον, δηµιουργεί σε δήµους και περιφέρειες τµήµατα και
διευθύνσεις πολιτικής προστασίας, δοµές µόνιµες µε υποχρεω-
τική θητεία τουλάχιστον πέντε ετών για όσους στελεχώνουν, οι
οποίοι θα παρακολουθήσουν ειδική εκπαίδευση. Αξιοποιεί όλους
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τους διαθέσιµους πόρους. Οι πολίτες έχουν το ρόλο στην πολι-
τική προστασία, έτσι ώστε να διασφαλίζεται σε καλύτερο επίπεδο
το φυσικό περιβάλλον.

Οφείλουµε να πούµε ότι θα δούµε και στη συνέχεια βεβαίως,
τα πολιτικά κόµµατα για τη διασφάλιση αν θέλετε των ανθρώπων
-που είναι υποχρεωµένοι να διασφαλίζουν τη ζωή µας-, µε την
αναδιάρθρωση-αναµόρφωση του ποινικού κώδικα ποια θέση θα
πάρουν ακριβώς, για να αντιµετωπίσουµε αυτά τα γεγονότα. Δεν
υπάρχει ευρωπαϊκή χώρα ή ευνοµούµενη πολιτεία που και ο κα-
κοποιός δεν µελετά, δεν σκέφτεται να επιτεθεί σε αστυνοµικό.
Εδώ θεωρείται µια ευκολη λεία ή πολλές φορές και αντικείµενο.
Οφείλουµε να πάρουµε θέση προκειµένου να διασφαλίσουµε αν
θέλετε την ευνοµία, το καλύτερο αγαθό που διασφαλίζεται από
πλευράς του αστυνοµικού. 

Καλή δύναµη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κ. Οικονόµου, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.

Προσπάθησα πριν, ανεπιτυχώς, να ξεπεράσω τον κ. Κυριαζίδη,
αλλά δεν τα κατάφερα για να σας δώσω προτεραιότητα.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εκφράσω

κι εγώ τη βαθιά µου θλίψη για τον τραγικό τραυµατισµό ενός
αθώου αστυνοµικού εν ώρα καθήκοντος και να πω ότι τα φαινό-
µενα οπαδικής βίας πρέπει µε κάθε τρόπο να εκλείψουν. 

Η χώρα µας µαζί µε τον υπόλοιπο κόσµο βιώνει τις αναπόδρα-
στες πλέον συνέπειες της κλιµατικής κρίσης. Έχει γίνει πια
σαφές σε όλους µας ότι τα ακραία καιρικά φαινόµενα που βιώ-
νουµε είναι δυστυχώς, εδώ για να µείνουν. Και αυτό γιατί η αν-
θρωπογενής κλιµατική αλλαγή έχει οδηγήσει εδώ και δεκαετίες,
αργά και σταθερά, στην αυτοϋπονόµευση των κοινωνιών µας και
σε µία αποσταθεροποίηση της ίδιας της φύσης. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη βρίσκεται στην πρω-
τοπορία της παγκόσµιας προσπάθειας για την αντιµετώπιση της
κλιµατικής κρίσης. Χαρακτηριστική είναι η πρόσφατη παρουσία
του Πρωθυπουργού στη διάσκεψη του ΟΗΕ για το κλίµα στο
Ντουµπάι, όπου επεσήµανε ότι η χώρα µας τα τελευταία χρόνια
µείωσε κατά 8% τη χρήση άνθρακα, αναπτύσσοντας ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας στις οποίες έχουµε από τις καλύτερες επι-
δόσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Υπάρχει, όµως, εκτός από το ενεργειακό και ένα ακόµα µε-
γάλο ζήτηµα το οποίο θέτει η κλιµατική κρίση που δεν είναι άλλο
από την προστασία της ζωής, της υγείας και της περιουσίας των
πολιτών από ακραία καιρικά φαινόµενα. Με δύο λέξεις η πολιτική
προστασία. Και εδώ το αρµόδιο Υπουργείο έρχεται µε το παρόν
νοµοσχέδιο να ενισχύσει τον Εθνικό Μηχανισµό Διαχείρισης Κρί-
σεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων που φτιάχτηκε το 2020, πάλι
µε πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας. Θυµίζω εδώ την πολύ
σπουδαία µεταρρύθµιση που έγινε µε το «112» για την έγκαιρη
προειδοποίηση των πολιτών για κάθε είδους έκτακτη ανάγκη.
Μια µεταρρύθµιση, η οποία σε συνδυασµό µε τα σχέδια οργα-
νωµένης εκκένωσης οικισµών δοκιµάστηκε και πέτυχε, όπως µας
έδειξαν οι φετινές δασικές πυρκαγιές στη Ρόδο. Δεν µένουµε,
όµως, σε αυτά. Αντλώντας διδάγµατα από όλες τις φυσικές κα-
ταστροφές που έπληξαν πρόσφατα την πατρίδα µας προχωράµε
στη θεσµοθέτηση της δυνατότητας λήψης µέτρων προστασίας
και ασφάλειας των πολιτών, όπως προληπτική απαγόρευση κυ-
κλοφορίας, η µερική αναστολή της υποχρέωσης προς εργασία,
η πρόβλεψη τηλεργασίας ή και προληπτική αναστολή υπαίθριων
εκδηλώσεων συναυλιών κ.λπ., µέτρα τα οποία θα κοινοποιούνται
µέσω του «112» και θα εφαρµόζονται άµεσα, τη δε λήψη τους θα
εισηγείται η νέα ανασυγκροτούµενη Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύ-
νου, όπου την πλειοψηφία θα έχουν ειδικοί επιστήµονες προσφέ-
ροντας την πολύτιµη γνώση και εµπειρία τους για κάθε
φαινόµενο ενδιαφέροντος πολιτικής προστασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική κρίση όπως απέδει-
ξαν οι πρόσφατες διαδοχικές κακοκαιρίας «Daniel» και «Elias»
απαιτεί πλέον ταυτόχρονες παρεµβάσεις σε πολλά επίπεδα. Μια
τέτοια προδραστική παρέµβαση είναι και η λειτουργία της προ-
τεινόµενης Επιτροπής Διενέργειας Ελέγχων, η οποία θα µπορεί

να διαπιστώσει εγκαίρως τον βαθµό καθαρισµού της κοίτης των
ρεµάτων και της λειτουργικότητας των υφιστάµενων αντιπληµ-
µυρικών έργων, τον καθαρισµό αγωγών οµβρίων υδάτων, καθώς
και την εκτέλεση αντιδιαβρωτικών έργων σε οδικά δίκτυα µε αν-
τιστήριξη πρανών και αποτροπή κατολισθητικών φαινοµένων. Αν
δεν έχουν γίνει τα παραπάνω αναγκαία έργα από τους ΟΤΑ, αυτά
πλέον θα εκτελούνται ως κατεπείγοντα και άµεσης υλοποίησης
για να µετριάζεται η σώρευση ζηµιών από διαδοχικά καιρικά φαι-
νόµενα.

Και εξίσου θετικά µέτρα στα οποία θα ήθελα να σταθώ είναι η
δηµιουργία Μητρώου Τµήµατος Μέτρων Προληπτικής Πυροπρο-
στασίας Ιδιοκτησιών, η υποχρεωτική διενέργεια καθαρισµών και
διάνοιξη αντιπυρηνικών ζωνών κοντά στις γραµµές µεταφοράς
ηλεκτρικής ενέργειας που θα οδηγήσουν σε δραστική µείωση
των δασικών πυρκαγιών.

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιό σας θα αποτελούσε πολύ ση-
µαντική τοµή ακόµα κι αν περιοριζόταν αποκλειστικά στις παρα-
πάνω διατάξεις. Αυτό, όµως, που το καθιστά καινοτόµο είναι η
ανασύσταση του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών µε την ενσωµάτωση των ελικοπτέρων του ΕΚΑΒ
στην υπηρεσία εναέριων µέσων του Πυροσβεστικού Σώµατος.
Τόσο ως γιατρός όσο και ως εκπρόσωπος ενός αποµονωµένου
νοµού, όπως είναι η Ευρυτανία, δεν µπορώ παρά να στηρίξω
ολόθερµα τη νέα αυτή προσπάθεια. Μια δοµή που χτίζεται πάνω
στα καλύτερα διεθνώς πρότυπα για να αποσυµπιέσει υγειονο-
µικά περιοχές µε µεγάλες ανάγκες ιδιαίτερα στην επείγουσα
προνοσοκοµειακή φροντίδα. Παράλληλα, η ενσωµάτωση των αε-
ροδιακοµιδών του ΕΚΑΒ στη δοµή της Πυροσβεστικής θα έχει
ως αποτέλεσµα τόσο νέες συνέργειες µε τις υφιστάµενες υπη-
ρεσίες έρευνας, διάσωσης όσο και οικονοµίες κλίµακας κατά την
ανάπτυξη των καινούργιων βάσεων ελικοπτέρων που προβλέπει
το νοµοσχέδιο. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε τη δηµιουργία των συνολικά έξι κοινών
βάσεων επιφυλακής-ετοιµότητας προσωπικού ελικοπτέρων και
γιατρών διασωστών, για να προχωρήσουµε στη συνέχεια σε δι-
εύρυνση του δικτύου αεροδιακοµιδών, η οποία ευελπιστώ, κύριε
Υπουργέ, ότι θα συµπεριλάβει σύντοµα και την Ευρυτανία ακρι-
βώς στο πνεύµα αυτής της ελπιδοφόρας πρωτοβουλίας σας,
θέλω και εγώ να εκφράσω την εµπιστοσύνη µου στις προσπά-
θειες του Υπουργείου σας, υπερψηφίζοντας το παρόν νοµοσχέ-
διο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης .

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, δεν είχα σκοπό να κάνω

αναφορά στο νοµοσχέδιο, τα είπε τα περισσότερα ο ειδικός αγο-
ρητής µας. Αφορµή για την τοποθέτησή µου αποτελεί η δολο-
φονική επίθεση στον αστυνοµικό στο γήπεδο που αγωνιζόταν ο
Ολυµπιακός µε τον Παναθηναϊκό στο βόλεϊ. Για µια ακόµα φορά
«έκπληξή µου» είναι που βλέπω ότι όλοι πέφτουν από τα σύννεφα
µετά από ένα τέτοιο γεγονός και προσπαθούν να βρουν κάποιες
πρόσκαιρες λύσεις, να αναφερθούν, να στιγµατίσουν και µετά
από πέντε-δέκα ηµέρες να το ξεχάσουν ή να ζητήσουν κάποια
µέτρα τα οποία έχουν εφαρµοσθεί όλα αυτά τα χρόνια και δεν
έχουν αποδώσει σε τίποτα. 

Επειδή είµαι άνθρωπος που ασχολήθηκα µε τον αθλητισµό σε
ηγετικό ρόλο στην οµάδα του Άρη για πολλά χρόνια, µπορώ να
σας πω ότι αυτά τα οποία έχω δει στο ποδόσφαιρο ως παράγον-
τας, συνοδεύοντας την οµάδα µου σε πάνω από τριακόσια παι-
χνίδια, σε πάνω από τριάντα ευρωπαϊκά και πάνω από σαράντα
φιλικά παιχνίδια, δεν τα έχω δει ούτε στη Βραζιλία, όταν υπήρξα
κι εκεί αντιπρόεδρος στην οµάδα της Φλαµένγκο, της µεγαλύτε-
ρης οµάδας της Βραζιλίας που παίζαµε σε γήπεδο διακοσίων χι-
λιάδων οπαδών -στο Μαρακανά- το οποίο είναι σαν δύο µεγάλες
ελληνικές πόλεις.

Αυτά τα χάλια τα οποία έχω ζήσει συνοδεύοντας την οµάδα
µου είτε για να πάω στην Τούµπα είτε για να πάω σε άλλο γήπεδο
δεν τα έχω ξαναζήσει. Να συνοδεύεται το πούλµαν της οµάδας
µας από διακόσιους και πάνω αστυνοµικούς. Να έχουν κλείσει
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έναν δρόµο τριακοσίων µέτρων που έφτανε από το Χαριλάου
στην Τούµπα λες και είναι πολεµική σύρραξη, να λιθοβολείται,
να πετάνε µολότοφ, σε όποια γήπεδα πηγαίναµε και υπήρχε η
ευχέρεια. Και επειδή δεν συνέβαινε θάνατος είτε αθλητή µας είτε
κάποιου άλλου κανείς δεν ασχολείτο. Το έχω πάθει και στο γή-
πεδο της Λάρισας και σε άλλα γήπεδα, χωρίς να πω ότι και στο
δικό µας δεν έχουν συµβεί στο παρελθόν κάποια γεγονότα. 

Να πω, όµως, ότι το 2020 κάποιοι οπαδοί δολοφόνησαν έναν
Βούλγαρο οπαδό που ήρθε να δει αγώνα του Άρη στη Θεσσα-
λονίκη -τον Τόσκο Μποζατζίσκι-  τον Ιανουάριο. Ακούσαµε πολλά
εκεί, συνελήφθησαν κάποιοι και σήµερα είναι έξω οι περισσότε-
ροι. Και το πόρισµα ήταν ότι κάποια γυναίκα που περνούσε, ενώ
τον είχαν βαρέσει καµµιά δεκαριά άτοµα µε σιδηρολοστούς µέρα
µεσηµέρι, τον πάτησε κατά λάθος µε το αυτοκίνητο. Αυτή ήταν
όλη η ιστορία. 

Δύο χρόνια µετά δολοφονήθηκε ο Άλκης Καµπανός δίπλα στο
γήπεδο, ένα παιδάκι που αµέριµνο έπινε ένα αναψυκτικό. Βγήκαν
δολοφόνοι µε γιαταγάνια, µαχαίρια, σπαθιά και οτιδήποτε άλλο
είχαν, τον δολοφόνησαν, τον χτύπησαν µε σαράντα µαχαιριές,
έφυγαν και τελικά, στην ανακριτική διαδικασία αποδείχθηκε ότι
οι οκτώ από τους δώδεκα δολοφόνους είχαν συλληφθεί, από
πέντε φορές ο καθένας, για παρόµοια αδικήµατα και ήταν στους
δρόµους. 

Τι φταίει, λοιπόν; Φταίει το ότι δεν έχουµε νόµους ή ότι δεν
συλλαµβάνει η Αστυνοµία; Και τα δύο συµβαίνουν. Και νόµους
έχουµε και συλλαµβάνει η Αστυνοµία. Η Αστυνοµία πρέπει να
είναι στα γήπεδα; 

Εµείς κάποτε πληρώναµε 5% επί του τηλεοπτικού ποσού που
εισπράτταµε για την Αστυνοµία. Είχαν πει οι άνθρωποι και το εί-
χαµε συζητήσει να τα δίνουµε σε ιδιωτικές σεκιούριτι. Με τα 5
εκατοµµύρια τον χρόνο που παίρναµε τότε µε τα ενιαία τηλεο-
πτικά της Λίγκας µπορούσαµε κάλλιστα να το καλύπτουµε. Κά-
ποιοι δεν το θέλησαν. Ήρθε πάλι η Αστυνοµία, χρησιµοποιήσαµε
σεκιούριτι ένα διάστηµα, πάλι η Αστυνοµία. Τώρα είναι πάλι η
Αστυνοµία στα γήπεδα. Δεν είναι ο ρόλος της να είναι στα γή-
πεδα.

Δεν µπορεί σε έναν αγώνα µε τον Παναθηναϊκό, τον Σεπτέµ-
βριο του 2010, που µιλούσε ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη,
να µε παίρνει τηλέφωνο ο κ. Ραχωβίτσας και να µου λέει: «Σε πα-
ρακαλώ να αναβληθεί ο αγώνας γιατί πρέπει να διαθέσουµε δυό-
µισι χιλιάδες αστυνοµικούς». Τι δυόµισι χιλιάδες αστυνοµικούς;
Σε ποδοσφαιρικό αγώνα; Κάθε δέκα θεατές θα χρειαζόταν έναν
αστυνοµικό; Έτσι είναι το ποδόσφαιρο και ο αθλητισµός που θέ-
λουµε να φτιάξουµε; Αστυνοµοκρατούµενος; Και παρ’ όλο που
έχουµε Αστυνοµία να µην µπορούµε να πάρουµε µέτρα; Έχουµε
τη διεύθυνση Αθλητικής Βίας η οποία υπάρχει για να προλαµβά-
νει τέτοια γεγονότα. Πού είναι η διεύθυνση; Πού είναι οι πληρο-
φορίες της; Πού είναι οι πληροφορίες που έδινε για τους
πρωτεργάτες που ετοίµαζαν επεισόδια; Πουθενά. Γιατί; Γιατί
κάπου η δικαιοσύνη, κάπου οι µεγάλοι παράγοντες δεν θέλουν
να δοθεί λύση στο θέµα αυτό. Κάποιοι παράγοντες οι οποίοι
ωφελούνται από αυτό, ωφελούνται να υπάρχει αυτό. Δεν λέω
όλοι, αλλά κάποιοι ωφελούνται.

Λέω, λοιπόν, το εξής. Είναι δυνατόν να έχεις πιάσει έναν τύπο
ο οποίος έχει καταδικαστεί άλλες δύο φορές ή έχει συλληφθεί
για οπαδική βία µε µαχαίρια, µε πιστολιές, µε εµπόριο ναρκωτι-
κών και όλα αυτά και να τον έχεις έξω και στο τέλος µόνο όταν
σκοτώσει κάποιον να τρέχεις για να τον καταδικάσεις;

Αναφέροµαι πάλι στους δολοφόνους του παιδιού, του Άλκη.
Σκοτώθηκε πρόσφατα οπαδός της ΑΕΚ, ο Μιχάλης. Δεν θυµάµαι
το επίθετό του. Πάλι έγινε το ίδιο, πάλι πέσαµε από τα σύννεφα.
Έχουµε, λοιπόν, καταλάβει τι συµβαίνει; Δεν είναι οπαδική βία.
Είναι βία που την κινούν εγκληµατίες οι οποίοι υπάρχουν και κι-
νούνται συνεχώς στον ίδιο χώρο και καλύπτονται πίσω από τον
οπαδισµό. Υπάρχουν σε ένα γήπεδο τριάντα χιλιάδες αγνοί φί-
λαθλοι και υπάρχουν και εκατό, διακόσιοι, τριακόσιοι εγκληµα-
τίες. Θέλουµε να τους αποµονώσουµε; Θέλουµε να τους
βγάλουµε; Υπάρχουν τρόποι. Υπάρχουν πάρα πολλοί τρόποι. Δεν
θέλουµε. Ο πιο απλός τρόπος είναι όλοι αυτοί οι οποίοι συλλαµ-
βάνονται µια φορά να µην ξαναµπούν στο γήπεδο. Υπάρχει τρό-
πος να αποτυπώνονται και να µην µπαίνουν. Έχετε ψηφίσει δέκα

φορές να είναι ονοµαστικά τα εισιτήρια. Βγάλατε κάρτες οπα-
δών, βγάλατε το να πηγαίνουν στο γήπεδο και αν έχουν συλλη-
φθεί µια φορά να πηγαίνουν στο αστυνοµικό τµήµα να δίνουν το
«παρών» για να µην πηγαίνουν εκεί. Ξέρετε τι κάνουν; Πηγαίνουν
στο πόλο, στο βόλεϊ και σε άλλα αθλήµατα. Ο Φιλόπουλος σκο-
τώθηκε σε αγώνα βόλεϊ σε ραντεβού στην Παιανία πριν από κά-
ποια χρόνια. Το ξεχάσαµε κι αυτό.

Εχθές ήταν αγώνας βόλεϊ. Πήγαν να σκοτωθούν στο γυναικείο
βόλεϊ. Πέρυσι πάλι σε αγώνα Ολυµπιακό-Παναθηναϊκό. Σε αγώνα
πόλο -να σας τα πω επειδή δεν τα ξέρετε- πέταξαν ηλεκτρική
θερµάστρα µέσα στην πισίνα. Ξέρετε µε ποιο σκοπό; Να πάθουν
ηλεκτροπληξία οι πολίστες. Πίστευαν ότι αυτή η σόµπα που έρι-
ξαν θα προκαλούσε κάποιο πρόβληµα στην πισίνα. Σίγουρα έτσι
έχουν ακούσει και έτσι έχουν δει. Μπορεί και να συνέβαινε, όµως.
Δεν πέθανε κάποιος γι’ αυτό και δεν ασχολήθηκε κανείς. Δεν πέ-
θανε κάποιος άλλος σε άλλα γεγονότα γι’ αυτό δεν ασχολείστε.
Πρέπει να πεθαίνουν άνθρωποι για να ασχολούµαστε.

Δεν µπορεί να εντοπίζουµε τη βία σε όλες τις άλλες µορφές
και όταν είναι στον αθλητισµό να την περνάµε σαν κάτι φυσιολο-
γικό. Δεν είναι φυσιολογική η βία στον αθλητισµό, αλλά πώς προ-
έρχεται; Δεν πρέπει να δούµε όλα τα κοινωνικά αίτια; Δεν πρέπει
να δούµε ότι τα παιδιά µας µεγαλώνουν µέσα στη βία;

Ψηφίσατε πρόσφατα έναν νόµο για την τροµοκρατία στο δια-
δίκτυο. Δεν είναι τροµοκρατία αυτοί οι τράπερ -σαν έναν που συ-
νελήφθη προχθές που έκλεβε τράπεζες- οι οποίοι έχουν ψεύτικα
όπλα και φωνάζουν στα µικρά παιδιά πως πρέπει να είναι οι σχέ-
σεις τους µε τις γυναίκες, µε την πολιτεία, µε τη βία; Βλέπουµε
παιδάκια του δηµοτικού να ακούνε τέτοια µουσική και να µεγα-
λώνουν από µικρά µε την αίσθηση ότι είναι κάτι φυσιολογικό και
είναι µαγκιά, όπως λένε τα παιδιά, και γι’ αυτό φτιάχνουν συµµο-
ρίες και σκοτώνονται µεταξύ τους είτε για να κλέψουν κινητά είτε
για να γίνουν οι µάγκες του σχολείου τους. Όλα αυτά δεν έχουν
σχέση; Και έτσι τα παιδιά παίρνουν ένα παράσηµο εγκληµατία
από µικρά. Και µετά πάνε και κρύβονται πίσω από οπαδικούς
στρατούς και πίσω από «λεγεώνες» τις οποίες ονοµάζουν
«θύρες». Και επειδή υπάρχει ο άγραφος νόµος των οπαδών ο
οποίος λέει πως δεν πρέπει να καταδώσουµε αυτόν που ξέρουµε
ότι είναι εγκληµατίας ή ότι παρανοµεί, θεωρούν ότι είναι στο απυ-
ρόβλητο.

Λοιπόν, εάν η πολιτεία δεν κάνει µια σοβαρή συζήτηση, ηµε-
ρών στη Βουλή µε τα αρµόδια Υπουργεία που πρέπει να ασχο-
ληθούν -Δηµόσιας Τάξης, Προστασίας του Πολίτη, Παιδείας
κ.λπ.- να βγάλουν τι θέλουν να κάνουν, όλα αυτά θα τα βλέπουµε
κάθε τόσο και όταν πεθαίνει κάποιος θα ερχόµαστε εδώ και θα
τον µνηµονεύουµε.

Σήµερα ευχόµαστε ο αστυνοµικός να µην φύγει από τη ζωή,
να γίνει καλά, να είναι υγιής και να πάει στην οικογένειά του.
Όµως, περιµένουµε την επόµενη φορά που θα συµβεί κάτι τέτοιο
κι εµείς µετά θα συζητήσουµε, στο δεύτερο µισό της κουβέντας,
για το νοµοσχέδιο.

Εγώ δεν αισθάνοµαι καλά να συζητήσω για το νοµοσχέδιο ξέ-
ροντας ότι συµβαίνουν τέτοια πράγµατα στον αθλητισµό που
αγαπάµε, που αγαπάω και που δεν θα σταµατήσω να ασχολού-
µαι και να υπηρετώ παράλληλα µε ό,τι κάνω. Όµως, δεν πρέπει
εµείς να προστατέψουµε και τα παιδιά µας µελλοντικά; Διότι η
κατάσταση τείνει να ξεφύγει περισσότερο. Δεν βλέπω να βελτιώ-
νεται. Τείνει να ξεφύγει.

Έχω δει Υπουργούς στο παρελθόν, από τον Ορφανό -για να
µην αναφέρω ονόµατα- µέχρι τον Φλωρίδη ή οποιουσδήποτε άλ-
λους, που όταν ήθελαν να κάνουν κάτι ως διά µαγείας εξαφανί-
ζονταν απ’ το προσκήνιο. Και δεν κάνω πολιτική αναφορά. Είπα
τυχαία δύο ονόµατα. Είναι δύο-τρεις που πίστεψα ότι θα έδιναν
µια λύση. Τελικά δεν µπόρεσαν. Τους έβγαλαν. Τους «σκούπι-
σαν», που λέµε. Για ποιον λόγο; Γιατί προσπάθησαν να βάλουν
το χέρι στον τύπο των ήλων, αλλά δεν τους αφήσουν.

Εµείς, όµως, πρέπει να κάνουµε κάτι; Εσείς, που είστε τόσα
χρόνια εδώ, ανέχεσθε να το βλέπετε να συµβαίνει και µόνο να
σχολιάζετε και να τηρούµε ενός λεπτού σιγή; Θεωρώ ότι ως πο-
λιτεία πρέπει να στρέψουµε τα παιδιά µας στον αθλητισµό, ο
οποίος αθλητισµός τα αποτρέπει από το να ασχολούνται µε
άθλια πράγµατα. Βλέπουµε τώρα τα παιδάκια στις καφετέριες
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και κοιτάνε κινητά. Δεν θα έπρεπε να αθλούνται; Δεν θα έπρεπε
να έχουν αίθουσες κλειστές, ανοιχτές να πηγαίνουν να απασχο-
λούνται; Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα, γι’ αυτό πλέον έχουν όλα
ισοπεδωθεί. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η κατάσταση στην Ελλάδα. Νοµίζω ότι αν
δεν θέλουµε όλοι µαζί πραγµατικά να φτιάξει και µε τη γνώση
που µπορεί να έχουν κάποιοι σαν εµένα να δουν κάποια πράγ-
µατα διαφορετικά και να σας τα πουν, δεν πρόκειται να σας εν-
διαφέρει. 

Σας είπα κάποια πράγµατα πριν για το πώς πηγαίναµε στα γή-
πεδα που είµαι σίγουρος ότι δεν τα έχετε συναντήσει, δεν τα
έχετε ζήσει. Έχετε δει το τελικό αποτέλεσµα, όταν αρχίζει η τη-
λεόραση και δείχνει τον αγώνα. Δείτε τον πόλεµο που γίνεται για
να πάνε στο γήπεδο είτε οι οπαδοί είτε οι ίδιες οι οµάδες. Είναι
απαράδεκτο και θα πρέπει κάποτε να τελειώσουν αυτά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ.
Παύλος Πολάκης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τον κ. Στύλιο, τον συνάδελφο από

τη Νέα Δηµοκρατία που µου έδωσε τη σειρά του, διότι υπάρχει
µια ανειληµµένη, άλλη υποχρέωση µετά.

Να ξεκινήσω σύντοµα ευχόµενος και εγώ ό,τι καλύτερο για τον
αστυνοµικό που τραυµατίστηκε στα χθεσινά απαράδεκτα επει-
σόδια. Θέλω να δώσω θερµά συγχαρητήρια στους συναδέλφους
στο Κρατικό Νοσοκοµείο της Νίκαιας, οι οποίοι παρ’ ότι δεν εφη-
µέρευαν, άνοιξαν το νοσοκοµείο για άλλη µια φορά. 

Θυµίζω σε παλιότερους, το ίδιο έγινε στο ατύχηµα της «ΠΕ-
ΤΡΟΛΑ», το ίδιο έγινε στον σεισµό του 1999. Ήµουν και εγώ εκεί
τότε το 1999, αλλά και στο ατύχηµα της «ΠΕΤΡΟΛΑ». Το 1999
µπήκαν έξι χειρουργεία ταυτόχρονα, ενώ το νοσοκοµείο δεν εφη-
µέρευε. Έγινε ένας τεράστιος «συναγερµός» τότε και πραγµα-
τικά αυτή είναι η ουσία, όπως είπε και ο συνάδελφος πριν, του
ΕΣΥ που σώζει ζωές και που δυστυχώς, σήµερα φάνηκε µε την
κινητοποίηση στο Υπουργείο Υγείας το πόσο το υποτιµά και το
υπονοµεύει αυτή η Κυβέρνηση. Θα τα πούµε άλλη ώρα.

Δεν θα σταθώ πολύ στα άλλα θέµατα του νοµοσχεδίου, κύριε
Υπουργέ, γιατί θέλω να αφιερώσω το µεγαλύτερο µέρος της οµι-
λίας µου στο θέµα των αεροδιακοµιδών και όλο αυτό το κεφά-
λαιο. Απλά να πω µόνο µια κουβέντα. Δεν είναι επιστηµονικό ούτε
υπέρ της πολιτικής προστασίας να έρθει το πιο αρχαίο ερευνη-
τικό κέντρο της χώρας, που είναι το Εθνικό Αστεροσκοπείο, στο
Υπουργείο σας που είναι ακόµη ένα κέλυφος. Κέλυφος είναι. Ορ-
γανισµό δεν έχει, τίποτα δεν έχει και θα έρθει το Εθνικό Αστερο-
σκοπείο.

Ο σκοπός έχει να κάνει µε αυτά που έγιναν και το καλοκαίρι
πέρυσι µε τις πυρκαγιές και τις ανακοινώσεις που έβγαλε που
ήταν διαφορετικές από τις επίσηµες. Θέλετε να ελέγξετε τη δι-
οίκηση. Δεν υπάρχει επιστηµονικός λόγος, όπως δεν υπήρχε που
µεταφέρθηκε και από το Υπουργείο Παιδείας στο Υπουργείο
Ανάπτυξης την προηγούµενη φορά. Ή για την Εθνική Μετεωρο-
λογική Υπηρεσία πρέπει να διασφαλιστούν όλα αυτά που δια-
σφαλίζει ο Στρατός, µε το να είναι από πάνω του για τη
λειτουργία της,,µε το να έρθει σε εσάς. Τέλος πάντων, αναφέρ-
θηκαν οι συνάδελφοι, δεν θέλω να αναφερθώ εγώ.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θέλω να κάνω µια σύγκριση σε εσάς και
µένα. Η σύγκριση θα είναι η εξής. Τι κάνατε εσείς για τις αερο-
διακοµιδές του ΕΚΑΒ από το  2019 µέχρι το 2023 και τι κάναµε
εµείς από το 2015 µέχρι το 2019; 

Δηλαδή, τα σχέδια αυτά εδώ, είναι σχέδια επί χάρτου. Όλες
οι παράγραφοι που αφορούν στις αεροδιακοµιδές δεν έχουν
απολύτως καµµία αξία -και θα το αποδείξω- και το µόνο που νοι-
άζει αυτούς που το φτιάξανε είναι το άρθρο 9 «Μεταβατικές δια-
τάξεις: η σύναψη, από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών
διάσωσης και αεροδιακοµιδών, κατά «HEMS», µε εναέρια ιδιω-
τικά µέσα και προσωπικό, ιδίως µέλη πληρώµατος, χειριστές, τε-
χνικούς, διασώστες, ορειβάτες και υγειονοµικό προσωπικό». 

Τι είναι αυτά, ρε παιδιά; Εγώ προειδοποιώ. Προειδοποιώ. Αν-

τίστοιχη προσπάθεια έγινε το 2000 επί σηµιτικού εκσυγχρονι-
σµού. Εγώ ήµουν στην ΕΙΝΑΠ τότε. Τότε αγοράστηκαν τα ελικό-
πτερα, έτσι όπως αγοράστηκαν, δόθηκε το πτητικό έργο των
αεροδιακοµιδών στην «Alitalia» και θρηνήσαµε δεκατέσσερις νε-
κρούς, την Σοφία Μπεφόν, άλλους γιατρούς, διασώστες του
ΕΚΑΒ και ασθενείς που µεταφέρονταν. Γιατί; Γιατί δεν τηρούνταν
τα πρωτόκολλα ασφαλείας, τα οποία µε ευλαβικά τρόπο τηρεί η
Ελληνική Πολεµική Αεροπορία, η Αεροπορία Στρατού από το
2003, µετά από το τρίτο θανατηφόρο ατύχηµα. 

Θυµάµαι τότε στην ΕΙΝΑΠ, όταν έπεσε το πρώτο στο Σούνιο,
που υπήρχε η πρόγνωση ότι και έλεγαν: Είναι πολύ κακός ο και-
ρός, παιδιά. Καθυστερήστε. Μην έρθετε. Παραµείνετε στη Τζια
και ελάτε µετά. Μετέφεραν ένα καρδιοπαθή. Ήθελε να τελειώσει
ο πιλότος, γιατί πληρωνόταν µε την ώρα -αυτό ήταν το θέµα- και
σηκώθηκε και έπεσε στον Πάτροκλο, κάτω από στο Σούνιο . Εί-
χαµε πει ότι θα πέσει κι άλλο και έπεσαν άλλα δύο και µετά το
γυρίσαµε και το ανέλαβε η Αεροπορία Στρατού και από τότε δεν
έχει ξαναγίνει ατύχηµα.

Και τώρα µετά από αυτή την εµπειρία τη δραµατική ως χώρα
ξανακουβεντιάζουµε. Λέτε: Εδώ θα φτιάξω αυτό, θα φτιάξω
εκείνο, θα φτιάξω το άλλο, θα φτιάξω βάσεις. Δεν έχετε φτιάξει
τίποτα. Έχετε κλείσει αυτά που ανοίξαµε. Και λέτε: Και µέχρι να
τα κάνω, θα νοικιάζω. Αυτό είναι το ζουµί όλα. Τι θα νοικιάζεις;
Να έχουµε ξανά «Alitalia» και νεκρούς; Προσέξτε. Έχετε ευθύνη.

Πάµε στα συγκεκριµένα τώρα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε) 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αφήστε τα τώρα αυτά. Έτσι έλεγε και η

«Alitalia», αλλά πληρωνόταν µε την ώρα. Πώς θα τους πληρώνετε
αυτούς; Αυτούς που θα ενοικιάσετε πώς θα τους πληρώνετε; Με
τι θα τους πληρώνετε; Με την ώρα. Αυτοί θέλουν να πετάνε. Άµα,
θες να πετάς διαρκώς, γιατί έτσι πληρώνονται, δεν υπάρχει πρω-
τόκολλο ασφαλείας. 

Πάµε στα συγκεκριµένα. Μόλις είχαµε αναλάβει κυβέρνηση,
αρχές του 2016, ανοίξαµε την πρώτη βάση στη Χαλκιδική, αξιο-
ποιώντας µε συνέργειες την Πυροσβεστική. Πού βασίστηκε
αυτό; Σ’ αυτό που και εσείς λέτε εδώ, ότι µε βάση την από 26-
11-2015 κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, Εθνικής Άµυνας, Υγείας, Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής που έβαζε όλα τα πτητικά µέσα κάτω από µια
σκεπή. Αυτό χρησιµοποιείτε και εσείς τώρα για τον καινούργιο
µηχανισµό εναέριας διάσωσης. 

Τότε, λοιπόν, πήραµε το ελικόπτερο της Πυροσβεστικής µε πι-
λότο από την Πυροσβεστική και µε ευθύνη, βέβαια, της Πολεµι-
κής Αεροπορίας και καλύψαµε την περιοχή εκείνη που το
καλοκαίρι έχει τεράστιο πρόβληµα, µπορεί να κάνεις την από-
σταση Χαλκιδική - Θεσσαλονίκη και πέντε και έξι ώρες, γιατί φρά-
ζει η Κασσάνδρα και σώθηκαν αρκετοί και µία γυναίκα µε
έµφραγµα. Αυτό έγινε κατευθείαν την πρώτη χρονιά. Έγινε το
καλοκαίρι του 2016. Το 2016, 2017, 2018, 2019  λειτούργησε και
το 2020 το κλείσαµε. 

Δεύτερο, τον Σεπτέµβριο του 2016 και µε επιτόπιες επισκέψεις
δικές µου επανειληµµένες εκεί για να ξεπεράσουµε τον σκόπελο
της ελληνικής γραφειοκρατίας, µέχρι και πού θα µπουν τα αγκύ-
ρια που θα κρατάνε σταθερά τα φτερά των ελικοπτέρων ασχο-
λήθηκα εκείνη την περίοδο, ανοίξαµε τη βάση των
αεροδιακοµιδών στη Σύρο, ήταν αίτηµα των Κυκλαδιτών, σα-
ράντα χρόνια δεν το είχε κάνει κανένας, που µείωσε στο µισό το
χρόνο µεταφοράς. 

Πώς το χρηµατοδοτήσαµε; Βάζοντας για πρώτη φορά στην
ιστορία τον ΕΟΠΥΥ να χρηµατοδοτεί µε 13 εκατοµµύρια ευρώ
το χρόνο το ΕΚΑΒ για τις διακοµιδές βαρέως πασχόντων. Αυτά
τα 13 εκατοµµύρια ευρώ τα δώσαµε µε αναδροµική ισχύ από το
2012 και µε τα χρήµατα του 2012, 2013, 2014, 2015 µε 48 εκα-
τοµµύρια ευρώ ξεπληρώσαµε χρέη 90 εκατοµµυρίων ευρώ που
είχε το Υπουργείο Υγείας προς το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
για διακοµιδές από τέλη της δεκαετίας του 1980, που δεν τις είχε
πληρώσει άνθρωπος. Εµείς τα ξεπληρώσουµε. Και µε τα υπό-
λοιπα χρηµατοδοτούσαµε τις διακοµιδές κάθε χρόνο. Και πή-
ραµε και κάποια ασθενοφόρα και χρηµατοδοτήσαµε και τη
λειτουργία και των πλωτών, που µε τον µακαρίτη τον Σαντορινιό
πήραµε τα πρώτα τρία σε Ρόδο, Λέρο, Νάξο. Γιατί δεν χρειάζον-
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ται µόνο αεροδιακοµιδές, µπορεί από την Σύρο ή από τα διπλανά
νησιά, από τη Νάξο να πάει µε πλωτό, ένα περιστατικό που δεν
είναι πολύ βαρύ στο νοσοκοµείο της Σύρου για παράδειγµα.
Αυτά τα τρία πού είναι τώρα; Ξέρετε; Σε τάκους έξω είναι και τα
τρία. Δεν λειτουργούν. Και παραγγείλατε και άλλα επτά, οκτώ.
Λειτουργούν τα πρώτα τρία; Κανένα δεν λειτουργεί. Ξέρω εγώ
πολύ καλά ότι δεν λειτουργεί.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Βεβαίως, ελάτε στην Κέρκυρα να δείτε.
Της Κέρκυρας είναι από πιο παλιά. Δεν είναι τα πλωτά που

πήραν τώρα.
Λοιπόν, πάµε παρακάτω για να τελειώσουµε. Ανοίγουµε τη

Βάση των Αεροδιακοµιδών στη Σύρο. Και το 2022 για ένα µεγάλο
διάστηµα είχε πρόβληµα και τώρα, εδώ και τρεις µήνες δεν έχει
ελικόπτερο και ενώ υπάρχει εκεί διασώστης και πλήρωµα, φεύγει
το ελικόπτερο που αγοράστηκε από τη δωρεά Νιάρχου από τα
Μέγαρα, πάει στη Σύρο, παίρνει το προσωπικό και πηγαίνει κάτω
για να το φέρει και ξαναγυρίζει πίσω, χάνοντας πάρα πολύ
χρόνο, γιατί δεν έχει εκεί.

Λοιπόν, τρίτον. Με τα δύο αεροπλανάκια του «Νιάρχος» που
πήραµε συν τα δύο ελικόπτερα θα µπορούσατε να είχατε επι-
σκευάσει και τα τρία τα παλιά, παρά το ότι ζητούν κάποιοι εκεί
τα κέρατά τους τα τράγια για να επισκευαστούν αυτά. Τότε εί-
χαµε συµφωνήσει να τα επισκευάσει η ΕΑΒ, µε χρηµατοδότηση
από το «Νιάρχος» και το αλλάξατε αυτό, γιατί πήραµε καινούρ-
γιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Για πόσα µιλάτε;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δύο. Το τρίτο δεν φτιάχνεται. Τα δύο
φτιάχνονται µια χαρά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Εµείς αγοράσαµε καινούργια. Να είστε δί-
καιος!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, ξέρω.
Και τώρα φτάνουµε στο συγκεκριµένο: Γιατί, λοιπόν, κύριε Κι-

κίλια, ανοίξαµε και τη Βάση στο Άκτιο, όπου στη Βάση στο Άκτιο
πάλι το τελευταίο διάστηµα δεν πετάει το βράδυ, δεν έχει πλή-
ρωµα, δεν έχει αυτό... Γι’ αυτό χάθηκε και αυτός του οποίου δί-
νετε το όνοµα. Αν λειτουργούσε η Βάση του Ακτίου εκείνη την
περίοδο, θα µπορούσε να πάει να τον πάρει τότε και να µη χαθεί
η ζωή του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, για να το τελειώνω, έχετε τέσσερα χρόνια µε την παν-
δηµία, τέσσερα χρόνια µε το Ταµείο Ανάκαµψης κ.λπ.. Γιατί δεν
βάζετε στο Ταµείο Ανάκαµψης ένα ποσό της τάξεως των 40-50
εκατοµµυρίων ευρώ για αγορά των ελικοπτέρων; Και άµεσα! Το
«Νιάρχος» τα πήρε σε έναν χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θυµίζω τον χρόνο,
κύριε Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τελειώνω.
Το «Νιάρχος» τα πήρε σε έναν χρόνο. Εσείς τι κάνετε; Κάνετε

ένα σχέδιο εδώ όπου έχετε κλείσει τις τρεις βάσεις σχεδόν που
ανοίξαµε εµείς και λέτε «θα ανοίξω κάποιες». Είναι λάθος η κατα-
νοµή αυτή, «θα ανοίξω κάποιες», που έχετε κάνει εδώ και γεωγρα-
φικά και όπως το δει κάποιος, λάθος είναι. Και λέτε ότι µέχρι να
το καταφέρω, δηλαδή ποτέ, θα νοικιάζω υπηρεσία από τους ιδιώ-
τες. Απλώς θέλετε να φάτε τα 13 εκατοµµύρια ευρώ που παίρνει
το ΕΚΑΒ από τον ΕΟΠΥΥ, όπου τα δύο τα πρωινά ο καϊκτσής της
Νάξου. Στη Νάξο το πλωτό είναι στους τάκους και συνεχίζει και
κάνει τις διακοµιδές µε 1.800.000 ευρώ τον χρόνο αµοιβή ο γνω-
στός καϊκτσής, που κάνει τις διακοµιδές εκεί. Τον είχαµε σταµα-
τήσει και τον συνεχίζετε. Αυτή η δουλειά γίνεται. Το καταλάβατε;

Λοιπόν, αυτό είναι η διαφορά µας του τι κάναµε και του τι κά-
νατε και ως προς τα µεγαλεπήβολα, ότι φτιάχνουµε κ.λπ., τίποτα
δεν φτιάχνετε. Ετοιµάζετε…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Ποιος καϊκτσής;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θέλετε το όνοµα; Ρωτήστε τον Βουλευτή
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Ποιος είναι;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν µου έρχεται το όνοµα. Ξέρετε, εγώ
δεν φοβάµαι να πω ονόµατα. Απλώς δεν θυµάµαι το όνοµά του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Με το «καϊκτσής» εννοείτε το καΐκι;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ιδιότητα, όχι όνοµα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καϊκτσής είναι αυτός που έχει το καΐκι.

Δεν θυµάµαι αυτή τη στιγµή το όνοµά του. Έτσι τον έλεγαν, ναι.
Γελάς, κύριε Κικίλια µου; Είναι αυτός που χρεώνει το Νάξος -

Πάρος 6.000 ευρώ πήγαινε-έλα. Αυτός είναι, για να καταλάβεις
για τι λέµε. Έτσι, γιατί δεν το ξέρεις.

Λοιπόν, θέλετε να συνεχίσετε να τρώτε τα λεφτά και τα υπό-
λοιπα από τα 13 να τα φάνε οι ιδιώτες που θα τους νοικιάσετε
υπηρεσίες αεροδιακοµιδών. Αυτό θα κάνετε.

Όµως, δεν θα το επιτρέψουµε αυτό. Προσέξτε, µην έχουµε κά-
ποιο ατύχηµα σαν το 2000, 2001,2002. Σας προειδοποιώ από σή-
µερα ότι έχετε εσείς την ευθύνη ολόκληρη, αν συµβεί κάτι τέτοιο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ και για την ανοχή, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο για

δύο λεπτά, κύριε Κικίλια.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κατάλαβα και ποιος είναι ο καϊκτσής!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Περίµενε να βρω το όνοµα και θα σου

πω!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ωραία.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αν αυτό είναι το πρόβληµά σου…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Όχι, προφανώς.
Ακούστε. Το 1994 -σωστά;- ήρθε µια υπουργική απόφαση για

τις αεροδιακοµιδές. Αυτή χρησιµοποιήσατε και εσείς. Αυτή
ισχύει ακόµα τώρα, οπότε µη λέτε ότι από το 2015 µέχρι το 2019
φέρατε ή δείξατε. Τίποτα δεν φέρατε. Ό,τι ίσχυε ίσχυσε και µε
εσάς, ίσχυσε και µε τους επόµενους. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, καλά κάνατε και εκµεταλλευτήκατε τις δωρεές ενός
ιδρύµατος, όπως το κάνουµε και εµείς -και είναι σηµαντικό- όπως
το «Νιάρχος», για να προχωρήσει µια παραγγελία µε δύο αερο-
σκάφη.

Τι θέλατε να κάνω µε τα δύο ελικόπτερα για να είµαστε ειλι-
κρινείς και να λέµε και στον ελληνικό λαό να ξέρει τι γίνεται; Το
ένα από τα τρία ελικόπτερα τα οποία είχε µια πολύ βαριά προσ-
γείωση και το οποίο ήταν πάρα-πάρα πολύ δύσκολο να συντη-
ρηθεί και να φτιαχτεί ξανά κ.λπ., αποφασίσατε να το πάτε στην
ΕΑΒ και να πείσετε το «Νιάρχος» να πληρώσει αυτό 5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, προκειµένου να συντηρηθεί. Ποτέ. Ακόµα είναι εκεί τα
C-130.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, δεν είπα αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ναι, ακόµα.
Τι είπατε εσείς στο ίδρυµα; Για 10% παραπάνω από αυτό, που

είχε παραπάνω ζηµιά στο κόστος του 50%. Δηλαδή, µου λέει ο
κύριος Υπουργός που ήταν αρχηγός, ότι όταν ένα ελικόπτερο
έχει ζηµιά πάνω από το 50% της αξίας του, πρακτικά δεν συντη-
ρείται.

Το «Νιάρχος», λοιπόν, και οι εµπειρογνώµονές του δέχτηκαν
σωστά µε 1 εκατοµµύριο ευρώ παραπάνω να πάρει καινούργιο
ελικόπτερο. Αυτά είναι τα δύο αεροσκάφη, τα δύο ελικόπτερα
στα οποία αναφέρεστε και στα οποία, πράγµατι, πετούν πιλότοι
της Πολεµικής Αεροπορίας.

Στο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», στο «Ερµής Θεοχαρόπουλος» και σε
ό,τι άλλο έρχεται υπάρχει αυτή τη στιγµή ένα πολύ µεγάλο και
βασικό πρόβληµα: Για όλα αυτά τα εναέρια που ερχόµαστε να
πάρουµε, τα βαρέως τύπου ελικόπτερα, τα µεσαίου τύπου, είναι
φύσει αδύνατο -γραπτώς µας το έχει δώσει η Πολεµική Αεροπο-
ρία- να µπορέσουν να βρουν και να εκπαιδεύσουν τόσους πιλό-
τους, µηχανικούς, προκειµένου να συντηρηθούν και να πετάξουν
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όλα αυτά. νοµίζω ότι αυτό είναι απλό και κατανοητό. Μπορείτε
να το διαπιστώσετε µόνος σας µιλώντας µε τους ίδιους υπηρε-
σιακούς παράγοντες.

Παρ’ όλα αυτά και πρέπει να επεκταθεί η αεροδιακοµιδή και
το «Search and Rescue», προφανώς και πρέπει η χώρα -µια που
υπάρχουν πολύ πιο πολλές χώρες πλέον που, δυστυχώς, λόγω
της κλιµατικής κρίσης, διεκδικούν εναέρια από την NSPA, που
είναι ένας ευρωπαϊκός διαγωνισµός και που µε διαφάνεια όλες
οι ευρωπαϊκές χώρες πηγαίνουν και νοικιάζουν εναέρια- να µπο-
ρέσει να αγοράσει κάποια από αυτά, γιατί σε λίγα χρόνια στον
διαγωνισµό της NSPA για την ενοικίαση θα είναι τόσο υψηλές οι
τιµές και τόσο πολλές οι χώρες που, λόγω της κλιµατικής κρίσης,
θα κάνουν ότι µπορούν προκειµένου να πάρουν που θα είναι
φύσει αδύνατον να έχουµε.

Άρα, το 50% και πλέον ήδη τον εναερίων που χρησιµοποιεί το
Πυροσβεστικό Σώµα για την πυροπροστασία, που τα πήρε και τα
χρησιµοποίησε στη συντριπτική πλειοψηφία και για τις διασώσεις
στη Θεσσαλία, είναι ιδιωτικά ελικόπτερα µε ιδιώτες πιλότους, συν-
τηρητές κ.λπ. τα οποία πετούν, και τις διασώσεις έκαναν και τη
δασοπυρόσβεση. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς θέλουµε να δώ-
σουµε το συγκεκριµένο στον ιδιωτικό τοµέα ή ότι δεν θέλουµε. Ση-
µαίνει ότι η ανάγκη και τα logistics, οι συνθήκες της ελληνικής
πολιτείας και τι υπάρχει εκεί πέρα έξω υπαγορεύει πώς θα κινη-
θούµε.

Και πρόνοια υπάρχει από την Κυβέρνησή µας, την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, να αγοράσουµε, να κάνουµε µια τεράστια προµή-
θεια που η Πολιτική Προστασία ποτέ δεν έχει ξανακάνει, εξυπη-
ρετώντας και τη διαλειτουργικότητα, έχοντας ένα κέντρο το
οποίο έχει τους πάντες µέσα και την Αεροπορία και τον Στρατό
και το Λιµενικό και την Αστυνοµία.

Μάλιστα, προµήθειες το «ΑΙΓΙΣ» δίνει και σε όλους αυτούς, βα-
ρέων µηχανηµάτων, περιπολικών, διακοσίων πενήντα ασθενοφό-
ρων. Αυτό έγινε στην τροποποίηση που κάναµε τώρα του «ΑΙΓΙΣ».
Κυρίως, όµως, υπάρχουν συγκεκριµένες δυνατότητες παραγω-
γής πιλότων, εκπαίδευσης, follow-on support, piloting. Δεν µπορεί
σε καµµία των περιπτώσεων να εγγυηθεί για όλα αυτά η Πολε-
µική Αεροπορία για τα επόµενα χρόνια.

Αυτοί, λοιπόν, είναι οι επιχειρησιακοί και υπηρεσιακοί λόγοι
που κάνουµε αυτόν τον βηµατισµό και σε ό,τι έχει να κάνει µε
αυτό το εξαιρετικό πρόγραµµα στη µνήµη αυτού του παιδιού,
θέλω να πω ότι, εάν υπάρχει η δυνατότητα για έξι βάσεις φέτος,
µακάρι του χρόνου ή του παραχρόνου να υπάρχει για δώδεκα
βάσεις ή για δεκαπέντε βάσεις.

Κάποιος είπε ότι αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίον κάνουν
«Search and Rescue» οι υποσαχάριες χώρες.

Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Είναι ο τρόπος που κάνουν διάσωση
οι πιο σύγχρονες χώρες, οι πιο πλούσιες και οι πιο προηγµένες
µε τα πιο ποιοτικά συστήµατα και προγράµµατα υγείας στον
κόσµο, και άρα ναι είναι µεγάλο επίτευγµα να βγούµε σε έναν
διαγωνισµό σε λίγο καιρό και να δούµε πόσες από αυτές τις έξι
βάσεις µπορούµε να αναπτύξουµε και τι άλλο παραπάνω από τις
έξι βάσεις µπορούµε να κάνουµε.

Και ως προς τον σχεδιασµό, κύριε Υπουργέ, ο σχεδιασµός
έγινε από τους επιχειρησιακούς. Αν έχετε κάτι να συνεισφέρετε
σε αυτό, να το ακούσουµε. Καλοδεχούµενο!

Όµως, επαναλαµβάνω: Εισακούεται η υπηρεσία και µε βάση
αυτά τα οποία λέει και κάνει η υπηρεσία γίνεται ο σχεδιασµός. Η
πολιτική ηγεσία έχει την ευθύνη να ολοκληρωθεί το οργανό-
γραµµα ενός καινούργιου Υπουργείου µε την αρωγή, που είναι
κάτι πρόσθετο και ήρθε τώρα πρόσφατα, να τρέξει ένα πρό-
γραµµα -για το οποίο σας είπα ότι µέχρι τις 31-12-2023 847 εκα-
τοµµύρια ευρώ διαγωνισµό θα έχουν βγει στον αέρα- και να
µπορέσει ό,τι επιστηµονικό φορέα, κορυφαία επιτροπή, επιστή-
µονα ή νοµικό πρόσωπο υπάρχει στην Ελλάδα και µπορεί να προ-
σφέρει στην αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης και στη
σωτηρία ανθρωπίνων ζωών, να το χρησιµοποιήσει. Τόσο απλό
είναι, τίποτα παραπάνω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το κακό είναι ότι κυβερνάτε πέντε χρόνια
και όχι πέντε µήνες, για να τα λέτε αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι επτά µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερίνης.  

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μάρκος Καφούρος Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα κι εγώ να εκφράσω τη συµπαράστασή µου στον

αστυνόµο που τραυµατίστηκε χθες και να ευχηθώ ολόψυχα καλή
ανάρρωση. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα
προς συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής το παρόν σχέδιο
νόµου περί αναδιάρθρωσης της Πολιτικής Προστασίας και του
Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών. 

Ενδεχοµένως να προκύπτει το ερώτηµα: Γιατί έρχεται προς
συζήτηση ακόµα ένα νοµοσχέδιο Πολιτικής Προστασίας, αφού
το τελευταίο έχει ψηφιστεί µόλις το 2020 από την παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας; Θα σας απαντήσω, κύριε Πολάκη. 

Μετά από µια εικοσαετία µου στο αντικείµενο και στους δύο
βαθµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, και στον πρώτο και τον δεύ-
τερο, η διαπίστωσή µου είναι ότι η Πολιτική Προστασία για πολ-
λές δεκαετίες ήταν παραµεληµένη, χωρίς την απαραίτητη
οργάνωση, χωρίς µηχανισµούς πρόληψης και κυρίως, µε ελλιπή
διαθέσιµα µέσα. 

Τα επιχειρηµατικά σχέδια βασίζονταν στις γενικές αρχές του
σχεδίου «ΞΕΝΟΚΡΑΤΗΣ», χωρίς σαφή διάκριση του είδους των
κινδύνων, χωρίς γνώση των πραγµατικών εννοιών της Πολιτικής
Προστασίας, όπως είναι η εκτίµηση της ανάλυσης του κινδύνου,
η κατανόηση της ευπάθειας, της ικανότητας, της τρωτότητας και
της διακινδύνευσης. 

Τα στάδια διαχείρισης σε µια καταστροφή όπως είναι η φάση
της ανάπτυξης που περιλαµβάνει την πρόληψη, τον µετριασµό
και την ετοιµότητα, η φάση της επίπτωσης και η φάση της από-
κρισης, όλα αυτά αντιµετωπίζονταν αποσπασµατικά και, κυρίως,
χωρίς ειδική γνώση. Το χειρότερο δε ήταν η έλλειψη στοιχει-
ώδους συντονισµού και σαφήνειας όσον αφορά τις υποχρεώσεις
µεταξύ των εµπλεκοµένων φορέων: Της κεντρικής κυβέρνησης,
της τοπικής αυτοδιοίκησης του πρώτου και του δεύτερου βαθ-
µού αλλά και των Σωµάτων Ασφαλείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να έρθουµε στα τραγικά
δυστυχήµατα που έπληξαν τη χώρα µας και µε µεγάλες απώλειες
σε ανθρώπινες ζωές -αναφέροµαι στην τραγική πληµµύρα στη
Μάνδρα της Αττικής το 2017, αλλά και στην φονική πυρκαγιά στο
Μάτι το 2018- για να φανεί η αναποτελεσµατικότητα του µηχανι-
σµού της Πολιτικής Προστασίας και να συνειδητοποιήσουµε για
πρώτη φορά την ανάγκη για έναν νέο νόµο που να ανταποκρίνε-
ται στις πραγµατικές ανάγκες της εποχής µας, στις νέες προκλή-
σεις αξιοποιώντας πλέον τη σύγχρονη γνώση, την εµπειρία και
την τεχνολογία. 

Την ανάγκη αυτή την κάλυψε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε τον ν.4662/2020.
Για πρώτη φορά η Πολιτική Προστασία µε τον νόµο αυτό απέ-
κτησε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο διαχείρισης κρίσεων και αντι-
µετώπισης κινδύνου, όπου ενσωµατώνονταν σύγχρονα σχέδια
ενεργειών για τον κάθε κίνδυνο ξεχωριστά. Και αναφέροµαι στον
σεισµό,  τις πληµµύρες, τις πυρκαγιές, τις ανεµοθύελλες, τον
ηφαιστειακό κίνδυνο και στα υπόλοιπα. Παράλληλα, για πρώτη
φορά καθορίστηκαν µε σαφήνεια οι αρµοδιότητες µεταξύ των
εµπλεκόµενων φορέων. 

Κύριε Πολάκη, θα αναφέρω ενδεικτικά ότι ο όρος ηφαιστει-
ακός κίνδυνος σε µια χώρα µε πολλά ενεργά ηφαίστεια ενσωµα-
τώθηκε για πρώτη φορά στην ελληνική Πολιτική Προστασία µε
το σχέδιο «ΤΑΛΩΣ» το 2020. 

Ποιο είναι το φοβερό; Ότι χρειάστηκε να περάσουν ακριβώς
οκτώ χρόνια από την ηφαιστειακή κρίση της Σαντορίνης το 2012,
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την οποία τότε µόνη της η δηµοτική αρχή αντιµετώπισε µε επι-
τυχία, για να δηµιουργηθεί ένα σχέδιο αντιµετώπισης του ηφαι-
στειακού κινδύνου και να ενσωµατωθούν τα σενάρια που ήδη
είχε προετοιµάσει από πολύ - πολύ νωρίς, από το 2012, η αρµό-
δια επιστηµονική επιτροπή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περάσαµε ένα δύσκολο προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα, µε καταστροφικές mega πυρκαγιές
στη χώρα µας -αναφέροµαι στις πυρκαγιές στη Ρόδο και τον
Έβρο- και βιώσαµε επίσης πρωτόγνωρες πληµµύρες µε κατα-
στροφικά αποτελέσµατα, κυρίως, στον κάµπο της Θεσσαλίας. 

Η κλιµατική αλλαγή είναι εδώ, συνοδευόµενη από ακραία και-
ρικά φαινόµενα που απειλούν πλέον την καθηµερινότητα όλων
µας. Αποτελεί επιτακτική ανάγκη η προσαρµογή των σχεδιασµών
µας στα νέα δεδοµένα της εποχής µας. 

Αυτή την προσαρµογή επιχειρούµε µε το παρόν νοµοσχέδιο,
σήµερα, που έρχεται να καλύψει τις ανάγκες και να µετουσιώσει
στην πράξη τη γνώση και την εµπειρία που έχουν πλέον αποκτη-
θεί. 

Με την επιχειρούµενη αναδιάρθρωση των δοµών της Πολιτι-
κής Προστασίας φιλοδοξούµε να ενδυναµώσουµε το στάδιο της
πρόληψης, ώστε οι κρίσεις να µη γίνονται καταστροφές. Φιλοδο-
ξούµε να δηµιουργήσουµε έναν έγκυρο και αποτελεσµατικό
Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης, που θα
φέρει το όνοµα του αδικοχαµένου νέου, του Ερµή Θεοχαρόπου-
λου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα µέρος των ερ-
γασιών της αρµόδιας επιτροπής που επεξεργάστηκε το παρόν
σχέδιο νόµου και ιδιαίτερα το µέρος όπου συµµετείχαν οι φο-
ρείς. 

Ήταν εντυπωσιακό για µένα ότι σχεδόν όλοι -κρατήστε τη
λέξη- οι επιχειρησιακοί εµπλεκόµενοι στην Πολιτική Προστασία
οµολόγησαν ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. 

Ήταν µάλιστα σαφής και κατηγορηµατική η τοποθέτηση των
εργαζοµένων του ΕΚΑΒ του φορέα που οι άνθρωποί του καθη-
µερινά κάτω από πολύ αντίξοες συνθήκες δίνουν σκληρή µάχη
για να σώσουν τον συνάνθρωπό τους, ότι αυτό το νοµοσχέδιο
θα σώσει πάρα πολλές ζωές. Η ανθρώπινη ζωή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία ήταν και είναι πάνω
από όλα. Και φαντάζοµαι ότι είναι για όλους µας. 

Υπήρχαν, βεβαίως, και πολλές αµφισβητήσεις για το νοµοσχέ-
διο που είχαν να κάνουν, κυρίως, µε την υπαγωγή του Εθνικού
Αστεροσκοπείου Αθηνών και της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπη-
ρεσίας κάτω από την αρµοδιότητα και τον έλεγχο του Υπουρ-
γείου Πολιτικής Προστασίας που τώρα θεµελιώνουµε. Ωστόσο,
τα επιχειρήµατα που διατυπώθηκαν δεν είχαν καµµία σχέση µε
το πώς θα κάνουµε πιο αποτελεσµατικό τον µηχανισµό της Πο-
λιτικής Προστασίας, που αυτό είναι το ζητούµενο. Δυστυχώς -
προσωπική µου κρίση, ίσως κάνω λάθος-, τα επιχειρήµατά τους
έµοιαζαν περισσότερο µε συντεχνιακές ανησυχίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει από τους εισηγητές
της παράταξής µου εκτεταµένη παρουσίαση του νοµοσχεδίου.
Οφείλω ωστόσο να επισηµάνω µερικές τοµές:

Πρώτον, τη σύσταση του Μητρώου Εµπειρογνωµόνων Πολιτι-
κής Προστασίας, που αποτελείται πλέον από πολίτες µε εξειδί-
κευση, µε πιστοποιηµένη γνώση και µε εµπειρία στον τοµέα της
διαχείρισης κρίσεων και αντιµετώπισης των καταστροφών. Αυτοί
όλοι εντάσσονται στο δυναµικό του Εθνικού Μηχανισµού Διαχεί-
ρισης Κρίσης. 

Δεύτερον, τη σύσταση επιτροπής κινδύνου για την εκδήλωση
καιρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων. 

Τρίτον και πολύ σηµαντικό γι’ αυτούς που παλεύουν στους θε-
σµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης, την απλοποίηση επιτέλους
των διαδικασιών σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης, ώστε οι
δήµοι και οι περιφέρειες να µπορούν να ανταποκρίνονται άµεσα
στις απαιτήσεις της Πολιτικής Προστασίας. 

Τέταρτον, τη σύσταση θέσης συντονιστή διάσωσης για την
άµεση αντιµετώπιση των αναγκών διάσωσης εγκλωβισµένων, για
να µην ξαναθρηνήσουµε νέα παιδιά. 

Πέµπτον, τη σύσταση έξι νέων βάσεων ετοιµότητας και επιφυ-
λακής για την κάλυψη του χερσαίου χώρου για τις αεροδιακοµι-

δές. Και σηµειώνω εµφατικά ότι παραµένουν όλες οι βάσεις στη
νησιωτική Ελλάδα, και στο βόρειο και στο νότιο Αιγαίο. 

Τέλος, τη σύσταση ειδικών µονάδων δασικών επιχειρήσεων ως
ειδικές περιφερειακές υπηρεσίες του Πυροσβεστικού Σώµατος,
µε αύξηση µάλιστα των οργανικών θέσεων κατά πεντακόσιες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι τα θέµατα της Πολιτικής Προστασίας αφορούν ανθρώ-
πινες ζωές και θα πρέπει να αντιµετωπίζονται, πέρα από
σκοπιµότητες πολιτικές, µε συναίνεση, µε συνεργασίες και µε δη-
µιουργική σύγκλιση απόψεων. 

Ως εκ τούτου, καλώ όλους τους συναδέλφους να υπερψηφί-
σουν το παρόν νοµοσχέδιο. Το οφείλουµε στους συνανθρώπους
µας που µας βλέπουν αυτή τη στιγµή, στη µνήµη του αδικοχαµέ-
νου Ερµή αλλά και στον αγώνα των πονεµένων γονιών του. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Ιωάννης Γιάτσιος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και θα
ακολουθήσει ο κ. Καζαµίας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, αρχικά να εκφράσω

κι εγώ τη συµπαράστασή µου στον άτυχο αστυνοµικό και στην
οικογένειά του, και να ευχηθώ να είναι γρήγορα κοντά µας και
όλα να κυλήσουν έτσι όπως όλοι ευχόµαστε. 

Ο ακρογωνιαίος λίθος µιας επιτυχηµένης διαχείρισης κρίσεως
είναι η πρόληψη. Η πρόληψη σηµαίνει ετοιµότητα και προετοι-
µασία και το παρόν σχέδιο νόµου για την αναδιάρθρωση της Πο-
λιτικής Προστασίας και του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας
Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών προβλέπει τόσο τις αναγκαίες αλ-
λαγές στη δοµή όσο και στη λειτουργία του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας προς αυτή την
κατεύθυνση. 

Είναι πλέον ευρέως κατανοητό ότι η κλιµατική αλλαγή όχι µόνο
είναι παρούσα αλλά και επιδεινώνεται διαρκώς καταλήγοντας σε
µια επικίνδυνη και πολυεπίπεδη κλιµατική κρίση. Ακραία καιρικά
φαινόµενα που µέχρι πριν από µερικά χρόνια βρίσκονταν στη
σφαίρα του θεωρητικού γίνονται πραγµατικότητα και τα συναν-
τάµε όλο και συχνότερα µπροστά µας. Δεν έχουν περάσει πολλοί
µήνες από την πρωτοφανή καταιγίδα «Ντάνιελ» που έπληξε µε
ανεπανάληπτη σφοδρότητα τη γειτονική στα Γρεβενά Περιφέ-
ρεια της Θεσσαλίας. 

Υπό αυτό το πρίσµα η Πολιτική Προστασία περνάει στην εµ-
προσθοφυλακή της άµυνας της χώρας µας και ο ρόλος της και
η σηµασία της αναβαθµίζεται. Αυτό ήταν ανέκαθεν το σκεπτικό
µε το οποίο την αντιµετώπισε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Από µια απλή Γενική Γραµµατεία ενός Υπουργείου, αναβαθ-
µίστηκε το 2021 σε Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, αφού είχε ήδη αποδείξει την αξία της και το ρόλο
της στην καταπολέµηση της πανδηµίας του COVID λίγο πιο πριν. 

Όµως, ενώ η κλιµατική κρίση εντείνεται, αυτό φαίνεται ότι δεν
είναι αρκετό και αναλογικά θα πρέπει να προσαρµοστούµε και
εµείς. Γι’ αυτόν τον λόγο φέρνουµε σήµερα εδώ ενώπιόν σας ένα
σχέδιο νόµου που αποσκοπεί στην ενίσχυση της αποτελεσµατι-
κότητας της Πολιτικής Προστασίας, τη διαχείριση κρίσεων του
υφιστάµενου Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης, καθώς
και η ενίσχυση της κρατικής αρωγής. 

Οι αλλαγές και οι µεταρρυθµίσεις που φέρει το σχέδιο νόµου
κινούνται σε δύο κατευθύνσεις αλλά τέµνονται στο ζητούµενο
που είναι η αποτελεσµατικότερη προστασία του περιβάλλοντος,
του πολίτη και της περιουσίας. 

Η πρώτη κατεύθυνση αφορά την ενίσχυση και την επικαιρο-
ποίηση της δοµής της Πολιτικής Προστασίας. Η Πολιτική Προ-
στασία ενισχύεται µε µητρώο εµπειρογνωµόνων, δηλαδή ατόµων
µε εξειδίκευση και εµπειρία στον τοµέα της διαχείρισης κρίσεων,
φυσικών καταστροφών, έχοντας ουσιαστικά την εισαγωγή της
επιστηµοσύνης στον τοµέα διαχείρισης κρίσεων. 

Ακολουθεί η επιτροπή εκτίµησης κινδύνου από την εκδήλωση
καιρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων πολιτικής προ-
στασίας, µε σκοπό την παρακολούθηση εν δυνάµει καταστροφι-
κών καιρικών φαινοµένων και την πρόγνωση των συνεπειών τους
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στις υποδοµές και στην ασφάλεια των πολιτών.
Διατηρούνται µε αλλαγές στη σύνθεσή τους και µε ενισχυµένο

ρόλο τα Περιφερειακά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα Πο-
λιτικής Προστασίας., η Αυτοτελής Διεύθυνση Πολιτικής Προστα-
σίας σε επίπεδο περιφέρειας και τα τοπικά Επιχειρησιακά
Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής Προστασίας και Αυτοτελή Τµή-
µατα Πολιτικής Προστασίας σε επίπεδο δήµων, τονίζοντας τη ση-
µασία της αποκέντρωσης αλλά και την ευελιξία και προσαρµογή
στις τοπικές ανάγκες και συνθήκες. 

Τέλος, δίνεται ακόµα µεγαλύτερη έµφαση στην πρόληψη µε
τη συγκρότηση σχεδίου αντιµετώπισης εκτάκτων αναγκών ανά
είδος κινδύνου για τον βέλτιστο συντονισµό όλων των εµπλεκό-
µενων φορέων, ενώ προβλέπεται και η εκπόνηση ετήσιων προ-
γραµµάτων εκπαίδευσης και ασκήσεων. 

Αναφορικά µε τη βελτιστοποίηση της λειτουργίας της Πολιτι-
κής Προστασίας, κατ’ αρχάς προστίθεται η συνταγµατική αρχή
της αναλογικότητας αναφορικά µε τα µέτρα που λαµβάνει ο Εθνι-
κός Μηχανισµός Πολιτικής Προστασίας, ώστε οι δράσεις του να
ανταποκρίνονται στην ένταση και την επικινδυνότητα του προς
αντιµετώπιση φαινοµένου. 

Παράλληλα, υπάρχει µια σειρά άρθρων που προβλέπουν τη
χρήση και παραχώρηση διαφόρων µέσων και υπηρεσιών για την
καλύτερη αντιµετώπιση της κρίσης και της προστασίας των πο-
λιτών.

Ως εκπρόσωπος ενός κατ’ εξοχήν δασικού νοµού, οφείλω να
κάνω ιδιαίτερη µνεία στις διατάξεις για τη σύσταση σε κάθε πε-
ριφερειακή ενότητα της χώρας υποστηρικτικών οµάδων διαχεί-
ρισης δασικών πυρκαγιών µεγάλης έκτασης που θα συνδράµουν
τη Δασική Υπηρεσία και το Πυροσβεστικό Σώµα. Οι οµάδες
αυτές θα αποτελούνται από επιστηµονικό και ειδικευµένο προ-
σωπικό του κλάδου πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης γεωτεχνών
και δασολόγων. Δεδοµένης της εξειδικευµένης τεχνογνωσίας
που θα διαθέτουν, θα γίνεται καλύτερη αποτύπωση της περιµέ-
τρου της πυρκαγιάς που βρίσκεται σε εξέλιξη, σε χαρτογραφικό
υλικό, µε ταυτόχρονη καταγραφή και αποτύπωση των πυροσβε-
στικών µέσων που επιχειρούν στην περίµετρο της. 

Παράλληλα, θα ήθελα να τονίσω ιδιαίτερα και τη σύσταση επι-
τροπής στο πλαίσιο του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας µε σκοπό την ιεράρχηση των αστικών και
περιαστικών δασικών περιοχών ιδιαίτερης επικινδυνότητας για
την προτεραιοποίηση και την άµεση υλοποίηση των αναγκαίων
έργων αντιπυρικής προστασίας στις περιοχές αυτές. 

Με την προτεινόµενη διάταξη ενδυναµώνεται ο τοµέας της
πρόληψης και δηµιουργείται ένας ικανός µηχανισµός πρόληψης
και καταστολής που αποσκοπεί στη µείωση της πιθανότητας εξά-
πλωσης κάθε εκδήλωσης πυρκαγιάς αλλά και στη µείωση των
καταστροφών σε περίπτωση πυρκαγιάς. Αυτές οι πρωτοβουλίες
αποτελούν ουσιαστική πρόληψη των δασικών πυρκαγιών µιας
ασύµµετρης απειλής για το µεσογειακό κλίµα αλλά και οικολογία
στην πράξη.

Πιστεύω ότι στο πλαίσιο της πρόληψης, το Υπουργείο σε συ-
νεργασία µε τους τοπικούς φορείς που γνωρίζουν καλύτερα από
τον καθένα την περιοχή και τα κατά τόπους δασαρχεία, να µπο-
ρούν άµεσα να προχωράνε σε καθαρισµούς και διάνοιξη αντιπυ-
ρικών ζωνών κερδίζοντας χρόνο και αποτελεσµατικότητα στη
µάχη κατά της φωτιάς. 

Θα ήθελα να κλείσω σηµειώνοντας ότι δεν υπάρχει καλύτερη,
πληρέστερη και αποτελεσµατικότερη προστασία από τις συνέ-
πειες της κλιµατικής κρίσης από την προστασία του ίδιου του πε-
ριβάλλοντος. Η χώρα µας παραµένει δεσµευµένη µιας
µακροχρόνιας στρατηγικής, όπως αυτή εκφέρεται στο εθνικό
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα και αποτελεί έναν αναλυτικό
οδικό χάρτη για την επίτευξη συγκεκριµένων ενεργειακών και κλι-
µατικών στόχων έως το έτος 2030. 

Σας προτρέπω να στηρίξουµε αυτό το πολύ σηµαντικό νοµο-
σχέδιο µε την ψήφισή του από όλους τους συναδέλφους.

Να είστε καλά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος που καλεί-
ται στο Βήµα είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, ο κ. Καζαµίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα χρησιµοποιήσω και τρία λεπτά από το τρίλεπτο που δι-

καιούµαι και θα µείνω στα εννιά λεπτά.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χθεσινή επίσκεψη του Τούρκου

Προέδρου στην Αθήνα πρέπει να αξιολογηθεί συνολικά ως µία
εξέλιξη που σταθεροποιεί το κλίµα ύφεσης το οποίο διέπει από
τον περασµένο Μάρτιο τις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Η Διακή-
ρυξη των Αθηνών περί σχέσεων φιλίας και καλής γειτονίας που
υπέγραψε ο Πρωθυπουργός µε τον Τούρκο Πρόεδρο, είναι ένα
µη δεσµευτικό κείµενο το οποίο περιέχει τις δέουσες αναφορές
στο Διεθνές Δίκαιο και την ειρηνική συµβίωση ανάµεσα στον ελ-
ληνικό και τον τουρκικό λαό. 

Ταυτόχρονα, η σύναψη δεκαπέντε διµερών συµφωνιών και
µνηµονίων συνεργασίας στο πεδίο της λεγόµενης χαµηλής πο-
λιτικής, δηλαδή σε τοµείς όπως είναι η οικονοµία, ο τουρισµός,
η αγροτική ανάπτυξη, η παιδεία, ο αθλητισµός  κ.λπ., είναι κι
αυτά µικρά βήµατα προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, από την πρώτη στιγµή καλωσόρισε το
κλίµα ύφεσης µε την Τουρκία ως µια εξέλιξη που µπορεί να συµ-
βάλλει στην ειρήνη και την εξωτερική ασφάλεια της χώρας. 

Ταυτόχρονα, εκείνο που διαφοροποιεί τη θέση µας από εκείνη
των άλλων κοµµάτων είναι η κριτική στάση µας εντός του ευρύ-
τερου πλαισίου στήριξης της διµερούς προσέγγισης µε την
Τουρκία. Με άλλα λόγια, δεν είµαστε ενάντιοι σε µία στρατηγική
κατευνασµού και διπλωµατικής διερεύνησης λύσης των διαφο-
ρών µας µε την Τουρκία στη βάση του Διεθνούς Δικαίου. Όµως,
δεν είµαστε, βεβαίως, υποστηρικτές µιας διπλωµατίας βαθιών
υποκλίσεων προς τον κ. Ερντογάν, όπως συνέβη, δυστυχώς,
χθες στο Προεδρικό Μέγαρο. 

Στηρίζουµε το πλαίσιο της ελληνοτουρκικής προσέγγισης,
αλλά το πράττουµε κριτικά και προσεκτικά, δηλαδή, χωρίς να
βλέπουµε µόνο το δέντρο των φιλοφρονήσεων και να χάνουµε
το δάσος των µεγάλων άλυτων προβληµάτων υψηλής πολιτικής,
κυρίως στην Κύπρο και στο Αιγαίο, που βεβαίως αποσιωπήθηκαν
πάλι ξανά χθες. 

Δεν µας διαφεύγει µε άλλα λόγια ότι η πρόοδος που έχει συν-
τελεστεί ως τώρα στον σκληρό πυρήνα των ελληνοτουρκικών
σχέσεων είναι ουσιαστικά µηδενική. 

Γι’ αυτό η Πλεύση Ελευθερίας κράτα µικρό καλάθι σε σύγ-
κριση µε την Κυβέρνηση και µε άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευ-
σης, χωρίς ωστόσο να φτάνουµε στο άλλο άκρο, εκείνων που
καταγγέλλουν την ελληνοτουρκική προσέγγιση και επιθυµούν
ένα κλίµα όξυνσης και πολέµου. Γιατί κρατάµε µικρό καλάθι;
Πρώτον, διότι για µας δεν υφίσταται ακόµα σχέση ειρήνης και
φιλίας στο Αιγαίο. Η ύφεση που έχει επιτευχθεί από τους σει-
σµούς του περασµένου Μαρτίου µέχρι σήµερα παραµένει εύ-
θραυστη, διερευνητική και ως επί το πλείστον διακηρυκτική.
Κατά την άποψή µας, αυτό που έχει οικοδοµηθεί προς το παρόν
είναι µια κατάσταση κατευνασµού και «µη πολέµου» µε ορατές
προοπτικές βελτίωσης. Ως τώρα όµως η παρούσα κατάσταση
έχει επιφέρει κάποια θετικά αλλά ακόµη περιορισµένης σηµασίας
δεδοµένα, όπως ο µηδενισµός σχεδόν των τουρκικών παραβιά-
σεων στο Αιγαίο, των προκλητικών σεισµογραφικών ερευνών
εντός της ελληνικής υφαλοκρηπίδας καθώς και ένα κλίµα σχετι-
κής εµπιστοσύνης. 

Από εκεί και πέρα η Τουρκία παραµένει προσηλωµένη στο
τουρκολυβικό µνηµόνιο του 2019, το οποίο αµφισβητεί, µε απα-
ράδεκτο τρόπο, µεγάλο µέρος της ελληνικής υφαλοκρηπίδας και
ΑΟΖ και το οποίο αποτελεί µεγάλη αποτυχία της πρώτης κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη που ο λαός δεν ξεχνά. Επίσης παραµένει
πάντα το περιβόητο τουρκικό casus belli, το οποίο θεωρεί ότι η
επέκταση των χωρικών υδάτων µας στο Αιγαίο στα δώδεκα µίλια,
όπως µας επιτρέπει το Διεθνές Δίκαιο, αποτελεί για την Τουρκία
αιτία πολέµου. Φυσικά εδώ και δύο χρόνια ο κ. Ερντογάν δεν έχει
µόνο συντηρήσει αλλά έχει προκλητικά επεκτείνει την τουρκική
κατοχή στην Κύπρο µπαίνοντας πλέον στα Βαρώσια σε ωµή πα-
ραβίαση των ειδικών ψηφισµάτων του ΟΗΕ για την Αµµόχωστο. 

Δεύτερον, η διακήρυξη φιλίας και καλής γειτονίας που υπε-
γράφη χθες ανάµεσα στον Πρωθυπουργό και τον Τούρκο πρό-
εδρο, αν και σε τελική ανάλυση θεωρούµε ότι δεν βλάπτει, στην
πραγµατικότητα είναι ένα καθαρά επικοινωνιακό κείµενο που έρ-
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χεται µάλλον πρόωρα να δώσει έναν θετικό τόνο και τίποτα πα-
ραπάνω. Εκείνο που ενοχλεί είναι η αµετροεπής προσπάθεια του
Πρωθυπουργού να συγκρίνει αυτή την χαµηλής πτήσης διακή-
ρυξη, που πλαισιώνει µια πολύ πρώιµη και στοιχειώδη βελτίωση
στις διµερείς σχέσεις των δύο κρατών, µε το ιστορικό Σύµφωνο
Φιλίας Βενιζέλου - Ατατούρκ του 1930, που επισφράγισε µια µε-
γάλη στροφή στις ελληνοτουρκικές σχέσεις µετά το βαθύ και επί-
πονο τραύµα της Μικρασιατικής Καταστροφής. Για να το πούµε
απλά, η πρόσφατη αλλαγή κλίµατος στις σχέσεις µε την Τουρκία
βρίσκεται ακόµη σε πολύ µικρό και πρωταρχικό στάδιο σε σύγ-
κριση όχι µόνο µε την ελληνοτουρκική φιλία του 1930 αλλά
ακόµη και µε την πιο πρόσφατη προσέγγιση του 1999 στο Ελ-
σίνκι, που εξανεµίστηκε στα µέσα της δεκαετίας του 2000. 

Τρίτον, οι δεκαπέντε συµφωνίες και τα µνηµόνια συνεργασίας
στο πεδίο της χαµηλής πολιτικής δεν συνιστούν πρωτοτυπία.
Πολλές έρχονται να αντικαταστήσουν διµερείς συµφωνίες χαµη-
λής πολιτικής που είχε υπογράψει µετά το 2000 η τότε κυβέρ-
νηση Σηµίτη στο πνεύµα της προσέγγισης του Ελσίνκι. Με άλλα
λόγια οι περισσότερες από τις διµερείς αυτές συµφωνίες ήδη
υπήρχαν.

Τέλος, και αυτή είναι ίσως η σηµαντικότερη κριτική µας για τη
νέα προσέγγιση µε την Τουρκία, υπάρχει σοβαρός κίνδυνος να
αυτοπαγιδευτούµε σε ένα τούνελ διµερών συνοµιλιών από το
οποίο θα µείνει έξω το Κυπριακό, η επέκταση των χωρικών υδά-
των στα δώδεκα µίλια και τα προβλήµατα της υφαλοκρηπίδας
και της ΑΟΖ, και να αναχθούν όλες οι ελληνοτουρκικές σχέσεις
σε µια άσκηση επικοινωνιακών επισκέψεων κατασκευής κλίµατος
και προώθησης µιας θετικής ατζέντας στο επίπεδο του τουρι-
σµού και της χαµηλής πολιτικής. Φοβόµαστε πως αυτή η παγίδα,
δηλαδή η εξουδετέρωση της Ελλάδας κυρίως όσον αφορά το
Κυπριακό, είναι το βασικό κίνητρο της Τουρκίας. 

Δεν προτείνουµε, βεβαίως, να τορπιλιστούν οι συνοµιλίες. Η
λύση, κατά την άποψή µας, βρίσκεται στο να επεκτείνουµε τις
συνοµιλίες στο πεδίο της υψηλής πολιτικής µέσα από µία συνο-
λική αρχιτεκτονική που ως τώρα δεν υπάρχει και η οποία να θέτει
στο επίκεντρο το πρόβληµα του Αιγαίου και το Κυπριακό που βρί-
σκεται στην κατάψυξη από το 2017. 

Στον χρόνο που µου αποµένει, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω τρία σύντοµα σχόλια για το νοµοσχέδιο που συζητάµε.
Όπως είπε η ειδική µας αγορήτρια, κ. Κεφαλά, η Πλεύση Ελευ-
θερίας θα ψηφίσει «παρών» επί της αρχής. Ψηφίζουµε «παρών».
διότι διακρίνουµε κάποιες θετικές διατάξεις ιδίως εκείνες των άρ-
θρων 48 έως 52 που αφορούν τη λειτουργία του Εθνικού Συντο-
νιστικού Κέντρου Διάσωσης και Αεροδιακοµιδής «Ερµής
Θεοχαρόπουλος», που είναι το όνοµα του αδικοχαµένου νέου
που βάφτισε η Βουλευτής µας, κ. Κεφαλά. Θα θέλαµε το δίκτυο
αυτό να καλύπτει πλήρως όλες τις ανάγκες σε µήκος και πλάτος
της ελληνικής επικράτειας όσον αφορά τη διάσωση βαριά ασθε-
νών και τραυµατιών. Όµως θεωρούµε ότι ακόµη αυτό που προ-
τείνεται είναι ένας µηχανισµός ο οποίος έπρεπε ήδη να υπάρχει
και ο οποίος µπορεί να σώσει ζωές. 

Δεύτερον, πιστεύουµε ότι η αναδιάρθρωση του Εθνικού Μη-
χανισµού Πολιτικής Προστασίας, που προβλέπεται στα πρώτα
άρθρα του νοµοσχεδίου, είναι µια έµµεση αναγνώριση της ανε-
πάρκειάς του στη διάρκεια των πολύνεκρων καταστροφών του
φετινού καλοκαιριού. Πιστεύουµε ότι η Κυβέρνηση όφειλε να
προσεγγίσει αυτόν τον ανασχεδιασµό µε διάθεση αυτοκριτικής
και όχι µε την αυταρέσκεια αυτού που δήθεν τα έκανε και τα
κάνει όλα σωστά. Η αδυναµία σας να παραδεχτείτε και να διδα-
χτείτε το παραµικρό από τα λάθη σας βρίσκεται και µέσα στο
ίδιο το σχέδιο διαχείρισης κρίσεων που προβλέπει το νοµοσχέ-
διο. Ο εθνικός µηχανισµός που προτείνεται µε το άρθρο 3 περι-
λαµβάνει τέσσερα επίπεδα δράσης: πρόληψη, ετοιµότητα,
αντιµετώπιση, αποκατάσταση. Αποτίµηση και αξιολόγηση των
δράσεων δεν έχει ο δικός σας µηχανισµός; Μιλάτε για την αξιο-
λόγηση καθηγητών, αξιολόγηση υπαλλήλων και όσων άλλων θέ-
λετε να ελέγξετε, αλλά να αξιολογήσετε εσείς το δικό σας έργο
στην αντιµετώπιση των κρίσεων -όπως συµβαίνει σε κάθε σο-
βαρό µηχανισµό διαχείρισης καταστροφών παγκοσµίως- δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση! Καταθέτω άρθρο που έγραψα τον
περασµένο Σεπτέµβριο, όπου εξηγώ πως το µεγάλο πρόβληµα

της πολιτικής προστασίας στη χώρα µας είναι η απουσία αξιο-
λόγησης και αποτίµησης λαθών, δηλαδή αυτό, ακριβώς, που λεί-
πει ξανά από το σηµερινό σας νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέλος, διαφωνούµε και εµείς µε τις διατάξεις των άρθρων 19
και 21 για την υπαγωγή του Εθνικού Αστεροσκοπείου και της
ΕΜΥ στο Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής. Θεωρούµε ότι η ανε-
ξαρτησία της έρευνας των δύο αυτών ιστορικών υπηρεσιών, που,
βεβαίως, σας πήγαν κόντρα αυτό το καλοκαίρι και τώρα θέλετε
να τις φιµώσετε πρέπει να προστατεύεται από την κυβερνητική
κηδεµονία. 

Μιλώντας νωρίτερα ο κύριος Υπουργός είπε ότι η µεταφορά
αυτών των υπηρεσιών από το Υπουργείο Παιδείας στο Ανάπτυ-
ξης και τώρα στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας δεν έχει ση-
µασία, διότι αυτές θα συνεχίσουν να έχουν την ανεξαρτησία που
είχαν και πριν. Αν όντως δεν έχει και τόση σηµασία, κύριε
Υπουργέ, τότε αφήστε το Αστεροσκοπείο και την ΕΜΥ εκεί που
τώρα βρίσκονται. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, θα καταψηφίσει τα σχετικά άρθρα για
την ΕΜΥ και το Αστεροσκοπείο καθώς και άλλες διατάξεις του
νοµοσχεδίου. Συνολικά όµως ψηφίζουµε «παρών» επί της αρχής
και θα δώσουµε θετική ψήφο σε λίγες διατάξεις που κρίνουµε
ότι κινούνται στη σωστή κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια

είναι η κ. Αφροδίτη Κτενά, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας. Θα ακολουθήσει ο κ. Τουρνάς, ο Υφυπουργός. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αναρωτήθηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας γιατί αυτό το νοµοσχέδιο µε τα τόσα άρθρα έχει συγ-
κεντρώσει τόσα αρνητικά σχόλια και ειδικά στο άρθρο 19 και στα
άρθρα 20, 21, που αφορούν στη µεταφορά του Αστεροσκοπείου
και της ΕΜΥ. Η απάντηση είναι ότι είναι το µοναδικό πραγµατικά
νέο, γιατί κατά τα άλλα έχουµε επικαιροποίηση παλιότερου δικού
σας νόµου και έχουµε και ανασχεδιασµό δοµών ή ίδρυση δοµών
χωρίς ουσιαστική στελέχωση και εξοπλισµό. 

Μετά από τόσες συνεδριάσεις της επιτροπής, µετά από µία
επίκαιρη ερώτηση σχετικά µε τη µεταφορά του Αστεροσκοπείου
και µετά τη σηµερινή συνεδρίαση εξακολουθούµε να παραµέ-
νουµε στο σκοτάδι, σχετικά µε τα πραγµατικά κίνητρα και τις
στοχεύσεις αυτού του σχεδιασµού. Μπορεί, αλήθεια, αυτό να γί-
νεται µόνο και µόνο γιατί οι ερευνητές του Αστεροσκοπείου τόλ-
µησαν πριν µερικούς µήνες να δηµοσιεύσουν δεδοµένα που
ενδεχοµένως αµφισβητούσαν την εγκυρότητα όσων µε περισσή
αυτοπεποίθηση µας εξέθετε ο Πρωθυπουργός στην προ ηµερη-
σίας συζήτηση για τις πρόσφατες µεγάλες καταστροφές; Μήπως
έχει να κάνει µε τον έλεγχο των δύο δισεκατοµµυρίων ευρώ του
«ΑΙΓΙΣ» ή άλλων προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται στο πλαί-
σιο της πράσινης και ψηφιακής µετάβασης; Δεν µάθαµε. 

Η αλήθεια είναι ωστόσο ότι τόσο ο Πρωθυπουργός όσο και ο
Υπουργός Πολιτικής Προστασίας έχουν επανειληµµένα αναφερ-
θεί στην ανάγκη όλοι οι σχετικοί φορείς να συσκέπτονται υπο-
χρεωτικά -αυτή ήταν η λέξη που χρησιµοποιήθηκε- µαζί και να
καταθέτουν την επιστηµονική τους άποψη µαζί µε την υπογραφή
τους.

Μα πάντα έτσι κάνουν οι επιστήµονες. Πάντα υπογράφουν τα
αποτελέσµατά τους και δεν έχουν ποτέ αρνηθεί να συνεισφέ-
ρουν µε την υψηλή τους εξειδίκευση σε ό,τι τους έχει καλέσει η
πολιτεία να κάνουν. Μάλιστα, ο Υπουργός είπε ότι η κίνηση αυτή
είναι απαραίτητη µέχρι να ολοκληρωθεί το «ΑΙΓΙΣ». Γιατί; Τι θα
γίνει µετά άραγε; 

Είναι αλήθεια, επίσης, ότι έπεσαν οι µάσκες σχετικά µε τη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ». Την ίδια στιγµή που έχουν δηµοσιευθεί χωρίς πρό-
βληµα υβριστικού περιεχοµένου και µε απαράδεκτο ύφος
κείµενα µε ψευδώνυµα όπως «Εφιάλτης», ανάρτηση του Προ-
έδρου της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργαζόµενων στα ερευ-
νητικά κέντρα υπέστη απαράδεκτη λογοκρισία και ακόµα δεν έχει
δηµοσιευθεί η ενυπόγραφη άποψή του. 

7234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Δεν έχουµε γίνει, λοιπόν, σοφότεροι ούτε στη σηµερινή συνε-
δρίαση ως προς τα πραγµατικά κίνητρα αυτής της µετακίνησης.
Αντίθετα, ακούµε τα γνωστά υποτιµητικά και εχθρικά προς τους
εργαζόµενους και τους εκπροσώπους τους. Με βάση όµως τα
µέχρι τώρα δεδοµένα, γνωρίζουµε κάποια πράγµατα µε σιγου-
ριά. Γνωρίζουµε ότι σύσσωµη η ερευνητική κοινότητα, και όχι
µόνο το Αστεροσκοπείο, είναι εντελώς αντίθετη µε αυτή την εξέ-
λιξη. Έχουν διατυπώσει τις ανησυχίες τους, έχουν διατυπώσει
και τις προτάσεις τους. Δηλώνουν ότι το έργο τους είναι στη διά-
θεση της πολιτείας και στην υπηρεσία της κοινωνίας, µε υπογρα-
φές, µε µνηµόνια συνεργασίας, µε προγραµµατικές συµφωνίες,
µε δίκτυα υποδοµών που σχεδιάζονται από τους πλέον ειδικούς.
Το υψηλής, δηλαδή, στάθµης προσωπικό, ερευνητικό δυναµικό
της χώρας µας.

Γνωρίζουµε επίσης ότι η Κυβέρνηση κωφεύει. Και όχι µόνο κω-
φεύει, λέει και ανακρίβειες. Ο Υπουργός µάς είπε στην επιτροπή
ότι έχει µιλήσει επανειληµµένως µε το προεδρείο του Αστερο-
σκοπείου, τους φορείς του, την επιστηµονική οµάδα, τη νοµική
οµάδα και δεν τίθεται κανένα θέµα και πρόβληµα, ενώ είναι γνω-
στό σε όλους πλέον ότι και πρόβληµα υπάρχει και θέµα τίθεται
και αρνήθηκε τη συνάντηση µε τα σωµατεία τους, στέλνοντας
έναν υπασπιστή του να παραλάβει το ψήφισµα. 

Γνωρίζουµε επίσης ότι µόνο ένα µικρό µέρος των δραστηριο-
τήτων του Αστεροσκοπείου έχει σχέση µε την κλιµατική κρίση
και τις φυσικές καταστροφές. Γνωρίζουµε ότι οι τέσσερις παρά-
γραφοι που έχουν αφιερωθεί σε αυτή την τόσο σοβαρή ρύθµιση
είναι µνηµείο ασάφειας. Για παράδειγµα, τι θα γίνει µετά τις 30/6;
Έχουµε θέσει το ερώτηµα, δεν έχουµε πάρει απάντηση. 

Γνωρίζουµε ότι, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, το άρθρο
19 υποτίθεται ότι συµπληρώνει και τροποποιεί το άρθρο 25 του
4662/2020, το οποίο δεν έχει καµµία σχέση µε το 19. Τι εννοείτε
ακριβώς; Ούτε εδώ έχουµε πάρει απάντηση.

Γνωρίζουµε -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- ότι υπάρχει προ-
ηγούµενη εµπειρία µε τη λειτουργία ερευνητικών κέντρων υπό
την αιγίδα Υπουργείων, όπως το ΕΘΙΑΓΕ, του οποίου το domain
name οδηγεί σε τουριστικό σάιτ. Μπορείτε να το ελέγξετε. Τέ-
τοια εγκατάλειψη. 

Το δε ΙΤΣΑΚ, που σηµαίνει Ινστιτούτο Τεχνικής Σεισµολογίας
και Αντισεισµικών Κατασκευών, που ιδρύθηκε κάτω από το ΥΠΕ-
ΧΩΔΕ και τώρα είναι στο κενό, χωρίς οργανόγραµµα, παγωµένο
στον χρόνο στην κυριολεξία, προσωπικό και υποδοµές στο έλεός
τους, αυτό το ΙΤΣΑΚ ανήκει στον ΟΑΣΠ, που είναι στις αρµοδιό-
τητες του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας. Τι θα κάνετε για
την κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει αυτό το ινστιτούτο;
Αυτό το µέλλον επιφυλάσσετε και για το Αστεροσκοπείο; 

Τέλος, γνωρίζουµε ότι το Αστεροσκοπείο και όλα τα ερευνη-
τικά κέντρα, είτε ήταν κάτω από το Παιδείας είτε κάτω από το
Ανάπτυξης, έχουν πληγεί ανεπανόρθωτα από την εφαρµογή των
πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην έρευνα, πολιτικών που
υπηρετήθηκαν από όλες τις µέχρι τώρα κυβερνήσεις, µε αποτέ-
λεσµα τη διαχρονική υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση, την
απαξίωση των υποδοµών τους και τη διάλυση εργασιακών δι-
καιωµάτων µε απογείωση της ευελιξίας των εργαζοµένων σε
αυτά. Ούτε το ΕΛΙΔΕΚ ούτε το «Ερευνώ – Καινοτοµώ» που ακού-
σαµε προηγουµένως έλυσαν αυτό το πρόβληµα. Ασπιρίνη στον
πονοκέφαλο ήταν και εµπαιγµός προς την ερευνητική κοινότητα. 

Το επιχείρηµα ότι η Κυβέρνηση υπονοµεύει τον ενιαίο χώρο
εκπαίδευσης και έρευνας δεν προστατεύει τα ερευνητικά κέντρα.
Αντίθετα, ο περιβόητος ενιαίος χώρος που τόσες αντιδραστικές
µεταρρυθµίσεις έχουν προχωρήσει στο όνοµά του, δεν αφο-
ρούσε ποτέ τους ερευνητές και τους υπόλοιπους εργαζόµενους.
Αφορούσε πάντα και εξαρχής τους επενδυτές και τους µονοπω-
λιακούς οµίλους. Για τους ερευνητές είναι και θα παραµείνει κα-
τακερµατισµένος, για να µην ελέγχουν στο τέλος ούτε καν το
έργο τους. Τέρµα πια οι αυταπάτες. Η πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην έρευνα ή η επίκληση των ορθών πρακτικών της δεν
αποτελούν ασπίδα. Είναι αυτή ακριβώς που µας έφερε ως εδώ.
Είναι ο πραγµατικός αντίπαλος. 

Και επειδή, λοιπόν, γνωρίζουµε όλα τα παραπάνω, αλλά δεν

γνωρίζουµε τις πραγµατικές στοχεύσεις της Κυβέρνησης, ζη-
τάµε την απόσυρση του άρθρου 19, έστω και τώρα, ώστε η χώρα
µας να συνεχίσει να έχει Αστεροσκοπείο και την ενίσχυση του
ρόλου του Αστεροσκοπείου µε διασφάλιση των θέσεων, των συν-
θηκών και των αντικειµένων εργασίας των εργαζοµένων σε αυτό,
επαρκή στελέχωση και σταθερή κρατική επιχορήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ(Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας, ο κ. Ευάγγελος Τουρνάς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που µου δίνετε τον λόγο έστω και εµβόλιµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα από πολλούς οµιλητές
κατά τη διάρκεια και των επιτροπών αλλά και σήµερα να µιλούν
για δικαιολογία όσον αφορά στην κλιµατική κρίση. Κάποιος είπε
για εφεύρηµα. Κάποια κυρία είπε ότι εν τέλει είναι το προκά-
λυµµά µας και ούτω καθ’ εξής. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ έχω να πω το εξής
και θα αναφερθώ µόνο στη φετινή χρονιά. Είδαµε σε όλα τα µήκη
και τα πλάτη της γης τεράστιες καταστροφές εξαιτίας της κλι-
µατικής κρίσης η οποία τρέχει µε µεγάλη ταχύτητα και δυστυχώς
µας έχει προσπεράσει. Είδαµε την ίδια στιγµή µέγα-πυρκαγιές
στον Καναδά να καίνε µια περιοχή, µια έκταση µεγαλύτερη κατά
µιάµιση φορά µεγαλύτερη από τη χώρα µας. Είδαµε στο Μάουι
να καίγεται µία πόλη και να χάνονται µαζί, να καίγονται, εκατόν
εννέα άνθρωποι. Είχαν και χίλιους αγνοούµενους σύµφωνα µε
το FBI. Την ίδια περίοδο είχαµε τεράστιες πυρκαγιές σε όλη την
Ευρώπη, στην Ισπανία, την Πορτογαλία. Στην Ισπανία, µέχρι και
τον περασµένο µήνα είδαµε µια µεγάλη πυρκαγιά στην οποία
κάηκαν και δύο άνθρωποι. Και, βέβαια, είχαµε και τις αντίστοιχες
πυρκαγιές και στην Ελλάδα. Εξαιτίας της κλιµατικής κρίσης,
όπως λένε, είχαµε τη µεγαλύτερη µέση αύξηση της θερµοκρα-
σίας στη λεκάνη της Μεσογείου σύµφωνα µε τους µετεωρολό-
γους και σύµφωνα µε τους επιστήµονες. 

Την ίδια στιγµή που είχαµε αυτές οι πυρκαγιές βιώναµε σε όλο
τον πλανήτη τεράστιες πληµµύρες. Τον µήνα Αύγουστο είδαµε
στη Νορβηγία να πληµµυρίζει µια τεράστια έκταση, να υπερχει-
λίζει ένα φράγµα και να εκκενώνονται δεκάδες χωριά. Να πληµ-
µυρίζει η Φρανκφούρτη, το αεροδρόµιο και ο υπόγειος
σιδηρόδροµος. Και, βέβαια, είδαµε πληµµύρες πρόσφατα στη
βόρεια Ιταλία, στην Αγγλία, στη Γαλλία από τυφώνα ο οποίος
προκάλεσε τεράστιες καταστροφές. Δυστυχώς και στην πατρίδα
µας είχαµε τον «Daniel» που προκάλεσε µεγάλες ζηµιές στη βό-
ρεια Ιταλία, βέβαια και στη Βουλγαρία, στην Τουρκία. Στη χώρα
µας έπεσαν δισεκατοµµύρια τόνοι νερού σε µια κλειστή λεκάνη,
όπου πληµµύρισαν ολοσχερώς σαράντα ένα χωριά, το νερό
έφτασε να καλύψει και τον δεύτερο όροφο σε αρκετά χωριά και
να προκαλέσει τεράστιες καταστροφές µε µία και µοναδική
δίοδο τον Πηνειό ποταµό. Το νερό αυτό παρέµεινε στην περιοχή
και, δυστυχώς, πληµµύρισε εκτός από τον κάµπο και την Κάρλα,
την αποξηραµένη λίµνη, στην οποία ακόµα και σήµερα παραµέ-
νουν τα νερά, και σύµφωνα µε τους επιστήµονες, ενδεχοµένως,
θα χρειαστούν µέχρι και δύο χρόνια για να γίνει η απορροή εκ
νέου. 

Και ενώ οι επιστήµονες µας λένε ότι τέτοια φαινόµενα εµφανί-
ζονται κάθε τριακόσια χρόνια, δυστυχώς µετά από δεκαπέντε
µέρες ξαναβιώσαµε ένα αντίστοιχο περιστατικό, ένα αντίστοιχο
συµβάν καταστροφικό και εκεί, στην Μαγνησία και ιδιαίτερα
πάνω από την πόλη του Βόλου. Αυτή είναι η κλιµατική κρίση. Ο
«Daniel» προχώρησε παρακάτω στη Λιβύη, όπου, δυστυχώς, κα-
τέστρεψε µία πόλη, όπου χάθηκαν περισσότεροι από δέκα χιλιά-
δες άνθρωποι. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να αναγνωρίσουµε, να αποδεχθούµε ότι
υπάρχει η κλιµατική κρίση, ότι υπάρχουν τα τεράστια φυσικά φαι-
νόµενα που προκαλούν και τεράστιες καταστροφές, έτσι ώστε
να προετοιµαστούµε κατάλληλα για να µπορέσουµε να αντιµε-
τωπίσουµε τις επιπτώσεις αυτής της κλιµατικής κρίσης. Και αυτό
κάνουµε στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας. Αυτό ξεκινήσαµε από όταν δηµιουργήθηκε στις 10 Σε-
πτεµβρίου του 2021 το εν λόγω Υπουργείο. Είµαστε καινούργιοι
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πράγµατι. Και αυτό γίνεται και µε τον ν.4662 /2020. Είναι κι αυτός
καινούργιος νόµος. Δοκιµάστηκε, δουλεύτηκε και σήµερα έρχε-
ται εδώ για να διορθώσει επιµέρους σηµεία κατά άρθρο, αλλά
και κυρίως για να βάλει κάποια καινούργια άρθρα τα οποία συµ-
βάλλουν στην πρόληψη. 

Γιατί η Πολιτική Προστασία έχει ρόλο στην πρόληψη, στον
συντονισµό, σε συνεργασία µε τους συναρµόδιους φορείς, έτσι
ώστε να βοηθήσουµε στην προετοιµασία και τη βελτίωση της αν-
θεκτικότητας. Διότι αυτό είναι το ζητούµενο. Η ανθεκτικότητα
έναντι του σεισµού, έναντι της πληµµύρας, έναντι της φωτιάς.
Μπορεί να µην είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου µας η µακρο-
πρόθεσµη πρόληψη και ενίσχυση της ανθεκτικότητας όµως συ-
νεργαζόµαστε µε τα συναρµόδια Υπουργεία. 

Τι κάνουµε στο κοµµάτι της πρόληψης; Κάτι που δεν γινόταν
επί πολλές δεκαετίες γιατί δεν είχε δοθεί έµφαση ή γιατί µεσο-
λάβησε η οικονοµική κρίση, η δεκαετία στην οποία πολλά πράγ-
µατα πάγωσαν. Εµείς θα πρέπει να τρέξουµε για να κάνουµε όλα
αυτά τα οποία δεν είχαν γίνει επί δεκαετίες. Τι κάνουµε, λοιπόν,
στον τοµέα της πρόληψης όσον αφορά τα πληµµυρικά µε έργα
τα οποία έχουν µελετηθεί, έχουν προετοιµαστεί και προχωράνε
στην υλοποίησή τους; 

Στα δασικά µε δράσεις έχουν ξεκινήσει από το 2021. Θυµίζω
τις Δρυάδες, ένα µικρό πρόγραµµα για καθαρισµούς κάποιων
περιαστικών δασών αξίας περίπου 10 εκατοµµυρίων ευρώ. Το
2022, ήρθε το Anti-Nero 1 µε 72 εκατοµµύρια ευρώ από το RRF,
από το Ταµείο Ανάκαµψης και από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Εβδοµήντα δυο εκατοµµύρια για καθαρισµούς περιαστικών
δασών, µικτών ζωνών, περιοχών πέριξ αρχαιολογικών χώρων. Και
προχωρήσαµε και φέτος µε άλλα 85 εκατοµµύρια ευρώ µε το
Anti-Nero 2. Είναι ένα πρόγραµµα δυναµικό που θα συνεχιστεί
και τα επόµενα χρόνια, έτσι ώστε να προστατεύσουµε τα δάση
µας κόβοντας δέντρα για να σώσουµε τα δάση ή καθαρίζοντας
τον υπόροφο, εκεί όπου έχει εγκαταλειφθεί διότι, δυστυχώς, τα
δάση µας έχουν εγκαταλειφθεί εδώ και δεκαετίες. Έχουν φύγει
οι άνθρωποι που δούλευαν στα δάση. Οι ρετσινοπαραγωγοί
πλέον δεν υπάρχουν, διότι δεν υπάρχει και χρήση του προϊόντος.
Δυστυχώς, έχουν φύγει οι αγρότες και οι άνθρωποι οι οποίοι ξύ-
λευαν και καθάριζαν, ακόµα και τους δασεργάτες τους οποίους
ψάχνουµε αυτή τη στιγµή για να προχωρήσουµε τα προγράµ-
µατα του Anti-Nero και δεν υπάρχουν οι αντίστοιχοι συνεταιρι-
σµοί για να µας βοηθήσουν. Εντούτοις, δουλεύουµε εντατικά και
προχωρούµε έτσι ώστε να καθαρίσουµε τα δάση µε συνεργασία
των δασικών υπηρεσιών που έχουν την ευθύνη της πρόληψης και
της προστασίας των δασών µε τις πυροσβεστικές υπηρεσίες. Συ-
νεργάζονται από κοινού εδώ και τρία χρόνια, έτσι ώστε να θω-
ρακίσουµε τα δάση αλλά και κυρίως να θωρακίσουµε τις µικτές
ζώνες, τις µικτές περιοχές όπου έχουµε αστικές και δασικές
ζώνες και παρουσιάζουν τη µεγάλη τρωτότητα. Αυτά στον τοµέα
της πρόληψης. 

Θα προχωρήσουµε µε τα συναρµόδια Υπουργεία. Συνεργαζό-
µαστε. Ήδη συντάσσονται οι νέοι χάρτες καθαρισµού για τον
επόµενο χρόνο. Όµως η προσπάθεια µας είναι να ενισχύσουµε
γενικότερα την Πολιτική Προστασία, το Πυροσβεστικό Σώµα που
αποτελεί τον κυρίαρχο επιχειρησιακό βραχίονα της Πολιτικής
Προστασίας αλλά και τους δήµους, τις κοινότητες, τους ΟΤΑ και
τους εθελοντές. 

Τι κάνουµε για την ενίσχυση του µηχανισµού; Πρώτα απ’ όλα
ενισχύουµε το Πυροσβεστικό Σώµα µε ανθρώπινο δυναµικό.
Έχουµε προχωρήσει σε ένα πραγµατικά θα έλεγα, στρατηγικό
σχεδιασµό για την ενίσχυση του Πυροσβεστικού Σώµατος κατ’
έτος, µε ανθρώπους οι οποίοι είναι κατάλληλοι και µπορούν να κά-
νουν τη δουλειά. Άκουσα από πολλές πλευρές, από πολλούς Βου-
λευτές οµιλητές να µιλούν για τριάµισι χιλιάδες, τέσσερις χιλιάδες
ακόµα και τεσσερισίµισι χιλιάδες κενά. Όχι δεν είναι αυτά τα κενά. 

Το Πυροσβεστικό Σώµα το 2019 αριθµούσε δεκατρείς χιλιάδες
επτακόσιες οργανικές θέσεις. Αυτές ήταν. Αυτές ήταν: Δεκατρείς
χιλιάδες επτακόσιες οργανικές θέσεις καλύπτοντας το 100%.
Παίρνανε και δυόµισι χιλιάδες εποχικούς το καλοκαίρι. Δεν σας
κρύβω -και πιστεύω κι εγώ και όλοι εν πάση περιπτώσει- ότι
υπάρχει η εποχικότητα, η ανάγκη ενίσχυσης του Πυροσβεστικού
Σώµατος κατά την αντιπυρική περίοδο. Βρήκαµε, λοιπόν, δεκα-

τρείς χιλιάδες επτακόσια άτοµα. Δεν φτάνανε. Βάλαµε, λοιπόν,
και έκαναν µία εµπεριστατωµένη µελέτη λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τα γεωγραφικά χαρακτηριστικά, τα στατιστικά δεδοµένα, τις οι-
κιστικές ζώνες, τα δασικά και όλα αυτά που χρειάζονται έτσι
ώστε να δούµε ποιος είναι ο πληθυσµός, η οργανική δύναµη που
χρειάζεται το Πυροσβεστικό Σώµα. Διαπιστώσαµε τότε σε πρώτη
φάση ότι χρειάζονται δεκαέξι χιλιάδες εξακόσια τριάντα άτοµα.
Αυτή ήταν η µελέτη την οποία περάσαµε πέρυσι, τη νοµοθετή-
σαµε κι έγινε µε προεδρικό διάταγµα η νέα οργανική. Βάσει
αυτής προχωρήσαµε πέρυσι και προσλάβαµε οκτακόσια τριάντα
δύο  άτοµα. Οι πεντακόσιοι ήταν η ΕΜΟΔΕ. 

Μας λένε να προσλάβουµε όλους τους εποχικούς. Όµως τότε
παύει και η εποχικότητα. Όµως χρησιµοποιούµε τη δεξαµενή των
εποχικών, να προσλάβουµε έµπειρους, εκπαιδευµένους, προερ-
χόµενους από τις Ένοπλες Δυνάµεις, από τις Ειδικές Δυνάµεις,
στελέχη σε κατάλληλη ηλικία, έτσι ώστε να µειώσουµε και τον
µέσο όρο ηλικίας. Καταλαβαίνετε ότι οι δασοκοµάντος θα πρέπει
να έχουν ειδικά προσόντα. Έτσι, λοιπόν, προσλάβαµε πέρυσι
πεντακόσιους δασοκοµάντος. Βάλαµε εκατόν τριάντα δύο πτυ-
χιούχους µε διαγωνιστικές διαδικασίες και βέβαια εντάχθηκαν
στο Σώµα οι διακόσιοι περίπου που αποφοίτησαν από τις παρα-
γωγικές σχολές του Πυροσβεστικού Σώµατος. Οκτακόσια
τριάντα δυο άτοµα πέρυσι. Φέτος προχωράµε επίσης στην πρόσ-
ληψη εννιακοσίων ανθρώπων. Διακόσιοι οι οποίοι πάλι εφέτος
βγήκαν από τις παραγωγικές σχολές και εξακόσιοι πενήντα που
έρχονται µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο που θα προσληφθούν ως
δασοκοµάντος, και πάλι βέβαια άλλοι πενήντα τους οποίους θα
προσλάβουµε σε ειδικότητες. Άρα, λοιπόν, µε ένα στρατηγικό
σχεδιασµό πέρυσι, φέτος και τα επόµενα χρόνια σχεδιάζουµε να
πιάσουµε σταδιακά την οροφή. 

Δεν µπορούµε να πάµε από τη µια στιγµή στην άλλη µε έναν
νόµο να προσλάβουµε τρεις χιλιάδες ή τέσσερις χιλιάδες άτοµα,
διότι δεν µπορούν να ενταχθούν, να εκπαιδευτούν και να αξιο-
ποιηθούν από το Πυροσβεστικό Σώµα. Πρέπει να πάµε σταδιακά.
Θα θυµίσω απλά ότι το 2011 µε τον νόµο 3938, τότε που ήταν
στη διακυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ προσελήφθησαν τέσσερις χιλιάδες
άτοµα. Οι  εποχικοί ήταν τρεις χιλιάδες τετρακόσιοι και εξακόσιοι
ήταν γενικά πολίτες. Αυτό δηµιούργησε ένα σοκ στο Πυροσβε-
στικό Σώµα, από το οποίο ακόµα δεν µπορεί να συνέλθει. Μπή-
καν χωρίς κριτήρια, χωρίς ηλικιακά όρια και αυτή τη στιγµή
έχουµε περίπου τετρακόσια άτοµα τα οποία είναι άνω των εξήντα
ετών. Κάποιοι είναι εβδοµήντα τεσσάρων ετών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Διακόσιοι εξήντα. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Είναι τετρακόσιοι. Έχω ακριβώς τα νού-
µερα. 

Εν πάση περιπτώσει, το θέµα είναι ότι δεν είναι µόνο αυτοί.
Είναι περίπου άλλοι χίλιοι διακόσιοι οι οποίοι δεν θα καταφέρουν
να πιάσουν τα συντάξιµα έτσι ώστε να βγουν µε µια ολοκληρω-
µένη σύνταξη. Θέλω να πω ότι αυτές οι ενέργειες πρέπει να γί-
νουν συντεταγµένα µε ένα σχέδιο σε βάθος χρόνου, έτσι ώστε
να είναι και αποδοτικές και να ενισχύουν ουσιαστικά το Πυρο-
σβεστικό Σώµα για να µην ικανοποιούµε απλά αιτήµατα. 

Όσον αφορά στις δασικές υπηρεσίες για τις οποίες άκουσα,
βεβαίως, ότι υπάρχει πρόγραµµα. Έχει ανακηρυχθεί. Υπάρχει
ΠΥΣ για την πρόσληψη πεντακοσίων µόνιµων υπαλλήλων από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος για τις δασικές υπηρεσίες και χιλίων
διακοσίων εποχικών διότι κι εκεί υπάρχει η ανάγκη της εποχικό-
τητας. Ακούστηκε ότι απολύσαµε περίπου τεσσερισήµισι έως
πέντε χιλιάδες δασικούς υπαλλήλους. Για να αποκαταστήσουµε
την αλήθεια, αυτό δεν ισχύει βέβαια. Αυτοί ήταν πέντε χιλιάδες
που προσλήφθηκαν µε ειδικό πρόγραµµα χρηµατοδοτούµενο
από την Ευρωπαϊκή Ένωση για συγκεκριµένους µήνες και για
συγκεκριµένη περίοδο. Όταν έληξε το πρόγραµµα αυτό αυτοί οι
άνθρωποι δεν ξαναµπήκαν, δεν ξαναζητήθηκε η συνδροµή τους.
Θέλω να πω ότι και σύµφωνα µε τις δασικές υπηρεσίες και τους
δασικούς δεν προσέφεραν κάτι διότι προσελήφθησαν µε κάποια
κριτήρια –πολύτεκνοι, για να λύσουµε ένα κοινωνικό πρόβληµα;-
αλλά δεν µπορούσαν να προσφέρουν εν τέλει στις δασικές υπη-
ρεσίες. Και αυτό σύµφωνα µε τα όσα κατέθεσαν οι ίδιες οι δασι-
κές υπηρεσίες.  
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Θέλω να τονίσω ότι βρισκόµαστε σε συνεργασία µε τις δασι-
κές υπηρεσίες εδώ και τρία χρόνια. Καθόµαστε µαζί και στο τρα-
πέζι του σχεδιασµού των επιχειρήσεων αλλά και στο πεδίο της
επιχείρησης γιατί ο σκοπός των δασικών επιχειρήσεων, των δα-
σικών υπαλλήλων, που είναι η προστασία του δάσους και η πρό-
ληψη του δάσους, µαζί µε τους πυροσβέστες που είναι η
καταστολή, είναι κοινός. Άρα, λοιπόν, προχωράµε σ αυτό το κοµ-
µάτι. 

Βεβαίως ενισχύουµε την Πολιτική Προστασία στο σύνολό της
µε ένα πρόγραµµα 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Είναι το πρό-
γραµµα «ΑΙΓΙΣ» το οποίο περιλαµβάνει τριάντα εννέα υποπρο-
γράµµατα τα οποία ήδη έχουν επεξεργαστεί. Κάποια από αυτά
βρίσκονται στην προκήρυξη όπως τα τετρακόσια οχήµατα επί συ-
νόλου χιλίων οκτακοσίων οχηµάτων που θα αποκτήσει το Πυρο-
σβεστικό Σώµα για να αντικαταστήσει τα παλιά. Ο διαγωνισµός
είναι για δεύτερη φορά στον αέρα µε καλύτερες προϋποθέσεις
έτσι ώστε να µην κηρυχθεί άγονος. Και, βέβαια, βγαίνει στον
αέρα ο διαγωνισµός για την προµήθεια είκοσι πέντε  ελαφρών
αµφίβιων αεροσκαφών, αεροσκαφών επιτήρησης, ελικοπτέρων.

Είναι ένα πρόγραµµα που χρηµατοδοτείται µε 2,2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης, από την Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων και από το νέο ΕΣΠΑ. Με αυτό θα βοηθήσουµε
και την ΕΜΥ, για την οποία ακούστηκαν πολλά, µε προγράµµατα
100 εκατοµµυρίων, έτσι ώστε να εκσυγχρονιστεί και να µπορεί
να παράγει πιο σύγχρονα και αποτελεσµατικά προϊόντα, να
έχουµε το nowcasting, να έχουµε την επιστηµονική οµάδα και
από το Αστεροσκοπείο -γιατί τους θέλουµε κοντά µας, τους χρει-
αζόµαστε- και από την ΕΜΥ αλλά και από τον ΟΑΣΠ που ήδη έχει
έρθει. 

Απλά θα θυµίσω όταν ξεκινήσαµε να φέρουµε τον ΟΑΣΠ στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας υπήρ-
χαν πάµπολλες αντιδράσεις, πλην όµως, εν τέλει, το εγχείρηµα
πέτυχε οι ίδιοι είναι ευχαριστηµένοι κανείς δεν τους φίµωσε και
δεν ανέστειλε τη δράση τους και τις προβλέψεις τους όσον
αφορά τον σεισµό και, βέβαια, προχωράµε και το πρόγραµµα για
πρώτη φορά της αντισεισµικής πρόληψης µε τους πρωτοβάθµι-
ους αντισεισµικούς ελέγχους το οποίο έχει νοµοθετηθεί και, βέ-
βαια, χρηµατοδοτείται µε 32 περίπου εκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα, λοιπόν, κανένας δεν πρόκειται να φιµώσει κανέναν. 
Κύριε Πρόεδρε, ξεπέρασα λίγο το χρόνο και σας ευχαριστώ

πολύ για την ανοχή. Θα κλείσω λέγοντας για τον µηχανισµό ενα-
έριας διάσωσης. Είναι ένα πολύ σηµαντικό εγχείρηµα και έρχεται
να προστεθεί στα ήδη υπάρχοντα. Άκουσα και εδώ πολλά να λέ-
γονται όσον αφορά την έρευνα, τη διάσωση και τις αεροδιακο-
µιδές.

Βεβαίως, υπάρχει ένα σύστηµα µε δέκα βάσεις ανά την Ελ-
λάδα που καλύπτεται από το ΕΚΣΕΔ, το οποίο έχει την ευθύνη
για την έρευνα και τη διάσωση και, βέβαια, τα µέσα αυτά που
διατίθενται σε αυτές τις βάσεις, ανάλογα µε τις απαιτήσεις που
προκύπτουν, µπορούν να διατεθούν και για τις αεροδιακοµιδές.
Πέραν τούτων υπάρχουν και τα εναέρια µέσα της Πολεµικής Αε-
ροπορίας στην Ελευσίνα αλλά και τα τέσσερα εναέρια µέσα -τα
δύο ελικόπτερα και τα δύο αεροσκάφη- του ΕΚΑΒ τα οποία επί-
σης εδρεύουν στην Ελευσίνα και τα οποία επιχειρούν ανά την
Ελλάδα για τις αεροδιακοµιδές. 

Ο «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος», ο Εθνικός Μηχανισµός
που, πραγµατικά, φτιάχνεται στη µνήµη αυτού του παιδιού που
χάθηκε, -δυστυχώς και άδικα και οφείλουµε να το παραδεχθούµε
όλοι- εκείνη την εποχή, τον Ιανουάριο του 2022, δηµιουργήθηκε,
ουσιαστικά, για να βοηθήσει το Πυροσβεστικό Σώµα από αέρος
στην έρευνα και διάσωση που είναι αποστολή της ΕΜΑΚ. Θελή-
σαµε τότε, λοιπόν, πριν από έναν χρόνο περίπου, να φτιάξουµε
αυτόν το µηχανισµό αποκλειστικά για τη διάσωση ανθρώπων κιν-
δυνευόντων σε βουνά, σε χαράδρες, σε λαγκάδια, σε ποτάµια,
στο δρόµο και ούτω καθεξής. Και, βέβαια, µε έξι βάσεις σωστά
κατανεµηµένες, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, φτιαγµένος
ο σχεδιασµός από τους επιχειρησιακούς οι οποίοι γνωρίζουν το

θέµα της Πολεµικής Αεροπορίας, της Πυροσβεστικής, αλλά και
των υπολοίπων φορέων που εµπλέκονται σε αυτό το κοµµάτι, και
εµείς δεν είχαµε παρά να το εγκρίνουµε. Το φέραµε, το νοµοθε-
τήσαµε και στο δρόµο µάς προέκυψε η ανάγκη ότι, αφού θα
έχουµε έναν µηχανισµό και θα περιµένει να διασώσει κάποιον
που κινδυνεύει -που σε αυτές τις περιπτώσεις στατιστικά είναι
µικρός ο αριθµός- θα έπρεπε να αξιοποιηθεί και για την αεροδια-
κοµιδή. 

Άρα, λοιπόν, έρχεται επικουρικά στο υφιστάµενο σύστηµα του
ΕΚΑΒ να συµβάλλει και να βοηθήσει αυτός ο νέος µηχανισµός
τον οποίος φτιάχνουµε. Και για τον σκοπό αυτό φτιάχνουµε και
ειδικό unit στο ΕΣΚΕΔΙΚ, στο Εθνικό Κέντρο Συντονισµού και Δια-
χείρισης Κρίσεων, για να διαχειρίζεται αυτά τα περιστατικά.

Θέλω να πω ότι, προφανώς, υπάρχουν και εδώ ελλείψεις τις
οποίες αναγνωρίζουµε, και γι’ αυτό ακριβώς προχωράµε στην
ίδρυση αυτού του µηχανισµού. Να προσθέσω στο σηµείο αυτό
ότι δεν είναι εύκολο να γίνει ένας τέτοιος µηχανισµός που θέλει
και χρόνο. Φανταστείτε να πάµε να αγοράσουµε τα έξι ελικό-
πτερα τα οποία θα µας στοιχίσουν περίπου -άκουσα κάτι νού-
µερα- 200 εκατοµµύρια ευρώ. Και τα έξι δεν φτάνουν για να έχω
διαθεσιµότητα 100%, θα χρειαστώ, λοιπόν, τουλάχιστον οκτώ.
Άρα, πρέπει να υπολογίσουµε το κόστος προµήθειας, συντήρη-
σης, υποστήριξης και, βέβαια, και τον χρόνο που θα χρειαστούµε
για να ετοιµάσουµε όλους αυτούς τους πιλότους. Αυτή τη στιγµή
να σας πω ότι η αεροπορία ετοιµάζει το ανθρώπινο δυναµικό που
χρειάζεται για να καλύψει τις δικές της ανάγκες. Λοιπόν, θα κα-
θυστερήσουµε αρκετά πηγαίνοντας να φτιάξουµε εκ του µηδε-
νός όλον αυτόν το µηχανισµό. 

Για να προλάβουµε, λοιπόν, και να έχουµε όσο το δυνατόν
συντοµότερα αυτόν τον µηχανισµό σε αρχική φάση και στη συ-
νέχεια να δούµε πώς µπορούµε να τον επεκτείνουµε, τι κάνουµε;
Λέµε θα πάµε κατά τα πρότυπα των ενοικιάσεων, των µισθώσεων
που κάνουµε στα εναέρια µέσα για τη δασοπυρόσβεση, θα προ-
χωρήσουµε µέσω της NSPA, να νοικιάσουµε αυτό το πακέτο των
ελικοπτέρων µε τους πιλότους, τους µηχανικούς, τους διασώ-
στες, τους επειγοντολόγους και όλους αυτούς που θα χρει-
αστούµε, εν πάση περιπτώσει, έτσι ώστε να ξεκινήσουµε να το
δουλεύουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Αυτό είναι το σκεπτικό. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω πως πιστεύω ότι πρέπει να
προχωρήσει, ειδικά, αυτό το σχέδιο νόµου, γιατί είναι ανάγκη για
τη χώρα µας να εκσυγχρονιστούµε. Επίσης, να τονίσω ότι δεν το
κάναµε µόνοι µας. Στείλαµε ανθρώπους, είδαν πώς λειτουργεί
σε πρότυπα, στην Ελβετία και στην Αυστρία και έπειτα ήρθαν και
στήνουµε αυτόν τον µηχανισµό. 

Στο σηµείο αυτό, θέλω να πω ότι όλες οι τροποποιήσεις που
έρχονται για τον ν.4662, αλλά και οι νέες διατάξεις -τα νέα
άρθρα- έρχονται για να ενισχύσουν την πολιτική προστασία, να
την ενισχύσουν στον τοµέα της πρόληψης όπου, κυρίως, προσα-
νατολίζονται αυτές οι τροποποιήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για να καταθέσετε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα
πολύ. 

Με βάση αυτά τα οποία ακούστηκαν στις επιτροπές, καταθέτω
κάποιες µικρές νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής

Προστασίας κ. Βασίλειος Κικίλιας καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Nα φωτοτυπηθούν
και να δοθούν στους συναδέλφους εισηγητές και ειδικούς αγο-
ρητές και σε όποιον άλλον επιθυµεί.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Ιωάννης Λοβέρδος.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα σας. 
Άκουσα προηγουµένως τον αξιολογότατο συνάδελφο κ. Κα-

ζαµία, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλεύσης Ελευθερίας,
να αναφέρεται στις χθεσινές συναντήσεις του Πρωθυπουργού
και του Προέδρου της Τουρκίας Ερντογάν εδώ στην Αθήνα και
να εκφράζει τις επιφυλάξεις του για τα όσα έγιναν χθες. 

Θα πρέπει να παραδεχθούµε, κύριε Καζαµία -και απευθύνοµαι
σε όλη τη Βουλή- ότι χθες ήταν µια καλή µέρα για τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις, ανεξάρτητα από τις όποιες επιφυλάξεις µπο-
ρεί να έχει ο καθένας. Ασφαλώς, επιφυλάξεις θα έχουµε πάντα
όταν έχουµε να κάνουµε µε έναν αναξιόπιστο, µέχρι στιγµής, γεί-
τονα όπως είναι η Τουρκία. Παρ’ όλα αυτά, όµως, πρέπει να πα-
ραδεχθούµε ότι η πορεία της χώρας είναι να αναπτυχθούν οι
σχέσεις καλής γειτονίας και εµπιστοσύνης και να συνεχίσουµε
προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Αυτό είναι το ζητούµενο για εµάς και για τα εθνικά µας συµ-
φέροντα, µε την προϋπόθεση, βέβαια, ότι θα έχουµε την ίδια αν-
ταπόκριση και από την πλευρά της Τουρκίας. Τις επιφυλάξεις τις
κατανοώ, αλλά χτες ήταν µια καλή µέρα για τις ελληνοτουρκικές
σχέσεις και αυτό πρέπει να το παραδεχθούµε. Δεν αφορά ούτε
την Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, ούτε τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη, ούτε εµένα, ούτε κανέναν άλλον, αφορά ολόκληρη την Ελ-
λάδα. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Δυστυχώς -και πρέπει να το πω- αυτή η καλή µέρα, η πολύ
καλή µέρα για την εξωτερική µας και την εθνική µας πολιτική,
αµαυρώθηκε από την έκρηξη βίας, για µια ακόµη φορά -µε πρό-
σχηµα έναν αγώνα βόλεϊ στου Ρέντη- της λεγόµενης οπαδικής
βίας. Δεν µιλάµε πια για οπαδική βία. Μιλάµε για οργανωµένες
συµµορίες εγκληµατιών που προσπαθούν να τροµοκρατήσουν
την ελληνική κοινωνία. Και αυτό δεν πρόκειται να τους περάσει. 

Κατ’ αρχάς και εγώ -εκ µέρους όλων των συναδέλφων µου που
βρίσκονται εδώ- θέλω να εκφράσω τη βαθιά µου οδύνη για τον
σοβαρότατο τραυµατισµό ενός νεαρού παλικαριού, ενός τριαν-
τάχρονου αστυνοµικού, ο οποίος αυτή τη στιγµή δίνει τη µάχη
για τη ζωή του στο Νοσοκοµείο της Νίκαιας. Και όλοι πρέπει να
εκφράσουµε αυτή την οδύνη, όµως, να µη µείνουµε µόνο στην
οδύνη. Πρέπει να εκφράσουµε την αποφασιστικότητά µας, ως
Κυβέρνηση, ως Βουλή των Ελλήνων, ως ελληνική κοινωνία και να
δείξουµε ότι αυτά τα φαινόµενα -που δεν είναι πια χουλιγκανι-
σµός, δεν είναι παραστρατηµένα παιδάκια, είναι τροµοκράτες,
εγκληµατίες, που θέλουν να τροµοκρατήσουν την ελληνική κοι-
νωνία- δεν θα περάσουν. Αυτού του είδους η τροµοκρατική δρα-
στηριότητα δεν θα περάσει στην ελληνική κοινωνία και αυτή
πρέπει να είναι η απόφασή µας.

Σήµερα συζητάµε, φίλες και φίλοι, συναδέλφισσες και συνά-
δελφοι, κυρίες και κύριοι, ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο. Η κλι-
µατική αλλαγή, µαζί µε το µεταναστευτικό και την τεχνητή
νοηµοσύνη, είναι οι τρεις µεγάλες προκλήσεις που θα αντιµετω-
πίσει τα επόµενα χρόνια, ενδεχοµένως τις επόµενες δεκαετίες,
ίσως και τους επόµενους αιώνες όλη η ανθρωπότητα, και η Ελ-
λάδα και ολόκληρος ο κόσµος. Αυτή η µεγάλη αλλαγή που επέρ-
χεται στη ζωή µας, στην καθηµερινότητά µας µάς δοκιµάζει
όλους. Δεν εξαρτάται από την Ελλάδα µόνη της να αντιµετωπίσει
την κλιµατική αλλαγή. Δεν το µπορούµε αυτό. Χρειάζεται µια συ-
νολική πανανθρώπινη πολιτική. Δεν ξέρω αν θα καταλήξουµε σε
αυτή. 

Εκείνο που ξέρω είναι ότι η Ελλάδα πρέπει κατά το µέτρο του
δυνατού -δεν µπορούµε να το καταφέρουµε απολύτως- να είναι
θωρακισµένη απέναντι σε αυτά τα φαινόµενα. Και για αυτόν τον
λόγο µέχρι το 2020 που έσκασε η τροµακτική πανδηµία του
COVID η Ελλάδα δεν είχε προετοιµαστεί –η αλήθεια είναι αυτή-
στον βαθµό που έπρεπε. Για αυτό είχαµε µια Γενική Γραµµατεία
Πολιτικής Προστασίας πολύ υποβαθµισµένη. 

Ήταν απόφαση αυτής της Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη, να δηµιουργήσει το Υπουργείο Κλιµατικής
Αλλαγής και Πολιτικής Προστασίας και να κάνει ό,τι είναι δυνα-
τόν για να αντιµετωπίσουµε αυτά τα φαινόµενα. Τα αντιµετωπί-
σαµε; Άλλοτε περισσότερο, άλλοτε λιγότερο, άλλοτε δεν τα
καταφέραµε. Είχαµε φέτος µια πολύ σκληρή χρονιά, πράγµατι.
Δοκιµαστήκαµε πάρα πολύ σκληρά. Και για αυτό φέρνουµε σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο σκοπό έχει να βελτιώσει την κα-
τάσταση, να συγκροτήσει ακόµα καλύτερα και να ενισχύσει το
αρµόδιο Υπουργείο, να συντονίσει καλύτερα τους φορείς και να
φέρνει βελτιώσεις όπου µπορεί. 

Εγώ προσωπικά, διαβάζοντας το νοµοσχέδιο και ακούγοντας
αυτά που ειπώθηκαν και από τους αρµόδιους Υπουργούς και από
τον εξαιρετικό εισηγητή µας, τον Στέφανο τον Γκίκα, δεν κατά-
λαβα σε ποιο πράγµα διαφωνούµε. Όλα όσα έρχονται, είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση, και ο µηχανισµός των αεροδιακοµιδών,
και της αεροπροστασίας και η ενίσχυση της Πυροσβεστικής και
τα νέα φυλάκια δασοπυρόσβεσης. 

Όλα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, ακόµη και αυτό για το
οποίο άκουσα πολλές αντιδράσεις εδώ, για την ένταξη του Εθνι-
κού Αστεροσκοπείου και της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρε-
σίας στο Υπουργείο. Δηλαδή το Υπουργείο θα έχει την εποπτεία,
δεν θα αλλάξει ο τρόπος µε τον οποίο λειτουργούν αυτές οι υπη-
ρεσίες. Θα συνεχίσουν να έχουν την επιστηµονική τους δραστη-
ριότητα οι επιστήµονες που εργάζονται και στην ΕΜΥ και στο
Αστεροσκοπείο. Δεν θα τους φιµώσει κανείς. Κανείς δεν θα τους
φιµώσει. Αντίθετα τους θέλουµε συµµέτοχους. Αυτό είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση. Δεν καταλαβαίνω τις αντιδράσεις που
υπάρχουν. 

Αν κάτι θα έπρεπε να πούµε για αυτό το µείζον ζήτηµα, είναι -
και το λέω µετά πάσης γνώσεως- αν αυτό το πολύ φιλόδοξο νο-
µοσχέδιο που καταθέτει σήµερα η ηγεσία του Υπουργείου
Κλιµατικής Αλλαγής -και που καλώ όλους µας να το ψηφίσουµε-
θα µπορέσει να εφαρµοστεί στο σύνολό του. Γιατί, κακά τα ψέ-
µατα, από την ψήφιση ενός νοµοσχεδίου, µέχρι την εφαρµογή
του -που είναι πάρα, µα πάρα πολύ δύσκολο όταν µπαίνουν και
πολλές υπηρεσίες µέσα- υπάρχει µια απόσταση. Εκεί πράγµατι
να µας δοκιµάσετε και να µας κρίνετε. Αυτό δέχοµαι να µας το
πείτε. Αλλά όχι να λέτε: το απορρίπτουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Δεν υπάρχει τίποτα το µεµπτό σε αυτό το νοµοσχέδιο. Αντίθετα
πρέπει όλοι να το υποστηρίξουµε. 

Βέβαια ο Εµµανουήλ Ροΐδης τι έλεγε; Έλεγε ότι έναν νόµο
πρέπει να φέρει η Βουλή και να ψηφιστεί: να εφαρµόζονται οι
νόµοι. Ε, λοιπόν, εµείς και τον φέρνουµε τον νόµο και θα τον
εφαρµόσουµε για την προστασία της ελληνικής κοινωνίας και την
προστασία της πατρίδας µας, που πάνω από όλα για αυτό υπάρ-
χουµε όλοι εδώ µέσα, για να υπηρετούµε την πατρίδα και το κοι-
νωνικό σύνολο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λοβέρδο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γιώργος Στύλιος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό

νοµοσχέδιο αναβαθµίζει την πολιτική προστασία σε όλες τις βαθ-
µίδες της. Προχωρά σε ένα ουσιαστικό βήµα για τη δηµιουργία
ενός αποτελεσµατικού συστήµατος διαχείρισης κρίσεων µε τα
εξής: Πρώτον, συµπληρώνει την εθνική µας στρατηγική, δεύτε-
ρον, απλοποιεί, οµογενοποιεί και καθετοποιεί τις δοµές της πο-
λιτικής προστασίας και τρίτον, δηµιουργεί τη βάση για τον
επιχειρησιακό µας σχεδιασµό, µε σκοπό να προστατέψει την αν-
θρώπινη ζωή, τις περιουσίες, το φυσικό πλούτο της πατρίδας
µας και µε στόχο να συντονίσει και να ελέγξει το έκτακτο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο ενσωµατώνει εµ-
πειρία δεκαετιών στη διαχείριση φυσικών καταστροφών, όπως
πληµµύρες, πυρκαγιές και άλλα, µαθήµατα επίπονα που λάβαµε
ως κράτος, ακόµα και µε απώλειες ανθρώπινων ζωών. Επικαιρο-
ποιεί το σύστηµα πολιτικής προστασίας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τα ιστορικά, στατιστικά και επιστηµονικά στοιχεία που έχουν συλ-
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λεγεί εδώ και δεκαετίες, εµπειρία που, σε συνδυασµό µε την τε-
χνογνωσία από άλλες χώρες, δηµιουργούν έναν νέο µηχανισµό.
Και εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εντοπίζεται η αξία του
σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Το νοµοσχέδιο είναι βαθιά µεταρρυθµιστικό, διότι προσπαθεί
να ανταποκριθεί στη µεγάλη πρόκληση των καιρών µας, την κλι-
µατική κρίση. Εκπληρώνει την υπόσχεση που δώσαµε στους Έλ-
ληνες πολίτες για µια άλλη Ελλάδα, για ένα κράτος
αποτελεσµατικό και σύγχρονο, για ένα κράτος που παρέχει
ασφάλεια και προστασία στους πολίτες. Για αυτόν τον λόγο λή-
φθηκε η απόφαση αναβάθµισης της Γενικής Γραµµατείας Πολι-
τικής Προστασίας σε Υπουργείο, µε εξασφαλισµένη τη
χρηµατοδότηση και πόρους και όλα τα απαραίτητα µέσα, όπως
είναι το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» -και άλλα προγράµµατα, τα οποία
ανέφεραν πολύ αναλυτικά οι Υπουργοί- το οποίο παρέχει σε
όλους όσους επιχειρούν τα πιο σύγχρονα και κατάλληλα µέσα,
τα καλύτερα δυνατά όπλα. 

Η πολιτική ηγεσία, λοιπόν, σχεδιάζει, εκπονεί στρατηγικές,
θέτει προτεραιότητες, δηµιουργεί θεσµούς και δοµές και παρέ-
χει τα µέσα. Στη συνέχεια έρχονται οι άνθρωποι του κρατικού µη-
χανισµού, της Πυροσβεστικής, των Σωµάτων Ασφαλείας, της
αυτοδιοίκησης που αναλαµβάνουν να κάνουν πράξη αυτές τις
στρατηγικές. Με τις νέες ρυθµίσεις το βασικό όργανο, το «war
room» της πολιτικής προστασίας, το Ενιαίο Συντονιστικό Κέντρο
Επιχειρήσεων Και Διαχείρισης Κρίσεων αποκτά αυξηµένες δυνα-
τότητες. Γίνεται, λοιπόν, µια στρατηγική επιλογή. 

Δίνεται προτεραιότητα στην πρόληψη, στην πρόγνωση, στην
προετοιµασία και τη δηµιουργία δοµών σε όλους τους βαθµούς
της διοίκησης. Συγκεκριµένα συστήνεται µία µόνιµη Επιτροπή
Εκτίµησης Κινδύνου για ακραία καιρικά φαινόµενα, στελεχωµένη
από ειδικούς επιστήµονες, ώστε να αξιολογεί κάθε ακραίο φαι-
νόµενο µε το οποίο ερχόµαστε αντιµέτωποι και να καθορίζει το
σχέδιο δράσης. 

Κυρίες και κύριοι, θέλω να σας µεταφέρω την εµπειρία µου από
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ως αρµόδιος
Υφυπουργός για την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Σε κάθε προγραµ-
µατική περίοδο ένα µεγάλο ποσό που δίνεται, εκχωρείται στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, µε τελικούς δικαιούχους µόνο τους δή-
µους της χώρας, για αντιπυρική προστασία. Το ποσό αυτό ανέρ-
χεται σε 200 εκατοµµύρια ευρώ. Διακόσια εκατοµµύρια ευρώ,
λοιπόν, το 2014 - 2020 και 200 εκατοµµύρια ευρώ έχουµε προβλέ-
ψει -το γνωρίζω ο ίδιος προσωπικά διότι υπέγραψα το στρατηγικό
σχέδιο της ΚΑΠ- και για την επόµενη περίοδο 2023 - 2027. Δυστυ-
χώς, ένα µεγάλο µέρος από αυτά τα χρήµατα, κοντά στα 70 εκα-
τοµµύρια ευρώ δεν έχουν απορροφηθεί. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Αυτό είναι το κράτος µας µέχρι σήµερα. 

Γίνεται, λοιπόν, µια µεγάλη αλλαγή. Δίνονται αυξηµένες δυνα-
τότητες στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας για να διασφαλί-
σει την πρόληψη, µε τα εξής: Να διενεργεί ελέγχους για την
τήρηση των µέτρων πρόληψης από τους ΟΤΑ κατ’ αρχάς και δεύ-
τερον να αξιολογεί την ετοιµότητα σε τοµείς, όπως η αντιπυρική
προστασία και η αντιπληµµυρική θωράκιση. Με απλά λόγια απο-
κτά αυξηµένες δυνατότητες, αλλά και ευθύνες. Επιπλέον δηµι-
ουργεί σε δήµους και περιφέρειες τµήµατα και διευθύνσεις
πολιτικής προστασίας, δοµές µόνιµες µε υποχρεωτική θητεία
τουλάχιστον πέντε έτη για όσους τις στελεχώσουν, οι οποίοι θα
παρακολουθήσουν ειδική εκπαίδευση. 

Αξιοποιεί όλους τους διαθέσιµους πόρους και το ανθρώπινο
δυναµικό. Δηµιουργεί ένα ολιστικό σύστηµα πολιτικής προστα-
σίας. Οι πολίτες έχουν κι αυτοί τον δικό τους ρόλο και τη δικιά
τους ευθύνη στην πολιτική προστασία. 

Δηµιουργούνται, λοιπόν, µητρώα εξοπλισµού και ανθρώπων,
που µπορούν να συνεισφέρουν σε έκτακτες καταστάσεις και σε
καταστάσεις έκτακτης ανάγκης. Μιλώ για τους εµπειρογνώµο-
νες. Ταυτόχρονα, ο καθορισµός των οικοπέδων, η µη εκτέλεση
επικίνδυνων εργασιών κατά την αντιπυρική περίοδο είναι υπο-
χρέωση όλων. Η µη συµµόρφωση θα πρέπει να τιµωρείται και γι’
αυτόν τον λόγο αυστηροποιούνται οι ποινές µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέλος ενισχύεται και αναβαθµί-
ζεται ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης.

Δυστυχώς, ο χαµός ενός νέου ανθρώπου, του Ερµή Θεοχαρό-
πουλο στα Τζουµέρκα, στην Άγναντα, στη δική µου περιοχή ανέ-
δειξε τις διαχρονικές ελλείψεις του κράτους µας στην έρευνα και
τη διάσωση. 

Η δηµιουργία του θεσµικού πλαισίου από την Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη το 2022 αποδεικνύει στην πράξη τη βού-
ληση να δηµιουργηθεί ένας οργανωµένος µηχανισµός και ένα
κράτος οργανωµένο και αποτελεσµατικό. Είχα συζητήσει πάρα
πολλές ώρες µε τους αρµόδιους στην Πυροσβεστική τι συνέβη
σε εκείνο το τραγικό δυστύχηµα. Η αλήθεια είναι ότι δεν υπήρχε
θεσµικό πλαίσιο. Γνωρίζω προσωπικά ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός παρενέβη, έδωσε την εντολή επικοινώνησε µε όλους και είπε
να προχωρήσουµε, να φτιάξουµε το θεσµικό πλαίσιο, κάτι που
το λιγότερο που µπορούµε να κάνουµε. 

Κυρίες και κύριοι, η κλιµατική κρίση αποτελεί µια συλλογική
κοινή απειλή. Τις επόµενες δεκαετίες υπολογίζεται πως θα βρε-
θούµε αντιµέτωποι µε ακόµα πιο ακραία καιρικά φαινόµενα. Οι
επιστήµονες, οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, οι διεθνείς οργα-
νισµοί συµφωνούν σε αυτό. Στο µέλλον οι φυσικές καταστροφές
θα δοκιµάσουν τις υποδοµές και το παραγωγικό µας µοντέλο.
Έχουµε χρέος απέναντι σε αυτή την απειλή να προετοιµα-
στούµε, να δηµιουργήσουµε το θεσµικό πλαίσιο, τον µηχανισµό
και τις δοµές συντονισµού που θα προστατέψουν τους πολίτες,
τις περιουσίες τους και τον φυσικό πλούτο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο κάνει ένα ακόµα βήµα προς αυτή την
κατεύθυνση. Αξίζει όλοι να το στηρίξουµε. Υπάρχουν πολλά που
µπορούν ακόµα να γίνουν. Σας το είπε ο Υπουργός στην επι-
τροπή. Είµαστε εδώ, προτείνετε, φέρτε, είµαστε εδώ για να προ-
χωρήσουµε και σε άλλες αλλαγές. 

Είναι, λοιπόν, µια µάχη διαρκής. Μπορείτε να καταθέσετε και
εσείς τις προτάσεις σας και γι’ αυτόν τον λόγο σας ζητώ να στη-
ρίξετε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Στύλιο.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ.
Αγγελική Δεληκάρη.

Μετά, τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Μάντζος. Θα µιλήσει και ο τε-
λευταίος συνάδελφος και τον λόγο θα πάρει ο κ. Ξανθόπουλος
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Θα πάµε µετά
σε δευτερολογίες όσων εκ των Ειδικών Αγορητών και Εισηγητών
επιθυµούν και θα κλείσει ο Υπουργός.

Κυρία Δεληκάρη, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

να εκφράσω και εγώ µε τη σειρά µου τις ευχές µου για ταχεία
ανάρρωση στον αστυνοµικό, θύµα της οπαδικής βίας. 

Οι νέες συνθήκες που διαµορφώνει η κλιµατική κρίση απαιτούν
εκ µέρους µας προσαρµοστικότητα, ευελιξία και αποτελεσµατι-
κότητα. Αυτό το τρίπτυχο θεωρώ πως υπηρετεί και το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, το οποίο συζητάµε σήµερα. 

Τα πρόσφατα γεγονότα της Θεσσαλίας, µε τις πρωτοφανείς
σε ένταση βροχοπτώσεις και τα προβλήµατα που προκάλεσαν,
οι καταστροφικές πυρκαγιές του καλοκαιριού, διάφορα ακραία
φαινόµενα που εµφανίζονται το τελευταίο χρονικό διάστηµα ολο-
ένα και συχνότερα καθιστούν επιτακτική ανάγκη την ύπαρξη
αυτού του µηχανισµού, που υπηρετεί τόσο την πρόληψη όσο και
την αντιµετώπιση των καταστάσεων έκτακτης ανάγκης. Η δηµι-
ουργία του Εθνικού Μηχανισµού Διαχείρισης Κρίσεων και Αντι-
µετώπισης Κινδύνων είναι εκ των πραγµάτων επιβεβληµένη. 

Η πρωτοβουλία αυτή έχει δύο άξονες. Ο µεν πρώτος είναι η
πρόληψη, ενώ ο δεύτερος είναι η αντιµετώπιση. Κύριος γνώµο-
νας όπως και σε κάθε άλλη παρέµβαση είναι η προστασία της
ανθρώπινης ζωής και η ασφάλεια των πολιτών. Γι’ αυτό και όλα
τα εργαλεία που είναι διαθέσιµα σήµερα και τα επιτεύγµατα της
τεχνολογίας θα αξιοποιηθούν ακόµη περισσότερο. Το «112» το
οποίο έχει δώσει ήδη δείγµατα γραφής, η δυνατότητα για τηλερ-
γασία προκειµένου να αποφευχθούν άσκοπες µετακινήσεις, η
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προληπτική αναστολή υπαίθριων εκδηλώσεων και άλλα είναι ερ-
γαλεία που σώζουν ανθρώπινες ζωές. 

Η σύσταση της Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου θα βοηθήσει
κατά τη γνώµη µου ώστε να επιτυγχάνεται µια ορθότερη εκτί-
µηση του δυνητικού αποτυπώµατος ενός επικίνδυνου φυσικού
καιρικού φαινοµένου, µε αποτέλεσµα ο κρατικός µηχανισµός να
τίθεται στο ανάλογο επίπεδο ετοιµότητας.

Πέρα από αυτά, όµως, τα συντονιστικά όργανα πολιτικής προ-
στασίας γίνονται πιο συµπεριληπτικά µε τη συµµετοχή πρόσθε-
των συνδέσµων από τον ΑΔΜΗΕ και τους τηλεπικοινωνιακούς
παρόχους. 

Το σχέδιο νόµου βέβαια, περιλαµβάνει και πολλά ακόµη καίρια
σηµεία. Θα αναφέρω ενδεικτικά µόνο την προσθήκη της δυνα-
τότητας επίταξης, µεταξύ άλλων έκτακτων µέτρων, κατά το στά-
διο της ειδικής πολιτικής κινητοποίησης. Το οπλοστάσιο της
αντιµετώπισης κρίσεων εµπλουτίζεται σηµαντικά. Οι πρόσφατες
φυσικές καταστροφές αποτελούν και ένα κρίσιµο καµπανάκι για
την επιτάχυνση των διαδικασιών για την τροποποίηση και βελ-
τίωση του µηχανισµού που διαχειρίζεται τις κρίσεις, που προκα-
λούν τα ακραία καιρικά φαινόµενα. Ο µηχανισµός αυτός σε
αγαστή συνεργασία µε τους δήµους και τις περιφέρειες ανταπο-
κρίνεται στις νέες προκλήσεις. 

Επιτρέψτε µου να εστιάσω και στον Εθνικό Μηχανισµό Εναέ-
ριας Έρευνας και Διάσωσης. Η χώρα µας διαθέτει ένα εξαιρετικά
ορεινό ανάγλυφο µε µεγάλα βουνά, τα οποία επισκέπτονται δε-
κάδες χιλιάδες άνθρωποι κατά τη διάρκεια του έτους για ορει-
βασία και άλλες παρεµφερείς δραστηριότητες. Δεν είναι λίγα τα
ατυχήµατα που κατά καιρούς έχουν συµβεί, δυστυχώς, ορισµέ-
νες φορές µε τραγική κατάληξη. Είναι νωπή στη µνήµη µου κάτι
που πιστεύω πως ισχύει και για τις περισσότερες και τους περισ-
σότερους συναδέλφους στην Αίθουσα αυτή, η απώλεια του Ερµή
Θεοχαρόπουλου, η οποία ήταν και µια ακόµη αφορµή για τη θέ-
σπιση αυτού του µηχανισµού. Δεν καταφέραµε να σώσουµε τον
Ερµή. Όµως είναι ζήτηµα τιµής να φτιάξουµε έναν µηχανισµό
που θα µας επιτρέψει να περιορίσουµε ή και να αποτρέψουµε
στο µέλλον την απώλεια ανθρώπινης ζωής. Ο χρόνος απόκρισης
των δυνάµεων διάσωσης είναι υψίστης σηµασίας παράµετρος.
Γι’ αυτό και τα εναέρια µέσα διαδραµατίζουν εξέχοντα ρόλο.
Όσο πιο γρήγορα επέµβουµε τόσο περισσότερες πιθανότητες
επιβίωσης θα υπάρχουν. Φυσικά είναι σαφές πως οι αεροδιακο-
µιδές θα αφορούν και στην προσέγγιση όταν απαιτείται σε πε-
ριοχές δυσπρόσιτες. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα για το γεγονός πως στην Καβάλα θα βρί-
σκεται µία από τις βάσεις ετοιµότητας για τα εναέρια µέσα του
µηχανισµού. Θεωρώ ότι είναι µια ιδιαίτερα σωστή επιλογή και
από γεωγραφικής άποψης και εξυπακούεται πως προοδευτικά
οι βάσεις ετοιµότητας θα µπορούν να αυξηθούν µε ακόµη περισ-
σότερα µέσα που θα τίθενται στην υπηρεσία της ασφάλειας των
πολιτών, των Ελλήνων και των ξένων επισκεπτών της χώρας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν οι εξελίξεις ακολουθούν
τέτοιους ιλιγγιώδεις ρυθµούς, όταν τα ακραία καιρικά φαινόµενα
δείχνουν την επικινδυνότητά τους για τις ανθρώπινες ζωές και
τις περιουσίες, για την ασφάλεια και την ποιότητα ζωής των πο-
λιτών, θα πρέπει και η δική µας αντίδραση να είναι αποτελεσµα-
τική, να βρίσκουµε λύσεις ολοκληρωµένες και ρεαλιστικές.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας υπηρετεί στο έπακρο αυτόν τον σκοπό
και γι’ αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Γυµνάσιο Κατερίνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο και
καλά Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµήτριος Μάντζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλώς ήρθατε, παιδιά. Σας εύχοµαι καλή πρόοδο και κάθε

καλό. 
Θα επαναλάβω κάτι το οποίο είπα και το πρωί από τη θέση µου

στη σύµβαση που κυρώσαµε. Θα επαναλάβω κι από αυτό εδώ το
Βήµα τις σκέψεις µας και τη συµπαράστασή µας στον άτυχο νέο
αστυνοµικό που χτυπήθηκε από ένα ακόµα τυφλό χτύπηµα οπα-
δικής βίας µέσα σε χώρο αθλητισµού, τη συµπαράστασή µας σε
όλους τους εργαζόµενους στα σώµατα ασφαλείας που καθηµε-
ρινά διακινδυνεύουν τη ζωή τους και τη σωµατική τους ακεραι-
ότητα και τις ευχαριστίες µου -όπως έκανε και ο συνάδελφος µας
Βουλευτής και γιατρός του ΕΣΥ Ανδρέας Πουλάς νωρίτερα- στο
προσωπικό του Γενικού Κρατικού Νοσοκοµείου Νίκαιας για τον
αγώνα που δίνουν για τον άτυχο αστυνοµικό, αλλά και για κάθε
συµπολίτη µας οι οποίοι τιµούν µε την αυταπάρνησή τους την
ιστορία και την κοινωνική αποστολή του δηµόσιου συστήµατος
υγείας. 

Επιτέλους, πίσω από την ανάληψη πολιτικών ευθυνών για την
οπαδική βία, που πια λαµβάνει χαρακτηριστικά όχι απλής κοινω-
νικής παθογένειας αλλά οργανωµένου εγκλήµατος, θα πρέπει να
υπάρξουν και συγκεκριµένες απτές πράξεις µέσα από ένα δια-
κοµµατικό εθνικό διάλογο και συναίνεση.

Όπως συναίνεση απαιτείται στην εξωτερική µας πολιτική, όταν
αυτή πράγµατι εντάσσεται σε µια σταθερή και ωφέλιµη για τη
χώρα µακροπρόθεσµη στρατηγική. Αυτό είναι το πρίσµα, αυτό
είναι το κριτήριο αξιολόγησης κάθε βήµατος στις σχέσεις µε
κάθε γειτονική χώρα, ένα λόγο παραπάνω µε την Τουρκία λόγω
της έντασης πολλών δεκαετιών και των τελευταίων ιδίως χρό-
νων.

Γι’ αυτό, ναι, είναι και αξιολογείται ως θετική η χθεσινή ηµέρα,
διότι επιβεβαίωσε τον ανοιχτό δίαυλο επικοινωνίας και τις δυνα-
τότητες ενός ανοιχτού και παραγωγικού διαλόγου µε την Τουρ-
κία. Ασφαλώς χρειάζεται ενηµέρωση. Ασφαλώς χρειάζεται
µελέτη από όλους µας, όχι µόνο του κειµένου της διακήρυξης,
αλλά και κάθε µιας από τις διµερείς συµφωνίες που υπογράφη-
καν χθες σε επίπεδο Υπουργείων. Ασφαλώς χρειάζεται νηφαλιό-
τητα και ρεαλισµός από εδώ και στο εξής. Απαιτείται πλήρης και
βαθιά επίγνωση των αντιλήψεων της άλλης πλευράς και πάντως
χρειάζεται επιµονή στις εθνικές πάγιες γραµµές για τη µία και
µόνη διαφορά της οριοθέτησης υφαλοκρηπίδας και Αποκλειστι-
κής Οικονοµικής Ζώνης στο Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο.
Ζητήµατα εθνικής κυριαρχίας, αυτονοήτως, δεν µπορούν και δεν
πρέπει από καµµία Κυβέρνηση να τεθούν προς διαπραγµάτευση
µε την Τουρκία ούτε ως κύρια, αλλά ούτε και ως παρεπόµενα.

Υπό αυτή την έννοια, θα αναµένουµε την ενηµέρωση που πλη-
ροφορούµαστε ότι έχει ζητήσει ο Υπουργός των Εξωτερικών
προς την αρµόδια επιτροπή της Βουλής και θα παρακολουθούµε
στενά και υποστηρικτικά στον βαθµό και στην έκταση που όλοι
εργαζόµαστε και προωθούµε τα εθνικά µας συµφέροντα.

Μιλώντας για εθνικό συµφέρον, µας προκαλεί ωστόσο -και
πρέπει να σταθώ- µεγάλη ανησυχία και προβληµατισµό πως για
µια ακόµη φορά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φαίνεται
ότι χρησιµοποιεί το ΤΑΙΠΕΔ ως τον απόλυτο µηχανισµό µεταφο-
ράς δηµόσιας περιουσίας σε µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα. 

Προχωρεί η πώληση περαιτέρω ποσοστού µετοχών του ελλη-
νικού δηµοσίου µέσω του Χρηµατιστηρίου στα ΕΛΠΕ καταργών-
τας στην πράξη τον δηµόσιο έλεγχο της εταιρείας. Μάλιστα, η
µεθόδευση υποδηλώνεται και µε την τροπολογία που ψηφίστηκε
µόλις πριν από λίγες ηµέρες µε την οποία αίρεται η πρόβλεψη
για τον προσυµβατικό έλεγχο για την πώληση µετοχών εισηγµέ-
νων εταιρειών από το ΤΑΙΠΕΔ. Κοινώς, αντί να υπάρχει προσυµ-
βατικός έλεγχος από κλιµάκιο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, θα
αρκεί η γνωµοδότηση ενός πιστωτικού ιδρύµατος ή µιας ΕΠΕΥ
σχετικά µε το δίκαιο και εύλογο της συναλλαγής.

Δεν µπορούµε να ξέρουµε τι είναι αυτό που ενόχλησε την Κυ-
βέρνηση σε σχέση µε το Ελεγκτικό Συνέδριο. Δεν µπορούµε να
ξέρουµε αν είναι αυτό που υπονόησε ο Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας. Σε κάθε περίπτωση, αυτό που βλέπουµε είναι µια βιασύνη
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να παρακαµφθεί ο δικαστικός προσυµβατικός έλεγχος, να παρα-
καµφθεί µάλιστα µε µια γνώµη µιας τράπεζας -αυτό είναι εξαιρε-
τικά προβληµατικό- και αναρωτιόµαστε ποιοι είναι αυτοί που
βιάζονται και γιατί. Διότι αυτή η ρύθµιση πράγµατι έρχεται την
παραµονή, όπως αποδεικνύεται από χθες, των εξελίξεων στα
ΕΛΠΕ, ενός οµίλου ο οποίος έχει σηµαντικό θετικό αποτύπωµα
στο ΑΕΠ της χώρας, συµβάλλει θετικά µε την κερδοφορία του
στην εθνική οικονοµία και αποτελεί κρίσιµο παράγοντα για την
ενεργειακή ασφάλεια της χώρας. Αλήθεια, πότε προλάβατε την
τροπολογία; Πότε προλάβατε να πάρετε τη γνωµοδότηση της
τράπεζας; Πότε προλάβατε να κάνετε τη συναλλαγή;

Ξέρετε, είναι πολύ προβληµατικό το ότι επιµένει αυτή η Κυ-
βέρνηση σε µια αποτυχηµένη συνταγή αποχώρησης του δηµο-
σίου από κρίσιµους κλάδους της οικονοµίας, όπως των ΕΛΠΕ,
που έχουν γεωπολιτικό και γεωστρατηγικό, αν θέλετε, σηµαντικό
ρόλο να διαδραµατίσουν. Και πραγµατικά είµαστε βέβαιοι ότι δεν
θα µάθουµε ποτέ τις απόψεις και τις παραδοχές του ΤΑΙΠΕΔ και
του συµβούλου του σε σχέση µε αυτή τη συγκεκριµένη συναλ-
λαγή.

Θυµίζω ότι όταν επί ΣΥΡΙΖΑ µάθαµε για ένα λάθος –τότε- του
ΤΑΙΠΕΔ ως προς την παράταση της σύµβασης για τον διεθνή αε-
ρολιµένα Αθηνών το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας µιλούσε για
σκάνδαλο και ζητούσε δικαστική διερεύνηση. Κι εγώ αναρωτιέ-
µαι, µετά το 2019 όλα είναι καλά στο ΤΑΙΠΕΔ και στο Υπερταµείο
και πρέπει και τα δύο να λειτουργούν ερήµην της Βουλής και της
κοινωνίας, χωρίς καµµία ελάχιστη λογοδοσία και, µάλιστα, αντί-
θετα στις διεθνείς τάσεις και παρά τα όσα βιώνουµε στον τοµέα
της ενέργειας µε την ιδιωτικοποίηση που συνέβη και που δυστυ-
χώς το κόστος επωµίζονται οι Έλληνες πολίτες, οι Έλληνες κα-
ταναλωτές;

Θα παρακολουθούµε στενά και αυτή τη νέα υπόθεση και θα
επανέλθουµε και µέσα στη Βουλή.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί, όπως ειπώθηκε ήδη
από τον ειδικό αγορητή µας, παραδοχή της αποτυχίας του νόµου
που ισχύει ήδη από το 2020 που η ίδια η Κυβέρνηση ψήφισε υπό
την προηγούµενη εκδοχή της στην προηγούµενη θητεία της,
αλλά µε δική της ευθύνη δεν έχει τεθεί ποτέ σε λειτουργία. Όπως
είπε ο Ανδρέας Πουλάς είναι παγκόσµια πρωτοτυπία να τροπο-
ποιείται σήµερα ένας νόµος που ποτέ δεν εφαρµόστηκε και, άρα,
ποτέ δεν αξιολογήθηκε γιατί δεν µπορούσε να εφαρµοστεί, διότι
το Υπουργείο που δηµιουργήθηκε δεν είχε ποτέ τις εκτελεστικές
αρµοδιότητες να τον υλοποιήσει. Ωστόσο, το ίδιο Υπουργείο τον
τροποποιεί.

Είναι ένα νοµοθέτηµα το οποίο υλοποιείται µέσα σε ασφυκτικά
χρονικά πλαίσια. Προσπάθησα και νωρίτερα επί της διαδικασίας
να αναρωτηθώ, και το επαναλαµβάνω, το εξής. Όταν όλος ο πλα-
νήτης µιλάει για την κλιµατική κρίση ως κορυφαία παγκόσµια
πρόκληση, όταν ζούµε και ζήσαµε στη χώρα µας, στην πόρτα
µας, στις περιοχές µας, στα νησιά µας, στον Κάµπο της Θεσσα-
λίας, φυσικές καταστροφές, όταν η Πολιτική Προστασία ανάγε-
ται, και σωστά, σε κοµβική κρατική λειτουργία, δεν θα έπρεπε
αυτό το σχέδιο νόµου να έχει λάβει τη σηµασία που του πρέπει
και του αξίζει;

Έχουν γίνει τόσες συζητήσεις σε επίπεδο Αρχηγών σε αυτή
εδώ τη Βουλή. Έγινε πρόσφατα συζήτηση δικής µας επίκαιρης
επερώτησης, παρουσία του Πρωθυπουργού και των Πολιτικών
Αρχηγών. Δεν άξιζε σ’ αυτό το σχέδιο νόµου κάτι πολύ καλύτερο,
µια πιο σοβαρή και εκτεταµένη συζήτηση και όχι στριµωγµένη
µετά από ένα διήµερο φορολογικό σχέδιο νόµου; Δεν άξιζε πε-
ρισσότερη διαβούλευση µε τους φορείς, όχι µόνο µέσα στην αρ-
µόδια επιτροπή, την προηγούµενη Δευτέρα, αλλά ευρύτερα στην
κοινωνία;

Επί της ουσίας: Δηµιουργούνται νέες γραφειοκρατικές δοµές
σε ένα ήδη δαιδαλώδες θεσµικό σύστηµα, αντί να δηµιουργή-
σουµε ένα ολιστικό εθνικό σχέδιο για τη διαχείριση των ακραίων
καιρικών φαινοµένων. Σας είπαµε και νωρίτερα ότι µε τη σύ-
σταση πολλών επιτροπών διαφαίνεται µια προσπάθεια της Κυ-
βέρνησης να διαχύσει περαιτέρω τις ευθύνες, παρά το γεγονός
ότι ο µηχανισµός παραµένει στην πραγµατικότητα αναποτελε-
σµατικός, δυσκίνητος και δυσλειτουργικός.

Εµείς θεωρούµε ότι αυτό που χρειαζόµαστε είναι ένας αποτε-

λεσµατικός µηχανισµός αντιµετώπισης των φαινοµένων στο
πεδίο και της πολιτικής προστασίας και της πρόληψης πριν την
εκδήλωση των φαινοµένων και πάντως όχι περισσότερη γραφει-
οκρατία.

Για παράδειγµα, έχουµε µιλήσει πολλές φορές και αξιώνουµε
και επιδιώκουµε την πραγµατική αναβάθµιση της Δασικής Υπη-
ρεσίας, όχι τη στελέχωσή της µε νέες υποεπιτροπές και ζητούµε
την αναβάθµισή της και στην πρόληψη και στην καταστολή. 

Δυστυχώς, αυτό δεν το είδαµε ούτε σήµερα. Είναι ένα σχέδιο
νόµου, το οποίο είναι προσανατολισµένο στην καταστολή για
άλλη µια φορά και όχι στην πρόληψη, όπως και ο προηγούµενος
νόµος του 2020 ήταν σε λάθος προσανατολισµό, της καταστο-
λής και όχι της πρόληψης! 

Αναφέραµε ότι εµείς δίνουµε ως χώρα το 83% των χρηµατο-
δοτήσεων -λέει η WWF µε µελέτη της- στην καταστολή και µόνο
το 17% στην πρόληψη. Αυτό πρέπει να ανατραπεί. Πρέπει να θε-
ραπευθεί προς διεθνείς βέλτιστες πρακτικές. Οι όποιες προλη-
πτικές δράσεις λέτε ότι υπάρχουν µέσα στο σχέδιο νόµου δεν
είναι πραγµατική πρόληψη σε χρόνο πραγµατικά κρίσιµο, που
είναι πολύ πριν την εκδήλωση των φαινοµένων, αλλά είναι δρά-
σεις, οι οποίες τοποθετούνται χρονικά λίγο πριν την εκδήλωση
των φαινοµένων και µετά από αυτή. 

Άρα οι προληπτικές αυτές δράσεις που εισάγετε δεν αφορούν
σε αυτό που λέµε εµείς «πρόληψη», δηλαδή, στην οργάνωση της
κοινωνίας, του κρατικού µηχανισµού και των δοµών πολιτικής
προστασίας προ της εκδήλωσης του φαινοµένου µε βάση τα επι-
στηµονικά δεδοµένα και στοιχεία. 

Μιλώντας για επιστήµη, θα επαναλάβω κάτι που λέµε πολύ
συχνά, αλλά φοβάµαι ότι δεν το συµµεριζόµαστε όλοι σε αυτή
την Αίθουσα. Την κλιµατική κρίση δεν µπορείς να την αντιµετω-
πίσεις παρά µόνο µε τη συνδροµή της επιστήµης. Η επιστήµη εν-
τόπισε το φαινόµενο, το ανέδειξε απέναντι σε πολιτικά και
επιχειρηµατικά συµφέροντα. Την επιστήµη πρέπει να εµπιστευ-
τούµε για την αντιµετώπιση της κρίσης. Την επιστήµη να µην την
πολεµήσουµε, να µην την αµφισβητήσουµε, όπως έγινε ακόµη
και από Υπουργούς της Κυβέρνησης µε τα πρόσφατα µετεωρο-
λογικά δεδοµένα στις µεγάλες πυρκαγιές.

Γι’ αυτό, ακριβώς, θεωρούµε και ύποπτη και αµφιλεγόµενη και
απορριπτέα την απόφασή σας να µεταφέρετε το Εθνικό Αστερο-
σκοπείο και την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία στη δοµή του
Υπουργείου σας χωρίς να µας εξηγήσετε παρά µόνο µε γενικές
και αόριστες αναφορές στην αιτιολογική έκθεση σε τι αποσκοπεί
αυτή η µεταφορά. Δεν µας δώσατε µία έστω πραγµατική αιτιο-
λογία είτε επιστηµονική είτε διοικητική. Άλλωστε, έχουν εγερθεί
πάρα πολλές ισχυρές αντιδράσεις από την επιστηµονική κοινό-
τητα και από τα στελέχη της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και
Καινοτοµίας του Υπουργείου Ανάπτυξης, αλλά και από τους επι-
στήµονες.

Άκουσα τον αξιότιµο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Πλει-
οψηφίας να µιλάει για γκρίνια συνδικαλιστών. Όχι, δεν είναι
δράκα γκρινιάρηδων συνδικαλιστών ο διευθυντής του Εθνικού
Αστεροσκοπείου ή τα Σωµατεία των Ελλήνων Ερευνητών. Δεν
τους λες και δράκα συνδικαλιστών. 

Άραγε θα µπορούσε να σκεφθεί κανείς ότι αυτή η διοικητική
αλλαγή δεν οφείλεται τελικά και δεν συνδέεται µε το γεγονός ότι
οι κυβερνητικοί παράγοντες αµφισβήτησαν τα επιστηµονικά στοι-
χεία του Εθνικού Αστεροσκοπείου, αναφορικά µε τα καταστρο-
φικά αποτελέσµατα των πυρκαγιών, που έπληξαν τη χώρα µας;
Δεν είναι εύλογο να βλέπει κανείς πίσω από αυτή την επιλογή,
σε συνάρτηση µε τις συµπεριφορές που προανέφερα, µια προ-
σπάθεια εργαλειοποίησης και ελέγχου συγκεκριµένων επιστηµο-
νικών φορέων; 

Διότι, προχωρείτε µεν σε αποκέντρωση της ευθύνης, µέσα από
τις διάφορες επιτροπές και τη γραφειοκρατία, αλλά συγκεντρώ-
νετε τον έλεγχο ακόµη και των κρίσιµων ερευνητικών υποδοµών
της χώρας, κρίσιµων για την ανάπτυξη, για την αγροτική παρα-
γωγή, κρίσιµων για την άµυνα. 

Την ίδια ώρα, η Ελλάδα σύρεται στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, επειδή δεν έχει υποβάλει εγκαίρως τους αντιπληµ-
µυρικούς χάρτες, ενώ υπήρχαν µελέτες στα συρτάρια των
Υπουργείων. Ενώ πανεπιστήµια και φορείς χτυπούσαν το καµπα-
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νάκι του κινδύνου. Προειδοποιούσαν. Αφήσατε τη Θεσσαλία
χωρίς µελέτη, χωρίς προστασία, απροστάτευτη στο ακραίο φαι-
νόµενο! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική κρίση και η πολιτική
προστασία είναι ζητήµατα που πρέπει να ενώνουν και όχι να δι-
χάζουν. Θα συµφωνήσω µε αυτό που είπατε, κύριε Υπουργέ. Άλ-
λωστε, θεωρούµε ότι η Αντιπολίτευση σε αυτά τα ζητήµατα
πρέπει να είναι πάντοτε δηµιουργική και γόνιµη. Έτσι, εµείς, λει-
τουργούµε. Εµείς καταθέτουµε προτάσεις και στην επιτροπή και
στον δηµόσιο διάλογο, ευρύτερα, µέσα και έξω από το Κοινο-
βούλιο. 

Ήµασταν και είµαστε παρόντες στην αντιµετώπιση των προ-
κλήσεων. Είµαστε περήφανοι που είµαστε το πρώτο κόµµα, το
οποίο µίλησε σε τούτη εδώ τη χώρα για την κλιµατική κρίση, όταν
πολλοί στην κοινωνία -και κοιτάζω τα νέα παιδιά- κάποτε έλεγαν
ότι δεν υπάρχει κλιµατική κρίση. Ακόµη και σήµερα το λένε: Δεν
υπάρχει κλιµατική κρίση. Θα ζήσουµε αιώνια σε έναν παράδεισο,
που ό,τι και να κάνουµε σε αυτόν τον πλανήτη, δεν θα βρούµε
ποτέ τις συνέπειες µπροστά µας.

Και όµως, οι συνέπειες είναι εδώ, είναι στην πόρτα µας. Είµα-
στε περήφανοι που µε Πρόεδρο τότε τον Γιώργο Παπανδρέου
µιλήσαµε για την κλιµατική κρίση. Είµαστε περήφανοι που ο ση-
µερινός Πρόεδρός µας, ο Νίκος ο Ανδρουλάκης, είναι εκείνος ο
οποίος εισηγήθηκε στο Ευρωκοινοβούλιο το rescEU, τον µηχα-
νισµό πολιτικής προστασίας που βοηθά τη χώρα µας σήµερα και
µε παροχή εξοπλισµού και προσωπικού, αλλά και µε παροχή τε-
χνικής βοήθειας. Στο επίπεδο της πρόληψης µπορούµε να τον
αξιοποιήσουµε περισσότερο τον rescEU, . Και είµαστε περήφα-
νοι που η αείµνηστη Πρόεδρός µας, η Φώφη Γεννηµατά, εισηγή-
θηκε από αυτό εδώ το Βήµα τη θεσµοθέτηση κλιµατικού νόµου
στην πατρίδα µας και τον υιοθέτησε η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Άρα η δική µας η ατζέντα για το περιβάλλον είναι διαφανής,
είναι συµπεριληπτική, είναι ανοιχτή και είναι µεταρρυθµιστική.
Κατατείνει σε µία έννοια που είναι διεθνής και είναι κρίσιµη για
το µέλλον µας, στην έννοια της ανθεκτικότητας. Το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής επιδιώκει να εισφέρει µε τις προτάσεις του στον
εθνικό διάλογο προς την κατεύθυνση της δηµιουργίας ενός απο-
τελεσµατικού µοντέλου αντιµετώπισης και διαχείρισης των κρί-
σεων για να είναι η κοινωνία µας και οι επόµενες γενιές
ανθεκτικές από τις επόµενες κρίσεις. 

Δεν δεχόµαστε η χώρα µας να είναι ευάλωτη σε κάθε είδους
κρίση, πανδηµική ή υγειονοµική ευρύτερα, οικονοµική και κλιµα-
τική. Δεν µας αξίζει αυτό το µέλλον και οφείλουµε όλοι µαζί, όλες
οι πολιτικές δυνάµεις, να δουλέψουµε προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Άρα ανθεκτικότητα της κοινωνίας απέναντι στις κρίσεις,
διότι ναι, το είπε και ο κ. Τουρνάς, το φαινόµενο είναι διεθνές,
είναι παγκόσµιο, αφορά σε όλο τον πλανήτη, όχι µόνο στην Ελ-
λάδα, δεν πληρώνουµε µόνο εµείς το µάρµαρο της κλιµατικής
κρίσης. Όµως, ναι, η κλιµατική κρίση φταίει για το φαινόµενο. Για
το µέγεθος των επιπτώσεων, όµως, φταίει το κράτος, διότι µπο-
ρεί να έχεις ακραία φαινόµενα, αλλά πρέπει να έχεις προετοιµα-
σµένο κράτος, προετοιµασµένο όχι για τα δεδοµένα τα
µετεωρολογικά προ εικοσαετίας, αλλά για τα δεδοµένα τα σηµε-
ρινά και της επόµενης εικοσαετίας.

Το πλέον χαρακτηριστικό παράδειγµα -και δεν µπορώ να το
παραλείψω- είναι οι πυρκαγιές. Στην Ελλάδα φέτος κάηκαν πε-
ρισσότερα από ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χιλιάδες στρέµ-
µατα. Δεύτερη χειρότερη θέση ως προς το µέσο όρο καµένης
επιφάνειας την περίοδο 2006 - 2022 και την πρώτη στην Ευρώπη
για το 2023 σε καµένες εκτάσεις. Η Ελλάδα φέτος είχε λιγότερες
εστίες φωτιάς και είχε περισσότερη καταστροφή δασικού πλού-
του από προηγούµενα χρόνια. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι όσο
δεν επενδύουµε στην προετοιµασία και στην προστασία το κό-
στος αποκατάστασης θα είναι πολλαπλάσιο. Άρα το κράτος απο-
δείχθηκε ότι είχε ανεπιτυχή στρατηγική και αναποτελεσµατικό
σχεδιασµό. 

Και το λέµε αυτό όταν έχουµε ακόµα και αυτόνοµο Υπουργείο,
που εµείς το χειροκροτήσαµε και το στηρίξαµε ότι αποκτήσαµε
αυτόνοµο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας. Είναι ένα αυτόνοµο Υπουργείο, όµως, που η σηµερινή πο-

λιτική ηγεσία -ορθώς κατά τη γνώµη µας- λέει ότι είναι ένα άδειο
κέλυφος, διότι δεν έχει όλες τις υπουργικές αποφάσεις εκδώσει,
δεν έχει οργανόγραµµα καν. 

Και ξέρετε η φύση δεν µπορεί να περιµένει την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας πότε θα εκδώσει υπουργικές αποφάσεις και
πότε θα χορηγήσει οργανόγραµµα στο αρµόδιο Υπουργείο,
ώστε αυτό να αρχίσει να λειτουργεί. Ένα σύγχρονο κράτος δεν
µπορεί πουθενά στον κόσµο να παρακολουθεί µοιρολατρικά την
αλλαγή του κλίµατος. Οφείλει να προσαρµόζει τις πολιτικές δια-
χείρισης και να οχυρώνεται έναντι των συνεπειών. 

Άρα η προσπάθεια να παρουσιάσουµε εµείς τουλάχιστον, ως
κόµµα της Αντιπολίτευσης, ένα σχέδιο αναπτύσσεται και στους
τρεις άξονες της πολιτικής προστασίας και στην πρόληψη και
στην καταπολέµηση και στην αποκατάσταση µιας φυσικής κατα-
στροφής. Και άρα θεωρούµε για παράδειγµα ότι πρέπει οπωσ-
δήποτε να υπάρξει αλλαγή στο µοντέλο της πρόληψης και στη
χρηµατοδότηση, αλλά και στο σχεδιασµό µε άµεσες ενέργειες,
µε προτεραιοποίηση των περιοχών υψηλού κινδύνου, µε προτε-
ραιοποίηση των περιοχών υψηλής αξίας και µοναδικότητας,
όπως είναι η Δαδιά, την υιοθέτηση ενός τρίπτυχου για τη διαχεί-
ριση των δασών και των οικοσυστηµάτων της χώρας µε στρατη-
γικές ανθεκτικότητας.

Για την αντιµετώπιση, συµµετοχή της δασικής υπηρεσίας µε
επιτελικό ρόλο και στην κατάσβεση και στην πρόληψη. Υπάρχει
πλούτος γνώσης στη δασική υπηρεσία και στα παλαιότερα στε-
λέχη αυτής και να ενεργοποιηθούν τα πυροφυλάκια, να εκσυγ-
χρονιστούν, τα drones να υπάρξουν, να λειτουργήσουν τα
πληροφοριακά συστήµατα και ένα ενιαίο γεωπληροφοριακό σύ-
στηµα µε όλο το αγροτικό και δασικό δίκαιο. Να γνωρίζουν οι δυ-
νάµεις και οι αρχές πώς και πότε µπορούν να αξιοποιήσουν το
δίκτυο.

Και τέλος, αλλαγή στο µοντέλο της αποκατάστασης. Προστα-
σία και αποκατάσταση των καµένων εκτάσεων να µη γίνεται µε
τα κριτήρια και τους όρους του παρελθόντος, αλλά µε βάση τις
κλιµατικές συνθήκες που θα επικρατούν από εδώ και στο µέλλον
και να σχεδιάζουµε την αποκατάσταση µε βάση τις ασφαλείς
προβλέψεις των κλιµατικών µεταβολών ανά περιοχή και ανά οι-
κοσύστηµα στη χώρα. 

Και τέλος, κάτι που ακούστηκε, να υπάρχει συνέργεια µε τις
δράσεις της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, ώστε να βελτιώνονται
οι παρόχθιες ζώνες, αυτές που είναι και πιο ευάλωτες σε πληµ-
µύρες και να προστατεύονται αυτές από πληµµύρες.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω και ευχαριστώ για την ανοχή
σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνώση υπάρχει, λύσεις υπάρ-
χουν. Αυτό που ζητείται είναι και η πολιτική βούληση, γιατί η κλι-
µατική κρίση είναι µια αδιαπραγµάτευτη πραγµατικότητα και
είναι επιταγή για δράση, όχι δικαιολογία για ανεπάρκεια ή
αφορµή για πειράµατα. Ενηµέρωση, εκπαίδευση και έµφαση
στην πρόληψη.

Όσο η Κυβέρνηση -οποιαδήποτε κυβέρνηση- και όσο η πολι-
τεία επενδύει µόνο στην καταστολή και στην αποκατάσταση και
αφήνει σε δεύτερο επίπεδο και τρίτο επίπεδο την πρόληψη και
κυρίως, όσο γυρίζει την πλάτη στην επιστήµη δεν θα µετράµε αν-
τίστροφα ως την επόµενη νοµοθετική αλχηµεία, αλλά ως την
επόµενη φυσική καταστροφή.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ.

Μάντζο.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.

Ελευθέριος Κτιστάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πολύ σύντοµος, δεδοµένου ότι τελειώνει ο κύκλος

των οµιλητών από πλευράς Βουλευτών.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, µε το κύριο µέρος, το βασικό

µέρος του νοµοσχεδίου αυτού επιχειρείται από το Υπουργείο, µε
έµφαση την πρόληψη, να ανταπεξέλθει και να προσαρµοστεί στις
καινούργιες απαιτήσεις και τις καινούργιες προκλήσεις.

Γιατί είναι ανάγκη να γίνει αυτό; Είναι ανάγκη να γίνει αυτό,
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γιατί, όπως είδαµε στις µεγάλες καταστροφές της Θεσσαλίας,
δευτερευόντως του Έβρου και της Ρόδου, τα φαινόµενα είναι
αυξηµένης έντασης, πρωτόγνωρης, µοναδικής έντασης.

Βέβαια, δεν είναι µοναδικά στην Ελλάδα. Εντελώς πρόσφατα,
προ ηµερών, αναφέρω ότι έκλεισε για τέσσερις-πέντε µέρες το
αεροδρόµιο του Μονάχου ακριβώς από χιόνι. Επαναλαµβάνω
του Μονάχου στη Γερµανία, τη χώρα της Γερµανίας, που όλοι
ξέρουµε τη δηµόσια διοίκηση και πώς λειτουργεί.

Θα επικεντρώσω, όµως, σε δύο συγκεκριµένες ρυθµίσεις οι
οποίες θεωρώ ότι αφορούν πιο άµεσα στους πολίτες.

Το άρθρο 31, µε το οποίο εισάγεται το Μητρώο Τήρησης Μέ-
τρων Προληπτικής Πυροπροστασίας Ιδιοκτησιών, θεωρώ ότι κι-
νείται προς τη σωστή κατεύθυνση, κύριε Υπουργέ. Αφ’ ενός, µεν,
επιχειρείται να δηµιουργήσει µια συνείδηση σε εµάς, τους πολί-
τες, αφ’ ετέρου, επιχειρείται να γίνεται πιο εύκολα ο έλεγχος
αυτής της πρόληψης.

Όµως, εφιστώ την προσοχή, µε όλο τον σεβασµό, στην υπουρ-
γική απόφαση που θα εκδοθεί, η οποία προβλέπεται στην παρά-
γραφο 10 του άρθρου αυτού, γιατί σε αυτή την απόφαση θα
ρυθµιστούν οι τεχνικές λεπτοµέρειες, πρακτικής φύσης δηλαδή
θέµατα, τα οποία θα γίνουν πιο εύκολα, πιο προσβάσιµα στους
πολίτες και θα είναι εν τέλει και πιο αποτελεσµατικό το όλο
µέτρο.

Επίσης, θα κάνω µια αναφορά στην υπαγωγή των περιοχών
και των εκµεταλλεύσεων που επλήγησαν από τις καλοκαιρινές
πυρκαγιές στην κρατική αρωγή. Θεωρώ ότι κινείται και αυτό το
µέτρο προς τη σωστή κατεύθυνση, δεδοµένου ότι προβλέπει
αποζηµιώσεις πέραν όσων προβλέπονται από τον Κανονισµό του
ΕΛΓΑ.

Θέλω να σηµειώσω ότι στην περιοχή της Βοιωτίας, στον Νοµό
της Βοιωτίας, στις καλοκαιρινές πυρκαγιές επλήγησαν η Δηµο-
τική Ενότητα Δερβενοχωρίων του Δήµου Τανάγρας, η Δηµοτική
Ενότητα Κυριακίου, Κορώνειας του Δήµου Λεβαδέων, η Δηµοτική
Ενότητα Θίσβης του Δήµου Θηβαίων και η Δηµοτική Ενότητα Δι-
στόµου, το Στείρι, στον Δήµο Διστόµου-Αράχοβας-Αντίκυρας.

Σε αυτές τις περιοχές καταστράφηκαν µεγάλες εκτάσεις δεν-
δροκαλλιέργειας, κυρίως ελαιόδεντρα, όχι όµως µόνο ελαιόδεν-
τρα. Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι καταστράφηκε όλος σχεδόν
ο περιβάλλων χώρος της Ιεράς Μονής του Οσίου Λουκά, που πε-
ριλαµβάνεται στον κατάλογο των Μνηµείων Πολιτιστικής Κληρο-
νοµιάς της UNESCO.

Θεωρώ ότι είναι δίκαιο το αίτηµα να υπαχθούν και οι συγκε-
κριµένες περιοχές στην κρατική αρωγή και ο αρµόδιος Υφυπουρ-
γός και η Κυβερνητική Επιτροπή Κρατικής Αρωγής στην επόµενη
συνεδρίαση θα το κάνουν δεκτό.

Άφησα τελευταίο το πιο σηµαντικό, κατά την άποψή µου, θέµα
σήµερα. Η θανάσιµη επίθεση στον αστυνοµικό χθες στο πλαίσιο
του αγώνα βόλεϊ έχει δύο, κατά την άποψή µου, πλευρές. Η µία
είναι η οπαδική βία, η βία στα γήπεδα. Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται
να πούµε παραπάνω γι’ αυτό.

Η άλλη πλευρά, όµως, είναι το ότι ένας εργαζόµενος και αυτός
µε οικογένεια, µε σύζυγο, µε παιδιά, µε γονείς, από ένα µέρος
της κοινωνίας που φαίνεται ότι ολοένα και µεγαλώνει, αντιµετω-
πίζεται σαν ζωντανός στόχος. Και αυτό δεν πρέπει να το παρα-
βλέπουµε. Δεν πρέπει να εστιάσουµε µόνο στη βία στα γήπεδα,
που είναι ένα υπαρκτό φαινόµενο και διαχρονικό, δυστυχώς,
αλλά πρέπει να δώσουµε την έµφαση, τη σηµασία και την αξία
που απαιτείται στο ότι ένας εργαζόµενος, ένας άνθρωπος αντι-
µετωπίζεται σαν ζωντανός στόχος.

Θέλω να εκφράσω τη συµπαράστασή µου στην οικογένεια του
αστυνοµικού, που αγωνίζεται για την ζωή του και ελπίζω και εύ-
χοµαι να βγει νικητής στον αγώνα του αυτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Κτιστάκη.
Και τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος.
Θα σας δώσω απαρχής και τη δευτερολογία, κύριε Ξανθό-

πουλε και οτιδήποτε άλλο χρειαστεί.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ούτως ή άλλως, έχουµε εξαντ-

λήσει το θέµα, κύριε Πρόεδρε. Είµαι και ο τελευταίος οµιλητής

και αντιλαµβάνοµαι και την κόπωση του Σώµατος, αλλά και την
ουσιαστική εξάντληση του θέµατος.

Θέλω και εγώ να εκφράσω µαζί µε όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής τη συµπαράστασή µου στον αστυνοµικό που είναι το θύµα
µιας δολοφονικής επίθεσης.

Και θέλω να κάνω ένα σχόλιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ακούγεται επανειληµµένα η έκφραση «οπαδική βία». Κατά την
άποψή µου, δεν πρόκειται περί οπαδικής βίας. Πρόκειται περί
βίας, η οποία εκδηλώνεται σε οπαδικές συνθήκες.

Κατά την προσφιλή έκφραση, νοµίζω, του Γκαλεάνο, όσο το
θερµόµετρο ευθύνεται για τον πυρετό τόσο και τα σπορ και τα
αθλήµατα ευθύνονται για τη βία. Άρα είναι κοινωνικό φαινόµενο.
Δεν πρέπει να στιγµατίζουµε τον αθλητισµό, να τον θεωρούµε
ταυτόσηµο µε τη βία. Η βία υπάρχει και εκτρέφεται από τις κοι-
νωνικές συνθήκες, από την ανασφάλεια, τη φτώχεια, το αδιέξοδο
και εκφράζεται µέσα στους αθλητικούς χώρους και δεν επωάζε-
ται σε αυτούς.

Αυτό που σήµερα κυριαρχεί στη χώρα είναι η ολοκλήρωση της
επίσκεψης του Τούρκου Προέδρου Ταγίπ Ερντογάν. Βεβαίως,
έχουµε πει, ως ΣΥΡΙΖΑ -το αυτό είπε και προηγουµένως ο Πρό-
εδρος µας, ο Σωκράτης Φάµελλος- ότι είναι θετικό ότι µένουν
ανοικτοί οι δίαυλοι επικοινωνίας. Είµαστε αυτοί που τηρήσαµε
την αρχή αυτή, που είναι και µια πάγια αρχή, θα έλεγα, της ελ-
ληνικής εξωτερικής πολιτικής, ότι ακόµη και στις πιο κρίσιµες
στιγµές, τις στιγµές της µεγάλης έντασης πρέπει να υπάρχουν
δίαυλοι επικοινωνίας, έτσι ώστε να εκτονώνεται η όποια ένταση,
γιατί ακριβώς δεν υπηρετεί σε τίποτα τους λαούς των δύο περιο-
χών.

Θέλουµε, όµως, να θέσουµε ορισµένα ερωτήµατα για τα οποία
η Κυβέρνηση οφείλει καθαρές εξηγήσεις και στις πολιτικές δυ-
νάµεις και στον ελληνικό λαό. Ως προς το περιεχόµενο της Δια-
κήρυξης Φιλίας πρέπει να πληροφορηθούµε τι ακριβώς λέει.
Βεβαίως, είναι σηµαντικό και στο δεοντολογικό και στο συµβο-
λικό επίπεδο η υπογραφή µιας Διακήρυξης Φιλίας ανάµεσα στην
Ελλάδα και στην Τουρκία.

Θέλουµε να δούµε, λοιπόν και να ενηµερωθούµε για το ακρι-
βές περιεχόµενο.

Επίσης, στο πλαίσιο αυτής της διακήρυξης τι γίνεται µε την
ιστορία των F-16; Είναι ένας διακαής πόθος της Τουρκίας. Και
ξέρουµε πολύ καλά ότι αν η Τουρκία τα αποκτήσει, εµείς ενδε-
χοµένως θα είµαστε η πρώτη χώρα η οποία θα µπει σε µια διαδι-
κασία εµπλοκών µε τα συγκεκριµένα αεροσκάφη. 

Ένα άλλο θέµα το οποίο χρήζει διευκρινίσεων είναι βεβαίως
το περιεχόµενο της τελωνειακής ένωσης της Ελλάδας µε την
Τουρκία. Θέλουµε να δούµε στο πλαίσιο αυτής της καινούργιας
διακήρυξης φιλίας τι θέση έχει. 

Τέλος, αλλά εξίσου σηµαντικό µε τα προηγούµενα, είναι το ζή-
τηµα της µουσουλµανικής µειονότητας της Θράκης, το οποίο
αποτελεί αµιγώς εσωτερικό ζήτηµα. Αυτό το ατόπηµα του κ. Ερν-
τογάν νοµίζω ότι απαντιέται συλλογικά και συνολικά από τη σθε-
ναρή και σταθερή στάση της Ελλάδας όλο το προηγούµενο
διάστηµα. 

Βεβαίως, η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά το αξιοποίησε για
να πλήξει τον ΣΥΡΙΖΑ. Έδωσε λαβή στον Τούρκο Πρόεδρο.
Όµως, αυτά είναι ζητήµατα τα οποία θα τα δούµε από δω και
µετά. 

Επί του νοµοσχεδίου, έχει πολύ ενδιαφέρον πλειάδα τοποθε-
τήσεων από τους συναδέλφους της πλειοψηφίας, όπως και του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, ο οποίος ξαφνικά θυµήθηκε ότι
«γιατί ακούστηκαν εκφράσεις για ακροδεξιές αντιλήψεις;» και «τι
σηµαίνει το να φύγει η έρευνα από την παιδεία και να είναι στο
Υπουργείο Έρευνας;». 

Θα ήθελα, λοιπόν, να θυµίσω στους συναδέλφους της συντη-
ρητικής παράταξης ότι µιλάµε για ακροδεξιές αντιλήψεις ακρι-
βώς γιατί αυτές υποστασιοποιούν την άρνηση των επιστηµονικών
δεδοµένων. Όταν µια αντίληψη αρνείται τα προφανή πορίσµατα
της επιστήµης, συνήθως έχει βαθιά συντηρητική ή ακροδεξιά κα-
τεύθυνση. 

Οι άνθρωποι οι οποίοι πρωταγωνίστησαν στη δίκη των πιθή-
κων, για να πάω στις αρχές του περασµένου αιώνα, απ’ αυτές τις
απόψεις εµφορούντο. Σήµερα, οι άνθρωποι που εξακολουθούν
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να πιστεύουν ότι η γη είναι επίπεδη κυρίως απ’ αυτές τις απόψεις
εµφορούνται. 

Άρα όταν θέλετε να πάρετε αποστάσεις -είναι καλό που το θέ-
λετε- απ’ αυτές τις απόψεις, κάντε, λοιπόν, µία παραδοχή ότι µι-
λάµε µε βάση τα επιστηµονικά δεδοµένα και πάνω σε αυτά
µπορούµε να κάνουµε διαφορετική κριτική ή αντιπαράθεση.
Όµως, η άρνηση των επιστηµονικών δεδοµένων ουσιαστικά υπο-
κρύπτει µια βαθιά αντιδραστική θέση. 

Δεύτερον και πολύ σηµαντικό -κλείνω µε τα προκαταρκτικά-
είναι το γεγονός ότι προφανώς η έρευνα είναι θέµα του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Η έρευνα αποτελεί κοινωνικό αγαθό. Τα αποτε-
λέσµατα της έρευνας πρέπει να διαχέονται σε όλη την κοινωνία.
Και η έρευνα δεν είναι µονοµερώς στο Υπουργείο Ανάπτυξης,
γιατί ακριβώς ο σκοπός της έρευνας δεν είναι µόνο ο προσπορι-
σµός κέρδους. Η έρευνα ερευνά και πλουτίζει τη δηµόσια
σφαίρα, πλουτίζει τη δηµόσια γνώση. Απ’ αυτόν τον πλούτο βε-
βαίως θα υπάρξει και υλικός πλούτος. Όµως, πρωταρχικός στό-
χος της έρευνας δεν είναι αυτός. 

Μπαίνω στην ουσία του νοµοθετήµατος εν τάχει. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, καταθέτετε µια τροπολογία η

οποία είναι τροπολογία στο δικό σας νοµοθέτηµα και αυτό, κατά
την άποψή µου, συνιστά την επιτοµή της πρόχειρης νοµοθέτη-
σης. 

Αυτή η τροπολογία και το νοµοθέτηµα διήλθαν της προσοχής
σας; Το σκεφτήκατε µετά και το φέρατε; Εµείς θα την ψηφί-
σουµε. Αλλά, προφανώς είναι ένα σηµείο κριτικής και θα ήθελα
µια στοιχειώδη ενηµέρωση, γιατί δεν είναι πολύ συνηθισµένο. Και
µάλλον, δεν είναι και πολύ σωστό σ’ ένα νοµοθέτηµα που συζη-
τείται να έρχεται τροπολογία του ίδιου του Υπουργού. 

Σε ό,τι αφορά τα κοµβικά σηµεία, το άρθρο 19 και το άρθρο
20, το Αστεροσκοπείο και η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία
είναι αµιγώς επιστηµονικοί οργανισµοί και δεν έχουν καµµία
σχέση µε τη διοικητική δοµή των Υπουργείων στα οποία θέλετε
να τα εντάξετε. 

Ειδικά το Αστεροσκοπείο -έχουµε την επιστολή του προέδρου
του- έχει µια υπεραιωνόβια ιστορία. Καταλαβαίνετε ότι δεν έχετε
κανέναν προφανή λόγο να το κάνετε. Τέθηκαν ορισµένοι προ-
βληµατισµοί που έχουν σχέση µε τα κονδύλια, που έχουν σχέση
µε τον έλεγχο των απόψεων του Αστεροσκοπείου. Δεν θέλω να
τα υιοθετήσω άκριτα. 

Θέλω, όµως, να ενώσω τη φωνή µου µε τους ερευνητές, µε
τους εργαζόµενους, µε την επιστηµονική κοινότητα. Αφήστε τις
δύο επιστηµονικές υπηρεσίες αλώβητες, αν θέλετε να κάνουν τη
δουλειά τους. Εκτός αν θέλετε να κάνετε τη δουλειά σας σε
βάρος αυτών των υπηρεσιών. 

Τέλος, πάω στο άρθρο 31. Και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Λέει ουσιαστικά ότι θέλει να δηµιουργήσει την αίσθηση της
ατοµικής ευθύνης στους πολίτες, οι οποίοι οφείλουν να καθαρί-
ζουν τις ιδιοκτησίες τους, έτσι ώστε να µην είναι ευάλωτες σε
πυρκαγιές. Λέει στην παράγραφο 2 ότι είναι αρµόδιοι οι ΟΤΑ και
η Πυροσβεστική Υπηρεσία, οι οποίοι χρησιµοποιούν το σχετικό
προσωπικό και τα ηλεκτρονικά µέσα. 

Όπως, όµως, συνοµολογήσαµε όλοι, η Πυροσβεστική Υπηρε-
σία έχει χιλιάδες κενά, τα οποία αρνείστε να καλύψετε µε την
πρόσληψη των ανθρώπων που είναι πενταετούς θητείας ή σε
άλλες κατηγορίες πυροσβεστών. Και έτσι, εξακολουθούν και πα-
ραµένουν τα κενά. Επίσης, ουσιαστικά στους ΟΤΑ δίνετε αρµο-
διότητες, αλλά δεν βλέπουµε να υπάρχει πρόβλεψη για
πιστώσεις και για προσωπικό. 

Τέλος, θα αναφερθώ σε ένα νοµικό ζήτηµα. Στην παράγραφο
7 δηµιουργείτε την υποχρέωση σε κατοίκους ιδιοκτησιών, είτε
µισθωτές, είτε ψηλούς κυρίους, είτε επικαρπωτές, επί ακινήτων
που βρίσκονται στην περίµετρο όπως την προσδιορίζει µέσα -
δεν θέλω να χάσω χρόνο- κατοικηµένων περιοχών και δασών, να
µπουν σε µια πλατφόρµα ουσιαστικά. Και ειλικρινά, σκέφτοµαι
αν έχετε συλλάβει το µέγεθος αυτού που πάτε να κάνετε. Διότι
αυτό ενδεχοµένως να εκφράζει και να θέλει να συγκεντρώσει
εκατοντάδες χιλιάδες µικρές ή µεγαλύτερες ιδιοκτησίες και, κυ-
ρίως, τους κατόχους τους. Δηµιουργείτε µια υπεργραφειοκρα-
τική δοµή. 

Επίσης, βλέπω ότι απειλείται και ποινή δύο έτη το ελάχιστο για

ψευδή δήλωση. Αυτό σηµαίνει δηλαδή ότι ενώ από την άλλη
µεριά ο κ. Φλωρίδης κάνει µία προσπάθεια µε το µυαλό του να
κάνει επιτάχυνση της δίκης, εµείς δηµιουργούµε µια τεράστια
ανεξέλεγκτη ύλη, η οποία θα µπλοκάρει κάθε δυνατότητα απο-
νοµής δικαιοσύνης στους δικαστικούς σχηµατισµούς. Και αυτό
δείχνει ότι είναι πάλι ένα «γονατογράφηµα», ένα πρόχειρα γραµ-
µένο νοµοσχέδιο. 

Επίλογος. 
Κυρίες και κύριοι της πλειοψηφίας, η Πολιτική Προστασία δεν

είναι σύνθηµα, είναι σύστηµα. Και σαν τέτοιο απαιτεί πολιτικές
πρόληψης, διαχειριστική επάρκεια, οργανωτική ικανότητα. Τα
στερήστε και τα τρία. Και γι’ αυτούς τους λόγους αυτό το νοµο-
θέτηµα θα µείνει γράµµα κενό. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Ξανθόπουλο. 
Θα πάµε σε έναν κύκλο δευτερολογιών, ξεκινώντας, όπως

πάντα, από τα µικρότερα σε δύναµη κοινοβουλευτικά κόµµατα.
Και εφόσον το επιθυµούν, θα δώσω από τέσσερα λεπτά σε κάθε
ειδικό αγορητή και εισηγητή. Με ενηµέρωσαν ότι όλοι θέλετε να
δευτερολογήσετε. 

Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλά από την Πλεύση Ελευθερίας. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα ήθελα να πω για µια εµπειρία µου. Συγχωρείστε µε.

Δεν θέλω να οικειοποιηθώ τον πόνο για τον Ερµή Θεοχαρό-
πουλο. Αυτό ήταν κάτι που το απέφυγα από την αρχή έτσι κι αλ-
λιώς, γιατί το θεωρώ απαράδεκτο. Παρ’ όλα αυτά, ήταν µια πάρα
πολύ δυνατή εµπειρία και θα ήθελα να τη µοιραστώ µαζί σας. 

Μετά την κηδεία του Ερµή, όταν συζητούσαµε µε τον Γιάννη
Θεοχαρόπουλο, τον πατέρα του, όσο µπορούσαµε να συζητή-
σουµε σ’ αυτές τις συνθήκες, αυτό που µου έλεγε ήταν ότι
«πραγµατικά, δεν µπορώ να συνειδητοποιήσω πως δεν µπορώ
να γυρίσω πίσω τον χρόνο και να διορθώσω αυτό το κακό που
έγινε. Είχα την εντύπωση ότι µπορώ να το κάνω. Σε τέτοια σηµεία
παράνοιας είχαµε φτάσει». Μου είπε επίσης ότι «αυτό που δεν
θα συγχωρήσω ποτέ τον εαυτό µου είναι το ότι δεν τον προειδο-
ποίησα, γιατί δεν ήξερα». Και είναι ένας άνθρωπος ο οποίος είχε
αφιερώσει τη ζωή του στα βουνά και στο να εκπαιδεύει άλλους
ανθρώπους να είναι ασφαλείς, που έχει σώσει πάρα πολύ κόσµο
στα βουνά. Και πραγµατικά, δεν µπόρεσε να σώσει τον γιο του.
Αυτό το πράγµα δεν µπορεί να το σηκώσει ένας πατέρας. 

Και πραγµατικά, δεν µπορώ ούτε εγώ που έζησα τόσο κοντά
αυτή την ιστορία να δεχτώ ότι τώρα που ξέρουµε, µαλώνουµε -
οι άνθρωποι κυρίως που έχετε κυβερνήσει- για τον ασθενή που
πέθανε και συζητάµε για το αν «εγώ είχα κάνει το συκώτι του
καλά ή το στοµάχι του». 

Είναι πολύ µικρά αυτά που συζητάµε εδώ πέρα και γι’ αυτό θυ-
µώνουν και οι περισσότεροι που µας βλέπουν. Γιατί οι συζητή-
σεις µας είναι περιορισµένες και µικρές. Πρέπει να κάνουµε κάτι
τώρα που γνωρίζουµε, γιατί αλλιώς δεν θα µπορέσουµε να ζή-
σουµε µε αυτή τη γνώση. Τουλάχιστον οι άνθρωποι που δεν εί-
µαστε επαγγελµατίες πολιτικοί και δεν ασχολούµαστε µε αυτό
πολλά χρόνια, πραγµατικά δεν µπορούµε να κοιµηθούµε ξέρον-
τας ότι στέλνουµε ανθρώπους στο θάνατο, κανονικά. Κάτι πρέπει
να κάνουµε. Σας παρακαλούµε πάρα πολύ. 

Ξέρουµε ότι είναι καινούργιο. Ξέρουµε ότι είναι πρωτόγνωρο.
Θα έπρεπε να το έχουµε στήσει τόσα χρόνια. Πραγµατικά,
απορώ πώς µας διέφυγε αυτό. Έστω αργά, ας κάνουµε κάτι
τόσο σηµαντικό. Δεν έχουµε την τεχνογνωσία. Ακούστηκαν διά-
φορα για τα πρωτόκολλα ασφαλείας µας. Μα, δεν ξέρουµε. Έξω
πετάνε νύχτα, πετάνε µε καιρό περίεργο, βράδυ. Δεν ξέρουµε να
το κάνουµε εµείς αυτό και πρέπει να το παραδεχτούµε. Πρέπει
να παραδεχτούµε ότι πρέπει να πάρουµε αυτή τη γνώση και να
την χτίσουµε εξαρχής, φτιάχνοντας κάτι.

Παρακαλώ για συνεργασία. Παρακαλώ την Κυβέρνηση να το
πάρει σοβαρά κάποια στιγµή. Θα έπρεπε ήδη να το έχετε πάρει
σοβαρά, να το έχετε κάνει εδώ και χρόνια. Δεν έγινε ποτέ. Του-
λάχιστον τώρα µην µας κορόιδεψετε άλλη µια φορά. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ την

κ. Κεφαλά.
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Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του εκ µέρους της
Νίκης ο ειδικός αγορητής κ. Νικόλαος Βρεττός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συζητάµε ένα σοβαρό, κατά την Κυβέρνηση και για
την ελληνική κοινωνία, νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε την προ-
στασία της ανθρώπινης ζωής και της προστασίας της δηµόσιας
και ιδιωτικής περιουσίας και των υποδοµών. 

Σε ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο, µε µεγάλες αντιδράσεις, που
έχει να διαχειριστεί έναν πακτωλό χρηµάτων, φέρνει τώρα ο
Υπουργός είκοσι λεπτά πριν τελειώσουµε τη συνεδρίαση τρεις
σελίδες -αν είναι δυνατόν- νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Δηλαδή, στα
άρθρα του νοµοσχεδίου, κατά το ένα τρίτο δηλαδή, έχει είκοσι
µία παρατηρήσεις σε αντίστοιχα άρθρα. 

Δεν πρέπει να είναι κάποιος νοµικός ή συνταγµατολόγος για
να καταλάβει ότι αυτό το νοµοσχέδιο µε τις παρατηρήσεις, που
έρχονται στο και πέντε δεν είναι απλά ένα πρόχειρο, κατά λάθος
βιαστικό, αλλά είναι η απόλυτη έκφραση  της εξαπάτησης του
Κοινοβουλίου. Και γιατί το λέω αυτό; Γιατί ό,τι προλάβαµε να δια-
βάσουµε, γιατί δεν είναι δυνατόν σοβαρά για ένα τέτοιο νοµο-
σχέδιο να µπορείς να µελετήσει τρεις σελίδες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Δεν ξέρουµε τη διαδικασία, είµαστε άπειροι, αλλά εί-
µαστε αληθινοί και καθαροί τη καρδία. Αν υπάρχει επιτροπή στο
Κοινοβούλιο που ελέγχει τη νοµιµότητα αυτής της πρότασης νο-
µοτεχνικών βελτιώσεων, παρακαλώ το Προεδρείο και καθιστώ
υπεύθυνο τον Πρόεδρο, να απευθυνθεί εκεί για να θεωρήσει σε
αυτή τη νοµική επιτροπή, που προστατεύει το κοινοβουλευτικό
µας έργο, αν αυτές οι τρεις σελίδες εντάσσονται µέσα στη νο-
µοθετική διαδικασία. 

Παρά ταύτα, ξεκινώντας από πίσω προς τα εµπρός, µελετών-
τας στον αέρα µέχρι να έρθει η σειρά µου, διαβάζω στην τρίτη
σελίδα: Αθήνα 8 Δεκεµβρίου 2023 υπογράφει αυτό το έγγραφο
ο κ. Κικίλιας. Στο 18 λέει: «Στο εσωτερικό άρθρο 4 του άρθρου
51 του σχεδίου νόµου, αφού λέει α., αα) παρατήρηση που αφορά
το γδ, αβ, αγ, αα, ββ, αδ, β, το τελευταίο εδάφιο της παραγρά-
φου 3): «Της ανωτέρω µονάδας   προΐσταται συντονιστής συµ-
βάντων ο οποίος δύναται να προέρχεται είτε από τις Ένοπλες
Δυνάµεις είτε από τα Σώµατα Ασφαλείας για την επιχειρησιακή
διαχείριση των αιτηµάτων εναέριας διάσωσης και αεροδιακοµι-
δών». Δηλαδή, είναι δυνατόν κάποιος που υπηρετεί στα Σώµατα
Ασφαλείας να γνωρίζει τα πράγµατα λειτουργίας τα πτητικά για
να ελέγξει; Ποιος; Είναι µια ρουσφετολογική, κοµµατική τακτο-
ποίηση.

Έρχοµαι, όµως, σε κάτι που το θεωρώ σοβαρό, γιατί το µόνο
άρθρο ή παράγραφο που δεν άλλαξε ο κύριος Υπουργός είναι
στο άρθρο 20, παράγραφος 7, όπου σηµειώνει και δεν το πεί-
ραξε καθόλου ότι: «Με όµοια διαπιστωτική πράξη του Υπουργού
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας το ως άνω προσω-
πικό κατατάσσεται σε ισάριθµες θέσεις αντίστοιχης κατηγορίας,
κλάδου ή ειδικότητας των υπηρεσιών οι οποίες καταργούνται ως
οργανικές θέσεις από το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης Άµυνας και
καθίστανται οργανικές θέσεις του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δηλαδή, αφού γίνει µέσα σε έξι µήνες η πρώτη διαπιστωτική
πράξη του Υπουργού για να στείλει στην ΕΜΥ… 

Πρέπει να µας δώσετε τον χρόνο γιατί είναι αµαρτία να µην
τοποθετηθούµε. 

Κι αφού γίνεται η διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας µετά καταργούνται οι οργανικές θέσεις. Τι θέλετε να
πείτε; Θέλετε να πείτε ότι οι επόµενες οργανικές θέσεις δεν θα
έχουν στρατιωτικούς; Βεβαίως, δεν θα έχουν στρατιωτικούς γιατί
σας ενδιαφέρει µαζί µε τα άλλα αεροδρόµια και τα στρατιωτικά
να τα ιδιωτικοποιήσετε. Κι έρχεστε εσείς και αυτό συµπεραίνεται
εµφανώς. 

Έρχεστε στην παρατήρηση µε νούµερο 11 της νοµοτεχνικής
βελτίωσης, στο άρθρο 20 του νοµοσχεδίου, αφού λέτε στο α.
ποιοι αναφέρονται στην Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία, συµ-
περιλαµβανοµένων των περιφερειακών, στο β. λέτε  τα µετεωρο-
λογικά γραφεία των αεροδροµίων και των αερολιµένων
αντικαθίσταται από τη φράση «των στρατιωτικών αεροδρόµιων».

Ενώ αυτό φαίνεται στην αρχή ότι προστατεύει τα στρατιωτικά
αεροδρόµια, όταν µετά βάσει του άρθρου 7, αφού έχουν καταρ-
γηθεί οργανικές θέσεις, πλέον θα φύγουν µόλις τελειώσουν τη
θητεία τους οι στρατιωτικοί, τότε θα χάσουν την ιδιότητά τους
και τα στρατιωτικά. 

Να φύγω από το γ. που αναφέρεται ότι για να µη γίνει κανένα
λάθος, µετά τη φράση «αεροδρόµιων και αερολιµένων» προστί-
θεται και η φράση «για τους µετεωρολογικούς σταθµούς των
στρατιωτικών αεροδροµίων». Και πάει στην παρατήρηση παρά-
γραφο δ. της εντέκατης νοµοτεχνικής βελτίωσης. 

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 8 µετά τη φράση «δρα-
στηριότητα της» -πάντα µιλάει για τα στρατιωτικά αεροδρόµια
και τη στρατιωτική υπηρεσία, την ΕΜΥ δηλαδή, το προσωπικό,
οι ένστολοι που θα είναι στην ΕΜΥ- προστίθεται η φράση «συµ-
περιλαµβανοµένων των υποχρεώσεων και εσόδων από την πα-
ροχή µετεωρολογικής υποστήριξης της αεροναυτιλίας». Τι
συζητάτε δηλαδή; Τα 100-150 εκατοµµύρια που το EUROCON-
TROL δίνει για τον έλεγχο για τους ελεγκτές εναέριας κυκλοφο-
ρίας, για τους ηλεκτρονικούς µηχανικούς τα συστήµατα
εναέριας κυκλοφορίας και για τους AFISO. Δηλαδή, δεν αφήνετε
να ξεκοκαλιστεί τίποτα; 

Και τότε, κλείνοντας, κι ευχαριστώ τον κύριο Πρόεδρο, θα
έπρεπε να αλλάξετε τον τίτλο του προγράµµατος Πολιτικής Προ-
στασίας από «ΑΙΓΙΣ» και να ονοµάζεται, για να είστε και απόλυτα
τίµιοι µε το νοµοθέτηµα, ως «της διαπλοκής η καταιγίς». Αυτό το
νοµοσχέδιο έχει σαν σκοπό πλως µε καταιγιστικό τρόπο θα ξε-
κοκαλίσει τα προγράµµατά του «ΑΙΓΙΣ» που τελικά θα είναι της
διαπλοκής η καταιγίς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ.
Πρέπει να σας πω µόνο, το είπατε και µόνος σας, ότι επειδή

είστε καινούργιοι τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις πήρα κι εγώ και
ζήτησα να τις δω και τις διάβασα, όπως διαβάζω πάντα. Είναι στο
µεγαλύτερο ποσοστό διευκολυντικές. Δηλαδή λείπει και ένα
κόµµα ή προστίθεται µια λέξη ή για παράδειγµα ενσωµατώνει την
τροπολογία όπως βλέπετε σε ένα άρθρο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Εµάς µας ενδιαφέρει το µικρό ποσο-
στό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έτσι γίνεται µε τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. Και προκύπτουν, µάλιστα, από τη συζή-
τηση την πολύωρη κάθε φορά και από παρατηρήσεις που
προέρχονται από τους Βουλευτές. Αυτό το νόηµα έχει η συζή-
τηση. Αλλιώς τα νοµοσχέδια θα πέρναγαν αυτό είναι, πάρτε το,
ψηφίστε το και τελειώσαµε λοιπόν. 

Εν πάση περιπτώσει, τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς η συνάδελφος η κ.
Θεοπίστη Πέρκα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ από αυτό. Όντως τα νοµοσχέδια είναι έτσι. Πάρτε τα,

ψηφίστε τα, τελειώσαµε. Είναι δυστυχώς η λειτουργία και των
επιτροπών και της Ολοµέλειας που τίποτα δεν διορθώνεται. 

Ακούστηκαν όλα σε αυτή την Αίθουσα ωστόσο θέλω να επιση-
µάνω µερικά πράγµατα. Ακούστηκε κατά κόρον από τους Βου-
λευτές της Συµπολίτευσης για την ευαισθησία για το περιβάλλον
και την κλιµατική κρίση της παράταξης. Τι να πρωτοπώ; Για την
αποκατάσταση των φυσικών καταστροφών, που δεν ψηφίσατε
στην Ευρώπη; Τους δασικούς χάρτες, που δεν υπάρχουν; Τα
επτακόσια χωροταξικά που είχε τάξει η προηγούµενη κυβέρνησή
σας και έχουν συµβασιοποιηθεί ένα-δύο; Τις συνεχείς παρατά-
σεις κατεδάφισης των παράνοµων κτισµάτων στον αιγιαλό; Να
πω για το προσχέδιο του ΕΣΕΚ που προβλέπει το φυσικό αέριο
ορυκτό καύσιµο και µετά το 2050, άρα αµφισβητείται η κλιµατική
ουδετερότητα της χώρας. Να πούµε για την πράσινη µετάβαση,
την απολιγνιτοποίηση, ενεργειακές κοινότητες, την έλλειψη του
ηλεκτρικού χώρου; 

Το περιβάλλον αντιµετωπίζεται ως εµπόδιο για την ανάπτυξη
από αυτή την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Και όταν πάει
κάτι να κάνει µε το περιβάλλον µπαίνει µέσα η αγορά. Χωρίς την
αγορά δεν γίνεται τίποτα. Αυτό είναι το λάθος και γι’ αυτό έχουµε
µείνει πολύ πίσω σε όλα αυτά που µας συµβαίνουν σε ό,τι αφορά
την κλιµατική κρίση.
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Έρχοµαι στους χάρτες για τον κίνδυνο πληµµυρών. Αυτοί οι
χάρτες ήταν αναρτηµένοι και η Θεσσαλία ήταν κόκκινη, κατακόκ-
κινη, που σηµαίνει συναγερµός. Δεν τους έλαβε υπ’ όψιν κανείς.
Τώρα άκουσα και τον κύριο Υφυπουργό να λέει για αντιπληµµυ-
ρικά έργα. Ποια; Αυτά που αφαιρούνται από το Ταµείο Ανάπτυ-
ξης και Ανθεκτικότητας; Δεν γίνεται έτσι, πάρτε το απόφαση.
Όλη αυτή ιστορία µε το κλίµα, αν δεν έχει συλλογική δράση, την
κοινωνία µέσα και επιστήµη, δεν θα µπορέσουµε να την αντιµε-
τωπίσουµε ποτέ. Αν αναθέτετε την πράσινη µετάβαση στην
αγορά, δεν θα έχετε κανένα αποτέλεσµα. Αυτό είναι πασιφανές.
Δεν µπορώ να καταλάβω πώς ακόµα συζητάµε και ακούµε τέτοια
πράγµατα. Η ηλεκτροκίνηση αφορά ποδήλατα, το «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ» έχει πάει χάλια, τίποτα ως πράσινη µετάβαση στη χώρα.
Κάποιες δυο-τρεις εταιρείες που θα κάνουν µερικά πάρκα και
όλος ο κόσµος απ’ έξω. 

Και λέω πάλι για την επιστήµη γιατί πάλι µάλλον δεν καταλά-
βαµε. Έγινε µεγάλη κουβέντα και σήµερα ακούστηκαν από όλες
τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης περίπου τα ίδια επιχειρήµατα,
γιατί είναι τόσο πασιφανές ότι η έρευνα και η επιστήµη θέλουν
ελεύθερο ακαδηµαϊκό περιβάλλον. Τόσο απλό είναι! Δηλαδή, αν
το Μετσόβιο Πολυτεχνείο έχει κάτι ωραίες µετρήσεις για κάποιο
θέµα φυσικών καταστροφών, θα το εντάξετε σε µια υπηρεσία
του δηµοσίου κάτω από έναν Υπουργό; Πραγµατικά η Κυβέρ-
νηση Νέας Δηµοκρατίας χρειάζεται έναν επιστηµονικό εγγραµα-
τισµό για να καταλάβουν τι θα πουν όλα αυτά, τι θα πει
ακαδηµαϊκότητα, τι θα πει επιστήµη, πόση ελευθερία πρέπει να
έχει το ερευνητικό κέντρο και όχι όταν δεν µας αρέσουν οι απο-
φάσεις, επειδή µας προειδοποιεί, να το υπαγάγουµε σαν να είναι
µια δηµόσια υπηρεσία που το πάµε σε ένα Υπουργείο.

Είναι και ντροπή, το ακούσαµε από πολλούς, να λένε «οι φίλοι
σας οι συνδικαλιστές». Ποιοι; Η επιστηµονική κοινότητα της
χώρας, οι δύο χιλιάδες επιστήµονες του εξωτερικού, όλα τα
ερευνητικά κέντρα, αυτοί διαµαρτύρονται. Είναι ντροπή να ακού-
γονται αυτά πράγµατα στο ελληνικό Κοινοβούλιο σε µια εποχή
που ζούµε ακόµα τις επιπτώσεις από φυσικές καταστροφές για
τις οποίες µας είχαν προειδοποιήσει. Δεν υπάρχει ενσυναίσθηση
για το τι τραβάει ο κόσµος και τι θα τραβήξει. 

Επαναλαµβάνω, αν αφήσετε την πράσινη µετάβαση και την αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης στις δυνάµεις της αγοράς, θα
πάµε πολλά χρόνια πίσω. Γιατί ακριβώς αυτό έγινε. Τρεις δεκαε-
τίες οι επιστήµονες προειδοποιούν, επεµβαίνουν οι δυνάµεις της
αγοράς, οι µεγάλες πετρελαϊκές και διάφορα τέτοια συµφέ-
ροντα, λένε δεν υπάρχει κλιµατική κρίση, είναι φυσικό φαινόµενο,
αυτό γίνεται, και µετά αρχίζει και ένας πράσινος καπιταλισµός
παραπλεύρως, αλλά η κοινωνία απ’ έξω. Λοιπόν αν δεν µπει η
κοινωνία ολόκληρη µέσα, η επιστηµονική κοινότητα και δεν σκε-
φτούµε σοβαρά, θα θρηνούµε θύµατα, θα πνιγόµαστε και θα και-
γόµαστε.

Έρχοµαι στο θέµα της ΕΜΥ. Τι εξυπηρετεί αυτή η ιστορία µε
τη µεταφορά της ΕΜΥ; Δηλαδή ό,τι µας ενοχλεί ή ό,τι λίγο
ακουµπάει το πάµε σε ένα Υπουργείο το οποίο δεν έχει κανένα
οργανόγραµµα, το οποίο δεν έχει επιτελέσει το ρόλο του και
έχουµε τις αποδείξεις από τις πρόσφατες καταστροφές ότι δεν
κατάφερε όχι να προβλέψει -γιατί δεν µιλάµε για πρόβλεψη- αλλά
ούτε να αντιµετωπίσει, αλλά ούτε να αποκαταστήσει; Τίποτα δεν
έχει γίνει. 

Και εν πάση περιπτώσει δεν απαντήθηκαν κάποια ερωτήµατα
καίρια. Πώς θα λειτουργεί ως πάροχος αεροναυτιλίας η ΕΜΥ και
πώς θα συνεχιστεί η χρηµατοδότηση από το EUROCONTROL;
Ξέρετε ο ICAO, υπάρχουν τα ISO, υπάρχουν κάποιες διεθνείς
διαδικασίες. Δεν µπορώ να καταλάβω και δεν απάντησε. Ελπίζω
ίσως ο Υπουργός να απαντήσει τώρα στο τέλος. 

Και δεν µας έχει παρουσιάσει βέβαια και µια τροπολογία που
έχει κατατεθεί. Θέλω να πω δυο δυο κουβέντες. Και βεβαίως να
γίνει ο ΕΜΟΔΕ και βεβαίως να προσληφθεί κόσµος, αλλά δεν
πρέπει να αλλάξουµε λίγο και το δόγµα που σκεπτόµαστε; Πάλι
καταστολή; Όλοι στην οµιλία τους λένε για πρόληψη, για ωραία
µέτρα. Πάλι ένα σώµα ένστολων χωρίς να µπαίνουν οι επιστήµο-
νες, οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, οι δασικές υπηρεσίες, οι ει-
δικοί άνθρωποι δηλαδή, για να αντιµετωπίσουν τις πυρκαγιές. Η
Πυροσβεστική απευθύνεται κυρίως στο οικιστικό περιβάλλον,

δεν ασχολείται µε το φυσικό περιβάλλον και τα δάση. Είναι κυ-
ρίως στις πόλεις. Αυτό δείτε το λίγο. Δεν αρκεί, πρέπει να γίνει
κάτι πιο πλατύ, να µπουν και ειδικοί επιστήµονες και δασολόγοι
για τα δάση. Δεν είναι µόνο οικιστικός ιστός.

Επίσης να µεταφέρω και αυτό -δεν θέλω να καταχραστώ το
χρόνο- υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι, οι πενταετείς ή εποχιακοί,
για τους οποίους είχε τεθεί ένα όριο ηλικίας στα τριάντα πέντε,
αλλά επειδή ο νόµος θα πάει από το 2024, είναι κάποια ογδόντα
πέντε άτοµα τα οποία δεν θα καλύπτουν το όριο ηλικίας και πα-
ρακάλεσα να πάει στα τριάντα έξι. Νοµίζω ότι όλα τα κόµµατα
το θέσανε αυτό.

Αλλά παρακαλώ πολύ, τουλάχιστον να συµφωνήσουµε ότι δια-
φωνούµε. Να ακούω από τη Νέα Δηµοκρατία πώς µπορεί η
αγορά, οι µεγάλες επιχειρήσεις και η ανάπτυξη να αντιµετωπί-
σουν την κλιµατική κρίση και µε ποιους τρόπους και να έρθουµε
εµείς και να πούµε όχι είναι η επιστήµη και είναι οι συλλογικότη-
τες και η συλλογική δράση και να µπορέσουµε να κάνουµε µια
ειλικρινή κουβέντα. Δεν µπορεί να ακούµε εκθέσεις ιδεών περί
περιβάλλοντος και κλιµατικής κρίσης και από την άλλη µεριά να
έχουµε τέτοια νοµοσχέδια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες ο ειδικός
αγορητής, ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δέκα ώρες περίπου µιλάµε σήµερα στην Ολοµέλεια, µιλήσαµε

στις επιτροπές, έχουµε αναλύσει διεξοδικά το θέµα και βλέπουµε
ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί χωρίς να παίρνει υπ’ όψιν της τίποτα
από όλα αυτά που λέµε. Όλοι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης
ζήτησαν να αποσυρθεί το άρθρο 19 για το Αστεροσκοπείο, αλλά
δεν ακουστήκαµε σε τίποτα. Δεν ακουστήκαµε και σε πολλά άλλα
θέµατα τα οποία βάλαµε. 

Θεωρούµε ότι το σχέδιο νόµου ήρθε άρον-άρον διότι έγιναν
αυτές οι καταστροφές που γίνανε το καλοκαίρι, και µε τις πυρ-
καγιές σε όλη την Ελλάδα, και µε τις πληµµύρες, και έπρεπε να
δείξει ότι κάτι κάνει, ότι υπάρχει κάποιος τρόπος αντίδρασης. Το
συγκεκριµένο Υπουργείο δεν είναι ένα Υπουργείο το οποίο θα
πρέπει έτσι αποσπασµατικά να παίρνει κάποιες αποφάσεις για
να δείχνει ότι κάτι κάνει. 

Εγώ το είπα και στην πρωτολογία µου, το λέω και τώρα, είναι
ένα Υπουργείο το οποίο θα πρέπει να δηµιουργηθεί µία διακοµ-
µατική επιτροπή να µπορέσει ο καθένας µας να καταθέσει τις
προτάσεις και τις εµπειρίες που έχει και να µπορέσουµε να φτιά-
ξουµε ένα σχέδιο νόµου το οποίο θα µπορούσε να λειτουργήσει
όσο το δυνατόν καλύτερα προς όφελος των πολιτών. Ελπίζω,
γιατί είµαι σίγουρος ότι µετά από ένα χρόνο ή δύο θα ξαναέρ-
θουµε πάλι εδώ για να αλλάζουµε το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου, όπως έγινε και µε το προηγούµενο, ελπίζω ότι τότε θα ει-
σακουστούµε και θα προχωρήσουµε σε κάτι καλύτερο από αυτό. 

Έχει κάποια άρθρα µέσα -το είπα και στην επιτροπή το λέω
και εδώ- τα οποία τα βλέπουµε θετικά µε πολλούς αστερίσκους
βέβαια, αλλά γενικά το σχέδιο νόµου είναι σε µια κατεύθυνση η
οποία δεν µας βρίσκει σύµφωνους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Δηµητροκάλλη. 
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης η ειδική αγορή-

τρια, η κ. Μαρία Αθανασίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την τροπολογία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας, τροποποιεί το άρθρο 38 του
ν.4892/2022, νοµοθέτηµα µε τίτλο «Εκσυγχρονισµός του Ηλε-
κτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης» κ.λπ.. Ειδικό-
τερα, οι Ειδικές Μονάδες Δασικών Επιχειρήσεων είχαν εισαχθεί
στην Ολοµέλεια και πάλι µε τροπολογία και ειδικότερα µε την υπ’
αριθµόν 1218/94/15-2-2022 τροπολογία του οικείου Υπουργείου.
Συγκεκριµένα, το άρθρο 38 του ν.4892/2022 όρισε τη σύσταση
των Ειδικών Μονάδων Δασικών Επιχειρήσεων ως ειδικών περι-
φερειακών υπηρεσιών του Πυροσβεστικού Σώµατος. Η στελέ-
χωσή τους µάλιστα προβλέφθηκε να γίνει από τους πυρο-
σβέστες δασικών επιχειρήσεων µε ειδικότητα του πυροσβεστι-
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κού, τεχνικού και επιστηµονικού προσωπικού, η οποία θα αποτε-
λούσε µάλιστα και νέα κατηγορία.

Το νοµοθέτηµα αυτό αποτέλεσε άλλο ένα βιαστικό νοµοθέ-
τηµα της Κυβέρνησης, το οποίο ψηφίστηκε δίχως προηγούµενη
ουσιαστική και σε βάθος επεξεργασία. Όπως είναι λογικό, µετά
την πρόχειρη νοµοθέτηση της Κυβέρνησης, εκ των υστέρων η
Κυβέρνηση ανακάλυψε ότι οι δοµές του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος ήταν υποστελεχωµένες. Το πρόβληµα αυτό, πέραν του λίγου
αριθµητικά προσωπικού, το οποίο καλείται να παράσχει τις υπη-
ρεσίες του κάτω από αντικειµενικά αντίξοες συνθήκες, έχει και
µια άλλη πολύ σοβαρή διάσταση, η οποία συνίσταται στο ότι η
πολιτεία καλείται να προστατεύσει τεράστιες δασικές εκτάσεις,
όχι µόνο µε λίγο προσωπικό, αλλά µε προσωπικό το οποίο ως επί
το πλείστον ήταν εκπαιδευµένο σε αστικές συνθήκες µετά τη διά-
λυση της υπηρεσίας της δασοπυρόσβεσης και την κατάργησή
της από τη Δασική Υπηρεσία, η οποία γνώριζε πολύ καλά το
δάσος και τις ιδιαιτερότητές του, καθώς και τα µυστικά της δα-
σοπυρόσβεσης.

Σε µια σύγκριση, η Γαλλία προστατεύει περίπου δεκαέξι εκα-
τοµµύρια εκτάρια δάσους και τέσσερα εκατοµµύρια πευκοδά-
σους, ενώ αντίστοιχα η Ελλάδα τρία εκατοµµύρια τριακόσιες
χιλιάδες εκτάρια δάσους και πεντακόσιες χιλιάδες εκτάρια πευ-
κοδάσους. Ωστόσο, στην Ελλάδα µόνο την τελευταία δεκαετία
ο µέσος όρος των καµένων εκτάσεων ανά έτος είναι εκατόν
εξήντα χιλιάδες στρέµµατα, δηλαδή τετραπλάσιος από τη Γαλ-
λία, και αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι τα γαλλικά δάση τα δια-
χειρίζεται µια ισχυρή Δασική Υπηρεσία, ενώ στην Ελλάδα τα
δάση δεν τα διαχειρίζεται κανένας. 

Η δασοπυρόσβεση ανατέθηκε στην Πυροσβεστική Υπηρεσία,
η οποία ως επί το πλείστον είναι εκπαιδευµένη σε µικρά περιστα-
τικά και σε αστικό περιβάλλον. Απαιτείται, λοιπόν, στελέχωση εγ-
καίρως µε οµάδες εργασίας πολλών ανθρώπων που να
περιπολούν στο δάσος, να καταγράφουν προβλήµατα, να σχε-
διάζουν, να ελέγχουν τα µονοπάτια, ώστε να είναι πάντα καθαρά
και ανοιχτά. Να λειτουργούν οι πυροσβεστικοί κρουνοί. Να ελέγ-
χουν την υλοτόµηση και τις βοσκές. Να σχεδιάζουν την αντιπυ-
ρική πολιτική ήδη από το φθινόπωρο του προηγούµενου έτους.
Να λαµβάνουν υπ’ όψιν τους την κλιµατική αλλαγή, τους παρα-
τεταµένες καύσωνες και τις ανοµβρίας. Να εκχερσώνουν τις αν-
τιπυρικές ζώνες και τις εκτάσεις πέριξ των ηλεκτροφόρων
σηµείων. Να αφαιρούν όσο περισσότερο είναι εφικτό την καύ-
σιµη ύλη. 

Δυστυχώς, µετά από εκατόν πενήντα χρόνια δασοπυρόσβεσης
στην Ελλάδα, ψηφίστηκε ο ν.2612/1998 µε θετική ψήφο µόνο των
τότε παρόντων Βουλευτών της Συµπολίτευσης. Με ισχνότατη,
λοιπόν, ψήφο µόλις εκατόν τριάντα έξι υπέρ και εκατόν είκοσι
κατά, µε σαράντα τέσσερις απόντες, η δασοπυρόσβεση ανατέ-
θηκε κατ’ αποκλειστικότητα στο Πυροσβεστικό Σώµα και αφέθη-
καν οι αρµοδιότητες, το υλικό και τα µηχανήµατα από τους
δασοπυροσβέστες, οι οποίοι ζουν και εργάζονται στο δάσος και
για το δάσος, και προστέθηκαν στην Πυροσβεστική Υπηρεσία,
για την οποία το δάσος είναι άγνωστος χώρος. Από τότε ξεκίνησε
η µαζική καταστροφή των δασών µας. Από τότε ξεκίνησαν οι µε-
γάλου µεγέθους πυρκαγιές, οι οποίες κατέκαυσαν, µε αποκορύ-
φωµα τα έτη 2020 έως και 2023, ένα τεράστιο ποσοστό των
δασών της πατρίδας µας.

Μα, και στην ανάλυση συνεπειών ρύθµισης της παρούσας τρο-
πολογίας η Κυβέρνηση µέσω του αρµόδιου Υπουργού παραδέ-
χεται εµµέσως ότι η νοµοθέτηση του άρθρου 38 του ν.4892/2022
ήταν εντελώς βιαστική και πρόχειρη. Και τούτο διότι, όπως απο-
δείχτηκε, οι νεοσυσταθείσες τότε νέες δοµές του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος δεν επαρκούσαν να καλύψουν τον τεράστιο τοµέα
ευθύνης τους. Με παρατηµένα τα δάση, µε την κλιµατική αλλαγή,
οι δασικές πυρκαγιές πλέον είναι και πιο πολλές και πιο µεγάλες
και το προσωπικό ανεκπαίδευτο. 

Τώρα, µε το προτεινόµενο άρθρο αυξάνεται ο αριθµός και οι
αρµοδιότητες των Ειδικών Μονάδων Δασικών Επιχειρήσεων,
προβλέποντας τη συµµετοχή των εν λόγω πυροσβεστών και σε
αστικά συµβάντα κατόπιν αντίστοιχης εκπαίδευσης. Ως εκ τού-
του, για να µπορέσουν οι νέες δοµές να είναι επαρκώς στελεχω-
µένες και αξιόµαχες, αυξάνεται ο αριθµός των οργανικών

θέσεων του πυροσβεστικού, τεχνικού και επιστηµονικού προσω-
πικού τους. Αυτό είναι ακόµα πιο παράλογο και καταστροφικό. 

Στο άρθρο 38 παράγραφος 1 του ν.4892/2022 προβλέπεται η
δηµιουργία των Ειδικών Μονάδων Δασικών Επιχειρήσεων µε
αποστολή τη συµµετοχή στην εκτέλεση έργων δασοπροστασίας,
την υποστήριξη και τη διενέργεια επιχειρήσεων κατάσβεσης
µέσω εξειδικευµένων µέσων και πεζοπόρων και αεροµεταφερό-
µενων τµηµάτων, καθώς και τη συνδροµή στην πρόληψη και στην
αντιµετώπιση συνεπειών από φυσικές, τεχνολογικές και λοιπές
καταστροφές.

Με την παρούσα τροπολογία προστίθεται κι άλλη µία περί-
πτωση, κατά την οποία προβλέπεται και η συµµετοχή τους σε
αστικά συµβάντα έπειτα από κατάλληλη εκπαίδευση. Εδώ, λοι-
πόν, έχουµε υποστελέχωση της υπηρεσίας δασοπυρόσβεσης και
στέλνουµε το προσωπικό της σε αστικά συµβάντα. Μπλέκεται η
Πυροσβεστική Υπηρεσία, µία αστικού τύπου υπηρεσία, µε τη δα-
σοπυρόσβεση και το αντίστροφο. Μα, η µία δεν γνωρίζει τις ιδι-
αιτερότητες της άλλης. Η Κυβέρνηση φαίνεται δεν έµαθε από
την πλήρη αποτυχία της κατάργησης της δασοπυρόσβεσης και
της απόσχισής της από τη δασική υπηρεσία και επαναλαµβάνει
τα ίδια λάθη. 

Επίσης, στην παράγραφο 4 αναφέρεται ότι οι πυροσβέστες
δασικών επιχειρήσεων προσλαµβάνονται µε σχέση εργασίας δη-
µοσίου δικαίου επί θητεία διάρκειας επτά ετών, γεγονός άδικο
και εµείς ως Ελληνική Λύση διαφωνούµε. Θεωρούµε ότι ως επί-
λεκτα πρόσωπα πρέπει να οριστεί και η αυτοδίκαιη ανανέωση
της θητείας τους, εφ’ όσον κριθούν σωµατικά και πνευµατικά
επαρκείς.

Εν κατακλείδι, µε αυτή την τροπολογία η Κυβέρνηση, όχι µόνο
δεν στελεχώνει, αλλά αντιθέτως αποδυναµώνει και τις ειδικές
δοµές δασικών επιχειρήσεων, διότι τις επιφορτίζεται µε τα συµ-
βάντα αστικής φύσεως. Από την άλλη, η αύξηση των δοµών η
οποία δεν συνοδεύεται και µε την απαραίτητη στελέχωση από ει-
δικά κατά ανωτέρω πρόσωπα είναι δώρον άδωρον από αυτά τα
οποία συνηθίζει να µας προσφέρει η Κυβέρνηση. Είµαστε κατά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.

Αθανασίου.
Τον λόγο έχει εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-

δας ο ειδικός αγορητής, ο κ. Γιάννης Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατ’ αρχάς, να στείλουµε και από αυτό εδώ

το Βήµα τις ειλικρινείς µας ευχές για περαστικά στον τραυµατία
αστυνοµικό και την οικογένειά του και να πούµε ότι αναδεικνύον-
ται οι βαρύτατες ευθύνες και της σηµερινής και όλων των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων γι’ αυτή την ανεξέλεγκτη δράση των
συµµοριών, τη σχέση των οποίων µε τους επιχειρηµατίες στον
αθλητισµό όχι µόνο δεν διανοούνται αυτές οι κυβερνήσεις να
ακουµπήσουν, αλλά ούτε καν να εξετάσουν.

Τώρα, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο το οποίο κλείνει σε λίγο, συ-
νοψίζοντας, να πούµε ότι στην ουσία συνιστά µια ανακατασκευή
ενός νόµου που ήδη ισχύει, του 4692, µια ανακατασκευή ακόµα
πιο µπαρόκ, µε αυτές τις πολυπλόκαµες και δυσκίνητες δοµές,
µε πάρα πολλές αλληλοκαλύψεις µεταξύ τους. 

Φυσικά την πρόληψη, παρά τα όσα ισχυρίζεται ο κύριος
Υπουργός, δεν τη συναντά κανείς στο παρόν σχέδιο νόµου. Και
φυσικά δεν τη συναντά ούτε στα βασικά συστατικά µιας πρόλη-
ψης όπως είναι το Πυροσβεστικό Σώµα ή οι δασικές υπηρεσίες,
οι οποίες παραµένουν υποστελεχωµένες. Αντίθετα, τα κατασταλ-
τικά µέτρα έχουν µια έντονη παρουσία στο νοµοσχέδιο: Προλη-
πτική απαγόρευση κυκλοφορίας, µερική αναστολή εργασίας,
πρόβλεψη τηλεργασίας, προληπτική αναστολή υπαίθριων εκδη-
λώσεων, συναυλιών. Κατά τον κύριο Υπουργό αυτά συνιστούν
πρόληψη και αντιµετώπιση των πυρκαγιών, των πληµµυρών, των
σεισµών και άλλων ανθρωπογενών ή τεχνολογικών καταστρο-
φών. Α, και επιτάξεις υλικών, µέσων, περιουσίας, προσωπικών
υπηρεσιών. Κάτι φαίνεται να ξεχνά όµως ο κύριος Υπουργός.
Εκείνα τα ιδιωτικά, τα µεγάλα νοσοκοµεία έχετε καµµιά φορά
σκοπό να τα επιτάξετε; Βέβαια, αν κρίνουµε από τον πρότερο βίο
σας στην πανδηµία ήταν στον αφρό. Στον αφρό ήταν εκείνοι.
Λέµε τώρα!

Όσο για την Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου, ακούστηκε εδώ -
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δεν θυµάµαι από ποιόν ακριβώς- από έναν οµιλητή της πλειοψη-
φίας, της κυβέρνησης, ότι αυτή η Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου
δεν χρειάζεται µέσα, εξοπλισµό, µελέτες, γιατί -λέει- αφορά µο-
νάχα έκτακτες καταστάσεις. Συγγνώµη. Δεν ζούµε στην κλιµα-
τική κρίση; Οι έκτακτες καταστάσεις δεν έχουν γίνει πια τακτικές;
Δεν είναι µόνιµες; Εσείς µιλάτε µάλιστα και για κλιµατική κατάρ-
ρευση. Δεν θα έπρεπε, λοιπόν, αυτές οι επιτροπές, αυτές οι υπη-
ρεσίες να λειτουργούν συνεχώς; 

Δηλαδή αυτές θα λειτουργούν µονάχα όταν επίκειται ή όταν
συµβαίνει µία µεγάλη φυσική καταστροφή; 

Ως προς τη δική µας τροπολογία πολύ θα θέλαµε να ακού-
σουµε και από τα υπόλοιπα κόµµατα ότι θα τη στηρίξουν, τη µο-
νιµοποίηση, δηλαδή, όλων αυτών των επταετών των πενταετών
και όλων των εποχικών. Οι ανάγκες του Πυροσβεστικού Σώµατος
σε προσωπικό κατά τη γνώµη µας και κατά τη γνώµη των πυρο-
σβεστών είναι πολύ µεγάλες καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους και
όχι µονάχα εποχικά. Η προστασία του δάσους, ξέρετε, δεν έχει
εποχική διάσταση. Πρέπει να το προστατεύει κανείς όλο το
χρόνο τη στιγµή µάλιστα που το έργο του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος αυξάνεται διαρκώς. Το προσωπικό του συνεχώς βαίνει µει-
ούµενο τα τελευταία χρόνια και ο µέσος όρος ηλικίας των
πυροσβεστών ανεβαίνει. Έχει φτάσει, για να µην πω ότι έχει ξε-
περάσει, τα πενήντα έτη. 

Χρειάζεται να γίνουν άµεσα τουλάχιστον τέσσερις χιλιάδες
προσλήψεις µόνιµων πυροσβεστών γι’ αυτό και καταθέσαµε την
τροπολογία µας. Βεβαίως µε µία ενιαία σχέση εργασίας, µε τη
µονιµοποίηση, µε την κατάργηση εννοείται της εποχικότητας και
µε κάτι άλλο ακόµα: µε την πλήρη αποστρατικοποίηση, κύριε
Υπουργέ και τον αποχαρακτηρισµό του Πυροσβεστικού Σώµατος
από Σώµα Ασφαλείας µε την παράλληλη µετατροπή του σε µια
πολιτική διοικητική υπηρεσία του κράτους, εννοείται, µε αρµο-
διότητες την αντιµετώπιση των πυρκαγιών, των διασώσεων και
των φυσικών καταστροφών. 

Ενώ εµείς υποστηρίζουµε τώρα την σταθερή εργασία µε
πλήρη εργασιακά ασφαλιστικά δικαιώµατα κ.λπ. -είναι γνωστό
αυτό- έρχεστε εσείς και µε την τροπολογία για τις ΕΜΟΔΕ θα
προσλάβετε, λέει, πεντακόσιους οι οποίοι -ακούστε- θα έχουν
ένα βασικό µισθό, τον ίδιο, για επτά χρόνια δεν θα αλλάξει µε το
κόστος ζωής να ανεβαίνει. Δεν θα έχουν βαρέα και ανθυγιεινά
αυτοί οι άνθρωποι που θα τους ρίξετε µέσα στο δάσος, στην
πρώτη γραµµή. Και βέβαια µε βάση τις προβλέψεις της διάταξης,
προκειµένου αυτοί µετά από επτά χρόνια να κριθούν ικανοί να
µονιµοποιηθούν -και αν- θα πρέπει πρώτα να είναι τα καλά παι-
διά, να µην βγάζουν άχνα, να τους έχετε, δηλαδή, σε οµηρία. 

Στη συνέχεια προβλέπετε µε την ίδια διάταξη µε την ίδια τρο-
πολογία αυτές τις ΕΜΟΔΕ όχι µονάχα να επιχειρούν στο δάσος
αλλά και σε αστικά συµβάντα. Αυτό βέβαια έρχεται σε αντίθεση
µε αυτό που γράφετε πάλι στην ίδια τροπολογία ότι θα συνδρά-
µουν και σε έργα πρόληψης στα δάση κατά τη χειµερινή πε-
ρίοδο. Πώς θα γίνεται αυτό ταυτόχρονα; Δεν µπορώ να
καταλάβω.

Το τελευταίο είναι πολύ, πολύ σηµαντικό κατά τη γνώµη µας
γιατί είπατε πολλά εδώ, κύριε Υπουργέ. Αναφερθήκατε µε πάρα
πολλούς αριθµούς. Γι’ αυτές τις δέκα νέες ΕΜΟΔΕ δεν αυξάνετε
τις οργανικές θέσεις αλλά αφαιρείτε από τα υπάρχοντα οργανικά
κενά. Πολύ έξυπνος τρόπος. Με τον τρόπο αυτό στην πραγµατι-
κότητα το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος µειώνεται.
Εάν, δε, σε αυτούς τους πεντακόσιους των ΕΜΟΔΕ, προσθέ-
σουµε και αυτούς που θα χρειαστούν για να λειτουργήσουν
αυτές οι δέκα βάσεις σε όλη την Ελλάδα -πυροσβέστες θα είναι,
τι άλλο θα είναι;- καταλαβαίνετε σε τι µεγάλη µείωση προσωπι-
κού µπορεί να οδηγηθούµε.

Καταψηφίζουµε φυσικά αυτή την τροπολογία. Υπάρχουν πε-
ρισσότεροι από ένας λόγοι για να την καταψηφίσουµε επιµένον-
τας στην υπερψήφιση της δικής µας τροπολογίας για τη
µονιµοποίηση όλων των συµβασιούχων πυροσβεστών γιατί τους
χρειαζόµαστε καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου, κύριε Υπουργέ
και όχι µονάχα για τους πέντε -έξι µήνες του καλοκαιριού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον

κ. Δελή.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής, κ. Ανδρέας Πουλάς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω από την τροπολογία. Φέρατε µια τροπολογία που

αυξάνετε τις Ειδικές Μονάδες Ειδικών Επιχειρήσεων από έξι σε
δεκαέξι. Τα κριτήρια που βάλατε για να γίνουν αυτές οι δεκαέξι
καινούργιες µονάδες για τη χωροθέτηση ποια ήταν; Γιατί, όπως
µε πληροφόρησε ο συνάδελφός µου Βουλευτής του Κινήµατος
Αλλαγής στη Δράµα, ο κ. Νικολαΐδης, η Δράµα έχει ένα από τα
µεγαλύτερα δασαρχεία σε όλη την Ελλάδα. Εκεί γιατί δεν φτιά-
ξατε µία ΕΜΟΔΕ; Είναι ένα ερώτηµα. Και θα ήθελα µια απάν-
τηση. 

Αυξήσατε το όριο από τα τριάντα τρία στα τριάντα πέντε. Οι
πυροσβέστες µας λένε «αφού η προκήρυξη θα βγει µε το νέο
έτος κάντε το τριάντα έξι». Λογικό το ακούω. Κι εδώ θα ήθελα
µια απάντηση για το αν µπορεί να γίνει. 

Με αφορµή αυτή όµως την τροπολογία δεν θα µπορούσα να
µην αναφερθώ στο γεγονός ότι δεν έχετε προχωρήσει στην οµο-
γενοποίηση του Πυροσβεστικού Σώµατος. Υπάρχουν διαφορε-
τικά επίπεδα, υπάρχουν διαφορετικές ταχύτητες µέσα στο
Πυροσβεστικό Σώµα. Θα πρέπει στο Πυροσβεστικό Σώµα να µην
υπάρχουν κατηγορίες α, β, γ. Θα πρέπει να ενταχθεί το σύνολο
του προσωπικού του Πυροσβεστικού Σώµατος στα βαρέα και αν-
θυγιεινά. Θα µου πείτε ποια µέτρα σκοπεύετε να λάβετε ώστε να
αποφευχθεί η σωµατική εξουθένωση και η βιολογική εξάντληση
των πυροσβεστών λόγω της εργασίας τους υπό ακραίες καιρικές
και επιχειρησιακές συνθήκες; Και πότε επιτέλους -γιατί το έχετε
υποσχεθεί- θα µονιµοποιήσετε τους πενταετείς πυροσβέστες;
Τόσες φορές το έχετε πει. Θα ασχοληθούµε σοβαρά µε τα προ-
βλήµατα των συµβασιούχων πυροσβεστών; Με την αύξηση των
µισθών τους; Με την προµήθεια του εξοπλισµού και τη διασφά-
λιση του κόστους µετακίνησης και διαµονής στους τόπους των
επιχειρήσεων; 

Να περάσουµε στο άλλο µεγάλο θέµα. Υπάρχουν τεράστιες
αντιδράσεις από το ΕΚΑΒ, από τους ανθρώπους που δουλεύουν,
µε τον τρόπο που νοµοθετείτε για τον Εθνικό Μηχανισµό Εναε-
ρίας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών. Εκφράζουν ενστάσεις και
παρατηρήσεις για το πώς είναι δυνατόν το ΕΚΑΒ να έχει την ευ-
θύνη των δευτερογενών αεροδιακοµιδών αλλά για τις πρωτογε-
νείς να θεωρείτε ότι δεν είναι ικανό το προσωπικό του. Το
αποτέλεσµα είναι να νοµοθετείτε τη σύναψη µισθώσεων έργου
µε ιδιωτικές εταιρείες χωρίς µάλιστα καµµία πρόβλεψη για τη µε-
ταφορά τεχνογνωσίας. Γιατί παραγκωνίζουµε το ΕΚΑΒ τη στιγµή,
που διαθέτει υλικοτεχνική υποδοµή και εµπειρία στο κοµµάτι των
αεροδιακοµιδών; Γιατί στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει ούτε µία πα-
ράγραφος για την εκπαίδευση του προσωπικού του ΕΚΑΒ και
του Πυροσβεστικού Σώµατος µέχρι να ξεκινήσει ο φορέας την
λειτουργία του; Γιατί στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει ούτε µία πα-
ράγραφος για το κόστος λειτουργίας του φορέα; Γιατί δεν υπάρ-
χει πρόβλεψη για τα κριτήρια και τις προϋποθέσεις που πρέπει
να τηρούν οι ιδιωτικές εταιρείες που θα µισθώσουν τα µέσα και
το προσωπικό τους; Αυτά πρέπει να τα λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν
σας. Η αεροδιακοµιδή δεν είναι κάτι απλό. Έχουµε θρηνήσει θύ-
µατα. Θα πρέπει να επιληφθείτε πολύ σοβαρά αυτού του προ-
βλήµατος. 

Κλείνοντας θα ήθελα να επισηµάνω για άλλη µια φορά ότι για
µας στο ΠΑΣΟΚ, στο Κίνηµα Αλλαγής, η φιλοσοφία της καταστο-
λής έναντι της πρόληψης στο κοµµάτι των φυσικών καταστρο-
φών από πυρκαγιές και ακραία καιρικά φαινόµενα µας βρίσκει
αντίθετους. Και µην ξεχνάτε ότι εµείς ήµασταν αυτοί που το 1995
επί πρωθυπουργίας του αείµνηστου Ανδρέα Παπανδρέου καθιε-
ρώσαµε θεσµικά την ίδρυση της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας. Μετά ήρθε ο νόµος 3013 του 2002 που αναβάθµισε
την Πολιτική Προστασία, φτιάχτηκε τότε το σχέδιο «ΞΕΝΟΚΡΑ-
ΤΗΣ», βγάλαµε πέρα τους Ολυµπιακούς Αγώνες µε το σχέδιο
«ΞΕΝΟΚΡΑΤΗΣ». Ήµασταν αυτοί που φτιάξαµε την Πολιτική
Προστασία. Γι’ αυτό έχουµε τον λόγο και µιλάµε. 

Μάλιστα, ο Αρχηγός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, κάνει προτά-
σεις -τα είπε και ο κοινοβουλευτικός µας εκπρόσωπος. Εµείς,
στο ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής, κάνουµε προτάσεις και για την
πρόληψη και για την καταστολή, αλλά και για την αποκατάσταση.
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Δεν θα επαναλάβω τις προτάσεις µας, για να µην φάω και τον
χρόνο, αλλά έχουµε και προτάσεις και θέσεις και µπορούµε ανά
πάσα στιγµή αυτό να το αποδείξουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Πουλά. 
Το λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία, ο κ. Συµεών Κεδίκογλου για τη δική του δευτερολογία. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε φτάσει στο τέλος µιας πολύωρης συνεδρίασης -για

να το ελαφρύνω και λίγο- όπου ακούστηκαν σχεδόν τα πάντα.
Στο οπλοστάσιο των οµιλητών των δύο Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων µέχρι και για ταινίες ακούσαµε, αλλά ακόµα και εκεί συµ-
βολίζεται η υπεροχή των δικών µας επιχειρηµάτων. Από την
πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας αναφέρθηκε η ταινία «Η Μεσό-
γειος φλέγεται», ενώ εµείς µιλήσαµε για τη «Δίκη των πιθήκων». 

Λοιπόν, για να έρθουµε στα σοβαρά τώρα και να µην ξεχαστώ,
ήθελα να πω ότι είµαστε και εµείς υπέρ για τους λίγους αυτούς
ανθρώπους που αφορά αυτό το µεταβατικό στάδιο της ηλικίας,
τα τριάντα πέντε, τριάντα έξι χρόνια. Εµείς δεν έχουµε αντίρ-
ρηση.

Κύριε Υπουργέ, δεν είµαστε ευτυχείς για τη σηµερινή συνε-
δρίαση σε ένα θέµα που, πραγµατικά, προσφερόταν για συναινέ-
σεις. Το σύνολο, σχεδόν, των οµιλητών της Κυβέρνησης
αντιµετώπισε την Αντιπολίτευση σαν να είµαστε είτε µικρόνοες
είτε πολύ φανατισµένοι κοµµατικά, που δεν µπορέσαµε να δούµε
και να καταλάβουµε το µεγαλειώδες αυτού του σχεδίου νόµου,
ότι δεν θέλαµε και δεν συναινούσαµε. Δεν είναι έτσι τα πράγµατα. 

Εµείς θέλαµε να έχουµε σύνθεση και ανεξάρτητα του τι είπε
το δικό µας κόµµα, ακούστηκαν πάρα πολλές απόψεις από όλους
τους χώρους του Κοινοβουλίου, από τους φορείς. Πέστε µου µία
αλλαγή ουσιαστική που υιοθετήσατε -δεν µιλάµε για νοµοτεχνι-
κές- που ακούσατε ότι είναι µια καλή ιδέα. Εµείς πιστεύουµε ότι
θα έπρεπε να έχουµε µια άλλη φιλοσοφία συνολικότερα, ότι το
δάσος είναι ζωντανός οργανισµός που πρέπει να το φροντίζουµε
όλη τη διάρκεια του έτους, ότι θα πρέπει να έχουµε συνέργειες,
ότι θα πρέπει να έχουµε τον εθελοντισµό, ότι θα πρέπει να
έχουµε τους εξειδικευµένους πυροσβέστες. 

Το ξέρατε ότι όταν είχαµε τα γεγονότα στην Εύβοια -το θυµά-
µαι πάρα πολύ καλά- όπου οι ντόπιοι ήξεραν καλύτερα πώς να
καθοδηγήσουν τις δυνάµεις, όταν κάποια στιγµή ζητήθηκε να κό-
ψουν κάποια δέντρα για να κάνουν ένα πέρασµα, πολύ σωστά
και ειλικρινά απάντησαν οι πυροσβέστες «πιστεύετε ότι ξέρουµε
να κόβουµε δέντρα; Νοµίζετε ότι είναι τόσο απλό να κόψουµε
ένα δέντρο, να ξέρουµε πώς θα πάει, πού θα πέσει και να µην
πέσει πάνω µας;» 

Άρα, λοιπόν, αυτά θα πρέπει να δούµε, όπως θα πρέπει να κοι-
τάξουµε να υπάρχει και µια αξιολόγηση συνολικά. Όταν κάποιος
είναι σε µια θέση ευθύνης, παίρνει και την ευθύνη και αξιολογεί-
ται γι’ αυτή. Και αν δεν πάει καλά, έχει και την αντίστοιχη ποινή.
Λέµε «όχι» στη διάχυση των ευθυνών. 

Εγώ καταλαβαίνω και συµπονώ τον Υπουργό ότι παρέλαβε -το
έχει πει ο ίδιος- ένα Υπουργείο «κέλυφος». Και όσον αφορά το
πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», ειπώθηκε πάλι για τα 2,2 δισεκατοµµύρια
που θα γίνει ο δεύτερος διαγωνισµός, όµως θυµίζω ότι µέχρι
τώρα η απορροφητικότητα -σύµφωνα µε δικά σας λόγια- ήταν λι-
γότερο από 1%. Άρα, γιατί να έχουµε εµπιστοσύνη ότι από δω
και πέρα όλα θα τρέξουν κανονικά; 

Και βέβαια, πολλές φορές µιλάµε για τους ήρωες πυροσβέ-
στες. Και συµφωνούµε ότι είναι ήρωες µε τις συνθήκες αυτές.
Και όταν µάλιστα είσαι ανεκπαίδευτος, είσαι δύο φορές ήρωας.
Και δεν φταίνε αυτοί, προφανώς, αλλά το είπα και στις επιτρο-
πές, φτάνει η ώρα που δεν θέλουµε πια ηρωισµούς. Δεν θέλουµε
ανθρώπους που θα χάνουν τη ζωή τους και ταυτόχρονα δεν θα
έχουµε και το αποτέλεσµα το οποίο είναι επιδιωκόµενο. Θέλουµε
ένα κράτος ευνοµούµενο, οργανωµένο, αποτελεσµατικό, που ο
καθένας θα ξέρει τι πρέπει να κάνει την ώρα της ευθύνης του. 

Τώρα, να πω δυο λόγια, επειδή ακούστηκε από τον Κοινοβου-
λευτικό σας Εκπρόσωπο ότι «µας διακατέχει γκρίνια» λέει «και

υποστηρίζουµε κάποιους συνδικαλιστές για το θέµα του Αστε-
ροσκοπείου». Μα, αυτό καταλάβατε, ειλικρινά; Σας το λένε οι
πάντες και το µόνο που έχετε να πείτε είναι να µιλάτε για γκρίνια;
Όταν το λέει το ίδιο το ΕΣΕΤΕΚ, που ξέρετε πολύ καλά ότι δεν
ανήκει στη δικιά µας παράταξη, εν πάση περιπτώσει, είναι ένας
άλλος φορέας, ανεξάρτητος; Τα επιχειρήµατα αυτά δεν τα εί-
δατε; 

Κοιτάξτε, το πράγµα -νοµίζω- είναι σαφές ότι, αυτή η Κυβέρ-
νηση θέλει να ελέγξει κάθε πτυχή του δηµόσιου βίου. Αυτό φά-
νηκε γιατί η πρώτη σας πράξη ήταν να υιοθετήσει, να πάρει υπό
τις διαταγές του εν πάση περιπτώσει, την ΕΥΠ ο Πρωθυπουργός.
Μετά, ξέρετε ότι προσπαθήσατε να καθυποτάξετε και τη δικαιο-
σύνη, τις ανεξάρτητες αρχές και τώρα έρχεται η σειρά της έρευ-
νας. Αυτή είναι η αλήθεια και ας µην ψάχνουµε για άλλοθι κάθε
φορά για την κλιµατική κρίση, που ναι, είναι εδώ, όµως δεν φταίει
πάντα η κλιµατική κρίση για τις δικές µας κακοδαιµονίες. Όταν
µε δύο µποφόρ κατακαίγεται ο τόπος από θάλασσα σε θάλασσα,
ε, δεν φταίει πάντα η κλιµατική αλλαγή. Και µην συγκρίνετε,
πάντα, µε περιστατικά που είναι χειρότερα. Μας λέτε πάλι για τη
Χαβάη, για τον Καναδά. Γιατί δεν βλέπετε στη Μεσόγειο ότι ανα-
λογικά µε την έκτασή µας είχαµε δέκα φορές παραπάνω καµµένα
στρέµµατα; 

Κοντολογίς, κλείνοντας, πραγµατικά θα θέλαµε να είναι ένα
νοµοσχέδιο που θα µπορούσαµε να το ψηφίσουµε µε όλη µας
την καρδιά. Δυστυχώς, είναι ένα πόνηµα το οποίο φέρνει πιο δυ-
σκίνητες δοµές και είµαι σίγουρος ότι και του χρόνου θα είµαστε
εδώ και θα συζητάµε για τις ίδιες αδυναµίες. Δεν περιµένω, προ-
φανώς, να σταµατήσουν οι πυρκαγιές και οι καταστροφές, αλλά
τουλάχιστον να είναι λιγότερες, να είµαστε όλο και περισσότερο
αποτελεσµατικοί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Κεδίκογλου.
Και κλείνουµε τις δευτερολογίες µε τον εισηγητή της Νέας Δη-

µοκρατίας, τον κ. Στέφανο Γκίκα. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω και εγώ

να προσθέσω τη φωνή µου και τις ευχές µου για ταχεία ανάρ-
ρωση στον αστυνοµικό µας, που τραυµατίστηκε µε αυτόν τον
άνανδρο δολοφονικό τρόπο. Από εκεί και πέρα, βεβαίως, θα πρέ-
πει να µας απασχολήσει περισσότερο το θέµα της οπαδικής βίας.
Είµαι σίγουρος ότι οι ελληνικές αρχές και η ελληνική δικαιοσύνη
θα αποδώσει στο δράστη αυτά που του πρέπουν. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να πω ότι όλες αυτές τις ώρες, όπως
και στις επιτροπές, αλλά ιδίως σήµερα, αυτές τις δέκα και πλέον
ώρες, νοµίζω ότι ακούσαµε θετικά πράγµατα από την πολιτική
ηγεσία. 

Πραγµατικά, σκέφτοµαι ότι είναι πολύ θετικό, που δηµιουρ-
γούνται δέκα επιπλέον ειδικές µονάδες δασικών επιχειρήσεων
στη χώρα και φτάνουµε έτσι τις δεκαέξι. Είναι πολύ θετικό, που
προσλαµβάνονται άλλα επτακόσια άτοµα που θα στελεχώσουν
αυτές τις µονάδες. Είναι πολύ θετικό που προσθέτουµε τις αε-
ροδιακοµιδές στον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών. 

Είναι πολύ θετικό που ακούσαµε τον Υπουργό να µιλάει για 2,2
δισεκατοµµύρια, τα οποία, επιτέλους, ξεµπλοκάρονται και µέχρι
τις 31 Δεκεµβρίου θα έχουν δηµοπρατηθεί περίπου τα 847 εκα-
τοµµύρια από αυτά, όπως είπε. Είναι πολύ θετικό ότι προχωράει
ο διαγωνισµός για τα τετρακόσια βαρέα οχήµατα της Πυροσβε-
στικής Υπηρεσίας. Είναι πολύ θετικό, εν πάση περιπτώσει, που
µε αυτό το νοµοσχέδιο αναδιαρθρώνεται η Πολιτική Προστασία.
Υπάρχουν σηµαντικές πρόνοιες για την πρόληψη. Υπάρχει ση-
µαντική, επίσης, δυνατότητα και ρύθµιση για καλύτερη συνεργα-
σία όλων των εµπλεκόµενων φορέων. Και βεβαίως, αυτό που θα
πρέπει να µας απασχολήσει όλους είναι η πρόληψη και η σωτη-
ρία, αν θέλετε, της ανθρώπινης ζωής και των περιουσιών. Αυτόν,
ακριβώς, τον ρόλο έχει αυτό το σχέδιο νόµου.

Και αν νοµίζετε ότι αυτό το σχέδιο νόµου το έβγαλε ένας
Υπουργός µε πέντε συµβούλους, σας λέω ότι κάνετε µεγάλο
λάθος. Προηγήθηκε µία εργώδης προσπάθεια από όλους τους
επιτελείς, από τους επιχειρησιακούς, πρωτίστως, αξιωµατικούς
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και επιτελείς, προκειµένου να καταρτίσουν αυτό το σχέδιο και να
προτείνουν να δηµιουργηθούν αυτές οι επιπλέον επιτροπές, προ-
κειµένου, ακριβώς, να προλάβουµε τα χειρότερα και βεβαίως, να
δηµιουργήσουµε τις καταστάσεις εκείνες που αν πρόκειται ξανά
να αντιµετωπίσουµε -που θα αντιµετωπίσουµε- τέτοια γεγονότα,
να είναι η αντιµετώπιση καλύτερη. 

Άκουσα ότι είχαµε λιγότερες πυρκαγιές, αλλά κάηκαν περισ-
σότερα στρέµµατα. Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν επί
δέκα µέρες έχεις θερµοκρασίες καύσωνα, όταν υπάρχει παρα-
τεταµένη περίοδος ξηρασίας, όταν υπάρχουν άνεµοι εννέα µπο-
φόρ, είναι δυνατόν να µην έχουµε πυρκαγιές µεγάλου µεγέθους;
Στην Κέρκυρα κάηκαν είκοσι δύο χιλιάδες µε είκοσι πέντε χιλιά-
δες στρέµµατα. Θυµάµαι ότι την πρώτη και τη δεύτερη µέρα και-
γόταν ένα γήπεδο το λεπτό. Τέτοια ήταν η ισχύς, δυστυχώς, και
οι καταστάσεις αυτής της πυρκαγιάς. 

Μια κουβέντα θέλω να πω ακόµη, επειδή άκουσα για την κλι-
µατική κρίση και για τη στάση της Κυβέρνησης. Εγώ θέλω να πω
ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την πρώτη µέρα
προχωράει αυτό που λέµε την πράσινη µετάβαση. Εγώ θα σας
πω ότι έχουµε µειώσει κατά 8% την καύση του άνθρακα, έχουµε
περιορίσει, σε σχέση µε το 2005, κατά 43% τους ρίπους και η
µισή ενέργεια που καταναλώνουµε είναι από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Βεβαίως έχουµε δρόµο ακόµα. 

Σε κάθε περίπτωση, ακούστηκαν κάποιες εκφράσεις, που δεν
θα έπρεπε να ακουστούν για ακροδεξιές πολιτικές, για µετατό-
πιση της σφαίρας από τη δηµοκρατία στην απολυταρχία και κάτι
τέτοια. Νοµίζω ότι τέτοια ζητήµατα δεν είναι για να λέγονται σε
αυτή την Αίθουσα. Κατανοώ τις αντιδράσεις που υπάρχουν για
το Αστεροσκοπείο. Όµως, ο Υπουργός, η πολιτική ηγεσία έχει
διατυπώσει σε όλους τους τόνους ότι δεν πρόκειται να αλλάξει
τίποτα από το καθεστώς, ούτε από τα δικαιώµατα και το ερευνη-
τικό έργο το οποίο παράγει το Αστεροσκοπείο. 

Όσο για την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία επαναλαµβάνω
για άλλη µία φορά ότι οι υπηρεσίες που προσφέρονται στην εθνική
άµυνα διατηρούνται στο ακέραιο, ίσα ίσα που τώρα µε τα 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ αναβαθµίζεται σηµαντικά η Εθνική Μετεωρολογική
Υπηρεσία και εν τοιαύτη περιπτώσει η Κυβέρνηση θεωρεί ότι οι
αλλαγές αυτές είναι επ' ωφελεία των Ελλήνων πολιτών. 

Στο σηµείο αυτό, κλείνοντας, θα ήθελα πραγµατικά να ευχα-
ριστήσω την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας, αλλά και τη φυσική ηγεσία, και όλους
τους αξιωµατικούς, που εργάστηκαν και τους νοµικούς για να
φέρουν αυτό το νοµοσχέδιο έγκαιρα, ώστε να έχουµε τον χρόνο
προετοιµασίας και να είµαστε έτοιµοι όταν θα απαιτηθεί στην
επόµενη χρονιά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ

τον κ. Γκίκα.
Τον λόγο, πριν ολοκληρώσουµε τη διαδικασία συζήτησης

αυτού του νοµοσχεδίου, έχει ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας κ. Ευάγγελος Τουρνάς. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µακρηγορήσω.
Ήδη τοποθετήθηκα και προσπάθησα και στις επιτροπές της Βου-
λής, αλλά και σήµερα να εξηγήσω κάποια πράγµατα, έτσι ώστε
να γίνουν σαφή σε σχέση µε τους προβληµατισµούς που έχουν
εκφράσει οι κυρίες και οι κύριοι Βουλευτές. 

Εντούτοις, επειδή τέθηκαν ξανά κάποια θέµατα τώρα στη δευ-
τερολογία των κυρίων εκπροσώπων των κοµµάτων, θα ήθελα να
αναφερθώ επί τροχάδην στα εξής. Πρώτα από όλα όσον αφορά
τον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών,
προφανώς και διαπιστώθηκε η επιχειρησιακή αναγκαιότητα να
συµπληρωθούν οι υπηρεσίες οι οποίες παρέχοντο µέχρι πρότι-
νος, οι οποίες, όπως εξήγησα, παρέχονται από το ΕΚΣΕΔ, αλλά
και από τα µέσα που διαθέτει το ΕΚΑΒ. Φαίνεται, λοιπόν, ότι δεν
είναι επαρκείς. Προχωρούµε -και θα προχωρήσουµε όσο µπο-
ρούµε- γρηγορότερα να προκηρύξουµε τον διαγωνισµό έτσι
ώστε να έχουµε αυτά τα µέσα που χρειαζόµαστε για να καλύ-
ψουµε όλη την επικράτεια.

Επαναλαµβάνω αυτές οι έξι βάσεις εγκρίθηκαν από συγκεκρι-

µένη επιτροπή που αποτελείτο από στελέχη του Πυροσβεστικού
Σώµατος και των Ενόπλων Δυνάµεων και της Πολεµικής Αερο-
πορίας, οι οποίοι έκαναν την καλύτερη δουλειά τους και τη µε-
γάλη προσπάθεια έτσι ώστε να µας φέρουν ένα σχέδιο το οποίο,
πραγµατικά, θα µπορεί να καλύψει όλον τον ελλαδικό χώρο, συµ-
πληρωµατικά σε αυτό που υπάρχει για τις διακοµιδές. Είναι µια
υποχρέωση και µια ανάγκη, την οποία θα πρέπει να επιταχύνουµε
έτσι ώστε να τις έχουµε το συντοµότερο δυνατόν. Στο µεταβα-
τικό στάδιο θα νοικιάσουµε µέσω της NSPA τα µέσα. 

Από εκεί και πέρα, είναι χρέος µας να προετοιµάσουµε, µέσα
στην πενταετία που είναι η µεταβατική διάταξη, και το προσωπικό
του ΕΚΑΒ, για το οποίο δεν αρνήθηκε κανείς την ικανότητά του,
αλλά δεν επαρκεί αυτή τη στιγµή, έτσι ώστε να καλύψουµε αυτές
τις ανάγκες. Άρα, οφείλουµε να προετοιµάσουµε και το προσω-
πικό του ΕΚΑΒ και το προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος,
αλλά βέβαια να βρούµε και τα πληρώµατα και τους µηχανικούς,
έτσι ώστε να στελεχώσουµε αυτές τις µονάδες και αυτά τα µέσα,
τα οποία θα πρέπει να αποκτήσουµε για να δηµιουργήσουµε τον
δικό µας µηχανισµό. 

Όσον αφορά στο θέµα ,που τέθηκε ξανά από όλους για την
παράλληλη, ισόρροπη ανάπτυξη του τοµέα της πρόληψης και
της καταστολής, θα ξαναπώ ότι η αποστολή του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας είναι κυρίως η αντιµε-
τώπιση της κρίσης πριν, κατά τη διάρκεια της κρίσης, και η
αποκατάσταση µε την αρωγή. Άρα η βραχεία, η µακροπρόθεσµη
πρόληψη, ουσιαστικά, όσον αφορά στα δάση, γνωρίζετε όλοι ότι
ανήκει στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και στις δασικές υπηρε-
σίες, οι οποίες έχουν και την υποχρέωση της προστασίας των
δασών. 

Με αυτούς σάς είπα ότι συνεργαζόµαστε στενά και προσπα-
θούµε να βρούµε τους καλύτερους τρόπους, έτσι ώστε να προ-
χωρήσουµε στους καθαρισµούς τους αναγκαίους µε
προγράµµατα του Υπουργείου Περιβάλλοντος, που χρηµατοδο-
τούνται, αλλά και σε συνεργασία µε την Πυροσβεστική, η οποία
καταδεικνύει την επικινδυνότητα της κάθε περιοχής, έτσι ώστε
να καθαριστούν και τα περιαστικά δάση και να εξαλειφθεί ο κίν-
δυνος της εύκολης έναρξης και επέκτασης της πυρκαγιάς. 

Και βέβαια, όσον αφορά στη δασοπυροσβεστική ικανότητα
των πυροσβεστών, θα ήθελα να σας πω ότι µάλλον αδικείτε τους
πυροσβέστες µας, όταν λέτε ότι δεν µπορούν να ανταποκριθούν
στις δασικές πυρκαγιές. Αναφέρεστε στη µετάβαση της δασο-
πυρόσβεσης το 1998 από τις δασικές υπηρεσίες στην Πυροσβε-
στική Υπηρεσία. Έκτοτε η Πυροσβεστική Υπηρεσία και οι
πυροσβέστες µας έχουν κάνει τεράστια βήµατα, έχουν προοδεύ-
σει, έχουν εκπαιδευτεί στο εσωτερικό αλλά και στο εξωτερικό.
Θα ήθελα να σας πω ότι διαθέτουµε ενδεχοµένως τους καλύτε-
ρους δασοπυροσβέστες και όταν έρχονται για να µας ενισχύ-
σουν µέσω του «RESCUE» οι συνάδελφοί τους από άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έρχονται εδώ και διδάσκονται από
τους δικούς µας δασοπυροσβέστες. Θα ήθελα λοιπόν να τους
το αναγνωρίσουµε αυτό.

Προχωρώντας στα θέµατα τα οποία έθεσε ο κ. Πουλάς του
ΠΑΣΟΚ, όσον αφορά στα κριτήρια επιλογής των µονάδων που
θα πάνε οι δασοκοµάντος, αυτές οι µονάδες επελέγησαν και πάλι
από τον επιχειρησιακό σχεδιασµό του Πυροσβεστικού Σώµατος.
Θα ήθελα να σας πω ότι η πολιτική ηγεσία δεν έχει κανένα λόγο
και δεν έχει το δικαίωµα να επεµβαίνει στον επιχειρησιακό σχε-
διασµό του Πυροσβεστικού Σώµατος. Άρα εµείς είµαστε υποχρε-
ωµένοι να το ακούσουµε, να το υιοθετήσουµε και από εκεί και
πέρα να προχωρήσουµε, να βρούµε τους κατάλληλους ανθρώ-
πους, έτσι ώστε να στελεχώσουµε αυτές τις µονάδες. Αυτό κά-
νουµε µε την τροπολογία που φέραµε για τις προσλήψεις των
εξακοσίων πενήντα δασοκοµάντος. 

Όσον αφορά τώρα στην οµογενοποίηση, και πάλι είµαι αναγ-
κασµένος να σας πω ότι εµείς προσπαθούµε να διορθώσουµε τις
παθογένειες του ν.3938/2011, που ήταν δικός σας νόµος, αν θυ-
µάστε. Να µην τα ξαναλέµε. Είναι δύσκολο να τους οµογενοποι-
ήσουµε, παρ’ ότι θα το θέλαµε. Γιατί ξέρετε ότι οι εποχικοί αυτοί,
οι πενταετείς, εντάσσονται στο ενιαίο µισθολόγιο ενώ οι µόνιµοι
πυροσβέστες εντάσσονται στο ειδικό µισθολόγιο των Ενόπλων
Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. Αν εµείς τους µονιµο-
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ποιήσουµε, για να τους οµογενοποιήσουµε, είναι χίλια εξακόσια
άτοµα που αυτεπάγγελτα θα φύγουν από το Σώµα, αν είναι άνω
των εξήντα ετών. Και δυστυχώς οι περισσότεροι από αυτούς δεν
έχουν τα απαραίτητα συντάξιµα χρόνια. Είµαστε, λοιπόν, υπο-
χρεωµένοι να το ξαναδούµε και να βρούµε την κάλλιστη λύση,
έτσι ώστε να µην δηµιουργήσουµε και ένα κοινωνικό πρόβληµα. 

Τέλος, επαναλαµβάνω ότι το νοµοσχέδιο αυτό και οι τροπο-
ποιήσεις που έχουν έρθει ουσιαστικά επιδρούν στον τοµέα της
πρόληψης, στο πλαίσιο της αποστολής του Υπουργείου Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Όλα τα άρθρα που υπάρ-
χουν, ουσιαστικά γι’ αυτό το λόγο υπάρχουν. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι προφανώς και αναγνωρί-
ζουµε την προσφορά των επιστηµονικών οµάδων, όπου και αν
βρίσκονται, είτε είναι του ΟΑΣΠ είτε είναι του Αστεροσκοπείου
είτε της ΕΜΥ, µε τους οποίους ούτως ή άλλως συνεργαζόµαστε
καθηµερινά και όχι ad hoc ανάλογα µε την εξέλιξη ενός φαινο-
µένου. Αυτή τη στιγµή, µε το νοµοσχέδιο θεσµοθετούµε αυτή τη
συνεργασία µέσα από το Επιστηµονικό Συµβούλιο από το οποίο
θα δεχόµαστε τις εισηγήσεις του, ανάλογα µε τα φαινόµενα, ανά-
λογα µε τις εξελίξεις, ανάλογα µε τον καιρό, έτσι ώστε να συγ-
καλούµεθα και να συντονίζουµε τις δράσεις για την αντιµετώπιση
των φαινοµένων. Θα θέλαµε πραγµατικά την οµόφωνη στήριξη
σας. Εντούτοις, όπως έχετε δηλώσει, δεν θα συµβεί αυτό.

Πιστεύουµε ότι χρειάζεται συναίνεση, συνεργασία και οµοφω-
νία στα θέµατα της κλιµατικής κρίσης. Ελπίζω να το πετύχουµε
την επόµενη φορά.

Να είστε καλά.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας: «Ανα-
διάρθρωση Πολιτικής Προστασίας - Εθνικός Μηχανισµός Εναέ-
ριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και άλλες επείγουσες
διατάξεις για την κρατική αρωγή» και η ψήφισή τους θα γίνει χω-
ριστά.

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, εξήντα άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Αναδιάρθρωση Πολιτικής Προστασίας - Εθνικός Μηχανισµός
Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και άλλες επείγουσες

διατάξεις για την κρατική αρωγή
Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 10 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 26 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 32 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 40 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 43 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 49 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 50 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 51 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 52 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 58 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 59 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 51/1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας: «Αναδιάρθρωση Πολιτικής Προστασίας - Εθνικός Μηχανι-
σµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και άλλες
επείγουσες διατάξεις για την κρατική αρωγή» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Αναδιάρθρωση Πολιτικής Προστασίας - Εθνικός Μηχανι-
σµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις για την κρατική αρωγή

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’ : ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΔΟΜΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ

- ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΜΕΤΡΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ - ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΗ-
ΡΗΣΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΦΟΡΕΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4662/2020

Άρθρο 3 Δράσεις Εθνικού Μηχανισµού - Τροποποίηση παρ. 1
άρθρου 4 ν. 4662/2020

Άρθρο 4 Αρχές λειτουργίας Εθνικού Μηχανισµού - Τροποποί-
ηση άρθρου 5 ν. 4662/2020

Άρθρο 5 Διαβάθµιση Κατάστασης Ετοιµότητας - Τροποποίηση
άρθρου 6  ν. 4662/2020 

Άρθρο 6 Δυναµικό και µέσα του Εθνικού Μηχανισµού - Τροπο-
ποίηση παρ. 3 άρθρου 7 ν. 4662/2020

Άρθρο 7 Σύσταση Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου από την εκ-
δήλωση καιρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων πολι-
τικής προστασίας - Προσθήκη άρθρου 7α στον ν. 4662/2020

Άρθρο 8 Διυπουργική Επιτροπή Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής
Προστασίας - Τροποποίηση άρθρου 5                 ν. 4662/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΑ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

Άρθρο 9 Πλαίσια Διαχείρισης Εκτάκτων Αναγκών - Τροποποί-
ηση άρθρου 10 ν. 4662/2020

Άρθρο 10 Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής Προστασίας - Τρο-
ποποίηση άρθρου 12 ν. 4662/2020

Άρθρο 11 Περιφερειακά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα
Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση παρ. 1 και 4 άρθρου 13 ν.
4662/2020

Άρθρο 12 Τοπικά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα Πολιτι-
κής Προστασίας - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 15 ν.
4662/2020

Άρθρο 13 Σύσταση και αρµοδιότητες των Περιφερειακών Επι-
χειρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση άρ-
θρου 17 ν. 4662/2020 

Άρθρο 14 Οργάνωση και λειτουργία των Περιφερειακών Επιχει-
ρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση άρθρου
18 ν. 4662/2020

Άρθρο 15 Υποστηρικτικές υπηρεσίες Εθνικού Μηχανισµού - Αν-
τικατάσταση άρθρου 20 ν. 4662/2020

Άρθρο 16 Αυτοτελή Τµήµατα Πολιτικής Προστασίας - Αντικα-
τάσταση άρθρου 21 ν. 4662/2020

Άρθρο 17 Γενικά Σχέδια Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών και
Διαχείρισης Συνεπειών - Ανάρτηση και γνωστοποίηση των σχεδίων
µέσω διαδικτύου - Εκπαίδευση πολιτών και φορέων -Τροποποίηση
άρθρου 23 ν. 4662/2020

Άρθρο 18 Σκοπός της εκτίµησης επικινδυνότητας -      Αντικα-
τάσταση άρθρου 24 ν. 4662/2020

Άρθρο 19 Μεταφορά Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

Άρθρο 20 Μεταφορά Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

Άρθρο 21 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 22 Καταργούµενες διατάξεις - Κατάργηση άρθρου 91 ν.

4623/2019

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’ : ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΔΟΜΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ

- ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΜΕΤΡΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ - ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΗ-
ΡΗΣΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΦΟΡΕΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ -
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4662/2020

Άρθρο 3 Δράσεις Εθνικού Μηχανισµού - Τροποποίηση παρ. 1
άρθρου 4 ν. 4662/2020

Άρθρο 4 Αρχές λειτουργίας Εθνικού Μηχανισµού - Τροποποί-
ηση άρθρου 5 ν. 4662/2020

Άρθρο 5 Διαβάθµιση Κατάστασης Ετοιµότητας - Τροποποίηση
άρθρου 6  ν. 4662/2020 

Άρθρο 6 Δυναµικό και µέσα του Εθνικού Μηχανισµού - Τροπο-
ποίηση παρ. 3 άρθρου 7 ν. 4662/2020

Άρθρο 7 Σύσταση Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου από την εκ-
δήλωση καιρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων πολι-
τικής προστασίας - Προσθήκη άρθρου 7α στον ν. 4662/2020

Άρθρο 8 Διυπουργική Επιτροπή Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής
Προστασίας - Τροποποίηση άρθρου 5                 ν. 4662/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΑ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

Άρθρο 9 Πλαίσια Διαχείρισης Εκτάκτων Αναγκών - Τροποποί-
ηση άρθρου 10 ν. 4662/2020

Άρθρο 10 Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής Προστασίας - Τρο-
ποποίηση άρθρου 12 ν. 4662/2020Άρθρο 11 Περιφερειακά Επιχει-
ρησιακά Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής Προστασίας -
Τροποποίηση παρ. 1 και 4 άρθρου 13 ν. 4662/2020

Άρθρο 12 Τοπικά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα Πολιτι-
κής Προστασίας - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 15 ν.
4662/2020

Άρθρο 13 Σύσταση και αρµοδιότητες των Περιφερειακών Επι-
χειρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση άρ-
θρου 17 ν. 4662/2020 

Άρθρο 14 Οργάνωση και λειτουργία των Περιφερειακών Επιχει-
ρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση άρθρου
18 ν. 4662/2020

Άρθρο 15 Υποστηρικτικές υπηρεσίες Εθνικού Μηχανισµού - Αν-
τικατάσταση άρθρου 20 ν. 4662/2020

Άρθρο 16 Αυτοτελή Τµήµατα Πολιτικής Προστασίας - Αντικα-
τάσταση άρθρου 21 ν. 4662/2020

Άρθρο 17 Γενικά Σχέδια Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών και
Διαχείρισης Συνεπειών - Ανάρτηση και γνωστοποίηση των σχεδίων
µέσω διαδικτύου - Εκπαίδευση πολιτών και φορέων -Τροποποίηση
άρθρου 23 ν. 4662/2020

Άρθρο 18 Σκοπός της εκτίµησης επικινδυνότητας -      Αντικα-
τάσταση άρθρου 24 ν. 4662/2020

Άρθρο 19 Μεταφορά Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

Άρθρο 20 Μεταφορά Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

Άρθρο 21 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 22 Καταργούµενες διατάξεις - Κατάργηση άρθρου 91 ν.

4623/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΚΤΑΚΤΗΣ
ΑΝΑΓΚΗΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΙΔΙΚΗΣ ΚΙΝΗΤΟΠΟΙΗΣΗΣ ΠΟ-
ΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4662/2020

Άρθρο 23 Κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας
- Αντικατάσταση άρθρου 25 ν. 4662/2020 

Άρθρο 24 Έκτακτη ανάγκη πολιτικής προστασίας τοπικής κλί-
µακας - Προσθήκη άρθρου 25Α στον ν. 4662/2020

Άρθρο 25 Έκτακτη ανάγκη πολιτικής προστασίας περιφερει-
ακής ή διαπεριφερειακής κλίµακας - Προσθήκη άρθρου 25Β στον
ν. 4662/2020

Άρθρο 26 Προσωρινά µέτρα ρύθµισης κατάστασης έκτακτης
ανάγκης - Προσθήκη άρθρου 25Γ στον                  ν. 4662/2020

Άρθρο 27 Μετακινήσεις προσωπικού για την αντιµετώπιση κα-
τάστασης έκτακτης ανάγκης περιφερειακής, διαπεριφερειακής ή
εθνικής εµβέλειας - Προσθήκη άρθρου 25Δ στον ν. 4662/2020
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Άρθρο 28 Προληπτικά µέτρα κατά το στάδιο της Κατάστασης
Ειδικής Κινητοποίησης Πολιτικής Προστασίας - Προσθήκη άρθρου
26Α στον ν. 4662/2020 

Άρθρο 29 Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων και Διαχεί-
ρισης Κρίσεων - Τροποποίηση παρ. 8 και 9 άρθρου 36 ν.
4662/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΛΗΨΗ ΚΑΙ TH ΔΙΑΧΕΙ-
ΡΙΣΗ ΚΡΙΣΕΩΝ

Άρθρο 30 Επιτροπή Διενέργειας Ελέγχων - Αντικατάσταση άρ-
θρου 42 ν. 4662/2020

Άρθρο 31 Μητρώο Τήρησης Μέτρων Προληπτικής Πυροπρο-
στασίας Ιδιοκτησιών και καθαρισµοί οικοπεδικών και ακάλυπτων
χώρων - Προσθήκη άρθρου 53Α στον         ν. 4662/2020

Άρθρο 32 Καθαρισµοί και διάνοιξη αντιπυρικών ζωνών εντός
των ζωνών δουλείας γραµµών µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας
του Ελληνικού Συστήµατος Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας -
Προσθήκη άρθρου 53Β στον ν. 4662/2020

Άρθρο 33 Άµεση υλοποίηση νέων έργων µεταφοράς ηλεκτρικής
ενέργειας σε περίπτωση έκτακτων καιρικών φαινοµένων - Προ-
σθήκη άρθρου 53Γ στον ν. 4662/2020

Άρθρο 34 Ιεράρχηση αστικών και περιαστικών περιοχών δασι-
κού χαρακτήρα για την κατά προτεραιότητα υλοποίηση έργων αν-
τιπυρικής προστασίας

Άρθρο 35 Συνεργασία Πυροσβεστικού Σώµατος και Δασικής
Υπηρεσίας για τη διαχείριση πυρκαγιών µεγάλης έκτασης - Σύ-
σταση Υποστηρικτικών Οµάδων Διαχείρισης Δασικών Πυρκαγιών
µεγάλης έκτασης

Άρθρο 36 Τρόπος διορισµού Αρχηγού Πυροσβεστικού Σώµατος
- Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 140 ν. 4662/2020

Άρθρο 37 Ειδικές Μονάδες Δασικών Επιχειρήσεων - Τροποποί-
ηση άρθρου 38 ν. 4892/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΙΔΙΩΤΩΝ ΚΑΙ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ
ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΡΙΣΕΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΒΟΛΗ ΠΡΟΣΤΙΜΩΝ ΣΕ ΠΕ-
ΡΙΠΤΩΣΗ ΜΗ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4662/2020

Άρθρο 38 Τήρηση στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστα-
σίας καταλόγων διαθέσιµων µηχανηµάτων έργου και χειριστών και
διαδικασία επίταξης - Προσθήκη άρθρου 53Δ στον ν. 4662/2020

Άρθρο 39 Υποχρέωση κατά προτεραιότητα υποστήριξης του
ενιαίου ευρωπαϊκού αριθµού έκτακτης ανάγκης «112» και του δι-
κτύου πληττόµενης περιοχής από ιδιώτες τηλεπικοινωνιακούς πα-
ρόχους - Προσθήκη άρθρου 53Ε στον ν. 4662/2020

Άρθρο 40 Υποχρέωση ενηµέρωσης και παροχής συνδροµής εκ
µέρους παραχωρησιούχων - Προσθήκη άρθρου 53ΣΤ στον ν.
4662/2020

Άρθρο 41 Αποστολή εκπροσώπων - συνδέσµων κατά το στάδιο
της πολιτικής κινητοποίησης στο Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Επι-
χειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων - Προσθήκη άρθρου 53Ζ στον
ν. 4662/2020

Άρθρο 42 Χρήση µέσων µεταφοράς για διάσωση πολιτών - Προ-
σθήκη άρθρου 53Η στον ν. 4662/2020

Άρθρο 43 Μεταφορά πυροσβεστικών δυνάµεων και δυνάµεων
πολιτικής προστασίας - Προσθήκη άρθρου 53Θ στον ν. 4662/2020

Άρθρο 44 Επίταξη πλωτών µέσων για κάλυψη αναγκών πολιτι-
κής προστασίας για διάσωση και µεταφορά - Προσθήκη άρθρου
53Ι στον ν. 4662/2020

Άρθρο 45 Εναέρια µέσα για κάλυψη αναγκών πολιτικής προ-
στασίας για διάσωση και µεταφορά - Προσθήκη άρθρου 53ΙΑ στον
ν. 4662/2020

Άρθρο 46 Διενέργεια µισθώσεων για κάλυψη αναγκών πολιτικής
προστασίας - Προσθήκη άρθρου 53ΙΒ στον       ν. 4662/2020

Άρθρο 47 Διενέργεια µισθώσεων τουριστικών καταλυµάτων για
την κάλυψη των αναγκών της πολιτικής προστασίας - Προσθήκη
άρθρου 53ΙΓ στον ν. 4662/2020

Άρθρο 48 Αυστηροποίηση προστίµων για διενέργεια επικίνδυ-
νων εργασιών κατά την αντιπυρική περίοδο - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου 167 ν. 4662/2020

ΜΕΡΟΣ Γ’: ΕΘΝΙΚΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ ΕΝΑΕΡΙΑΣ ΔΙΑΣΩΣΗΣ ΚΑΙ
ΑΕΡΟΔΙΑΚΟΜΙΔΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ           Ν. 4989/2022

Άρθρο 49 Σκοπός Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος» - Τροποποί-
ηση άρθρου 1 ν. 4989/2022

Άρθρο 50 Αντικείµενο Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης
και Αεροδιακοµιδών - Τροποποίηση άρθρου 2 ν. 4989/2022

Άρθρο 51 Ορισµοί διάσωσης και αεροδιακοµιδής - Τροποποί-
ηση άρθρου 3 ν. 4989/2022

Άρθρο 52 Λειτουργίες του Μηχανισµού - Εθνικό Σχέδιο Εναέ-
ριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών - Τροποποίηση άρθρου 4 ν.
4989/2022 

Άρθρο 53 Προδιαγραφές δικτύου εναέριας διάσωσης και αε-
ροδιακοµιδών - Τροποποίηση άρθρου 5                      ν. 4989/2022

Άρθρο 54 Περιφερειακές Βάσεις Ετοιµότητας/Επιφυλακής Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος - Τροποποίηση άρθρου 6 ν. 4989/2022

Άρθρο 55 Προσωπικό, προδιαγραφές και λειτουργία του Εθνι-
κού Σχεδίου Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών -Τροποποίηση άρ-
θρου 7 ν. 4989/2022

Άρθρο 56 Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 8
ν. 4989/2022

Άρθρο 57 Μεταβατικές διατάξεις - Αντικατάσταση άρθρου 9 ν.
4989/2022

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΚΡΑΤΙΚΗΣ ΑΡΩ-
ΓΗΣ

Άρθρο 58 Ενίσχυση για γεωργικές εκµεταλλεύσεις οι οποίες
επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές του Ιουλίου και του
Αυγούστου 2023

Άρθρο 59 Διαδικασία ανέλκυσης και συλλογής βυθισµένων οχη-
µάτων από θεοµηνία

Άρθρο 60 Επιτροπές κρατικής αρωγής - Τροποποίηση άρθρου
16 ν. 4797/2021

Άρθρο 61 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την αντιµετώπιση θεο-
µηνιών - Τροποποίηση παρ. 14 άρθρου 22            ν. 4797/2021

ΜΕΡΟΣ Ε’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 62 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η ενίσχυση της αποτελεσµατικό-
τητας της πολιτικής προστασίας, της διαχείρισης κρίσεων, του
υφιστάµενου Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και Διά-
σωσης «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος», καθώς και η ενί-
σχυση της κρατικής αρωγής. 

Άρθρο 2 
Αντικείµενο 

Αντικείµενο του παρόντος είναι η αναδιαµόρφωση των διαδι-
κασιών, της διάρθρωσης και των ουσιαστικών µέτρων του ν.
4662/2020 (Α’ 27) για την πολιτική προστασία, η διεύρυνση του
πεδίου εφαρµογής του                       ν. 4989/2022 (Α’ 208), προ-
κειµένου να συµπεριλάβει τις αεροδιακοµιδές, καθώς και η αντι-
µετώπιση επιµέρους ζητηµάτων που άπτονται της αντιµετώπισης
θεοµηνιών και της εύρυθµης λειτουργίας των επιτροπών κρατι-
κής αρωγής. 

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΔΟΜΩΝ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ - 

ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΜΕΤΡΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ - 
ΕΛΕΓΧΟΣ ΤΗΡΗΣΗΣ ΜΕΤΡΩΝ ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΦΟΡΕΩΝ

ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΕΘΝΙΚΟΥ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΥ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4662/2020

Άρθρο 3
Δράσεις Εθνικού Μηχανισµού - Τροποποίηση 

παρ. 1 άρθρου 4 ν. 4662/2020 

Στην περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4662/2020 (Α’ 27),
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περί δράσεων εθνικού µηχανισµού, επέρχονται οι εξής αλλαγές:
α) διορθώνεται η αρίθµηση των υποπεριπτώσεων, β) τροποποι-
είται η υποπερ. βα), ώστε να περιλαµβάνεται στην έννοια της
ετοιµότητας και η λήψη προληπτικών µέτρων προστασίας της
ασφάλειας και της ζωής των πολιτών, και το άρθρο 4 διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«Άρθρο 4 
Δράσεις Εθνικού Μηχανισµού

1. Το τεσσάρων επιπέδων σύστηµα της πρόληψης, ετοιµότη-
τας, αντιµετώπισης και αποκατάστασης αποτελεί τη λειτουργική
βάση του Εθνικού Μηχανισµού και αφορά στην:

α. Πρόληψη: Συναρτάται από το επίπεδο των κοινωνικών και
τεχνολογικών κατακτήσεων και περιλαµβάνει το σύνολο των
ενεργειών, πρωτοβουλιών, έργων, µέσων και µέτρων που στο-
χεύουν στην ελαχιστοποίηση των δυνητικών επιπτώσεων των κα-
ταστροφών και στη µόνιµη προστασία από αυτές, δηλαδή στη
µείωση της διακινδύνευσης και των συνιστωσών της (επικινδυ-
νότητα, έκθεση, τρωτότητα).

β. Ετοιµότητα: Αφορά στο σύνολο των µέτρων και δράσεων,
σε τοπικό, περιφερειακό και εθνικό επίπεδο που λαµβάνονται εκ
των προτέρων και στοχεύουν στη διασφάλιση της αποτελεσµα-
τικής αντίδρασης στις επιπτώσεις των κινδύνων, στην ελαχιστο-
ποίηση των απωλειών ζωής, στην ενίσχυση της ανθεκτικότητας
και στη µείωση της τρωτότητας της κοινωνίας. Περιλαµβάνει:

βα) την έκδοση έγκαιρων και αποτελεσµατικών προειδοποι-
ήσεων σε περίπτωση επαπειλούµενων καταστροφών και σενα-
ρίων πιθανών κινδύνων και τη λήψη συγκεκριµένων προληπτικών
µέτρων προστασίας της ασφάλειας και της ζωής των πολιτών
ανάλογων προς την έκταση των επαπειλούµενων φυσικών κατα-
στροφών και φαινοµένων,

ββ) την οργάνωση σχεδίων, προγραµµάτων ετοιµότητας, µέ-
τρων αυτοπροστασίας και ευαισθητοποίησης των πολιτών,

βγ) τις ασκήσεις ετοιµότητας (preparedness exercises) και 
βδ) την οργάνωση µε τον απαραίτητο εξοπλισµό σε µέσα, πό-

ρους και ανθρώπινο δυναµικό για τον περιορισµό των επιπτώ-
σεων.

γ. Αντιµετώπιση: Αφορά στην παροχή βοήθειας προς τον πλη-
θυσµό (επείγουσες σωστικές επιχειρήσεις) και στη διαχείριση
της έκτακτης ανάγκης (emergency management) που ανακύπτει
κατά τη διάρκεια ή αµέσως µετά την καταστροφή, µε στόχο την
προστασία ανθρώπινων ζωών, τη µείωση των συνεπειών στην
υγεία του πληθυσµού, την αντιµετώπιση άµεσων αναγκών δια-
βίωσής του και την εν γένει διασφάλιση της παροχής αρωγής και
υποστήριξης για τη µετρίαση των επιπτώσεων (relief/response
management).

δ. Βραχεία αποκατάσταση: Περιλαµβάνει τη συντονισµένη
εφαρµογή µέτρων και δράσεων για την άµεση ανακούφιση των
πληγέντων, τις επείγουσες τεχνικές παρεµβάσεις για τον περιο-
ρισµό των επιπτώσεων των καταστροφών, την ενεργοποίηση του
κρατικού µηχανισµού καταγραφής ζηµιών, τον συντονισµό των
αρµόδιων Υπηρεσιών του κρατικού µηχανισµού, καθώς και των
Διευθύνσεων των αρµόδιων Υπουργείων, για την ταχεία επανα-
φορά βασικών υπηρεσιών και επανόρθωση υποδοµών για την
αποκατάσταση της λειτουργικότητας της κοινωνίας.»

Άρθρο 4
Αρχές λειτουργίας Εθνικού Μηχανισµού - 

Τροποποίηση άρθρου 5 ν. 4662/2020

Στο άρθρο 5 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί των αρχών που διέ-
πουν τον Εθνικό Μηχανισµό, προστίθεται περ. ε), και το άρθρο 5
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 5 
Αρχές λειτουργίας Εθνικού Μηχανισµού

Η διαντίδραση επικίνδυνων φαινοµένων και τρωτών συνθηκών
σε κεντρικό και περιφερειακό επίπεδο αποτελεί τη βάση για τον
Εθνικό Σχεδιασµό Πολιτικής Προστασίας και την υλοποίηση δρά-

σεων για τη βέλτιστη ανταπόκριση σε όλες τις φάσεις του κύκλου
διαχείρισης καταστροφών, συµπεριλαµβανοµένης της ενηµέρω-
σης και ευαισθητοποίησης των πολιτών. Η ενεργοποίηση, λει-
τουργία και υλοποίηση δράσεων του Εθνικού Μηχανισµού
διέπεται από τις κάτωθι αρχές:

α. Ενιαία και καθολική εφαρµογή τους ανεξάρτητα από το
είδος, µέγεθος, την πολυπλοκότητα και αιτία πρόκλησης των κα-
ταστροφών.

β. Ευέλικτη, διαλειτουργική, πυραµιδοειδής διάρθρωση όλων
των επιχειρησιακών δοµών, µε δυνατότητα κλιµάκωσης του επι-
πέδου ανταπόκρισης σύµφωνα µε τον βαθµό ανάγκης.

γ. Αξιοποίηση της επιστηµονικής γνώσης, των πορισµάτων
εφαρµοσµένης έρευνας και καινοτοµίας, υποδοµών, εφαρµογών
και εργαλείων Τεχνολογιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών.

δ. Συνεχής και εξειδικευµένη εκπαίδευση και πιστοποίηση του
ανθρώπινου δυναµικού.

ε. Τήρηση της αρχής της αναλογικότητας ως προς τη διαµόρ-
φωση των παρεµβάσεων και δράσεων σε σχέση µε τον επαπει-
λούµενο κίνδυνο.»

Άρθρο 5
Διαβάθµιση Κατάστασης Ετοιµότητας -

Τροποποίηση άρθρου 6 ν. 4662/2020 

Στη περ. δ) του άρθρου 6 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί κατά-
στασης κινητοποίησης, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) αντικα-
θίσταται το πρώτο εδάφιο, β) στο δεύτερο εδάφιο µετά τη φράση
«το αναγκαίο ανθρώπινο δυναµικό» προστίθεται η φράση «και τα
αντίστοιχα προς τις ανάγκες», γ) προστίθεται τρίτο εδάφιο και
το άρθρο 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 6
Διαβάθµιση Κατάστασης Ετοιµότητας

Ο Εθνικός Μηχανισµός ενεργοποιείται κλιµακούµενος ανά-
λογα µε την κατάσταση ετοιµότητας, η οποία διαβαθµίζεται ως
εξής:

α. Κατάσταση συνήθους ετοιµότητας (Green Code): Οι εµπλε-
κόµενοι, σε δράσεις πολιτικής προστασίας φορείς, επαγρυ-
πνούν, κατόπιν προειδοποίησης, για την περίπτωση εκδήλωσης
ήπιας διακινδύνευσης συµβάντος ή κινητοποίησης, κατόπιν εκ-
δήλωσης χαµηλής επικινδυνότητας συµβάντος, ελέγχοντας τη
διαθεσιµότητα σε ανθρώπινο δυναµικό, υλικά και µέσα και εφαρ-
µόζουν τα κατά περίπτωση σχέδια και µνηµόνια ενεργειών.

β. Κατάσταση αυξηµένης ετοιµότητας (Yellow Code): Οι εµ-
πλεκόµενοι φορείς αυξάνουν την ετοιµότητά τους κατόπιν εκδή-
λωσης (ή προειδοποίησης) µέσης επικινδυνότητας συµβάντος
και ενεργοποιούνται συγκεκριµένα Πλαίσια Διαχείρισης Εκτά-
κτων Αναγκών (Π.Δ.Ε.Α.).

γ. Κατάσταση επιφυλακής (Orange Code): Οι εµπλεκόµενοι
φορείς εξαντλούν τα µέτρα ετοιµότητας και τίθενται σε επιφυ-
λακή, επαυξανόµενοι σε στελέχωση, ύστερα από εκδήλωση αυ-
ξηµένης επικινδυνότητας συµβάντος ή προειδοποίησης για
πάσης φύσεως απειλή.

δ. Κατάσταση κινητοποίησης (Red Code): Ενεργοποιείται, µε
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας, αµέ-
σως µετά την εκδήλωση καταστροφικού φαινοµένου ή σε περί-
πτωση σοβαρής πιθανότητας επέλευσης καταστροφής ή πάσης
φύσεως απειλής και διατηρείται σε ισχύ καθ’ όλη τη διάρκεια εξέ-
λιξης του φαινοµένου και εκδήλωσης των συνεπειών του. Ο Εθνι-
κός Μηχανισµός τίθεται σε πλήρη κινητοποίηση, ενεργοποιώντας
και αναπτύσσοντας το αναγκαίο ανθρώπινο δυναµικό και τα αν-
τίστοιχα προς τις ανάγκες, υλικά και µέσα, και δροµολογούνται
δράσεις βραχείας αποκατάστασης, αρωγής και υποστήριξης για
τη µετρίαση των επιπτώσεων καταστροφής. Κατά το στάδιο αυτό
ο Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας δύναται να προ-
βαίνει σε κήρυξη Ειδικής Κινητοποίησης Πολιτικής Προστασίας,
προκειµένου να ενεργοποιηθούν πρόσθετα µέσα για την αντιµε-
τώπιση του επαπειλούµενου κινδύνου κάθε τρίτου δηµόσιου ή
ιδιωτικού φορέα.»
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Άρθρο 6
Δυναµικό και µέσα του Εθνικού Μηχανισµού - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 7 ν. 4662/2020

Η παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί µέσων
του Εθνικού Μηχανισµού, τροποποιείται ώστε η απόφαση καθο-
ρισµού των προϋποθέσεων και της διαδικασίας ένταξης στο Μη-
τρώο Εµπειρογνωµόνων Πολιτικής Προστασίας να εκδίδεται από
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, αντί
του Γενικού Γραµµατέα και το άρθρο 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7
Δυναµικό και µέσα Εθνικού Μηχανισµού

1. Για την εκπλήρωση των σκοπών του Εθνικού Μηχανισµού
οι φορείς και οι οργανισµοί περιφερειακού και κεντρικού επιπέ-
δου διοίκησης, τα Υπουργεία, οι Υπηρεσίες, οι Ο.Τ.Α. α’ και β’
βαθµού, οι Ένοπλες Δυνάµεις, το Πυροσβεστικό Σώµα, η Ελλη-
νική Αστυνοµία, το Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή, το
Ε.Κ.Α.Β., οι εθελοντικές οµάδες και οι µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις του Μητρώου Πολιτικής Προστασίας, οι πολίτες και κάθε
άλλος δηµόσιος ή ιδιωτικός φορέας δύναται να συνεισφέρουν
σε ανθρώπινο δυναµικό, υλικά και µέσα.

2. Στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας συστήνεται
Μητρώο Εµπειρογνωµόνων Πολιτικής Προστασίας, στο οποίο θα
εγγράφονται, προκειµένου να αξιοποιηθούν, πολίτες µε εξειδι-
κευµένη πιστοποιηµένη γνώση και εµπειρία στον τοµέα διαχείρι-
σης κρίσεων και αντιµετώπισης καταστροφών. Οι
Εµπειρογνώµονες Πολιτικής Προστασίας εντάσσονται στο δυνα-
µικό της πρώτης παραγράφου του παρόντος άρθρου.

3. Οι προϋποθέσεις και η διαδικασία ένταξης στο Μητρώο Εµ-
πειρογνωµόνων Πολιτικής Προστασίας και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια, καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.»

Άρθρο 7 
Σύσταση Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου 
από την εκδήλωση καιρικών φαινοµένων 

και πάσης φύσεως κινδύνων πολιτικής προστασίας - 
Προσθήκη άρθρου 7α στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 7α, περί της σύ-
στασης Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου από την εκδήλωση και-
ρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων πολιτικής
προστασίας, ως εξής:

«Άρθρο 7α
Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου από την εκδήλωση 
καιρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων 

πολιτικής προστασίας

1. Στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
συστήνεται Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου από την εκδήλωση
καιρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων πολιτικής προ-
στασίας. Έργο της επιτροπής είναι: 

α) η διαρκής παρακολούθηση όλων των επικίνδυνων φυσικών
φαινοµένων που µπορούν να αποτελέσουν κίνδυνο πολιτικής
προστασίας, 

β) η πρόγνωση των πιθανών συνεπειών τους στις υποδοµές,
στην ασφάλεια, στην υγεία και τη ζωή των πολιτών, 

γ) η διατύπωση γνώµης ως προς την ενδεδειγµένη Διαβάθµιση
Κατάστασης Ετοιµότητας του κρατικού µηχανισµού σε κάθε πε-
ρίπτωση εκδήλωσης καιρικού φαινοµένου µε δυνητικές σηµαν-
τικές επιπτώσεις στις υποδοµές και στην ασφάλεια των πολιτών, 

δ) η υποβοήθηση του έργου του Εθνικού Μηχανισµού Πολιτι-
κής Προστασίας, µε τη διατύπωση γνώµης για τη λήψη προλη-
πτικών µέτρων προστασίας της περιουσίας, της ασφάλειας και
της υγείας των πολιτών,

ε) η επαναξιολόγηση της διάρκειας ληφθέντων µέτρων προ-
ληπτικής προστασίας της ζωής, της υγείας, και της ασφάλειας
των πολιτών, κατά τη διάρκεια της εξέλιξης του φαινοµένου, και 

στ) η παροχή γνώµης σε κάθε συναφές προς τα ανωτέρω ζή-

τηµα, µετά από ερώτηµα του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προ-
στασίας ή του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας. 

2. Η Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου αποτελείται από επτά (7)
µέλη, τον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας ως Πρόεδρο,
τον εκάστοτε Διοικητή του Εθνικού Συντονιστικού Κέντρου Επι-
χειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων και πέντε (5) µέλη, επιστή-
µονες αναγνωρισµένου κύρους σε συναφείς επιστηµονικούς
τοµείς µε την αξιολόγηση καιρικών φαινοµένων και πάσης φύ-
σεως κινδύνων πολιτικής προστασίας. 

3. Με απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας συγκροτείται η Επιτροπή και ορίζονται τα µέλη
της, µε τετραετή θητεία, η οποία δύναται να ανανεώνεται για τέσ-
σερα ακόµη έτη. Ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας απευθύνει αίτηµα για τον ορισµό εκπροσώπων στην
Επιτροπή Εκτίµησης Κινδύνου προς την Εθνική Μετεωρολογική
Υπηρεσία και το Εθνικό Αστεροσκοπείο, τα οποία απαντούν
εντός αποκλειστικής προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών ως
προς τα προτεινόµενα µέλη, µετά την παρέλευση της οποίας εκ-
δίδεται η απόφαση ορισµού µελών. 

4. Η Επιτροπή συγκαλείται µε απόφαση του Προέδρου της ή
µετά από αίτηµα του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας. Οι συνεδριάσεις της Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύ-
νου µπορούν να διενεργούνται δια ζώσης ή µε ηλεκτρονικά µέσα.
Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου µπορεί να
παρίσταται ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, προκειµένου να θέσει ζητήµατα συναφή µε την προστα-
σία κρίσιµων υποδοµών ή σχετικά µε τη λήψη προληπτικών
µέτρων ασφάλειας των πολιτών. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής δύ-
ναται να προσκαλεί στις συνεδριάσεις και άλλους ειδικούς επι-
στήµονες για να υποβοηθήσουν το έργο της Επιτροπής, χωρίς
δικαίωµα ψήφου. Κατά τη διάρκεια των εργασιών της Επιτροπής
τηρούνται πρακτικά. 

5. Η γνώµη της Επιτροπής κοινοποιείται µε εµπιστευτικό έγ-
γραφο στον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας για τις ενέργειές του.» 

Άρθρο 8
Διυπουργική Επιτροπή Εθνικού Σχεδιασµού 

Πολιτικής Προστασίας - 
Τροποποίηση άρθρου 5 ν. 4662/2020 

Στο άρθρο 8 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί της Διυπουργικής
Επιτροπής Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής Προστασίας, επέρχον-
ται οι εξής αλλαγές: α) στην περ. α’ της παρ. 1 ο Γενικός Γραµ-
µατείας Πολιτικής Προστασίας αντικαθίσταται από τον Υπουργό,
β) προστίθεται παρ. 3, και το άρθρο 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 8
Διυπουργική Επιτροπή Εθνικού 

Σχεδιασµού Πολιτικής Προστασίας

1. Συστήνεται Διυπουργική Επιτροπή Εθνικού Σχεδιασµού Πο-
λιτικής Προστασίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου
1 του άρθρου 8 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), µε τις ακόλουθες αρ-
µοδιότητες:

α. Εγκρίνει την Εθνική Πολιτική Μείωσης Κινδύνου Καταστρο-
φών και τον Εθνικό Σχεδιασµό Πολιτικής Προστασίας, κατόπιν
προηγούµενης εισήγησης του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας.

β. Προβαίνει σε ετήσιο απολογισµό αποτελεσµατικότητας των
συνισταµένων του Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής Προστασίας,
προγραµµάτων, σχεδίων, µέτρων και δράσεων σε επίπεδο πρό-
ληψης, ετοιµότητας, αντιµετώπισης και αποκατάστασης.

2. Ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
εντός µηνός από την έγκριση της Εθνικής Πολιτικής Μείωσης
Κινδύνου Καταστροφών και του Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής
Προστασίας από την ανωτέρω Διυπουργική Επιτροπή, υποβάλλει
προς ενηµέρωση στη Βουλή σχετική έκθεση.

3. Η Διυπουργική Επιτροπή Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής
Προστασίας συγκαλείται από τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης
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και Πολιτικής Προστασίας Η Διυπουργική Επιτροπή συγκαλείται
άµεσα κάθε φορά που συντρέχουν οι προϋποθέσεις της περ. δ)
του άρθρου 6, µε σκοπό τον καλύτερο συντονισµό όλων των κυ-
βερνητικών δράσεων, προληπτικού και κατασταλτικού χαρα-
κτήρα, εντός του πλαισίου του Εθνικού Σχεδιασµού Πολιτικής
Προστασίας.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΑ ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΓΙΑ 

ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

Άρθρο 9
Πλαίσια Διαχείρισης Εκτάκτων Αναγκών - 

Τροποποίηση άρθρου 10 ν. 4662/2020  

Το άρθρο 10 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί πλαισίων διαχείρι-
σης εκτάκτων αναγκών, αντικαθίσταται, πλην του πρώτου εδα-
φίου της παρ. 1, και διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 10
Πλαίσια Διαχείρισης Εκτάκτων Αναγκών (Π.Δ.Ε.Α.)

1. Ο Εθνικός Μηχανισµός υποστηρίζεται επιχειρησιακά και λει-
τουργικά από τα Πλαίσια Διαχείρισης Εκτάκτων Αναγκών
(Π.Δ.Ε.Α.) (Emergency Management Frameworks E.M.Fs.). Τα
Πλαίσια Διαχείρισης Εκτάκτων Αναγκών:

α. Αποτελούν, χωρίς να αίρεται η αυτοτέλειά τους, το σύνολο
των αρµόδιων οργανικών µονάδων και φορέων που διαθέτουν το
κατάλληλο δυναµικό, υλικά και µέσα για την αντιµετώπιση κινδύ-
νου πολιτικής προστασίας που εκδηλώνεται σε διαπεριφερειακό
ή εθνικό επίπεδο. 

β. Σε κεντρικό επίπεδο ενεργοποιούνται από τον Επικεφαλής
του Εθνικού Συντονιστικού Κέντρου ανά περίπτωση και ανάλογα
µε το επίπεδο και το είδος του κινδύνου Πολιτικής Προστασίας.
Αίτηµα για την ενεργοποίησή τους µπορεί να υποβάλλεται και
από τους αρµόδιους Περιφερειάρχες ή από τις Αυτοτελείς Διευ-
θύνσεις Πολιτικής Προστασίας των Περιφερειών, ιδίως ενόψει
διαφαινόµενης ανεπάρκειας των ίδιων µέσων για την αντιµετώ-
πιση του κινδύνου. 

γ. Η ενεργοποίηση των Πλαισίων Διαχείρισης Εκτάκτων Αναγ-
κών συνεπάγεται την κοινή δράση όλων των επιµέρους οργανι-
κών µονάδων και φορέων του Εθνικού Μηχανισµού σε
περιφερειακό, διαπεριφερειακό ή εθνικό επίπεδο, από το στάδιο
της πρόληψης, µέχρι το στάδιο της βραχείας αποκατάστασης µε
διάθεση ανθρώπινου δυναµικού, µεταφορά και διάθεση υλικών
και µέσων πάσης φύσεως για την υλοποίηση των Γενικών Σχε-
δίων Αντιµετώπισης Έκτακτων Αναγκών ή ειδικών επιχειρησια-
κών δράσεων ανάλογων προς το είδος, την έκταση και την
ιδιαιτερότητα του επαπειλούµενου κινδύνου πολιτικής προστα-
σίας.  

2. Η εξειδίκευση της συνδροµής, των ρόλων και ενεργειών
κάθε συναρµόδιας οργανικής µονάδας του Εθνικού Μηχανισµού,
του τρόπου διαβίβασης του αιτήµατος συνδροµής από το Εθνικό
Συντονιστικό Κέντρο προς κάθε φορέα του Εθνικού Μηχανισµού
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια καθορίζονται µε απόφαση
του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
µετά από εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστα-
σίας. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, η απόφαση του
πρώτου εδαφίου εκδίδεται έως την 30ή.6.2024.»

Άρθρο 10
Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής Προστασίας - 

Τροποποίηση άρθρου 12 ν. 4662/2020 

Στο άρθρο 12 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Συντονιστικού Ορ-
γάνου Πολιτικής Προστασίας, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α)
αντικαθίσταται το εισαγωγικό εδάφιο της παρ. 1, β) στην περ. γ)
της παρ. 1, µετά τη φράση «για τα ζητήµατα αυτά» προστίθεται
η φράση «συµπεριλαµβανοµένης της προσβάσιµης ενηµέρωσης
για  τα άτοµα µε αναπηρία», γ) προστίθεται παρ. 1Α, και το άρθρο
12 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 12
Συντονιστικό Όργανο Πολιτικής Προστασίας (Σ.Ο.Π.Π.)

1. Το Συντονιστικό Όργανο Πολιτικής Προστασίας (Σ.Ο.Π.Π.)
έχει ως αποστολή ιδίως:

α. Τον συντονισµό των δράσεων για την κατάρτιση, επιστηµο-
νική τεκµηρίωση και εφαρµογή του σχεδιασµού πολιτικής προ-
στασίας σε εθνικό επίπεδο, όπως ιδίως εξειδικεύεται µέσω της
εισήγησης προς τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας
του σχεδιασµού της Εθνικής Πολιτικής Μείωσης Κινδύνου Κατα-
στροφών.

β. Τη λήψη µέτρων εκτίµησης και πρόβλεψης των επικινδυνο-
τήτων, τρωτότητας και απειλών για τη βέλτιστη αντιµετώπιση κα-
ταστάσεων εκτάκτων αναγκών και τη µείωση των αρνητικών
συνεπειών επικείµενων καταστροφών.

γ. Την ενηµέρωση των πολιτών για τα ζητήµατα αυτά, συµπε-
ριλαµβανοµένης της προσβάσιµης ενηµέρωσης για  τα άτοµα µε
αναπηρία,  τον συντονισµό των δράσεων και µέτρων αποκατά-
στασης και τον έλεγχο εφαρµογής τους.

δ. Τη συνεργασία µε φορείς και υπηρεσίες του Δηµοσίου για
ζητήµατα αρµοδιότητάς του.

1Α. Το Σ.Ο.Π.Π. συγκροτείται από:
α) τον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας ή τον αναπλη-

ρωτή του, ως Πρόεδρο του Συντονιστικού Οργάνου,
β) τον Γενικό Διευθυντή Δασών και Δασικού Περιβάλλοντος

του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας ή τον αναπληρωτή
του, 

γ) τους Αρχηγούς του Πυροσβεστικού Σώµατος, της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας και του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυ-
λακής ή εξουσιοδοτηµένους εκπροσώπους τους,

δ) τον Υπαρχηγό του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας,
ε) τον Πρόεδρο του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας, και
στ) τον Διοικητή του Εθνικού Συντονιστικού Κέντρου Επιχειρή-

σεων και Διαχείρισης Κρίσεων. 
2. Οργανωτικά και λειτουργικά ζητήµατα, ζητήµατα στελέχω-

σης, προσωπικού και λοιπά υπηρεσιακά ζητήµατα του Σ.Ο.Π.Π.
ρυθµίζονται µε απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, µετά από εισήγηση του Γενικού Γραµµα-
τέα Πολιτικής Προστασίας.»

Άρθρο 11
Περιφερειακά Επιχειρησιακά Συντονιστικά 

Όργανα Πολιτικής Προστασίας - 
Τροποποίηση παρ. 1 και 4 άρθρου 13 ν. 4662/2020 

Στο άρθρο 13 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Περιφερειακών
Επιχειρησιακών Συντονιστικών Οργάνων Πολιτικής Προστασίας,
επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) ως προς τα συµµετέχοντα µέλη
καταργούνται οι                περ. β’ και γ’ της παρ. 1, στην περ. η’
προστίθενται οι λέξεις «ή τον Διευθυντή της Διεύθυνσης Αστυ-
νοµίας της οικείας Περιφερειακής Ενότητας» και αντικαθίσταται
η περ. ια’, β) η εξουσιοδότηση της παρ. 4 τροποποιείται ώστε να
λαµβάνεται απόφαση από τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, µετά από εισήγηση του Γενικού Γραµµα-
τέα Πολιτικής Προστασίας, και το άρθρο 13 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 13
Περιφερειακά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής

Προστασίας (Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π.)

1. Συστήνονται για τους σκοπούς εκπλήρωσης της επιχειρη-
σιακής αποστολής του Σ.Ο.Π.Π., Περιφερειακά Επιχειρησιακά
Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής Προστασίας (Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π.), τα
οποία λειτουργούν σε συνεχή και αδιάλειπτη βάση και συγκρο-
τούνται σε επίπεδο Περιφέρειας ή Περιφερειακής Ενότητας, µε
απόφαση του Περιφερειάρχη. Τα Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π. αποτελούνται
από τα εξής µέλη:

α. Τον Περιφερειάρχη, ως Πρόεδρο.
β. [Καταργείται.]
γ. [Καταργείται.]
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δ. Τον χωρικό Αντιπεριφερειάρχη της οικείας Περιφερειακής
Ενότητας.

ε. Τον Προϊστάµενο της Αυτοτελούς Διεύθυνσης Πολιτικής
Προστασίας της Περιφέρειας.

στ. Τον ανώτερο Διοικητή Φρουράς ή τον νόµιµο αντικατα-
στάτη του.

ζ. Τον Διοικητή των Περιφερειακών Πυροσβεστικών Διοική-
σεων.

η. Τον Γενικό Περιφερειακό Αστυνοµικό Διευθυντή ή τον Διευ-
θυντή της Διεύθυνσης Αστυνοµίας της οικείας Περιφερειακής
Ενότητας. 

θ. Τον Διοικητή της Περιφερειακής Διοίκησης του Λιµενικού
Σώµατος-Ελληνικής Ακτοφυλακής (Λ.Σ.-      ΕΛ.ΑΚΤ.).

ι. Τον Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας ή εκπρό-
σωπο του Ε.Κ.Α.Β..

ια. Τον Προϊστάµενο της οικείας Διεύθυνσης Συντονισµού και
Επιθεώρησης Δασών.

ιβ. Τους Προϊστάµενους Διευθύνσεων ή Τµηµάτων Οργανικών
Μονάδων της οικείας Περιφέρειας, ανά περίπτωση εµπλοκής και
κατηγορίας κινδύνου.

2. Με απόφαση του Περιφερειάρχη δύναται να καλούνται στις
συνεδριάσεις των Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π. στελέχη όλων των κυβερνητικών,
δηµόσιων και ιδιωτικών φορέων, εταιρειών κοινής ωφέλειας, πα-
ραχώρησης έργων υποδοµής, εποπτευόµενων φορέων του Δη-
µοσίου, ή στελέχη λοιπών φορέων της χωρικής του
αρµοδιότητας.

3. Με εισήγηση των Περιφερειακών Συντονιστών Πολιτικής
Προστασίας και απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας, δύναται να συγκροτούνται, ανά Περιφέρεια, Ειδικές
Επιστηµονικές Επιτροπές. Στις εν λόγω Επιτροπές συµµετέχουν
ειδικοί επιστήµονες και τεχνικοί εµπειρογνώµονες, υποστηρίζον-
τας τεχνοκρατικά τη λειτουργία των Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π..

4. Λοιπά οργανωτικά, λειτουργικά και τεχνικά θέµατα των
Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π., καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθ-
µίζονται µε απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, µετά από εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα
Πολιτικής Προστασίας.»

Άρθρο 12
Τοπικά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα 
Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση παρ. 1 

και 3 άρθρου 15 ν. 4662/2020 

Στο άρθρο 15 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Τοπικών Επιχει-
ρησιακών Συντονιστικών Οργάνων Πολιτικής Προστασίας, επέρ-
χονται οι εξής αλλαγές: α) στην περ. ζ’ της παρ. 1 προστίθενται
οι λέξεις «ή τον εξουσιοδοτηµένο εκπρόσωπό του», αντικαθίστα-
ται η περ. ια’ και προστίθεται περ. ιγ’ στην ίδια παράγραφο, β) η
εξουσιοδοτική διάταξη της παρ. 3 τροποποιείται ώστε να λαµβά-
νεται απόφαση από τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, µετά από εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα
Πολιτικής Προστασίας και το άρθρο 15 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 15
Τοπικά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα 

Πολιτικής Προστασίας (Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π.)

1. Σε κάθε Δήµο της Ελληνικής Επικράτειας συστήνονται Το-
πικά Επιχειρησιακά Συντονιστικά Όργανα Πολιτικής Προστασίας
(Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π.), τα οποία συµβάλλουν στην εκπλήρωση των σκο-
πών της επιχειρησιακής αποστολής των Περιφερειακών Επιχει-
ρησιακών Συντονιστικών Οργάνων Πολιτικής Προστασίας. Τα
Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π. ενεργοποιούνται σε όλες τις φάσεις του κύκλου κα-
ταστροφής και συγκροτούνται µε απόφαση του Δηµάρχου, απο-
τελούµενα από τα εξής µέλη:

α. Τον Δήµαρχο, ως Πρόεδρο.
β. Τον Αντιδήµαρχο Πολιτικής Προστασίας ή τον Εντεταλµένο

Σύµβουλο Πολιτικής Προστασίας, ο οποίος, σε περίπτωση απου-
σίας ή νόµιµου κωλύµατος του Προέδρου, τον αναπληρώνει.

γ. Τον Προϊστάµενο του Αυτοτελούς Τµήµατος Πολιτικής
Προστασίας του Δήµου.

δ. Τον Διοικητή της Διοίκησης Πυροσβεστικών Υπηρεσιών
Νοµού.

ε. Τον Διοικητή της κατά τόπο Πυροσβεστικής Υπηρεσίας ή
Πυροσβεστικού Κλιµακίου ή Πυροσβεστικού Σταθµού.

στ. Τον Διοικητή του κατά τόπο αρµόδιου Αστυνοµικού Τµή-
µατος.

ζ. Τον Προϊστάµενο της κατά τόπο αρµόδιας Λιµενικής Αρχής
ή τον εξουσιοδοτηµένο εκπρόσωπό του.

η. Τους Διοικητές των µονάδων Υγείας του Δήµου.
θ. Τον ανώτερο Διοικητή Φρουράς ή τον νόµιµο αντικατα-

στάτη του. 
ι. Τον εκπρόσωπο του Ε.Κ.Α.Β..
ια. Τον Προϊστάµενο της οικείας Δασικής Υπηρεσίας (Δασαρ-

χείου ή Διεύθυνσης Δασών).
ιβ. Τον Προϊστάµενο Διεύθυνσης ή Τµήµατος της Δηµοτικής

Αστυνοµίας.
ιγ. Τον Διοικητή του οικείου Τµήµατος Τροχαίας, όπου αυτός

υφίσταται.
2. Με απόφαση του Δηµάρχου δύναται να καλούνται στις συ-

νεδριάσεις των Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π., στελέχη όλων των κυβερνητικών,
δηµόσιων και ιδιωτικών φορέων, εταιρειών κοινής ωφέλειας, πα-
ραχώρησης έργων υποδοµής, εποπτευόµενων φορέων του Δη-
µοσίου, ή στελέχη λοιπών φορέων της χωρικής του
αρµοδιότητας.

3. Λοιπά οργανωτικά, λειτουργικά και τεχνικά θέµατα των
Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π., καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθ-
µίζονται µε απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, µετά από εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα
Πολιτικής Προστασίας.»  

Άρθρο 13
Σύσταση και αρµοδιότητες των Περιφερειακών 

Επιχειρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας - 
Τροποποίηση άρθρου 17 ν. 4662/2020 

Στο άρθρο 17 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Περιφερειακών
Επιχειρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας, επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) η παρ. 2 αντικαθίσταται, β) προστίθενται παρ.
3 και 4, και το άρθρο 17 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 17
Σύσταση και αρµοδιότητες των Περιφερειακών 
Επιχειρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας

(Π.Ε.ΚΕ.Π.Π.)

1. Συστήνονται δεκατρία (13) Περιφερειακά Επιχειρησιακά
Κέντρα Πολιτικής Προστασίας (Π.Ε.ΚΕ.Π.Π.), που λειτουργούν
επί εικοσιτετραώρου βάσεως, ένα (1) σε κάθε Περιφέρεια, µε αν-
τικείµενο:

α. τον συντονισµό, σχεδιασµό, εποπτεία, οργάνωση και υλο-
ποίηση των δράσεων αντιµετώπισης και παροχής οργανωµένης
υποστήριξης στον αρµόδιο φορέα διαχείρισης και αντιµετώπισης
των καταστάσεων έκτακτης ανάγκης και των συνεπειών τους,
στο πλαίσιο της τοπικής τους αρµοδιότητας,

β. τη συλλογή, επεξεργασία και διαβίβαση πληροφοριών που
αφορούν σε εν εξελίξει συµβάντα ή επικείµενη κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης, για την ορθή εκτίµηση της κατάστασης και λήψη
απόφασης από τα, κατά περίπτωση, αρµόδια όργανα.

2. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας ορίζεται η έδρα κάθε
Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. ανά περιφέρεια, ρυθµίζεται κάθε θέµα συναφές µε
τη στέγασή τους και ορίζεται ο χρόνος έναρξης της επιχειρησια-
κής λειτουργίας τους. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πο-
λιτικής Προστασίας ρυθµίζονται θέµατα στελέχωσης και
οργάνωσης των Π.Ε.ΚΕ.Π.Π., ορίζεται ο προϊστάµενος κάθε
Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. και ρυθµίζεται κάθε άλλο συναφές ζήτηµα µε τη δι-
οικητική λειτουργία τους.

3. Τα Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. δύνανται να χωροθετούνται στις κατηγορίες
χρήσεων γης που προβλέπονται στο                   π.δ. 166/1987 (Α’
166) και το π.δ. 59/2018 (Α’ 114) ανεξάρτητα από τη γενική ή ει-
δική πολεοδοµική λειτουργία των Γενικών Πολεοδοµικών Σχε-
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δίων και τον ρυθµιστικό σχεδιασµό των περιοχών, κατά παρέκ-
κλιση κάθε διάταξης που ορίζει τις χρήσεις γης περιοχών εντός
ή εκτός σχεδίων, εφόσον η περιοχή κριθεί ως κατάλληλη σύµ-
φωνα µε τους όρους της παρ. 4 του παρόντος και µετά από σύµ-
φωνη γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου Πολεοδοµικών Θεµάτων
και Αµφισβητήσεων (ΚΕΣΥΠΟΘΑ).

4. Κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, µετά από εισήγηση της Ανώνυ-
µης Εταιρείας «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.» και σύµφωνη
γνώµη του ΚΕΣΥΠΟΘΑ, δύνανται να ορίζονται ειδικοί όροι δόµη-
σης των Π.Ε.ΚΕ.Π.Π., µε τήρηση των αναγκαίων όρων ασφάλειας
και καταλληλότητας καθώς και κάθε συναφές ζήτηµα για την έκ-
δοση οικοδοµικής άδειας για την ανέγερσή τους, στις κατάλλη-
λες ως προς αυτό περιοχές.» 

Άρθρο 14
Οργάνωση και λειτουργία των Περιφερειακών 

Επιχειρησιακών Κέντρων Πολιτικής Προστασίας - 
Τροποποίηση άρθρου 18 ν. 4662/2020 

Στο άρθρο 18 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί οργάνωσης και
λειτουργίας των Περιφερειακών Επιχειρησιακών Κέντρων Πολι-
τικής Προστασίας (ΠΕ.ΚΕ.Π.Π.), επέρχονται οι εξής αλλαγές: α)
τροποποιείται η παρ. 1 ώστε υπεύθυνος για την ενεργοποίηση
και ετοιµότητα των Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. να είναι πλέον ο κατά τόπο προ-
ϊστάµενός τους, β) στην παρ. 2 διαγράφεται η φράση «από την
κατά τόπο αρµόδια Περιφέρεια» και µετά τη φράση «για τη λει-
τουργία της ΠΕ.ΚΕ.Π.Π. διατίθενται κατάλληλοι», προστίθεται η
λέξη «προσβάσιµοι», και γ) οι παρ. 5 έως 10, περί επιπέδων από-
κρισης και µίσθωσης µέσων και προµηθειών, καταργούνται, και
το άρθρο 18 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 18
Οργάνωση και λειτουργία των 

Περιφερειακών Επιχειρησιακών
Κέντρων Πολιτικής Προστασίας (Π.Ε.ΚΕ.Π.Π.)

1. Τα Π.Ε.ΚΕ.Π.Π., ενεργοποιούνται και κλιµακώνουν το επί-
πεδο συνήθους ετοιµότητας και δράσης τους, µε ευθύνη του
κατά τόπο αρµόδιου προϊσταµένου τους, σε περίπτωση αναγνώ-
ρισης κατάστασης έκτακτης ανάγκης, εκτίµησης πιθανού κινδύ-
νου ή προειδοποίησης επαπειλούµενης καταστροφής.

2. Για τη λειτουργία των Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. διατίθενται κατάλληλοι
προσβάσιµοι χώροι που διαθέτουν την απαιτούµενη τηλεπικοι-
νωνιακή και υλικοτεχνική υποδοµή, ώστε να διασφαλίζεται η επι-
κοινωνία µε την πληγείσα περιοχή, τους επιχειρησιακούς φορείς,
τα κατά τόπους Συντονιστικά Όργανα και το Σ.Ο.Π.Π..

3. Τα Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. συντονίζουν δράσεις ενηµέρωσης και ειδο-
ποίησης των πολιτών, τηρούν ενηµερωµένους καταλόγους αν-
θρώπινου δυναµικού, διαθέσιµων µέσων και πόρων και
υποβάλλουν στο Σ.Ο.Π.Π. και στους κατά περίπτωση εµπλεκό-
µενους φορείς, σχετικές αναφορές και εισηγήσεις.

4. Τα Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. συντονίζουν τον επιχειρησιακό σχεδιασµό
των Περιφερειακών Π.Δ.Ε.Α., παρακολουθώντας τις φάσεις υλο-
ποίησής τους.

5. [Καταργείται.]
6. [Καταργείται.]
7. [Καταργείται.]
8. [Καταργείται.]
9. [Καταργείται.]
10. [Καταργείται.]»

Άρθρο 15
Υποστηρικτικές υπηρεσίες Εθνικού Μηχανισµού - 

Αντικατάσταση άρθρου 20 ν. 4662/2020 

Το άρθρο 20 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Αυτοτελών Διευ-
θύνσεων Πολιτικής Προστασίας αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 20
Αυτοτελείς Διευθύνσεις Πολιτικής Προστασίας

1. Σε κάθε Περιφέρεια λειτουργεί Αυτοτελής Διεύθυνση Πολι-
τικής Προστασίας, η οποία υπάγεται απευθείας στον Περιφερει-
άρχη. Η Αυτοτελής Διεύθυνση Πολιτικής Προστασίας
στελεχώνεται από µόνιµο προσωπικό, µε συναφή εκπαίδευση και
εµπειρία στον τοµέα της πολιτικής προστασίας. Η ελάχιστη χρο-
νική διάρκεια παραµονής στη θέση είναι τα τέσσερα (4) έτη. Σε
περίπτωση ελλείψεως προσωπικού για τη στελέχωση της Αυτο-
τελούς Διεύθυνσης Πολιτικής Προστασίας χρέη προϊσταµένου
εκτελεί ο Γενικός Διευθυντής της Περιφέρειας και σε περίπτωση
ελλείψεως ή απουσίας του, ο προϊστάµενος ή εκτελών χρέη προ-
ϊσταµένου των τεχνικών υπηρεσιών της. 

2. Το προσωπικό της Αυτοτελούς Διεύθυνσης Πολιτικής Προ-
στασίας έχει την υποχρέωση άµεσης επικοινωνίας, πληροφορια-
κής υποστήριξης του έργου του Εθνικού Μηχανισµού Πολιτικής
Προστασίας και του Εθνικού Συντονιστικού Κέντρου Επιχειρή-
σεων και Διαχείρισης Κρίσεων και άµεσης κοινοποίησης κάθε πε-
ριστατικού πολιτικής προστασίας που εκδηλώνεται εντός της
οικείας Περιφέρειας, καθώς και αναλυτικής ενηµέρωσης καθ’
όλη τη χρονική διάρκεια εκδήλωσης και εξέλιξής του. 

3. Η Αυτοτελής Διεύθυνση Πολιτικής Προστασίας έχει τις ακό-
λουθες αρµοδιότητες:

α. συντονίζει, κατά χωρική αρµοδιότητα, το έργο της πολιτι-
κής προστασίας σχετικά µε την πρόληψη, την ετοιµότητα, την
αντιµετώπιση και την αποκατάσταση των καταστροφών, σύµ-
φωνα µε τις µεθόδους οργάνωσης, τα όργανα και την κατανοµή
αρµοδιοτήτων που προβλέπονται στις διατάξεις του παρόντος,

β. συµβάλλει στη λειτουργία του Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π.,
γ. προγραµµατίζει και υλοποιεί δράσεις ενηµέρωσης και ευαι-

σθητοποίησης των πολιτών για ζητήµατα πολιτικής προστασίας,
µε ιδιαίτερη µέριµνα στην υλοποίηση δράσεων σε προσβάσιµες
µορφές για την ενηµέρωση και την ευαισθητοποίηση των πολι-
τών µε αναπηρία,

δ. αναλαµβάνει κάθε αναγκαία πρωτοβουλία, ενέργεια και
δράση για τη συνδροµή του Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π. και των λοιπών εµπλε-
κόµενων φορέων σε επίπεδο αναγνώρισης, εκτίµησης και ανά-
λυσης της επικινδυνότητας εκδήλωσης καταστροφών, 

ε. επιµελείται, µε ευθύνη του οικείου Περιφερειάρχη, τη σύν-
ταξη, εντός δεκαοκτώ (18) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, Περιφερειακού Σχεδίου Αντιµετώπισης Εκτάκτων
Αναγκών και Διαχείρισης Συνεπειών για φυσικές, τεχνολογικές
καταστροφές και λοιπές απειλές εντός της χωρικής Επικράτειας
της Περιφέρειας, το οποίο επικαιροποιείται σε τακτά χρονικά δια-
στήµατα. Στο Περιφερειακό Σχέδιο περιγράφεται η οργάνωση
της αντιµετώπισης και βραχείας αποκατάστασης των φυσικών
και τεχνολογικών καταστροφών και λοιπών απειλών και προσδιο-
ρίζεται το σύνολο του ανθρώπινου δυναµικού, των υλικών και των
µέσων Πολιτικής Προστασίας, που µπορούν να διατεθούν για την
υλοποίηση των σκοπών του Περιφερειακού Σχεδίου. Το Περιφε-
ρειακό Σχέδιο περιλαµβάνει Γενικό Μέρος µε διατάξεις που
έχουν εφαρµογή σε κάθε καταστροφή και Παραρτήµατα, τα
οποία εξειδικεύουν τις διατάξεις του Γενικού Μέρους για κατα-
στροφές που σχετίζονται µε ειδικούς κινδύνους. Το Περιφερει-
ακό Σχέδιο εναρµονίζεται µε τα Γενικά Σχέδια της Γενικής
Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας και συντάσσεται σύµφωνα
µε τις οδηγίες της Διεύθυνσης Σχεδιασµού και Αντιµετώπισης
Εκτάκτων Αναγκών της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστα-
σίας. Υποβάλλεται στην Εκτελεστική Επιτροπή της Περιφέρειας,
η οποία το εισηγείται προς το Περιφερειακό Συµβούλιο, το οποίο
το εγκρίνει, µετά τη σύµφωνη γνώµη της Γενικής Γραµµατείας
Πολιτικής Προστασίας, σύµφωνα µε τα άρθρα 163 και 174 του
ν. 3852/2010 (Α’ 87),

στ. συµβάλλει στην υλοποίηση των προγραµµάτων εκπαίδευ-
σης της Ακαδηµίας Πολιτικής Προστασίας σε θέµατα πολιτικής
προστασίας και συµµετέχει σε ασκήσεις, σε συνεργασία µε τον
Εθνικό Μηχανισµό, µε σκοπό την αξιολόγηση απόδοσης των Γε-
νικών Σχεδίων Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών και Διαχείρισης
Συνεπειών,

ζ. τηρεί και κοινοποιεί σε µηνιαία βάση στη Γενική Γραµµατεία
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Πολιτικής Προστασίας ή στο οικείο Π.Ε.ΚΕ.Π.Π., εφόσον έχει
τεθεί σε επιχειρησιακή λειτουργία, κατάσταση του διαθέσιµου
ανθρώπινου δυναµικού, των µέσων και υλικών πολιτικής προστα-
σίας, παρακολουθώντας το επίπεδο ετοιµότητάς τους, σύµφωνα
µε τις οδηγίες. Στην κατάσταση αυτή συµπεριλαµβάνονται το αν-
θρώπινο δυναµικό, υλικά και µέσα που διατίθενται εκτός Περι-
φέρειας για την παροχή υποστήριξης σε Κατάσταση
Κινητοποίησης (Red Code),

η. αξιολογεί την αποτελεσµατικότητα των Π.Δ.Ε.Α., σε συνερ-
γασία µε τους αντίστοιχους επικεφαλής, στη βάση κατευθυντή-
ριων οδηγιών του Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π., ώστε να διαπιστωθούν ελλείψεις
στους τοµείς του σχεδιασµού, της οργάνωσης, του εξοπλισµού,
της εκπαίδευσης και των ασκήσεων, υποβάλλοντας σχετική έκ-
θεση στο Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π.,

θ. υποβάλλει, λαµβάνοντας υπόψη τις κατευθυντήριες οδηγίες
του Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π. και τις προτάσεις των, κατά λόγο αρµοδιότη-
τας, Επικεφαλής Π.Δ.Ε.Α., εισηγήσεις:

θα. στην οικεία Περιφέρεια για την κατάρτιση του οικείου προ-
ϋπολογισµού πολιτικής προστασίας και για την ένταξη των
Π.Δ.Ε.Α. σε συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα ενίσχυσης,

θβ. στο Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π. για την κατάρτιση του Περιφερειακού
Σχεδίου Πολιτικής Προστασίας,

ι. παρέχει γραµµατειακή υποστήριξη στο Π.Ε.Σ.Ο.Π.Π.,
ια. συνάπτει µνηµόνια συνεργασίας για την παροχή υπηρε-

σιών, υλικών και µέσων µε ιδιωτικούς φορείς.»

Άρθρο 16
Αυτοτελή Τµήµατα Πολιτικής Προστασίας - 

Αντικατάσταση άρθρου 21 ν. 4662/2020 

Το άρθρο 21 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Αυτοτελών Τµηµά-
των Πολιτικής Προστασίας, αντικαθίσταται ως εξής:                                      

«Άρθρο 21
Αυτοτελή Τµήµατα Πολιτικής Προστασίας

1. Στους Δήµους συστήνεται Αυτοτελές Τµήµα Πολιτικής Προ-
στασίας, το οποίο υπάγεται απευθείας στον Δήµαρχο. Η ελάχι-
στη χρονική διάρκεια παραµονής στη θέση είναι τα τέσσερα (4)
έτη. Σε περίπτωση ελλείψεως προσωπικού για τη στελέχωση του
Αυτοτελούς Τµήµατος Πολιτικής Προστασίας, χρέη προϊσταµέ-
νου τµήµατος εκτελεί ο Γενικός Διευθυντής του Δήµου και σε πε-
ρίπτωση ελλείψεως ή απουσίας του, ο προϊστάµενος των
τεχνικών υπηρεσιών του Δήµου ή ο εκτελών χρέη προϊσταµένου. 

2. Το προσωπικό του Αυτοτελούς Τµήµατος Πολιτικής Προ-
στασίας έχει την υποχρέωση άµεσης επικοινωνίας, πληροφορια-
κής υποστήριξης του έργου του Εθνικού Μηχανισµού Πολιτικής
Προστασίας και του Εθνικού Συντονιστικού Κέντρου Επιχειρή-
σεων και Διαχείρισης Κρίσεων και άµεσης κοινοποίησης κάθε πε-
ριστατικού πολιτικής προστασίας που εκδηλώνεται εντός του
οικείου Δήµου, καθώς και αναλυτικής ενηµέρωσης καθ’ όλη τη
χρονική διάρκεια εκδήλωσης και εξέλιξής του. 

3. Το Αυτοτελές Τµήµα Πολιτικής Προστασίας έχει τις ακόλου-
θες αρµοδιότητες:

α. συντονίζει κατά χωρική αρµοδιότητα το έργο της πολιτικής
προστασίας για την πρόληψη, την ετοιµότητα, την αντιµετώπιση
και την αποκατάσταση των καταστροφών, σύµφωνα µε τις µεθό-
δους οργάνωσης, τα όργανα και την κατανοµή αρµοδιοτήτων
που προβλέπονται στις διατάξεις του παρόντος,

β. παρέχει την αναγκαία συνδροµή στη δράση των
Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π.,

γ. προγραµµατίζει και υλοποιεί δράσεις ενηµέρωσης και ευαι-
σθητοποίησης των πολιτών για ζητήµατα πολιτικής προστασίας,
µε ιδιαίτερη µέριµνα στην υλοποίηση δράσεων σε προσβάσιµες
µορφές για την ενηµέρωση και την ευαισθητοποίηση των πολι-
τών µε αναπηρία,

δ. αναλαµβάνει κάθε αναγκαία πρωτοβουλία, ενέργεια και
δράση για τη συνδροµή του Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π. και των λοιπών εµπλε-
κόµενων φορέων σε επίπεδο αναγνώρισης, εκτίµησης και ανά-
λυσης της επικινδυνότητας εκδήλωσης καταστροφών,

ε. επιµελείται, µε ευθύνη του οικείου Δηµάρχου, εντός δεκαο-

κτώ (18) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, τη σύνταξη
Τοπικού Σχεδίου Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών και Διαχείρι-
σης Συνεπειών για φυσικές, τεχνολογικές καταστροφές και λοι-
πές απειλές εντός της χωρικής Επικράτειας του Δήµου, το οποίο
επικαιροποιείται σε τακτά χρονικά διαστήµατα. Στο Τοπικό Σχέ-
διο περιγράφεται η οργάνωση της αντιµετώπισης και της βρα-
χείας αποκατάστασης των φυσικών και τεχνολογικών
καταστροφών και λοιπών απειλών και προσδιορίζεται το σύνολο
του ανθρώπινου δυναµικού, των υλικών και των µέσων πολιτικής
προστασίας, που µπορούν να διατεθούν. Το Τοπικό Σχέδιο περι-
λαµβάνει Γενικό Μέρος µε διατάξεις που έχουν εφαρµογή σε
κάθε καταστροφή και Παραρτήµατα, τα οποία εξειδικεύουν τις
διατάξεις του Γενικού Μέρους για καταστροφές που σχετίζονται
µε ειδικούς κινδύνους. Το Τοπικό Σχέδιο εναρµονίζεται µε τα Γε-
νικά Σχέδια της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας και
τις οδηγίες σχεδίασης της Διεύθυνσης Σχεδιασµού και Αντιµε-
τώπισης Εκτάκτων Αναγκών της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας και υποβάλλεται στην Εκτελεστική Επιτροπή του
Δήµου, η οποία το εισηγείται προς το Δηµοτικό Συµβούλιο, το
οποίο το εγκρίνει, µετά τη σύµφωνη γνώµη της Γενικής Γραµµα-
τείας Πολιτικής Προστασίας, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθε-
σία,

στ. συµβάλλει στην υλοποίηση των προγραµµάτων εκπαίδευ-
σης της Ακαδηµίας Πολιτικής Προστασίας σε θέµατα πολιτικής
προστασίας και συµµετέχει σε ασκήσεις, σε συνεργασία µε την
Περιφέρεια και άλλους όµορους Δήµους, µε σκοπό την αξιολό-
γηση απόδοσης των ανωτέρω Σχεδίων,

ζ. τηρεί και κοινοποιεί σε µηνιαία βάση στη Γενική Γραµµατεία
Πολιτικής Προστασίας ή στο οικείο Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. εφόσον έχει
τεθεί σε επιχειρησιακή λειτουργία επικαιροποιηµένη κατάσταση
του διαθέσιµου ανθρώπινου δυναµικού, των µέσων και υλικών
πολιτικής προστασίας, παρακολουθώντας το επίπεδο ετοιµότη-
τάς τους, σύµφωνα µε τις οδηγίες του. Στην κατάσταση αυτή
συµπεριλαµβάνονται το ανθρώπινο δυναµικό, υλικά και µέσα που
διατίθενται εκτός Δήµου για την παροχή υποστήριξης σε Κατά-
σταση Κινητοποίησης (Red Code),

η. υποβάλλει, λαµβάνοντας υπόψη τις κατευθυντήριες οδηγίες
του Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π., εισηγήσεις:

ηα. Στον Δήµο για την κατάρτιση του οικείου προϋπολογισµού
πολιτικής προστασίας και την αξιοποίηση συγχρηµατοδοτούµε-
νων προγραµµάτων ενίσχυσης,

ηβ. στο Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π. για την κατάρτιση του Τοπικού Σχεδίου
Πολιτικής Προστασίας,

θ. παρέχει γραµµατειακή υποστήριξη στο Τ.Ε.Σ.Ο.Π.Π.,
ι. συνάπτει µνηµόνια συνεργασίας για την παροχή υπηρεσιών,

υλικών και µέσων µε ιδιωτικούς φορείς.»

Άρθρο 17
Γενικά Σχέδια Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών 

και Διαχείρισης Συνεπειών - Ανάρτηση και γνωστοποίηση
των σχεδίων µέσω διαδικτύου - Εκπαίδευση πολιτών 

και φορέων - Τροποποίηση άρθρου 23 ν. 4662/2020

Το άρθρο 23 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Σχεδίων Αντιµετώ-
πισης Εκτάκτων Αναγκών και Διαχείρισης Συνεπειών, αντικαθί-
σταται, πλην της παρ. 3, ως εξής:

«Άρθρο 23
Γενικά Σχέδια Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών 

και Διαχείρισης Συνεπειών - Ανάρτηση και 
γνωστοποίηση των σχεδίων µέσω διαδικτύου - 

Εκπαίδευση πολιτών και φορέων

1. Τα Γενικά Σχέδια Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών και Δια-
χείρισης Συνεπειών, ανά είδος κινδύνου, συνιστούν το σύνολο
των ενδεδειγµένων κατευθύνσεων και οδηγιών του Εθνικού Μη-
χανισµού. Η εκπόνηση και υλοποίηση των Γενικών Σχεδίων βα-
σίζεται στην ανάλυση των πληροφοριών που περιλαµβάνονται
στην Εθνική Βάση Δεδοµένων. Κάθε Σχέδιο Αντιµετώπισης Εκτά-
κτων Αναγκών ανά είδος κινδύνου ελέγχεται ως προς την αρτιό-
τητά του µέσω εκπαίδευσης και ασκήσεων όλων των
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εµπλεκοµένων φορέων.
2. Η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας εκπονεί ετη-

σίως πρόγραµµα εκπαίδευσης και ασκήσεις ανά είδος κινδύνου
µε τη συµµετοχή των εµπλεκόµενων φορέων και δυνητικά πολι-
τών. 

3. Τα Γενικά Σχέδια καταρτίζονται κεντρικά από τη Διεύθυνση
Σχεδιασµού Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών της Γενικής Διεύ-
θυνσης Συντονισµού της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προ-
στασίας και εγκρίνονται από τον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας. Τα αντίστοιχα Περιφερειακά και Τοπικά Σχέδια κα-
ταρτίζονται από την Αυτοτελή Διεύθυνση Πολιτικής Προστασίας
των Περιφερειών και τα Αυτοτελή Τµήµατα Πολιτικής Προστα-
σίας των Δήµων, αντίστοιχα.

4. Στα περιφερειακά και τοπικά σχέδια των περιφερειών και
των δήµων, όπως αυτά ορίζονται στην περ. ε’ της παρ. 1 των άρ-
θρων 20 και 21, αντίστοιχα, συµπεριλαµβάνονται ειδικά σχέδια
για την προληπτική οργανωµένη αποµάκρυνση των πολιτών, τα
οποία καταρτίζονται µε τη συνδροµή των κατά τόπους αρµόδιων
αστυνοµικών, πυροσβεστικών, υγειονοµικών και λιµενικών
αρχών. Ειδικότερα, τα ανωτέρω σχέδια περιλαµβάνουν, ιδίως:

α. διαδικασίες για τη λήψη απόφασης οργανωµένης αποµά-
κρυνσης πολιτών για λόγους προστασίας της ζωής ή της υγείας
τους, από εν εξελίξει ή από επαπειλούµενο κίνδυνο ή απειλή, 

β. εναλλακτικές οδεύσεις ασφαλούς αποµάκρυνσης από εξε-
λισσόµενο κίνδυνο και µέτρα εξασφάλισής της, όπως την προ-
σωρινή µονοδρόµηση οδών διπλής κατεύθυνσης, 

γ. εναλλακτικούς τρόπους και δυνατότητες µεταφοράς πολι-
τών, συµπεριλαµβανοµένης της χρήσης µέσων µαζικής µεταφο-
ράς και ιδιωτικών µέσων, 

δ. διαδικασίες για την ενηµέρωση και την οργάνωση της απο-
µάκρυνσης του κοινού, πριν και κατά τη διάρκειά της, συµπερι-
λαµβανοµένων και των ατόµων µε αναπηρία, χρόνιες παθήσεις
ή κινητικές δυσκολίες ή,

ε. τον ορισµό τοπικών σηµείων συγκέντρωσης σε περίπτωση
κινδύνου, κατάλληλων χώρων υποδοχής, προσωρινής καταφυ-
γής, στέγασης και παροχής διοικητικής µέριµνας, 

στ. µέριµνα για επαρκή αποθέµατα ή γραµµή άµεσης τροφο-
δοσίας, προς κάλυψη των πρώτων αναγκών των πολιτών στα το-
πικά σηµεία συγκέντρωσης, σε είδη πρώτης ανάγκης, ρουχισµό
και φάρµακα.  

5. Τα Γενικά Σχέδια Αντιµετώπισης Εκτάκτων Αναγκών και Δια-
χείρισης Συνεπειών αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, υπό τη µορφή
πρακτικού οδηγού, ανά είδος κινδύνου. Τα περιφερειακά και το-
πικά σχέδια των περιφερειών και των δήµων της περ. ε’ της παρ.
1 των άρθρων 20 και 21 αναρτώνται αντίστοιχα στην ιστοσελίδα
της αντίστοιχης περιφέρειας και του αντίστοιχου δήµου. 

6. Η επικαιροποίηση των οδηγιών και του σχεδιασµού της πο-
λιτικής προστασίας, όπως περιέχεται στα Γενικά Σχέδια Αντιµε-
τώπισης Έκτακτων Αναγκών και Διαχείρισης Συνεπειών,
διενεργείται µέσω του ενιαίου ευρωπαϊκού αριθµού έκτακτης
ανάγκης «112» σε κάθε εξελισσόµενη κρίση ή κίνδυνο µε µήνυµα
προς το σύνολο των πληττόµενων πολιτών.»

Άρθρο 18
Σκοπός της εκτίµησης επικινδυνότητας - 
Αντικατάσταση άρθρου 24 ν. 4662/2020  

Το άρθρο 24 ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί σκοπού της εκτίµησης
επικινδυνότητας, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 24
Σκοπός της εκτίµησης επικινδυνότητας

Η εκτίµηση της επικινδυνότητας όλων των φάσεων του κύκλου
καταστροφών καθορίζει τη στρατηγική που πρόκειται να ακολου-
θηθεί, το απαιτούµενο ανθρώπινο δυναµικό, τα υλικά και τα µέσα
για την αντιµετώπιση των καταστροφικών φαινοµένων και των
επιπτώσεών τους και συντελείται, µε ευθύνη του Γενικού Γραµ-
µατέα Πολιτικής Προστασίας, αµέσως µετά από την έκδοση από-
φασης της Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου, από την εκδήλωση

καιρικών φαινοµένων και πάσης φύσεως κινδύνων πολιτικής προ-
στασίας ή σε κάθε περίπτωση, λήψης ενηµέρωσης για τη συν-
δροµή κινδύνου καταστροφής από κάθε φορέα του Εθνικού
Μηχανισµού Πολιτικής Προστασίας ή και οποιονδήποτε τρίτο.
Κατόπιν, ενηµερώνονται άµεσα από το Εθνικό Συντονιστικό Κέν-
τρο Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων οι Αυτοτελείς Διευ-
θύνσεις των περιφερειών και τα Αυτοτελή Τµήµατα Πολιτικής
Προστασίας των δήµων, οι πρόεδροι των Τοπικών Επιχειρησια-
κών Συντονιστικών Οργάνων Πολιτικής Προστασίας και των Πε-
ριφερειακών Επιχειρησιακών Συντονιστικών Οργάνων Πολιτικής
Προστασίας.»

Άρθρο 19
Μεταφορά Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών 

στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης 
και Πολιτικής Προστασίας

1. Η εποπτεία του Νοµικού Προσώπου Δηµοσίου Δικαίου µε
την επωνυµία «Εθνικό Αστεροσκοπείο Αθηνών», που ιδρύθηκε µε
το ν.δ. 1975/1942 (Α’ 295) µεταφέρεται µε την επιφύλαξη της
παρ. 2 στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας.

2. Θέµατα που άπτονται της επιστηµονικής έρευνας και καινο-
τοµίας του Εθνικού Αστεροσκοπείου Αθηνών, συµπεριλαµβανό-
µενων και των σχετικών οικονοµικών, διαχειριστικών και
διοικητικών ενεργειών, εξακολουθούν να διέπονται από τον ν.
4310/2014 (Α’ 258) και τον          ν. 4957/2022 (Α’ 141). Αρµοδιό-
τητες που σχετίζονται µε τα θέµατα του πρώτου εδαφίου εξακο-
λουθούν να ασκούνται από τα όργανα και τις υπηρεσίες που τις
ασκούσαν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος.

3. Για τις αρµοδιότητες της παρ. 1 όπου στην κείµενη νοµοθε-
σία αναφέρεται ο Υπουργός Ανάπτυξης, νοείται εφεξής ο Υπουρ-
γός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

4. Έως την 30ή Ιουνίου 2024: α) οι αρµοδιότητες που σχετί-
ζονται µε τις διοικητικές και οικονοµικές λειτουργίες του Εθνικού
Αστεροσκοπείου Αθηνών εξακολουθούν να ασκούνται από τα όρ-
γανα και τις υπηρεσίες που τις ασκούσαν µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος και β) η δαπάνη για την επιχορήγηση του
φορέα βαρύνει τις πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης. Έως τη συγκρότηση νέων υπηρεσιακών και
πειθαρχικών συµβουλίων το προσωπικό του Εθνικού Αστεροσκο-
πείου Αθηνών, µε την επιφύλαξη της παρ. 2, εξακολουθεί να υπά-
γεται στα υπηρεσιακά και πειθαρχικά συµβούλια στα οποία
υπαγόταν µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 20
Μεταφορά Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρεσίας

στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης 
και Πολιτικής Προστασίας

1. Η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία (ΕΜΥ), συµπεριλαµβα-
νοµένων των περιφερειακών µετεωρολογικών κέντρων, µετεω-
ρολογικών γραφείων των πολιτικών αεροδροµίων και
αερολιµένων και των µετεωρολογικών σταθµών, µεταφέρεται
στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, ως
σύνολο αρµοδιοτήτων, οργανικών θέσεων προσωπικού, υλικοτε-
χνικής και κτηριακής υποδοµής, εξοπλισµού, που έχει κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος υπό την επιφύλαξη των   παρ. 4 και
7 και λειτουργεί εφεξής ως αυτοτελής υπηρεσία, η οποία υπά-
γεται στον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας. 

2. Η υπηρεσία µεταφέρεται µε την επωνυµία, τη διάρθρωση,
τις αρµοδιότητες, την έδρα και τη χωρική αρµοδιότητα που έχει
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, αποτελώντας εφεξής, µε
την επιφύλαξη των παρ. 3 και 4, οργανωτική και εκτελεστική
δοµή υλοποίησης των στρατηγικών στόχων του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

3. Αρµοδιότητες που αφορούν στην εξυπηρέτηση των σκοπών
της εθνικής άµυνας της χώρας, συµπεριλαµβανοµένης και της
παροχής σχετικών πληροφοριών, εξακολουθούν να ασκούνται
από την ΕΜΥ. Οι οργανικές µονάδες της ΕΜΥ δύνανται να στε-
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λεχώνονται και από στρατιωτικό προσωπικό για την κάλυψη των
αναγκών της σε θέµατα εξυπηρέτησης των σκοπών της εθνικής
άµυνας της χώρας. 

4. Τα περιφερειακά µετεωρολογικά κέντρα των στρατιωτικών
αεροδροµίων, καθώς και τα µετεωρολογικά γραφεία και οι µετε-
ωρολογικοί σταθµοί της Στρατιωτικής Υπηρεσίας εξακολουθούν
να χρησιµοποιούνται από την ΕΜΥ, ως προς την κτηριακή και υλι-
κοτεχνική τους υποδοµή για την υλοποίηση των σκοπών της. Το
στρατιωτικό προσωπικό που στελεχώνει την Κεντρική Υπηρεσία,
τα περιφερειακά µετεωρολογικά κέντρα και γραφεία των αερο-
δροµίων και αερολιµένων και τους µετεωρολογικούς σταθµούς,
ή που υπηρετεί σε οποιαδήποτε άλλη οργανική µονάδα της ΕΜΥ,
υπάγεται διοικητικά και µισθολογικά στο  Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας.  

5. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία αναφέρεται ως αρµόδιος ο
Διοικητής ή Υποδιοικητής της ΕΜΥ, νοείται εφεξής ο Γενικός
Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας. Στην ΕΜΥ συστήνονται από
την ηµεροµηνία έκδοσης της κοινής απόφασης της παρ. 2 του
άρθρου 21, µια θέση Πολιτικού Διευθυντή και µια θέση Στρατιω-
τικού Διευθυντή, µε καθήκοντα την υποβοήθηση του έργου του
Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας στη διοίκηση της ΕΜΥ
και τη διοίκηση και διαχείριση των θεµάτων του πολιτικού και
στρατιωτικού προσωπικού, αντιστοίχως. Η θέση του Πολιτικού
Διευθυντή πληρώνεται από πολιτικό υπάλληλο της ΕΜΥ κλάδου
Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ) Περιβάλλοντος, ειδικότητας
ΠΕ Μετεωρολόγων µε βαθµό Α’, ο οποίος λαµβάνει το επίδοµα
θέσης ευθύνης της υποπερ. (αε) της περ. (α) της παρ. 1 του άρ-
θρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176) και η θέση του Στρατιωτικού
Διευθυντή πληρώνεται από στρατιωτικό προσωπικό, και συγκε-
κριµένα από ανώτατο αξιωµατικό ειδικότητας Μετεωρολόγου
της Πολεµικής Αεροπορίας. Ο Στρατιωτικός Διευθυντής έχει ως
αντικείµενο τη διαχείριση των θεµάτων των παρ. 3 και 4 του πα-
ρόντος, ιδίως την κατά προτεραιότητα παροχή πληροφοριών
στους επιχειρησιακούς φορείς των Ενόπλων Δυνάµεων, καθώς
και κάθε άλλο ζήτηµα συναφές µε τα διοικητικά θέµατα του
στρατιωτικού προσωπικού που υπηρετεί στην ΕΜΥ. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας και Εθνικής Άµυνας ανατίθενται καθήκοντα Πολιτικού
και Στρατιωτικού Διευθυντή.

6. Το τακτικό προσωπικό της παρ. 1, µε την εξαίρεση του στρα-
τιωτικού προσωπικού, καθίσταται αυτοδίκαια προσωπικό του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Το
πρώτο εδάφιο εφαρµόζεται αναλόγως και για το προσωπικό που
απασχολείται στις ως άνω υπηρεσίες µε σχέση εργασίας ιδιωτι-
κού δικαίου ορισµένου χρόνου. 

7. Με διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που
εκδίδεται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθο-
ρίζεται το προσωπικό της παρ. 1, το οποίο µεταφέρεται στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Με
όµοια διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, το ως άνω προσωπικό κατατάσσεται σε
ισάριθµες θέσεις αντίστοιχης κατηγορίας, κλάδου ή ειδικότητας
των υπηρεσιών του Υπουργείου, οι οποίες καταργούνται από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας και καθίστανται οργανικές θέσεις του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, αυξά-
νοντας αντίστοιχα τις προβλεπόµενες θέσεις κατά τον Οργανι-
σµό του Υπουργείου. Πάσης φύσεως µισθολογικές διαφορές,
επιδόµατα και πρόσθετες παροχές, που ελάµβανε το µεταφερό-
µενο προσωπικό, εξακολουθούν να διατηρούνται ως προσωπική
διαφορά. Ο χρόνος προϋπηρεσίας του αναγνωρίζεται για όλες
τις υπηρεσιακές και µισθολογικές συνέπειες.

8. Η ΕΜΥ διατηρεί όλα τα δικαιώµατα, τις υποχρεώσεις και τα
έσοδα από τη συµµετοχή της σε διεθνείς φορείς, επιστηµονικούς
οργανισµούς και κάθε συναφή επιστηµονική, ερευνητική ή πάσης
φύσεως δραστηριότητά της,  συµπεριλαµβανοµένων των υπο-
χρεώσεων και εσόδων από την παροχή µετεωρολογικής υποστή-
ριξης της Αεροναυτιλίας, κατά τη δηµοσίευση του παρόντος. Η
εκπροσώπηση της ΕΜΥ σε διεθνείς φορείς, επιστηµονικούς ορ-
γανισµούς και συλλογικά όργανα διατηρείται χωρίς να θίγεται
από την εφαρµογή του παρόντος και χωρίς να απαιτείται η οποι-

αδήποτε ενέργεια ή διατύπωση για τη συνέχισή της. 
9. Μέχρι την έκδοση της κοινής απόφασης της παρ. 2 του άρ-

θρου 21 το σύνολο των διοικητικών πράξεων της ΕΜΥ, εκδίδεται
σύµφωνα µε τις µέχρι σήµερα ισχύουσες διατάξεις και η µισθο-
δοσία του συνόλου του προσωπικού της ΕΜΥ καλύπτεται από το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

Άρθρο 21
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Ανάπτυξης εξειδικεύονται τα θέµατα και οι αρµοδιότητες της
παρ. 2 του άρθρου 19 και ρυθµίζεται κάθε ειδικότερο ζήτηµα για
τη µεταφορά του άρθρου 19.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Εθνικής Άµυνας και Εσωτερικών, που εκδίδεται εντός έξι (6)
µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καθορίζονται η δι-
οικητική διαδικασία της µεταφοράς της ΕΜΥ και του αντίστοιχου
προσωπικού, τα συναφή θέµατα υπηρεσιακής κατάστασης, µε-
ταθέσεων και κάθε είδους µετακινήσεων του προσωπικού, η κά-
λυψη των κάθε είδους δαπανών των µεταφερόµενων οργανικών
µονάδων, η στέγαση υπηρεσιών και ρυθµίζονται τα θέµατα άσκη-
σης των αρµοδιοτήτων τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα
για την εφαρµογή του άρθρου 20. Η απόφαση του πρώτου εδα-
φίου ως προς θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της ΕΜΥ µπο-
ρεί να ισχύει έως τη θέση σε ισχύ του προεδρικού διατάγµατος
της παρ. 3.

3. Με προεδρικό διάταγµα, κατόπιν πρότασης των Υπουργών
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας και Εσωτερικών, καθορί-
ζεται η οργάνωση και λειτουργία της ΕΜΥ.

Άρθρο 22
Καταργούµενες διατάξεις - Κατάργηση 

άρθρου 91 ν. 4623/2019

Το άρθρο 91 του ν. 4623/2019 (Α’ 134), περί Συντονιστικού Ορ-
γάνου Πολιτικής Προστασίας, καταργείται. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΚΤΑΚΤΗΣ 

ΑΝΑΓΚΗΣ ΚΑΙ ΤΗΝ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΕΙΔΙΚΗΣ 
ΚΙΝΗΤΟΠΟΙΗΣΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4662/2020

Άρθρο 23
Κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας -

Αντικατάσταση άρθρου 25 ν. 4662/2020 

Το άρθρο 25 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί κατάστασης έκτα-
κτης ανάγκης, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 25
Κατάσταση έκτακτης ανάγκης 

πολιτικής προστασίας - Ορισµός και διακρίσεις

1. Η κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας συ-
νιστά επείγουσα και κρίσιµη κατάσταση προσωρινού χαρακτήρα
που: 

α) θέτει σε σοβαρό κίνδυνο τη ζωή, την υγεία ή την ασφάλεια
των πολιτών, και 

β) είναι εξαιρετικής αναλογίας, φύσης ή έκτασης.  
2. Η κατάσταση έκτακτης ανάγκης διακρίνεται ανάλογα µε την

έκταση των συνεπειών της και την ανάγκη παρέµβασης των κρα-
τικών φορέων για την αποκατάσταση των συνεπειών της σε: 

α) κατάσταση έκτακτης ανάγκης τοπικής εµβέλειας, η έκταση
των συνεπειών της οποίας δεν υπερβαίνει τα διοικητικά όρια ενός
δήµου και δεν είναι κρίσιµη για τις εθνικές υποδοµές,

β) κατάσταση έκτακτης ανάγκης περιφερειακής, διαπεριφε-
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ρειακής ή εθνικής εµβέλειας, η έκταση των συνεπειών της οποίας
υπερβαίνει τα διοικητικά όρια ενός δήµου, είναι περιφερειακής
ή διαπεριφερειακής κλίµακας και είναι εκ φύσεως κρίσιµη για τις
εθνικές υποδοµές.»

Άρθρο 24
Έκτακτη ανάγκη πολιτικής προστασίας τοπικής 

κλίµακας - Προσθήκη άρθρου 25Α στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (A’ 27) προστίθεται άρθρο 25Α ως εξής: 

«Άρθρο 25Α
Έκτακτη ανάγκη πολιτικής προστασίας 

τοπικής κλίµακας

1. Αν η κατάσταση έκτακτης ανάγκης είναι τοπικής εµβέλειας,
η κήρυξη της γίνεται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολι-
τικής Προστασίας, µετά από αίτηµα του αρµόδιου Δηµάρχου. 

2. Η κήρυξη της κατάστασης έκτακτης ανάγκης αίρεται αυτο-
δικαίως µε την πάροδο τριάντα (30) ηµερών, δύναται δε να πα-
ρατείνεται, για περίοδο που δεν υπερβαίνει τις τριάντα (30)
ηµέρες κάθε φορά, ύστερα από αίτηµα του αρµοδίου Δηµάρχου
και βεβαίωση των κατά περίπτωση αρµόδιων αποκεντρωµένων
οργάνων πολιτικής προστασίας ότι εξακολουθούν να υφίστανται
οι λόγοι κήρυξης. Η απόφαση παράτασης περιλαµβάνει ειδική
αιτιολογία ως προς τους λόγους για τους οποίους οι επιπτώσεις
από τις καταστροφές δεν έχουν ακόµη αντιµετωπισθεί.»

Άρθρο 25
Έκτακτη ανάγκη πολιτικής προστασίας 

περιφερειακής ή διαπεριφερειακής κλίµακας - 
Προσθήκη άρθρου 25Β στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 25Β ως εξής: 

«Άρθρο 25Β
Έκτακτη ανάγκη πολιτικής προστασίας περιφερειακής ή δια-

περιφερειακής ή εθνικής κλίµακας/εµβέλειας

1. Αν η κατάσταση έκτακτης ανάγκης εκδηλώνεται σε περιφε-
ρειακό ή διαπεριφερειακό επίπεδο, η κήρυξή της διενεργείται µε
απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, µετά από ειδικά αιτιολογηµένη εισήγηση του Γενικού
Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας, περί λήψης ειδικών προσω-
ρινών µέτρων για την αντιµετώπισή της και την άµεση άρση των
συνεπειών της. Αν η κατάσταση έκτακτης ανάγκης εκδηλώνεται
σε εθνικό επίπεδο ή επιφέρει ιδιαίτερα επαχθείς συνέπειες ώστε
να επιβάλλεται η άµεση λήψη µέτρων πανελλαδικού χαρακτήρα,
η κήρυξή της διενεργείται µε Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου
µετά από ειδικά αιτιολογηµένη εισήγηση του Υπουργού Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

2. Η εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας
ή του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
σύµφωνα µε την παρ. 1 προσδιορίζει:

α) συνοπτικά την κατάσταση που συνιστά την έκτακτη ανάγκη
περιφερειακής ή διαπεριφερειακής ή εθνικής κλίµακας,

β) τα ειδικά προσωρινά µέτρα της παρ. 1 του άρθρου 25Γ που
είναι απαραίτητα για την αντιµετώπιση της έκτακτης ανάγκης,
και

γ) αν τα αποτελέσµατα της έκτακτης ανάγκης δεν επεκτείνον-
ται σε ολόκληρη τη χώρα, την ή τις περιφερειακές ενότητες στις
οποίες εκτείνονται τα αποτελέσµατά της.

Για τη σύνταξη της εισήγησης απαιτείται προηγούµενο αίτηµα
των κατά περίπτωση αρµόδιων αποκεντρωµένων οργάνων πολι-
τικής προστασίας, µε ειδική αιτιολογία ως προς τις επιπτώσεις
από τις καταστροφές, οι οποίες δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν
σε χαµηλότερο επίπεδο.

3. Η κήρυξη κατάστασης έκτακτης ανάγκης διαρκεί τριάντα
(30) ηµέρες, εκτός εάν ανακληθεί λόγω άρσης των συνεπειών
της ή παραταθεί.

4. Πριν λήξει η κατάσταση έκτακτης ανάγκης, το αρµόδιο όρ-

γανο της παρ. 1 κατόπιν τήρησης της ίδιας διαδικασίας µπορεί
να αποφασίζει τη συνέχισή της, για περίοδο, που δεν υπερβαίνει
τις τριάντα (30) ηµέρες κάθε φορά, εφόσον η κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης συνεχίζει να υφίσταται ή οι επιπτώσεις της συνεχί-
σουν να επεκτείνονται.»

Άρθρο 26
Προσωρινά µέτρα ρύθµισης κατάστασης έκτακτης 

ανάγκης - Προσθήκη άρθρου 25Γ στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 25Γ ως εξής: 

«Άρθρο 25Γ
Προσωρινά µέτρα ρύθµισης 

κατάστασης έκτακτης ανάγκης

1. Για όσο υφίσταται η κατάσταση έκτακτης ανάγκης του άρ-
θρου 25Β µε κοινή απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας και των συναρµόδιων Υπουργών, µετά
από προηγούµενη αιτιολογηµένη εισήγηση του Γενικού Γραµµα-
τέα Πολιτικής Προστασίας δύνανται να λαµβάνονται  τα ανα-
γκαία µέτρα για την αντιµετώπιση της έκτακτης ανάγκης επί των
ακόλουθων θεµάτων: 

α) περιορισµού κυκλοφορίας,
β) ρύθµισης ή απαγόρευσης ταξιδιών προς, από ή εντός οποι-

ασδήποτε καθορισµένης περιοχής, όπου είναι απαραίτητο για
την προστασία της υγείας ή της ασφάλειας των πολιτών,

γ) εκκένωσης  περιοχών και αποµάκρυνσης προσώπων από
οποιαδήποτε περιοχή σε συνδυασµό µε τη λήψη µέτρων για την
επαρκή στέγαση, φροντίδα και προστασία τους, στον τόπο προ-
σωρινής µετοίκησης, 

δ) µέτρων για την προστασία της περιουσίας των πληττόµενων
πολιτών,

ε) επίταξης ή προσωρινής χρήσης υλικών, µέσων και περιου-
σίας σε οποιαδήποτε καθορισµένη περιοχή για την αποκατά-
σταση άµεσων βλαβών σε κρίσιµες υποδοµές για την υγεία, την
ασφάλεια και τη ζωή των πολιτών µε ανάλογη εύλογη αποζη-
µίωση,

στ) επίταξης προσωπικών υπηρεσιών οποιουδήποτε προσώ-
που, το οποίο καλείται να παρέχει υπηρεσίες σύµφωνα µε την
επιστήµη, την τέχνη, ή το επάγγελµά του, µε παροχή εύλογης
αποζηµίωσης,

ζ) ρύθµισης της διανοµής και της διαθεσιµότητας βασικών
αγαθών, υπηρεσιών και πόρων στους πληττόµενους πολίτες, µε
καθορισµό των όρων και των σηµείων διάθεσής τους,

η) έγκρισης έκτακτης χρηµατοδότησης προς κάθε φυσικό ή
νοµικό πρόσωπο, κεντρική αρχή προµηθειών ή φορέα στον
οποίον έχει ανατεθεί η υλοποίηση δράσεων αποκατάστασης ή
άρσης των άµεσων συνεπειών από την κατάσταση έκτακτης
ανάγκης, ιδίως για την κάλυψη των επειγουσών αναγκών πρόσ-
ληψης, απασχόλησης, αποζηµίωσης πρόσθετου προσωπικού,
αγοράς υλικών ανακατασκευής και αποκατάστασης ζηµιών, εξο-
πλισµού και λήψης µέτρων προστασίας για την ασφάλεια και την
υγεία, καθώς και των σχετικών πληρωµών. Το ποσό της έκτακτης
ενίσχυσης δύναται να κατανέµεται στους επιµέρους φορείς υλο-
ποίησης αρµοδιότητας κάθε Υπουργείου µε απόφαση του αρµό-
διου Υπουργού, 

θ) δηµιουργίας προσωρινών καταλυµάτων, καταφυγίων και νο-
σοκοµείων έκτακτης ανάγκης προς κάλυψη των άµεσων και επι-
τακτικών αναγκών των πληττοµένων,

ι) εκτίµησης ζηµιών σε οποιαδήποτε έργα ή επιχειρήσεις και
επισκευής, αντικατάστασης ή αποκατάστασής τους,

ια) εκτίµησης της ζηµίας στο περιβάλλον και λήψης κατάλλη-
λων µέτρων εξάλειψης ή άµεσης άµβλυνσης της ζηµίας αυτής, 

ιβ) ανάθεσης, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης εθνικής διάταξης,
των αναγκαίων άµεσων έργων για την αποκατάσταση των κρίσι-
µων υποδοµών λειτουργίας της πληττόµενης περιοχής, σε οποι-
οδήποτε νοµικό πρόσωπο ή φορέα µε στόχο την προστασία της
υγείας ή της ασφάλειας, 

ιγ) σύστασης ειδικών επιστηµονικών επιτροπών µε αντικείµενο
την άµεση εκπόνηση σχεδίων ολοκληρωµένης παρέµβασης για
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τη συνολική αποκατάσταση των βασικών παραγωγικών δοµών
στην πληγείσα περιοχή και την παροχή ενδεδειγµένων υπηρε-
σιών για την άµεση άρση και αποκατάσταση κάθε δυνητικού κιν-
δύνου και συνέπειας, στην ασφάλεια και την υγεία και την
αποκατάσταση της κανονικότητας,

ιδ) επιβολής προστίµων και κυρώσεων επί µη συµµόρφωσης
µε τα εκάστοτε ισχύοντα µέτρα άρσης και αποκατάστασης της
έκτακτης ανάγκης,

ιε) προσωρινής απαγόρευσης της λειτουργίας δηµοσίων και
ιδιωτικών σχολικών µονάδων κάθε τύπου και βαθµού και πάσης
φύσεως εκπαιδευτικών δοµών, φορέων και ιδρυµάτων, παιδικών
και βρεφονηπιακών σταθµών, καθώς και Κέντρων Δηµιουργικής
Απασχόλησης Παιδιών,

ιστ) προσωρινής αναστολής λειτουργίας δηµόσιων υπηρεσιών
και οργανισµών, καθώς και κάθε είδους αθλητικών χώρων και
καλλιτεχνικών εκδηλώσεων, αρχαιολογικών χώρων, µουσείων,
καταστηµάτων υγειονοµικού ενδιαφέροντος και ιδιωτικών επιχει-
ρήσεων, µέχρι την άρση της κατάστασης έκτακτης ανάγκης, µε
χορήγηση εύλογης αποζηµίωσης για την αναστελλόµενη οικονο-
µική και επιχειρηµατική δραστηριότητα. 

2. Η απόφαση της παρ. 1 ορίζει ανά ρυθµιστικό τοµέα τα όρ-
γανα επιβολής, τον τρόπο γνωστοποίησής της, καθώς και κάθε
σχετική λεπτοµέρεια για την υλοποίησή της. Στην ίδια απόφαση
δύναται να ορίζεται κάθε αναγκαία πρόβλεψη για τις υποχρεώ-
σεις των φορέων και των φυσικών προσώπων που τίθενται σε κα-
θεστώς προσωρινής απαγόρευσης λειτουργίας, όπως ρυθµίσεις
για την αναστολή προθεσµιών, τυχόν µερική ή πλήρης αναστολή
εργασιακών υποχρεώσεων, αναστολή υποχρεώσεων έναντι τρί-
των και κάθε συναφές ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος. 

3. Η απόφαση της παρ. 1 ισχύει από την υπογραφή της και δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 27
Μετακινήσεις προσωπικού για την αντιµετώπιση 
κατάστασης έκτακτης ανάγκης περιφερειακής, 

διαπεριφερειακής ή εθνικής εµβέλειας - 
Προσθήκη άρθρου 25Δ στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 25Δ ως εξής:

«Άρθρο 25Δ 
Μετακινήσεις προσωπικού για την αντιµετώπιση 
κατάστασης έκτακτης ανάγκης περιφερειακής, 

διαπεριφερειακής ή εθνικής εµβέλειας

1. Για όσο χρονικό διάστηµα υφίσταται η κατάσταση έκτακτης
ανάγκης του άρθρου 25Β και κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διά-
ταξης, δύναται το αρµόδιο όργανο για θέµατα προσωπικού κάθε
υπουργείου ή νοµικού προσώπου δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου,
συµπεριλαµβανοµένων και των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης α’ και β’ βαθµού, µετά από αίτηµα του Γενικού Γραµµατέα
Πολιτικής Προστασίας, να αποφασίζει τη µετακίνηση πάσης φύ-
σεως προσωπικού σε υπηρεσία που δραστηριοποιείται στην
πληττόµενη περιοχή, για χρονικό διάστηµα έως τριών (3) µηνών,
µε δυνατότητα παράτασης µέχρι έξι (6) επιπλέον µήνες, προκει-
µένου να συνδράµει στο έργο της άµεσης άρσης των συνεπειών.
Στο µετακινούµενο προσωπικό συγκαταλέγονται δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι κάθε βαθµού, όσοι υπηρετούν µε σχέση εργασίας Ιδιωτι-
κού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου ως χειριστές µηχανηµάτων,
οδηγοί, τεχνικοί, υπηρετούντες στους τοµείς φύλαξης, σίτισης
και καθαριότητας σε οποιονδήποτε φορέα του δηµοσίου, ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό σε νοσοκοµεία, καθώς και πάσης φύ-
σεως ειδικό επιστηµονικό προσωπικό.

2. Για όσο υφίσταται η κατάσταση έκτακτης ανάγκης του άρ-
θρου 25Β ο Πρόεδρος του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας
(Ε.Κ.Α.Β.) δύναται, µε απόφασή του, να µετακινεί στην πληττό-
µενη περιοχή προσωπικό του Ε.Κ.Α.Β., για χρονικό διάστηµα έως
τριών (3) µηνών, µε δυνατότητα παράτασης µέχρι έξι (6) επι-
πλέον µήνες.

3. Μη συµµόρφωση του προσωπικού µε το περιεχόµενο της
απόφασης µετακίνησης ή άρνηση να εκτελέσει υπηρεσία για όσο

αυτή ισχύει, συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα που επισύρει κατ’
ελάχιστον την ποινή της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 109 του
Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλή-
λων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26).»

Άρθρο 28
Προληπτικά µέτρα κατά το στάδιο της Κατάστασης Ειδικής

Κινητοποίησης Πολιτικής Προστασίας -
Προσθήκη άρθρου 26Α στον ν. 4662/2020 

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 26Α ως εξής:

«Άρθρο 26Α
Προληπτικά µέτρα κατά το στάδιο της Κατάστασης Ειδικής

Κινητοποίησης Πολιτικής Προστασίας

1. Στην κατάσταση ειδικής κινητοποίησης πολιτικής προστα-
σίας δύνανται να λαµβάνονται µέτρα προληπτικού χαρακτήρα
ορισµένης χρονικής διάρκειας, αντίστοιχα µε εκείνα της κήρυξης
µιας περιοχής σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προ-
στασίας.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
των κατά περίπτωση συναρµόδιων Υπουργών, µετά από αίτηµα
του οικείου περιφερειάρχη ή δηµάρχου και κατόπιν γνώµης της
Επιτροπής Εκτίµησης Κινδύνου, σε περίπτωση συνδροµής των
προϋποθέσεων της περ. δ’ του άρθρου 6 δύνανται να λαµβάνον-
ται εντός των ορίων του πληττόµενου δήµου, ή της πληττόµενης
περιφέρειας, τα εξής προληπτικά µέτρα: 

α) περιορισµός κυκλοφορίας, 
β) προσωρινή αναστολή λειτουργίας επιχειρήσεων, 
γ) προσωρινή αναστολή λειτουργίας σχολείων, εκπαιδευτικών

εγκαταστάσεων, ιδιωτικών εκπαιδευτηρίων και εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων πάσης φύσεως, 

δ) προσωρινή αναστολή δηµόσιων εκδηλώσεων, υπαίθριων
συναθροίσεων κοινού, µουσικών εκδηλώσεων, θεατρικών παρα-
στάσεων, συναυλιών και δηµόσιων παρουσιάσεων, 

ε) προσωρινή αναστολή αθλητικών εκδηλώσεων.»

Άρθρο 29
Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων 

και Διαχείρισης Κρίσεων - Τροποποίηση παρ. 8 και 9 
άρθρου 36 ν. 4662/2020 

Στο άρθρο 36 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί λειτουργίας του
Εθνικού Συντονιστικού Κέντρου Επιχειρήσεων και Διαχείρισης
Κρίσεων (Ε.Σ.Κ.Ε.ΔΙ.Κ.) στην περ. ε) της παρ. 8 προστίθενται
υποπερ. δδ) και εε), στο τέλος της παρ. 9 προστίθενται τρία εδά-
φια, και οι παρ. 8 και 9 διαµορφώνονται ως εξής:

«8. Στο Ε.Σ.Κ.Ε.ΔΙ.Κ. λειτουργούν:
α. Μονάδα Χερσαίων και Θαλάσσιων Επιχειρήσεων (Unit1-SE-

ALOPS), η οποία, κυρίως, εποπτεύει και συντονίζει την κινητο-
ποίηση των πυροσβεστικών, χερσαίων και θαλάσσιων, δυνάµεων
για συµβάντα µεγάλης έκτασης, σε όλη την επικράτεια για την
αντιµετώπιση των οποίων απαιτείται ευρεία χερσαία και/ή θαλάσ-
σια επιχειρησιακή κινητοποίηση, συνεργαζόµενη, κατά περί-
πτωση, µε άλλους συναρµόδιους Φορείς.

β. Μονάδα Εναερίων Επιχειρήσεων (Unit2-AIROPS), η οποία
είναι υπεύθυνη κυρίως για τον προγραµµατισµό των εναέριων
επιτηρήσεων και τον συντονισµό και τη διαχείριση των επιχειρη-
σιακά διαθέσιµων που τελούν υπό τον έλεγχο του Ε.Σ.Κ.Ε.ΔΙ.Κ.,
εθνικών, ιδιόκτητων ή µισθωµένων, εναέριων µέσων για επιχει-
ρήσεις πυρόσβεσης, έρευνας και διάσωσης και της διάθεσης,
κατόπιν αιτήµατος των εναέριων µέσων του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος στους αρµόδιους φορείς (ΓΕΑ, Ε.Κ.Α.Β.), για την εκτέλεση
αεροδιακοµιδών.

γ. Μονάδα Εµπλεκοµένων Φορέων (Unit3-COMRES), η οποία
είναι υπεύθυνη κυρίως για την εποπτεία και τον συντονισµό της
κινητοποίησης των ανά περίπτωση εµπλεκόµενων επιχειρησιακά
στην πολιτική προστασία δυνάµεων.

δ. Μονάδα Ευρωπαϊκού Μηχανισµού και Διεθνούς Συνδροµής
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(Unit4-EUCPM/RescEU), η οποία είναι αρµόδια για τη συµµετοχή
του Ε.Σ.Κ.Ε.ΔΙ.Κ. στους µηχανισµούς ενεργοποίησης αντίστοι-
χων κέντρων άλλων χωρών και την ενεργοποίηση των απαραίτη-
των διαδικασιών στις περιπτώσεις αποστολής ή λήψης, διεθνούς
βοηθείας, στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Πολιτικής
Προστασίας.

ε. Μονάδα Ευρωπαϊκού Αριθµού έκτακτης Ανάγκης (Unit5-
112), η οποία, µέσω αυτοµατοποιηµένης διαδικασίας υποδοχής
κλήσεων, γραπτών µηνυµάτων, πολυµεσικών µηνυµάτων (mms),
µηνυµάτων κυψέλης (CBS), καλύπτει τις ανάγκες και των πολιτών
µε αναπηρία και λειτουργεί συµπληρωµατικά προς τα προϋφι-
στάµενα συστήµατα ενηµέρωσης και προειδοποίησης:

αα. Εντοπίζει τη θέση του καλούντος και δια της συλλογής κρί-
σιµων πληροφοριών, διαβιβάζει άµεσα τις κλήσεις στους κατά
τόπους και κατά περίπτωση αρµόδιους φορείς αντιµετώπισης
του συµβάντος, διασυνδέοντας τον καλούντα µε τους ως άνω
φορείς.

ββ. Σε περιστατικά εξαφάνισης ή διακινδύνευσης ανήλικου,
συνδέει τον καλούντα µε την Εθνική Τηλεφωνική Γραµµή SOS
«1056» και την Ευρωπαϊκή Γραµµή για Εξαφανισµένα Παιδιά
«116000».

γγ. Σε περίπτωση διακινδύνευσης της ζωής, σωµατικής ακε-
ραιότητας ή απώλειας περιουσίας των πολιτών, επιτρέπει στη Γε-
νική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, µέσω αποστολής
προειδοποιητικού γραπτού µηνύµατος ή µέσω πολλαπλών τεχνο-
λογιών επικοινωνιών, να ενηµερώνει σχετικά τους πολίτες είτε
συνολικά είτε σε επιλεγµένες οµάδες χρηστών, επιλεγµένων γε-
ωγραφικά περιοχών ή σε όλη την Επικράτεια, εφόσον κριθεί επι-
χειρησιακά αναγκαίο.

δδ. Σε περίπτωση διακινδύνευσης της ζωής και της σωµατικής
ακεραιότητας ή απώλειας περιουσίας, επιτρέπεται στη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, µέσω αποστολής γραπτού
µηνύµατος ή µέσω πολλαπλών τεχνολογιών επικοινωνιών, να
ενηµερώνει σχετικά τους πολίτες, είτε συνολικά, είτε ειδικότερες
οµάδες, επιλεγµένων γεωγραφικά περιοχών ή σε όλη την Επι-
κράτεια, για την έκδοση άµεσα εφαρµοστέων µέτρων µερικής ή
πλήρους αναστολής της κυκλοφορίας, της λειτουργίας επιχει-
ρήσεων, των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, των δηµόσιων εκδηλώ-
σεων, καθώς και κάθε άµεσα εφαρµοστέου προληπτικού µέτρου
για την προστασία τους.

εε. Σε περίπτωση συνδροµής κινδύνου έκτακτης ανάγκης ή
άµεσου κινδύνου πολιτικής προστασίας µέσω αποστολής γρα-
πτού µηνύµατος ή µέσω πολλαπλών τεχνολογιών επικοινωνιών,
δύναται να ανακοινώνεται και να κοινοποιείται σε υπόχρεους η
επίταξη των πάσης φύσεως υπηρεσιών τους, µηχανηµάτων
έργου και ιδιωτικών µέσων µεταφοράς. 

9. Των ανωτέρω Μονάδων, προΐσταται Συντονιστής Συµβάν-
των, ο οποίος δύναται να προέρχεται είτε από τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις είτε από τα Σώµατα Ασφαλείας, εκτελεί όλα τα καθήκοντα
που του ανατίθενται από τον Διοικητή και είναι αρµόδιος για τη
διαχείριση της ροής πληροφοριών που προέρχονται από τις Μο-
νάδες και τη διαβίβαση αυτών ιεραρχικά. Τον Συντονιστή Συµ-
βάντων υποστηρίζει Γραφείο Γραµµατείας Υποστήριξης
Μονάδων. Για την άµεση αντιµετώπιση των αναγκών διάσωσης
εγκλωβισµένων σε περίπτωση εκδήλωσης περιστατικού πολιτι-
κής προστασίας, συστήνεται στο Ε.Σ.Κ.Ε.ΔΙ.Κ. θέση Συντονιστή
Διάσωσης Εγκλωβισµένων, ο οποίος προέρχεται είτε από τις
Ένοπλες Δυνάµεις, είτε από τα Σώµατα Ασφαλείας. Ο Συντονι-
στής Διάσωσης Εγκλωβισµένων εκτελεί όλα τα καθήκοντα που
άπτονται της διάσωσης εγκλωβισµένων, όπως του ανατίθενται
από τον Διοικητή και τον Συντονιστή Συµβάντων, είναι αποδέκτης
και διαχειριστής όλης της ροής πληροφοριών που προέρχονται
από τις Μονάδες, καθώς και κάθε συναρµόδια υπηρεσία διάσω-
σης ή αναφοράς σχετικά µε τους εγκλωβισµένους. Τον Συντονι-
στή Συµβάντων και τον Συντονιστή Διάσωσης Εγκλωβισµένων
υποστηρίζει Γραφείο Γραµµατείας Υποστήριξης Διάσωσης Εγ-
κλωβισµένων.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΛΗΨΗ ΚΑΙ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΡΙΣΕΩΝ

Άρθρο 30
Επιτροπή Διενέργειας Ελέγχων - 

Αντικατάσταση άρθρου 42 ν. 4662/2020 

Το άρθρο 42 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί Επιτροπής Διενέρ-
γειας Ελέγχων, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 42
Επιτροπή Διενέργειας Ελέγχων

1. Στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας συστήνεται,
µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας, Επι-
τροπή Διενέργειας Ελέγχων η οποία, ανεξάρτητα από την κή-
ρυξη κάποιας περιοχής σε Κατάσταση Ειδικής Κινητοποίησης
Πολιτικής Προστασίας, αποφασίζει τη διενέργεια ελέγχων: 

α) υλοποίησης έργων καθαρισµού της κοίτης των ρεµάτων και
της λειτουργικότητας των υφιστάµενων αντιπληµµυρικών έργων, 

β) καθαρισµού αγωγών οµβρίων υδάτων, 
γ) έργων ανάσχεσης διάβρωσης βασικών οδικών δικτύων, αν-

τιστήριξης πρανών και αποτροπής κατολισθητικών φαινοµένων. 
2. Οι έλεγχοι διενεργούνται µε εντολή του αρµοδίου οργάνου

του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
το οποίο τάσσει εύλογη προθεσµία για την άρση ελλείψεων στον
αρµόδιο φορέα υλοποίησης του έργου, εφόσον υπάρχει επαρ-
κής χρηµατοδότηση. Το πόρισµα του ελέγχου κοινοποιείται
εντός πέντε (5) ηµερών από τη διενέργειά του στον Υπουργό και
σε όλους τους υπόχρεους για την τήρηση των προληπτικών µέ-
τρων του Εθνικού Μηχανισµού. Ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας τάσσει εύλογη προθεσµία για την
άµεση άρση ελλείψεων στον αρµόδιο φορέα υλοποίησης του
έργου. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία συµµόρφωσης, χωρίς
να έχουν αρθεί οι υφιστάµενες ελλείψεις, ο Υπουργός Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας διαβιβάζει το πόρισµα στις αρ-
µόδιες εισαγγελικές αρχές. 

3. Η µη συµµόρφωση αποτελεί πειθαρχικό αδίκηµα για κάθε
εµπλεκόµενο δηµόσιο υπάλληλο ή λειτουργό. 

4. Αν η µη συµµόρφωση εντοπίζεται σε περιοχή υψηλής επι-
κινδυνότητας για την εκδήλωση καταστροφικών φαινοµένων, ο
Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας χαρα-
κτηρίζει τα αναγκαία έργα ως κατεπείγοντα και άµεσης υλοποί-
ησης, και εισηγείται στο   Υπουργικό Συµβούλιο την ανάθεση της
ολοκλήρωσης των έργων στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κατά τη διαδικασία του άρθρου 25 του ν. 5049/2023      (Α’
152).

5. Στην Επιτροπή της παρ. 1 συµµετέχουν µε τους αναπληρω-
τές τους:

α) ο Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας, ως Πρό-
εδρος,

β) ο Γενικός Διευθυντής Συντονισµού του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,

γ) ο Γενικός Διευθυντής Δασών και Δασικού Περιβάλλοντος, 
δ) εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, που ορίζεται

από τον Υπουργό Εσωτερικών.
6. Αν ένα έργο, χαρακτηριστεί ως κατεπείγον και άµεσης υλο-

ποίησης, η εκτέλεσή του ακολουθεί τις διαδικασίες των άρθρων
25 και 26, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης και, µε την επι-
φύλαξη του δεύτερου εδαφίου, η έγκριση των αδειοδοτικών
απαιτήσεων πραγµατοποιείται από τη Διεύθυνση Τεχνικών
Έργων και Περιβάλλοντος της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας,     εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενενήντα (90)
ηµερών. Για έργα και δραστηριότητες που απαιτούν περιβαλλον-
τική αδειοδότηση ακολουθείται η διαδικασία της περ. α’ της παρ.
2α του άρθρου 1 του ν. 4014/2011 (Α’ 209).

7. Οι ειδικότεροι όροι, οι προϋποθέσεις, τα κριτήρια, οι διαδι-
κασίες, λοιπά τεχνικά ζητήµατα και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια για την εφαρµογή του παρόντος καθορίζονται µε
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας.»
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Άρθρο 31
Μητρώο Τήρησης Μέτρων Προληπτικής 

Πυροπροστασίας Ιδιοκτησιών και καθαρισµοί 
οικοπεδικών και ακάλυπτων χώρων - 

Προσθήκη άρθρου 53Α στον ν. 4662/2020

Μετά από το άρθρο 53 του ν. 4662/2020 (Α’ 27) επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) προστίθεται Κεφάλαιο ΕΑ’ µε τίτλο «ΕΙΔΙΚΟΤΕ-
ΡΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΚΡΙΣΕΩΝ», β) προστίθε-
ται άρθρο 53Α το οποίο εντάσσεται στο Κεφάλαιο ΕΑ’, ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΑ’
ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΚΡΙΣΕΩΝ 

Άρθρο 53Α
Μητρώο Τήρησης Μέτρων Προληπτικής 

Πυροπροστασίας Ιδιοκτησιών και καθαρισµοί
οικοπεδικών και ακάλυπτων χώρων

1. Στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
συστήνεται και λειτουργεί Εθνικό Μητρώο Τήρησης Μέτρων Προ-
ληπτικής Πυροπροστασίας Ιδιοκτησιών µε αντικείµενο την κατα-
γραφή των υποχρεώσεων των πολιτών κατά την αντιπυρική
περίοδο. 

2. Για την ορθή τήρηση του Μητρώου της παρ. 1: α) καθιερώ-
νεται η διενέργεια δειγµατοληπτικών ελέγχων, και β) ανατίθεται
στο πυροσβεστικό σώµα και στους οικείους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.), από κοινού ή µεµονωµένα, να διενεργούν
ελέγχους και µε χρήση σύγχρονων ηλεκτρονικών µέσων καταγρα-
φής ή απεικόνισης της τήρησης των µέτρων προληπτικής πυρο-
προστασίας, ανά ιδιοκτησία. 

3. Οι ιδιοκτήτες, επικαρπωτές, µισθωτές ή υποµισθωτές οικο-
πεδικών και λοιπών ακάλυπτων χώρων, που βρίσκονται:

α) σε περιοχές εντός εγκεκριµένων ρυµοτοµικών σχεδίων, 
β) σε περιοχές εντός ορίων οικισµών, χωρίς εγκεκριµένο ρυµο-

τοµικό σχέδιο, 
γ) σε εκτάσεις εντός ακτίνας εκατό (100) µέτρων από τα όρια

των περ. α) και β), κατόπιν ενηµέρωσης της αρµόδιας δασικής
υπηρεσίας, και 

δ) εκτός σχεδίου γηπέδων µε κτίσµα, για τις εκτάσεις που δεν
υπάγονται στις διατάξεις της δασικής νοµοθεσίας, σύµφωνα µε
τον δασικό χάρτη της περιοχής και κατόπιν ενηµέρωσης της αρ-
µόδιας δασικής υπηρεσίας, προβαίνουν σε καθαρισµό των ανω-
τέρω χώρων από την 1η µέχρι την 30ή Απριλίου κάθε έτους, και
στη συντήρηση αυτού, καθ’ όλη τη διάρκεια της αντιπυρικής πε-
ριόδου, ήτοι από την 1η Μαΐου έως την 31η Οκτωβρίου, για την
αποτροπή κινδύνου πρόκλησης πυρκαγιάς ή ταχείας επέκτασής
της.

4. Οι υπόχρεοι της παρ. 3, µέχρι την 30ή Απριλίου κάθε έτους,
προβαίνουν στην υποβολή υπεύθυνης δήλωσης ως προς την εκ-
πλήρωση των υποχρεώσεων πυροπροστασίας των ιδιοκτησιών
τους στο Εθνικό Μητρώο της παρ. 1. Για την αποτελεσµατική διε-
νέργεια των ελέγχων, ως προς την τήρηση των υποχρεώσεων του
πρώτου εδαφίου, δηµιουργείται ηλεκτρονική φόρµα καταγγελιών. 

5. Στους υπόχρεους που δεν υποβάλλουν τη δήλωση της παρ.
4, επιβάλλεται πρόστιµο ύψους  χιλίων (1.000) ευρώ.   

6. Τα στοιχεία του Μητρώου διαβιβάζονται εντός αποκλειστικής
προθεσµίας πέντε (5) ηµερών, από την παρέλευση της προθε-
σµίας υποβολής δήλωσης, για τη διενέργεια υποχρεωτικών καθα-
ρισµών σε όλες τις ιδιοκτησίες για τις οποίες δεν προκύπτει ρητά
η εκπλήρωση της υποχρέωσης της παρ. 1. Σε κάθε περίπτωση κα-
θαρισµού από τον Δήµο λόγω µη συµµόρφωσης στην υποχρέωση
καθαρισµού εκ µέρους του ιδιοκτήτη, καταλογίζεται εξ ολοκλήρου
στους υπόχρεους, από τον οικείο δήµο, η δαπάνη καθαρισµού του
χώρου και αποµάκρυνσης των υλικών. Η δαπάνη αποτελεί έσοδο
του οικείου δήµου και εισπράττεται σύµφωνα µε τις κείµενες δια-
τάξεις. Σε κάθε περίπτωση άπρακτης παρέλευσης της προθεσµίας
δήλωσης καθαρισµού, τεκµαίρεται ως παρασχεθείσα η συναίνεση
του υποχρέου στη διενέργεια καθαρισµού του οικοπέδου του από
τον οικείο δήµο.  Καθ’ όλη τη διάρκεια ισχύος της υποχρέωσης
της παρ. 1, οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης διενεργούν δειγ-

µατοληπτικούς ελέγχους και στους υπόχρεους που υπέβαλαν θε-
τική δήλωση.    

7. Η υποβολή ψευδούς δήλωσης στο Εθνικό Μητρώο της παρ.
1, ως προς την τήρηση της σχετικής υποχρέωσης, τιµωρείται µε
ποινή φυλάκισης τουλάχιστον δύο (2) ετών και χρηµατική ποινή
εκατόν ογδόντα (180) έως τριακόσιες εξήντα (360) ηµερήσιες µο-
νάδες. Το ύψος της κάθε ηµερήσιας µονάδας δεν µπορεί να είναι
κατώτερο από εβδοµήντα (70) ευρώ, ούτε ανώτερο από εκατό πε-
νήντα (150) ευρώ.

8. Το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
διασφαλίζει την προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της
ιδιοκτησίας τους και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα,
ιδίως σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 (L 119,
Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων, ΓΚΠΔ) και τον
ν. 4624/2019 (Α’ 137).

9. Το Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών Τεχνολογίας και Έρευνας
(ΕΔΥΤΕ) ορίζεται για λογαριασµό του Υπουργείου Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας ως εκτελών την επεξεργασία των
δεδοµένων που καταχωρίζονται στο ανωτέρω Μητρώο. Προς τον
σκοπό αυτόν, κατ’ εφαρµογή της περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου
6, της περ. θ) της παρ. 2 του άρθρου 9 και του άρθρου 28 του
ΓΚΠΔ, αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλοποίηση, την
οργάνωση της µετάπτωσης των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε πηγή, την τήρηση υπό συν-
θήκες που διασφαλίζουν την ακεραιότητα, την εµπιστευτικότητα
και τη διαθεσιµότητα των δεδοµένων και κάθε άλλο σχετικό θέµα.
Μεταξύ του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας και του ΕΔΥΤΕ υπογράφεται Συµφωνητικό Επεξεργασίας Δε-
δοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, στο οποίο αναλύονται
ειδικότερα οι ρόλοι, ευθύνες και υποχρεώσεις των συµβαλλοµέ-
νων.

10. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύνανται να
ρυθµίζονται ειδικότερα τεχνικά ή λεπτοµερειακά θέµατα σχετικά
ιδίως µε: αα) τη λειτουργία του Μητρώου του παρόντος, βάσει των
ειδικότερων σκοπών του, αβ) τη συλλογή, τήρηση και κάθε περαι-
τέρω επεξεργασία στοιχείων και δεδοµένων που καταχωρίζονται
σε αυτό και την ασφάλεια της επεξεργασίας τους, συµπεριλαµβα-
νοµένης της χρήσης τεχνικών ανωνυµοποίησης, ψευδωνυµοποί-
ησης και κρυπτογράφησης, αγ) την άσκηση των δικαιωµάτων των
υποκειµένων των δεδοµένων και τον τρόπο επεξεργασίας αυτών
από τους αποδέκτες, αδ) τους ακριβείς όρους της διάθεσης συγ-
κεντρωτικών στοιχείων στατιστικής φύσης, και αε) τις απαιτούµε-
νες διαλειτουργικότητες, τη διαδικασία της αυθεντικοποίησης και
τα πρόσθετα στοιχεία που αναγράφονται στη βεβαίωση. 

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσω-
τερικών καθορίζονται ο τρόπος επιβολής, η διαδικασία είσπραξης
και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα για την εφαρµογή της παρ. 5.»

Άρθρο 32
Καθαρισµοί και διάνοιξη αντιπυρικών ζωνών 

εντός των ζωνών δουλείας γραµµών µεταφοράς 
ηλεκτρικής ενέργειας του Ελληνικού Συστήµατος 

Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας - 
Προσθήκη άρθρου 53Β στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Β ως εξής: 

«Άρθρο 53Β
Καθαρισµοί και διάνοιξη αντιπυρικών ζωνών εντός των ζωνών

δουλείας γραµµών µεταφοράς ηλεκτρικής 
ενέργειας του Ελληνικού Συστήµατος Μεταφοράς 

Ηλεκτρικής Ενέργειας. Καθαρισµοί και διάνοιξη 
αντιπυρικών ζωνών από τον Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου

Διανοµής Ηλεκτρικής Ενέργειας

1. Κατά παρέκκλιση του ν. 998/1979 (Α’ 289), επιτρέπεται, σε
περιορισµένη έκταση, εντός των ζωνών δουλείας των γραµµών
µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας του Ελληνικού Συστήµατος
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Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας που διέρχονται από δάση ή δα-
σικές εκτάσεις, ήτοι δεκαπέντε (15) µέτρα εκατέρωθεν του άξονα
των γραµµών µεταφοράς τάσης εκατόν πενήντα (150) kV και εί-
κοσι (20) µέτρα εκατέρωθεν του άξονα των γραµµών µεταφοράς
τάσης τετρακοσίων (400) kV, ο καθαρισµός, οι αποκλαδώσεις  δέν-
δρων, η αποψίλωση, η κοπή δένδρων, η αποµάκρυνση αυτών,
καθώς και των υπολειµµάτων υλοτοµίας και η εκτέλεση εργασιών
καθαρισµού  των εδαφοτεµαχίων των βάσεων των πύργων, για τη
δηµιουργία ασφαλούς αντιπυρικής ζώνης.

2. Οι εργασίες πραγµατοποιούνται µε επιµέλεια του Ανεξάρτη-
του Διαχειριστή Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΑΔΜΗΕ) και
µε δικές του δαπάνες, κατόπιν υπόδειξης των αρµοδίων οργάνων
της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, για τη δηµιουργία αντιπυρικών
ζωνών σε εντοπισµένα σηµεία. Η έναρξη εκτέλεσης των εργασιών
απαιτεί άδεια της αρµόδιας δασικής υπηρεσίας και των ιδιοκτη-
τών, αν πρόκειται για ιδιωτικές εκτάσεις. Ο ΑΔΜΗΕ υποχρεούται
στην υποβολή αιτήµατος στην οικεία Δασική Αρχή για τη λήψη
σχετικής άδειας. Η σχετική άδεια εκδίδεται εντός δεκαπέντε (15)
ηµερών, από την ηµέρα υποβολής του αιτήµατος. Στην περίπτωση
παρέλευσης της προθεσµίας αυτής, η άδεια λογίζεται ως χορη-
γηθείσα και ο ΑΔΜΗΕ δύναται να προβαίνει στις απαιτούµενες ερ-
γασίες, µε απλή γνωστοποίηση προς το αρµόδιο Δασαρχείο ή
Διεύθυνση Δασών για τις ανωτέρω εργασίες.

3. Τα προϊόντα υλοτοµιών παραδίδονται, είτε στην αρµόδια δα-
σική υπηρεσία, αν προέρχονται από δηµόσια δάση και δασικές
εκτάσεις, ώστε να διατεθούν σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία,
είτε στους ιδιώτες δασοκτήµονες, αν προέρχονται από ιδιωτικές
εκτάσεις. Αν, από τις επεµβάσεις της παρ. 1, παραβλάπτεται η συ-
νήθης εκµετάλλευση ιδιωτικών εκτάσεων, δύναται να καταβάλλε-
ται στους ιδιοκτήτες αποζηµίωση, σύµφωνα µε το άρθρο 13 του
α.ν. 1672/1951 (Α’ 36), το οποίο εφαρµόζεται αναλογικά.

4. Ο Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. δύναται, κατόπιν υπόδειξης των αρµοδίων ορ-
γάνων της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, να διενεργεί καθαρισµούς,
αποκλαδώσεις  δένδρων,  αποψίλωση, η κοπή δένδρων για τη δη-
µιουργία ασφαλούς αντιπυρικής ζώνης πέριξ των στοιχείων
Μέσης Τάσης, και σε απόσταση  τριών (3) µέτρων εκατέρωθεν
αυτών, η οποία σε εξαιρετικές περιπτώσεις, λόγω της µορφολο-
γίας του εδάφους, µπορεί να φτάσει κατά µέγιστο έως δεκαπέντε
(15) µέτρα εκατέρωθεν αυτών. Οι εργασίες πραγµατοποιούνται
µε επιµέλεια του Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. και µε δικές του δαπάνες. Η έναρξη
εκτέλεσης των εργασιών απαιτεί άδεια της αρµόδιας δασικής υπη-
ρεσίας και των ιδιοκτητών, αν πρόκειται για ιδιωτικές εκτάσεις. Ο
Δ.Ε.Δ.Δ.Η.Ε. υποχρεούται στην υποβολή αιτήµατος στην οικεία
Δασική Αρχή για τη λήψη σχετικής άδειας κατά τη διαδικασία της
παρ. 2. Τα προϊόντα υλοτοµίας διατίθενται κατά τη διαδικασία της
παρ. 3.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας και Περιβάλλοντος και Ενέργειας δύναται να
ρυθµίζεται κάθε συναφές ζήτηµα προς τα ανωτέρω και ιδίως η
διαδικασία και τα αρµόδια κατά τόπο όργανα της Πυροσβεστικής
Υπηρεσίας για την υπόδειξη των αναγκαίων εργασιών.»

Άρθρο 33
Άµεση υλοποίηση νέων έργων µεταφοράς 

ηλεκτρικής ενέργειας σε περίπτωση έκτακτων 
καιρικών φαινοµένων - Προσθήκη άρθρου 53Γ 

στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Γ ως εξής:

«Άρθρο 53Γ
Άµεση υλοποίηση νέων έργων µεταφοράς 

ηλεκτρικής ενέργειας σε περίπτωση έκτακτων 
καιρικών φαινοµένων

1. Σε περίπτωση κήρυξης έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστα-
σίας του άρθρου 25 ή κατάστασης ειδικής κινητοποίησης πολιτι-
κής προστασίας του άρθρου 26 σε συγκεκριµένη περιοχή για την
αντιµετώπιση έκτακτων καιρικών φαινοµένων, ο Ανεξάρτητος Δια-
χειριστής Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΑΔΜΗΕ) δύναται να
προβαίνει άµεσα, κατά παρέκκλιση της κείµενης αδειοδοτικής δια-

δικασίας, στην υλοποίηση νέων έργων µεταφοράς ηλεκτρικής
ενέργειας, τα οποία είναι αναγκαία για τη διασφάλιση της συνε-
χούς και αδιάλειπτης λειτουργίας του Συστήµατος υπό τις συνθή-
κες αυτές. Αν τα έργα διενεργούνται σε δασικές εκτάσεις,
απαιτείται η σύµφωνη γνώµη της αρµόδιας δασικής υπηρεσίας, η
οποία τεκµαίρεται µε την άπρακτη παρέλευση δεκαπέντε (15) ηµε-
ρών, από την υποβολή του σχετικού αιτήµατος.    

2. Η χρήση των νέων έργων µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας
διαρκεί για όσο χρονικό διάστηµα υφίσταται η κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης πολιτικής προστασίας του άρθρου 25 ή η ειδική πο-
λιτική κινητοποίηση του άρθρου 26 και εφόσον η υλοποίηση των
νέων έργων µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας είναι αναγκαία για
τη διασφάλιση της αδιάλειπτης λειτουργίας του συστήµατος. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας και Περιβάλλοντος και Ενέργειας ρυθµίζεται
κάθε ειδικότερο ζήτηµα αναφορικά µε τη διαδικασία λήψης και
υλοποίησης της απόφασης της παρ. 1 από τον ΑΔΜΗΕ, τη διάρ-
κειά της και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόν-
τος.» 

Άρθρο 34
Ιεράρχηση αστικών και περιαστικών περιοχών 

δασικού χαρακτήρα για την κατά προτεραιότητα 
υλοποίηση έργων αντιπυρικής προστασίας

1. Στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
συστήνεται τετραµελής επιτροπή, η οποία αποτελείται:

α) από τον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας ως πρό-
εδρο, 

β) τον Γενικό Διευθυντή Δασών και Δασικού Περιβάλλοντος του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, 

γ) έναν ειδικό επιστήµονα, που υποδεικνύεται από το Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και 

δ) έναν ειδικό επιστήµονα στις δασικές πυρκαγιές που υποδει-
κνύεται από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.  

Έργο της επιτροπής είναι η ιεράρχηση των αστικών και περια-
στικών δασικών περιοχών ιδιαίτερης επικινδυνότητας, για την προ-
τεραιοποίηση και την άµεση υλοποίηση των αναγκαίων έργων
αντιπυρικής προστασίας στις περιοχές αυτές. 

2. Αστικές και περιαστικές δασικές περιοχές ιδιαίτερης επικιν-
δυνότητας είναι ιδίως περιοχές µεικτών ζωνών µε συνύπαρξη δά-
σους και οικισµών, όπου η χωρική κατανοµή της υποκείµενης
βλάστησης, το είδος της καύσιµης ύλης, η εγγύτητα στον οικι-
στικό ιστό σε συνδυασµό µε τις επικρατούσες κλιµατολογικές συν-
θήκες καθιστούν τις εν λόγω δασικού χαρακτήρα εκτάσεις
ιδιαιτέρως      εκτεθειµένες και ευαίσθητες στον κίνδυνο πυρκα-
γιάς. 

3. Η Επιτροπή συνέρχεται το δεύτερο δεκαήµερο του Ιανουα-
ρίου εκάστου έτους, συγκεντρώνει τις αρµοδίως υποβληθείσες
προτάσεις και συντάσσει εντός ενός (1) µήνα, από την πρώτη συ-
νεδρίασή της, τη λίστα των αστικών και περιαστικών δασικών πε-
ριοχών ιδιαίτερης επικινδυνότητας, την οποία διαβιβάζει στη
Γενική Γραµµατεία Δασών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, προς τον σκοπό της προτεραιοποίησης της υλοποί-
ησης των αναγκαίων έργων πρόληψης κατά τη διαδικασία του ν.
998/1979 (Α’ 289) ενόψει της έναρξης της αντιπυρικής περιόδου. 

Άρθρο 35
Συνεργασία Πυροσβεστικού Σώµατος και Δασικής 
Υπηρεσίας για τη διαχείριση πυρκαγιών µεγάλης

έκτασης - Σύσταση Υποστηρικτικών Οµάδων 
Διαχείρισης Δασικών Πυρκαγιών µεγάλης έκτασης

1. Κατά τη διάρκεια της αντιπυρικής περιόδου συστήνεται σε
κάθε Περιφερειακή Ενότητα της χώρας υποστηρικτική Οµάδα Δια-
χείρισης Δασικών Πυρκαγιών µεγάλης έκτασης. Οι Υποστηρικτι-
κές Οµάδες Διαχείρισης Δασικών Πυρκαγιών µεγάλης έκτασης
αποτελούν όργανα συνδροµής της Δασικής Υπηρεσίας, τα οποία
υποστηρίζουν σε τακτικό επίπεδο τους εκάστοτε επικεφαλής αξιω-
µατικούς του Πυροσβεστικού Σώµατος, οι οποίοι ενεργούν ως
συντονιστές του έργου καταστολής στο πεδίο της πυρκαγιάς. 
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2. Οι οµάδες συγκροτούνται από επιστηµονικό και ειδικευµένο
προσωπικό  του κλάδου Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης (ΠΕ) Γε-
ωτεχνικών ειδικότητας Δασολόγων και, ελλείψει αυτών, Τεχνολο-
γικής Εκπαίδευσης (ΤΕ) Δασοπόνων των Δασικών Υπηρεσιών. Ο
αριθµός των µελών δεν µπορεί να υπερβαίνει τα τρία (3) άτοµα
ανά υποστηρικτική οµάδα και το ένα εξ αυτών διαθέτει προϋπη-
ρεσία τουλάχιστον είκοσι (20) ετών. Η ενεργοποίηση και η µετά-
βαση της χωρικά αρµόδιας Υποστηρικτικής Οµάδας στον τόπο
όπου εξελίσσεται µια µεγάλη πυρκαγιά πραγµατοποιούνται µετά
από σχετικό αίτηµα του εκάστοτε επικεφαλής αξιωµατικού του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος προς τον προϊστάµενο της οικείας Δασικής
Υπηρεσίας (Δασαρχείο - Διεύθυνση Δασών), το οποίο κοινοποιεί-
ται και στη Γενική Διεύθυνση Δασών και Δασικού Περιβάλλοντος. 

3. Έργο των Υποστηρικτικών Οµάδων είναι, µέσω της εξειδικευ-
µένης τεχνογνωσίας τους, η αποτύπωση της περιµέτρου της πυρ-
καγιάς που βρίσκεται σε εξέλιξη σε χαρτογραφικό υλικό, µε
ταυτόχρονη καταγραφή και αποτύπωση των πυροσβεστικών
µέσων που επιχειρούν στην περίµετρό της, η εκτίµηση της τρέ-
χουσας και αναµενόµενης συµπεριφοράς της µε αναφορά στη
µορφολογία του εδάφους, την καύσιµη δασική ύλη, τις επικρατού-
σες και προβλεπόµενες καιρικές συνθήκες και η διατύπωση προ-
τάσεων προς τον εκάστοτε συντονιστή του πυροσβεστικού έργου,
για τον περιορισµό της πυρκαγιάς, µε ασφαλή τρόπο και µε πλήρη
αξιοποίηση των διαθέσιµων µέσων. Η διαδικασία αυτή µπορεί να
επαναλαµβάνεται ανά τακτά χρονικά διαστήµατα αναλόγως της
εξέλιξης του φαινόµενου.

4. Σε περιπτώσεις που µια µεγάλη πυρκαγιά εξελίσσεται σε
χώρο που υπερβαίνει τη χωρική αρµοδιότητα µιας Υποστηρικτικής
Οµάδας, δύναται να ζητείται η συνδροµή και όµορης χωρικά Υπο-
στηρικτικής Οµάδας.

5. Η Υποστηρικτική Οµάδα Διαχείρισης Δασικών Πυρκαγιών µε-
γάλης έκτασης ενεργοποιείται και καθ’ όλη τη διάρκεια του εικο-
σιτετράωρου συµπεριλαµβανοµένων Κυριακών, αργιών και
εξαιρεσίµων ηµερών.

6. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθορίζονται οι
όροι, οι προϋποθέσεις, ο τρόπος αποζηµίωσης των µελών της
Υποστηρικτικής οµάδας, καθώς και το ύψος αυτής.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µετά από
εισήγηση της Γενικής Διεύθυνσης Δασών και Δασικού Περιβάλ-
λοντος, καθορίζεται κάθε συναφές θέµα για την υλοποίηση του
παρόντος, ιδίως σε ό,τι αφορά τον ορισµό, τη σύνθεση, τη χωρική
αρµοδιότητα κάθε οµάδας και την εξειδίκευση των καθηκόντων
της.

Άρθρο 36
Τρόπος διορισµού Αρχηγού Πυροσβεστικού Σώµατος -

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 140 ν. 4662/2020

Στην παρ. 3 του άρθρου 140 του ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστί-
θεται νέο δεύτερο εδάφιο σχετικά µε την έκδοση προεδρικού
διατάγµατος για τον διορισµό του Αρχηγού του Πυροσβεστικού
Σώµατος και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Αρχηγός του Πυροσβεστικού Σώµατος επιλέγεται από το
ΚΥ.Σ.Ε.Α., ύστερα από πρόταση του Υπουργού Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας, για θητεία δύο (2) ετών, η οποία
δύναται να παραταθεί µέχρι ένα (1) ακόµη έτος. Ο διορισµός του
Αρχηγού διενεργείται µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε
πρόταση του         Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, το οποίο δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως. Το ΚΥ.Σ.Ε.Α. αποφασίζει για την αποστρατεία του    Αν-
τιστράτηγου-Αρχηγού, εφόσον κρίνεται ότι η παραµονή του στο
Σώµα δεν είναι πλέον αναγκαία, θεωρώντας αυτόν ως ευδοκίµως
τερµατίσαντα τη σταδιοδροµία του. Η αποστρατεία του Αρχηγού
πριν από τη λήξη της θητείας του επιτρέπεται είτε κατόπιν αιτή-
σεώς του είτε για σοβαρούς λόγους που ανάγονται στην άσκηση
των καθηκόντων του, µετά από αιτιολογηµένη απόφαση του
ΚΥ.Σ.Ε.Α..»

Άρθρο 37
Ειδικές Μονάδες Δασικών Επιχειρήσεων - 

Τροποποίηση άρθρου 38 ν. 4892/2022

Στο άρθρο 38 του ν. 4892/2022 (Α’ 28), περί των Ειδικών Μο-
νάδων Δασικών Επιχειρήσεων, αντικαθίσταται η παρ. 1, στην
παρ. 2 προστίθενται περ. ζ’ έως ιστ’, προστίθενται παρ. 3α και
12, το όριο ηλικίας του δευτέρου εδαφίου της παρ. 5 αυξάνεται,
στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 10 προστίθεται η φράση «τη ρύθ-
µιση θεµάτων έκδοσης αδειών ικανότητας οδηγού - χειριστή
υπηρεσιακών οχηµάτων - µηχανηµάτων», και το άρθρο 38 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 38
Ειδικές Μονάδες Δασικών Επιχειρήσεων

1. Συνιστώνται Ειδικές Μονάδες Δασικών Επιχειρήσεων
(Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) ως ειδικές, Περιφερειακές Υπηρεσίες του Πυροσβε-
στικού Σώµατος. Οι Ε.ΜΟ.Δ.Ε. υπάγονται επιχειρησιακά στους
κατά τόπους Συντονιστές Επιχειρήσεων Πυροσβεστικού Σώµα-
τος και έχουν ως αποστολή: α. τη συνδροµή στην εκτέλεση
έργων δασοπροστασίας έναντι κινδύνου εκδήλωσης πυρκαγιάς,
β. την υποστήριξη κατά τη διενέργεια των επιχειρήσεων κατά-
σβεσης, µέσω εξειδικευµένων πεζοπόρων και αεροµεταφερόµε-
νων τµηµάτων και χρήσης ειδικών µηχανοκίνητων µέσων και
µηχανηµάτων έργου, γ. τη συνδροµή στην πρόληψη και στην αν-
τιµετώπιση των συνεπειών από φυσικές, τεχνολογικές και λοιπές
καταστροφές και δ. τη συνδροµή σε αστικά συµβάντα έπειτα από
κατάλληλη εκπαίδευση.

2. Οι Ειδικές Μονάδες Δασικών Επιχειρήσεων (Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
διαρθρώνονται ως εξής:

α. 1η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (1η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα την Ελευσίνα Αττικής.

β. 2η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (2η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα τη Θεσσαλονίκη.

γ. 3η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (3η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα το Ηράκλειο Κρήτης.

δ. 4η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (4η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα τη Λαµία.

ε. 5η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (5η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα τα Ιωάννινα.

στ. 6η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (6η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
µε έδρα την Πάτρα.

ζ. 7η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (7η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα την Αλεξανδρούπολη.

η. 8η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (8η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα την Κοζάνη.

θ. 9η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (9η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε
έδρα την Τρίπολη.

ι. 10η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (10η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
µε έδρα τον Βόλο.

ια. 11η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (11η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
µε έδρα τη Ρόδο.

ιβ. 12η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (12η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
µε έδρα τη Μυτιλήνη.

ιγ. 13η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (13η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
µε έδρα τη Χίο.

ιδ. 14η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (14η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
µε έδρα τη Σάµο.

ιε. 15η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (15η Ε.ΜΟ.Δ.Ε.)
µε έδρα την Κέρκυρα.

ιστ. 16η Ειδική Μονάδα Δασικών Επιχειρήσεων (16η
Ε.ΜΟ.Δ.Ε.) µε έδρα την Κεφαλονιά.

3. Για την κάλυψη της ανάγκης στελέχωσης των Ειδικών Μο-
νάδων Δασικών Επιχειρήσεων αυξάνονται οι οργανικές θέσεις,
κατά κατηγορία, βαθµό και ειδικότητα του προσωπικού του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος και συστήνεται ιδιαίτερη κατηγορία προ-
σωπικού Γενικών Καθηκόντων «Πυροσβέστες Δασικών
Επιχειρήσεων», οι οποίοι καταλαµβάνουν πεντακόσιες (500) νέες,
επί θητεία, οργανικές θέσεις, εκ των οποίων, τετρακόσιες σα-
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ράντα (440) ειδικότητας πυροσβεστικού τεχνικού προσωπικού,
και εξήντα (60) ειδικότητας πυροσβεστικού επιστηµονικού προ-
σωπικού, πτυχίου Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος ή Τεχνο-
λογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος, µε γνωστικό αντικείµενο
Δασολογίας ή Δασοπονίας ή τίτλου ανώτατης τυπικής εκπαίδευ-
σης αναγνωρισµένου από τον Διεπιστηµονικό Οργανισµό Ανα-
γνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης (ΔΟΑΤΑΠ) ή
το Αυτοτελές Τµήµα Εφαρµογής Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας
(ΑΤΕΕΝ) του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού ή κατόχου αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων Δα-
σολόγου από το ΑΤΕΕΝ.

3Α. Στις οργανικές θέσεις της παρ. 3, µεταφέρονται    από τις
οργανικές θέσεις της κατηγορίας «Πυρονόµοι Αρχιπυροσβέστες
Υπαρχιπυροσβέστες Πυροσβέστες» του πίνακα της παρ. 1 του
άρθρου 77 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), µε ταυτόχρονη ισάριθµη µεί-
ωση αυτής, εξακόσιες πενήντα (650) οργανικές θέσεις, εκ των
οποίων εξακόσιες είκοσι (620) στην ειδικότητα πυροσβεστικού
τεχνικού προσωπικού και τριάντα (30) στην ειδικότητα πυροσβε-
στικού επιστηµονικού προσωπικού των Πυροσβεστών Δασικών
Επιχειρήσεων.

4. Πυροσβέστες Δασικών Επιχειρήσεων προσλαµβάνονται µε
σχέση εργασίας δηµοσίου δικαίου επί θητεία διάρκειας επτά (7)
ετών, στην οποία περιλαµβάνεται και ο χρόνος εκπαίδευσης, Έλ-
ληνες πολίτες, µε σύστηµα αντικειµενικών κριτηρίων (µόρια), οι
οποίοι έχουν τουλάχιστον απολυτήριο Λυκείου. Κριτήρια µοριο-
δότησης πρόσληψης αποτελούν, ιδίως, α) η εκπλήρωση των
στρατιωτικών υποχρεώσεων ως εφέδρων αξιωµατικών ή σε Ει-
δικές Δυνάµεις των Ενόπλων Δυνάµεων ή στην Προεδρική
Φρουρά, β) η κατοχή πτυχίου Υποβρύχιου Καταστροφέα ή πτυ-
χίου Σχολής Αλεξιπτωτιστών των Ενόπλων Δυνάµεων, γ) ο αριθ-
µός των αντιπυρικών περιόδων των πυροσβεστών εποχικής
απασχόλησης, δ) τα έτη εθελοντισµού στο Πυροσβεστικό Σώµα,
ε) η κατοχή πτυχίου των πανεπιστηµιακών τµηµάτων Δασολογίας
ή Δασοπονίας, στ) η προϋπηρεσία ως δασεργάτης και ζ) η κα-
τοχή επαγγελµατικής άδειας οδήγησης.

5. Ειδικότερα, οι υποψήφιοι πρέπει να µην έχουν υπερβεί το
εικοστό όγδοο (28ο) έτος της ηλικίας τους κατά την 31η Δεκεµ-
βρίου του έτους λήξης της προθεσµίας υποβολής της αίτησης
συµµετοχής. Ειδικώς οι πυροσβέστες εποχικής απασχόλησης και
οι κάτοχοι πτυχίου Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος ή Τεχνο-
λογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος, µε γνωστικό αντικείµενο Δα-
σολογίας ή Δασοπονίας ή τίτλου ανώτατης τυπικής εκπαίδευσης
αναγνωρισµένου από τον ΔΟΑΤΑΠ ή το ΑΤΕΕΝ ή κατόχου ανα-
γνώρισης επαγγελµατικών προσόντων Δασολόγου από το
ΑΤΕΕΝ, πρέπει να µην έχουν υπερβεί το τριακοστό πέµπτο (35ο)
έτος της ηλικίας τους. Για τον υπολογισµό της ηλικίας των υπο-
ψηφίων, ως ηµεροµηνία γέννησης λαµβάνεται η 31η Δεκεµβρίου
του έτους γέννησης. Επιπλέον κριτήρια µοριοδότησης, ο αριθ-
µός των µορίων ανά κριτήριο, τα λοιπά απαιτούµενα προσόντα,
ο τρόπος διαπίστωσής τους, η διαδικασία πρόσληψης, οι προ-
ϋποθέσεις µονιµοποίησης, η διαδικασία απόλυσής τους, τα απαι-
τούµενα δικαιολογητικά, οι αθλητικές και ψυχοτεχνικές
δοκιµασίες, οι υγειονοµικές εξετάσεις των υποψηφίων και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια, καθορίζονται µε προεδρικό διά-
ταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας. Οι προσληφθέντες υποβάλλονται
σε κατάλληλη εκπαίδευση. Με απόφαση του Υπουργού Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας καθορίζονται ο τόπος, ο
χρόνος και το είδος της παρεχόµενης εκπαίδευσης.

6. Οι Πυροσβέστες Δασικών Επιχειρήσεων δεν προάγονται
βαθµολογικά κατά τη διάρκεια της επταετούς θητείας τους. Κατά
το χρονικό διάστηµα αυτό, αξιολογούνται για τα ουσιαστικά τους
προσόντα και συντάσσονται εκθέσεις ικανότητας σύµφωνα µε
τις διατάξεις που ισχύουν για την αξιολόγηση προσόντων των
Πυροσβεστών.

7. Μετά τη συµπλήρωση της επταετούς θητείας, οι Πυροσβέ-
στες Δασικών Επιχειρήσεων δύνανται, µε αίτησή τους, η οποία
υποβάλλεται τρεις (3) τουλάχιστον µήνες πριν από τη συµπλή-

ρωση της επταετίας, εφόσον έχουν αξιολογηθεί σε όλες τις εκ-
θέσεις ικανότητας µε γενικό χαρακτηρισµό τουλάχιστον «αποδε-
κτή» (Βαθµολογία στα επιµέρους βασικά προσόντα: τρία [3]) και
κριθούν ικανοί από το Κατώτερο Συµβούλιο Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, να µονιµοποιηθούν, καταλαµβάνοντας µόνιµες οργανικές
θέσεις της κατηγορίας και ειδικότητας για την οποία προσλή-
φθηκαν, οι µεν ειδικότητας πυροσβεστικού τεχνικού προσωπι-
κού, θέσεις «Πυρονόµων Αρχιπυροσβεστών
Υπαρχιπυροσβεστών Πυροσβεστών», οι δε ειδικότητας πυροσβε-
στικού επιστηµονικού προσωπικού, εισάγονται στη Σχολή Αξιω-
µατικών της Πυροσβεστικής Ακαδηµίας και κατόπιν ευδόκιµης
αποφοίτησής τους, τους απονέµεται ο βαθµός του Ανθυποπυρα-
γού Γενικών Καθηκόντων. Οι αρνητικές αποφάσεις του Κατώτε-
ρου Συµβουλίου Πυροσβεστικού Σώµατος αιτιολογούνται και
κοινοποιούνται στους ενδιαφερόµενους, οι οποίοι δύνανται να
ασκήσουν προσφυγή ενώπιον του Ανώτερου Συµβουλίου Πυρο-
σβεστικού Σώµατος εντός δέκα (10) ηµερών από την κοινοποί-
ηση. Η διαδικασία εισαγωγής στη Σχολή Αξιωµατικών της
Πυροσβεστικής Ακαδηµίας, το πρόγραµµα σπουδών, η διαδικα-
σία των εξετάσεων, η εξεταστέα ύλη, ο χρόνος φοίτησης και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθµίζονται µε προεδρικό διά-
ταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση του Υπουργού Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

8. Για τους Πυροσβέστες Δασικών Επιχειρήσεων εφαρµόζον-
ται αναλογικά οι διατάξεις πειθαρχικού δικαίου που ισχύουν για
το µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό. Οι Πυροσβέστες Δασικών
Επιχειρήσεων απολύονται από την Υπηρεσία και στις κάτωθι πε-
ριπτώσεις:

α. Μη επιτυχούς ολοκλήρωσης της εκπαίδευσης.
β. Ύστερα από αίτησή τους, εφόσον έχουν συµπληρώσει ένα

(1) έτος υπηρεσίας από την πρόσληψή τους.
γ. Με τη λήξη της επταετούς θητείας, εφόσον δεν υποβάλουν

αίτηση ένταξής τους στο µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό ή δεν
κρίνονται ικανοί προς τούτο.

δ. Για λόγους υγείας, σύµφωνα µε τις διατάξεις που ισχύουν
για το µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό.

9. Το µισθολογικό καθεστώς των Πυροσβεστών Δασικών Επι-
χειρήσεων εµπίπτει στην κατηγορία Δ’ του άρθρου 124 του ν.
4472/2017 (Α’ 74). Για τις δαπάνες µετακίνησης των Πυροσβε-
στών Δασικών Επιχειρήσεων εφαρµόζονται οι διατάξεις που
ισχύουν για το µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό. Στο µόνιµο πυ-
ροσβεστικό προσωπικό και στους Πυροσβέστες Δασικών Επιχει-
ρήσεων που υπηρετούν στις Ε.ΜΟ.Δ.Ε., χορηγείται το µηνιαίο
επίδοµα της παρ. 1 του άρθρου 6 της υπό στοιχεία 8002/1/520-
γ’/15.3.2018 κοινής απόφασης των Αναπληρωτών Υπουργών
Εσωτερικών και Οικονοµικών             (Β’ 1021).

10. Οι Πυροσβέστες Δασικών Επιχειρήσεων δύναται να τίθεν-
ται σε κατάσταση υπηρεσίας γραφείου και στην κατάσταση µό-
νιµης διαθεσιµότητας, εξελισσόµενοι µισθολογικά µέχρι την
εξάντληση της οικείας µισθολογικής κλίµακας, σύµφωνα µε τις
διατάξεις που ισχύουν για το µόνιµο πυροσβεστικό προσωπικό.
Για την ασφαλιστική και υγειονοµική κάλυψη των Πυροσβεστών
Δασικών Επιχειρήσεων, τις άδειες, τα θέµατα έκδοσης αδειών
ικανότητας οδηγού - χειριστή υπηρεσιακών οχηµάτων - µηχανη-
µάτων, καθώς και για τα θέµατα που δεν ρυθµίζονται από τις δια-
τάξεις του παρόντος και των κατ' εξουσιοδότηση αυτού
εκδιδοµένων κανονιστικών πράξεων, εφαρµόζονται ανάλογα οι
αντίστοιχες διατάξεις που ισχύουν για το µόνιµο πυροσβεστικό
προσωπικό.

11. Με απόφαση του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος,
ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν τη στολή και τα µέσα ατο-
µικής προστασίας που φέρουν οι Πυροσβέστες Δασικών Επιχει-
ρήσεων κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, ο χρόνος
εργασίας τους και ο εφοδιασµός τους µε ειδικό δελτίο ταυτότη-
τας, καθώς και κάθε άλλη συναφή λεπτοµέρεια.

12. Με απόφαση του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος,
ρυθµίζονται θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας των Μονάδων
αυτών, καθώς και διοικητικής υπαγωγής και υποστήριξής τους.»
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΑΞΙΟΠΟΙΗΣΗ ΙΔΙΩΤΩΝ ΚΑΙ ΙΔΙΩΤΙΚΩΝ ΜΕΣΩΝ 

ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΡΙΣΕΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΒΟΛΗ 
ΠΡΟΣΤΙΜΩΝ ΣΕ ΠΕΡΙΠΤΩΣΗ ΜΗ ΣΥΜΜΟΡΦΩΣΗΣ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4662/2020 

Άρθρο 38
Τήρηση στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής 

Προστασίας καταλόγων διαθέσιµων µηχανηµάτων έργου
και χειριστών και διαδικασία επίταξης - 
Προσθήκη άρθρου 53Δ στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Δ ως εξής:

«Άρθρο 53Δ
Τήρηση στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας κατα-

λόγων - µητρώων διαθέσιµων µηχανηµάτων έργου και χειρι-
στών και διαδικασία επίταξης µε ανακοίνωση µέσω του ενιαίου

ευρωπαϊκού αριθµού έκτακτης ανάγκης «112»

1. H Αυτοτελής Διεύθυνση Πολιτικής Προστασίας κάθε περι-
φέρειας, καθώς και το Αυτοτελές Τµήµα Πολιτικής Προστασίας
κάθε δήµου τηρεί κατάλογο - µητρώο διαθέσιµων µηχανηµάτων
έργου και των χειριστών τους για έργα διάνοιξης και καθαρισµού
αντιπυρικών ζωνών και αντιπληµµυρικών έργων µε καταγραφή
των ιδιοκτητών τους και των σχετικών χειριστών. Τα στοιχεία
αυτά επικαιροποιούνται ανά µήνα και κοινοποιούνται στη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας. 

2. Κάθε φυσικό και νοµικό πρόσωπο που είναι εγγεγραµµένο
στους καταλόγους - µητρώα διαθεσίµων µηχανηµάτων και χειρι-
στών οφείλει να ανταποκρίνεται άµεσα σε περίπτωση συνδροµής
κινδύνου πολιτικής προστασίας. Κάθε εγγεγραµµένος στο µη-
τρώο δεν επιτρέπεται να διατηρεί περισσότερες των δύο (2) συµ-
βάσεων µίσθωσης µηχανηµάτων έργου µε Οργανισµό Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Αν διατηρεί δύο (2) παράλληλες συµβάσεις µί-
σθωσης, υποβάλλει αναλυτικό ωρολόγιο πρόγραµµα διακριτής
χρήσης, ανά σύµβαση.

3. Σε περίπτωση κινδύνου πολιτικής προστασίας που διαβαθ-
µίζεται ως άµεσος κίνδυνος («red code») ή κατάστασης ειδικής
πολιτικής κινητοποίησης, λόγω κινδύνου πολιτικής προστασίας,
διενεργείται επίταξη κάθε µηχανήµατος έργου, καθώς και χειρι-
στών εγγεγραµµένων στο µητρώο, µε απόφαση του αρµοδίου
οργάνου του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, µετά από εισήγηση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας ή αίτηµα του οικείου περιφερειάρχη ή δηµάρχου για
παροχή συνδροµής, έναντι εύλογης αποζηµίωσης. 

4. Σε περίπτωση συνδροµής άµεσου κινδύνου δύναται, αντί
φύλλου πορείας, να αποστέλλεται µήνυµα µέσω του ενιαίου ευ-
ρωπαϊκού αριθµού έκτακτης ανάγκης «112» για την επίταξη υπη-
ρεσιών στον χειριστή και στο πρόσωπο που είναι εγγεγραµµένο
στο µητρώο, για συγκεκριµένο τύπο µηχανήµατος, µε πλήρη
αναφορά όλων των στοιχείων που περιέχονται στο φύλλο πο-
ρείας. Το ανωτέρω µήνυµα επίταξης υπέχει θέση φύλλου πο-
ρείας και επισείει κάθε νόµιµη συνέπεια σε περίπτωση µη
συµµόρφωσης.  

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας και Εσωτερικών καθορίζονται το χρονικό
διάστηµα της επίταξης, τα αναγκαία στοιχεία για την καταχώριση
στο µητρώο, ο τρόπος αποστολής των φύλλων πορείας, το πε-
ριεχόµενο και ο τρόπος αποστολής των µηνυµάτων επίταξης
µέσω του ενιαίου ευρωπαϊκού αριθµού έκτακτης ανάγκης «112»,
καθώς και κάθε ειδικότερο ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόν-
τος.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Εσωτερικών καθορίζεται το ύψος της αποζηµίωσης για τη χρήση
των µηχανηµάτων και για τους χειριστές τους, το διάστηµα για
το οποίο καταβάλλεται, καθώς και κάθε θέµα σχετικό µε τη δια-
δικασία καταβολής της στους δικαιούχους.»

Άρθρο 39
Υποχρέωση κατά προτεραιότητα υποστήριξης 

του ενιαίου ευρωπαϊκού αριθµού έκτακτης ανάγκης «112» 
και του δικτύου πληττόµενης περιοχής 

από ιδιώτες τηλεπικοινωνιακούς παρόχους - 
Προσθήκη άρθρου 53Ε στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Ε ως εξής:

«Άρθρο 53Ε
Υποχρέωση κατά προτεραιότητα υποστήριξης του 

ενιαίου ευρωπαϊκού αριθµού έκτακτης ανάγκης «112» και
του δικτύου πληττόµενης περιοχής από ιδιώτες 

τηλεπικοινωνιακούς παρόχους

1. Κατά την εκδήλωση κινδύνου πολιτικής προστασίας που
απειλεί την ασφάλεια των πολιτών, καθώς και σε περίπτωση κα-
τάστασης ειδικής διαδικασίας πολιτικής κινητοποίησης, κάθε πά-
ροχος σταθερού ή κινητού επίγειου δικτύου ηλεκτρονικών
επικοινωνιών στην πληττόµενη περιοχή, καθώς και κάθε πάροχος
ο οποίος έχει εκχωρήσει γεωγραφικούς αριθµούς από το εθνικό
σχέδιο αριθµοδότησης στην πληττόµενη περιοχή, αποστέλλει
στο Ενιαίο Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων και Διαχείρισης
Κρίσεων, εκπρόσωπο - σύνδεσµο για την άµεση υποβοήθηση του
συντονιστικού του έργου.

2. Σε περίπτωση εκδήλωσης προβληµάτων δικτύου σε πλητ-
τόµενες περιοχές από κίνδυνο πολιτικής προστασίας, κάθε πά-
ροχος δικτύου ηλεκτρονικών επικοινωνιών υποστηρίζει κατά
προτεραιότητα την αποκατάσταση του δικτύου της πληττόµενης
περιοχής και υποβοηθά το έργο του «112».»

Άρθρο 40
Υποχρέωση ενηµέρωσης και παροχής συνδροµής

εκ µέρους παραχωρησιούχων - 
Προσθήκη άρθρου 53ΣΤ στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53ΣΤ ως εξής:
«Άρθρο 53ΣΤ

Υποχρέωση ενηµέρωσης και παροχής συνδροµής 
εκ µέρους παραχωρησιούχων

1. Κατά την εκδήλωση κινδύνου πολιτικής προστασίας που
απειλεί την ασφάλεια των πολιτών, εντός υποδοµής που έχει
αποτελέσει αντικείµενο σύµβασης παραχώρησης, ο παραχωρη-
σιούχος υποχρεούται στην άµεση γνωστοποίηση του συµβάντος
και στην παροχή κάθε αναγκαίας συνδροµής για την άµεση αν-
τιµετώπισή του. Η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας δύ-
ναται να αιτείται από κάθε παραχωρησιούχο φορέα, κάθε
αναγκαία σύµπραξη, συµπεριλαµβανοµένης της ελεύθερης πρό-
σβασης των πολιτών, καθώς και της ελεύθερης διέλευσης και
επέµβασης για τη διάσωση και προστασία τους, έναντι εύλογης
αποζηµίωσης, ακόµα και κατά παρέκκλιση των υφιστάµενων προ-
βλέψεων της σύµβασης παραχώρησης.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
προβλέπεται η καταβολή εύλογης αποζηµίωσης για την εφαρ-
µογή της παρ. 1, το ύψος της, ο τρόπος υπολογισµού και η δια-
δικασία καταβολής της.» 

Άρθρο 41
Αποστολή εκπροσώπων - συνδέσµων 

κατά το στάδιο της πολιτικής κινητοποίησης 
στο Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων 

και Διαχείρισης Κρίσεων - 
Προσθήκη άρθρου 53Ζ στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Ζ ως εξής:
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«Άρθρο 53Ζ
Αποστολή εκπροσώπων - συνδέσµων των ιδιωτών 
παραχωρησιούχων κατά το στάδιο της πολιτικής 
κινητοποίησης στο Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο 

Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων

Κατά την εκδήλωση κινδύνου πολιτικής προστασίας που απει-
λεί την ασφάλεια των πολιτών και για την επίτευξη άµεσων απο-
τελεσµάτων κατά τη διαδικασία διάσωσης των πληττόµενων,
κάθε ιδιώτης παραχωρησιούχος, στο πλαίσιο δηµόσιας σύµβα-
σης παραχώρησης, δυνητικά πληττόµενης υποδοµής εντός της
ευρύτερης γεωγραφικής περιοχής που εκδηλώνεται ο κίνδυνος,
αποστέλλει στο Ενιαίο Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων και
Διαχείρισης Κρίσεων, εκπρόσωπο - σύνδεσµο για την άµεση υπο-
βοήθηση του συντονιστικού του έργου. Το ίδιο ισχύει και σε πε-
ρίπτωση κατάστασης ειδικής διαδικασίας πολιτικής
κινητοποίησης.»

Άρθρο 42
Χρήση µέσων µεταφοράς για διάσωση πολιτών - 

Προσθήκη άρθρου 53Η στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Η ως εξής:

«Άρθρο 53Η
Χρήση κάθε κατάλληλου διαθέσιµου µέσου 

µεταφοράς για διάσωση πολιτών 

1. Κατά την εκδήλωση κινδύνου πολιτικής προστασίας και για
τον άµεσο συντονισµό της διαδικασίας διάσωσης των πληττόµε-
νων, η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας δύναται να χρη-
σιµοποιεί κάθε πρόσφορο µέσο µεταφοράς για τη διάσωση ή την
παροχή πάσης φύσεως βοήθειας, συµπεριλαµβανοµένων ιδίως:

α) εναέριων µέσων ιδιοκτησίας ή χρήσης ή κατοχής του ελλη-
νικού δηµοσίου, επιταχθέντων ή παραχωρηθέντων κατά χρήση
προς το ελληνικό δηµόσιο, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διά-
ταξης,

β) πλωτών µέσων, δηµόσιων ή ιδιωτικών, που δεν έχουν δε-
σµευθεί από το Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή  στο πλαί-
σιο εκτέλεσης επιχείρησης ναυτικής ή αεροπορικής έρευνας και
διάσωσης, σύµφωνα µε το άρθρο 6 του ν. 1844/1989 (Α’ 100),
επιταγµένων ή παραχωρηθέντων κατά χρήση προς το ελληνικό
δηµόσιο, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης,

γ) πάσης φύσεως µεταφορικού µέσου, ιδιοκτησίας ή χρήσης
ή κατοχής του ελληνικού δηµοσίου, επιταχθέντος ή παραχωρη-
θέντος κατά χρήση προς το ελληνικό δηµόσιο, κατά παρέκκλιση
κάθε αντίθετης διάταξης.

2. Κατά τη διάρκεια της χρήσης ή επίταξης, κάθε απόφαση
σχετική µε τη χρήση, τη δροµολόγησή του, τη στελέχωση και το
προσωπικό του,  λαµβάνεται από τον Γενικό Γραµµατέα Πολιτι-
κής Προστασίας, µετά από εισήγηση του Συντονιστή Συµβάντων
του Ενιαίου Συντονιστικού Κέντρου Επιχειρήσεων και Διαχείρι-
σης Κρίσεων.

3. Σε κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο, το οποίο έχει στην κυ-
ριότητα ή κατοχή του µεταφορικό µέσο που επιτάσσεται ή πα-
ραχωρείται κατόπιν αιτήµατος της Γενικής Γραµµατείας
Πολιτικής Προστασίας για την υλοποίηση των σκοπών των παρ.
1 και 2 καταβάλλεται εύλογη αποζηµίωση.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας ορίζεται το ύψος της αποζη-
µίωσης της παρ. 3, ο χρόνος καταβολής, ο τρόπος υπολογισµού
και η διαδικασία καταβολής της.»

Άρθρο 43
Μεταφορά πυροσβεστικών δυνάµεων και δυνάµεων 

πολιτικής προστασίας - Προσθήκη άρθρου 53Θ 
στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Θ ως εξής:

«Άρθρο 53Θ
Μεταφορά πυροσβεστικών δυνάµεων και δυνάµεων 

πολιτικής προστασίας 

1. Σε περίπτωση συνδροµής κινδύνου πολιτικής προστασίας
που επιβάλλει τη µεταφορά δυνάµεων της Γενικής Γραµµατείας
Πολιτικής Προστασίας µε σκοπό την επέµβαση και τη διάσωση,
οι ιδιώτες πάροχοι υπηρεσιών µεταφοράς παρέχουν προτεραι-
ότητα στην εξυπηρέτηση των αναγκών µεταφοράς του προσω-
πικού της πολιτικής προστασίας και στην άµεση εξυπηρέτηση
κάθε σχετικού αιτήµατος.

2. Ο σκοπός της µετακίνησης της παρ. 1 αποδεικνύεται από
υπηρεσιακή εντολή που φέρει την υπογραφή του Γενικού Γραµ-
µατέα Πολιτικής Προστασίας.»

Άρθρο 44
Επίταξη πλωτών µέσων για κάλυψη αναγκών

πολιτικής προστασίας για διάσωση και µεταφορά - 
Προσθήκη άρθρου 53Ι στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53Ι ως εξής:

«Άρθρο 53Ι
Επίταξη πλωτών µέσων για κάλυψη αναγκών 

πολιτικής προστασίας για διάσωση και µεταφορά 
των πληττόµενων

1. Σε περιοχές που συντρέχει κίνδυνος πολιτικής προστασίας
και δεν είναι δυνατή η κάλυψη των αναγκών διακοµιδής ή µετα-
φοράς των πληττόµενων, για την πληρέστερη και αµεσότερη
βοήθεια τους, δύναται να:

α) διατίθενται πλωτά σκάφη του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνι-
κής Ακτοφυλακής, εφόσον είναι διαθέσιµα, 

β) τηρείται κατάλογος, από τα Περιφερειακά Επιχειρησιακά
Κέντρα Πολιτικής Προστασίας (Π.Ε.ΚΕ.Π.Π.), ιδιωτικών επιβατη-
γών σκαφών και των ιδιοκτητών ή χειριστών τους, που έχουν τη
δυνατότητα και διατίθενται οικειοθελώς, να διενεργούν τη µετα-
φορά των πληττοµένων µέσω θαλάσσης, έναντι αποζηµίωσης, ο
οποίος αποστέλλεται από την οικεία Λιµενική Αρχή στα
Π.Ε.ΚΕ.Π.Π. και στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας.

Εφόσον δεν υφίσταται οικειοθελώς προσφερόµενο ιδιωτικό
πλωτό µέσο για τη µέσω θαλάσσης µεταφορά των πληττοµένων
ή εφόσον δεν καλύπτονται οι ανάγκες από τα οικειοθελώς προ-
σφερόµενα ιδιωτικά πλωτά µέσα, δύναται να διενεργείται από τη
Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας µέσω της οικείας Λι-
µενικής Αρχής, επίταξη κάθε ιδιωτικού σκάφους, ακόµα και όσων
δεν είναι εγγεγραµµένα στον κατάλογο του πρώτου εδαφίου. Για
την επίταξη ιδιωτικού σκάφους κατά το πρώτο εδάφιο καταβάλ-
λεται εύλογη αποζηµίωση.

2. Κατά τη διάρκεια της επίταξης, η διάθεση του σκάφους και
του χειριστή ή του πληρώµατός του τελούν υπό την ευθύνη της
Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας και ασκείται µέσω
της οικείας Λιµενικής Αρχής ή της Λιµενικής Αρχής της περιφέ-
ρειας ελλιµενισµού του επιτασσόµενου σκάφους. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, που εκδίδεται έως την 31η
Μαρτίου 2024, καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για τη
διαδικασία επίταξης ιδιωτικών σκαφών, το ύψος της αποζηµίω-
σης των επιτασσόµενων µέσων, το χρονικό διάστηµα για το
οποίο καταβάλλεται, ο τρόπος καταβολής και ο τρόπος κάλυψης
της σχετικής δαπάνης.»

Άρθρο 45
Εναέρια µέσα για κάλυψη αναγκών πολιτικής 

προστασίας για διάσωση και µεταφορά - 
Προσθήκη άρθρου 53ΙΑ στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53ΙΑ ως εξής:
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«Άρθρο 53ΙΑ
Εναέρια µέσα για κάλυψη αναγκών πολιτικής 

προστασίας για διάσωση και µεταφορά 

Αν συντρέχει κίνδυνος πολιτικής προστασίας και δεν είναι δυ-
νατή η κάλυψη των αναγκών διακοµιδής ή µεταφοράς των πλητ-
τόµενων, για την πληρέστερη και άµεση βοήθεια τους, δύναται
να:

α) διατίθενται αεροσκάφη, µέσω δωρεάς ή παραχώρησης χρή-
σης άνευ αντιτίµου. Στην περίπτωση της δωρεάν παραχώρησης
χρήσης εκ µέρους φυσικών ή νοµικών προσώπων, το ελληνικό
δηµόσιο βαρύνεται µε την κάλυψη όλων των εξόδων (καύσιµης
ύλης, παρεπόµενων τελών ή επιβαρύνσεων) για τη διενέργεια
της µεταφοράς,

β) συνάπτεται σύµβαση µίσθωσης για τη διενέργεια της µετα-
φοράς στη βάση καταλόγου των αεροσκαφών, των λοιπών εναέ-
ριων µέσων και των χειριστών τους, που έχουν τη δυνατότητα να
διενεργούν µεταφορές κατά τη διάρκεια κινδύνου πολιτικής προ-
στασίας και ο οποίος τηρείται από το Ενιαίο Συντονιστικό Κέντρο
Επιχειρήσεων και Διαχείρισης Κρίσεων (Ε.Σ.Κ.Ε.ΔΙ.Κ.). Σε περί-
πτωση ύπαρξης περισσοτέρων κατάλληλων εναέριων µέσων προς
διενέργεια της µεταφοράς, κριτήρια για τη σύναψη µίσθωσης είναι
η αµεσότητα στην παροχή της υπηρεσίας και η χαµηλότερη προ-
σφορά. Το Ε.Σ.Κ.Ε.ΔΙ.Κ. συντάσσει τον σχετικό κατάλογο και έχει
την επιµέλεια της διαρκούς επικαιροποίησής του. Δύναται να επι-
τάσσονται ιδιωτικά εναέρια µέσα που είναι εγγεγραµµένα στον κα-
τάλογο, έναντι εύλογης αποζηµίωσης. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών ορίζεται ο χρόνος της επίταξης
και το ύψος της αποζηµίωσης για την επίταξη του εναέριου µέσου
και για τον χειριστή, το ύψος αυτής, το χρονικό διάστηµα για το
οποίο καταβάλλεται, ο τρόπος καταβολής της στους δικαιούχους
και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 46
Διενέργεια µισθώσεων για κάλυψη αναγκών 

πολιτικής προστασίας - Προσθήκη άρθρου 53ΙΒ 
στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53ΙΒ ως εξής:

«Άρθρο 53ΙΒ
Διενέργεια µισθώσεων για κάλυψη αναγκών πολιτικής

Το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε
τη σύµπραξη του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών για την κάλυψη των αναγκών των πληττοµένων, από κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης ή από επικείµενο κίνδυνο, καθώς και
για την αποθήκευση ειδών πρώτης ανάγκης και επισιτιστικής
βοήθειας, δύναται να προβαίνει σε σύναψη µίσθωσης ή παραχώ-
ρησης χρήσης µε αντάλλαγµα, κτιρίων, αποθηκών και χώρων,
ιδιοκτησίας ιδιωτών ή άλλων φορέων του ελληνικού δηµοσίου,
µε τη διαδικασία της διαπραγµάτευσης χωρίς προηγούµενη δη-
µοσίευση του άρθρου 32 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), κατά παρέκ-
κλιση του ν. 3130/2003 (Α’ 76), καθώς και κάθε διάταξης περί
µισθώσεων του ελληνικού δηµοσίου.»  

Άρθρο 47
Διενέργεια µισθώσεων τουριστικών καταλυµάτων 

για την κάλυψη των αναγκών της πολιτικής προστασίας -
Προσθήκη άρθρου 53ΙΓ στον ν. 4662/2020

Στον ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστίθεται άρθρο 53ΙΓ ως εξής:

«Άρθρο 53ΙΓ
Διενέργεια µισθώσεων τουριστικών καταλυµάτων για την κά-

λυψη των αναγκών της πολιτικής προστασίας

1. Με κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων
Τουρισµού και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, κατόπιν αι-
τήµατος του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-

στασίας, έπειτα από δηµοσίευση πρόσκλησης εκδήλωσης ενδια-
φέροντος από το Υπουργείο Τουρισµού, και κατά παρέκκλιση
κάθε εθνικής διάταξης περί δηµοσίων συµβάσεων, µπορεί να
αποφασίζεται η µίσθωση µε τη διαδικασία της διαπραγµάτευσης
χωρίς προηγούµενη δηµοσίευση του άρθρου 32 του         ν.
4412/2016 (Α’ 147), κατά παρέκκλιση του ν. 3130/2003 (Α’ 76),
καθώς και κάθε διάταξης περί µισθώσεων του ελληνικού δηµο-
σίου, κύριων ή µη κύριων τουριστικών καταλυµάτων της παρ. 2
του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155), στο σύνολο της ελληνι-
κής επικράτειας, για την κάλυψη των αναγκών των πληττόµενων
από κατάσταση έκτακτης ανάγκης ή από επικείµενο κίνδυνο.

2. Οι δαπάνες των µισθώσεων της παρ. 1 βαρύνουν τον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας.»

Άρθρο 48
Αυστηροποίηση προστίµων για διενέργεια 

επικίνδυνων εργασιών κατά την αντιπυρική περίοδο - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 167 ν. 4662/2020

Το πλαίσιο του διοικητικού προστίµου του πρώτου εδαφίου
της παρ. 3 του άρθρου 167 του ν. 4662/2020 (Α’ 27) τροποποιεί-
ται και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Η Πυροσβεστική Αρχή δύναται να επιβάλει στους παραβά-
τες των διατάξεων της κείµενης νοµοθεσίας πυροπροστασίας,
διοικητικό πρόστιµο από πεντακόσια (500) έως πενήντα χιλιάδες
(50.000) ευρώ, λαµβάνοντας υπόψη τον βαθµό υπαιτιότητας του
δράστη, τον βαθµό άµεσης συµµόρφωσης, τις επιπτώσεις στο
ευρύ κοινό, το µέγεθος και τη διάρκεια της ενδεχόµενης πυρο-
σβεστικής επιχείρησης. Τα πρόστιµα του προηγούµενου εδαφίου
δύναται να επαυξάνονται στο διπλάσιο σε περίπτωση υποτροπής
εντός διαστήµατος ενός (1) έτους. Η Πυροσβεστική Αρχή δύνα-
ται επίσης, πριν την εφαρµογή των κυρώσεων των προηγούµε-
νων εδαφίων της παρούσας παραγράφου, εφόσον κρίνει ότι οι
συντελούµενες παραβάσεις είναι ήσσονος σηµασίας, να προβαί-
νει σε συστάσεις και χορήγηση αποκλειστικής προθεσµίας για
άρση της παράβασης. Τα ποσά των διοικητικών προστίµων ει-
σπράττονται υπέρ του ελληνικού δηµοσίου. Η Πυροσβεστική
Αρχή, εφόσον διαπιστώσει ότι υφίσταται άµεσος κίνδυνος για την
ασφάλεια, δύναται να επιβάλει απευθείας διοικητικά µέτρα, όπως
προσωρινή ή οριστική παύση ή αναστολή λειτουργίας της επι-
χείρησης ή εγκατάστασης µέσω της σφράγισης αυτής µε τη συν-
δροµή των αρµόδιων αρχών.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΘΝΙΚΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ ΕΝΑΕΡΙΑΣ ΔΙΑΣΩΣΗΣ 

ΚΑΙ ΑΕΡΟΔΙΑΚΟΜΙΔΩΝ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4989/2022 

Άρθρο 49
Σκοπός Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης 

και Αεροδιακοµιδών «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος» -
Τροποποίηση άρθρου 1 ν. 4989/2022 

1. Στο άρθρο 1 του ν. 4989/2022 (Α’ 208), τροποποιείται ο σκο-
πός του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης και Αεροδια-
κοµιδών, και το άρθρο 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του παρόντος είναι η δηµιουργία ενός εθνικού µη-
χανισµού εναέριας διάσωσης και αεροδιακοµιδών, η εύρυθµη
λειτουργία του Οργανισµού Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προ-
στασίας, καθώς και η αντιµετώπιση επειγόντων ζητηµάτων που
χρήζουν άµεσης ρύθµισης.

2. Όπου στον ν. 4989/2022 αναφέρεται: α) ο Εθνικός Μηχανι-
σµός Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης (ΕΜΕΕΔ), νοείται εφεξής
ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών
(ΕΜΕΔΑ), β) το Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης
(ΕΣΕΕΔ), νοείται εφεξής το Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Διάσωσης
και Αεροδιακοµιδών (ΕΣΕΔΑ).»
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Άρθρο 50
Αντικείµενο Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας 

Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών - 
Τροποποίηση άρθρου 2 ν. 4989/2022 

Ο τίτλος του άρθρου 2 του ν. 4989/2022 (Α’ 208), περί αντικει-
µένου, επικαιροποιείται, η παρ. 1 αντικαθίσταται και το άρθρο 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 2
Αντικείµενο Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας 

Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών

1α. Αντικείµενο του Κεφαλαίου Β’ είναι η θέσπιση του Εθνικού
Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών «Θεοφά-
νης Ερµής Θεοχαρόπουλος» (ΕΜΕΔΑ), ο οποίος λειτουργεί σύµ-
φωνα µε τις απαιτήσεις και τις διαδικασίες του µηχανισµού
«Helicopter Emergency Medical Services (HEMS)» του Κανονι-
σµού 965/2012 της Επιτροπής, της 5ης Οκτωβρίου 2012, «για κα-
θορισµό τεχνικών απαιτήσεων και διοικητικών διαδικασιών όσον
αφορά τις πτητικές λειτουργίες δυνάµει του Κανονισµού (ΕΚ)
αριθ. 216/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου» (L 296). Ο ΕΜΕΔΑ ενεργοποιείται: αα) για την υποστήριξη
και ενίσχυση του έργου του Πυροσβεστικού Σώµατος, µε υλικο-
τεχνικό εξοπλισµό, υποδοµές και προσωπικό, σε συµβάντα και
επιχειρήσεις εναέριας διάσωσης και αεροδιακοµιδών που υπά-
γονται στην αρµοδιότητά του, εντός του χερσαίου χώρου της ελ-
ληνικής επικράτειας και αβ) για την παροχή συνδροµής και την
ενίσχυση της αποστολής του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοή-
θειας, στη διενέργεια επιχειρήσεων αεροδιακοµιδών του άρθρου
3.

β. Στο Κεφάλαιο Β’ δεν εµπίπτει η διεξαγωγή επιχειρήσεων
ναυτικής και αεροπορικής έρευνας και διάσωσης (Ε - Δ) στην πε-
ριοχή ευθύνης της Ελλάδας, εκτός αν υποβληθεί σχετικό αίτηµα
συνδροµής από τον αρµόδιο φορέα, υπό τον συντονισµό του Ενι-
αίου Κέντρου Συντονισµού Έρευνας και Διάσωσης.

2. Με το Κεφάλαιο Γ’ επικαιροποιείται ο ν. 1349/1983 (Α’ 52)
για τον Οργανισµό Αντισεισµικού Σχεδιασµού και Προστασίας,
προκειµένου να ρυθµιστούν ζητήµατα που άπτονται της λειτουρ-
γίας του.

3. Με το Κεφάλαιο Δ’ αντιµετωπίζονται άµεσα επιµέρους ζη-
τήµατα της Πολιτικής Προστασίας και του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, καθώς και άλλα επείγοντα ζητήµατα.»

Άρθρο 51
Ορισµοί διάσωσης και αεροδιακοµιδής - 

Τροποποίηση άρθρου 3 ν. 4989/2022 

Ο τίτλος του Κεφαλαίου Β’ και το άρθρο 3 του  ν. 4989/2022
(Α’ 208) αντικαθίστανται ως εξής: 

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΘΝΙΚΟΣ ΜΗΧΑΝΙΣΜΟΣ ΕΝΑΕΡΙΑΣ ΔΙΑΣΩΣΗΣ 
ΚΑΙ ΑΕΡΟΔΙΑΚΟΜΙΔΩΝ «ΘΕΟΦΑΝΗΣ ΕΡΜΗΣ 

ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ» 

Άρθρο 3
Ορισµός διάσωσης

1. Για τους σκοπούς του παρόντος Κεφαλαίου, οι όροι «Διά-
σωση» και «Αεροδιακοµιδή» νοούνται σύµφωνα µε τις προβλέ-
ψεις του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφαλείας της Αεροπορίας
EASA («European Union Aviation Safety Agency») σχετικά µε τις
Αεροπορικές Επιχειρήσεις («Air Operations») και τον Κανονισµό
(ΕΕ) 965/2012 της Επιτροπής, της 5ης Οκτωβρίου 2012, «για κα-
θορισµό τεχνικών απαιτήσεων και διοικητικών διαδικασιών όσον
αφορά τις πτητικές λειτουργίες δυνάµει του Κανονισµού (ΕΚ)
αριθ. 216/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου» (L 296). 

2. Ως «αεροδιακοµιδή» νοείται η διακοµιδή, µε εναέρια µέσα,
βαριά ασθενών, τραυµατιών και εν γένει προσώπων που χρήζουν

άµεσης βοήθειας και κατεπείγουσας ιατρικής φροντίδας: α) είτε
από τον τόπο του συµβάντος σε κατάλληλο υγειονοµικό σχηµα-
τισµό (πρωτογενής αεροδιακοµιδή), β) είτε από υγειονοµικό σχη-
µατισµό σε κατάλληλο υγειονοµικό σχηµατισµό (δευτερογενής
αεροδιακοµιδή), µε σκοπό την επείγουσα ή εξειδικευµένη θερα-
πεία τους, εφόσον η άµεση και ταχεία µεταφορά τους, για την
οποία το διαθέσιµο πτητικό µέσο αποτελεί το πλέον πρόσφορο
και αποτελεσµατικό τρόπο µεταφοράς, κρίνεται αναγκαία από τη
Μονάδα Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών («Unit6-HEMS»), σύµ-
φωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 4.»

Άρθρο 52
Λειτουργίες του Μηχανισµού - Εθνικό Σχέδιο 

Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών - 
Τροποποίηση άρθρου 4 ν. 4989/2022 

Το άρθρο 4 του ν. 4989/2022 (Α’ 208) αντικαθίσταται ως εξής: 
«Άρθρο 4

Λειτουργίες του Μηχανισµού - Εθνικό Σχέδιο 
Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών

1. Ο Εθνικός Μηχανισµός Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακο-
µιδών «Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος»      (ΕΜΕΔΑ) ενεργο-
ποιείται εντός του χερσαίου χώρου της ελληνικής επικράτειας αν
υφίσταται ανάγκη για: α) τη διάσωση προσώπου που βρίσκεται σε
επικείµενο ή αναµενόµενο κίνδυνο για την υγεία του, εξαιτίας συµ-
βάντων που υπάγονται στην αρµοδιότητα του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος (Π.Σ.), και β) για τη διευκόλυνση της παροχής επείγουσας
ιατρικής βοήθειας και αεροδιακοµιδής προσώπων, αρµοδιότητας
του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), σε κατάλληλο
υγειονοµικό σχηµατισµό.

2. Για τη λειτουργία του Μηχανισµού, χρησιµοποιούνται τα πτη-
τικά µέσα: α) της παρ. 2 του άρθρου 1 της υπό στοιχεία
Φ290/12/163819 Σ.2265/26.11.2015 κοινής απόφασης των υπουρ-
γών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εθνικής Άµυ-
νας, Υγείας και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής (Β’ 2758), β)
που είναι ιδιοκτησίας του Υπουργείου Υγείας, γ) που αποκτώνται
από το δηµόσιο, στο πλαίσιο εφαρµογής και λειτουργίας του Εθνι-
κού Σχεδίου Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών (ΕΣΕΔΑ) της
παρ. 6, δ) του Π.Σ., τα οποία διατίθενται για τη διενέργεια των σχε-
τικών επιχειρήσεων, σύµφωνα µε την παρ. 3, καθώς και οι υπηρε-
σίες που µισθώνονται σύµφωνα µε τις περ. α) και β) της παρ. 1
του άρθρου 9. Σε κάθε περίπτωση, τα πτητικά µέσα και το προ-
σωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων χρησιµοποιούνται αποκλειστικά
για τις δευτερογενείς αεροδιακοµιδές της περ. β) της παρ. 2 του
άρθρου 3 και εφόσον: αα) δεν διατίθενται άλλα µέσα του Μηχανι-
σµού ή ββ) τα υπόλοιπα µέσα του Μηχανισµού δεν µπορούν να
ανταποκριθούν εντός µιας ώρας για την υλοποίηση της αεροδια-
κοµιδής, από τη διαβίβαση του σχετικού αιτήµατος. Κατ’ εξαίρεση
το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων που επιχειρεί στις δευτε-
ρογενείς αεροδιακοµιδές της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 3 µε
πτητικά µέσα ιδιοκτησίας του Υπουργείου Υγείας διατίθεται ανε-
ξαρτήτως του διαθέσιµου προσωπικού του Μηχανισµού. 

3. Στο πλαίσιο λειτουργίας του ΕΜΕΔΑ, συστήνεται και λειτουρ-
γεί στο Εθνικό  Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων και Διαχείρισης
Κρίσεων του άρθρου 36 του        ν. 4662/2020 (Α’ 27) (Ε.Σ.ΚΕ.ΔΙ.Κ.),
έκτη Μονάδα Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών («Unit6-HEMS»), η
οποία είναι αρµόδια για την επιχειρησιακή διαχείριση των αιτηµά-
των εναέριας διάσωσης και αεροδιακοµιδών, που εµπίπτουν στην
αρµοδιότητα του Μηχανισµού. Η Μονάδα στελεχώνεται από προ-
σωπικό του Π.Σ., του ΕΚΑΒ και του Γενικού Επιτελείου Εθνικής
Άµυνας (ΓΕΕΘΑ), το οποίο υπηρετεί εκ περιτροπής σε βάρδιες,
για την κάλυψη της εικοσιτετράωρης λειτουργίας της Μονάδας.

α) Σε κάθε βάρδια της ανωτέρω Μονάδας προΐσταται ως Συν-
τονιστής Συµβάντων βάρδιας, Αξιωµατικός Γενικών Καθηκόντων
του Π.Σ.. Σε κάθε βάρδια υπηρετούν µαζί µε τον Συντονιστή Συµ-
βάντων βάρδιας, ένας (1) γιατρός από την ιατρική υπηρεσία του
Ε.Κ.Α.Β. και στρατιωτικό προσωπικό από το ΓΕΕΘΑ, οι οποίοι συ-
νιστούν την Οµάδα Βάρδιας Έκτακτης Ανάγκης και αποσπώνται
στην ανωτέρω Μονάδα, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενικής
ή ειδικής διάταξης, µε κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων του
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φορέα υποδοχής και του φορέα προέλευσης. Η Μονάδα στελε-
χώνεται, επίσης, από Αξιωµατικό Μονάδας, ο οποίος είναι Αξιω-
µατικός του Π.Σ., τρεις (3) Χειριστές Πληροφοριακών Συστηµάτων
και διοικητικό προσωπικό. Οι Χειριστές Πληροφοριακών Συστηµά-
των και το διοικητικό προσωπικό µπορεί να προέρχονται από το
Π.Σ. και από το Ε.Κ.Α.Β.. Αν προέρχονται από το Ε.Κ.Α.Β., απο-
σπώνται στην ανωτέρω Μονάδα, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης
γενικής ή ειδικής διάταξης, µε κοινή απόφαση των αρµοδίων ορ-
γάνων του φορέα υποδοχής και του φορέα προέλευσης.

β) Η Οµάδα Βάρδιας αποφασίζει για την επιχειρησιακή διαχεί-
ριση των αιτηµάτων εναέριας διάσωσης και αεροδιακοµιδών ως
εξής: Στα συµβάντα και τις επιχειρήσεις διάσωσης και αεροδια-
κοµιδών, η οργάνωση και η εν γένει διαχείριση της διάθεσης των
πλησιέστερων, διαθέσιµων, ικανών κατά περίπτωση µέσων, καθώς
και η εκτέλεση του πτητικού έργου γίνονται υπό τον συντονισµό
του Π.Σ. και του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άµυνας. Στο Ε.Κ.Α.Β.
ανατίθενται η αξιολόγηση της αναγκαιότητας διακοµιδής προσώ-
που µε εναέρια µέσα και ο συντονισµός παροχής των ιατρικών
υπηρεσιών, στον οποίο περιλαµβάνεται η προτεραιοποίηση των
σχετικών αιτηµάτων από υγειονοµική άποψη, η επιλογή του κα-
τάλληλου υγειονοµικού σχηµατισµού για την αντιµετώπιση των πε-
ριστατικών αυτών, καθώς και η παροχή προνοσοκοµειακής και
νοσοκοµειακής φροντίδας των περιστατικών αυτών. 

Με την επιφύλαξη των ανωτέρω, η υπό στοιχεία 29190 οικ.
Φ.109.1/7.7.2020 απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής
Προστασίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη (Β’ 3005)
εφαρµόζεται αναλόγως και για τη Μονάδα Διάσωσης και Αεροδια-
κοµιδών («Unit6-HEMS»).

4. Η  επιχειρησιακή διαχείριση των αιτηµάτων εναέριας διάσω-
σης και αεροδιακοµιδών από την Οµάδα Βάρδιας έκτακτης ανάγ-
κης της Μονάδας ενεργοποιείται ύστερα από κλήση για την
αντιµετώπιση περιστατικού είτε στον ενιαίο ευρωπαϊκό αριθµό
έκτακτης ανάγκης «112», είτε σε οποιονδήποτε άλλο αριθµό έκτα-
κτης ανάγκης. 

5. Για τις ανάγκες της απρόσκοπτης και αποτελεσµατικής λει-
τουργίας του ΕΜΕΔΑ, το Π.Σ. και το Ε.Κ.Α.Β. δύνανται να συνά-
πτουν µε φορείς και υπηρεσίες του δηµοσίου, οργανισµούς,
σωµατεία ή εθελοντικές οργανώσεις των οποίων το αντικείµενο
συνάπτεται µε αυτό του ΕΜΕΔΑ, από κοινού ή ξεχωριστά, µνηµό-
νια συνεργασίας, µε τα οποία καθορίζεται κάθε αναγκαία τεχνική
λεπτοµέρεια για την υλοποίηση της σχετικής επιχειρησιακής δια-
δικασίας. 

6. O ΕΜΕΔΑ λειτουργεί βάσει του ΕΣΕΔΑ, το οποίο εγκρίνεται
και επικαιροποιείται µε την κοινή απόφαση της παρ. 1 του άρθρου
8 και περιλαµβάνει τουλάχιστον:

α) τις ελάχιστες επιχειρησιακές απαιτήσεις της υπηρεσίας ενα-
έριας διάσωσης και αεροδιακοµιδών, στην οποία συµπεριλαµβά-
νονται τα κατάλληλα εναέρια µέσα διάσωσης και αεροδιακοµιδών,
τα τεχνικά και επιχειρησιακά χαρακτηριστικά και οι προδιαγραφές
τους, καθώς και το αναγκαίο προσωπικό, ιδίως το πλήρωµα των
εναέριων µέσων, το προσωπικό εδάφους, το τεχνικό και υγειονο-
µικό προσωπικό, καθώς και τα απαιτούµενα προσόντα, η εµπειρία
και η πιστοποίηση αυτού,

β) τις κατάλληλες και αναγκαίες Βάσεις Επιφυλακής/Ετοιµότη-
τας (ΒΕΕ) προσωπικού, τον καθορισµό των αναγκαίων υποδοµών
των ΒΕΕ και τις προδιαγραφές τους, καθώς και τον αναγκαίο εν
γένει εξοπλισµό για τη λειτουργία τους, 

γ) τον καθορισµό του αναγκαίου προσωπικού για τη λειτουργία
των ΒΕΕ και των σχετικών προσόντων, καθώς και των εναέριων -
λοιπών µέσων, για την εκτέλεση του επιχειρησιακού έργου,

δ) το επιχειρησιακό ωράριο λειτουργίας και τους χρόνους ετοι-
µότητας του Μηχανισµού, τόσο για τις υπηρεσίες διάσωσης όσο
και για τις αεροδιακοµιδές του Ε.Κ.Α.Β., τον καθορισµό των κυ-
ρίων δράσεων και φάσεων, καθώς και των επιπέδων ετοιµότητας,
κινητοποίησης, απόκρισης και αποκατάστασης του Μηχανισµού,
τον καθορισµό της διαδικασίας ενεργοποίησης του Μηχανισµού
και τις ελάχιστες απαιτούµενες προϋποθέσεις για την κινητοποί-
ηση των πτητικών του µέσων,

ε) το χρονοδιάγραµµα, την προϋπολογιζόµενη δαπάνη και τις
πηγές χρηµατοδότησης των υπηρεσιών διάσωσης και αεροδιακο-
µιδών.»

Άρθρο 53
Προδιαγραφές δικτύου εναέριας διάσωσης 

και αεροδιακοµιδών - Τροποποίηση άρθρου 5 ν.
4989/2022

Στο άρθρο 5 του ν. 4989/2022 (Α’ 208), περί προδιαγραφών,
επικαιροποιείται η αναφορά στο δίκτυο και τον Εθνικό Μηχανι-
σµό, µετά τη λέξη «European» προστίθεται η λέξη «Union», και
το άρθρο 5 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 5
Προδιαγραφές δικτύου εναέριας διάσωσης 

και αεροδιακοµιδών

Το δίκτυο εναέριας διάσωσης και αεροδιακοµιδών, που υπο-
στηρίζει τον Εθνικό Μηχανισµό Εναέριας Διάσωσης και Αεροδια-
κοµιδών, λειτουργεί σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του
Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφάλειας της Αεροπορίας «EASA»
(European Union Aviation Safety Agency).»

Άρθρο 54
Περιφερειακές Βάσεις Ετοιµότητας/Επιφυλακής 

Πυροσβεστικού Σώµατος - Τροποποίηση άρθρου 6  
ν. 4989/2022 

Στο άρθρο 6 του ν. 4989/2022 (Α’ 208), περί των Περιφερει-
ακών Βάσεων Ετοιµότητας/Επιφυλακής του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) επικαιροποιούνται οι
αναφορές στο Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Διάσωσης και Αεροδια-
κοµιδών και στις δράσεις που περιλαµβάνονται σε αυτό, β) στην
παρ. 1 βα) το εισαγωγικό εδάφιο αντικαθίσταται, ββ) στην περ.
β) η Θεσσαλονίκη αντικαθίσταται από την Καβάλα, βγ) προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο, γ) προστίθεται παρ. 5, και το άρθρο 6 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 6
Περιφερειακές Βάσεις Ετοιµότητας/Επιφυλακής 

Πυροσβεστικού Σώµατος

1. Για τις ανάγκες σχεδίασης και υλοποίησης του Εθνικού Σχε-
δίου Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών  (ΕΣΕΔΑ), συστή-
νονται, πλέον των βάσεων από τις οποίες επιχειρούν τα πτητικά
µέσα της Πολεµικής Αεροπορίας, για τις αεροδιακοµιδές επ’
ωφελεία του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), ως
ειδικές Περιφερειακές Υπηρεσίες του Πυροσβεστικού Σώµατος
(Π.Σ.), οι κάτωθι Βάσεις Ετοιµότητας/Επιφυλακής (ΒΕΕ):

α) πρώτη ΒΕΕ, µε έδρα την Ελευσίνα Αττικής,
β) δεύτερη ΒΕΕ, µε έδρα την Καβάλα,
γ) τρίτη ΒΕΕ, µε έδρα τη Νέα Αγχίαλο,
δ) τέταρτη ΒΕΕ, µε έδρα το Ηράκλειο Κρήτης,
ε) πέµπτη ΒΕΕ, µε έδρα τα Ιωάννινα,
στ) έκτη ΒΕΕ, µε έδρα την Ανδραβίδα. 
Οι ως άνω ΒΕΕ διοικητικά υπάγονται στην Υπηρεσία Εναερίων

Μέσων του Π.Σ. και επιχειρησιακά στον Αρχηγό του Π.Σ..
2. Σε καθεµία από τις ανωτέρω ΒΕΕ διατίθενται εναέρια µέσα

(ελικόπτερα), καθώς και το αναγκαίο σε ειδικότητες και αριθµό
προσωπικό, τα οποία εκτελούν υπηρεσία φυλακής και βρίσκονται
σε ετοιµότητα για τη διενέργεια επιχείρησης διάσωσης και αε-
ροδιακοµιδών.

3. H έναρξη λειτουργίας των ΒΕΕ ορίζεται µε απόφαση του
Αρχηγού Π.Σ..

4. Στο πλαίσιο επικαιροποίησης του ΕΣΕΔΑ, δύναται να τρο-
ποποιείται και ο αριθµός των ΒΕΕ.

5. Για την εφαρµογή του ΕΣΕΔΑ:
α) Αν η εγκατάσταση ΒΕΕ προβλέπεται εντός εγκαταστάσεων

της Πολεµικής Αεροπορίας, συνάπτεται µεταξύ του αρµόδιου
φορέα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και του Π.Σ. µνηµόνιο
συνεργασίας, µε το οποίο καθορίζονται οι χώροι, οι υποδοµές,
οι εγκαταστάσεις και οι απαραίτητες διαδικασίες και απαιτήσεις
για την εύρυθµη λειτουργία της ΒΕΕ.

β) Αν η εγκατάσταση ΒΕΕ προβλέπεται εντός εγκαταστάσεων
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που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας, το µνηµόνιο της περ. α) συνάπτεται µε την ανωτέρω
υπηρεσία.»

Άρθρο 55
Προσωπικό, προδιαγραφές και λειτουργία 

του Εθνικού Σχεδίου Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών - 
Τροποποίηση άρθρου 7 ν. 4989/2022 

Στο άρθρο 7 του ν. 4989/2022 (Α’ 208), περί του προσωπικού,
των προδιαγραφών και της λειτουργίας του Εθνικού Σχεδίου,
επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) επικαιροποιείται ο τίτλος του, β)
επικαιροποιούνται οι αναφορές στο Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Διά-
σωσης και Αεροδιακοµιδών και στις δράσεις που περιλαµβάνον-
ται σε αυτό, γ) το εισαγωγικό εδάφιο αντικαθίσταται, δ) στην περ.
γ) προστίθεται το ΕΚΑΒ, και το άρθρο 7 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 7
Προσωπικό, προδιαγραφές και λειτουργία του 

Εθνικού Σχεδίου Εναέριας Διάσωσης 
και Αεροδιακοµιδών

Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουρ-
γών Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Υγείας και
Υποδοµών και Μεταφορών, προς τον σκοπό λειτουργίας του Εθνι-
κού Μηχανισµού Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών
(ΕΜΕΔΑ), σε εναρµόνιση µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 965/2012 της Επι-
τροπής, της 5ης Οκτωβρίου 2012, «για καθορισµό τεχνικών απαι-
τήσεων και διοικητικών διαδικασιών όσον αφορά τις πτητικές
λειτουργίες δυνάµει του κανονισµού (ΕΚ) αριθ. 216/2008 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου» (L 296) για τον µη-
χανισµό «Helicopter emergency medical services (HEMS)»,
ρυθµίζονται τα ακόλουθα:

α) Συστήνονται οι αναγκαίες οργανικές θέσεις για τη στελέχωση
των Βάσεων Ετοιµότητας/Επιφυλακής (ΒΕΕ), καθορίζονται τα ει-
δικότερα προσόντα και κωλύµατα του προσωπικού, οι προϋποθέ-
σεις, ο τρόπος, η διαδικασία επιλογής, τα αρµόδια όργανα
πρόσληψης και η σχέση εργασίας του προσωπικού, τα ζητήµατα
εκπαίδευσης, αθλητικής αξιολόγησης και υγειονοµικής εξέτασης
- ιατρικής παρακολούθησής του, κατά τη διάρκεια παροχής υπη-
ρεσιών διάσωσης και αεροδιακοµιδών, καθώς και τα αρµόδια ατο-
µικά και συλλογικά όργανα στα οποία ανατίθενται οι ανωτέρω
σχετικές αρµοδιότητες.

β) Καθορίζονται οι όροι και προϋποθέσεις λειτουργίας των ΒΕΕ,
η χωρική τους αρµοδιότητα, τα ειδικότερα θέµατα εσωτερικής
διάρθρωσης και λειτουργίας των υπηρεσιών εκπαίδευσης, συντή-
ρησης και επιφυλακής του προσωπικού τους, τα χρησιµοποιού-
µενα µέσα και ο σχετικός εξοπλισµός τους, καθώς και κάθε άλλη
σχετική λεπτοµέρεια.

γ) Ρυθµίζονται τα ζητήµατα ελέγχου της πιστοποίησης µέσων
και προσωπικού, επιχειρησιακής εµπλοκής, ελέγχου, εποπτείας
και συντονισµού των επιχειρήσεων διάσωσης και αεροδιακοµιδών
από το Πυροσβεστικό Σώµα (Π.Σ.) και το Ε.Κ.Α.Β., αντίστοιχα, τα
ζητήµατα διοικητικής υποστήριξης, αποζηµίωσης και ασφάλισης
του προσωπικού και των εναέριων µέσων που επικουρούν την
αποστολή του Π.Σ. και του Ε.Κ.Α.Β., κατά την εκτέλεση επιχειρή-
σεων διάσωσης και αεροδιακοµιδών.

δ) Καθορίζεται κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα για την
εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 56
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - 

Τροποποίηση άρθρου 8 ν. 4989/2022 

Στο άρθρο 8 του ν. 4989/2022 (Α’ 208) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) στην παρ. 1 αα) στο πρώτο εδάφιο της εξουσιοδότησης
επικαιροποιείται η αναφορά στο Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Διάσω-
σης και Αεροδιακοµιδών, προστίθεται η γνώµη του Προέδρου του
Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), συµπεριλαµβάνεται
ο Υπουργός Υγείας στα εξουσιοδοτούµενα όργανα και τροποποι-

είται η αναφερόµενη προθεσµία, αβ) στο δεύτερο εδάφιο προστί-
θεται αντιστοίχως η γνώµη του Προέδρου του Ε.Κ.Α.Β., β) προστί-
θεται παρ. 3, και το άρθρο 8 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 8
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Το Εθνικό Σχέδιο Εναέριας Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών
εγκρίνεται και επικαιροποιείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Υγείας και Υποδοµών και Με-
ταφορών, ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδια-
σµού του Επιτελείου Πυροσβεστικού Σώµατος (Π.Σ.) και του
Προέδρου του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), οι
οποίες υποβάλλονται στον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας και στον Υπουργό Υγείας, αντίστοιχα, για την
πρώτη εφαρµογή του παρόντος έως την 29η Φεβρουαρίου 2024.
Η απόφαση του πρώτου εδαφίου εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών
από την υποβολή της γνώµης του Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδια-
σµού του Επιτελείου του Π.Σ. και του Προέδρου του Ε.Κ.Α.Β. που
υποβάλλεται τελευταία.

2. Οι αποδοχές του προσωπικού της περ. γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 9 καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, Εθνικής Άµυνας και Υγείας, καθορίζεται κάθε
αναγκαία λεπτοµέρεια για τη λειτουργία, τη στελέχωση της Μο-
νάδας της παρ. 3 του άρθρου 4, καθώς και όλα εν γένει τα ζητή-
µατα που αφορούν στην οργάνωση και τον συντονισµό των
επιχειρήσεων αρµοδιότητάς της και στην εκτέλεση του πτητικού
έργου µε τα εναέρια µέσα του Μηχανισµού. Με όµοια απόφαση
µπορεί να καθορίζεται και να τροποποιείται το πλαίσιο της οργά-
νωσης και διάθεσης των πτητικών µέσων, καθώς και να ανακατα-
νέµονται οι αρµοδιότητες του συντονισµού και της εκτέλεσης του
πτητικού έργου των αεροδιακοµιδών υγείας, επ’ ωφελεία του
Ε.Κ.Α.Β..»

Άρθρο 57
Μεταβατικές διατάξεις - 

Αντικατάσταση άρθρου 9 ν. 4989/2022

Το άρθρο 9 του ν. 4989/2022 (Α’ 208), περί µεταβατικών διατά-
ξεων, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 9
Μεταβατικές διατάξεις

1. Έως την πλήρη υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου Εναέριας
Διάσωσης και Αεροδιακοµιδών (ΕΣΕΔΑ), η ηµεροµηνία της οποίας
καθορίζεται µε την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 8 και πάντως
για χρονικό διάστηµα που δεν µπορεί να υπερβαίνει τα πέντε (5)
έτη από την έναρξη ισχύος του παρόντος, µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών και
Υγείας, καθορίζεται το µεταβατικό πλαίσιο εναέριας διάσωσης και
αεροδιακοµιδών. Προς τον σκοπό έκδοσης της ανωτέρω απόφα-
σης, έως την 29η Φεβρουαρίου 2024, υποβάλλεται γνώµη του
Συµβουλίου Επιτελικού Σχεδιασµού του Επιτελείου Πυροσβεστι-
κού Σώµατος (Π.Σ.), κατόπιν εισήγησης του Προϊσταµένου Κλά-
δου Επιχειρήσεων του Αρχηγείου Π.Σ., καθώς και γνώµη του
Προέδρου του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), στον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και στον
Υπουργό Υγείας, αντίστοιχα. Η απόφαση του πρώτου εδαφίου εκ-
δίδεται εντός ενός (1) µηνός από την υποβολή της γνώµης του
δεύτερου εδαφίου. Με την ανωτέρω κοινή απόφαση εγκρίνονται:

α) Η σύναψη, από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, συµβάσεων για την παροχή υπηρεσιών διάσω-
σης και αεροδιακοµιδών, κατά «HEMS», µε εναέρια ιδιωτικά µέσα
και προσωπικό, ιδίως µέλη πληρώµατος, χειριστές, τεχνικούς, δια-
σώστες, ορειβάτες και υγειονοµικό προσωπικό.
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β) Η σύναψη, από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
κής Προστασίας, συµβάσεων για τη µίσθωση των αναγκαίων ενα-
έριων µέσων διάσωσης και αεροδιακοµιδών.

γ) Η πρόσληψη πιστοποιηµένου προσωπικού έρευνας και διά-
σωσης, ειδικότητας χειριστών, καθώς και υγειονοµικού προσωπι-
κού, µε συµβάσεις Ιδιωτικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου, για την
κάλυψη πρόσκαιρων αναγκών του Μηχανισµού. 

Ο χρόνος διάρκειας της σύµβασης ορίζεται σε δώδεκα (12)
µήνες, δυνάµενος να παραταθεί µία  (1) φορά κατ’ ανώτατο όριο,
µε ανώτατη συνολική διάρκεια είκοσι τέσσερις µήνες (24), ύστερα
από αιτιολογηµένη απόφαση του Αρχηγού του Π.Σ. και του Προ-
έδρου του Ε.Κ.Α.Β., αντίστοιχα, σε περίπτωση υφιστάµενων υπη-
ρεσιακών αναγκών που επιβάλλουν την παράταση και εφόσον το
υπάρχον µόνιµο προσωπικό δεν επαρκεί. Στην απόφαση του Αρ-
χηγού του Π.Σ. και του Προέδρου του Ε.Κ.Α.Β. εξειδικεύονται αν-
τίστοιχα οι υφιστάµενες ανάγκες, ο απαιτούµενος αριθµός
προσωπικού για την κάλυψή τους και η διάρκεια της παράτασης.

δ) Η εξειδίκευση των υφιστάµενων αναγκών και του αντικειµέ-
νου των υπηρεσιών διάσωσης και αεροδιακοµιδών, ο απαιτούµε-
νος αριθµός χειριστών για την κάλυψή τους, ο αριθµός των
αναγκαίων εναέριων µέσων, οι τεχνικές προδιαγραφές των πτητι-
κών µέσων, ο αριθµός και τα προσόντα του αναγκαίου προσωπι-
κού για τη σύναψη των σχετικών συµβάσεων, ο χρόνος διάρκειας
κάθε επιµέρους σύµβασης, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτο-
µέρεια.

2. Σε όλες τις περιπτώσεις της παρ. 1, η εναέρια διάσωση και
αεροδιακοµιδή τελούν υπό τον πλήρη και αποκλειστικό έλεγχο,
συντονισµό και εποπτεία του Π.Σ., του Ε.Κ.Α.Β. και του Γενικού
Επιτελείου Εθνικής Άµυνας κατά τον λόγο αρµοδιότητας εκάστου.

3. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας της Μονάδας Διάσωσης και
Αεροδιακοµιδών («Unit6-HEMS») της παρ. 3 του άρθρου 4, στις
αεροδιακοµιδές εφαρµόζεται η υπό στοιχεία Υ4β/9239/20.9.1994
απόφαση του Υπουργού Υγείας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων (Β’ 727).

4. Μέχρι την έναρξη ισχύος των συµβάσεων των περ. α) και β)
της παρ. 1 που συνάπτονται στο πλαίσιο της µεταβατικής λειτουρ-
γίας του Μηχανισµού, η οργάνωση της διάθεσης των πτητικών
µέσων, ο συντονισµός και η εκτέλεση του πτητικού έργου των αε-
ροδιακοµιδών υγείας, επ’ ωφελεία του Ε.Κ.Α.Β., διενεργούνται
σύµφωνα µε την υπό στοιχεία Φ.290/12/163819/ Σ.2265/18.12.2015
κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, Εθνικής Άµυνας, Υγείας, Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής (Β’ 2758). Σε κάθε περίπτωση, τα πτητικά µέσα και το
προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων χρησιµοποιούνται αποκλει-
στικά για τις δευτερογενείς αεροδιακοµιδές της περ. β) της παρ.
2 του άρθρου 3 και εφόσον: α) δεν διατίθενται άλλα µέσα του Μη-
χανισµού, ή β) τα υπόλοιπα µέσα του Μηχανισµού δεν µπορούν
να ανταποκριθούν εντός µιας ώρας για την υλοποίηση της αερο-
διακοµιδής, από τη διαβίβαση του σχετικού αιτήµατος. Κατ’ εξαί-
ρεση το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων που επιχειρεί στις
δευτερογενείς αεροδιακοµιδές της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου
3 µε πτητικά µέσα ιδιοκτησίας του Υπουργείου Υγείας διατίθεται
ανεξαρτήτως του διαθέσιµου προσωπικού του Μηχανισµού.»

ΜΕΡΟΣ Δ’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΗΣ ΚΡΑΤΙΚΗΣ ΑΡΩΓΗΣ

Άρθρο 58
Ενίσχυση για γεωργικές εκµεταλλεύσεις οι οποίες 

επλήγησαν από τις καταστροφικές πυρκαγιές 
του Ιουλίου και του Αυγούστου 2023

1. Σε γεωργικές εκµεταλλεύσεις µπορεί να χορηγείται ενίσχυση,
σύµφωνα µε τους κανόνες περί κρατικών ενισχύσεων, ως αντι-
στάθµισµα για ζηµιές στη φυτική παραγωγή και στο ζωικό κεφά-
λαιο, ανεξαρτήτως αν εµπίπτουν στην υποχρεωτική ασφάλιση του
ν. 3877/2010  (Α’ 160), οι οποίες προκλήθηκαν από τις καταστρο-
φικές πυρκαγιές: α) της 18ης Ιουλίου 2023 στην Περιφερειακή
Ενότητα Ρόδου της Περιφέρειας Νοτίου Αιγαίου, β) της 26ης Ιου-
λίου 2023 στις Περιφερειακές Ενότητες Μαγνησίας και Σποράδων

της Περιφέρειας Θεσσαλίας, γ) της 19ης Αυγούστου 2023 στην
Περιφερειακή Ενότητα Έβρου της Περιφέρειας Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης, δ) της 21ης Αυγούστου 2023 στις Περιφε-
ρειακές Ενότητες Καβάλας και Ροδόπης της Περιφέρειας
Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης και ε) της 17ης Ιουλίου 2023,
της 18ης Ιουλίου 2023, της 19ης Ιουλίου 2023, της 9ης Αυγούστου
2023 και της 22ας Αυγούστου 2023 στην Περιφέρεια Αττικής,
όπως οι πυρόπληκτες περιοχές οριοθετήθηκαν µε την υπ’ αρ.
12457/2.8.2023 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης και Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας (Β’ 5664) και την υπό στοιχεία 17252/ Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-
Κ.Ε./Α325/11.9.2023 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας         (Β’ 5413) ή οριοθετούνται µε τη διαδι-
κασία του άρθρου 12Α του ν. 4797/2021 (Α’ 66). Δικαιούχοι είναι
φυσικά, νοµικά πρόσωπα και νοµικές οντότητες. Η δράση υλοποι-
είται από τον Οργανισµό Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων
(ΕΛΓΑ) και η σχετική δαπάνη βαρύνει τον Κρατικό Προϋπολογι-
σµό. Για την υλοποίηση της δράσης, ο ΕΛΓΑ επιχορηγείται από
τον Κρατικό Προϋπολογισµό µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών.

2. Η ενίσχυση της παρ. 1 είναι αφορολόγητη, ακατάσχετη και
ανεκχώρητη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση
κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης, µη εφαρµοζοµένης της
παρ. 1 του άρθρου 47 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος (ν.
4172/2013, Α’ 167) σε περίπτωση διανοµής ή κεφαλαιοποίησής
της, δεν υπόκειται σε οποιοδήποτε τέλος, εισφορά ή άλλη κρά-
τηση υπέρ του δηµοσίου, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε
βεβαιωµένα χρέη στη Φορολογική Διοίκηση και το δηµόσιο εν
γένει, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης και τα νοµικά τους πρόσωπα, τα ασφαλι-
στικά ταµεία ή πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισο-
δηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής
κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα.

3. Η παρ. 2 εφαρµόζεται και για ενισχύσεις που έχουν ήδη κα-
ταβληθεί στους δικαιούχους της παρ. 1 µέχρι τη δηµοσίευση του
παρόντος.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται η
µορφή της ενίσχυσης, εξειδικεύονται οι δικαιούχοι, το ύψος της
ενίσχυσης και η µεθοδολογία προσδιορισµού της, ειδικότεροι όροι
και προϋποθέσεις, η διαδικασία χορήγησής της, τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά και ο τρόπος καταβολής της, οι υποχρεώσεις των
δικαιούχων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 59 
Διαδικασία ανέλκυσης και συλλογής βυθισµένων 

οχηµάτων από θεοµηνία

1. Οχήµατα που ήταν σταθµευµένα και παρασύρθηκαν σε πα-
ραθαλάσσιες περιοχές, ως άµεση συνέπεια φυσικών καταστρο-
φών, µε αποτέλεσµα να βυθιστούν σε θαλάσσιες περιοχές ή
λιµένες - αλιευτικά καταφύγια όπου δεν υφίσταται φορέας δια-
χείρισης, ανελκύονται, για κατεπείγοντες λόγους προστασίας
του δηµοσίου συµφέροντος που σχετίζονται άµεσα µε την προ-
στασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος, από την οικεία Περιφέ-
ρεια. Για τους σκοπούς του πρώτου εδαφίου, η αρµόδια
Περιφέρεια συνάπτει σύµβαση παροχής υπηρεσιών µε επιχεί-
ρηση που ειδικεύεται στις θαλάσσιες ανελκύσεις και εν συνεχεία
µε νόµιµα αδειοδοτηµένη επιχείρηση που εκτελεί εργασίες συλ-
λογής και µεταφοράς Οχηµάτων στο Τέλος Κύκλου Ζωής τους
(ΟΤΚΖ) σύµφωνα µε το π.δ. 116/2004 (Α’ 81).

2. Η επιχείρηση συλλογής και µεταφοράς που µετά την ανέλ-
κυση παραλαµβάνει τα ΟΤΚΖ υποχρεούται να τα µεταφέρει για
φύλαξη σε κατάλληλο χώρο για φύλαξη του συστήµατος εναλλα-
κτικής διαχείρισης, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 9 του π.δ.
116/2004, προκειµένου να αναζητηθούν από το αρχείο του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών τα στοιχεία ταυτότητας των ιδιο-
κτητών τους. Η κατά περίπτωση Περιφέρεια προβαίνει στην
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ανεύρεση των στοιχείων των ιδιοκτητών των οχηµάτων, µε βάση
τα στοιχεία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και παρέ-
χει κάθε αναγκαία συνδροµή και πληροφόρηση προς το σύστηµα
εναλλακτικής διαχείρισης. Εάν τα οχήµατα φέρουν πινακίδες κυ-
κλοφορίας, το σύστηµα εναλλακτικής διαχείρισης ενηµερώνει τον
ιδιοκτήτη να παραλάβει µε µέριµνά του το όχηµα, εντός αποκλει-
στικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών.

3. Εφόσον ο ιδιοκτήτης του οχήµατος, εντός της προθεσµίας
της παρ. 2, συγκατατίθεται για την παράδοση του οχήµατος για
περαιτέρω επεξεργασία, τότε, µε βάση την παρ. 3 του άρθρου 8
του π.δ. 116/2004, εκδίδεται από το σύστηµα εναλλακτικής δια-
χείρισης ή από την εγκατάσταση επεξεργασίας, εφόσον το όχηµα
δεν υπάγεται στο πεδίο εφαρµογής του π.δ. 116/2004, πιστοποι-
ητικό ή βεβαίωση καταστροφής αντίστοιχα, τα οποία είναι απα-
ραίτητα για την οριστική διαγραφή του οχήµατος. Στην περίπτωση
αυτή, ο ιδιοκτήτης δεν βαρύνεται µε τις δαπάνες αποµάκρυνσης
και αποθήκευσης. Εάν ο ιδιοκτήτης επιθυµεί να παραµείνει το
όχηµα στην ιδιοκτησία και κατοχή του, υποχρεούται να παραλάβει
το όχηµα εντός της προαναφερθείσας προθεσµίας των τριάντα
(30) ηµερών και να το αποθηκεύσει σε ιδιωτικό χώρο ιδιοκτησίας
του ή ιδιοκτησίας τρίτου, µετά από έγγραφη συγκατάθεση του τε-
λευταίου, καταβάλλοντας τις δαπάνες αποθήκευσης. Στην περί-
πτωση αυτή, ο ιδιοκτήτης υποβάλλει σχετική δήλωση στην
αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία όπου αναφέρει το ακριβές
σηµείο αποθήκευσης και τα στοιχεία που πιστοποιούν τον ιδιο-
κτήτη του χώρου, καθώς και τη συγκατάθεσή του αν πρόκειται
περί τρίτου.

4. Εφόσον ο ιδιοκτήτης του οχήµατος δεν εντοπιστεί ή παρέλθει
άπρακτη η προθεσµία της παρ. 2, τότε αυτό προωθείται προς επε-
ξεργασία, όπως προβλέπεται για τα ΟΤΚΖ, σύµφωνα µε τον ν.
4819/2021 (Α’ 129) και το π.δ. 116/2004. Το Πιστοποιητικό ή η βε-
βαίωση Καταστροφής αποστέλλεται από τον αρµόδιο για την έκ-
δοσή του στην υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών της οικείας
Περιφέρειας για την οριστική διαγραφή του οχήµατος από το σχε-
τικό µητρώο. Εάν το όχηµα δεν φέρει πινακίδες κυκλοφορίας, τότε
αναγράφεται στο πιστοποιητικό ή βεβαίωση καταστροφής ο αριθ-
µός πλαισίου. Η έκδοση του πιστοποιητικού ή βεβαίωσης κατα-
στροφής δεν παρέχει το δικαίωµα στους εκδίδοντες να
απαιτήσουν χρηµατική αποζηµίωση από τον κάτοχο ή ιδιοκτήτη
του οχήµατος.

Άρθρο 60
Επιτροπές κρατικής αρωγής -

Τροποποίηση άρθρου 16 ν. 4797/2021

Στο άρθρο 16 του ν. 4797/2021 (Α’ 66), περί Επιτροπών Κρατι-
κής Αρωγής: α) στην παρ. 1: αα) αντικαθίσταται το πρώτο εδάφιο,
αβ) προστίθεται νέο δεύτερο εδάφιο, αγ) στο τέλος της παρ. 1
προστίθενται τέσσερα νέα εδάφια, β) τροποποιείται το πρώτο εδά-
φιο της παρ. 4, µε προσθήκη επιφύλαξης υπέρ της παρ. 1, γ) στο
τέλος της παρ. 5 προστίθενται δύο νέα εδάφια, δ) στην παρ. 6
προστίθεται δεύτερο εδάφιο, ε) οι παρ. 7, 8 και 9 τροποποιούνται,
ως προς τα εξουσιοδοτούµενα όργανα, στ) το τελευταίο εδάφιο
της παρ. 9 τροποποιείται, ως προς την παροχή δυνατότητας συµ-
µετοχής στις επιτροπές του πρώτου εδαφίου της  παρ. 9, ζ) προ-
στίθεται παρ. 10, και το άρθρο 16 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 16
Επιτροπές κρατικής αρωγής

1. Μέχρι την 20ή ηµέρα του µηνός Ιανουαρίου κάθε έτους, µε
απόφαση του Αντιπεριφερειάρχη στον οποίο έχουν ανατεθεί οι
αρµοδιότητες που απορρέουν από το άρθρο 160 του ν. 3852/2010
(Α’ 87), η οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του περιφερει-
ακού συντονιστή κρατικής αρωγής, συστήνονται και συγκροτούν-
ται επιτροπές κρατικής αρωγής ανά περιφερειακή ενότητα, οι
οποίες συγκροτούνται από υπαλλήλους της περιφερειακής ενό-
τητας, υπαλλήλους υπηρεσιών του λοιπού δηµοσίου τοµέα και
µέλη του µητρώου του άρθρου 17. Με όµοια απόφαση δύναται να
συστήνονται και να συγκροτούνται επιπλέον επιτροπές κρατικής
αρωγής κατά τη διάρκεια του έτους, ανάλογα µε τις ανάγκες που

ανακύπτουν. Οι επιτροπές κρατικής αρωγής συγκροτούνται από
τρία (3) τουλάχιστον µέλη, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 13
του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας       (ν. 2690/1999, Α’ 45). 

Κατά παρέκκλιση του προηγούµενου εδαφίου, σε εξαιρετικές
περιπτώσεις, όπου παρατηρούνται σηµαντικές και εκτεταµένες ζη-
µίες, ιδίως λόγω µεγάλου αριθµού πληγέντων, µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας και
Εσωτερικών, κατόπιν εισήγησης της Κυβερνητικής Επιτροπής
Κρατικής Αρωγής του άρθρου 13, δύναται µε απόφαση του αρ-
µόδιου Αντιπεριφερειάρχη, αντί για τη σύσταση επιτροπών κρατι-
κής αρωγής, να συστήνονται κλιµάκια κρατικής αρωγής,
συγκροτούµενα από δύο (2) µέλη. Στην περίπτωση αυτή, τα κλι-
µάκια κρατικής αρωγής ασκούν τις ίδιες αρµοδιότητες µε τις επι-
τροπές κρατικής αρωγής. 

Με όµοια απόφαση, δύναται να επιτρέπεται η συµµετοχή στις
επιτροπές ή στα κλιµάκια κρατικής αρωγής υπαλλήλων που υπη-
ρετούν µε σύµβαση ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. Στην πε-
ρίπτωση αυτή, οι υπάλληλοι που υπηρετούν µε σύµβαση ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου διενεργούν το έργο τους ως ισότιµα
µέλη των επιτροπών και παρέχεται σε αυτούς το δικαίωµα υπο-
γραφής κάθε σχετικού µε το έργο των επιτροπών ή των κλιµακίων
κρατικής αρωγής εγγράφου ή εντύπου για την ολοκλήρωση του
έργου των επιτροπών ή των κλιµακίων κρατικής αρωγής. 

2. Οι επιτροπές κρατικής αρωγής είναι αρµόδιες για την εκτί-
µηση και καταγραφή των ζηµιών από θεοµηνία στις επιχειρήσεις
και τους µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορείς, µε σκοπό την επι-
χορήγηση ή την προκαταβολή έναντι επιχορήγησης για την αντι-
µετώπιση των ζηµιών, σύµφωνα µε το άρθρο 7.

3. Οι επιτροπές κρατικής αρωγής υπογράφουν τις καταστάσεις
των επιχειρήσεων και των µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα φορέων
µε τις εκτιµώµενες ζηµιές.

4. Ως µέλη των επιτροπών κρατικής αρωγής ορίζονται µέλη του
µητρώου του άρθρου 17, µε την επιφύλαξη της παρ. 1 του παρόν-
τος. Τα µέλη επιλέγονται από τον Αντιπεριφερειάρχη µε κριτήρια
το γνωστικό αντικείµενο και την εµπειρία τους, την εντοπιότητα,
καθώς και το είδος των ζηµιών.

5. Στις περιπτώσεις ζηµιών σε µέσα παραγωγής, όπως στο έγ-
γειο κεφάλαιο και σε αγροτικές εκµεταλλεύσεις, στις αρµόδιες
επιτροπές κρατικής αρωγής συµµετέχουν υποχρεωτικά στελέχη
του Οργανισµού Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων, τα οποία
είναι εγγεγραµµένα στο µητρώο του άρθρου 17. Κατά παρέκκλιση
του πρώτου εδαφίου, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, όπου παρατη-
ρούνται σηµαντικές και εκτεταµένες ζηµίες, κατόπιν εισήγησης
της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρατικής Αρωγής, δύναται να συγ-
κροτούνται επιτροπές ή κλιµάκια κρατικής αρωγής, χωρίς την υπο-
χρεωτική συµµετοχή στελεχών του Οργανισµού Ελληνικών
Γεωργικών Ασφαλίσεων. Στις περιπτώσεις αυτές συστήνεται συν-
τονιστική επιτροπή στην οποία συµµετέχουν υποχρεωτικά στελέχη
του Οργανισµού Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων για τον συν-
τονισµό του έργου των επιτροπών ή των κλιµακίων κρατικής αρω-
γής και την παροχή κατευθύνσεων για τη διενέργεια του έργου
της καταγραφής και εκτίµησης ζηµιών σε αγροτικές εκµεταλλεύ-
σεις. 

6. Τα µέλη των επιτροπών κρατικής αρωγής οφείλουν να τηρούν
τις αρχές δεοντολογίας και συµπεριφοράς που προβλέπονται
στον οδηγό της παρ. 8. Όπου γίνεται στο παρόν άρθρο αναφορά
στις Επιτροπές Κρατικής Αρωγής, ειδικά ως προς τις υποχρεώσεις
και τις δεσµεύσεις των µελών τους, νοούνται και τα κλιµάκια κρα-
τικής αρωγής της παρ. 1. 

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Εσωτε-
ρικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ρυθµίζεται κάθε
θέµα σχετικό µε τη συγκρότηση, το έργο και τη λειτουργία των
επιτροπών κρατικής αρωγής, καθώς και τον τρόπο καταγραφής
και αποτίµησης των ζηµιών.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας και Εσωτερικών θεσπίζεται οδηγός αρχών δε-
οντολογίας και συµπεριφοράς των µελών των επιτροπών κρατικής
αρωγής.

9. Επιτροπές κρατικής αρωγής, δύνανται να συστήνονται και µε
απόφαση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
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σίας, µετά από εισήγηση της Κυβερνητικής Επιτροπής Κρατικής
Αρωγής του άρθρου 13, σε περιπτώσεις σηµαντικών και εκτετα-
µένων ζηµιών, καθώς και σε περιπτώσεις µη επάρκειας των επι-
τροπών κρατικής αρωγής, που συστήνονται µε την απόφαση του
Αντιπεριφερειάρχη της παρ. 1. Στις επιτροπές του πρώτου εδα-
φίου δύναται να συµµετέχουν και υπάλληλοι του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

10. Σε περιπτώσεις εκτεταµένων ζηµιών µετά από θεοµηνίες,
δύναται να συστήνονται οµάδες εργασίας για την υποστήριξη των
επιτροπών κρατικής αρωγής, µε απόφαση του αρµόδιου Αντιπε-
ριφερειάρχη. 

Στις περιπτώσεις του πρώτου εδαφίου, στις οµάδες εργασίας
δύναται να ορίζονται και υπάλληλοι που υπηρετούν µε σύµβαση
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ως ισότιµα µέλη και παρέχε-
ται σε αυτούς το δικαίωµα υπογραφής κάθε εγγράφου και εντύ-
που σχετικού µε το έργο των οµάδων.»

Άρθρο 61
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την αντιµετώπιση
θεοµηνιών - Τροποποίηση παρ. 14 άρθρου 22

ν. 4797/2021

Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 14 του άρθρου 22
του ν. 4797/2021 (Α’ 66) για την παροχή εξουσιοδότησης προς αν-
τιµετώπιση θεοµηνιών, παρατείνεται, τροποποιείται το εξουσιοδο-
τούµενο όργανο, και η παρ. 14 διαµορφώνεται ως εξής: 

«14. Ειδικώς µέχρι την 30ή.6.2024 και σε εξαιρετικές περιπτώ-
σεις θεοµηνιών µε µεγάλο αριθµό πληγέντων, οι αρµοδιότητες του
Τµήµατος Α’ της Διεύθυνσης Κρατικής Αρωγής της Γενικής Γραµ-
µατείας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής
Αρωγής του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας αναφορικά µε την κατάρτιση και έκδοση κανονιστικών
πράξεων για την παροχή επιχορήγησης, προκαταβολής έναντι επι-
χορήγησης και πρώτης αρωγής σε επιχειρήσεις και φορείς που
έχουν πληγεί από θεοµηνίες, κατόπιν επεξεργασίας σχετικών στοι-
χείων, εκτός του σταδίου ελέγχου, εκκαθάρισης και πληρωµής,
δύνανται να ασκούνται και από τα Τµήµατα Β’ και Γ’ της Διεύθυν-
σης, κατόπιν απόφασης του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, µετά από πρόταση της Διεύθυνσης Κρατικής
Αρωγής. Με την ίδια απόφαση δύναται να καθορίζεται το ειδικό-
τερο χρονικό διάστηµα και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή της παρούσας.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 62
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις. 

Αθήνα,.............................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.51’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 11
Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων και β) νοµοθετική εργασία σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που θα διανεµηθεί.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΕΡΓΑΣΙΑΣ 
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

13. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΣΥΝΟΧΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

15. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ 

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

17. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

8. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

10. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

12. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ 
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

18. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ 

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

20. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                          ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


